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Αθήνα, σήµερα στις 10 Ιουνίου 2020, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τις οκτώ ερωτήσεις
που θα συζητηθούν σήµερα.

Η πρώτη µε αριθµό 792/5-6-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Γ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Δυτι-
κής Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Μπούρα προς
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Παράταση της
κήρυξης της Δηµοτικής Ενότητας Μαγούλας του Δήµου Ελευσί-
νας σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης», δεν θα συζητηθεί κατόπιν
συνεννοήσεως του Υπουργού και του Βουλευτή.

Στις δύο πρώτες επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν, θα
απαντήσει ο πάντα παρών Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων
κ. Άδωνις Γεωργιάδης.

Προχωρούµε αµέσως στην πρώτη µε αριθµό 775/5-6-2020 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Σίµου Κεδίκογλου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, µε θέµα: «Επέκταση δικτύου φυσικού αερίου
στη βόρεια Εύβοια».

Κύριε Κεδίκογλου, έχετε τον λόγο. 
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η επέκταση της παροχής φυσικού αερίου στη

βόρεια Εύβοια είναι καθοριστικής σηµασίας, τόσο για τη βιωσι-
µότητα υφιστάµενων επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων, µε υψη-
λό ενεργειακό κόστος, όσο και για την προσέλκυση νέων επεν-
δύσεων µε αντίστοιχες ενεργειακές ανάγκες. Παράλληλα θα µει-
ώσει σηµαντικά το κόστος θέρµανσης του πληθυσµού της περιο-
χής, όπου ο χειµώνας είναι συχνά βαρύς, καθώς και τις περιβαλ-
λοντικές συνέπειες από τη σηµερινή καύση ξύλων και άλλων
µορφών θέρµανσης. 

Παρ’ ότι όλοι συµφωνούν για την αναγκαιότητα του έργου και
υπάρχει ενδιαφέρον και από τον ιδιωτικό τοµέα και έχουν δρο-
µολογηθεί σχετικές αδειοδοτήσεις εξ όσων γνωρίζουµε, η διαδι-
κασία είχε παγώσει. Μαθαίνουµε και για δικαστικές εµπλοκές.
Δεδοµένου των επιπλέον προβληµάτων που έχει προκαλέσει η
κρίση του κορωνοϊού, καθίσταται ακόµα επιτακτικότερη η επεί-
γουσα υλοποίηση του έργου.

Θα θέλαµε να σας ρωτήσουµε, κύριε Υπουργέ, πότε θα ξεκι-
νήσει η επέκταση του δικτύου παροχής φυσικού αερίου στη βό-
ρεια Εύβοια και µε ποιες διαδικασίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και για τα
καλά σας λόγια προηγουµένως. Η αλήθεια είναι ότι προσπαθώ
να είµαι παρών στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, τον οποίο τιµώ
πολύ.

Κύριε συνάδελφε, η ερώτηση έρχεται µετά από µια συνάντηση
που είχαµε στο γραφείο µου και θέλω να ευχαριστήσω όλους
τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας της Εύβοιας που ήταν
παρόντες στη σχετική συζήτηση, όπως και τον Δήµαρχο του
Μαντουδίου, τον κύριο Αντιπεριφερειάρχη, τους εκπροσώπους
των εργαζοµένων της επιχείρησης «ΤΕΡΝΑ ΛΕΥΚΟΛΙΘΟΙ» στο
Μαντούδι Ευβοίας. 

Όπως θυµάστε, διαχειριστήκαµε µαζί –πιστεύω µε µια σχετική
επιτυχία- µια κρίση, όταν δηλαδή η εταιρεία «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» βρέ-
θηκε στο ένα σταυροδρόµι ως προς το τι θα αποφασίσει για τη
συνέχεια αυτού του εργοστασίου, αλλά και την ανησυχία των ερ-
γαζοµένων στο εργοστάσιο αυτό ότι θα έµεναν χωρίς δουλειά. 

Χάρη στην έγκαιρη και δική σας παρέµβαση και των συναδέλ-
φων σας, αλλά και στην ενεργοποίηση του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης οι διαπραγµατεύσεις µε την εταιρεία ευοδώθηκαν, στην
πραγµατικότητα διασώζονται αυτές οι θέσεις εργασίας και το ερ-
γοστάσιο είναι ήδη σε φάση ανακατασκευής - αναµόρφωσης,
ώστε να µπορέσει να γίνει βιώσιµο για τα πολλά επόµενα χρόνια. 

Μέσα όµως από τη διαδικασία αυτή, ετέθη ως ένα πολύ µε-
γάλο ζήτηµα βιωσιµότητας του εργοστασίου το θέµα του φυσι-
κού αερίου, το οποίο θέτετε στην ερώτηση αυτή. Για ποιο λόγο;
Διότι τώρα η εταιρεία αναγκάζεται και φέρνει το φυσικό αέριο,
το οποίο είναι το καύσιµο υλικό για την παραγωγή του λευκόλι-
θου µε LNG, δηλαδή µε υγροποιηµένο φυσικό αέριο, κάτι το
οποίο αυξάνει αισθητά το κόστος κατασκευής, το οποίο θα ήταν
εξαιρετικά µειωµένο εάν µπορούσε να έχει παροχή φυσικού αε-
ρίου από το δίκτυο. 

Και τότε ανακαλύψαµε ότι υπάρχει, πράγµατι, αυτή η δικα-
στική διαµάχη, στην οποία αναφερθήκατε προηγουµένως. Ποια
είναι λοιπόν η εικόνα για το δίκτυο φυσικού αερίου για την πε-
ριοχή, για να τα βάλουµε σε µια σειρά; 

Κάνω εδώ µια παρένθεση. Η ΔΕΔΑ δυστυχώς τα προηγούµενα
χρόνια επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ -είναι εντυπωσιακό αυτό, κύριε
Πρόεδρε- δεν προχώρησε σχεδόν κανένα έργο πουθενά στην Ελ-
λάδα. Σήµερα στο ΕΣΠΑ οι µεγαλύτεροι αδιάθετοι πόροι, που αν
δεν µπορέσουµε να βρούµε λύση για να κάνουµε τις δηµοπρα-
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τήσεις γρήγορα, θα χαθούν από το ΕΣΠΑ -διότι το επόµενο πρό-
γραµµα δεν διαθέτει χρήµατα για φυσικό αέριο, για έργα φυσι-
κού αερίου- είναι γιατί η ΔΕΔΑ επί εποχής ΣΥΡΙΖΑ -για τους
λόγους έχω ακούσει διάφορες ιστορίες- δεν έκανε καµµία δηµο-
πράτηση κανενός έργου φυσικού αερίου πουθενά στην Ελλάδα,
είτε µιλάµε για την ανατολική Μακεδονία είτε µιλάµε για την Εύ-
βοια είτε µιλάµε για τη δυτική Μακεδονία. Όλα ήταν στα χαρτιά.
Ένας διαγωνισµός δεν είχε γίνει. 

Η Κυβέρνησή µας άλλαξε τη διοίκηση της ΔΕΔΑ, έβαλε άξιους
ανθρώπους και ήδη έχουν ξεκινήσει όλες οι διαδικασίες. Τον
άλλο µήνα ξεκινάει η δηµοπράτηση του έργου για τη Χαλκίδα και
τη σύνδεση της Χαλκίδας µε τον αγωγό φυσικού αερίου. Φυσικά
πρώτα θα πρέπει να κατασκευαστεί στη Χαλκίδα και µετά να συ-
νεχιστεί το έργο για τη βόρεια Εύβοια, έργο που είναι ενταγµένο,
αλλά οι διαδικασίες δεν έχουν προχωρήσει, ακριβώς για τον
λόγο που σας ανέφερα προηγουµένως. 

Στη δευτερολογία µου θα σας πω για τη δικαστική διαµάχη και
τι πιστεύω ότι µπορεί να γίνει για να επισπευστεί η παροχή φυσι-
κού αερίου τουλάχιστον µέχρι το Μαντούδι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεδίκογλου,
έχετε τον λόγο. 

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Χαίροµαι για την αρχή της απάντησής
σας. Περιµένω την ολοκλήρωση.

Έχω ενηµερωθεί και εγώ ότι η περιφέρεια ενέκρινε τα τεύχη
δηµοπράτησης για το έργο µέχρι τα Ψαχνά. Είναι πολύ σηµαν-
τικό αυτό, να ξεκινήσει το συντοµότερο δυνατό.

Από εκεί και πέρα, κύριε Υπουργέ, υπάρχει όπως είπατε το επι-
χειρηµατικό ενδιαφέρον για την υφιστάµενη µονάδα, την ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ Λευκόλιθοι, που µε το χαµηλότερο ενεργειακό κόστος θα
είναι πιο εύκολα βιώσιµη και θα µπορέσουν να ξαναπιάσουν δου-
λειά αυτοί οι άνθρωποι, για τους οποίους µε τη βοήθειά σας
υπήρξε πρόνοια και µπορέσαµε να περάσουµε οµαλά µια δύ-
σκολη συνέπεια για την επιχείρηση λόγω του κορωνοϊού. 

Μαθαίνω τώρα ότι στη δυτική Μαγνησία και στο Μαντούδι,
κατά κύριο λόγο, θα ψάξουν και για άλλα προϊόντα, ακόµα και
στα λιπάσµατα. Θα διευρύνουν το φάσµα των προϊόντων, άρα
θα είναι πολύ πιο εύκολα βιώσιµη η επιχείρηση. Όµως το χαµη-
λότερο ενεργειακό κόστος θα βοηθήσει να είναι πιο σίγουρες οι
δουλειές στο Μαντούδι. Ας µη ξεχνάµε ότι τα δεινά της Εύβοιας
ξεκίνησαν από τις περιβόητες κοινωνικοποιήσεις της δεκαετίας
του ’80 στα τότε µεταλλεία Σκαλιστήρη στο Μαντούδι και έκτοτε
η περιοχή δεν έχει συνέλθει. 

Θα ήθελα όµως, κύριε Υπουργέ, το δίκτυο να µη σταµατήσει
στο Μαντούδι, ίσως γιατί υπάρχει ενδιαφέρον από την επιχεί-
ρηση να το πάει µέχρι το Μαντούδι και προσφέρεται να αναλάβει
και την κατασκευή. Αυτό ήταν το αντικείµενο της δικαστικής δια-
µάχης, που πρέπει οπωσδήποτε να επιλυθεί. 

Όµως πρέπει να προχωρήσει άλλα από πενήντα, εξήντα χιλιό-
µετρα βορειότερα, να καλύψει και την περιοχή της Ιστιαίας, γιατί
είναι πολύ σηµαντικό –µε τα προβλήµατα που υπάρχουν στην οι-
κονοµία µας- να µπορέσουµε να προσελκύσουµε ενεργοβόρες
παραγωγικές µονάδες στην περιοχή. Είναι επιτακτική ανάγκη δι-
εύρυνσης της παραγωγικής µας βάσης. Αυτή είναι µια περιοχή,
που προσφέρεται για πολλές δραστηριότητες. Αν µπορέσουµε
να προσφέρουµε και χαµηλό ενεργειακό κόστος, θα περιµένουµε
ένα καλύτερο αύριο ευκολότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας στην ερώτηση του κ. Κεδίκο-
γλου, Βουλευτή Ευβοίας και όχι Κροατίας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε, το είχα λησµο-
νήσει να το αναφέρω. Ωραίες είναι οι παραλίες στην Κροατία,
οφείλω να οµολογήσω, αλλά στην Εύβοια είναι ακόµα καλύτε-
ρες.

Κατ’ αρχάς, εγώ πράγµατι έχω αναλάβει µια διαµεσολαβητική
προσπάθεια στη δικαστική διαµάχη που είχε ξεκινήσει η ΔΕΔΑ,
πριν τη δική µας διακυβέρνηση, µε την εταιρεία «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ», η
οποία είχε δηλώσει την πρόθεση µόνη της να κατασκευάσει τον
αγωγό φυσικού αερίου µέχρι το Μαντούδι, ακριβώς για να µετα-
φέρει φυσικό αέριο στο εργοστάσιο ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ Λευκόλιθοι, να
κερδίσει από την πτώση του κόστους παραγωγής από το συγκε-

κριµένο εργοστάσιο, το οποίο τώρα είναι περίπου διπλάσιο λόγω
της κρίσης του LNG.

Όταν όµως η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» εξεδήλωσε αυτή της την πρόθεση,
η τότε διοίκηση της ΔΕΔΔΑ πήγε στα δικαστήρια, θεωρώντας ότι
πρέπει αυτή να ολοκληρώσει όλο το έργο παροχής φυσικού αε-
ρίου στη βόρεια Εύβοια. Αυτό οδήγησε στο εξής οξύµωρο, η µία
εταιρεία να θέλει να το χτίσει και να µην την αφήνει το κράτος,
δηλαδή η ΔΕΔΔΑ, η ΔΕΔΔΑ, µε το πρόσχηµα ότι θέλει να κάνει
όλο το δίκτυο, τελικά να µην κάνει καθόλου δίκτυο στην Εύβοια,
ούτε στη βόρεια Εύβοια, ούτε στην κεντρική ούτε πουθενά. Ήταν
η µαγεία της εποχής ΣΥΡΙΖΑ. Λοιπόν, η δική µας διακυβέρνηση
έχει αλλάξει την πολιτική, η ΔΕΔΔΑ προτίθεται να λήξει τη δικα-
στική διαµάχη µε τη «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ», έτσι ώστε να ξεκινήσει η εται-
ρεία το συντοµότερο δυνατό τον αγωγό φυσικού αερίου προς
το Μαντούδι, που είναι η δική της πρόθεση, για τον λόγο που
ανέφερα ήδη.

Για το αίτηµα, τώρα, να πάει και προς την Ιστιαία, για αυτό, ό-
πως καταλαβαίνετε δεν έχει εκδηλώσει τέτοια πρόθεση η εται-
ρεία. Το συµφέρον της εταιρείας είναι το εργοστάσιο, αυτό την
ενδιαφέρει, γι’ αυτό και προσφέρεται να χτίσει τον αγωγό. Σας
είπα όµως ότι η ΔΕΔΔΑ έχει την πρόθεση, αµέσως µετά τη δη-
µοπράτηση που, όπως σωστά αναφέρατε, ετοιµάστηκαν και θα
γίνει η δηµοπράτηση του έργου τον επόµενο µήνα για την πε-
ριοχή της Χαλκίδας, να προχωρήσει και για τη βόρεια Εύβοια και
να συµπληρώσει το δίκτυο, πέραν του αγωγού που θα φτιάξει η
«ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ». Προφανώς µας ενδιαφέρει η εταιρεία να προχω-
ρήσει γρήγορα για να κερδίσουµε χρόνο, αλλά το πλήρες δίκτυο
θα το οικοδοµήσει η ΔΕΔΔΑ κατά τον χρόνο που εκείνη µπορεί,
αλλά το βάζουµε σε µία προτεραιότητα.

Ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, αγαπητέ κ.

Κεγκέρογλου, θα κάνουµε διακοπή για πέντε (5’) λεπτά να έρθει
ο Υπουργός στον Πρωθυπουργό κ. Πέτσας. Ζητάω συγγνώµη εκ
µέρους του Προεδρείου. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι συνεχίζεται η συνεδρίαση. 

Προχωρούµε τώρα στην τρίτη µε αριθµό 779/5-6-2020 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υφυπουρ-
γό στον Πρωθυπουργό κ. Στυλιανό Πέτσα, µε θέµα: «Στήριξη των
τηλεοπτικών σταθµών και µέσων της περιφέρειας».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, ο ρόλος της περιφερειακής τηλεόρασης είναι

γνωστός σε εσάς, σηµαντικός, κρίσιµος, αλλά περισσότερο γνω-
στός στους πολίτες της περιφέρειας, της υπαίθρου. Παρά τη µε-
γάλη προσφορά του, αντιµετωπίζεται δυσανάλογα από την
πολιτεία διαχρονικά. Σήµερα, µπορούµε µε βάση την εµπειρία
των προηγούµενων µηνών και την προσπάθεια αντιµετώπισης
της πανδηµίας όχι µόνο να επιβεβαιώσουµε αυτή τη διαχρονική
προσφορά της περιφερειακής τηλεόρασης, αλλά να πούµε όλοι
µαζί σε όλους τους τόνους ότι έπαιξε καθοριστικό ρόλο στην αν-
τιµετώπιση της πανδηµίας, µε την άµεση και έγκυρη ενηµέρωση
προς τους πολίτες, τόσο για τα µέτρα, τους κανόνες και τις προ-
οπτικές αλλά και την προσπάθεια επανεκκίνησης της οικονοµίας. 

Δυστυχώς δεν απολαµβάνουν της αντίστοιχης στήριξης. Από
την αρχή έθεσαν τα εξής θέµατα: Πρώτα από όλα τη στήριξη του
µισθολογικού κόστους των εργαζοµένων, αφού δεν είναι λύση
για την περιφερειακή τηλεόραση η µείωση του προσωπικού ή η
εκ περιτροπής εργασία ή η αναστολή, διότι δεν είναι µια κλασική
επιχείρηση. Χρειάζεται το σύνολο του προσωπικού για να µπορεί
λειτουργήσει όπως πρέπει. Έθεσαν θέµα µείωσης των φορολο-
γικών βαρών. Με την αφορµή του κορωνοϊού το 20% που έγινε
5%, νοµίζω ότι δεν έχει κανένα νόηµα πλέον, σύµφωνα και µε την
άποψή τους, να υπάρχει. Στη µηνιαία µίσθωση από τη «DIGEA»,
για τρεις µήνες, έγινε αναστολή του 50%, σε συνδυασµό βεβαίως
και µε τα κεντρικά µέσα, των οποίων είναι η «DIGEA» εταιρεία,
και ζήτησαν επιπλέον τουλάχιστον τρεις µήνες. 
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Έρχοµαι τώρα στο θέµα της οικονοµικής ενίσχυσης, που από
την αρχή στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας θέσαµε ως πρό-
ταση κάποιους κανόνες από την πλευρά µας, που έπρεπε να τη-
ρηθούν, προκειµένου να τύχουν της οικονοµικής ενίσχυσης στα
περιφερειακά µέσα και ιδιαίτερα στην περιφερειακή τηλεόραση.
Ο πρώτος κανόνας αφορά το κριτήριο των εργαζοµένων σε κάθε
σταθµό, προκειµένου η ενίσχυση να έχει να κάνει µε την υποχρέ-
ωση και το οικονοµικό βάρος του µέσου. 

Το δεύτερο κριτήριο, που είναι και από το νόµο σαφέστατο,
αφορά το 30% που οφείλουµε ως πολιτεία να παρέχουµε από το
σύνολο των ενισχύσεων στα περιφερειακά µέσα. 

Νοµίζω ότι δεν υπήρξε ανταπόκριση στα ιδιαίτερα ζητήµατα
που έχουν θέσει από την ελληνική ενηµερωτική περιφερειακή τη-
λεόραση και τα παράπονά τους είναι παραπάνω από δικαιολο-
γηµένα.

Και υπάρχει, κύριε Υπουργέ, και ένα παράπονο, ότι δεν έχει
γίνει ποτέ µία συνάντηση και µία διαβούλευση µαζί τους. 

Θα θέλαµε, λοιπόν, τις απαντήσεις σας για το κατά πόσο τα
αιτήµατα αυτά που έχουν θέσει, έχετε διάθεση, έχετε πρόθεση -
διότι διάθεση µπορεί να υπάρχει- να τα κάνετε πράξη και έτσι να
ενισχυθεί η περιφερειακή τηλεόραση και ο σηµαντικός της ρό-
λος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Κεγκέρογλου, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαστε πε-
ρήφανοι για τη συλλογική αντιµετώπιση της πανδηµίας στη χώρα
µας. Όλοι οι Έλληνες γίναµε ένα και δείξαµε βαθιά αίσθηση αλ-
ληλεγγύης. Απαιτείται, όµως, να παραµείνουµε σε εγρήγορση
για να µην πάνε χαµένα όσα µε κόπο κερδίσαµε όλοι µαζί τους
προηγούµενους µήνες. 

Τα καλά αποτελέσµατα της χώρας στην αντιµετώπιση της παν-
δηµίας, δεν ήρθαν τυχαία. Οφείλονται, πρώτα απ’ όλα, στην ατο-
µική ευθύνη και τη συλλογική ωριµότητα, την πειθαρχία και
οµοψυχία των Ελλήνων απέναντι στον κοινό εχθρό, τον κορω-
νοϊό. Οφείλονται στην αποτελεσµατικότητα του κράτους και την
αξιοσύνη των γιατρών, του νοσηλευτικού προσωπικού και του
προσωπικού της Πολιτικής Προστασίας, που βρέθηκαν από την
πρώτη στιγµή στην πρώτη γραµµή. Οφείλονται στο γεγονός ότι
ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης πήρε έγκαιρα δύσκο-
λες, αλλά σωστές αποφάσεις. 

Το σχέδιο της Κυβέρνησης αναπτύχθηκε σε τρεις άξονες:
Πρώτον, στην αποτελεσµατική ανάσχεση της διασποράς του ιού.
Δεύτερον, στη δραστική ενίσχυση του συστήµατος υγείας. Τρί-
τον, στη στήριξη των επιχειρήσεων και των εργαζοµένων που
πλήττονται. 

Μέσα, λοιπόν, σε αυτές τις δύσκολες και απαιτητικές συνθή-
κες για την ελληνική οικονοµία, δεν αφήσαµε εκτός στήριξης τον
κλάδο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Και σε αυτό το πλαίσιο,
θα ήθελα να ευχαριστήσω τον κ. Κεγκέρογλου που µε την επί-
καιρη ερώτησή του, µου δίνει την ευκαιρία να αναπτύξω τις πρω-
τοβουλίες, που πήρε η Κυβέρνηση ειδικότερα για τα περιφε-
ρειακά µέσα ενηµέρωσης, τα οποία από την πρώτη στιγµή έτυ-
χαν ακριβώς του ίδιου πλαισίου προστασίας και στήριξης από
την ελληνική Κυβέρνηση, όπως κάθε επιχείρηση που είχε πληγεί. 

Συγκεκριµένα, έχουµε συµπεριλάβει στους κωδικούς αριθ-
µούς δραστηριότητας των κλάδων που πλήττονται από την παν-
δηµία και τους δώδεκα ΚΑΔ που αφορούν δραστηριότητες
µέσων µαζικής ενηµέρωσης. 

Επιπλέον, για την ευρύτερη εφαρµογή των ευεργετικών µέ-
τρων, συµπεριλήφθηκαν, στη λίστα των πληττόµενων, και επιχει-
ρήσεις, που είναι εγγεγραµµένες στο Μητρώο Επιχειρήσεων
Ηλεκτρονικών Μέσων Ενηµέρωσης, το Μητρώο «ONLINE ME-
DIA», που τηρείται στη Γενική Γραµµατεία Επικοινωνίας και Ενη-
µέρωσης και περιλαµβάνει περίπου εννιακόσιες επιχειρήσεις. 

Θα καταθέσω αργότερα όλα τα σχετικά για τα Πρακτικά. 
Υπενθυµίζεται ότι το πακέτο των µέτρων στήριξης περιελάµ-

βανε, µεταξύ άλλων, µέτρα µε στόχο την ενίσχυση της ρευστό-
τητας των επιχειρήσεων, µέτρα που αφορούν στις φορολογικές
και ασφαλιστικές υποχρεώσεις, αλλά και στις ληξιπρόθεσµες

οφειλές, µέτρα για τους εργαζόµενους των επιχειρήσεων.
Θα καταθέσω, επίσης, στα Πρακτικά την επιστολή µου από 19

Μαΐου 2020 στην ΕΣΗΕΑ, στην οποία περιγράφονται αναλυτικά
τα επιµέρους µέτρα που έλαβε η ελληνική Κυβέρνηση για την
ενίσχυση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. 

Ειδικά για τη διευκόλυνση των περιφερειακών επιχειρήσεων
έκδοσης εφηµερίδων προβλέφθηκε παράταση της προθεσµίας
υποβολής αίτησης πρώτης καταχώρισης και ανανέωσης εγγρα-
φής στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Περιφερειακού και Τοπικού Τύ-
που. Θεωρήθηκε δικαιολογηµένη η µη έκδοση συγκεκριµένου
αριθµού φύλλων των περιφερειακών και τοπικών εφηµερίδων
κατά το χρονικό διάστηµα από 16 Μαρτίου έως 30 Απριλίου
2020. Για το ίδιο διάστηµα οι υποχρεώσεις ως προς το ύψος των
πωλήσεων φύλλων ανά έκδοση και το µέγεθος της εφηµερίδας
µειώθηκαν κατά το ήµισυ. Έτσι, εξασφαλίσαµε τη συνέχιση της
λειτουργίας τους και την αδιάλειπτη καταχώρισή τους στο Ηλε-
κτρονικό Μητρώο Περιφερειακού και Τοπικού Τύπου, γεγονός
το οποίο συνδέεται µε πλεονεκτήµατα για κρατικές καταχωρίσεις
και οικονοµική ενίσχυση.

Αυτή η στήριξη ήρθε σε συνέχεια και της οριζόντιας παρέµβα-
σης µας για τη διευκόλυνση της διάθεσης εφηµερίδων στο κοινό
από τα σουπερµάρκετ. 

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πήραµε και επιπλέον
µέτρα για τους περιφερειακούς τηλεοπτικούς σταθµούς, λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν τον καθοριστικό τους ρόλο -όπως είπε ο κ. Κεγ-
κέρογλου- για την ενηµέρωση των πολιτών κατά την τρέχουσα
συγκυρία και προκειµένου να διασφαλιστεί η στήριξη της επιχει-
ρηµατικότητας, η βιώσιµη και οµαλή λειτουργία τους, αλλά και
η προστασία των θέσεων εργασίας των εργαζοµένων σε αυτά.

Παρασχέθηκε δικαίωµα στους τηλεοπτικούς σταθµούς εθνι-
κής ή περιφερειακής εµβέλειας για καταβολή στην «DIGEA» πο-
σοστού 50% της µηνιαίας οφειλόµενης αµοιβής για τους µήνες
Mάρτιο, Απρίλιο και Μάιο. 

Περαιτέρω, µε την ίδια διάταξη ορίστηκε ρητά, ότι από 1η

Μαΐου έως 31 Αυγούστου 2020, η «DIGEA» δεν επιτρέπεται να
διακόπτει το σήµα λόγω οφειλών στους τηλεοπτικούς σταθµούς
που έχουν καταβάλλει το ήµισυ της µηνιαίας αµοιβής της για
τους τρεις µήνες που προανέφερα. Έτσι, για το χρονικό διά-
στηµα του lockdown δώσαµε τη δυνατότητα στις επιχειρήσεις
αυτές να µειώσουν ένα µέρος των λειτουργικών τους δαπανών,
αντισταθµίζοντας την απώλεια διαφηµιστικών εσόδων.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην επιτυχία της Ελλάδας να
αντιµετωπίσει την πρωτόγνωρη υγειονοµική κρίση του κορω-
νοϊού συνέβαλε καθοριστικά η έγκαιρη και έγκυρη ενηµέρωση
των πολιτών από την πρώτη στιγµή, γιατί ήταν ένα από τα ση-
µαντικότερα όπλα που διέθετε η πολιτεία. Εκτός από τα δωρεάν
ενηµερωτικά µηνύµατα, αναπτύχθηκε και επαγγελµατική και ορ-
γανωµένη εκστρατεία επικοινωνίας και ενηµέρωσης µέχρι την 31η

Μαΐου και αφορούσε όλες τις κατηγορίες µέσων - έντυπος
Τύπος, τηλεοπτικά κανάλια, ραδιοφωνικοί σταθµοί, ιστότοποι,
καθώς και µέσα κοινωνικής δικτύωσης- µε σκοπό η διάθεση και
διείσδυση των µηνυµάτων της εκστρατείας να είναι η κατά το δυ-
νατόν ευρύτερη και αποτελεσµατικότερη. 

Στην εκστρατεία αυτή λήφθηκε ειδική µέριµνα για τα τοπικά
και περιφερειακά µέσα και προβλέφθηκε ρητά η συµµετοχή τους
στην κατανοµή της συνολικής δαπάνης ανά κατηγορία µέσου. 

Ταυτόχρονα, καταβλήθηκε η µέγιστη δυνατή προσπάθεια για
να πλησιάσουµε όσο µπορούµε το 30% ως προς τα περιφερει-
ακά µέσα, παρά το γεγονός ότι στη συγκεκριµένη εκστρατεία δεν
ήταν υποχρεωτικό να ακολουθηθεί αυτή η ποσόστωση.

Έχω απαντήσει για αυτά τα θέµατα κατ’ επανάληψη σε διαφο-
ρετικές ερωτήσεις Βουλευτών, διάφορων Κοινοβουλευτικών
Οµάδων και έχω παραστεί και έχω δώσει αναλυτικές διευκρινή-
σεις στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας στις 10 Απριλίου του
2020.

Επιπλέον, κατέθεσα σχετικό πίνακα στη Βουλή µε τα χίλια δια-
κόσια τριάντα δύο µέσα ενηµέρωσης, που συµµετείχαν στην επι-
κοινωνιακή εκστρατεία, έγγραφο που θα καταθέσω ξανά και
σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην επίκαιρη ερώτηση του αξιό-
τιµου κ. Κεγκέρογλου γίνεται αναφορά στην υποχρεωτική συµ-
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µετοχή περιφερειακών µέσων µε ποσοστό 30% στα επικοινω-
νιακά προγράµµατα, που καταρτίζουν φορείς του δηµόσιου
τοµέα. Επιτρέψτε µου να αποσαφηνίσω το εξής: Με βάση το
ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο, το π.δ.261/1997 και τον ν.2328/95, οι
φορείς του δηµοσίου τοµέα καταρτίζουν ετήσιο πρόγραµµα επι-
κοινωνιακής προβολής, το οποίο αφορά το επόµενο έτος και
υποβάλλεται στη Γενική Γραµµατεία Επικοινωνίας και Ενηµέρω-
σης προς έγκριση για ποσά άνω των 30.000 ευρώ. Σε αυτά πραγ-
µατοποιείται έλεγχος νοµιµότητας και όχι σκοπιµότητας ως προς
το ελάχιστο ποσοστό συµµετοχής, 30%, των περιφερειακών
µέσων στην κατανοµή της συνολικής διαφηµιστικής δαπάνης ανά
κατηγορία µέσου. 

Ο έλεγχος υλοποίησης του επικοινωνιακού προγράµµατος και
η τήρηση του ως άνω ποσοστού, πραγµατοποιείται απολογιστικά
το επόµενο έτος από αυτό στο οποίο αφορά. Η κάθε πρόταση
περιλαµβάνει συγκεκριµένες δράσεις, σαφώς προσδιορισµένες
και η έγκριση δίνεται για αυτές. Άρα, δεν µπορούν να καλυφθούν
τυχόν έκτακτες και απρόβλεπτες ανάγκες, όπως δράσεις ενηµέ-
ρωσης για τον κορωνοϊό. 

Και για να έχετε ένα µέτρο σύγκρισης για το ύψος των προ-
γραµµάτων αυτών, θα καταθέσω στα Πρακτικά σχετικό πίνακα
µε τα ποσά από το 2015 µέχρι το 2020. 

Είναι προφανές από όσα εξέθεσα ανωτέρω, ότι η Κυβέρνηση
έλαβε πολλαπλές πρωτοβουλίες για τη στήριξη και ενίσχυση των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης κάθε κατηγορίας και γεωγραφικής
εµβέλειας κατά τους τελευταίους µήνες, ώστε να αντιµετωπί-
σουν την οικονοµική δυσπραγία που προκαλεί η πανδηµία του
κορωνοϊού. Όµως, και πριν από αυτή, όπως γνωρίζετε, προχω-
ρήσαµε στην άρση εµποδίων για την προσέλκυση επενδυτών και
τη διευκόλυνση συµµετοχής των ΜΜΕ σε επενδυτικά και αναπτυ-
ξιακά προγράµµατα. 

Αξιότιµες κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µου επιτρέψετε να
κλείσω µε ορισµένες γενικότερες επισηµάνσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, στη
δευτερολογία σας. Ήδη σας έχω αφήσει τριπλάσιο χρόνο. Δεν
µπορώ άλλο.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό): Ω-
ραία, τότε µπορώ να απαντήσω σε τρία συγκεκριµένα ερωτή-
µατα, που έθεσε ο κ. Κεγκέρογλου στη δευτερολογία.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,

έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, η σηµαντική

συµβολή της περιφερειακής τηλεόρασης στην ανάπτυξη, την κοι-
νωνική ευηµερία, την επίλυση προβληµάτων της υπαίθρου, της
περιφέρειας, γενικότερα των πολιτών, φαίνεται ότι συνεχίζει να
µην αναγνωρίζεται από την πολιτεία. Αντιµετωπίζεται ως ο φτω-
χός συγγενής των αθηναϊκών µέσων.

Αναφερθήκατε στο πολύ έργο το οποίο επιτελέσατε τούτες τις
εβδοµάδες για την αντιµετώπιση της πανδηµίας. Πράγµατι, είναι
τεράστιος ο όγκος αυτού του έργου, ακόµα και για το ενηµερω-
τικό και το πληροφοριακό κοµµάτι. Μόνο που διαπιστώνουµε ότι
όλον αυτόν τον όγκο θέλετε, όσον αφορά την περιφερειακή τη-
λεόραση, να τον υλοποιήσετε τζάµπα. Δεν είναι, όµως, αυτός ο
ρόλος της πολιτείας. Δεν είναι ο ρόλος της πολιτείας να αντιµε-
τωπίζει µε δύο µέτρα και δύο σταθµά µέσα που παίζουν τον ίδιο
και ιδιαίτερα κρίσιµο ρόλο για την περίπτωση της περιφερειακής
τηλεόρασης.

Το λέω αυτό µε πλήρη γνώση, διότι συνεργάζοµαι και συνερ-
γαζόµαστε όλοι µας και µε τα κεντρικά µέσα και µε τα περιφε-
ρειακά. Είναι τελείως διαφορετική η αντίληψη και η πρακτική.
Είναι τελείως διαφορετικό το αποτέλεσµα. Διαφορετικά τα κρι-
τήρια. Καµµία σχέση µε σκοπιµότητες, καµµία σχέση µε ζητή-
µατα που διαστρεβλώνουν την άποψη, την ενηµέρωση. Με αυτή
την έννοια θα έλεγα ότι θα έπρεπε να υπάρχει προτιµησιακή
σχέση µε τα περιφερειακά µέσα. Όµως στην πράξη συµβαίνει το
αντίθετο.

Τα µέτρα που είπατε γενικά για τις επιχειρήσεις, δεν µπορούν
να εφαρµοστούν και δεν εφαρµόστηκαν στην περιφερειακή τη-
λεόραση. Ο αριθµός των εργαζοµένων για να λειτουργεί η τηλε-
όραση είναι δεδοµένος. Δεν µπορεί να µειωθεί, ούτε αναστολή

µπορεί να γίνει, ούτε εκ περιτροπής εργασία. Άλλωστε το µέσο
δεν θα λειτουργεί. Άρα, δεν χρειάζονταν τα µέτρα Βρούτση,
αλλά επιδότηση εργασίας που µαζί µε τις ασφαλιστικές εισφορές
θα έφτανε ένα σηµαντικό ποσοστό του µισθολογικού και µη µι-
σθολογικού κόστους, για να µπορέσουν να επιβιώσουν και να µην
έχουν επιβάρυνση στο επόµενο διάστηµα.

Η ενίσχυση που έχει να κάνει µέσω της κρατικής διαφήµισης,
αυτόν τον όγκο δουλειάς, που πράγµατι υλοποιήσανε και τα πε-
ριφερειακά µέσα και όλα βεβαίως τα µέσα της χώρας. Το κοµ-
µάτι που τους αναλογεί δεν είναι τυχαίο ότι ο νόµος το οριοθετεί
περίπου στο 30%. Πράγµατι εκεί γύρω ήταν και η τηλεθέαση
όλων αυτών των σταθµών τις ηµέρες, τις εβδοµάδες, τους µήνες
του κορωνοϊού. Και αυτό νοµίζω ότι πρέπει να το τηρήσετε µε
ευλαβική προσοχή, πίστη. Δηλαδή, να δείτε στα χίλια τόσα που
είπατε µέσα πώς χρηµατοδοτήσετε και να διορθώσετε µε συµ-
πληρωµατική απόφαση, ούτως ώστε τα µέσα, τα περιφερειακά
και δη η περιφερειακή τηλεόραση για την οποία συζητάµε σή-
µερα, να πάρουν το κοµµάτι που τους αναλογεί για να επιβιώ-
σουν, όχι για κανέναν άλλον λόγο. Δεν πάνε για κέρδη πλέον.
Πάνε για να επιβιώσουν.

Σε αυτό το πλαίσιο θεωρώ ότι θα πρέπει να γίνει νοµοθετική
ρύθµιση ξεκάθαρη για το θέµα που έχει να κάνει µε το µηνιαίο
µίσθωµα προς τον πάροχο, την «DIGEA». Η γενική αναφορά ότι
δεν θα τους κόβει την παροχή, το σήµα, δεν είναι και τόσο ορθή,
µε την έννοια ότι οι οφειλές θεωρούνται ληξιπρόθεσµες. O
φόρος του 20% που έγινε 5% ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι αφορά
την επιχείρηση, τον πελάτη. Δεν αφορά το µέσο. Όµως, τι κάνει;
Μειώνει τη δυνατότητα των επιχειρήσεων να διαφηµιστούν. Μα,
από αυτή τη διαφήµιση των µικρών, των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων της περιφέρειας ζουν ουσιαστικά τα τηλεοπτικά µέσα. Άρα,
θα ήταν µια ένδειξη καλής διάθεσης ο µηδενισµός αυτού του
φόρου τουλάχιστον για ένα διάστηµα.

Κύριε Υπουργέ, η τηλεόραση είναι ένας κλάδος ουσιαστικά ει-
δικού σκοπού και ιδιαίτερα η περιφερειακή τηλεόραση. Άρα,
χρειάζεται διαφορετική αντιµετώπιση από ό,τι άλλες επιχειρή-
σεις. Σας έχουµε καταθέσει παρεµβάσεις όλο αυτό το διάστηµα,
ζητώντας σας και να συναντήσετε και να διαβουλευθείτε µε την
περιφερειακή τηλεόραση και τα άλλα περιφερειακά µέσα. Θα
σας καταθέσω και σήµερα τέσσερις επιστολές τις οποίες τις
έχετε, αλλά θέλω να κατατεθούν στη Βουλή, για να φαίνεται ότι
πράγµατι η ελληνική τηλεόραση, η περιφερειακή έθεσε τα ζητή-
µατα, αλλά ανταπόκριση δεν βρήκε στον βαθµό τουλάχιστον που
περίµενε και αυτό φαίνεται από την τελευταία επιστολή που σας
έστειλε η Ένωση Ενηµερωτικών Τηλεοράσεων Ελληνικής Περι-
φέρειας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου  κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς οι επιχειρήσεις, οι οποίες αφορούν τους τηλεοπτι-
κούς σταθµούς, ιδίως τους περιφερειακούς, έχουν τα ίδια ευερ-
γετήµατα µε αυτά που έχει αναλάβει η πολιτεία για όλους τους
κλάδους της οικονοµίας. Δεν κατανοώ γιατί δεν έχει επωφεληθεί
από την επιδότηση επιτοκίου µία µικροµεσαία επιχείρηση, όπως
είναι µία επιχείρηση που έχει έναν περιφερειακό τηλεοπτικό
σταθµό. Επίσης δεν κατανοώ γιατί δεν έχει επωφεληθεί από την
αναστολή των φορολογικών και των ασφαλιστικών υποχρεώ-
σεων. Όλα αυτά καλύπτουν και τους περιφερειακούς τηλεοπτι-
κούς σταθµούς που είπε ο κ. Κεγκέρογλου.

Επίσης, έχω να πω ότι όσον αφορά το µηνιαίο µίσθωµα δώ-
σαµε τη δυνατότητα µείωσης της µηνιαίας δόσης προς τον πά-
ροχο κατά 50% για τους τρεις µήνες και την υποχρέωση να µην
µπορεί να γίνει διακοπή του σήµατος µέχρι τέλος Αυγούστου.
Δεν έχουµε αυτή τη στιγµή κάποια ιδιαίτερη συζήτηση, όπως εί-
χαµε το προηγούµενο διάστηµα για παράταση αυτού του καθε-
στώτος. Εδώ είµαστε, αν υπάρχουν προβλήµατα µετά τις 31
Αυγούστου, να το δούµε, αλλά δεν φαίνεται να ανακύπτει ένα τέ-
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τοιο ζήτηµα.
Αντίθετα, εµείς προτιθέµεθα να εξετάσουµε τον φόρο διαφή-

µισης του 5%, όπως είπατε κ. Κεγκέρογλου, στο επόµενο διά-
στηµα και θα είµαι σύντοµα σε θέση να σας πω περισσότερα,
όπως επίσης εξετάζουµε την παροχή κινήτρων για αύξηση της
διαφηµιστικής δαπάνης. Επίσης πολύ σύντοµα θα είµαστε σε
θέση να εξειδικεύσουµε αυτές τις δύο παρεµβάσεις από τις
οποίες θα επωφεληθούν και τα πανελλαδικής, αλλά και τα περι-
φερειακής εµβέλειας τηλεοπτικά κανάλια.

Κλείνω, λέγοντας, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι πολύ σηµαντικός
ο ρόλος των περιφερειακών τηλεοπτικών σταθµών, των περιφε-
ρειακών εντύπων, όλων των περιφερειακών µέσων και γι’ αυτό
δώσαµε τόσο µεγάλη έµφαση στην καµπάνια που µόλις έληξε,
µε αποτέλεσµα, όπως θα δείτε και στον πίνακα που θα κατα-
θέσω, τόσα πολλά µέσα να συµµετέχουν σε αυτή την καµπάνια,
έχοντας τη δυνατότητα πρώτον, να ενηµερώσουν έγκαιρα και
υπεύθυνα όλους τους πολίτες και δεύτερον να αντισταθµίσουν
ένα µέρος από την τεράστια πτώση της διαφηµιστικής δαπάνης
που υπήρξε στους µήνες του lockdown.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό, κ. Στυ-

λιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 12 Ιουνίου 2020, το οποίο περιέχει
µόνο µία επίκαιρη ερώτηση προς τον Πρωθυπουργό.

«Ώρα του Πρωθυπουργού (Άρθρα 129 παράγραφοι 2 και 3,
132 παράγραφος 1 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 764/30/2-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Αλεξίου Τσίπρα προς τον Πρωθυπουργό, µε
θέµα: «Αποτελεσµατική αντιµετώπιση των συνεπειών της υγει-
ονοµικής κρίσης στην ελληνική οικονοµία»».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στην τέ-
ταρτη µε 763/1-6-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Η’
Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτού Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθη-
νών του ΜέΡΑ25 κ. Σοφίας Σακοράφα προς τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Νέα περιστατικά ανεπίτρεπτης
εκτροπής αστυνοµικής βίας». Θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Οι-
κονόµου που έχει αναλάβει όλο το βάρος του κοινοβουλευτικού
ελέγχου του αρµόδιου Υπουργείου.

Κυρία Σακοράφα, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αφορµή της ερώτησής µου αποτελεί µια φω-

τογραφία που κυκλοφόρησε στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης
στις 30-5-2020. Περιγράφω την εικόνα: Αστυνοµικοί µε πλήρη
εξάρτυση έχουν δέσει πισθάγκωνα µε χειροπέδες έναν άνθρωπο
και τον υποχρεώνουν να κείτεται µπρούµυτα στο οδόστρωµα,
στην οδό Ευριπίδου στην Αθήνα. Ένας αστυνοµικός τον πιέζει
στο έδαφος µε το βάρος του σώµατός του και µε το γόνατο στην
πλάτη του. Η εικόνα εµφανίζει, δυστυχώς θα έλεγα, πολλές οµοι-
ότητες µε την αστυνοµική πρακτική, που οδήγησε στη συγκλονι-
στική δολοφονία του Τζόρτζ Φλόιντ στη Μινεάπολη των Ηνω-
µένων Πολιτειών.

Στις 23 Μαΐου άνδρες της «ΔΙΑΣ» εντελώς αυθαίρετα και κα-
ταχρηστικά κακοποίησαν βάναυσα νεαρό στα Σεπόλια, ενώ σύµ-
φωνα µε καταγγελίες του θύµατος έδιωξαν και το ασθενοφόρο
του ΕΚΑΒ που είχε σπεύσει στον χώρο. Επειδή έχει ερωτηθεί
επανειληµµένα ο κύριος Υπουργός για το είδος και το πλαίσιο
της εκπαίδευσης των αστυνοµικών χωρίς καµµία ουσιαστική
απάντηση, ενώ η όλη συµπεριφορά της ηγεσίας του Υπουργείου
όχι απλώς καλύπτει, αλλά φαίνεται και να ενθαρρύνει τέτοιου εί-
δους παρεκτροπές, σας ερωτώ και πάλι, κύριε Υπουργέ: 

Έχει συνειδητοποιήσει η ηγεσία του Υπουργείου την πολιτική
ευθύνη της θέσης της;

Πώς θα ανακοπεί ο πολλαπλασιασµός παρόµοιων φαινοµένων
για τα οποία προφανώς φέρει την άµεση και κύρια ευθύνη ο ίδιος

ο κύριος Υπουργός;
Εν τέλει, ποια άµεσα µέτρα προτίθεται να λάβει για την πλήρη

συµµόρφωση των οργάνων της τάξης στη συνταγµατική νοµιµό-
τητα, προκειµένου να αποφευχθεί το ενδεχόµενο τραγικών πε-
ριστατικών;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ ευχαριστώ,

κυρία Σακοράφα.
Τον λόγο έχει ο κ. Οικονόµου.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το απόγευµα της 30ης Μαΐου

2020 στη συµβολή των οδών Ευριπίδου και Μενάνδρου εντοπί-
στηκε αλλοδαπός άντρας πακιστανικής καταγωγής πεζός να κι-
νείται ύποπτα γεγονός που τράβηξε την προσοχή της αστυ-
νοµικής περιπολίας της Διεύθυνσης Αστυνοµίας Αθηνών. 

Στη θέα των αστυνοµικών άρχισε να τρέχει. Λίγα µέτρα πιο
κάτω στη συµβολή Επίκουρου και Ευµορφοπούλου πέταξε µα-
χαίρι µε µήκος λάµας είκοσι τριών εκατοστών το οποίο και έφερε
µαζί του. Όπως ήταν αναµενόµενο οι αστυνοµικοί προχώρησαν
στη σύλληψή του. Κατά τη διάρκεια δε της σύλληψης προέβαλε
µία σθεναρή αντίσταση παραβιάζοντας τις αντίστοιχες διατάξεις,
που προβλέπουν τη συµµόρφωσή του κατά τη διάρκεια που
ενεργούν τα αστυνοµικά όργανα µε αποτέλεσµα να συλληφθεί.
Στη συνέχεια οδηγήθηκε ενώπιον του κυρίου εισαγγελέα.

Σε ό,τι αφορά το περιστατικό που έλαβε χώρα στις 24 Μαΐου
2020 στην περιοχή του Κολωνού τα γεγονότα εκτυλίχθηκαν ως
εξής: Μεσηµβρινές ώρες της 24ης Μαΐου στη συµβολή Κρέοντος
και Αντιγόνης ηµεδαπός άντρας οδηγός µοτοσυκλέτας µη φο-
ρώντας το προστατευτικό κράνος στάθµευσε δίπλα σε περιπολία
της Οµάδας «ΔΙΑΣ». Μία καθ’ όλα αναµενόµενη και επιβεβληµένα
ενέργεια των αστυνοµικών ήταν να του κάνουν συστάσεις, αν και
θα έπρεπε κανονικά να του επιβάλουν το πρόστιµα, αλλά αρκέ-
στηκαν σε πρώτη φάση να του κάνουν συστάσεις να φορά το
κράνος του. Αυτό οδήγησε σε αδικαιολόγητη λεκτική επίθεση και
απειλητική συµπεριφορά προς τους αστυνοµικούς µε αποτέλε-
σµα να τον συλλάβουν παρά τη σθεναρή αντίσταση που προ-
έβαλε. Ξαφνικά ένας δεύτερος ηµεδαπός, φιλικό πρόσωπο του
προαναφερόµενου, επιτέθηκε µε γροθιές εναντίον των αστυνο-
µικών της «ΔΙΑΣ», οι οποίοι τελικά κατάφεραν να ακινητοποιή-
σουν και αυτόν. Μάλιστα η προσπάθεια δέσµευσής του οδήγησε
σε τραυµατισµό τόσο του ιδίου όσο και ενός αστυνοµικού γεγο-
νός που φανερώνει το µέγεθος της αντίστασης που προέβαλε ο
συλληφθείς. 

Στη συνέχεια και ενώ οι δύο συλληφθέντες είχαν οδηγηθεί στο
Αστυνοµικό Τµήµα Κολωνού ένας ακόµη ηµεδαπός άντρας, προ-
φανώς του φιλικού περιβάλλοντός τους, εισήλθε µε το κινητό του
στο αστυνοµικό τµήµα βιντεοσκοπώντας όλους τους παρευρι-
σκόµενους, συλληφθέντες και αστυνοµικούς, καθυβρίζοντας
τους τελευταίους µε άκρως προσβλητικούς όρους. Σε βάρος
του, όπως ήταν αναµενόµενο, σχηµατίστηκε δικογραφία για εξύ-
βριση.

Στους δύο τραυµατίες, αστυνοµικό και συλληφθέντα, παρα-
σχέθηκαν οι πρώτες βοήθειες από το 401 Γενικό Στρατιωτικό Νο-
σοκοµείο Αθηνών και από το Γενικό Κρατικό «ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΝΝΗ-
ΜΑΤΑΣ» αντίστοιχα. 

Τέλος, κατόπιν υποβολής έγκλισης λίγες ηµέρες αργότερα
προς τους αστυνοµικούς της Οµάδας «ΔΙΑΣ» από τους δύο συλ-
ληφθέντες διατάχθηκε διενέργεια προκαταρκτικής διοικητικής
εξέτασης ενώ παράλληλα ενηµερώθηκε και ο Εθνικός Μηχανι-
σµός Διερεύνησης Περιστατικών Αυθαιρεσίας του Συνηγόρου
του Πολίτη.

Στην περίπτωση των γεγονότων της Τήνου στις 20 και 21
Μαΐου του 2020 οι δυνάµεις της αστυνοµίας κινητοποιήθηκαν κα-
τόπιν αιτήµατος συνδροµής από την εταιρεία «ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΚΥ-
ΚΛΑΔΩΝ ΕΠΕ», που έχει αναλάβει την ολοκλήρωση εγκατά-
στασης αιολικού πάρκου στην περιοχή Πράσσα Κάµπος Πόλε-
µου. Παρά τις εκκλήσεις του επικεφαλής των δυνάµεων της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας να αποχωρήσουν από το σηµείο οι διαδη-
λωτές καθώς εµπόδιζαν τη διέλευση των φορτηγών οχηµάτων
της εταιρείας αυτοί ενέτειναν τη διαµαρτυρία τους ξαπλώνοντας
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στο οδόστρωµα και προβάλλοντας συνεχή αντίσταση σε κάθε
απόπειρα των δυνάµεων να τους αποµακρύνουν κάνοντας χρήση
των ασπίδων τους και µόνο. Ουδέποτε έγινε χρήση κλοµπς ή δα-
κρυγόνων κάτι που είναι εµφανές και στο βιντεοληπτικό και φω-
τογραφικό υλικό που έχει αναρτηθεί σχετικά ενώ στα επεισόδια
τραυµατίστηκαν δύο αστυνοµικοί.

Ολοκληρώνοντας το πρώτο σκέλος της τοποθέτησής µου θα
ήθελα να σας υπενθυµίσω ότι αναφορικά µε τα υπόλοιπα γεγο-
νότα αστυνοµικού ενδιαφέροντος τα οποία αναφέρεστε µε την
επίκαιρη ερώτησή σας για αυτά έχω τοποθετηθεί αναλυτικά
απαντώντας από αυτό εδώ το Βήµα σε αντίστοιχη επίκαιρη ερώ-
τηση µε ηµεροµηνία 18 Μαΐου 2020 της συναδέλφου σας Βου-
λευτού του ΜέΡΑ25 κ. Αδαµοπούλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ. Σα-
κοράφα.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Υπουργέ, ευχαριστώ πάρα πολύ που έχετε την καλοσύνη να µου
απαντήσετε. Βεβαίως µου απαντάτε για άλλα τελείως διαφορε-
τικά περιστατικά για τα οποία δεν αναφέρθηκα. Εγώ αναφέρθηκα
σε συγκεκριµένα περιστατικά. Αυτό που είπα εξαρχής είναι ότι
πραγµατικά υπάρχουν και εικόνες οι οποίες διαψεύδουν όλα όσα
αυτή τη στιγµή λέτε.

Λυπάµαι πάρα πολύ που αναγκάζεστε εσείς να απαντήσετε σε
µια ερώτηση που απευθύνεται προσωπικά στον κύριο Υπουργό.
Είναι η τρίτη ερώτηση, που καταθέτω γι’ αυτά τα θέµατα και
αναγκάζοµαι να επανέλθω γιατί δεν έχω λάβει καµµιά ουσιαστική
απάντηση, αλλά και γιατί τα φαινόµενα πολλαπλασιάζονται. Επι-
τέλους, θα έλεγα, ας υπάρξει µια κανονική απάντηση χωρίς επι-
κοινωνιακές υπεκφυγές. Δεν είναι όλοι ούτε επιτιθέµενοι, ούτε
άγριοι, ούτε µπαχαλάκηδες, ούτε διακινητές, όπως και ο ίδιος ο
κύριος Υπουργός έχει βγει δηµόσια και έχει πει. Λυπάµαι πάρα
πολύ που το ακούω αυτό.

Ο ίδιος ο κ. Αλιβιζάτος, ο οποίος είναι συντονιστής της Άτυπης
Επιτροπής για τον Έλεγχο της Αστυνοµικής Βίας, διαπιστώνει τη
συστηµατική παρακώληση των ΕΔΕ, που είπατε προηγουµένως,
και των λοιπών ανακρίσεων στην αστυνοµία. Και προφανώς γνω-
ρίζετε ότι η µη τήρηση των κανόνων και η µη απόδοση των ευθυ-
νών, εάν και όπου χρειάζεται, διαιωνίζει τις απαράδεκτες και
επικίνδυνες πρακτικές. 

Δυστυχώς τα περιστατικά ασύµµετρης χρήσης αστυνοµικής
βίας θα έλεγα ότι διαρκώς αυξάνονται στη χώρα µας. Το γεγονός
αυτό τραυµατίζει την κοινωνική συνοχή, αλλά και την ίδια την ει-
κόνα της αστυνοµίας. Αυτά όµως, απ’ ό,τι φαίνεται είναι ζητή-
µατα που µάλλον δεν απασχολούν τον κύριο Υπουργό, τον
αρµόδιο Υπουργό.

Και όµως, κύριε Υπουργέ, η ηθεληµένη πολιτική κάλυψη και
ενθάρρυνση των παρεκτροπών είναι απολύτως εσφαλµένη και
ευχόµαστε να µην έχει και τραγικά αποτελέσµατα. Εσείς ο ίδιος,
που διατελέσατε ανώτατος αξιωµατικός, είναι βέβαιο, κατά τη
δική µου άποψη, ότι κατανοείτε πως το ζήτηµα της αστυνοµικής
βίας αφορά και στις καθηµερινές οδηγίες, δηλαδή στις διαταγές,
αλλά και στα περιεχόµενα της εκπαίδευσης που πρέπει να έχουν
οι αστυνοµικοί. Δεν είναι τυχαίο ότι η επιτροπή του κ. Αλιβιζάτου
σας υποδεικνύει ότι τα δικαιώµατα του ανθρώπου πρέπει να δι-
δάσκονται πολύ συστηµατικότερα στις αστυνοµικές σχολές. 

Η Κυβέρνηση οφείλει να τηρεί το Σύνταγµα και ο σεβασµός
της αξίας του ανθρώπου αποτελεί θεµελιώδη υποχρέωση της πο-
λιτείας. Η συνταγµατική νοµιµότητα επιτάσσει να µην προσβάλ-
λονται τα δικαιώµατα κανενός ανθρώπου και να µην γίνεται
χρήση βίας πέρα από τα απολύτως αναγκαία µέτρα. Ακόµα και
αν τον έχετε στο έδαφος, του έχετε περάσει τις χειροπέδες δεν
µπορείτε να τον πατάτε µε το γόνατο στην πλάτη. Ελπίζω να µην
θεωρείτε ότι αυτά είναι ψιλά γράµµατα για την άσκηση των αστυ-
νοµικών καθηκόντων. Το αναγκαίο µέτρο το ξεπερνούν τα περι-
στατικά που ανέφερα στην ερώτησή µου όπως και άλλα παλαιό-
τερα. 

Δεν έχει τόσο σηµασία, κύριε Υπουργέ, το αν η πολιτική και
υπηρεσιακή ηγεσία οφείλουν µια συγγνώµη για αυτά προς την
κοινωνία. Οφείλουν όµως, να αναθεωρήσουν τον τρόπο της
αστυνοµικής τους δράσης. Γιατί είναι λόγου χάρη βέβαιο ότι
βάσει σχεδίου και διαταγών έσβησαν τα φώτα και εξαπέλυσαν οι

άνδρες των ΜΑΤ τη βίαιη και άσκοπη επίθεση κατά του ανύπο-
πτου πλήθους στην πλατεία Αγίου Γεωργίου στην Κυψέλη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο την ανοχή σας.
Εν τέλει, κύριε Υπουργέ, εσείς ο ίδιος σαν έµπειρος ανώτατος

αξιωµατικός πώς αντιµετωπίζετε την απαίτηση της κοινωνίας να
αναστραφεί η απαράδεκτη νοοτροπία τις αυθαίρετης και κατα-
χρηστικής βίας; Αλήθεια, θεωρεί το Υπουργείο ότι πρέπει να συµ-
βεί ένα τραγικό περιστατικό για να λάβετε τότε τα αναγκαία
µέτρα; 

Και κάτι ακόµα: έχετε στα αλήθεια την πρόθεση να διακινδυ-
νεύσετε καθηµερινά µε τη διάσταση µεταξύ της αστυνοµικής
πρακτικής και του λαϊκού παράγοντα µε το κοινό περί δικαίου αί-
σθηµα;

Κλείνοντας λέω φοβάµαι ότι αυτά είναι επικίνδυνα παιχνίδια.
Έπρεπε να το έχετε διδαχθεί και από το δικό µας παρελθόν ή
έστω από την εκτροπή της κοινωνικής οµαλότητας που εξελίσ-
σεται σήµερα στην Αµερική.

Γι’ αυτό και σας καλούµε και πάλι να επανεξετάσετε τη στάση
σας πριν να είναι αργά, κύριε Υπουργέ.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υφυπουργός.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): θέλω ειλικρινά να σας διαβεβαιώσω ότι κυρίαρχος πυ-
λώνας πάνω στον οποίο στηρίζεται κάθε σχεδιασµός και πρωτο-
βουλία της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη είναι ο απόλυτος σεβασµός στην έννοµη τάξη και η ατα-
λάντευτη προσήλωση στις επιταγές του ελληνικού Συντάγµατος.
Κατά συνέπεια για όλους εµάς, πολιτική και φυσική ηγεσία του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, η προστασία των συνταγ-
µατικά κατοχυρωµένων ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων
των πολιτών αποτελεί βασική και αδιαπραγµάτευτη προτεραι-
ότητα.

Κυρία Σακοράφα, αφήστε τη φωτογραφία, την έχουµε δει.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ: Έχει σηµασία να τη δείτε.
(Στο σηµείο αυτό η Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Σοφία Σα-

κοράφα καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Μπορώ να σας δείξω πάρα πολλές αντίστοιχες σε βά-
ρος αστυνοµικών για τους οποίους δεν έχετε βρει τον χρόνο
ούτε µια στιγµή να εκφράσετε µια συµπάθεια. Σας παρακαλώ
πολύ. Νοµίζω εντυπωσιασµοί δεν χρειάζονται.

Στο σηµείο αυτό δράττοµαι της ευκαιρίας, που µου δίδετε να
ενηµερώσω εσάς και την εθνική αντιπροσωπεία αναφορικά µε
την εκπαίδευση αστυνοµικών που υπηρετούν στη «ΔΙΑΣ», στη
«ΔΡΑΣΗ» και στην ΟΠΚΕ συµπεριλαµβανοµένων και των χιλίων
πεντακοσίων νεοπροσληφθέντων ειδικών φρουρών η οποία αυτή
τη στιγµή βρίσκεται σε εξέλιξη.

Στο πλαίσιο αυτής της εκπαίδευσης δίνεται η ευκαιρία στα στε-
λέχη των εν λόγω υπηρεσιών να αποκτήσουν και να προσθέσουν
γνώσεις σε πλήθος θεµατικών. Ενδεικτικά αναφέρω µερικές από
αυτές, οι οποίες είναι οι ακόλουθες: στοιχεία Ποινικού Δικαίου,
Ποινικός Κώδικας, Ποινική Δικονοµία, στοιχεία Συνταγµατικού Δι-
καίου, ανθρώπινα δικαιώµατα, ζητήµατα αστυνοµικής δεοντολο-
γίας και συµπεριφοράς, διαχείριση άγχους, θυµού και βίαιων
συµπεριφορών, ΛΟΑΤΚΙ, φεµινιστές και οµάδες υπεράσπισης δι-
καιωµάτων, καθώς και κοινότητες Ροµά, µεταναστευτικές και
θρησκευτικές κοινότητες. Στόχος µας είναι η εµπέδωση της πε-
ποίθησης ότι πρωταρχικό καθήκον τους είναι ο σεβασµός στο
Σύνταγµα και τους νόµους του κράτους. Αυτό αποδεικνύει έµ-
πρακτα τις προθέσεις µας, τη στρατηγική µας αλλά και απαντά
και στα ερωτήµατα που θέτετε. 

Καταλήγοντας, θα ήθελα να επισηµάνω την επιτακτική ανάγκη
να αποφεύγονται γενικεύσεις, όπως, δυστυχώς, επιχειρήθηκε
µέσα από τον τρόπο διατύπωσης της εν λόγω επίκαιρης ερώτη-
σης. Κάθε περιστατικό αστυνοµικού ενδιαφέροντος λαµβάνει
χώρα κάτω από πολύ συγκεκριµένες συνθήκες, διαφορετικές
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κάθε φορά. Όσα έλαβαν χώρα στα Σεπόλια και στην οδό Ευριπί-
δου είναι πολύ διαφορετικά από το περιστατικό που σηµειώθηκε
στην Τήνο και φυσικά όλα αυτά αποτελούν εντελώς διαφορετικές
περιπτώσεις από τα δραµατικά γεγονότα, που λαµβάνουν χώρα
στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής.

Η αδυναµία κάποιων, όπως προδήλως γίνεται αντιληπτό από
την συγκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση, να αντιληφθούν τις διαφο-
ρετικές ιστορικές και κοινωνικοπολιτικές παραµέτρους στις Ηνω-
µένες Πολιτείες της Αµερικής και στην περίπτωση του Τζορτζ
Φλόιντ οδηγεί σε εξόχως εσφαλµένες απλουστεύσεις και αυθαί-
ρετα συµπεράσµατα από τα οποία όλοι οφείλουµε να απέχουµε. 

Ας έχουµε εµπιστοσύνη στην Ελληνική Αστυνοµία. Τηρεί το
Σύνταγµα και λειτουργεί πάντοτε µέσα στο πλαίσιο της συνταγ-
µατικής νοµιµότητας. Μεµονωµένες δε συµπεριφορές να έχετε
την απόλυτη βεβαιότητα ότι ελέγχονται µε την προσήκουσα προ-
σοχή και όπου διαπιστώνονται ευθύνες, αυτές επιβάλλονται.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν µί-
λησα για εµπιστοσύνη, µίλησα για συµπεριφορές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ πολύ.
Μπαίνουµε τώρα σε ένα γκρουπ ερωτήσεων όπου θα απαντή-

σει ο Υφυπουργούς Υγείας, κ. Κοντοζαµάνης. Επειδή ο κύριος
Σπίρτζης δεν είναι εδώ, αλλά είναι εδώ ο κ. Αρσένης και ο κ. Σαν-
τορινιός, θα προχωρήσουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 786/5-06-
2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’
Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επανεκκίνηση της λειτουρ-
γίας παιδοκαρδιοχειρουργικής εντατικής του Νοσοκοµείου «Αγία
Σοφία»».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, το θέµα είναι πάρα πολύ γνωστό γιατί έχει

απασχολήσει τον Τύπο. Έχουµε για µία ακόµη φορά το κλείσιµο
της παιδοκαρδιοχειρουργικής κλινικής του «Αγία Σοφία», της µο-
ναδικής παιδοκαρδιοχειρουργικής µονάδας που έχει η Ελλάδα
σε Νοσοκοµείο Παίδων. Αυτό είναι πάρα πολύ κρίσιµο, γιατί στο
παρελθόν έχει κοστίσει σε ζωές. Αυτή τη στιγµή έχουµε µία µο-
νάδα, η οποία είναι κλειστή χωρίς κανένα λόγο, καθώς δεν είναι
δυνατόν να κλείνουµε την µοναδική παιδοκαρδιοχειρουργική µο-
νάδα της χώρας και να στέλνουµε τα περιστατικά σε άλλα νοσο-
κοµεία τα οποία δεν έχουν εξειδίκευση στα παιδιά, µε αποτέ-
λεσµα οποιοδήποτε παιδί αντιµετωπίσει οποιαδήποτε άλλη
ανάγκη ή έχει κάποιο άλλο συνοδό νόσηµα να µην µπορεί να χει-
ρουργηθεί, να µην µπορεί να σωθεί η ζωή του.

Πηγαίνετε όλα τα περιστατικά στο «Ωνάσειο», την ίδια στιγµή
που αφήνετε τους χειρούργους γιατρούς στο «Αγία Σοφία». Είναι
χειρούργοι γιατροί που έχουν προσφερθεί να πάνε και αυτοί στο
«Ωνάσειο», για να συνεχίσουν να χειρουργούν, και εσείς το αρ-
νείστε.

Σχετικά µε την µία περίπτωση που παρενέβη και ο κ. Κικίλιας
για να σωθεί το παιδί: Το στείλατε στο «Ιασώ» και όπως καταγ-
γέλλει η µητέρα –και το µάθαµε από τον δικηγόρο της ένωσης
γονέων- όταν σας είπε ότι «ναι, εγώ σώζοµαι, αλλά τι γίνεται µε
τα υπόλοιπα παιδιά;» η απάντηση του κ. Κικίλια ήταν –αν ήταν
δυνατόν!- «κυρία µου, ασχοληθείτε µε το παιδί σας, µην ασχο-
λείστε µε τα υπόλοιπα παιδιά». Αυτή είναι η καταγγελία που λά-
βαµε από τον δικηγόρο της ένωσης γονέων. Η απάντηση που
έδωσε η γυναίκα ήταν –και πολύ σωστά- «εµένα µε ενδιαφέρει,
δεν ζητάω ελεηµοσύνη, δεν ζητάω φιλανθρωπία, ζητάω το δι-
καίωµά µου σε ένα δηµόσιο σύστηµα υγείας». Αυτό το δηµόσιο
σύστηµα σας καλούµε να αποκαταστήσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κοντοζαµάνη,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Αρσένη, δεν έχετε σωστή πληροφόρηση. Επιτρέψτε µου
να πάρουµε τα πράγµατα από την αρχή. Για την αντιµετώπιση
της πανδηµίας, των αναγκών, που προέκυψαν από την πανδηµία
του COVID-19 αποφασίσαµε πριν από µερικούς µήνες την µετα-
τροπή λειτουργίας της Παιδοκαρδιοχειρουργικής Μονάδας Εν-
τατικής Θεραπείας του Γενικού Νοσοκοµείου Παίδων «Αγία
Σοφία» σε µονάδα εντατικής θεραπείας παιδιών αποκλειστικής

χρήσης για περιστατικά κορωνοϊού. 
Τι να κάναµε; Αν είχαµε κρούσµα σε παιδιά, να µην είχαµε µο-

νάδα εντατικής θεραπείας; Όµως, σε καµµία περίπτωση δεν
αφήσαµε ακάλυπτα τα παιδιά τα οποία έχρηζαν παιδοκαρδιοχει-
ρουργικής επέµβασης. Τι κάναµε; Ορίσαµε σε συνεργασία µε το
«Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο» ως το νοσοκοµείο αυτό
στο οποίο θα παραπέµπονταν όλα τα περιστατικά που υπό οµα-
λές συνθήκες θα νοσηλεύονταν στην συγκεκριµένη µονάδα του
Νοσοκοµείου «Αγία Σοφία». Είχε γίνει αυτό αρκετές φορές και
στο παρελθόν και είχε γίνει και λίγους µήνες πριν την πανδηµία. 

Να σας θυµίσω ότι από τον Σεπτέµβριο και µετά του 2019 που
γινόντουσαν έργα ανακατασκευής λόγω µιας µεγάλης δωρεάς
στο Νοσοκοµείο «Αγία Σοφία» τα επείγοντα και τα αρκετά τα-
κτικά περιστατικά παραπέµπονταν στο «Ωνάσειο Καρδιοχειρουρ-
γικό Κέντρο».

Να σας διορθώσω ως προς το «Ωνάσειο» που είπατε: Είναι το
µεγαλύτερο παιδοκαρδιοχειρουργικό κέντρο της Ελλάδος, όπως
καταδεικνύεται από τον αριθµό των επεµβάσεων. Εποµένως, δεν
αφήσαµε σε καµµία περίπτωση ακάλυπτη την ανάγκη για παιδο-
καρδιοχειρουργικές επεµβάσεις. Διασφαλίσαµε την ασφάλεια
των παιδιών και η λύση αυτή υπήρξε η καλύτερη δυνατή.

Το «Ωνάσειο» –επαναλαµβάνω- αποτελεί κορυφαίο νοσηλευ-
τικό ίδρυµα της χώρας και έτσι είµαστε σε θέση να καλύψουµε
όλες τις ανάγκες. Τη συγκεκριµένη χρονική περίοδο, µε τον κο-
ρωνοϊό και περί τα τέλη Μαΐου, τα περιστατικά που ξεκίνησαν
ξανά είναι τα τακτικά χειρουργικά περιστατικά. Το «Ωνάσειο Καρ-
διοχειρουργικό Κέντρο» κλήθηκε να διαχειριστεί περιστατικά που
στο σύνολό τους είναι περίπου είκοσι δύο. Γι’ αυτά τα συγκεκρι-
µένα περιστατικά η παιδοκαρδιοχειρουργοί του «Αγία Σοφία»
αλλά και του «Ωνασείου», µετά από επιστηµονική συνάντηση που
πραγµατοποιήσαν, καθόρισαν το πλάνο διαχείρισης αυτών των
τακτικών περιστατικών. 

Από το πλάνο αυτό προέκυψαν τα εξής: Πέντε παιδιά έχουν
ήδη χειρουργηθεί, τρία παιδιά δεν έχρηζαν κάποιας άµεσης πα-
ρέµβασης τη συγκεκριµένη χρονική στιγµή, ένα παιδί αξιολογή-
θηκε και αντιµετωπίστηκε συντηρητικά, οχτώ παιδιά προγραµµα-
τίστηκαν για χειρουργική αντιµετώπιση στο «Ωνάσειο Καρδιοχει-
ρουργικό Κέντρο» και πέντε παιδιά προγραµµατίστηκαν πρώτα
να υποβληθούν σε καθετηριασµό καρδιάς και αναλόγως των
αποτελεσµάτων θα ληφθεί απόφαση αν θα χειρουργηθούν στο
«Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο».

Να συµπληρώσω ότι είτε για ασφαλισµένα παιδιά είτε για ανα-
σφάλιστα δεν υπάρχει κανένα απολύτως κόστος για τις επεµβά-
σεις που διεξάγονται στο «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο».

Εποµένως, κύριε Αρσένη, η επιστροφή στην οµαλότητα, η ο-
ποία βρίσκεται σε εξέλιξη, θα έχει και ως συνέπεια κάποια στιγµή
να επιστρέψουµε την καρδιοχειρουργική µονάδα εντατικής θε-
ραπείας στο Νοσοκοµείο Παίδων «Αγία Σοφία» στην προ πανδη-
µία λειτουργία της. 

Πρέπει να διασφαλίσουµε την υγεία όλων των παιδιών, καθώς
και αυτών που πιθανώς νοσήσουν από τον κορωνοϊό. Η µάχη µε
την πανδηµία δεν έχει τελειώσει. Οφείλουµε να είµαστε σε ετοι-
µότητα και για τον λόγο αυτό υπάρχει επιχειρησιακή ετοιµότητα
σε όλα τα επίπεδα και σε όλα τα νοσοκοµεία παίδων για την αν-
τιµετώπιση νοσηλείας τέτοιων περιστατικών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αρσένη, έχετε

τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχει καµµία δικαιολογία να στερείς

αυτή τη στιγµή από την Ελλάδα το µόνο παιδοκαρδιοχειρουργικό
κέντρο που υπάρχει. Γιατί αυτό κάνετε. Υπάρχουν άλλες υποδο-
µές, ακόµη και στο Νοσοκοµείο Παίδων, που θα µπορούσαν να
εξυπηρετήσουν αυτή την ανάγκη, αντικαταστάσιµες υποδοµές.
Εσείς επιλέγετε τη µόνη και ο στόχος σας είναι η ιδιωτικοποίηση.
Ο στόχος είναι να υπάρχει ακριβώς αυτό που κατασκευάζεται
αυτή τη στιγµή στο «Ωνάσειο», ένα καινούργιο παιδοκαρδιοχει-
ρουργικό κέντρο, χωρίς όµως να µπορεί να εξυπηρετήσει όλα τα
άλλα συνοδά νοσήµατα. Και κλείσατε το µάτι στην οικογένεια για
το «Ιασώ».

Εγώ θα σας πω τι συµβαίνει αυτή τη στιγµή. Είκοσι τέσσερα
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παιδιά περιµένουν καθετηριασµό καρδιάς και τουλάχιστον τρία
χρειάζονται επείγουσα επέµβαση καρδιάς και κινδυνεύουν. Στη
διάρκεια των τελευταίων τριών µηνών η καρδιοχειρουργική εν-
τατική µονάδα φιλοξένησε για λίγες ώρες µόνο έξι ύποπτα περι-
στατικά για κορωνοϊό, από τα οποία µόνο ένα ήταν διασωλη-
νωµένο. Όλο το υπόλοιπο διάστηµα ήταν απλά άδεια, τη στιγµή
που τα παιδιά πέθαιναν, γιατί τα παιδιά που νοσούν από καρδιά
χρειάζονται άµεση επέµβαση. Δεν είναι ότι ένας µήνας είναι και
δεν πειράζει. Πειράζει. 

Πέρα από τις καταγγελίες για φιλανθρωπία από την ίδια τη γυ-
ναίκα που στείλατε στο «Ιασώ», θα σας πω ότι εναλλακτικά µπο-
ρείτε να κάνετε, γιατί πραγµατικά η διάθεσή µας εδώ δεν είναι η
αντιπολίτευση, είναι να βρεθεί µια λύση για αυτά τα παιδιά. Μπο-
ρεί να κλείσει ως ΜΕΘ - COVID-19 αυτή η µονάδα. Χρησιµοποι-
ήστε µια άλλη µονάδα γι’ αυτό. Να χρησιµοποιηθεί ως µονάδα
άµεσης φροντίδας (ΜΑΦ), να παραµείνει ο χώρος της καρδιοχει-
ρουργικής εντατικής µονάδας ως ΜΕΘ εναλλακτικά, χωρίς να
δεσµεύει µηχανήµατα, αναπνευστήρες, µόνιτορ κ.λπ. για τρεις
κλίνες, αλλά για µία, αφού δεν υπάρχει µέχρι στιγµής ασθενής.
Και να λειτουργήσει καρδιοχειρουργική εντατική µε δύο-τρεις
κλίνες στο χώρο της ΜΑΦ, όπως έγινε το διάστηµα από Σεπτέµ-
βριο του 2019 µέχρι τον Μάρτιο του 2020 λόγω της ανακαίνισης.
Τώρα την κλείσατε εντελώς. Ακόµα και λόγω της ανακαίνισης,
λειτουργούσε.

Οπότε, αν ο στόχος σας δεν είναι η ιδιωτικοποίηση, αν δεν
υπάρχει ένα κρυφό σενάριο σ’ αυτή την υπόθεση, δράστε άµεσα,
σώστε ζωές, ξανανοίξτε την εντατική της καρδιοχειρουργικής
κλινικής στο «Αγία Σοφία».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,

ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αρσένη, να σας διορθώσω κατ’ αρχάς. Δίπλα από το

«Ωνάσειο» δεν χτίζεται παιδοκαρδιοχειρουργικό κέντρο, χτίζεται
µεταµοσχευτικό κέντρο. 

Θέλω,, επίσης να σας θυµίσω ότι το «Ωνάσειο Καρδιοχειρουρ-
γικό Κέντρο» χρηµατοδοτείται από το δηµόσιο προϋπολογισµό.

Τώρα, φοβάµαι ότι και κινδυνολογείτε. Δεν έχουµε αφήσει
καµµία ανθρώπινη ζωή να χαθεί. Τα επείγοντα περιστατικά αντι-
µετωπίζονται στο «Ωνάσειο» και υπάρχει και επιστηµονική δια-
σύνδεση του «Ωνασείου» µε το «Αγία Σοφία», προκειµένου τα
χρόνια περιστατικά να αντιµετωπιστούν. Κι ας αφήσουµε τους
επιστήµονες των δύο κέντρων να αποφασίσουν, βλέποντας και
κρίνοντας τα περιστατικά, τη θεραπευτική αγωγή, την πορεία
που πρέπει να ακολουθήσουν αυτά τα παιδιά.

Σε ό,τι αφορά την πρότασή σας για τις µετατροπές στο χώρο,
προκειµένου να επαναλειτουργήσει η παιδοκαρδιοχειρουργική
µονάδα, να σας θυµίσω ότι ο κορωνοϊός είναι ένα λοιµώδες νό-
σηµα. Εποµένως, δεν πρέπει να υπάρχει επαφή µε άλλα παιδιά
και πρέπει να είναι αποµονωµένο.

Υπάρχει σχεδιασµός. Διασφαλίζουµε τόσο την υγεία των παι-
διών που νοσηλεύονται και δεν έχουν COVID, και είµαστε σε ετοι-
µότητα. Δεν υπήρχαν περιστατικά παιδιών µε κορωνοϊό. Εάν,
όµως, υπάρξει, τι θα γίνει; Πρέπει να το διαχειριστούµε. Και επει-
δή η µάχη µε την πανδηµία δεν έχει τελειώσει, ο σχεδιασµός µας
συνεχίζεται, όπως έχουµε ξεκινήσει εδώ και καιρό.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή βλέπω απένα-

ντί µου τον κ. Βαρτζόπουλο, κύριε Αρσένη και κύριε Υφυπουργέ,
ξέρετε πώς θα λυθούν αυτά τα προβλήµατα; Αν στη βόρεια Ελ-
λάδα, παραδείγµατος χάριν στη Θεσσαλονίκη, φτιαχτεί ένα σύγ-
χρονο δηµόσιο παιδιατρικό νοσοκοµείο. Διότι, πράγµατι, όλη η
επικράτεια στην ουσία έχει ένα παιδιατρικό νοσοκοµείο. Αυτή
είναι η ριζική λύση.

Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 780/5-6-2020 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Ατ-
τικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χρήστου
Σπίρτζη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα «Λειτουργία Κέντρου
Υγείας , Αποκατάστασης και Αποθεραπείας Κερατέας».

Κύριε Σπίρτζη, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και
είναι ευτυχής συγκυρία που είστε στο Προεδρείο γι’ αυτό το
θέµα.

Γιατί, κύριε Υπουργέ, είναι µία προσπάθεια που ξεκίνησε το
2006, µε τη δωρεά του κ. Πρίφτη για την υλοποίηση του κτηρίου
σε οικόπεδο που παραχώρησε ο δήµος το 2005 και έχει έναν βα-
σικό όρο: να λειτουργήσει το κέντρο υγείας αποκατάστασης και
αποθεραπείας, µιας και έχει κατασκευαστεί µε όλες τις απαραί-
τητες προδιαγραφές. Αντιλαµβανόµαστε όλοι την ανάγκη που
έχουν οι συµπολίτες µας, που έχουν έρθει µετά από ένα τροχαίο
ατύχηµα και χρειάζονται αποκατάσταση. Και µάλιστα, συνήθως
έχουµε πολύ µεγάλο χρόνο θεραπείας σ’ αυτές τις περιπτώσεις.
Αντιλαµβανόµαστε την πολύ µεγάλη ανάγκη να υπάρχει µια δη-
µόσια δοµή υγείας και αποκατάστασης.

Όπως γνωρίζετε,  έχει ολοκληρωθεί το κτήριο. Λειτουργούσαν
έξι ιατρεία και µάλιστα η τοπική κοινωνία ήθελε να γίνει ένα κέν-
τρο υγείας αυτόνοµο εκεί. Έχουν βγει οι αποφάσεις από την
προηγούµενη κυβέρνηση, για να λειτουργήσει το κέντρο αποκα-
τάστασης, αλλά µέχρι σήµερα όχι µόνο δεν λειτούργησε το κέν-
τρο αποκατάστασης, µε δεσµευµένα χρήµατα από το 2010, µε
τακτοποιηµένο και το πλαίσιο αλλά και τους πόρους για να λει-
τουργήσει και για το προσωπικό που έδωσε η αντίστοιχη ΥΠΕ,
αλλά κλείσανε µέσα στην πανδηµία και τα έξι ιατρεία που λει-
τουργούσαν. 

Εποµένως, θα θέλαµε να µας απαντήσετε το πρώτο ερώτηµα
που είναι για ποιους λόγους δεν έχει λειτουργήσει ακόµα το κέν-
τρο αποκατάστασης και πότε προβλέπεται τη λειτουργία του. Και
η δεύτερη ερώτηση είναι για ποιους λόγους έπαψε η λειτουργία
των έξι ιατρείων µέσα στην πανδηµία, αν θα επαναλειτουργή-
σουν αυτά και πότε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Κοντο-

ζαµάνη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σπίρτζη, η στήριξη και ενίσχυση του Εθνικού Συστήµα-

τος Υγείας είναι απόλυτη προτεραιότητα αυτής της Κυβέρνησης.
Προσπαθούµε µε κάθε τρόπο να ενισχύσουµε τις δοµές του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας και να παρέχουµε περισσότερες και
ποιοτικότερες υπηρεσίες υγείας σε όλους τους πολίτες. Αυτό γί-
νεται και στην περίπτωση του κέντρου αποκατάστασης και θα
αναφερθώ σε αυτό, αφού πρώτα πω µερικά πράγµατα, που αφο-
ρούν την ευρύτερη περιοχή και τους υπαινιγµούς στην ερώτηση
σας για µη επαρκή υγειονοµική κάλυψη της ανατολικής Αττικής. 

Στην ανατολική Αττική αυτή τη στιγµή λειτουργούν δέκα κέν-
τρα υγείας, έντεκα ιατρεία, περιφερειακά ή τοπικά, συνδεόµενα
µε τα προαναφερόµενα κέντρα υγείας. Όλες οι δοµές αυτές
είναι στελεχωµένες µε ιατρικό νοσηλευτικό και λοιπό προσωπικό,
παρέχοντας όλο το φάσµα των υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φρον-
τίδας υγείας στους κατοίκους της ανατολικής Αττικής. Αυτές οι
δοµές λειτουργούσαν και επί των ηµερών σας και τότε προφα-
νώς δεν εντοπίσατε κάποιο πρόβληµα. Και µάλιστα, να σας θυ-
µίσω ότι καλώς κάνατε και προχωρήσαµε σε κάποιες συγχω-
νεύσεις των τοπικών ιατρείων σε κέντρα υγείας, προκειµένου να
ενισχυθούν τα κέντρα υγείας και να παρέχονται καλύτερες και
περισσότερες υπηρεσίες υγείας. 

Όπως πολύ καλά γνωρίζετε, στο πλαίσιο των µέτρων, που ελή-
φθησαν για την ελαχιστοποίηση της έκθεσης του πληθυσµού
από τον κορωνοϊό και την ανάσχεση της διασποράς του ιού, κα-
τόπιν συγκεκριµένων οδηγιών και στο πλαίσιο του σχεδιασµού
του Υπουργείου, το Κέντρο Υγείας Λαυρίου διεύρυνε τη λειτουρ-
γία του σε εικοσιτετράωρη βάση, µε δυνατότητα εξυπηρέτησης
ασθενών µε χρόνια νοσήµατα και έκτακτα περιστατικά, µε δυνα-
τότητα λήψης µάλιστα δείγµατος για κορωνοϊό σε περιστατικά
µε συµπτώµατα. Για όλο το χρονικό διάστηµα της ισχύος των πε-
ριοριστικών µέτρων οι πολίτες της Κερατέας εξυπηρετούντο για
περιστατικά εκτός κορωνοϊού στα ιατρεία του Κέντρου Υγείας
Λαυρίου, ενώ για τα ύποπτα ή επιβεβαιωµένα περιστατικά στο
Κέντρο Υγείας Καλυβίων. 

Επίσης, για το τοπικό ιατρείο Κερατέας, το οποίο υπάγεται στο
Κέντρο Υγείας Λαυρίου, προγραµµατίστηκε να λειτουργήσει µε
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έξι ιατρικές ειδικότητες, µε τις οποίες καλύπτονται επαρκώς οι
ανάγκες των πολιτών της ευρύτερης περιοχής.

Αναφορικά τώρα µε το κέντρο υγείας αποκατάστασης και απο-
θεραπείας, να σας θυµίσω ότι επί των ηµερών σας δεν λειτουρ-
γούσε όπως έπρεπε ούτε µπορούσε να κάνει σύµβαση διότι δεν
υπήρχε φυσίατρος. Υπάρχει πράγµατι προγραµµατική συµφωνία
µεταξύ της 1ης ΥΠΕ και της ΑΕΜΥ, βάσει της οποίας οι δύο για-
τροί της ΑΕΜΥ εντάχθηκαν στο πρόγραµµα εξετάσεων του Κέν-
τρου Υγείας Λαυρίου, όπως και οι γιατροί του Κέντρου Υγείας
Λαυρίου που εκτελούσαν τα τακτικά ιατρεία επισκέψεων στην Κε-
ρατέα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Η νέα διοίκηση της ΑΕΜΥ έγκαιρα προσέλαβε φυσίατρο και
ολοκλήρωσε την εκκρεµούσα από το 2015 παραλαβή και εγκα-
τάσταση µηχανηµάτων, οργάνων και λοιπού εξοπλισµού για τη
λειτουργία του κέντρου αποκατάστασης και αποθεραπείας και
πρόσφατα µε το ν.4683 η ΑΕΜΥ και το κέντρο αποκατάστασης
εντάχθηκαν στην πλατφόρµα προσλήψεις επικουρικού προσω-
πικού και εγκρίθηκαν από το Υπουργείο Υγείας για πρόσληψη
πέντε θέσεις λοιπού προσωπικού και έξι θέσεις ιατρικού προσω-
πικού. 

Μάλιστα, πριν λίγες ηµέρες, στις 4 Ιουνίου, η διοίκηση της
ΑΕΜΥ προσκάλεσε στο κέντρο τον δήµαρχο και τους αντιδηµάρ-
χους της Λαυρεωτικής και άλλους τοπικούς παράγοντες καθώς
και τον δωρητή κ. Πρίφτη, τους ξενάγησε στις πλήρως εξοπλι-
σµένες πλέον εγκαταστάσεις του κέντρου αποκατάστασης και
παρουσίασε το σχέδιο λειτουργίας και ανάπτυξης του κέντρου
αποκατάστασης, που ήταν παραµεληµένο τα προηγούµενα χρό-
νια και σε λίγες ηµέρες ξεκινάει τη λειτουργία του, ανοίγοντας
ένα νέο κεφάλαιο για την παροχή υπηρεσιών υγείας στην πε-
ριοχή γιατί πράγµατι αποτελεί ένα κόσµηµα.

Παράλληλα, η ΑΕΜΥ θα λειτουργήσει και πολυιατρείο µε τους
οκτώ πλέον γιατρούς ειδικοτήτων, συµπληρωµατικών προς τη
λειτουργία του Κέντρου Υγείας Λαυρίου, το οποίο συστεγάζεται
στο κέντρο αποκατάστασης και αποθεραπείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σπίρτζη, έχετε
τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µάλλον δεν έχετε αίσθηση τι βρήκε το 2015 η

προηγούµενη κυβέρνηση. Βρήκε δέκα κέντρα υγείας, όπως το
είπατε,  στην ανατολική Αττική µε σαράντα άτοµα προσωπικό, µε
γιατρούς και τα άφησε µε διακόσιους σαράντα, που είχαν απαρ-
χαιωµένο ιατρικό εξοπλισµό και µηχανήµατα και αν πάει κανείς
σήµερα, θα δει δέκα µικρά νοσοκοµεία. 

Όµως, εγώ σας ρώτησα ποιοι ήταν οι λόγοι, που έκλεισαν
µέσα στην πανδηµία τα έξι ιατρεία και στην ανατολική Αττική –
δεν το υπαινίσσοµαι- τα κλείσατε και δεν δώσατε και µία εξήγηση
σε αυτό. Έχετε κλείσει άλλες τέσσερις πρωτοβάθµιες δοµές
υγείας στην ανατολική Αττική.

Εποµένως, θέλουµε να µας πείτε αν θα τα επαναλειτουργή-
σετε και πότε γιατί εξυπηρετούν συγκεκριµένες ανάγκες όχι µόνο
του οικισµού της Κερατέας αλλά και των γύρω οικισµών. Δεν
ξέρω σε αυτό θα µας πείτε εσείς αν θα κάνετε ανεξάρτητο κέν-
τρο υγείας εκεί.

Το δεύτερο έχει να κάνει µε το κέντρο αποκατάστασης. Προ-
φανώς –το είπατε και εσείς- υπογράφηκε σύµφωνο τον Ιούλιο
του 2019 από την 1η Υγειονοµική Περιφέρεια και την ΑΕΜΥ.
Έχουν περάσει δέκα µήνες. Θα θέλαµε να µας πείτε ένα συγκε-
κριµένο χρονοδιάγραµµα για τη λειτουργία του κέντρου αποκα-
τάστασης, όχι των ιατρείων µόνο, αλλά του κέντρου αποκατά-
στασης.

Πιστέψτε µε, δεν υπάρχει καµµία σκοπιµότητα κοµµατικής εκ-
µετάλλευσης του θέµατος. Είναι ένα αίτηµα τις περιοχές πάνω
από δεκαετία, δεκαπέντε χρόνια από ό,τι καταλαβαίνετε. Είναι
οµόθυµη άποψη και των Βουλευτών όλων των κοµµάτων του να
λειτουργήσει ως δηµόσια η µόνη δηµόσια δοµή αποκατάστασης
στην ανατολική Αττική –και φαντάζοµαι όχι µόνο στην ανατολική
Αττική- που θα εξυπηρετήσει τους πολίτες. 

Άρα, δέκα µήνες, ωραία, δεν έγινε τίποτα. Πότε θα γίνει; Πότε
θα λειτουργήσει; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κοντοζαµάνη,

ορίστε έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Σπίρτζη, πράγµατι έχουν περάσει δέκα µήνες από τότε

που υπογράφτηκε αυτή η συµφωνία, αλλά έχουν περάσει και
πέντε χρόνια από τότε που ήσασταν εσείς κυβέρνηση και δεν
είχε γιατρό το κέντρο υγείας. Σας είπα συγκεκριµένες δράσεις,
συγκεκριµένα βήµατα, τα οποία κάναµε προκειµένου το κέντρο
αποκατάστασης και αποθεραπείας να είναι σε θέση να λειτουρ-
γήσει άµεσα, πολύ σύντοµα γιατί το ενισχύσαµε και µε το ιατρικό
προσωπικό και το αναβαθµίσαµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είπατε συνολικά δώ-
δεκα άτοµα, έξι ιατρικό και έξι άλλων ειδικοτήτων, παραϊατρικό
κ.λπ..

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ολο-
κληρώσαµε την εκκρεµούσα από το 2015 παραλαβή και εγκατά-
σταση µηχανηµάτων, οργάνων και λοιπού εξοπλισµού. Όλες οι
ανάγκες της περιοχής σε ειδικότητες αντιµετωπίζονται πλήρως
και επαρκώς και βεβαίως λόγω κορωνοϊού υπήρχε µία συνένωση
δυνάµεων, προκειµένου να αντιµετωπιστούν περιστατικά, που
αφορούσαν όχι µόνο τον κορωνοϊό, αλλά αφορούσαν και τους
συµπολίτες µας που προσέφευγαν σε υπηρεσίες πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας και δεν είχαν κορωνοϊό.

Εποµένως, δεν έχουµε κλείσει τίποτα. Λειτουργούν επαρκώς
οι µονάδες µας και είναι πλήρως στελεχωµένες και καλύπτουν
τις ανάγκες σε όλες τις ειδικότητες στην περιοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Θα συζητηθεί τώρα η µε αριθµό 5185/26-3-2020 ερώτηση του

κύκλου των αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Δωδεκανήσου
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νεκτάριου Σαντο-
ρινιού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άµεση η ανάγκη ενί-
σχυσης των δοµών υγείας των νησιών για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας COVID-19.»

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. Είναι γνωστή και η δική σας αγωνία για τα νησιά. 
Κύριε Υπουργέ, στις συνθήκες της πανδηµίας τα νησιά ήταν

αυτά που επλήγησαν λιγότερο, γιατί υπήρξε µία προσπάθεια
µετά από πολλές οχλήσεις δικές µας αλλά κυρίως των δηµάρ-
χων, προκειµένου να υπάρξει µία ελεγχόµενη µετάβαση στα
νησιά για να µην µεταδοθεί ο κορωνοϊός. 

Όµως, σε αυτές τις συνθήκες δεν µπορούµε να συνεχίσουµε
αυτή την ελεγχόµενη µετάβαση στα νησιά και είναι δεδοµένο ότι
πρέπει ιδίως τα µεγάλα αλλά και τα µικρά νησιά να µπουν στη
µάχη της επιβίωσης µέσω του τουρισµού. Άρα, η προσπάθεια
που είχε γίνει εκείνη την περίοδο ήταν γιατί όλοι οι νησιώτες εί-
χαν την αγωνία, δεδοµένου ότι η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας,
τα κέντρα υγείας, τα πολυδύναµα ιατρεία στα νησιά δεν είχαν
την επαρκή στελέχωση και σε πολλές περιπτώσεις είχαν και µι-
κρότερη στελέχωση απ’ όση είχαµε αφήσει εµείς όταν αποχω-
ρήσαµε από την κυβέρνηση.

Εποµένως, αυτή η ανάγκη για να προστατευτούν τα νησιά, δε-
δοµένου ότι στον σχεδιασµό του Υπουργείου Υγείας η πρωτο-
βάθµια φροντίδα υγείας δεν υπήρχε για την αντιµετώπιση του
κορωνοϊού, οδήγησε σε αυτή την ανάγκη του περιορισµού µετά-
βασης στα νησιά. 

Όµως, κατά την περίοδο της καραντίνας δεν βλέπουµε κάποια
προσπάθεια ενίσχυσης της υγείας στα νησιά, δεν βλέπουµε κα-
νένα στρατηγικό σχεδιασµό για τη µεταφορά τυχόν κρουσµάτων
την περίοδο του κορωνοϊού. Είναι χαρακτηριστικό ότι η µία κά-
ψουλα µεταφοράς, η οποία χρειάζεται δώδεκα ώρες όπως γνω-
ρίζετε για απολύµανση, δεν είναι επαρκής και για να προστεθούν
κάψουλες µεταφοράς, οι οποίες δεν έχουν ακόµα προστεθεί,
χρειάστηκε να επέµβει η Περιφέρεια Νοτίου Αιγαίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γι’ αυτόν τον λόγο, κύριε Υπουργέ, αυτά τα οποία θέλουµε να
ζητήσουµε από εσάς και να µάθουµε είναι τα εξής: Ποιος είναι ο
σχεδιασµός για την ενίσχυση κυρίως της πρωτοβάθµιας φροντί-
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δας υγείας των νησιών αλλά και των νοσοκοµείων στα νησιά;
Ποιος είναι ο σχεδιασµός σας για να υπάρξει επαρκές προστα-
τευτικό υλικό για τους γιατρούς; Ποιος είναι ο σχεδιασµός σας
για την εξέταση των δειγµάτων, που θα χρειαστούµε αρκετά
δείγµατα το επόµενο χρονικό διάστηµα στα νησιά; Και ποιος είναι
ο σχεδιασµός σας, προκειµένου να υπάρχει µία γρήγορη µετα-
φορά τυχόν κρουσµάτων από τα νησιά στα κέντρα αναφοράς;

Τέλος, αρκετά νοσοκοµεία στα νησιά δεν ορίστηκαν ως κέντρα
αναφοράς. Ξέρετε, δεν είναι το ίδιο πράγµα να είσαι στη Θεσσα-
λία και να χρειάζεσαι απλά δύο ώρες για να µεταφερθείς σε ένα
νοσοκοµείο αναφοράς. Είναι πολύ διαφορετικό. Για ποιο λόγο,
λοιπόν, δεν ορίστηκαν περισσότερα νοσοκοµεία αναφοράς στα
νησιά; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Κύριε Υφυπουργέ, ορίστε έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Σαντορινιέ, και λίγες µέρες µετά την κατάθεση της ερώ-

τησης που κάνατε να σας απαντούσα, στο µεγαλύτερο µέρος
της απάντησης θα έλεγα τα ίδια πράγµατα. Γιατί; Διότι από την
αρχή της πανδηµίας ο σχεδιασµός µας αφορούσε το σύνολο της
επικράτειας, όλες τις περιοχές της χώρας, όλους τους κατοίκους
της χώρας, ενώ βεβαίως περιελάµβανε και τις νησιωτικές περιο-
χές. 

Το Υπουργείο Υγείας µε τον Εθνικό Οργανισµό Δηµόσιας
Υγείας και τη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας αποτέ-
λεσαν τους πυλώνες, πάνω στους οποίους βασίστηκε αυτός ο
σχεδιασµός, βάσει ενός συγκεκριµένου πλάνου για τη διασφά-
λιση όλων των σεναρίων αντιµετώπισης του κορωνοϊού. Ήµα-
σταν τυχεροί και από την αρχή της πανδηµίας µέχρι σήµερα
καταφέραµε να µην έχουµε κρούσµατα στα νησιά, καταφέραµε
να βγούµε αλώβητοι. 

Και από την αρχή της πανδηµίας προσπαθήσαµε και καταφέ-
ραµε να ενισχύσουµε τόσο τις υποδοµές στη νησιωτική Ελλάδα
όσο και το ανθρώπινο δυναµικό και την επάρκεια των υλικών.
Αυτή τη στιγµή υπάρχει και περισσότερο προσωπικό στις δοµές
αυτές, αλλά και µέσα ατοµικής προστασίας, ενώ βεβαίως υπάρ-
χει και το στρατηγικό απόθεµα στη χώρα σε µέσα ατοµικής προ-
στασίας και υγειονοµικό υλικό, προκειµένου να αντιµετωπίσουµε
ενδεχόµενα κρούσµατα κατά την καλοκαιρινή περίοδο ενόψει
της έναρξης της τουριστικής περιόδου.

Βεβαίως να σας θυµίσω, όπως και τότε, πριν λίγους µήνες,
έτσι και σήµερα, έτσι και όλο το καλοκαίρι υπάρχουν δεσµευµέ-
νες κλίνες αποκλειστικά για κορωνοϊό στα νοσοκοµεία της νη-
σιωτικής Ελλάδος, τα οποία διασυνδέονται µε τα κέντρα ανα-
φοράς στην Αθήνα. Ό,τι ίσχυε τότε, ισχύει και τώρα.

Σε ένα σηµείο της ερώτησής σας µιλάτε για την υποχρέωση
της πολιτείας να ενισχύσει τις περιοχές. Σας είπα ότι στην υπο-
χρέωση αυτή έχουµε ανταπεξέλθει στο ακέραιο. Δεν υπολογί-
σαµε πόρους -κάτι που έχουµε τονίσει-, νοµοθετήσαµε µε αυτά
που έπρεπε να έχουµε άµεσα στη διάθεσή µας και είχαµε στον
σχεδιασµό µας από την αρχή την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας.
Ευτυχώς, δεν χρειάστηκε η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας να
µπει στη µάχη του κορωνοϊού. Προβλέψαµε ενίσχυση των δοµών
της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. 

Σήµερα έχουµε στη διάθεσή µας και εργαλεία, όπως είναι η
κατ’ οίκον επίσκεψη και η δυνατότητα σύµβασης ιδιωτών γιατρών
µε το σύστηµα υγείας, προκειµένου σε πρωτοβάθµιο επίπεδο και
στα νοσοκοµεία της χώρας να αντιµετωπιστούν τυχόν προβλή-
µατα που θα προκύψουν από έξαρση του κορωνοϊού, ενώ θα συ-
νεχίσουµε να ενισχύουµε το σύστηµα τόσο σε υλικά όσο και σε
ανθρώπινους πόρους και εξοπλισµό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, να συνεχίσω ή να πω τα υπόλοιπα στη δευτε-
ρολογία µου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε, κύριε Υ-
πουργέ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ωραία,
κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ. 

Σε ό,τι αφορά  το σχέδιο της υγειονοµικής κάλυψης των νη-
σιών µας και για την αντιµετώπιση των ενδεχόµενων κρουσµά-
των, θα ήθελα να πω για µία ακόµα φορά ότι είναι πλήρες και
επαρκές και συµπληρώνεται ακόµα περισσότερο λόγω των νέων
δεδοµένων σε σχέση µε τον αρχικό µας σχεδιασµό.

Η διαθεσιµότητα των κλινών είναι τετρακόσιες σαράντα έξι κλί-
νες απλής νοσηλείας µε δυνατότητα να ξεπεράσουν τις εξακό-
σιες πενήντα, εφόσον χρειαστεί. Υπάρχουν δεσµευµένες κλίνες
εντατικής θεραπείας µε δυνατότητα και αυτές να αυξηθούν, ενώ
έχουν εγκριθεί χίλιες εκατό προσλήψεις επικουρικού προσωπι-
κού, ιατρικού, νοσηλευτικού και λοιπού, από τις οποίες έχουν
ήδη υλοποιηθεί µε πρόσληψη και ανάληψη υπηρεσίας οι πεντα-
κόσιες ογδόντα πέντε. Είµαστε σε συνεννόηση και επαφή µε
τους οικείους ιατρικούς συλλόγους, προκειµένου να βρούµε για-
τρούς σε ειδικότητες οι οποίες µας χρειάζονται, έτσι ώστε τους
καλοκαιρινούς µήνες να συµβληθούν µε το σύστηµα, προκειµέ-
νου να ανταπεξέλθουµε στις αυξηµένες ανάγκες του συστήµα-
τος υγείας και βεβαίως θα κάνουµε και χρήση των συµβεβλη-
µένων µε τον ΕΟΠΥΥ ιδιωτών γιατρών σε κάθε νησί. 

Επιπλέον, υπάρχει πλάνο µετακινήσεων µόνιµου ιατρικού προ-
σωπικού διαφόρων ειδικοτήτων από υγειονοµικές δοµές της
ηπειρωτικής χώρας στα νησιά, ενώ υπάρχουν και συγκεκριµένες
κλινικές και νοσοκοµεία της ηπειρωτικής Ελλάδος που διασυν-
δέονται µε δοµές των νησιών, προκειµένου να υπάρξει συνεργα-
σία, επιστηµονική διασύνδεση και µετακίνηση προσωπικού για
να αντιµετωπιστούν όλες οι ανάγκες.

Σε ό,τι αφορά τον έλεγχο των δειγµάτων, σκοπός µας είναι η
γρήγορη και αξιόπιστη διάγνωση, όπως άλλωστε τα έχουµε κα-
ταφέρει µέχρι σήµερα. Και αυτό το καταφέραµε συνδυαστικά µε
τους παρακάτω τρόπους: Μειώνοντας στο ελάχιστο δυνατό τις
απαιτούµενες µεταφορές δειγµάτων, έχουµε φτιάξει ένα δίκτυο
όπου θα λαµβάνονται δείγµατα και θα µεταφέρονται στα σηµεία
επεξεργασίας των δειγµάτων αυτών, ενισχύοντας µε µικρούς
αναλυτές τα νησιά και µεταφέροντας δείγµατα µαζικά σε κεν-
τρικά προεπιλεγµένα εργαστήρια, όπως για παράδειγµα το
Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας. Αναλυτικά το σχέδιό µας θα παρου-
σιαστεί τις επόµενες ηµέρες. Και όλα αυτά αξιοποιώντας βε-
βαίως τις δυνατότητες του µητρώου COVID για γρηγορότερη και
πιο αξιόπιστη καταγραφή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Οι κι-
νητές οµάδες του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας έχουν
ήδη ξεκινήσει στοχευµένες εξορµήσεις στα νησιά υποστηριζό-
µενες από τα κατά τόπους κέντρα υγείας, ενώ βεβαίως υπάρχει
και συγκεκριµένο σχέδιο για τις αεροδιακοµιδές και τις πλωτές
διακοµιδές από τα νησιά. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να υπενθυµίσω στο Σώµα κάτι που
έχουµε πει κι άλλη φορά, οι κάψουλες τις οποίες έχει στη διά-
θεσή του το Εθνικό Κέντρο Άµεσης Βοήθειας θα φτάσουν αυτόν
το µήνα τις δέκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, δεν
µπορώ να σας δώσω άλλο χρόνο. Δεν θα λέµε κάθε φορά όλο
το πρόγραµµα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κλεί-
νω, κύριε Πρόεδρε. 

Εποµένως έχει εξασφαλιστεί η πλήρης γεωγραφική κάλυψη
των νησιωτικών και αποµακρυσµένων περιοχών µε συγκεκριµένο
προγραµµατισµό και σχέδιο και αξίζει σ’ αυτό το σηµείο να πω
ότι και το ΕΚΑΒ έχει ολοκληρώσει εκπαιδευτικό πρόγραµµα προ-
σοµοίωσης αυτού του σχεδιασµού και κλιµάκια του Εθνικού Κέν-
τρου Άµεσης Βοήθειας έχουν ήδη επισκεφτεί νησιά και συνε-
χίζουν και σε αποµακρυσµένες περιοχές, κάνοντας τον απαιτού-
µενο έλεγχο επιχειρησιακής ετοιµότητας των υγειονοµικών µο-
νάδων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Σαντο-

ρινιέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εάν στις 26 Μαρτίου που έκανα την ερώτηση

µου απαντούσατε ότι το σύνολο της χώρας, και ιδιαίτερα η νη-
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σιωτική Ελλάδα, είναι εντός του σχεδιασµού για τον κορωνοϊό,
µάλλον θα µου λέγατε ψέµατα, γιατί µου λέτε ότι τώρα θα φτά-
σουν τις δέκα οι κάψουλες, τώρα µου µιλάτε για πλωτές µετα-
φορές. 

Ειρήσθω εν παρόδω, ελπίζουµε τα τρία πλωτά ασθενοφόρα να
έρθουν το καλοκαίρι. Είναι µία προµήθεια η οποία έγινε κατά την
περίοδο της δικής µας διακυβέρνησης από το πρόγραµµα «IN-
TERREG» µε συνεργασία του Υπουργείου Ναυτιλίας και του
Υπουργείου Υγείας. Άρα, για να ξέρουµε τι ακριβώς λέµε, µη
λέτε ότι εσείς φέρατε τώρα τα τρία πλωτά ασθενοφόρα. Μάλι-
στα, µπορώ να σας πω και ποιο πρόγραµµα ήταν.

Είπατε ότι το προσωπικό είναι περισσότερο. Μέχρι προχθές,
υπήρχε νησί που είχε δανεικό γιατρό και µεταφέρθηκε καρδιο-
χειρουργός από νησί σε νησί. Δεν θέλω να αναφέρω το νησί για
προφανείς λόγους. Καλώς, ενισχύθηκε το νησί. Πέρυσι είχε δύο
γιατρούς και φέτος έχει έναν. Πού είναι, λοιπόν, το περισσότερο
προσωπικό; Γιατί δεν το έχουν δει οι δήµαρχοι και οι νησιώτες;
Διότι πραγµατικά όταν ακούµε για περισσότερο προσωπικό, εγώ
προσωπικά θα ήθελα πάρα πολύ να το δω και να αισθάνοµαι
ασφαλής.

Και µια που µιλάµε για ασφάλεια -και είναι ευτυχής συγκυρία
που µόλις µπήκε στην Αίθουσα ο Υπουργός Τουρισµού-, αυτή
την ανάλυση, αυτό το risk assessment σε χαµηλό, µέτριο και
υψηλό, το οποίο παρουσιάστηκε από τον Υπουργό Τουρισµού,
σχετικά µε την επικινδυνότητα των νησιών, εσείς το γνωρίζετε;
Εσείς κάνατε αυτό το risk assessment; Διότι, ειλικρινά, να το κά-
νεις το risk assessment για να ενισχύσεις τα νησιά, αλλά να το
κρύψεις και όχι να το κάνεις φέιγ βολάν και να γίνεται χάρτης
στα κανάλια, αποτελεί δυσφήµιση για τα νησιά. Και σήµερα δεν
χρειαζόµαστε δυσφήµιση για τα νησιά.

Και έρχοµαι σε µία τελευταία ερώτηση, µια και αναφέρθηκα
στα µέτρα, τα υγειονοµικά πρωτόκολλα και το «Safety First» που
θα πρέπει να υλοποιηθούν. Μας µιλήσατε για κατ’ οίκον επισκέ-
ψεις και συµβάσεις ιδιωτικών γιατρών, οι οποίοι θα µπορούν να
πηγαίνουν να δουν τους ασθενείς του σπίτι. 

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι στα περισσότερα νησιά έχουµε
έναν αγροτικό γιατρό. Για ποιους ιδιωτικούς γιατρούς µιλάτε,
λοιπόν; Και στα περισσότερα απ’ αυτά τα νησιά πρέπει να λει-
τουργήσουν ξενοδοχειακές µονάδες και αυτές οι ξενοδοχειακές
µονάδες, µε βάση τα πρωτόκολλα υγείας, θα πρέπει να έχουν
συνεργαζόµενο γιατρό. Ερώτηση: Πού θα βρεθεί αυτός ο συνερ-
γαζόµενος γιατρός σ’ αυτά τα µικρά νησιά, για να µπορέσουν να
λειτουργήσουν αυτές οι µονάδες; Ή µήπως τα ξεχάσαµε τελικά; 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κοντοζαµάνη,

εσείς θα απαντήσετε στην ερώτησή σας. Εάν µετά θελήσει ο κ.
Θεοχάρης να απαντήσει στο παρεµπίπτον θέµα που του έθεσε ο
κ. Σαντορινιός, θα του δώσω παραπάνω χρόνο για να απαντήσει.
Μπορείτε να µείνετε για να ακούσετε την απάντηση. 

Εποµένως εσείς, κύριε Κοντοζαµάνη, απαντάτε στα του οίκου
σας. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Σαντορινιέ, ήµουν σαφής στην πρωτολογία µου σε ό,τι

αφορά στον αρχικό σχεδιασµό και στις προσαρµογές οι οποίες
γίνονται, προκειµένου να ανταποκριθούµε στις ανάγκες της κα-
λοκαιρινής περιόδου εν όψει της έναρξης της τουριστικής περιό-
δου. Έχουµε ενισχύσει το προσωπικό, µπορείτε να δείτε και τις
σχετικές αποφάσεις στο «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», έχουµε καταθέσει και σχε-
τικά στοιχεία στα Πρακτικά της Βουλής και έχουµε σχεδιάσει µε
τέτοιο τρόπο, ώστε να υπάρχει άµεση ανταπόκριση σε τυχόν
ανάγκη διακοµιδής και κάλυψης όλων των αναγκών σε ιατρικές
υπηρεσίες. Όπου υπάρχουν οι δυσκολίες εξεύρεσης ειδικευµέ-
νων γιατρών ή σε κάποια νησιά αν χρειάζεται να πάει κάποιος
γιατρός, όπως σας είπα, υπάρχει διασύνδεση των συγκεκριµέ-
νων νησιών µε τα µεγάλα νοσοκοµεία της Αθήνας και συγκεκρι-
µένες κλινικές είναι διασυνδεδεµένες τόσο επιστηµονικά όσο και
λειτουργικά µε τα νησιά και παρέχουν το απαραίτητο προσωπικό,
προκειµένου να µην µείνει καµµία νησιωτική περιοχή της χώρας
ακάλυπτη εν όψει του καλοκαιριού.

Άρα, το πλάνο µας αφορά στην πλήρη υγειονοµική κάλυψη και
στην άµεση ανταπόκριση σε οποιοδήποτε περιστατικό. Έχουµε
ενισχύσει τα νησιά µας, έχουµε διασφαλίσει την επάρκεια των
µέσων ατοµικής προστασίας και του υγειονοµικού υλικού σ’ όλη
τη νησιωτική Ελλάδα, έχουµε αυξήσει τη δυνατότητα πραγµατο-
ποίησης µαζικών µοριακών ελέγχων, έχουµε συγκεκριµένο σχέ-
διο µεταφοράς των δειγµάτων και αυξηµένες δυνατότητες δια-
κοµιδών µε πτητικά και πλωτά µέσα. Πιστεύουµε ότι όλα θα κυ-
λήσουν οµαλά και όπως τα καταφέραµε µέχρι τώρα, έτσι θα
έχουµε και στη συνέχεια µια επιτυχή εξέλιξη της κατάστασης όλο
το καλοκαίρι. Είµαστε αισιόδοξοι, αλλά πάνω από όλα είµαστε
έτοιµοι περισσότερο από ποτέ και αυτό µας δίνει την πεποίθηση
ότι θα τα καταφέρουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε τώρα

στη συζήτηση της προτελευταίας για σήµερα ερώτησης, στη
δεύτερη, µε αριθµό 783/5-6-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Αγγελικής Αδα-
µοπούλου προς τον Υπουργό Τουρισµού, ο οποίος είναι παρών
και θα απαντήσει, µε θέµα: «Απευθείας ανάθεση κονδυλίου 32
εκατοµµυρίων ευρώ στη “MARKETING GREECE”».

Η κ. Αδαµοπούλου έχει τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ήδη το µείζον θέµα το οποίο έχει

προκύψει τις τελευταίες ηµέρες, σχετικά µε την απευθείας ανά-
θεση από την Κυβέρνηση µε χρήση ενός αµφιλεγόµενου άρ-
θρου, του άρθρου 69 της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου της
13ης Απριλίου. Σε σχέση, λοιπόν, µε την απευθείας ανάθεση της
τουριστικής διαφηµιστικής προβολής της Ελλάδας από την Κυ-
βέρνηση στην εταιρεία «MARKETING GREECE» έναντι τιµήµατος
32 εκατοµµυρίων ευρώ, πρόκειται για µία εταιρεία η οποία έχει
συγκροτηθεί από το Ξενοδοχειακό Επιµελητήριο της Ελλάδας
και από τον Σύνδεσµο Ελληνικών Τουριστικών Επιχειρήσεων,
στην οποία, βέβαια, απευθείας ανάθεση απουσιάζει παντελώς η
φωνή των µικροµεσαίων επιχειρηµατιών. Αν και λέγεται –έχει
απαντηθεί από την Κυβέρνηση- ότι πρόκειται για µια µη κερδο-
σκοπική εταιρεία, ωστόσο εµφανίζεται στο καταστατικό της ως
ανώνυµη εταιρεία, δηλαδή κερδοσκοπική. Η απευθείας ανάθεση
έγινε κατά παράκαµψη του νόµου περί δηµοσίων συµβάσεων,
καθώς επίσης και παρακάµπτοντας τον ίδιο τον ΕΟΤ, ο οποίος
όπως όλοι γνωρίζουµε είχε επιφέρει πάρα πολύ θετικά αποτελέ-
σµατα στην τουριστική προβολή της χώρας και προς τούτο και
λόγω της προνοµιακής µεταχείρισης της «MARKETING GREE-
CE» έχουν υποβάλει την παραίτησή τους ήδη τέσσερα µέλη του
διοικητικού συµβουλίου του ΕΟΤ.

Διερωτόµαστε, λοιπόν, πως η απευθείας αυτή ανάθεση, έναντι
τέτοιου µεγάλου τιµήµατος, έχει να προσφέρει προστιθέµενη
αξία στην τουριστική προβολή της χώρας η οποία ήδη εµφανίζε-
ται ως µία χώρα χαµηλής επικινδυνότητας, µια ασφαλής χώρα
για τον τουρίστα. Δεν έχει να ανταγωνιστεί τις υπόλοιπες χώρες
σε κάτι. Αντίθετα, αν ήθελε η Κυβέρνηση πραγµατικά να ενισχύ-
σει το τουριστικό προϊόν µπορούσε να διοχετεύσει αυτό το ποσό
στη χρηµατοδότηση του µισθολογικού κόστους των µικροµε-
σαίων ξενοδοχειακών επιχειρήσεων και στην ανακούφιση των χι-
λιάδων εργαζοµένων οι οποίοι πλήττονται αυτήν τη στιγµή λόγω,
του κορωνοϊού και των πρόσφατων µέτρων της Κυβέρνησης.

Είχα καταθέσει και σχετική ερώτηση, όπου υπέβαλα συγκεκρι-
µένες προτάσεις του ΜέΡΑ25 για την ενίσχυση του τουρισµού.
Η Κυβέρνηση δεν τα έχει λάβει υπ’ όψιν µέχρι στιγµής. Αντίθετα
τα µέτρα της έχουν κριθεί αναιµικά και πρόχειρα.

Ερώτηση, λοιπόν, για ποιους ακριβώς λόγους αντί το ποσό να
διοχετευθεί στην ενίσχυση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων και
στη στήριξη των εργαζοµένων προβαίνει η Κυβέρνηση σ’ αυτή
την απευθείας ανάθεση µε αδιαφανείς διαδικασίες; Με ποια κρι-
τήρια και µε ποια προσδοκώµενα οφέλη λάβατε αυτή την από-
φαση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
χρόνο τεσσάρων λεπτών αν θέλετε να απαντήσετε και στην πα-
ρατήρηση του κ. Σαντορινιού. Αν θέλετε, δεν υποχρεούστε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Βεβαίως, και θέλω κύριε
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Πρόεδρε. Ξέρετε πολύ καλά πόσο ήταν στην επικαιρότητα αυτό
το θέµα, οπότε θα χρειαστώ και παραπάνω χρόνο, σας το λέω
προκαταβολικά. Νοµίζω, όµως, ότι αξίζει µέσα στο Κοινοβούλιο
να υπάρχουν απαντήσεις.

Ο κ. Σαντορινιός είναι συνήθως προσεκτικός στην κριτική του
και δεν κάνει προτάσεις, όπως για παράδειγµα στο τελευταίο νο-
µοσχέδιο του κ. Συρµαλένιου, ο οποίος µας είπε ότι πρέπει να
αφαιρέσουµε θέσεις από τα αεροπλάνα, για να µην έρθουν τόσοι
τουρίστες στη χώρα µας. Είναι συνήθως προσεκτικός! Ελπίζω οι
συµπολίτες σας στα νησιά κύριε Σαντορινιέ, οι οποίοι περιµένουν
να δουν την ενίσχυση των υγειονοµικών δοµών, να µην παρεξη-
γήσουν -εγώ δεν παρεξηγώ, ξέρω πως το σκέφτεστε- αυτό που
λέτε. Η χώρα µας από το Υπουργείο Υγείας έχει ενισχυθεί και θα
ενισχυθεί –οι σχετικές ανακοινώσεις θα γίνουν αύριο- σε κάθε
τουριστικό προορισµό. Κάθε τουριστικός προορισµός, το τελευ-
ταίο νησί µέχρι το κέντρο της Αθήνας θα έχει τη δυνατότητα επι-
χειρησιακής αντιµετώπισης κάθε κρούσµατος. Κάθε πολίτης της
χώρας αυτής και κάθε φιλοξενούµενος θα ξέρει και πρέπει να
ξέρει ότι είναι ασφαλής. Γίνονται όλες οι αναγκαίες ενισχύσεις
και αυτά τα νησιά τα οποία πραγµατικά έχουν ανάγκη δεν θα
έχουν κανένα πρόβληµα κατά τη διάρκεια της τουριστικής περιό-
δου.

Ξέρετε κύριε Σαντορινιέ, καλώς ή κακώς –ξέρω ότι δεν θα σας
αρέσει, τι να κάνουµε όµως, αυτή είναι η πραγµατικότητα- η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας -όσο και να τη «χτυπάτε» ότι δε
στηρίζει το σύστηµα Υγείας και έχουµε τη χαρά να έχουµε εδώ
έναν πρώην Υπουργό Υγείας να προεδρεύει σήµερα-, η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι που ενίσχυσε το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας περισσότερο από ποτέ. Το πήρε στη διάρκεια της
κρίσης σε χειρότερη κατάσταση από ότι το φέρνει σήµερα και
σας διαβεβαιώ ότι φέτος το σύστηµα υγείας, οι δοµές υγείας στα
νησιά µας, σε ισχυρούς τουριστικούς προορισµούς, θα είναι στην
πιο δυνατή κατάσταση που µπορούσαν να βρίσκονται. Συνεπώς,
να µην φοβάται κανένας για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και να µην
έχει και κανένας κανένα ζήτηµα.

Θέλω τώρα να περάσω στην ερώτηση για την οποία έχω µει-
κτά συναισθήµατα οµολογώ. Δυστυχώς, είναι κρίµα, να είµαστε
αυτή τη στιγµή σε µια κατάσταση όπου το ελληνικό Κοινοβούλιο
να έρχεται και να ασχολείται µε fake news. Έχετε παρασυρθεί.
Συνήθως η κριτική την οποία κάνει το κόµµα σας –και την έχω
ζήσει από κοντά, είναι εδώ ο συνάδελφός σας µε τον οποίο εί-
χαµε αρκετές συζητήσεις στο πρόσφατο νοµοσχέδιο, αλλά και
ο εισηγητής- είναι προσεκτική και εποικοδοµητική. Όταν, όµως,
ασχολούµαστε µε fake news περί 32 εκατοµµυρίων, δεν είναι καν
όλος ο προϋπολογισµός του ΕΟΤ, και καταθέτω και ένα έγγραφο
από τον ΕΟΤ που λέει ότι δεν υπάρχει καµµιά τέτοιου είδους ανά-
θεση και είναι συκοφαντικά αυτά τα νούµερα που κυκλοφορούν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Τουρισµού κ. Θεοχάρης (Χά-
ρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ ακούσαµε για την Κροατία. Πήραµε την παραλία από το
Μαρµάρι και την πήγαµε στην Κροατία. Μέχρι που ακούστηκε ότι
δεν θα υπογραφεί εξαιτίας των ανακοινώσεών µας η συµφωνία
για την ΑΟΖ που υπογράφηκε χθες. Τι άλλο θα ακούσουµε! Είναι
κρίµα που παρασυρθήκατε, αλλά είναι και µια ευκαιρία να µπουν
αυτά στη θέση τους. Είναι ανάξια λόγου, πραγµατικά ανάξια
λόγου, αλλά σε κάθε περίπτωση θα είµαστε εδώ για να υπάρχει
απάντηση ακόµα και στον πιο κακόπιστο.

Τώρα, θα απαντήσω πολύ συγκεκριµένα στα ερωτήµατα τα
οποία τίθενται και είναι πολύ σηµαντικά. 

Το πρώτο ερώτηµα για το οποίο έχουµε κατηγορηθεί είναι εάν
τα δίνουµε σε ιδιωτική εταιρεία. Είναι η «MARKETING GREECE»
τελικά ιδιωτική εταιρεία; Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
είναι ιδιωτική εταιρεία. Η «MARKETING GREECE» φτιάχτηκε µε
νόµο του ελληνικού κράτους, µε το άρθρο 187 του ν.4070. Το
άρθρο αυτό προέβλεπε ότι το δηµόσιο θα ήταν µέτοχος σε πο-
σοστό 30%. Ήταν µια εταιρεία, λοιπόν, η οποία θα ένωνε τις δυ-
νάµεις ιδιωτικού και δηµόσιου τοµέα, ώστε να προωθηθεί απο-
τελεσµατικότερα και συµπληρωµατικά του ΕΟΤ η προώθηση της
χώρας. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Τουρισµού κ. Θεοχάρης (Χά-

ρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στην πράξη, ακριβώς για να µην την µπλέξουµε στα γρανάζια
της γραφειοκρατίας και να είναι το ίδιο αδύναµη, λόγω γραφει-
οκρατικών αγκυλώσεων, να υλοποιήσει τον σκοπό της, το δηµό-
σιο δεν έβαλε τα χρήµατα στην «MARKETING GREECE». Αντί του
δηµοσίου µπήκε µέτοχος το ΞΕΕ. 

Το ΞΕΕ δεν είναι ιδιώτης, είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου. Είναι ο θεσµοθετηµένος σύµβουλος της Κυβέρνησης, του
εκάστοτε Υπουργού Τουρισµού για τα θέµατα τουρισµού και
είναι ο κύριος µέτοχος. Η εταιρεία έχει δεύτερο µέτοχο το ΣΕΤΕ,
έναν κοινωνικό εταίρο και αυτόν θεσµοθετηµένο µε νόµο. Συνε-
πώς, δεν είναι µια ιδιωτική, δεν είναι διαφηµιστική εταιρεία. Δεν
υπάρχει κανένα τέτοιο ζήτηµα. 

Καταθέτω το καταστατικό της στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Τουρισµού κ. Θεοχάρης (Χά-

ρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο καταστατικό της, στους σκοπούς της αναφέρεται ότι είναι
η ανάπτυξη και εφαρµογή προγραµµάτων προώθησης και προ-
βολής της χώρας εν γένει, αλλά και διαφήµισης συγκεκριµένων
τουριστικών προορισµών. 

Το καταθέτω και αυτό.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Τουρισµού κ. Θεοχάρης (Χά-

ρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι µη κερδοσκοπική εταιρεία στην πράξη. Το ότι θέλησαν
να την κρατήσουν ευέλικτη για να µπορούν να κάνουν την προ-
ώθηση µε τον πιο αποτελεσµατικό τρόπο, δεν είναι κακό και σί-
γουρα δεν είναι ο λόγος για να µεµψιµοιρήσουµε. 

Τώρα έχουµε ένα δεύτερο ερώτηµα, αφού βάζουµε αυτό στην
άκρη. 

Και πάλι σας ευχαριστώ για την επιείκειά σας, κύριε Πρόεδρε,
γιατί είναι πολύ σηµαντικό να απαντηθούν αυτά τα ερωτήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή είναι επίκαιρο,
το αφήνω, αλλά µ’ αυτό που θα πείτε τώρα, θα κλείσετε. Θα έχει
αντίστοιχη µεταχείριση και η κ. Αδαµοπούλου. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Το καταλαβαίνω. Θα απαντήσω στο δεύτερο ζήτηµα και θα
αφήσω τα άλλα δύο για τη δευτερολογία µου, για να µην καθυ-
στερώ και να ακούσουµε και την αγαπητή συνάδελφο.

Το δεύτερο ζήτηµα είναι ότι αποδυναµώνεται ο ΕΟΤ. Δεν
υπάρχει ψευδέστερος ισχυρισµός από την αποδυνάµωση του
ΕΟΤ. Σας ξαναλέω, παρασυρθήκατε από την άστοχη, άχρωµη,
αήθη κριτική που κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν υπάρχει κανένας ψευδέ-
στερος ισχυρισµός, ο οποίος προέρχεται από αυτούς που µε τον
ν.4412 αποδυνάµωσαν τον ΕΟΤ. Ο ΣΥΡΙΖΑ µε τον νόµο Σπίρτζη
αποδυνάµωσε πλήρως τον ΕΟΤ. 

Εµείς φτιάξαµε µία επιτροπή µε την Αρχή Δηµοσίων Συµβά-
σεων, µε τους νοµικούς του ΕΟΤ, µε νοµικούς του Υπουργείου
µας, ώστε να ξαναδούµε όλο το πλαίσιο προµηθειών του ΕΟΤ
και µέσα στο ευρωπαϊκό πλαίσιο να του δώσουµε τη µέγιστη δυ-
νατή ευελιξία. Αυτό κάνουµε. 

Καταθέτω τη σύσταση της επιτροπής για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Τουρισµού κ. Θεοχάρης (Χά-

ρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ξέρετε τι µας είπε ο νοµικός σύµβουλος στην πρώτη συ-
νεδρίαση αυτής της επιτροπής, που δώσαµε τα χρονοδιαγράµ-
µατα και τους στόχους; Μας είπε ότι είναι κρίµα που λειτουρ-
γούµε υπό αυτό το καθεστώς. Και η αντίστοιχη «MARKETING
GREECE» της Ισπανίας, που ξαναλέω ότι είναι ο ΕΟΤ του ιδιωτι-
κού τοµέα, δεν είναι διαφηµιστική εταιρεία, επιχορηγείται απευ-
θείας από το κράτος. Το κράτος δίνει κατευθείαν χρήµατα
επιχορήγησης να τα διαχειριστεί ο ΣΕΤΕ της Ισπανίας για την
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προώθηση της χώρας. Και εµείς καθόµαστε για λόγους µικρο-
κοµµατικής κριτικής και κάνουµε αυτού του είδους την αντιπα-
ράθεση. Είναι πραγµατικά λυπηρό.

Σεβόµενος τον Πρόεδρο και τον χρόνο, θα συνεχίσω µε τα
υπόλοιπα ερωτήµατα στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αδαµοπούλου,
έχετε τον λόγο. 

Εφόσον χρειαστείτε λίγο χρόνο παραπάνω, θα τον έχετε. 
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε,

σας ευχαριστώ. 
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να ξεκαθαρίσω ότι δεν

παρασύροµαι από καµµία µικροπολιτική αντιπαράθεση µεταξύ
Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ. Έχω ιδία αντίληψη, έχω µελετή-
σει.

Ως προς το ότι είναι fake news, θα σας καλέσω να µου απαν-
τήσετε γιατί παραιτήθηκαν τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου
του ΕΟΤ, αφού δεν παρακάµφθηκε ο ΕΟΤ. Ο ΕΟΤ µάλιστα έχει
αποδείξει ότι είχε ιδιαίτερη αποτελεσµατικότητα στην τουριστική
προβολή της χώρας και προς αυτό θα υπενθυµίσω ότι µια συγ-
κεκριµένη τουριστική καµπάνια του ΕΟΤ το 2018, µε το όνοµα
«365 Day Destination», είχε ανακηρυχθεί ως η καλύτερη διαφη-
µιστική καµπάνια παγκοσµίως για το 2018. 

Αφού, λοιπόν, δεν παρακάµπτεται ο ΕΟΤ, απαντήστε µου σας
παρακαλώ γιατί παραιτήθηκαν τα µέλη του διοικητικού συµβου-
λίου και γιατί ακόµη και η ίδια η Ενιαία Ανεξάρτητη Αρχή Δηµο-
σίων Συµβάσεων έχει κρίνει ότι η απευθείας αυτή ανάθεση
έρχεται σε αντίθεση µε το νόµο περί δηµοσίων συµβάσεων. 

Ο νόµος περί δηµοσίων συµβάσεων ξέρουµε πολύ καλά ότι
διέπεται από συγκεκριµένες αρχές διαφάνειας, αντικειµενικότη-
τας, ελέγχου των υπηρεσιών και των προϊόντων, κατώτερης τι-
µής συγκεκριµένα για τις απευθείας αναθέσεις -το όριο είναι
20.000 ευρώ- κριτήρια επιλογής και ανάθεσης. Διέπεται από γε-
νικότερες αρχές του κράτους δικαίου, οι οποίες αυτήν τη στιγµή
παραβιάζονται και αυτό το έχει κρίνει η ίδια η Ενιαία Ανεξάρτητη
Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων. 

Και βεβαίως να µην επαναλάβω ότι τα µέλη του διοικητικού
συµβουλίου παραιτήθηκαν. Αφού είναι όλα fake news, εξηγήστε
µου πώς δικαιολογείται η έκταση που έχει δοθεί από τον ίδιο τον
ΕΟΤ. 

Μου λέτε ότι η «MARKETING GREECE» δεν είναι κερδοσκο-
πική. Πώς στο καταστατικό της αναφέρεται ως ανώνυµη εται-
ρεία; Όσο για τους σκοπούς, που µου λέτε ότι είναι η προβολή
της χώρας εν γένει, αυτό δεν καθιστά την εταιρεία µη κερδοσκο-
πική. Αντίθετα, για να προβληθεί η χώρα, σηµαίνει ότι οι σκοποί
της είναι κερδοσκοπικοί, δεν είναι φιλανθρωπικοί. Από πού κι ως
πού απορρέει από το καταστατικό ότι είναι µη κερδοσκοπική;

Είναι προφανές ότι αποδυναµώνεται ο ΕΟΤ. Έχω να καταθέσω
και σχετικά έγραφα. Μάλιστα φηµολογείται -είναι κάτι για το
οποίο δεν έχω ιδία αντίληψη- ότι η «MARKETING GREECE»,
ακόµη και αν υποθέσουµε ότι είναι µη κερδοσκοπική, συνεργά-
ζεται µε ιδιωτικές εταιρείες, στις οποίες στη συνέχεια ανατίθεται
η προβολή του τουριστικού προϊόντος, µόνο και µόνο ακριβώς
για να παρακαµφθούν οι διαγωνισµοί και ο νόµος των δηµοσίων
συµβάσεων.

Έρχοµαι τώρα στο πολύ κρίσιµο ζήτηµα των 32 εκατοµµυρίων
ευρώ. Εν τέλει η απευθείας ανάθεση έγινε έναντι ποιου τιµήµα-
τος; Είναι και αυτό ένα ερώτηµα. Θα καταθέσω στα Πρακτικά
υποµνήµατα τα οποία έχουν υποβάλει συγκεκριµένα σαράντα
πέντε σωµατεία εργαζοµένων σε ξενοδοχεία και στον επισιτισµό.
Διαµαρτύρονται εντονότατα για την εξαθλίωση και τη φτωχοποί-
ηση τους, για το γεγονός ότι είναι υποχρεωµένοι µέχρι τον Οκτώ-
βρη µε τα νέα µέτρα της Κυβέρνησης να ζουν µε 400 έως 500
ευρώ τον µήνα και 9 ευρώ την ηµέρα. Έχω υπόµνηµα και ψήφι-
σµα των ξενοδοχοϋπαλλήλων των ξενοδοχείων «ΕVΑ» και «IM-
PERIAL». Είναι πραγµατικά τραγικό. 

Αντί, λοιπόν, αυτά τα λεφτά, τα οποία είναι χρήµατα του φο-
ρολογούµενου πολίτη, του δηµοσίου, να διοχετεύονται στην ανα-
κούφιση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων και των εργαζοµένων,
αντί να διοχετεύονται οι απαιτούµενοι πόροι, εθνικοί και κοινοτι-
κοί στην ενίσχυση αυτών των ανθρώπων, οι οποίοι βρίσκονται σε
καθεστώς αναστολής εκ περιτροπής εργασίας µε µαζικές απο-

λύσεις, αντί να ακούει η Κυβέρνηση, να αφουγκράζεται τα αιτή-
µατά τους, ώστε να προβεί άµεσα στη λήψη δραστικών µέτρων,
διοχετεύουµε 32 εκατοµµύρια για ένα διαφηµιστικό σποτ.

Θα ήθελα µάλιστα να το θίξω ως προς το διαφηµιστικό του
σκέλος, διότι είναι πάρα πολύ αµφιλεγόµενο το µήνυµα που αφή-
νει. Το µήνυµα αφήνει ακόµη και σκιές παραπλάνησης και σύγ-
χυσης του κοινού, διότι αυτό το οποίο εν τέλει προβάλλεται είναι
ότι δεν είναι απαραίτητο να έρθει κάποιος στην Ελλάδα για να
απολαύσει το ελληνικό καλοκαίρι, διότι το ελληνικό καλοκαίρι
είναι state of mind. Είναι θέµα αντίληψης, οπτικής. 

Το σποτ έχει µάλιστα ένα µότο που θα λέγαµε ότι είναι στα
όρια λογοκλοπής από εταιρεία καλλυντικών. Εν τέλει αυτό το δια-
φηµιστικό σποτ θέλει να έρθει ο τουρίστας στην Ελλάδα ή δεν
θέλει; Διότι αφήνονται και υπόνοιες ότι όλη αυτή η καµπάνια εξυ-
πηρετεί τους µεγάλους ξενοδοχειακούς οµίλους, οι οποίοι µάλι-
στα δεν έχουν και µεγάλη πρεµούρα να ανοίξουν τα ξενοδοχεία
τους. Τους αρκεί να ανοίξουν κάποια από αυτά για να καλύψουν
την πληρότητα.

Αυτοί που εν τέλει την πληρώνουν, αυτοί οι οποίοι ζηµιώνονται
και πλήττονται ανεπανόρθωτα είναι οι µικροµεσαίοι, οι µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις και οι εργαζόµενοι, οι οποίοι φτωχοποιούνται
για να γίνεται µία διασπάθιση του δηµοσίου χρήµατος κυριολε-
κτικά σε άσκοπες διαφηµίσεις, οι οποίες µόνο το τουριστικό προ-
ϊόν της Ελλάδας δεν προβάλλουν, σε αντίθεση µε το τουρκικό
διαφηµιστικό σποτ.

Σας καλώ να το δείτε. Δεν δείχνει απροσδιόριστα, έτσι, µία πα-
ραλία, που θα µπορούσε να είναι οπουδήποτε, αλλά προβάλλει
τα ίδια τα αξιοθέατα, τα οποία βρίσκονται στα παράλια της Μι-
κράς Ασίας, µε τοπωνύµια, µε τοπόσηµα συγκεκριµένα. Εµείς
αυτό το σποτ βρήκαµε να προβάλουµε και µε τέτοια υπερσπα-
τάλη;

Λοιπόν, σας καλούµε και εσάς και το Υπουργείο Εργασίας να
σκεφτείτε πάρα πολύ σοβαρά τους εργαζόµενους, τους µικρο-
µεσαίους, να ανακαλέσετε αυτήν τη διάταξη και να ακυρώσετε
αυτή την απευθείας ανάθεση. Να ασχοληθεί µε το τουριστικό
προϊόν της Ελλάδας αποκλειστικά ο ΕΟΤ, προκειµένου να µη δη-
µιουργούνται και αυτές οι εσωτερικές διαµάχες που δηµιουργή-
θηκαν και να ασχοληθείτε µε τους εργαζοµένους. 

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αγγελική Αδαµοπούλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Επειδή έχουµε το νοµοσχέδιο
για την παιδεία, σας παρακαλώ να λάβετε υπ’ όψιν σας τον
χρόνο.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Κύριε Πρόεδρε, το ξέρω και θα τελειώσω όσο πιο γρήγορα µπο-
ρώ. Η ανοχή σας είναι σηµαντική αυτή τη στιγµή, ο ελληνικός
λαός πρέπει να ενηµερωθεί. 

Κυρία Αδαµοπούλου, προσπάθησα να είµαι όσο µπορώ πιο ευ-
γενικός. Δεν θελήσατε. Εάν συνεχίζετε και επιµένετε να µιλάτε
για 32 εκατοµµύρια είστε σε πλήρη σύγχυση. Είναι φανερό ότι
είστε σε σύγχυση από το γεγονός ότι δεν ξέρετε καν ότι το
Υπουργείο Εργασίας έχει βάλει όρο σε κάθε επιχείρηση να µην
µπορεί να απολύσει ούτε έναν εργαζόµενο και σταµάτησαν από
τις 18 Μαρτίου, αν θυµάµαι καλά, που τέθηκε αυτός ο όρος, «µα-
χαίρι» όλες οι απολύσεις στις επιχειρήσεις. Άρα, αν δεν καταλα-
βαίνετε αυτά τα βασικά, πώς θα προχωρήσετε σε άλλα που είναι
πολύπλοκα; Το λέω για να τελειώνει αυτό το πράγµα, µη συνεχί-
ζετε να λέτε, κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό. Όλος ο διαφηµιστι-
κός προϋπολογισµός του ΕΟΤ είναι λίγο πάνω από 30 εκατοµ-
µύρια. Δεν έχει, για να δώσει 32. Κάντε µου κριτική «Που πήρες
τα 23 εκατοµµύρια, τα 22 που έδινε ο ΣΥΡΙΖΑ, και τα έκανες 30,
έπρεπε να τα κάνεις 60, γιατί έδωσες µόνο τόσο λίγο;» Να την
ακούσω την κριτική, είναι µια λογική κριτική. Γιατί δεν µου λέτε
32 δισεκατοµµύρια; Άµα θέλετε να λέτε τυχαία νούµερα, πείτε
32 δισεκατοµµύρια, όσα θα πάρουµε από την Ευρωπαϊκή Ένω-
ση. Σας παρακαλώ µην συνεχίζετε σ’ αυτήν τη λογική. 
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Ο ΕΟΤ δεν αποδυναµώθηκε και είναι φανερό και το απέδειξα.
Εξ άλλου ο ΕΟΤ κάνει τη σύµβαση. Τώρα αν κατηγορούµε τη
«MARKETING GREECE» γιατί συνεργάζεται µε ιδιώτες, και ο ΕΟΤ
µε ιδιώτες συνεργάζεται, δεν έχει εσωτερική διαφηµιστική εται-
ρεία. Τη στρατηγική την κάνει το Υπουργείο, την υλοποιεί ο ΕΟΤ,
κάνει συµβάσεις, αναθέτει σε ιδιωτικές εταιρείες, φτιάχνουν πε-
ρίπτερα, κάνουν διαφηµιστικά κ.λπ.. 

Τώρα, δεν υπάρχει καµµία αδιαφάνεια. Εάν κάνατε τον κόπο
να µπείτε στο site του ΕΟΤ, θα βλέπατε ότι για την πλατφόρµα
«Greece From Home» η σύµβαση είναι 99 χιλιάδες ευρώ. Αυτό.
Τόση είναι η χαώδης διαφορά µεταξύ της πραγµατικότητας και
αυτών τα οποία έρχεστε να πείτε για να παραπλανήσετε τον ελ-
ληνικό λαό. Μην το ξανακάνετε. Για δική σας προστασία σας το
λέω. Όσον αφορά για την αδιαφάνεια, δεν µπορούµε να κατηγο-
ρηθούµε για αδιαφάνεια, όταν η κ. Κουντουρά προσπάθησε να
περάσει τροπολογία το 2016, την οποία απέσυρε όταν το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους είπε ότι µπορείς να τα κάνεις και χωρίς
την τροπολογία, όταν προσπάθησε να γίνει εδώ µια συνδιαφή-
µιση πάνω από 1 εκατοµµύριο και η Ενιαία Ανεξάρτητη Αρχή Δη-
µοσίων Συµβάσεων τη σταµάτησε. Και καταθέτω και τα δύο
έγγραφα στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Τουρισµού κ. Θεοχάρης (Χά-
ρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Δεν µπορούµε να µιλάµε για αδιαφάνεια, όταν ο ΕΟΤ κάνει συ-
νεχώς κάποιες -όχι όλες, κάποιες- απευθείας αναθέσεις, όταν
υπάρχουν ειδικές συνθήκες, διότι αυτή τη στιγµή ο ελληνικός
τουρισµός είναι στο σηµείο µηδέν. Κι εγώ από την πρώτη στιγµή
είπα ότι η χώρα µας δεν έχει την πολυτέλεια να πάει διχασµένη
και µε σπασµένες δυνάµεις, άλλα να διαφηµίζει ο ιδιωτικός το-
µέας, άλλα να διαφηµίζει το δηµόσιο, άλλα οι περιφέρειες. Γι’
αυτούς τους τρεις µήνες -και η τροπολογία αναφερόταν σε τρεις
µήνες, συγκεκριµένα, µε ηµεροµηνία λήξης- η χώρα θα πάει ενω-
µένη. Και πράγµατι δικαιωθήκαµε από την πράξη. Διότι αυτή η
καµπάνια δωρήθηκε στον ΕΟΤ, έγινε από τον ιδιωτικό τοµέα,
πληρώθηκε από τον ιδιωτικό τοµέα και αν θέλαµε να κάνουµε
αδιαφανείς διαδικασίες, εκεί είναι οι αδιαφανείς διαδικασίες,
στην παραγωγή, που δεν µπορείς εύκολα το δηµιουργικό να το
αποτιµήσεις, οπότε τα λεφτά µπορούν να σπαταληθούν. Φτιά-
χτηκε αυτή η καµπάνια και δωρήθηκε απευθείας στον ΕΟΤ, χωρίς
δικαιώµατα. Μήπως πρέπει να κατηγορήσουµε τη «MARKETING
GREECE», που κάνει απευθείας ανάθεση στον ΕΟΤ και του δίνει
τα χρήµατα; Γιατί στην πραγµατικότητα χρήµατα του δίνει, του
δίνει αυτή τη δηµιουργική δουλειά. Ο ιδιωτικός τοµέας στέκεται
στο ύψος των περιστάσεων, και θα ανοίξει και θα θέλει να φέρει
τουρίστες. Από πού και ως πού ακούω µια κατηγορία ότι δεν θέ-
λουν να έρθει τουρισµός; Δεν στέκουν πουθενά αυτά που είπατε. 

Η καµπάνια αυτή φτιάχτηκε από τον ιδιωτικό τοµέα. Συνεργά-
ζεται µε τον ΕΟΤ. Δωρίζεται χωρίς δικαιώµατα και ο ΕΟΤ θα υλο-
ποιήσει το media plan. Το πλάνο προώθησης αυτής της καµπά-
νιας θα υλοποιηθεί από τον ΕΟΤ, στον βαθµό που ο ΕΟΤ µπορεί
να το υλοποιήσει, µε το θεσµικό πλαίσιο του ν.4412 και µε την
έλλειψη πλαισίου -και γι’ αυτό σας είπα ότι είναι πολύ σηµαντική
αυτή η επιτροπή που κάναµε για να µπορέσουµε να δώσουµε δύ-
ναµη στον ΕΟΤ- ο ΕΟΤ δεν µπορεί να διαφηµίσει τη χώρα µας
στο φέισµπουκ, δεν µπορεί στο ίνσταγκραµ, δεν µπορεί να κάνει
αλγοριθµική, προγραµµατική, τη λεγόµενη programmatic διαφή-
µιση. Αυτά δεν µπορεί να τα κάνει και συνεπώς η χώρα είναι
απούσα από εκεί που θα έπρεπε να ήταν. Γι’ αυτόν τον λόγο συ-
νεργαζόµαστε µε τον ΕΟΤ, ξαναλέω, του ιδιωτικού τοµέα, για να
έρθει και να κάνει αυτά τα οποία δεν µπορούµε θεσµικά να κά-
νουµε. Δεν µπορεί από τους ευρωπαϊκούς κανόνες να κάνει σύµ-
βαση µε αµερικανική εταιρεία, όπως είναι το φέισµπουκ. Θα
έρθει, λοιπόν, και δεν θα είναι απούσα η χώρα µας, δεν θα αφή-
σουµε εµείς τη χώρα έξω από τις αγορές γιατί θέλετε εσείς να
κάνετε την κριτική σας.

Κάτι τελευταίο, για να µην καθυστερήσω άλλο. Αυτά έχουν ξα-
ναγίνει. Η συνεργασία του ΕΟΤ µε τη «MARKETING GREECE»
έγινε επί ΣΥΡΙΖΑ δύο φορές, και το 2015 και το 2019, και τα βρα-

βεία που λέτε τα πήρε το «Oh My Greece», δηλαδή το προϊόν της
συνεργασίας της «MARKETING GREECE», που το έφτιαξε και το
έδωσε πάλι µε πλήρη δικαιώµατα. Εδώ έχουµε τρία σηµεία ανα-
θέσεων στη «MARKETING GREECE», για να διαφηµιστούµε στην
«GOOGLE», στο «TRIPADVISOR», στο «YAHOO» και διάφορα άλ-
λα τέτοια εργαλεία. Και µ’ αυτές τις αναθέσεις ξαναέγινε αυτή η
συνεργασία. Η διαφορά ξέρετε ποια είναι; Ότι εµείς είµαστε δια-
φανείς, ότι εγώ στέκοµαι εδώ ενώπιον του ελληνικού λαού και
λέω ότι θα συνεργαστούµε για το καλό της χώρας. Αυτή είναι η
µόνη διαφορά από ό,τι γινόταν στο παρελθόν. Στο παρελθόν
υπήρχε αδιαφάνεια. Τώρα είναι όλα στο φως. Καταθέτω τα σχε-
τικά έγγραφα στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Τουρισµού κ. Θεοχάρης (Χά-
ρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Όσον αφορά στο αν υπάρχει παράκαµψη ή όχι, δεν υπάρχει
καµµία παράκαµψη. Το διοικητικό συµβούλιο του ΕΟΤ αποφά-
σισε. Το ότι κάποιοι θέλησαν να έχουν και πολιτική κάλυψη, ώστε
να µην παρθεί απόφαση πριν περάσει από τη Βουλή, είναι άλλο
θέµα. Όµως αυτό είναι κεντρική απόφαση της Κυβέρνησης, η
συνεργασία δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Σ’ αυτό θα έχουµε
χαώδη απόσταση για πάντα, αλλά ο ελληνικός λαός ψήφισε τη
Νέα Δηµοκρατία για να υλοποιήσει το προεκλογικό της πρό-
γραµµα. Πηγαίνετε, λοιπόν, στο προεκλογικό πρόγραµµα και
δείτε ότι αυτού του είδους η συνεργασία είναι µέσα στο προ-
εκλογικό πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας και συνεπώς θα συ-
νιστούσε απιστία στον ελληνικό λαό που ψήφισε τη Νέα Δη-
µοκρατία ακριβώς για να υλοποιήσει το πρόγραµµα αυτό, αν δεν
το κάναµε. Αυτό, λοιπόν, εµείς δεν θα το κάνουµε και αν άλλοι
έχουν συνηθίσει να πολιτεύονται µε κωλοτούµπες και άλλα να
λένε προεκλογικά και άλλα να κάνουν, εµείς δεν είµαστε τέτοιο
κόµµα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ, επειδή τα τελευ-

ταία είκοσι χρόνια παραθερίζω στο ταπεινό πλην πανέµορφο
Μαρµάρι της νοτίου Εύβοιας συνιστώ σε όλους να πάτε να δείτε
και το Μαρµάρι και την παραλία της συγκεκριµένη. 

Προχωρούµε στην τελευταία ερώτηση, την τρίτη µε αριθµό
784/5-6-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Άµεση
αποµάκρυνση κεραίας κινητής τηλεφωνίας στα όρια δήµων Πε-
ριστερίου και Ιλίου». Θα απαντήσει ο παρευρισκόµενος Υφυ-
πουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Γρηγόρης Ζαριφόπουλος.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, στις 19 Μαΐου το δηµοτικό συµβούλιο του

Δήµου Ιλίου οµόφωνα ζήτησε µε ψήφισµά του την αποµάκρυνση
της κεραίας κινητής τηλεφωνίας, που ενώ βρίσκεται στην οδό
Σύρου 17, είναι στα διοικητικά όρια του Περιστερίου, στην ουσία
είναι στα σύνορα µε το Ίλιον. 

Πολίτες και των δύο δήµων διαµαρτύρονται. Και διαµαρτύρον-
ται απέναντι σε µια απόφαση, η οποία λήφθηκε εν µέσω κορω-
νοϊού και µια κατάσταση που προχώρησε εν µέσω κορωνοϊού. 

Το θέµα είναι ότι η ΕΕΤΤ µπορεί να εγκρίνει τέτοιες χωροθε-
τήσεις χωρίς να έχουν προηγηθεί οι αποφάσεις των συναρµο-
δίων οργάνων. Αυτό, στην ουσία, θέτει εν αµφιβόλω, όπως έλεγε
παλιότερα και η απόφαση του Συνηγόρου του Πολίτη, το ρόλο
της ως προληπτικού µηχανισµού προστασίας του περιβάλλοντος
και της υγείας των πολιτών. 

Εδώ πέρα έχουµε έναν νόµο, ο οποίος ενώ απαγορεύει την εγ-
κατάσταση κεραιών πάνω σε κτήρια σχολείων, νηπιαγωγείων
κ.λπ., επιτρέπει δίπλα σε αυτά, σε αποστάσεις οι οποίες είναι µι-
κρότερες του απαραίτητου για τα όρια ασφαλείας.

Επίσης, αυτό που είναι πάρα πολύ σηµαντικό, είναι ότι ενώ
απαγορεύει το να χωροθετηθούν κοντά σε κεραίες τηλεφωνίας
νέες παιδικές χαρές, ο νόµος δεν απαγορεύει τις κεραίες αυτές
να εγκαθίστανται εκεί όπου υπάρχουν παιδικές χαρές. Στη συγ-
κεκριµένη περίπτωση που µιλάµε, για τη συγκεκριµένη κεραία,
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έχουµε σε απόσταση εκατόν δέκα µέτρων µόλις το 36ο Δηµοτικό
Σχολείο Περιστερίου, κοντά του το 3ο Γενικό Λύκειο Ιλίου και
πολύ κοντά τα πάρκα όπου παίζουν τα παιδιά. 

Οπότε, σας ζητάµε δύο πράγµατα: Πρώτον, να σταµατήσει
αυτή η κατάσταση, να αποσυρθεί αυτή η αδειοδότηση, να κα-
ταργηθεί και, δεύτερον, να αλλάξει το νοµικό πλαίσιο προκειµέ-
νου αυτό που είναι παράλογο, να εξορθολογικευθεί. Δηλαδή, δεν
γίνεται να απαγορεύουµε να χωροθετούνται πάρκα κοντά σε κε-
ραίες και να µην απαγορεύουµε τις κεραίες κοντά στα υφιστά-
µενα πάρκα. 

Προφανώς εδώ πέρα υπάρχει µία αντίφαση, η οποία είναι επι-
βαρυντική για τη δηµόσια υγεία και πρέπει να αλλάξει. 

Επίσης, σας ζητάµε να µας πείτε αν έχουν γίνει κρίσιµες επι-
τόπιες µετρήσεις για τα ηλεκτροµαγνητικά πεδία από την ΕΕΑΕ
επτά µήνες µετά την έκδοση της άδειας και αν όχι, για ποιο λόγο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Υφυπουρ-

γός έχει τον λόγο.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΖΑΡΙΦΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αρσένη, η ερώτησή σας µου δίνει την ευκαιρία να απευ-

θυνθώ στο Σώµα και στους πολίτες και να προσπαθήσω να εξη-
γήσω κάποια πράγµατα, καθώς υπάρχει άγνοια στο συγκε-
κριµένο θέµα. Δυστυχώς, την άγνοια αυτή πολλοί την εκµεταλ-
λεύονται και διαβάζουµε στο διαδίκτυο και στα µέσα κοινωνικής
δικτύωσης πολλά ενδιαφέροντα πράγµατα. Υπάρχει µια πολύ σο-
βαρή παραπληροφόρηση. 

Να µιλήσουµε, λοιπόν, για τις εκποµπές ηλεκτροµαγνητικής
ακτινοβολίας των κεραιών. Όντως, οι κεραίες κινητής τηλεφω-
νίας εκπέµπουν ηλεκτροµαγνητική ακτινοβολία, όπως ηλεκτρο-
µαγνητική ακτινοβολία εκπέµπουν και πάρα πολλές συσκευές
που όλοι έχουµε στο σπίτι µας, το κινητό τηλέφωνο που κατά
πάσα πιθανότητα έχετε δίπλα σας, τα ασύρµατα τηλέφωνα, ο
υπολογιστής, η τηλεόραση, η ηλεκτρική σκούπα. Όλες αυτές οι
συσκευές εκπέµπουν ηλεκτροµαγνητική ακτινοβολία. Η ηλεκτρο-
µαγνητική αυτή ακτινοβολία µετριέται, µπορούµε να τη µετρή-
σουµε. Υπάρχουν διεθνείς οργανισµοί που κάνουν ακριβώς αυτό.
Μετράνε τα επίπεδα εκποµπής και ορίζουν κάποια όρια.

Υπάρχουν, πλέον, χιλιάδες µελέτες διεθνώς, που έχουν κάνει
ακριβώς αυτό. Έχουν προσπαθήσει να δουν -προσπαθώ να τα
πω όσο γίνεται πιο απλά- ποια είναι αυτά τα επίπεδα εκποµπής
ηλεκτροµαγνητικής ακτινοβολίας όπου υπάρχει κίνδυνος για τη
δηµόσια υγεία. 

Ο συγκεκριµένος, λοιπόν, αυτός Οργανισµός -ICNIRP- έχει
θέσει κάποιο τέτοιο όριο όσον αφορά στις εκποµπές από τις κε-
ραίες κινητής τηλεφωνίας και υπάρχει σύσταση από την Ευρω-
παϊκή Ένωση προς τα κράτη-µέλη. Ας πούµε, λοιπόν, ότι αυτό
το όριο έχει τεθεί στο εκατό. Εδώ να πω ότι αυτό το όριο δεν
είναι κάτι το οποίο έχει τεθεί αυθαίρετα. Όπως είπα νωρίτερα,
είναι αποτέλεσµα πολλών µελετών. Και σε αυτές τις µελέτες, επι-
πλέον, έχει µπει και ένας συντελεστής ασφάλειας, περίπου στο
πενήντα, ακριβώς για να καλύψει κάθε περίπτωση, ακόµα και τις
πιο ευαίσθητες οµάδες του πληθυσµού, έγκυες γυναίκες, παιδιά,
ηλικιωµένους. 

Σε αυτό, λοιπόν, το όριο εµείς εδώ στη χώρα έχουµε πάει
ακόµα πιο αυστηρά. Το εκατό, δηλαδή, το οποίο συστήνει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, το έχουµε κατεβάσει στο εβδοµήντα. Επιτρέ-
πουµε, δηλαδή, οι κεραίες να εκπέµπουν µέχρι το εβδοµήντα και
όχι µέχρι το εκατό. Και αυτό το όριο µέσα στον αστικό ιστό, ακρι-
βώς επειδή έχουµε σχολεία, πάρκα, γηροκοµεία, νοσοκοµεία,
βρεφονηπιακούς σταθµούς, το έχουµε κατεβάσει στο εξήντα.
Και αυτό συµβαίνει εδώ και πολλά χρόνια. Το έχουµε νοµοθετή-
σει ως κράτος ήδη από το 2000. Και το έχουµε κάνει όχι γιατί
υπήρχαν κάποια επιπλέον επιστηµονικά δεδοµένα όσον αφορά
στα σχολεία. Αν µη τι άλλο, αν θέλετε να κάνετε κάποιους απ-
λούς υπολογισµούς, τα παιδιά περισσότερο χρόνο περνάνε στο
σπίτι, παρά στο σχολείο και ειδικά τα µικρότερα παιδιά ακόµα
περισσότερο. Έγινε, όµως, µε βάση την αρχή της προφύλαξης,
να προφυλάξουµε ακόµα περισσότερο τον πληθυσµό.

Άρα, όριο στο εκατό από τα θεσµοθετηµένα διεθνή όργανα µε
πολύ υψηλούς συντελεστές ασφάλειας, όριο σε εµάς στο εβδο-

µήντα, αλλά µέσα στον αστικό ιστό στο εξήντα. Είµαστε από τις
χώρες, διεθνώς, µε τα πιο χαµηλά τέτοια όρια.

Πού µετράµε, τώρα, αν είναι η κεραία στο εξήντα ή στο εβδο-
µήντα; Δεν το µετράµε καν εκεί που υπάρχει κοινωνική ζωή, εκεί
που µένουν. Το µετράµε πάνω στον ιστό σχεδόν. Το µετράµε στο
πιο επιβαρυµένο σηµείο, όπου σχεδόν στο 100% των περιπτώ-
σεων το σηµείο αυτό δεν είναι καν προσπελάσιµο από τον κόσµο.
Εκεί πάµε και κάνουµε τον έλεγχο. 

Ποιους ελέγχους τώρα; Ενώ είµαστε στους ουραγούς της Ευ-
ρώπης όσον αφορά στα περισσότερα θέµατα Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης και Τεχνολογίας, σε αυτό τον τοµέα είµαστε στις πρώ-
τες θέσεις διεθνώς. Είµαστε η χώρα που κάνει τους περισσότε-
ρους ελέγχους σ’ αυτά τα χαµηλότατα όρια τα οποία έχουµε θε-
σµοθετήσει. 

Θα σας αναφέρω συγκεκριµένα νούµερα: Αν το 2018 είχαµε
λίγο πάνω από δέκα χιλιάδες πεντακόσιες κεραίες ανά την επι-
κράτεια, η Ελληνική Επιτροπή Ατοµικής Ενέργειας υποχρεωτικά
κάνει έλεγχο στο 20% αυτών των κεραιών. Ελέγχθηκαν, δηλαδή,
το 2019 πάνω από δύο χιλιάδες εκατό τέτοιες κεραίες. Πόσες
βρέθηκαν πάνω από το όριο, το δικό µας όριο, το 70%; Από τις
δύο χιλιάδες εκατόν δύο κεραίες που ελέγχθηκαν, τέσσερις βρέ-
θηκαν πάνω από αυτό το όριο. Πόσες από αυτές τις τέσσερις
βρίσκονταν µέσα στον αστικό ιστό, µέσα στις πόλεις; Καµµία. Και
οι τέσσερις βρίσκονταν στα λεγόµενα «πάρκα κεραιών» εκτός
αστικού ιστού.

Θέλω να πω, λοιπόν, µε όλα αυτά, ότι είµαστε σε µία από τις
ασφαλέστερες χώρες σε ότι αφορά τα επίπεδα εκποµπής των
κεραιών.

Όσον αφορά στη συγκεκριµένη κεραία τώρα, την οποία ανα-
φέρετε στην ερώτησή σας, ακολουθήθηκε η διαδικασία. Υπήρξε
µελέτη από τον πάροχο. Η µελέτη αξιολογήθηκε από την Ελλη-
νική Επιτροπή Ατοµικής Ενέργειας. Δόθηκε το «πράσινο φως»
προκειµένου να ακολουθηθεί το υπόλοιπο της διαδικασίας και η
κεραία να αδειοδοτηθεί από την ΕΕΤΤ. Η κεραία τοποθετήθηκε.
Είναι εντελώς συµπτωµατικό το πότε τοποθετήθηκε. Οι εγκρίσεις
είχαν έρθει ήδη από το 2019 και από την Ελληνική Επιτροπή Ατο-
µικής Ενέργειας και από την ΕΕΤΤ. Και πλέον η συγκεκριµένη κε-
ραία είναι στη λίστα των κεραιών που θα µετρηθεί, που θα
ελεγχθεί µέσα στο πλαίσιο των ετήσιων ελέγχων της ΕΕΑΕ, αυτό
το 20% των κεραιών. Θα ελεγχθεί, λοιπόν, κι αν βρεθεί ότι η συγ-
κεκριµένη κεραία εκπέµπει πάνω από το όριο του 60% -γιατί πρό-
κειται για κεραία µέσα στον αστικό ιστό, κοντά στα σχολεία όπως
είπατε- τότε θα ακολουθηθεί και πάλι η σχετική διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, ήσασταν κα-
τατοπιστικός. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία σας.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΖΑΡΙΦΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Σας ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Αρ-
σένης.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, προφανώς και παίζει ρόλο που θα τοποθε-

τηθεί η κεραία. Και µε τις αντιδράσεις που υπάρχουν από τους
κατοίκους, είναι προφανές ότι επιλέχθηκε η περίοδος του κορω-
νοϊού και ο περιορισµός της κυκλοφορίας.

Τώρα, αυτό που είναι κρίσιµο εδώ πέρα -και δεν απαντήσατε
καθόλου στο ερώτηµα αυτό- είναι για ποιο λόγο ενώ, στην ουσία,
υπάρχουν αυστηρά όρια αποκλεισµού χωροθέτησης παιδικών
χαρών και άλλων εγκαταστάσεων κοντά σε κεραίες, δεν υπάρχει
το αντίστοιχο όριο αποκλεισµού εγκατάστασης κεραιών από αυ-
τούς τους χώρους; Για ποιο λόγο, δηλαδή, αποκλείουµε τη χω-
ροθέτηση των παιδικών χαρών, αλλά όχι των κεραιών; Αν έχει
γίνει κάποιο λάθος, αποσαφηνίστε το. Εµείς αυτό διαβάζουµε
στη νοµοθεσία. 

Οπότε, εµείς σας ζητάµε να αλλάξει αυτό το θεσµικό πλαίσιο,
να υπάρξει ουσιαστική προστασία και των παιδιών που είναι στα
σχολεία και των παιδικών χαρών. Επειδή ως όριο προστασίας ο
νόµος ορίζει αυτά τα τριακόσια µέτρα, θα επισηµάνουµε ότι στην
περίπτωση αυτή ακριβώς είναι που δεν τηρούνται αυτά τα αντί-
στοιχα όρια που θα ζητούσαµε.  

Έχουµε εκατόν δέκα µέτρα απόσταση από το 36ο Δηµοτικό
Σχολείο Περιστερίου και πλησίον του είναι το 3ο Γενικό Λύκειο
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Ιλίου, καθώς και τα πάρκα της περιοχής. Το ερώτηµα εδώ πέρα
είναι πολύ απλό. Εσείς λέτε ότι ακόµα και στην γενική κατοικία
επηρεάζονται τα παιδιά και περνούν περισσότερο χρόνο. Στα
σχολεία ξέρουµε ότι είναι σίγουρα εκεί παιδιά, σίγουρα είναι
κάθε µέρα τις καθηµερινές και για πάρα πολλές ώρες, οπότε εκεί
είναι εστιασµένη η επίπτωση. 

Οπότε, να φτιαχτεί ένας νόµος, όπου δεν ζητάµε εµείς ότι θα
έπρεπε να είναι διαφορετικός, αλλά ο Συνήγορος του Πολίτη. Θα
σας διαβάσω λίγο από το κείµενο, ότι µε βάση επιστηµονικές
έρευνες προκύπτουν σοβαρές ενδείξεις για την πρόκληση βλα-
βών στον ανθρώπινο οργανισµό και ότι η απόσταση για τα
ασφαλή όρια έκθεσης δεν είναι επαρκή, καθώς πρέπει να υιοθε-
τήσει πρόσθετα προστατευτικά µέτρα για την αποτροπή των πι-
θανολογούµενων κινδύνων, µε βάση την αρχή της προφύλαξης,
που και εσείς επικαλείστε, αλλά ο νόµος δεν χρησιµοποιείται
στην πράξη και δεν σέβεται.

Όσον αφορά στα όρια επικινδυνότητας, έχουν σχετική αξία,
καθώς η µελέτη των ηλεκτροµαγνητικών ακτινοβολιών της κε-
ραίας, το περιεχόµενο της οποίας είναι περιορισµένο και βρίσκε-
ται σε ελάχιστες απαιτήσεις, όπως για παράδειγµα του απο-
κλεισµού της δυνατότητας πρόσβασης του κοινού σε εγκαταστά-
σεις και δεν καλύπτει την εξέταση στο ενδεχόµενο επιπτώσεων
στην υγεία από την εγκατάσταση και λειτουργία της κεραίας.
Αναφέρεται στο γεγονός ότι στην πράξη υπάρχει αποκλεισµός
της πρόσβασης του κοινού στην κεραία, άρα αδυναµία ανεξάρ-
τητου ελέγχου από το κοινό και τελειώνει λέγοντας ότι ακριβώς
µε τον τρόπο που λαµβάνονται οι αποφάσεις, η χρήση της ως
προληπτικού µηχανισµού προστασίας του περιβάλλοντος και της
υγείας από την ηλεκτροµαγνητική ακτινοβολία που εκπέµπουν οι
κεραίες είναι εν αµφιβόλω.

Αυτά είναι στα οποία πρέπει να απαντήσετε, να αλλάξετε και
µε βάση αυτά να κυρώσετε τη χωροθέτηση συγκεκριµένης κε-
ραίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΖΑΡΙΦΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αρσένη, θεώρησα ότι ήµουν πολύ σαφής στην πρωτο-
λογία µου, όσον αφορά στα όρια τα οποία έχουµε θεσµοθετήσει,
τα οποία είναι από τα χαµηλότερα στον κόσµο και όσον αφορά
στους ελέγχους τους οποίους κάνουµε, είµαστε στις πρώτες θέ-
σεις στον κόσµο σε αριθµό.

Από εκεί και πέρα εσείς αναφέρεστε σε ένα νοµοθετικό πλαί-
σιο και η επίκαιρη ερώτησή σας βασίζεται σε ένα νοµοθετικό
πλαίσιο το οποίο εσείς αναφέρεται, αλλά το οποίο θα σας ενη-
µερώσω ότι έχει καταργηθεί, αντικατασταθεί. Δηλαδή, συγκεκρι-
µένα ο νόµος 236 του ‘79 κανονισµός αδειών κατασκευών κε-
ραιών στην ξηρά, το άρθρο 24Α που αναφέρεται του ν.2075/
1992, το άρθρο 1 του ν.2801/2000 όπως και το άρθρο 30 του
ν.4070/2012, έχουν επικαιροποιηθεί.

Το θεσµικό πλαίσιο αλλάζει. Αν προκύψουν ανάγκες σχετικές,
αν υπάρξουν νέα δεδοµένα, διεθνή δεδοµένα, εκεί πολύ ευχαρί-

στως θα δούµε τα δεδοµένα αυτά και θα ακούσουµε τους ειδι-
κούς, όπως η Κυβέρνηση κάνει συνολικά, προκειµένου να δούµε
αν χρειάζεται να αλλάξουµε το θεσµικό όριο.

Εδώ να πω και προς τους Έλληνες πολίτες ότι τα όρια αυτά,
το εκατό που είπα νωρίτερα, είναι ένα ενδεικτικό όριο που η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση συστήνει στα κράτη. Κάποια κράτη αυτό το όριο
το θεωρούν υπερβολικά χαµηλό. Όπως, λοιπόν, εµείς θεσµοθε-
τήσαµε ένα πιο αυστηρό όριο στο εβδοµήντα και στο εξήντα, κά-
ποια άλλα κράτη, προηγµένα κράτη, η Ολλανδία είναι ένα από
αυτά, θεσµοθετήθησαν πάνω από το εκατό. Επαναλαµβάνω, λοι-
πόν, ότι και σε αυτό το θέµα είµαστε µια πολύ ασφαλής χώρα.

Από εκεί και πέρα ξαναλέω ότι η διαδικασία ακολουθήθηκε
σύµφωνα µε τον νόµο. Θα µετρηθεί η συγκεκριµένη κεραία. Έχει
µπει µέσα στη λίστα των κεραιών που θα µετρηθούν. Αναφέρεται
συνέχεια το κοµµάτι αυτών των τριακοσίων και αναφέρεστε στο
άρθρο 2 του ν.28492 του 2009, ο οποίος επίσης έχει αντικατα-
σταθεί από υπουργική απόφαση, 48165 του 2009. Μπορούν να
υπάρχουν κεραίες µέσα στην περίοδο των τριακοσίων µέτρων,
αρκεί αυτές οι κεραίες να εκπέµπουν µέχρι το 60% του ορίου.
Αυτό λέει ο νόµος, αυτό ελέγχει η Ελληνική Επιτροπή Ατοµικής
Ενέργειας, η οποία παρεµπιπτόντως δεν υπάγεται στις αρµοδιό-
τητες του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Αυτή είναι η
αρχή η οποία ελέγχει τα επίπεδα ακτινοβολίας και σας ανέφερα
τα αποτελέσµατα.

Πέραν αυτού, εµείς επειδή συνολικά ως Κυβέρνηση -και νο-
µίζω πως δεν χρειάζεται να µιλήσω περισσότερο γι’ αυτό, τα απο-
τελέσµατα το αποδεικνύουν-  βάζουµε ως ύψιστη προτεραιότητα
την υγεία και τη ζωή των πολιτών, πέραν όλων αυτών, του θεσµι-
κού πλαισίου, βοηθάµε και την Ελληνική Επιτροπή Ατοµικής
Ενέργειας µε κινητές µονάδες, µε κινητά βαν, τα οποία οποιοσ-
δήποτε δήµος µπορεί να τα ζητήσει. Πρόσφατα ζήτησε ο Δήµος
Αλίµου, ο Δήµος Αγίας Παρασκευής και ο Δήµος Κατερίνης.
Απευθυνθήκαµε και στις περιφέρειες. Μπορεί, λοιπόν, ένας οποι-
οσδήποτε δήµος να πάρει κάποια από αυτά τα βαν και να κάνει
και τις δικές του µετρήσεις και η Ελληνική Επιτροπή Ατοµικής
Ενέργειας να πληρώσει και τη συντήρηση και την ασφάλεια όλης
αυτής της διαδικασίας. Υπάρχουν, λοιπόν, τα εργαλεία. Είναι ύψι-
στης σηµασίας η προστασία της υγείας των πολιτών. Το κά-
νουµε, το αποδεικνύουµε και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε. Δεν
τίθεται κανένα θέµα αυτήν τη στιγµή, όσον αφορά το θεσµικό
πλαίσιο. Αν υπάρξουν νέα δεδοµένα πολύ ευχαρίστως να τα συ-
ζητήσουµε και να τα αξιολογήσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε η συ-

νεδρίαση του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Πριν εισέλθουµε στην
νοµοθετική εργασία, αντί να κάνουµε µετά από λίγη ώρα το υπο-
χρεωτικό υγειονοµικό διάλειµµα, το κάνουµε τώρα. Εποµένως,
στις 11.45’ παρακαλώ οι εισηγητές, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι και οι οµιλητές να είναι στη Βουλή για να ξεκινήσει η νο-
µοθετική εργασία.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων, των τροπολογιών
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας
και Θρησκευµάτων «Αναβάθµιση του Σχολείου και άλλες διατά-
ξεις».

Εκτός της ονοµαστικής ψηφοφορίας που κατετέθη χθες από
το ΚΚΕ και ανακοινώθηκε, έχει κατατεθεί και πρόταση ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας, την οποία και διαβάζω, από τον ΣΥΡΙΖΑ: «Αξιό-
τιµε κύριε Πρόεδρε, µε βάση το άρθρο 72 του Κανονισµού της
Βουλής, εµείς οι Βουλευτές που υπογράφουµε την παρούσα αί-
τηση αιτούµεθα τη διενέργεια ψηφοφορίας µε ονοµαστική κλήση
επί της αρχής και επί των άρθρων 5, 9, 50, 68, 70, 73, 82, 96, 97
και 98 του σχεδίου νόµου «Αναβάθµιση του Σχολείου και άλλες
διατάξεις» του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων». 

Το διευκρινίζω από τώρα ότι η ονοµαστική ψηφοφορία θα διε-
ξαχθεί αύριο στις 12.00’. Λεπτοµέρειες θα υπάρξουν προς τις
Κοινοβουλευτικές Οµάδες. Η ώρα, όµως, έναρξης της ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας είναι η δωδεκάτη µεσηµβρινή αύριο, για να µην
υπάρχει κανένα κενό από τώρα.

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και οι τρο-
πολογίες του σχεδίου νόµου ως µία ενότητα. Συµφωνεί το Σώµα;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συµφώνησε.
Πριν δώσω τον λόγο στους εισηγητές και τους ειδικούς αγο-

ρητές, δίνω τον λόγο στην κυρία Υπουργό, η οποία θέλει κάτι να
πει.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καληµέρα σας. 
Θα καταθέσω νοµοτεχνικές βελτιώσεις και θα ήθελα να ανα-

φερθώ σε αυτές. Προβλέπουµε ότι για να είναι κάποιος υποψή-
φιος για τη θέση του πρύτανη ή του αντιπρύτανη δεν µπορεί να
έχει διανύσει παραπάνω από δύο θητείες στο αξίωµα του πρύ-
τανη ή τρεις αθροιστικά στα αξιώµατα πρύτανη και αντιπρύτανη.

Δεύτερη σηµαντική αλλαγή είναι ότι διορθώνεται µία στρέ-
βλωση. Η στρέβλωση είναι η εξής: η θητεία για τους πρυτάνεις
ήταν τέσσερα έτη. Αυτή έχει εφαρµοστεί και οι περισσότεροι
πρυτάνεις αυτήν τη στιγµή διανύουν τετραετή θητεία. Με νόµο
που άλλαξε η προηγούµενη κυβέρνηση, ελάχιστοι από αυτούς
τους πρυτάνεις έχουν τριετή θητεία. Διορθώνουµε, λοιπόν, αυτήν
τη στρέβλωση. Στο πλαίσιο και του νέου νόµου προβλέπεται τε-
τραετής θητεία στο πλαίσιο του τετραετούς προγραµµατισµού
του κάθε ιδρύµατος και προβλέπουµε ότι για όλους παρατείνεται
η θητεία έως τη συµπλήρωση τεσσάρων ακαδηµαϊκών ετών. 

Άρα, η πλειοψηφία των πρυτάνεων έχει ούτως ή άλλως τέσ-
σερα έτη. Διορθώνεται αυτή η στρέβλωση, λοιπόν, επειδή είχε
µεσολαβήσει αυτό το καθεστώς της προηγούµενης κυβέρνησης,
και προβλέπεται και γι’ αυτούς επέκταση της θητείας για τετρα-
ετή θητεία, όπως ακριβώς προβλέπεται και µε το νέο νοµοθετικό
καθεστώς.

Καταθέτω στα Πρακτικά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις και σας
ευχαριστώ πολύ.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ.

Πριν αρχίσω να καλώ στο Βήµα τους εισηγητές να πω -και να
το πω από την αρχή- ότι θα πρέπει να είµαστε ακριβείς στον
χρόνο. Επειδή από χθες έγινε µία πρόταση προκειµένου οι ειση-
γητές να έχουν µία µικρή ανοχή, γνωρίζετε όλοι, είστε έµπειροι,
ότι η επί των άρθρων συζήτηση έχει για όλους ως χρόνο τα οκτώ
λεπτά. Για τους εισηγητές το Προεδρείο θα δώσει ανοχή, αν και
θα γράψει οκτώ λεπτά, µέχρι τα δέκα λεπτά. Στα δέκα λεπτά,
όµως, θα τελειώνουµε. Το λέω επειδή παρακολουθούν τη συνε-
δρίαση και συνάδελφοι ότι έγινε χθες αναλυτική τοποθέτηση επί
της αρχής. 

Σήµερα θα πρέπει να είµαστε συνεπείς στον χρόνο γιατί εκτός
από τους εισηγητές, τους ειδικούς αγορητές, τους Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους είναι και εγγεγραµµένοι σαράντα συνάδελ-
φοι. Όπως δε πληροφορούµαι θα υπάρξουν και τοποθετήσεις
και οµιλίες Αρχηγών. Αυτό σηµαίνει ότι η χρήση του χρόνου σή-
µερα θα πρέπει να είναι ακριβής από κάθε συνάδελφο. Και οι συ-
νάδελφοι Βουλευτές οµιλητές επί των άρθρων έχουν οκτώ λεπ-
τά, το διευκρινίζω, και όχι επτά. Δεν θα υπάρξει καθόλου ανοχή.
Η προειδοποίηση στο έβδοµο λεπτό, που ακούγεται το κουδου-
νάκι, θα αποτελεί και τη λήξη στο όγδοο. Συγγνώµη, δεν είµαι
αυστηρός, αλλά σήµερα πρέπει να υπάρξει αυστηρή τήρηση του
χρόνου.

Ξεκινάµε µε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Αν-
δριανό. 

Κύριε Ανδριανέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην επί της αρχής τοποθέτησή

µου είχα την ευκαιρία να αναφερθώ κυρίως στη γενική προσέγ-
γιση, λογική και φιλοσοφία του νοµοσχεδίου αυτού, αλλά και στις
θεµελιώδεις διαφορές της από την αντίστοιχη προσέγγιση της
προηγούµενης κυβέρνησης. Είχα την ευκαιρία να αναφερθώ στις
βασικές στοχεύσεις. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο, όπως ανέφερα και
χθες, διαπνέεται από µια ενιαία λογική, δεν αιφνιδιάζει κανέναν
καθώς οι προβλέψεις του ήταν γνωστές ήδη προεκλογικά από
το κυβερνητικό πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας και ξεκινά
από τα κάτω προς τα επάνω, δηλαδή από το νηπιαγωγείο για να
φτάσει ως το πανεπιστήµιο. 

Υπηρετεί πάνω απ’ όλα την ποιότητα της εκπαίδευσης, την κοι-
νωνική κινητικότητα, την ενίσχυση της αυτονοµίας των εκπαιδευ-
τικών µονάδων, την επιβράβευση της δηµιουργικότητας, της
πρωτοβουλίας, της ευσυνειδησίας και της σκληρής δουλειάς. 

Το πρώτο µέρος περιλαµβάνει διατάξεις για την πρωτοβάθµια
και δευτεροβάθµια εκπαίδευση και τη διά βίου µάθηση που διαρ-
θρώνεται σε τέσσερα επιµέρους κεφάλαια. Το πρώτο, λοιπόν,
απ’ τα κεφάλαια αυτά εισάγει αλλαγές στο σχολικό πρόγραµµα. 

Με το άρθρο 1 εισάγονται πιλοτικά, από το επόµενο σχολικό
έτος, νέες θεµατικές στο υποχρεωτικό πρόγραµµα νηπιαγω-
γείων, δηµοτικών και γυµνασίων που αξιοποιούν τη βιωµατική µά-
θηση, για να καλλιεργήσουν στα παιδιά τις ήπιες δεξιότητες, τις
δεξιότητες ζωής και τις δεξιότητες τεχνολογίας και επιστήµης. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, των τεσσάρων θεµατικών κύκλων (Ευ ζην,
Περιβάλλον, Κοινωνική Ενσυναίσθηση και Ευθύνη, Δηµιουργική
Σκέψη και Πρωτοβουλία) αναπτύσσονται επιµέρους θεµατικές,
οργανωµένες κατάλληλα ανά ηλικία και εκπαιδευτική βαθµίδα
που περιλαµβάνουν τον εθελοντισµό, την οικολογική συνείδηση,
την οδική ασφάλεια, την πρόληψη από εξαρτήσεις, την επιχειρη-
µατικότητα, τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση, την πρόληψη και
προστασία από φυσικές καταστροφές, τον αλληλοσεβασµό και
τη διαφορετικότητα, τη ροµποτική και τις νέες τεχνολογίες. 

Πρόκειται για θεµατικές που αφορούν σε ζητήµατα κρίσιµα για
τη ζωή των αυριανών πολιτών και καλλιεργούν στα παιδιά πολύ-
τιµες ήπιες δεξιότητες µε τρόπο επιστηµονικό και παιδαγωγικό. 

Απέναντι στην πρόχειρη, αποσπασµατική και πλήρως απρο-
ετοίµαστη θεµατική εβδοµάδα της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, η
σηµερινή Υπουργός, η Υπουργός Παιδείας κ. Κεραµέως, η ση-
µερινή Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη τολ-
µά να προχωρήσει σ’ αυτό το βήµα που οι προηγούµενοι δίστα-
σαν να κάνουν. 

Με τα άρθρα 2 και 3 εισάγεται πιλοτικά στο πρόγραµµα του
νηπιαγωγείου η επαφή των µαθητών µε την Αγγλική Γλώσσα, ενώ
ενισχύεται η διδασκαλία της Αγγλικής Γλώσσας στο δηµοτικό
σχολείο. 

Το παιδαγωγικό όφελος της κίνησης αυτής το αντιλαµβάνεται
ήδη η συντριπτική πλειονότητα των πολιτών. Ακόµη και για όσους
όµως δυσπιστούν, τα δεδοµένα των επιστηµονικών ερευνών που
παρουσίασε η Υπουργός, αλλά και τα θετικά παραδείγµατα των
δεκατεσσάρων ευρωπαϊκών χωρών όπου ήδη εφαρµόζεται η
εξοικείωση των παιδιών µε ξένη γλώσσα από την προσχολική ηλι-
κία διαλύουν τις όποιες αµφιβολίες. 

Το σίγουρο πάντως είναι πως κανέναν δεν πείθουν οι διαδοχι-
κές κι αλλοπρόσαλλες θέσεις επί του ζητήµατος από την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση που αρχικά υποστήριξε ότι ελάχιστες είναι
οι χώρες –τρεις συγκεκριµένα- που εφαρµόζουν αυτό το µέτρο.
Στη συνέχεια, αµφισβήτησε τα παιδαγωγικά του οφέλη και µί-
λησε για µια συνωµοσία εξυπηρέτησης αµερικανικών συµφερόν-
των. 

Με τα άρθρα 4 και 5 αυξάνονται από τέσσερα σε επτά τα γρα-
πτώς εξεταζόµενα µαθήµατα στο γυµνάσιο. Εξορθολογίζονται οι
προϋποθέσεις προαγωγής και απόλυσης: βαθµολογική βάση
«10» σε κάθε µάθηµα ή «13» κατά µέσο όρο, έως τέσσερα εξε-
ταζόµενα µαθήµατα τον Σεπτέµβριο, ενώ καταργείται η δεύτερη
εξεταστική του Ιουνίου. 

Ακόµη επαναφέρεται η αναγραφή του χαρακτηρισµού της δια-
γωγής των µαθητών στους τίτλους σπουδών της δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης. Πρόκειται για ένα µέτρο µε κατ’ εξοχήν
συµβολικό, αλλά και ουσιαστικό παιδαγωγικό χαρακτήρα, καθώς
συµβάλλει στην αποτελεσµατικότερη σύνδεση στη συνείδηση
των παιδιών των πράξεων µε τις συνέπειές τους, της ελευθερίας
µε την υπευθυνότητα, µια σύνδεση που δεν είναι εφικτή σ’ ένα
υπερβολικά χαλαρό και αδόµητο περιβάλλον. 

Με το άρθρο 7 ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν στις πανελ-
λαδικές εξετάσεις, µειώνονται οι οµάδες προσανατολισµού της
Γ’ λυκείου από τέσσερις σε τρεις, επαναφέρονται οι συντελεστές
βαρύτητας σε δύο µαθήµατα ανά επιστηµονικό πεδίο, επαναφέ-
ρονται τα Λατινικά ως εξεταζόµενο µάθηµα της οµάδας προσα-
νατολισµού ανθρωπιστικών σπουδών, ενώ µε υπουργικές απο-
φάσεις θα ενισχυθεί ο αυτόνοµος χαρακτήρας του λυκείου µε
µέτρα, όπως ιδιαίτερα το «κόντρα» µάθηµα: τα Μαθηµατικά στον
θεωρητικό προσανατολισµό και η Ιστορία στον πρακτικό. 

Είναι ένα σηµαντικό βήµα για την ουσιαστική ενίσχυση του αυ-
τόνοµου ρόλου του λυκείου ως σχολείου, ως σφαιρικής παιδείας
και την αντιµετώπιση της επί δεκαετίες αντιπαιδαγωγικής ταύτι-
σής του µε τον προθάλαµο των εισαγωγικών εξετάσεων στα πα-
νεπιστήµια. 

Με το άρθρο 8 ορίζεται ως προϋπόθεση προαγωγής και από-
λυσης µαθητών στο γενικό λύκειο ο γενικός µέσος όρος «10»,
όπως είπα, έναντι «9,5». Με το άρθρο 9 συστήνεται µε σταδιακή
εισαγωγή ο θεσµός της τράπεζας θεµάτων διαβαθµισµένης δυ-
σκολίας ώστε µεταξύ άλλων να συµβάλλει στη διασφάλιση ότι
όλα τα σχολεία της χώρας θα καλύπτουν το σύνολο της διδα-
κτέας ύλης. 

Στα εξεταζόµενα µαθήµατα τα θέµατα θα επιλέγονται -το επι-
σηµαίνω αυτό- κατά 50% από την τράπεζα θεµάτων και κατά 50%
θα ορίζονται από τους διδάσκοντες. 

Το δεύτερο κεφάλαιο -τα άρθρα 10 έως 23- αφορά ρυθµίσεις
για τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία, την αποκατάσταση και
την ενίσχυση του σηµαντικού τους ρόλου στο εκπαιδευτικό πε-
ριβάλλον της χώρας και την επίλυση οργανωτικών ζητηµάτων.
Στο πλαίσιο αυτό ορίζονται τα όργανα διοίκησης στο επίπεδο της
επικράτειας, της περιφέρειας και της σχολικής οµάδας, ενώ προ-
βλέπεται από τον Σεπτέµβριο η λειτουργία είκοσι οκτώ προτύπων
και τριάντα τεσσάρων πειραµατικών ανά τη χώρα, αλλά και έκ-
δοση ανοικτής πρόσκλησης για τη µετατροπή δηµόσιων σχο-
λείων σε πρότυπα και πειραµατικά σ’ όλες τις περιφέρειες της
χώρας. 

Ακόµη ορίζονται οι όροι τοποθέτησης εκπαιδευτικών στα σχο-
λεία αυτά, καθώς και οι διαδικασίες εσωτερικής και εξωτερικής
αξιολόγησης. Επαναλαµβάνω εδώ τη συµβολική και ουσιαστική
σηµασία που έχει η στρατηγική επιλογή της Κυβέρνησης η επέ-
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κταση των πρότυπων και πειραµατικών να ξεκινήσει από τη δυ-
τική Αττική. 

Απέναντι, λοιπόν, στη λογική της ισοπέδωσης και της ήσσονος
προσπάθειας της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, εµείς πιστεύουµε
ότι ο καλύτερος τρόπος για να αντιµετωπίσουµε ως κοινωνία
αποτελεσµατικά τις ανισότητες είναι να δώσουµε σ’ όλα τα παι-
διά σε όποια γωνιά της χώρας και αν ζουν και όποιο και αν είναι
το οικονοµικό υπόβαθρο της οικογένειάς τους, ουσιαστικές ευ-
καιρίες διάκρισης σε όποιον δηµιουργικό τοµέα επιλέξουν και
τους ταιριάζει. 

Το τρίτο κεφάλαιο -τα άρθρα 24 ως 32- αφορά ρυθµίσεις για
την ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο εξωτερικό, την αποτελεσµα-
τικότερη πλήρωση των κενών, την απλοποίηση διαδικασιών, την
επίσπευση καταβολής επιµισθίου και την παροχή κινήτρων σε εκ-
παιδευτικούς. 

Το τέταρτο κεφάλαιο αφορά στον προγραµµατισµό και στην
αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου που ορίζει νέο πλαίσιο ορ-
γάνωσης του εκπαιδευτικού προγραµµατισµού, ενισχύει τις συλ-
λογικές και επιµορφωτικές δράσεις για την περαιτέρω επαγγελ-
µατική ανάπτυξη των εκπαιδευτικών και εισάγει τη διττή αξιολό-
γηση σε επίπεδο σχολικής µονάδας, αφ’ ενός, εσωτερική αυτο-
αξιολόγηση και αφ’ ετέρου, εξωτερική αξιολόγηση από το οικείο
ΠΕΚΕΣ µε ενεργό ρόλο του Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής
και της Αρχής Διασφάλισης της Ποιότητας στην Πρωτοβάθµια
και Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τον χρόνο που είπατε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Από εδώ και πέρα τα

δύο λεπτά θα υπολογίσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Εντάξει, θα προσπαθήσω, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι δεν υπάρχει προ-

σπάθεια. Είναι τελεσίδικο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Αν µου τρώτε το ένα λεπτό εσείς

όµως, θα µου δώσετε µισό λεπτό παραπάνω για τη διακοπή.
Στόχος είναι να γίνει κατανοητό ότι δεν πρέπει να υπάρχει

λόγος ανησυχίας στους εκπαιδευτικούς, γιατί η αξιολόγηση θα
λειτουργήσει ως ένα πολύτιµο εργαλείο για την ανάδειξη των πα-
ραδειγµάτων προς µίµηση και την έγκαιρη διορθωτική-βελτιω-
τική παρέµβαση εκεί όπου χρειάζεται. 

Με τα άρθρα 37 και 39 προβλέπεται η υποχρέωση εφαρµογής
εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας για κάθε σχολική µονάδα,
καθώς και ο ορισµός δύο εκπαιδευτικών ως συµβούλων σχολικής
ζωής, µε στόχο να παρεµβαίνουν, να καθοδηγούν και να ενηµε-
ρώνουν µαθητές, γονείς και κηδεµόνες σε θέµατα παιδαγωγικής
αντιµετώπισης ζητηµάτων, όπως η διαχείριση και πρόληψη ακ-
ραίων συµπεριφορών και οι µαθησιακές δυσκολίες.

Οι σύµβουλοι σχολικής ζωής, ο εσωτερικός κανονισµός, αλλά
και η δυνατότητα λήψης παιδαγωγικών µέτρων που συνδέουν
στη συνείδηση του παιδιού τις πράξεις µε το αποτέλεσµά τους
και καλλιεργούν την προσωπική υπευθυνότητα αποτελούν ένα
πλέγµα προβλέψεων που µε σεβασµό στην αυτονοµία των σχο-
λικών µονάδων και τη γνώση και την εµπειρία των εκπαιδευτικών
ενισχύουν τη δυνατότητα αποτελεσµατικής και υπεύθυνης αντι-
µετώπισης των κρίσιµων ζητηµάτων στο σχολικό περιβάλλον. 

Με το άρθρο 40 εξορθολογίζεται το πλαίσιο επιβράβευσης των
υποψηφίων σε διεθνείς επιστηµονικούς διαγωνισµούς και µε το
άρθρο 41 η διαδικασία εξέτασης υποψηφίων µε βλάβη των άνω
άκρων. Με το άρθρο 42 διευκολύνεται θεσµικά η καλύτερη πλή-
ρωση των κενών σε εκπαιδευτικούς, ιδίως σε αποµακρυσµένες
και δυσπρόσιτες περιοχές µε έναν συνδυασµό µέτρων όπως η
διπλή µοριοδότηση υπηρεσίας στις περιοχές αυτές, η διετής
διάρκεια ισχύος των πινάκων κατάταξης και ποινές προσωρινού
αποκλεισµού για τους εκπαιδευτικούς που δεν αναλαµβάνουν
υπηρεσία στα σχολεία που έχουν επιλέξει. 

Αντιµετωπίζεται έτσι ένα υπαρκτό και σε αρκετές περιπτώσεις
οξύ και χρόνιο πρόβληµα για πολλά σχολεία της πατρίδας µας,
ενώ παράλληλα επιβραβεύονται δίκαια οι εκπαιδευτικοί που επι-
λέγουν να υπηρετήσουν σε δυσπρόσιτες περιοχές. 

Με τα άρθρα 44 ως 49 ρυθµίζονται θέµατα διορισµών, προσ-

λήψεων και ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης. Όπως δήλωσε από
το Βήµα της Βουλής εχθές η Υπουργός κ. Κεραµέως, ήδη αναρ-
τήθηκαν οι οριστικοί πίνακες πρόσληψης εκπαιδευτικών και βοη-
θητικού προσωπικού ειδικής αγωγής. 

Αυτό αποδεικνύει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως ό,τι λέµε
το κάνουµε πράξη και αυτό πραγµατικά µας κάνει περήφανους,
γιατί έτσι υπογραµµίζεται η έµφαση η οποία αποδίδεται από την
Κυβέρνηση σ’ αυτό το εξαιρετικά ευαίσθητο ζήτηµα που κρίνει
εντέλει και την ικανότητα της πολιτείας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε µ’ αυτή τη
φράση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Θα τελειώσω. Αφήστε µε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν σας αφήνω

τώρα, γιατί το είπαµε από την αρχή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Εντάξει, θα το τηρήσω, αλλά µου

τρώτε ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν µπορεί να

γίνει άλλο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν µπορεί να συνε-

χιστεί η διαδικασία αυτή. Το είπαµε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, ολο-

κληρώνω. Σας ζήτησα µισό λεπτό. Γνωρίζετε ότι τηρώ πάντα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με συγχωρείτε. Δεν

είναι σε γνώση σας ότι ο χρόνος για την επί των άρθρων συζήτη-
ση είναι οκτώ λεπτά; Γιατί δεν κανονίζει ο καθένας να προγραµ-
µατίσει τον εαυτό του;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, του-
λάχιστον εγώ τηρώ πάντα τον χρόνο. Θα ήθελα να σας παρακα-
λέσω, λοιπόν, να µου δώσετε το µισό λεπτό που χάσαµε µε τις
παρεµβάσεις σας και µάλιστα σε µια κρίσιµη αναφορά που κάνω
για την ειδική αγωγή. Μην µε διακόπτετε, λοιπόν, σε αυτό, σας
παρακαλώ πολύ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία. Σας έχω δώ-
σει πολύ περισσότερο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Θέλω να τονίσω ότι είναι µια σηµαν-
τική παρέµβαση και αποδεικνύει στην πράξη ότι ειδικά για την ει-
δική αγωγή ό,τι λέµε το πράττουµε. 

Επειδή ο χρόνος τελειώνει και ο κύριος Πρόεδρος πιέζει, ολο-
κληρώνω, λοιπόν, λέγοντας ότι οι Ελληνίδες και οι Έλληνες, οι
εκπαιδευτικοί, οι νέοι άνθρωποι της πατρίδας µας και οι οικογέ-
νειές τους έχουν επιλέξει ποια από τις δύο αυτές προσεγγίσεις
τους καλύπτει, ποια απαντά στις αγωνίες και τις φιλοδοξίες που
ανταποκρίνονται στο όραµα για µια Ελλάδα που ολοένα και πε-
ρισσότερο θα αναδεικνύεται ως σύγχρονο κέντρο παιδείας και
πολιτισµού µε διεθνή αναφορά και ακτινοβολία, όπως ακριβώς
ταιριάζει στην πατρίδα µας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και νοµίζω ότι µας αδικείτε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. Δεν χρειάζονται άλλα σχόλια.

Καλώ στο Βήµα, αφού ετοιµαστεί υγειονοµικά, τον εισηγητή
του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Νικόλαο Φίλη.

Ορίστε, κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ελπίζω

στην κατανόηση σας λίγο περισσότερο από τον προηγούµενο
οµιλητή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ετέθη ένα ερώτηµα χθες από
τον κ. Βαρουφάκη, το βρίσκω πολύ σωστό και θα περίµενα και
µια απάντηση από την κυρία Υπουργό. Πώς νοµοθετείτε; Ποιοι
είναι οι άνθρωποι που σχεδιάζουν την εκπαιδευτική σας πολιτική;
Μόνοι σας οι εκάστοτε Υπουργοί και εσείς κύρια Υπουργέ; 

Το ερώτηµα είναι κρίσιµο, διότι, όπως είπε και ο κ. Καστανίδης,
κάποτε υπήρχε ο Παπανούτσος, νωρίτερα υπήρχε ο Γεωργούλης
µε τον Καραµανλή, ο Κ. Δ. Γεωργούλης και νωρίτερα υπήρχε ο
Δηµήτρης Γληνός και άλλοι µεγάλοι παιδαγωγοί, οι οποίοι είχαν
όραµα και δεν ήταν απλώς διαχειριστές οδηγιών και καταστά-
σεων. Σήµερα τι γίνεται;

Θα περιοριστώ στη δική µου θητεία επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ.
Δεν µου αρέσει να κάνω τον ειδικό, πολιτική ήταν η ευθύνη που
ανέλαβα το Υπουργείο Παιδείας και αποτάθηκα σε ανθρώπους
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κατ’ εξοχήν ειδικούς, παιδαγωγούς της πράξης, αλλά και της θε-
ωρίας. 

Συγκροτήσαµε την Επιστηµονική Κοινωνική Επιτροπή Εθνικού
Διαλόγου υπό τον Πρόεδρο, τον καθηγητή, κ. Λιάκο. Συµµετείχαν
εκπαιδευτικοί και παιδαγωγοί απ’ όλο το φάσµα των πολιτικών,
ανάµεσά τους και ο κ. Μουτζούρης, νυν περιφερειάρχης, τότε
πρώην πρύτανης του Πολυτεχνείου. Έγινε διάλογος, βγήκε πό-
ρισµα, το λάβαµε υπ’ όψιν µας.

Δεύτερο επίπεδο διαλόγου η Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων της Βουλής, όπου κάναµε έναν ευρύ διάλογο επί όλων των
ζητηµάτων των εκπαιδευτικών που ήταν επίκαιρα, στον οποίο
συµµετείχαν πρώην Υπουργοί Παιδείας, ο µακαρίτης Αρσένης,
η κ. Γιαννάκου, ο κ. Μπαµπινιώτης και άλλοι παιδαγωγοί, οι εκ-
πρόσωποί του ΙΕΠ, τότε ήταν Πρόεδρος ο καθηγητής κ. Κουζέ-
λης και Αντιπρόεδρος ο κ. Χαραµής, γνωστός εκπαιδευτικός της
πράξης, καθώς επίσης και ένα κύκλο συζήτησης στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων µε τους µορφωτικούς ακολούθους
όλων των πρεσβειών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη χώρα µας. 

Αυτός ήταν διάλογος, δεν κάναµε τους πολύξερους, δεν λέ-
γαµε ότι έχουµε ένα power point προεκλογικό, αυτό είναι το σύν-
θηµά µας και προχωρούµε. Έτσι περιµένω να γίνει και ο διάλο-
γος, που δεν έγινε δυστυχώς.

Αυτή η Κυβέρνηση ακούει τους ειδικούς εν µέρει για την παν-
δηµία, διότι η κ. Κεραµέως ακόµη δεν απάντησε γιατί αρνιόταν
να κλείσουν τα σχολεία για την πανδηµία, όπως εγράφη, αλλά
δεν ακούει καθόλου τους ειδικούς για το θέµα της εκπαίδευσης. 

Όλοι οι Πρόεδροι των παιδαγωγικών τµηµάτων της Ελλάδας
λένε: «Όχι Αγγλικά στο νηπιαγωγείο». Ξέρω, πολλοί γονείς θέ-
λουν να δώσουν στα παιδιά τους αυτήν τη δυνατότητα. Μα,
απαντούν οι ειδικοί, να τους ακούσουµε, όχι;

Το ίδιο συµβαίνει και στην Ευρώπη. Οι µεγάλες χώρες, η Γαλ-
λία, η Ιταλία, η Γερµανία, η Ολλανδία, η Σουηδία, η Δανία και πάει
λέγοντας λένε όχι κάτω από έξι ετών. Υπάρχουν και µερικές
χώρες, όπως η Κύπρος και η Μάλτα, που διαφοροποιούνται για
ειδικούς λόγους. Η Μάλτα έχει δύο γλώσσες, έχει µαλτέζικα και
αγγλικά επίσηµες γλώσσες. Η Κύπρος είναι µέλος της Κοινοπο-
λιτείας. Και υπάρχουν και άλλες ιδιαιτερότητες, που έχουν να κά-
νουν µε τις µειονότητες σε κάθε χώρα που έχουν και µειονοτικές
γλώσσες.

Εδώ είναι αυτό καινοτοµία εις βάρος και εναντίον της γνώµης
των ειδικών; Έτσι θα νοµοθετούµε; Ο κάθε Υπουργός θα κάνει
του κεφαλιού του ή θα ικανοποιεί πιέσεις από συντεχνιακά ή
άλλα περιβάλλοντα;

Αφήστε, λοιπόν, τη συζήτηση περί της Αµερικής. Εντάξει, ει-
πώθηκε και αυτό, στα άλλα να απαντάτε. Γιατί δεν λαµβάνεται
υπ’ όψιν σας τους ειδικούς όταν νοµοθετείτε;

Δεύτερο θέµα, πολύ ουσιαστικό είναι, κατά τη γνώµη µου, οι
εκπαιδευτικοί. Καµµία µεταρρύθµιση δεν γίνεται ερήµην και πολύ
περισσότερο εναντίον των εκπαιδευτικών. Αυτές τις µέρες οι εκ-
παιδευτικοί είναι εναντίον αυτών των µέτρων που εισηγείστε εδώ.
Δεν τους απαντάτε. Οι άνθρωποι στην πράξη κατήργησαν τη διά-
ταξη για τις κάµερες στις τάξεις, προσέφυγαν στην Αρχή Προ-
στασίας των Προσωπικών Δεδοµένων, έβγαλαν απόφαση όλων
των Προέδρων συµπεριλαµβανοµένων και αυτών που ανήκουν
στη ΔΑΚΕ, των Προέδρων των ΕΛΜΕ που λένε ότι υπάρχει κίν-
δυνος παραβίασης των προσωπικών δεδοµένων και υπάρχει διά-
λυση της εκπαιδευτικής διαδικασίας µε τις κάµερες στις τάξεις. 

Εσείς τι λέτε; Γιατί δεν απαντάτε; Έτσι νοµοθετείτε ερήµην και
εναντίον των εκπαιδευτικών; Μπορεί να γίνει τίποτα στην εκπαί-
δευση έτσι;

Λυπούµαι µε αυτό τον αλαζονικό τρόπο που συµπεριφέρεστε
όχι µόνο εδώ µέσα στη Βουλή, αλλά δυστυχώς -και αυτό είναι
σηµαντικότερο- και απέναντι στους εκπαιδευτικούς. 

Κυρία Υπουργέ, αρκετοί Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και
όλη η Αντιπολίτευση διαφωνούν µε τη διάταξη για τη διαγωγή
που έχετε βάλει και µάλιστα την αναδροµική επιβολή της διαγω-
γής στα απολυτήρια. Δεν θέλω να επαναλάβω τα επιχειρήµατα.
Ποιος παιδαγωγός σας το πρότεινε αυτό, ποιος σας το εισηγή-
θηκε; Θέλω να ακούσω όνοµα. Ποιος το εισηγήθηκε; 

Είναι σηµαντικό. Επαναλαµβάνω. Και οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας από το Βήµα αυτό, αλλά και κάτω που κουβεντιά-

ζουµε είναι εναντίον αυτής διάταξης. Θα επιµείνετε; Θα τους βά-
λετε την αρχή της κοµµατικής πειθαρχίας; Θα τους βάλετε κο-
σµία αν δεν ψηφίζουν τη διάταξη αυτή;

Κάντε µια κίνηση, κίνηση ουσιαστική όχι να αφήσετε στη Β’ και
στην Α’ γυµνασίου και λυκείου και να το βγάλετε από το απολυ-
τήριο, δεν είναι κίνηση αυτή. Είναι γνωστά τα παιδαγωγικά ζητή-
µατα, να µην τα επαναλάβουµε. 

Κυρία Υπουργέ, το νοµοσχέδιο που µας φέρατε δεν αφορά
όλη την εκπαίδευση, αφορά ένα µικρό µέρος της εκπαίδευσης.
Ουσιαστικά ο κορµός του νοµοσχεδίου είναι τα λεγόµενα πρό-
τυπα και πειραµατικά σχολεία. Αυτά είναι οκτώ και µερικά παρα-
πάνω σήµερα, προβλέπεται να γίνουν από το Σεπτέµβριο συνο-
λικά πενήντα, άντε να γίνουν εκατό του χρόνου σ’ ένα σύνολο χι-
λιάδων εκπαιδευτικών δοµών. Αφορούν, δηλαδή, παιδιά που
στην καλύτερη των περιπτώσεων θα είναι δέκα, δεκαπέντε χιλιά-
δες όταν έχουµε περίπου ένα εκατοµµύριο µαθητές στην δευτε-
ροβάθµια εκπαίδευση, τεχνικά λύκεια, γενικά λύκεια, ειδική
αγωγή που δεν υπάρχει λέξη στο νοµοσχέδιο µέσα. Απουσιάζει,
λοιπόν, η εκπαίδευση από νοµοσχέδιό σας. 

Θα περίµενα να φέρετε ένα άλλο νοµοσχέδιο που να αναφέ-
ρεται πράγµατι στην πραγµατική αναβάθµιση της εκπαίδευσης,
αντ’ αυτού έχουµε το ιερό δισκοπότηρο των πρότυπων και πει-
ραµατικών σχολείων. Λυπούµαι, αλλά δεν πρόκειται για ουσια-
στική αλλαγή, αλλά για απορρύθµιση της εκπαίδευσης.

Ακούστε. Ορισµένες καινοτοµίες που λέτε ότι θα υπάρχουν
στα πρότυπα σχολεία, όπως οι όµιλοι, όπως οι σχέσεις µε πανε-
πιστήµια είναι καλές καινοτοµίες και θα περίµενα να τις βάλετε
σ’ όλα τα σχολεία. Γιατί µόνο στα τριάντα, σαράντα και πενήντα
στην Ελλάδα; Να τις βάλετε σ’ όλα τα σχολεία, αυτό να είναι το
πρόγραµµα.

Εσείς, όµως, επιµένετε να κάνετε αυτό που λέµε ένα τριπλό
σύστηµα εκπαίδευσης, τρεις ταχύτητες. Τα παιδιά που έχουν κά-
ποια προσόντα, κάποια έφεση προς τη µάθηση ή αριστεία όπως
λέτε, που δεν ορίζετε παιδαγωγικά τι σηµαίνει αριστεία για παιδιά
δώδεκα ετών, όταν µάλιστα µεσολαβεί αµέσως µετά η ιστορία
της εφηβείας, terra incognita, για αυτά τα παιδιά λοιπόν λέτε θα
πάµε σε λίγα σχολεία επιλεκτικά, επιλογής όπως ανέφερε συγ-
κεκριµένα και εύστοχα µε τη θατσερική εµπειρία στην οποία ανα-
φέρθηκε ο κ. Βαρουφάκης.

Αποσπούµε, λοιπόν, την αφαίµαξη αυτή, τους καλούς µαθητές
από τη γενική εκπαίδευση, από τα πολλά σχολεία και τους πη-
γαίνουµε, υπό καλές προϋποθέσεις, να το δεχτώ αυτό που λέτε,
αλλά µόνο εκεί είναι οι καλές προϋποθέσεις, σε µερικά σχολεία
σε όλη την Ελλάδα. Αυτό τι είναι; Είναι πρόνοια για την αναβάθ-
µιση συνολικά της εκπαίδευσης;

Και την ίδια ώρα, προσέξτε, όταν τα σχολεία δεν έχουν καλούς
µαθητές και καλούς καθηγητές, όπως λέει εδώ ότι θα πάνε όλοι
στα πρότυπα, τότε πέφτει το επίπεδο της υπόλοιπης εκπαίδευ-
σης, των χιλιάδων σχολείων για τα εκατοντάδες χιλιάδες παιδιά.
Τα λίγα παιδιά που θα πηγαίνουν στα λίγα πειραµατικά και στα
λίγα πρότυπα θα είναι παιδιά –µάλιστα, να το δεχτώ- άριστα,
αλλά κι αυτό που λέτε είναι σχετικό, διότι εκεί θα αρχίσει ένα
άλλο µοντέλο βαθµοθηρίας και σκληρού ανταγωνισµού.

Είναι τυχαίο ότι φέρατε διάταξη, που την πήρατε πίσω τελικά
µε τις αντιδράσεις, για να βάλετε εξετάσεις από τα πρότυπα γυ-
µνάσια στα πρότυπα λύκεια; Δηλαδή, δεν υπάρχει τέλος σ’ αυτή
την ιστορία του µαραθωνίου των εξετάσεων, σ’ αυτήν την ιστορία
της αφαίµαξης των παιδιών και της προσπάθειας να τους κλέ-
ψουµε την εφηβεία και την πραγµατική τους διάθεση για µάθηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλουµε όλη η εκπαίδευση να
έχει σχολεία άριστα. Μπορεί να γίνει αυτό; Να το επιδιώξουµε.
Εµείς για παράδειγµα ως ΣΥΡΙΖΑ φέραµε σχολείο ενιαίου τύπου
για όλα τα δηµοτικά σ’ όλη την Ελλάδα. Όχι λίγα, όπως ήταν
παλιά επί Διαµαντοπούλου, το 1/3 των σχολείων, σε όλη την εκ-
παίδευση. Ταυτοχρόνως, φέραµε ένα νέο ΕΠΑΛ το οποίο βρα-
βεύτηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτές είναι συγκεκριµένες
πράξεις αριστείας και συγκεκριµένες πράξεις πρότυπων σχο-
λείων, παντού και όχι µόνο λόγω οικονοµικών, όπως λέτε, τρό-
πων, µερικά.

Δεν είναι θέµα κοινωνικής κινητικότητας όταν ξεχωρίζουµε
λίγες χιλιάδες παιδιά από το σύνολο των εκατοντάδων χιλιάδων
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και µερικές εκατοντάδες σχολείων από το σύνολο των χιλιάδων
σχολείων για να κάνουµε, όπως λέτε, κοινωνική κινητικότητα.
Αυτό –επαναλαµβάνω- είναι η µεταµφίεση της κοινωνικής ανισό-
τητας. Είναι η µεταµφίεση, δυστυχώς, αυτού που αποδέχεται και
ο Πρωθυπουργός και εσείς ότι δηλαδή είναι µοίρα των ανθρώ-
πων να ζουν µέσα στις κοινωνικές ανισότητες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πρότυπα σχολεία έχουν και
µια αξιολόγηση εκπαιδευτικών που είναι πιλότος για γενίκευση
από του χρόνου σε όλη την εκπαίδευση. Είναι µια γραφειοκρα-
τική αξιολόγηση. Θα κάνουµε αναλυτική συζήτηση. Είναι µια
αξιολόγηση που έχει ένα µοντέλο «νεοεπιθεωρητισµού», δεν
δίνει εµπιστοσύνη στον εκπαιδευτικό και δεν έχει προϋποθέσεις
για οποιαδήποτε αξιολόγηση.

Πρώτον, δεν υπάρχει µόνιµο προσωπικό συνολικά στην εκπαί-
δευση. Όταν έχεις κάθε χρόνο σαράντα χιλιάδες εκπαιδευτικούς
που τους παίρνεις και τους ανακυκλώνεις χρόνο µε τον χρόνο σε
αναπληρωτές, τότε αυτό σηµαίνει ότι δεν µπορείς να κάνεις ου-
σιαστική αξιολόγηση στην εκπαίδευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Φίλη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Όταν δεν έχεις επιµόρφωση, επίσης δεν

µπορείς να κάνεις ουσιαστική αξιολόγηση στην εκπαίδευση.
Τελειώνω µε το θέµα της θεµατικής εβδοµάδας που είπε χθες

η κυρία Υπουργός.
Είπε ότι η θεµατική εβδοµάδα του ΣΥΡΙΖΑ δεν είχε πρόγραµµα

και ήταν προαιρετική. Λάθος. Είχε πρόγραµµα που οι βασικοί
άξονες του ήταν το σώµα, η υγεία, η διατροφή, οι ανισότητες
φύλου, τα ανθρώπινα δικαιώµατα, οι εξαρτήσεις, η αντιµετώπιση
κυκλοφοριακής αγωγής. Η έρευνα που έκανε το ΙΕΠ, το αρµόδιο
για την πολιτεία όργανο, έδειξε ότι όλοι οι άξονες καλύπτουν σε
πολύ υψηλά ποσοστά καλύτερα σχολεία.

Ήταν προαιρετική. Ψέµα δεύτερο κατά συρροή. Όχι. Όταν την
έκοψε η κ. Κεραµέως ήταν υποχρεωτική εβδοµάδα για τα γυµνά-
σια και για τα δηµοτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό κλείστε,
κύριε Φίλη, για να είµαι δίκαιος σε όλους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελείωσα. Να είστε τίµιος, καµµία αντίρ-
ρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία κουβέντα µόνο για το

θέµα των «PISA».
Τα αποτελέσµατα των «PISA» 2015-2018 είναι δικά σας απο-

τελέσµατα. Κατά βάση, κυρία Κεραµέως, είναι αποτελέσµατα
διότι αφορούν την εξέταση των δεκαπεντάχρονων παιδιών του
2015 που είναι αποκλειστικά δικό σας δηµιούργηµα. Οι δεκαπεν-
τάχρονοι του 2018 φοίτησαν σε όλο το δηµοτικό πριν το 2015 και
στο γυµνάσιο, όπως και στο δηµοτικό πριν το 2009 στα σκληρά
µνηµονιακά χρόνια.

Παντού σε όλον τον κόσµο, λοιπόν, η κρίση και τα µνηµόνια έ-
φεραν χαµηλότερες επιδόσεις. Μη λέτε, λοιπόν, ότι φταίνε άλλοι
για τις όποιες κακές επιδόσεις.

Ευχαριστώ πολύ. Θα επιφυλαχτούµε στη δευτεροµιλία.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Φίλη.

Καλώ στο Βήµα την ειδική αγορήτρια του Κινήµατος Αλλαγής,
κ. Κεφαλίδου.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ): Καληµέρα σε όλους τους
συναδέλφους. Καληµέρα, κυρία Υπουργέ και κύριοι Υφυπουρ-
γοί.

Σήµερα είναι η δεύτερη µέρα στην Ολοµέλεια που συζητάµε
επί των άρθρων.

Εδώ έχω να σας πω ότι η διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ήρθε και ισο-
πέδωσε και απογύµνωσε το δηµόσιο σχολείο. Εσείς, ερχόµενοι
µε εξαγγελίες και βαθυστόχαστες ανακοινώσεις, το αφήνετε στη
γύµνια του, δυστυχώς, το διαφηµίζετε, όµως, κιόλας.

Το νοµοσχέδιο που φέρνετε απαντά στο ερώτηµα: Ποιο πρό-
βληµα της εκπαίδευσης λύνει; Όχι. Απαντά στο ερώτηµα: Ποια
προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας που ανέκυψαν τους µήνες
της πανδηµίας λύνονται; Όχι. Ποιο είναι το στρατηγικό σχέδιο,
ποιο το όραµα σας για το δηµόσιο σχολείο, τελικά τι σχολείο θέ-
λετε; Δεν προκύπτει από πουθενά.

Όσο και αν «ντύνετε», γιατί παρακολουθώ όλες αυτές τις
µέρες τις αγωνιώδεις προσπάθειες, µε ωραίες και εύηχες και
µοντέρνες εκφράσεις το κενό περιεχοµένου νοµοσχέδιό σας, δεν
δίνετε ούτε συγκεκριµένες ούτε πειστικές απαντήσεις.

Λέτε: «Θέλουµε ένα σχολείο εγρήγορσης, εξωστρέφειας, ένα
σχολείο αριστείας, σχολείο του µέλλοντος». Επειδή η ελληνική
γλώσσα είναι αστείρευτη, είναι κρίµα που τα παιδιά µας δεν τη
µαθαίνουν και το χειρότερο είναι ότι είναι κρίµα που δεν την κα-
τανοούν κιόλας. Ποιος διαφωνεί σε όλα αυτά; Σας είπα, όµως, ο
δρόµος του συγκεκριµένου είναι ο µόνος ασφαλής.

Πού θέτετε στόχους, πού ορίζετε τις µεθόδους παρακολούθη-
σης της προόδου τους; Ένα σαφές κοστολογηµένο, από άποψη
πόρων, ή µια αίσθηση για το από πού θα προκύψουν οι πηγές
χρηµατοδότησης. Πώς ενισχύετε τη λογοδοσία, αλλά κυρίως
που δίνετε κίνητρο, όρεξη και µεράκι για βελτίωση σε κάθε ένα
από αυτά τα δεκατρεισήµισι χιλιάδες δηµόσια σχολεία; Πουθενά.

Το νοµοσχέδιο προβάλλει την ιδεολογική αντιαγκύλωση σε
στενά πλαίσια του παρελθόντος και σε στεγανά, προτείνοντας
το σχολείο των διαχωρισµών, το σχολείο-τιµωρό, το σχολείο που
εκδικείται τους απείθαρχους.

Είναι ασύµβατος ο τίτλος «αναβάθµιση σχολείου» σε σχέση µε
το περιεχόµενο και τις προβλέψεις. Αναβάθµιση µε τι τρόπο; Με
αποβολές; Με αναπαραγωγή στείρας ξεπερασµένης γνώσης διά
της παλιάς συνταγής της παπαγαλίας; Με την απειλή της διαγω-
γής, χωρίς καµµιά µνεία στην τεχνολογική εκπαίδευση;

Αυτό προτείνετε ως οπλοστάσιο της χώρας για το τόσο κον-
τινό αύριο; Αναβάθµιση χωρίς όραµα, χωρίς σχέδιο, χωρίς υλο-
ποίηση των επιµέρους στόχων και χωρίς αξιολόγηση, πείτε µου,
σας παρακαλώ, τι σόι αναβάθµιση είναι; Δυστυχώς, η παιδεία για
την Κυβέρνηση εξαιρείται από τις δοµικές µεταρρυθµίσεις που
θα αλλάξουν το πρόσωπο της χώρας. Με λύπη αναρωτιέµαι αν
µπορεί µια χώρα να αλλάξει και να προχωρήσει µπροστά αφή-
νοντας πίσω την εκπαίδευση.

Περνάω στο κεφάλαιο Α’ «Αλλαγές στο σχολείο». Λέτε: «Εισά-
γουµε πιλοτικά νέες θεµατικές στο υποχρεωτικό πρόγραµµα νη-
πιαγωγείων, δηµοτικών και γυµνασίων». Πιλοτικό, ξέρετε, λέµε
κάτι που εφαρµόζεται για πρώτη φορά και θέλουµε να δούµε
πώς πάει. Νέες θεµατικές λέµε µαθήµατα και δεξιότητες που δεν
έχουν ξαναεφαρµοστεί. Υποχρεωτικό πρόγραµµα εννοούµε το
ελλειµµατικό ωρολόγιο πρόγραµµα 8:00’ µε 2:00’ του µειωµένου
ωραρίου ευέλικτης ζώνης που θέσπισε ο κ. Φίλης;

Σας ρωτώ, λοιπόν, είναι η πρώτη φορά που θεσµοθετείται µια
τέτοια δράση στο ελληνικό σχολείο; Η ευέλικτη ζώνη δηµιουργι-
κών δραστηριοτήτων θεσµοθετηµένη από το 2004 σας θυµίζει
κάτι;

Εδώ πρέπει να σας πω ότι κάτι προσπαθεί να κρύψει το Υπουρ-
γείο. Και τι είναι αυτό; Απλούστατα ότι έχουν χαθεί πέντε εβδο-
µαδιαίες ώρες, µε το σχολείο του κ. Φίλη, και αυτές τις ώρες
ούτε µπορείτε να τις αναπληρώσετε, ούτε θέλετε. Ο χρόνος, λοι-
πόν, αυτός δεν αναπληρώνεται, γιατί δεν επιστρέφετε στο ανα-
µορφωµένο ολοήµερο σχολείο που έχουµε εµείς εδώ και πάρα
πολλά χρόνια ψηφίσει, στηρίξει και ενισχύσει.

Και πώς το καλύπτετε; Μέσω αυτής της πατέντας, µέσω του
µειωµένου ωραρίου, λοιπόν, της ευέλικτης ζώνης. Εκεί, στις µε-
γάλες τάξεις του δηµοτικού, ξέρετε πολύ καλά ότι δεν υπάρχουν
ώρες για να τις διαθέσετε.

Και όταν ρωτάµε το Υπουργείο για κατάλληλες δοµές, στελέχη
υποστήριξης και προώθησης, µας παραπέµπετε στις καλένδες,
λέτε «προσεχώς». Με τόση διαφήµιση, όµως, για τις σαρωτικές
µεταρρυθµίσεις στην εκπαίδευση, δέκα µήνες αναµονής και τόσο
όψιµη αγωνία κατάθεσης του νοµοσχεδίου, περιµέναµε τουλάχι-
στον ότι θα έχουµε επαναφορά του ολοήµερου σχολείου µε τις
τριάντα πέντε εβδοµαδιαίες ώρες. Με αέρα, όµως, κοπανιστό
ΕΑΕΠ δεν γίνεται.

Γιατί επιµένουµε στο ΕΑΕΠ; Επιµένουµε γιατί έδινε λύσεις και
απαντήσεις σε πραγµατικές ανάγκες και των µαθητών και των οι-
κογενειών τους και της ίδιας της κοινωνίας. Από τον Μάρτιο δε
µε την πανδηµία το Υπουργείο όψιµα ανακάλυψε την εξ αποστά-
σεως εκπαίδευση. Τρεις µήνες δεν έχει µείνει κανάλι για κανάλι,
στο οποίο η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας να µην διαφηµίζει
την αξία της τεχνολογίας στη µετάδοση της γνώσης. Πολύ καλά
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κάνει. Με καθυστέρηση δέκα ετών, θα σας πω. Όταν έρχεται
όµως η ώρα να τοποθετηθείτε πάνω στο νοµοσχέδιο και να µι-
λήσετε για το ψηφιακό σχολείο, τσιµουδιά, καµµία απολύτως αλ-
λαγή στις ώρες της Πληροφορικής, στον τρόπο διδασκαλίας.
Προφανώς όλα αυτά θα τα ξαναθυµηθούµε τον Σεπτέµβρη. 

Αγγλικά στο νηπιαγωγείο: Ωραίο, σύγχρονο, πιασάρικο ακού-
γεται, ειδικά για νέους γονείς που θέλουµε τα βλαστάρια µας να
έχουν το καλύτερο δυνατόν. Σας εκφράσαµε, όµως, τους προ-
βληµατισµούς µας. 

Γυµνάσιο: Θα σας το ξαναπούµε: Η πρότασή µας είναι ότι γυ-
µνάσιο χωρίς πιστοποίηση γνώσης αγγλικής και χωρίς πιστοποί-
ηση πληροφορικής δεν νοείται.

Διαγωγή: Τι άλλο να σας πούµε; Εξαντλήσαµε όλα τα λογικά
επιχειρήµατα. Δυστυχώς οι ιδεολογικές αγκυλώσεις δεν επιτρέ-
πουν στο Υπουργείο να ακούσει. Η αυστηροποίηση του πλαισίου
όµως προαγωγής, αλλά και η αξιολόγηση της διαγωγής χωρίς
να συνοδεύονται από θέσπιση αντισταθµιστικών θεσµών στήρι-
ξης των αδύναµων µαθητών και των µαθητών µε πρόβληµα δια-
γωγής φτιάχνει το σχολείο – τιµωρό, όχι το σύγχρονο σχολείο
του µέλλοντος. Λύκειο. 

Είχατε εξαγγείλει και είχατε διαφηµίσει το εθνικό απολυτήριο.
Δεν µπορούµε να συζητάµε αναβάθµιση του σχολείου χωρίς ανα-
φορά σε υποστηρικτικές δοµές, σε πολιτικές που έχουν να κά-
νουν µε την ειδική αγωγή, τη µειονοτική και µεταναστευτική εκ-
παιδευτική πολιτική. Σήµερα είµαστε στην ευχάριστη θέση να
σας καταθέσουµε µία τροπολογία, η οποία είναι τροπολογία που
πάρα πολύ έχει πιστέψει ο δικός µας χώρος. Είναι ουσιαστικά
βελτίωση της πρωτοβουλίας που είχαµε πάρει το 1996 και αφορά
το µέτρο της ποσόστωσης, όπως είναι ευρύτερα γνωστό, που
υιοθετεί µία λογική θετικής διάκρισης σε ό,τι αφορά τη µειονο-
τική εκπαίδευση. 

Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι, επειδή λειτούργησε καταλυτικά και
επειδή η δυνατότητα που δόθηκε στα παιδιά της µουσουλµανι-
κής µειονότητας να έχουν πρόσβαση στην ελληνική τριτοβάθµια
εκπαίδευση, συνέβαλε καθοριστικά τόσο στο να έχουµε αύξηση
αυτών των παιδιών και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, αλλά και
στην εκπαίδευση συνολικά, ζητούµε, επειδή βλέπουµε ότι είναι
πολλαπλές οι ευεργεσίες, να αυξηθεί αυτό το ποσοστό των ει-
σακτέων στο 1%. Στόχος είναι να µπορέσουµε να υποστηρίξουµε
τη δίψα που έχουν αυτά τα παιδιά για να συνεχίσουν τις σπουδές
τους στην ελληνική ανώτατη εκπαίδευση.

Τράπεζα θεµάτων διαβαθµισµένης δυσκολίας: Καταθέσαµε
αναλυτικά τις προτάσεις µας ξέρετε ότι όλα θα εξαρτηθούν από
τον τρόπο εφαρµογής και κυρίως από το πώς θα προσδιορίσετε
τις λεπτοµέρειες µε την υπουργική απόφαση. 

Πάµε στα πρότυπα και πειραµατικά. Όταν έχουµε δεκατρισή-
µισι χιλιάδες σχολεία και εσείς ασχολείστε αποκλειστικά και µόνο
µε τα εξήντα δύο πρότυπα και πειραµατικά, αυτό είναι ένα δείγµα
της αδιαφορίας σας σε σχέση µε την ελληνική δηµόσια εκπαί-
δευση. Δείχνετε επίσης και τις χαµηλές προσδοκίες, την παντελή
έλλειψη οράµατος και οµολογείτε ταυτόχρονα την ανεπάρκειά
σας να παρέχετε στο σύνολο της µαθητικής κοινότητας ένα σύγ-
χρονο δηµόσιο σχολείο. Πουθενά δεν προκύπτει η βούληση του
Υπουργείου Παιδείας για οργανωµένη ενσωµάτωση και διάχυση
της αριστείας.

Άρθρο 13. Λέτε λοιπόν ότι σε κάθε περιφέρεια και σε κάθε
νοµό προσπαθώ να χτίσω αριστεία. Προσπαθώ να έχω πρότυπα
και πειραµατικά. Εγώ θα σας φέρω το παράδειγµα της δικής µου
περιφέρειας, της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας – Θρά-
κης. Τι κάνετε; Ένα σχολείο πειραµατικό στην Αλεξανδρούπολη
χωρίς δηµοτικό και λύκειο. Λέτε, δηλαδή, στα παιδιά, τους «κλεί-
νετε το µάτι» ότι «το σχολείο σας θα γίνει πειραµατικό» αλλά
µετά µία από τα ίδια. Είναι αυτή -και θέλουµε πραγµατικά να µου
πείτε- ολοκληρωµένη αντίληψη ή είναι αγωνία εντυπωσιασµού;
Υπάρχουν γονείς που αγωνιούν, κυρίως όµως υπάρχουν µαθητές
και σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει να αιφνιδιάζονται για άλλη
µία φορά. Επαγγελµατικά λύκεια. Εκκωφαντική απουσία παντού.
Σας καταθέσαµε πρόταση. Πρότυπα και πειραµατικά επαγγελ-
µατικά λύκεια, πρότυπα και πειραµατικά καλλιτεχνικά, µουσικά
και αθλητικά σχολεία. Έτσι κι αλλιώς αυτά τα σχολεία είναι σχο-
λεία πειραµατικά, σχολεία διαφορετικά. Σχολεία όµως µε πάρα

πολύ υψηλό επίπεδο εκπαιδευτικών και παιδιών. Ελληνόγλωσση
εκπαίδευση. Νοµίζω είναι σε θετική βάση. Βελτιώνει τις προσπά-
θειες που γίνονται. Όµως και εδώ µε το άρθρο 28 έχετε µία επι-
λογή συντονιστών εκπαίδευσης βασισµένη στον νόµο επιλογής
στελεχών ΣΥΡΙΖΑ. Είναι απαράδεκτο µετά από δέκα µήνες να µην
υπάρχει νοµοθετική ρύθµιση η οποία να ρυθµίζει αυτήν τη µε-
γάλη και απαράδεκτη κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί. Και
αυτό προσεχώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε όµως τώρα,
κυρία Κεφαλίδου.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κλείνω, αλλά τα κεφάλαια
είναι πολλά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μπορεί να είναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Αξιολόγηση: Δίληµµα για

εµάς αν είστε υπέρ ή κατά της αξιολόγησης δεν υπάρχει. Το
έχουµε αποδείξει όταν σε δύσκολους καιρούς σχεδόν µόνοι µας
βάλαµε πλάτη και νοµοθετήσαµε θέµατα τα οποία είχαν βρει
απέναντί µας τότε συντεχνίες και πολύ κλειστά κυκλώµατα. Αν
θέλει κανείς να µιλήσει για αξιολόγηση, ας κοιτάξει τον ν.3848/
2010 άρθρο 32. Αξιολόγηση παντού.

Σχολικός εκφοβισµός. Να σας ρωτήσω µόνο το εξής: Εκείνη
τη διακοµµατική επιτροπή και το παρατηρητήριο για το bullying
τι τα έχετε κάνει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Κεφαλίδου,
κλείστε. Σας παρακαλώ θερµά.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κλείνω. Μιλάµε τέσσερα
λεπτά για µία λέξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ προς όλους µε
την ίδια συµπεριφορά. Κλείστε σας παρακαλώ. Κλείστε µε µία
φράση.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Πάµε λίγο στις διατάξεις για
τα ΑΕΙ φωνάζουν «δεν υπάρχει διάλογος». 

Θέλω να τελειώσω λέγοντας ότι όσες προσπάθειες κι αν κά-
νετε να µας πείσετε ότι αυτό που συζητούµε είναι µεταρρύθµιση
θα σας θυµίσω τον Αλέξη Δηµαρά -µη µε διακόψετε γιατί είναι
πολύ σηµαντικό να καταθέσω στο Σώµα µία ολοκληρωµένη
σκέψη- που είπε το εξής καταπληκτικό εν έτει 1973, που είναι επί-
καιρο όσο ποτέ: Η µεταρρύθµιση στην εκπαίδευση δεν είναι όταν
κάνεις αντικατάσταση µιας διδακτικής µεθόδου, ούτε όταν χτί-
ζεις σχολικά κτήρια, ούτε όταν αυξάνεις στις αποδοχές των δα-
σκάλων, ούτε όταν µεταβάλλεις το ωρολόγιο και αναλυτικό
πρόγραµµα. Όσο σηµαντικά και αν είναι αυτά, είναι στοιχεία µιας
µεταρρύθµισης ή απλές αλλαγές. 

Η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση είναι κάτι βαθύτερο, είναι η αλ-
λαγή προσανατολισµού, είναι η κυριαρχία ενός νέου πνεύµατος.
Όταν µιλάµε για µεταρρύθµιση, αλλάζει ο σκοπός της διδασκα-
λίας. Δίνεται σε καινούργιους φορείς το δικαίωµα να αποφασί-
ζουν για τα εκπαιδευτικά πράγµατα. Περνάµε από τη µονολιθική
διδασκαλία σε ευέλικτα σχήµατα. Μεταβάλλεται το σύστηµα σε
βάθος και πλάτος. Με την απόλυτη βεβαιότητα ότι το νοµοσχέδιό
σας δεν πληροί καµµία από αυτές τις προϋποθέσεις, το καταψη-
φίζουµε µε ήσυχη τη συνείδησή µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής του ΚΚΕ ο κ. Ιωάννης Δελής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Καστανίδης χθες και ο κ. Φίλης σήµερα είπαν ότι το 1917

στην εκπαιδευτική µεταρρύθµιση υπήρχε από πίσω της ένας Γλη-
νός, το 1965 υπήρχε ένας Παπανούτσος. Σήµερα ποιον έχετε
εσείς; Κύριε Φίλη, δεν τον ξέρετε; Είναι ο ίδιος που έχετε και
εσείς. Έχετε τον ίδιο µέντορα. Είναι ο ΟΟΣΑ, είναι η Ευρωπαϊκή
Ένωση, είναι ο ΣΕΒ και οι αστικοί εκσυγχρονισµοί του 1965 και
του 1917 σήµερα έχουν αυτό το χαρακτήρα και αυτό το περιε-
χόµενο γιατί ξέρετε ο καπιταλισµός εξελίσσεται και το σχολείο
που έχει ανάγκη σήµερα είναι αυτό και αυτό το σχολείο το υπη-
ρετεί και η Νέα Δηµοκρατία το υπηρέτησε και ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Αναβάθµιση του σχολείου, λέει το νοµοσχέδιο. Βέβαια όταν
από ένα νοµοσχέδιο που έχει αυτόν τον τίτλο απουσιάζει εντελώς
το ειδικό σχολείο, η ειδική αγωγή, δεν ξέρω για ποια αναβάθµιση
µπορούµε να µιλάµε. 
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Ας έλθουµε τώρα ξανά, για να το κλείσουµε αυτό το θέµα, στις
δεξιότητες. Αρκεί να δούµε το ιστορικό αυτών των δεξιοτήτων
στο σχολείο, όπως εισάγονται στην αρχή µε την ευέλικτη ζώνη.
Έχουν δηλαδή, έναν µη τυποποιηµένο χαρακτήρα. 

Έρχεται µετά ο ΣΥΡΙΖΑ και εφαρµόζει τη λεγόµενη «θεµατική
εβδοµάδα», δηλαδή συστηµατοποιεί την παροχή αυτών των δε-
ξιοτήτων. Και τώρα η Νέα Δηµοκρατία, βεβαίως, τα θεσµοθετεί.
Τα προορίζει πιλοτικά στην αρχή, αργότερα κανονικά, στο ωρο-
λόγιο πρόγραµµα, από το νηπιαγωγείο µέχρι το γυµνάσιο. Και
έχει µια σηµασία αυτό. 

Βεβαίως, εδώ έχουµε πει εµείς -και θα το ξαναπούµε, δεν
έχουµε κανένα απολύτως πρόβληµα- ότι αρκετές απ’ αυτές τις
εισαγόµενες δεξιότητες –ικανότητες, ίσως καλύτερα, αλλά τέλος
πάντων- είναι και χρήσιµες κοινωνικά και απαραίτητες σήµερα
για έναν άνθρωπο. 

Ξέρετε, όµως, ότι συνήθως «µαζί µε τον βασιλικό ποτίζεται και
η γλάστρα». Και µαζί µε αυτές τις χρήσιµες δεξιότητες µπαίνει
και η νεανική επιχειρηµατικότητα, µπαίνει και η αειφόρος ανά-
πτυξη και κάτι ωραία τέτοια χαριτωµένα, που ετοιµάζουν τον άν-
θρωπο, βεβαίως, για τη σηµερινή εποχή, να είναι πειθήνιος και
υποταγµένος.

Συνοψίζω για το θέµα τον δικό µας προβληµατισµό. Ποια θα
είναι η σχέση αυτών των δεξιοτήτων µε τη γνώση; Θα την υπο-
καθιστούν τη γνώση ή θα την προϋποθέτουν; 

Η δική µας απάντηση είναι η δεύτερη. Η θέση της Κυβέρνη-
σης, η θέση όλων των υπόλοιπων κοµµάτων, είναι βεβαίως να την
υποκαθιστούν. Αυτό βγαίνει µέσα από τα πεπραγµένα σας. Γιατί
πολύ απλά στο σχολείο σας τη γνώση την πολύπλευρη, τη γενική
µόρφωση, τη θεωρείτε πολυτέλεια. 

Στο σχολείο σας αυτό και στο εκπαιδευτικό σας σύστηµα αρ-
κούν οι οκτώ βασικές δεξιότητες, τις οποίες έχει ορίσει η Ευρω-
παϊκή Ένωση ως το απαραίτητο εκείνο εργαλείο στον αυριανό
εργαζόµενο –συγγνώµη, απασχολήσιµο, δεν είναι καθόλου σί-
γουρο ότι θα είναι εργαζόµενος- µε την ανάλογη, φυσικά, ιδεο-
λογική προετοιµασία και χειραγώγηση. 

Σε αυτό το σχολείο δεν πας έτσι, δεν πας καθόλου έτσι. Πρέπει
να βγάλεις «εισιτήριο». Το «εισιτήριο» αυτό στη µια του µεριά
γράφει, όπως είπαµε, «ΟΟΣΑ, Ευρωπαϊκή Ένωση, ΣΕΒ» και από
την άλλη γράφει «αξιολόγηση», που θα αποτελεί και τον µοχλό
της λειτουργίας αυτού του σχολείου, ώστε: 

Πρώτον, να αναζητεί πόρους από οπουδήποτε εκτός από τον
κρατικό προϋπολογισµό, οι οποίοι συνεχώς και θα λιγοστεύουν. 

Δεύτερον, η αξιολόγηση αυτό το εργαλείο να το φτωχαίνει σε
περιεχόµενο, σε γνώση και σε µόρφωση, να το µετατρέπει σε
ένα ρινγκ, σκέτο ρινγκ ανταγωνισµού, µαθησιακών αποτελεσµά-
των, για να κατηγοριοποιούνται και τα σχολεία και οι µαθητές
ακόµα πιο έντονα, ακόµα πιο ταξικά, για να ενοχοποιούνται οι εκ-
παιδευτικοί, να ενοχοποιούνται οι γονείς και τα ίδια τους τα παι-
διά. Να γίνει, δηλαδή, αυτό που έλεγε ο Μπρεχτ, ότι «αυτοί που
µας πήραν το βιβλίο από το χέρι µας κατηγορούν τώρα ότι µεί-
ναµε αδιάβαστοι». Εκεί οδηγεί αυτό το µέτρο της αξιολόγησης. 

Έγινε πάρα πολύ µεγάλος ντόρος ανάµεσα στη Νέα Δηµοκρα-
τία και τον ΣΥΡΙΖΑ για τους διορισµούς. Αυτό το θέατρο που στή-
νετε µεταξύ σας για τους διορισµούς πρέπει να το σταµατήσετε
τώρα. Είναι προκλητικό για τα χιλιάδες νέα παιδιά που τρέχουν
σε όλη την Ελλάδα χρόνια τώρα –σαράντα, σαράντα µία χιλιάδες
ήταν εφέτος- και τους κοροϊδεύετε µε διορισµούς εδώ και δέκα
χρόνια. Πότε είκοσι χιλιάδες, πότε δεκαπέντε, πότε δέκα. Κάντε
τους. Μονιµοποιείστε τώρα αυτούς τους ανθρώπους. Θέλετε να
κάνετε το πρώτο, το στοιχειώδες, βήµα για την αναβάθµιση του
σχολείου; Μονιµοποιείστε αυτούς τους εκπαιδευτικούς. Είναι
πάρα πολύ απλό. 

Πάµε στην ελληνόγλωσση εκπαίδευση, µια πονεµένη ιστορία.
Στην πραγµατικότητα, µε τις διατάξεις δεν αντιµετωπίζονται τα
προβλήµατα της εκπαίδευσης των Ελλήνων µεταναστών. Υπάρ-
χουν τεράστιες ελλείψεις σε υποδοµές. Την ιστορία του σχολείου
του Μονάχου ας µην την ανοίξουµε τώρα. Είναι ντροπή, πραγ-
µατικά. Υπάρχουν ελλείψεις σε εκπαιδευτικούς. Και, βεβαίως, βά-
ζετε και εσείς το όριο των σαράντα παιδιών για να δηµιουργηθεί
ένα τµήµα ελληνικής γλώσσας στο εξωτερικό. 

Αποτέλεσµα; Σε αρκετές περιοχές στην Ιταλία, την Ελβετία, τη

Γερµανία, τη Δρέσδη, όπου δεν συγκεντρώνεται αυτός ο αριθµός
των σαράντα παιδιών, να µην µπορεί να γίνει αυτό το τµήµα ελ-
ληνικής γλώσσας. 

Τι θα γίνουν αυτά τα παιδιά; Θα τρέχουν οι γονείς τους από
δω κι από κει χιλιόµετρα ατελείωτα ή θα αναγκάζονται να µα-
ζεύουν και να βάζουν οι ίδιοι από την τσέπη τους λεφτά για να
νοικιάσουν έναν χώρο, να πληρώσουν έναν δάσκαλο, να αγορά-
σουν βιβλία. Γι’ αυτά τα πράγµατα µιλάµε. 

Μάλιστα, αυτό πότε γίνεται; Έχει σηµασία. Σε µια εποχή όπου
η µετανάστευση γνωρίζει νέα έξαρση. Κι εκεί που λέγαµε ότι εί-
χαµε λύσει, τέλος πάντων, µετά από χρόνια, µετά κόπων και βα-
σάνων, τα προβλήµατα των παιδιών των Ελλήνων µεταναστών,
τώρα επειδή έχουµε την έξαρση αυτή, εµφανίζονται ξανά και εµ-
φανίζονται ακόµα πιο έντονα. 

Πάµε στα πειραµατικά και τα πρότυπα σχολεία. Πρόκειται, βε-
βαίως, περί δύο διαφορετικών τύπων σχολείων. Άλλο τα πειρα-
µατικά, άλλο τα πρότυπα. Ασφαλώς, αν ρωτάτε εµάς για το αν
υπάρχει ανάγκη πειραµατισµών στην εκπαίδευση, πειραµατι-
σµών στις διδακτικές µεθόδους, στα µέσα και τόσα άλλα, η απάν-
τηση για µας είναι αναµφισβήτητα «ναι». Φυσικά, και θα πρέπει
να γίνονται πειραµατισµοί στην εκπαίδευση. 

Γι’ αυτό, όµως, προσθέτουµε ότι δεν είναι σωστό να παγιώνον-
ται ως πειραµατικά σχολεία κάποια πολύ συγκεκριµένα σχολεία
και να παραµένουν ως τέτοια χρόνια ή και δεκαετίες. Λέµε ότι
αυτά τα σχολεία θα πρέπει να ανανεώνονται, να απλώνονται σε
όλη τη χώρα ανά χρονικά διαστήµατα τακτά, έτσι ώστε όταν ολο-
κληρώνεται ο πειραµατισµός τον οποίο έχουν αναλάβει, δηλαδή
όταν ολοκληρωθεί η πειραµατική τους προσπάθεια, για να ανα-
νεώνεται και το µαθητικό τους δυναµικό, αυτή η πειραµατική
προσπάθεια να οδηγεί και σε πιο αντικειµενικά συµπεράσµατα. 

Για τα πρότυπα και για την αριστεία, κυρία Υπουργέ, θα το ξα-
ναπούµε. Εµείς την αριστεία δεν σας χαρίζουµε µε τίποτα. Γιατί
για µας αυτή η διαρκής προσπάθεια µορφωτικής αυτοβελτίωσης
του ανθρώπου είναι αυτονόητη. Την καταβάλλουν αυτήν την προ-
σπάθεια και σήµερα οι κοµµουνιστές. 

Εδώ, οι κοµµουνιστές το έδειξαν στις πιο άγριες µέρες, στα
άγρια χρόνια της εξορίας και των διωγµών τους, όταν στους τό-
πους του µαρτυρίου τους έστηναν σχολές αυτοµόρφωσης, τα
πέτρινα πανεπιστήµια, ξακουστά πανεπιστήµια εκείνης της επο-
χής, απ’ όπου βγήκαν εξαιρετικοί επιστήµονες πραγµατικά,
χωρίς το πτυχίο βεβαίως, αλλά κατά τ’ άλλα, δεν είχαν τίποτα να
ζηλέψουν τη µόρφωση που πήραν απ’ αυτές τις σχολές, βεβαίως
από δασκάλους πάρα πολύ εµπνευσµένους. Να µη λέµε τώρα
εδώ ονόµατα. 

Στα πρότυπα πραγµατικά φοιτούν παιδιά λαϊκών οικογενειών.
Δεν θα το αµφισβητήσουµε, ασφαλώς. Και πρέπει να φοιτούν,
γιατί αρκετά από αυτά έχουν εξαιρετικά χαρίσµατα, έχουν ιδιαί-
τερες κλίσεις. Αλίµονο, δεν το αµφισβητούµε. 

Επειδή, όµως, χθες ένας Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας -
νοµίζω ο κ. Συρίγος- είπε ότι, εν πάση περιπτώσει, στα πρότυπα
αυτά σχολεία εξαφανίζονται οι ταξικές ανισότητες και ο συναγω-
νισµός των παιδιών γίνεται επί ίσοις όροις, αυτό δεν ισχύει φυ-
σικά, γιατί πολύ απλά οι κοινωνικές ανισότητες, οι οικονοµικές,
οι µορφωτικές, δηλαδή, ανισότητες δεν µένουν έξω από το σχο-
λείο, τις µεταφέρουν µαζί τους οι µαθητές και µέσα στο σχολείο
και εκδηλώνονται. 

Βεβαίως, τώρα υπάρχει ένα ζήτηµα εδώ να απαντήσει το Υ-
πουργείο πώς γίνεται και σε αυτά τα πρότυπα σχολεία, τους φά-
ρους της εκπαίδευσης, σύµφωνα µε τους ίδιους τους εκπαιδευ-
τικούς, να υπάρχουν τόσα κενά εκπαιδευτικών κάθε χρόνο, ενώ
υπάρχει µια σιωπή από το Υπουργείο σχετικά µε τη µετακίνηση
των παιδιών που φοιτούν σε αυτά τα σχολεία, µια και αναφέρον-
ται σε ευρύτερες γεωγραφικές περιοχές. 

Πάµε στα ξενόγλωσσα. Το «τρέχω» λιγάκι, γιατί ο χρόνος είναι
πιεστικός. 

Αφού το ξεκίνησε ο ΣΥΡΙΖΑ αυτό το «µαγαζί», όπως είπαµε,
στη Φιλοσοφική του Πανεπιστηµίου της Αθήνας, µετά το µεγά-
λωσε στο Διεθνές Πανεπιστήµιο στη Θεσσαλονίκη, τώρα η Νέα
Δηµοκρατία το γενικεύει και ανάβει το πράσινο φως για να ιδρύ-
σουν τέτοια τµήµατα ξενόγλωσσα και µε δίδακτρα -αυτή είναι η
όλη ιστορία- όλα τα πανεπιστήµια. Θα απευθύνονται σε αλλοδα-
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πούς σε πρώτη φάση. 
Επίσης, τα έσοδα από τα δίδακτρα αυτών των προπτυχιακών

προγραµµάτων, όπως και τα δίδακτρα που γενίκευσε ο ΣΥΡΙΖΑ
στα µεταπτυχιακά -µην το ξεχνάµε, δέστε πως το πάνε και οι δύο,
ο ένας από εδώ και ο άλλος από εκεί- προορίζονται να αναπλη-
ρώσουν τη µειούµενη διαρκώς κρατική χρηµατοδότηση. Αυτή
είναι η εξήγηση, είναι πάρα πολύ απλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Δελή. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δηλαδή, ακόµα και αυτή την κρατική χρη-
µατοδότηση για να την πάρει ένα ίδρυµα θα πρέπει να αξιολο-
γηθεί, σύµφωνα µε τις νόρµες της αγοράς. 

Σε ένα τέτοιο πανεπιστήµιο η ανάδειξη της διοίκησής του, φυ-
σικά, αποκτά ιδιαίτερη σηµασία και η διοίκησή του θα πρέπει να
είναι προσανατολισµένη και προσηλωµένη, αφοσιωµένη, σ’
αυτήν την επιχειρηµατική λειτουργία. Γι’ αυτό και το εκλεκτορικό
σώµα αυτής της διοίκησης περιορίζεται στους καθηγητές, βγά-
ζοντας και πετώντας έξω όλους τους άλλους.

Είναι απαράδεκτο. Το µόνο που αποδεικνύεται µε αυτό το µέτ-
ρο είναι ότι όσο εντείνεται ο επιχειρηµατικός χαρακτήρας του
πανεπιστηµίου τόσο θα περιορίζεται και η δηµοκρατία µέσα σ’
αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μια λέξη, κύριε Πρόεδρε, για τις µετεγγραφές και µια λέξη για
το άρθρο 5.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πολύ σύντοµα, όµως.
Κλείστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος.
Για τις µετεγγραφές, λοιπόν, προστίθεται το ακαδηµαϊκό κρι-

τήριο. Μπαίνει ένας ακόµη κόφτης ανάµεσα σε αυτούς που
έβαλε η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, µε αποτέλεσµα
να αποκόπτονται, να αποκλείονται, να απαγορεύεται στην ουσία
να σπουδάσουν τα παιδιά των φτωχών λαϊκών οικογενειών, γιατί
ως γνωστόν η κατάσταση µε τις φοιτητικές εστίες -ας µην τα συ-
ζητάµε- είναι απαράδεκτη. 

Για το άρθρο 5 και τη διαγωγή. Επικαλείται το Υπουργείο τον
παιδαγωγικό χαρακτήρα του µέτρου. Η ιστορική πείρα λέει ότι
αυτός ο παιδαγωγικός χαρακτήρας δεν υπήρξε ποτέ. Είναι ένα
µέτρο καταδικασµένο στη συνείδηση της κοινωνίας και γραµµένο
στις πιο µαύρες σελίδες της εκπαίδευσης. Όσο για τον σωφρο-
νιστικό του χαρακτήρα που αναφέρετε, αυτός θα έχει το ίδιο
ακριβώς αποτέλεσµα που έχει ένας δυνατός αέρας στην κατά-
σβεση της φωτιάς. Τα επιχειρήµατά σας, κυρία Υπουργέ, δεν πεί-
θουν ούτε εσάς. Να αποσύρετε τώρα το άρθρο 5. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε.
Καλώ στο Βήµα την ειδική αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης,

την κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπούλου.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία είναι

ο κινητήριος µοχλός της κοινωνικής προόδου. Ξεκινώ µε αυτήν
την παραδοχή, διότι εξ όσων φαίνεται και µε το υπό ψήφιση σχέ-
διο νόµου δεν την λαµβάνει σοβαρά υπ’ όψιν της η Κυβέρνηση.
Γι’ αυτό αλλάζετε τα πάντα συνεχώς και κατά το δοκούν. 

Εφαρµόστε, επιτέλους, την πρόταση της Ελληνικής Λύσης.
Δηµιουργήστε µια διακοµµατική επιτροπή, προκειµένου να κα-
ταρτιστεί ένα δωδεκαετές πρόγραµµα εκπαίδευσης, το οποίο θα
εφαρµόζεται χωρίς αλλαγές από οποιοδήποτε κόµµα βρίσκεται
στην Κυβέρνηση. 

Για να µπούµε στην ουσία του νοµοσχεδίου, εκκινώντας από
τα Εργαστήρια Δεξιοτήτων, θέλουµε να τονίσουµε ότι δεν εξη-
γείτε το περιεχόµενο των νέων θεµατικών κύκλων και των επιµέ-
ρους θεµατικών ενοτήτων. Είναι ασαφές πώς ακριβώς θα ανα-
πτυχθούν οι δεξιότητες των παιδιών. Δεν συµφωνούµε, επίσης,
µε το γεγονός ότι περιλαµβάνει τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση
σε τόσο µικρές ηλικίες. 

Σχετικά µε τη διδασκαλία της αγγλικής γλώσσας στο νηπιαγω-
γείο, πρόκειται για µία ρύθµιση η οποία εφαρµόζεται ήδη στις
περισσότερες χώρες του εξωτερικού. Αναµφισβήτητα πρόκειται

για παγκόσµια γλώσσα, αλλά δεν πρέπει να υποβαθµίσουµε τη
διδασκαλία της ελληνικής σε καµµία περίπτωση. 

Πάγιο αίτηµά µας, το οποίο έχουµε ήδη επισηµάνει πολλές
φορές και κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στις συνεδριάσεις
της επιτροπής, είναι η αύξηση των ωρών διδασκαλίας της Ιστο-
ρίας και των Θρησκευτικών. Δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας τον παι-
δαγωγικό ρόλο της Ελληνικής Ιστορίας και τη συµβολή της στη
διαµόρφωση της προσωπικότητας των ανθρώπων γενικότερα.
Αγνοείτε τη σηµασία της διδασκαλίας της πολιτισµικής προσφο-
ράς του ελληνισµού, καθώς και την πανανθρώπινη σηµασία του. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε τα Θρησκευτικά. Ντρέπεστε για την
Ιστορία και τη θρησκεία µας; Γιατί δεν θέλετε να τις διδάξουµε
στα παιδιά µας όσο και όπως πρέπει;

Η αναγραφή του χαρακτηρισµού της διαγωγής στον τίτλο
σπουδών θεωρούµε ότι κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση στο
πλαίσιο της σφαιρικής ανάπτυξης της προσωπικότητας των µα-
θητών και στην αποτύπωση της συµπεριφοράς αυτής στους τίτ-
λους σπουδών. 

Όσον αφορά την τράπεζα θεµάτων διαβαθµισµένης διδασκα-
λίας, δηµιουργούνται εύκολα εύλογα ερωτηµατικά σχετικά µε
την οργάνωσή της και µε το υλικό που θα χρησιµοποιηθεί. Θεω-
ρούµε ότι σε αυτήν πρέπει να εντάσσουµε ζητήµατα κρίσης και
όχι αποµνηµόνευσης.

Ως προς τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία, κατ’ αρχάς, θα
έπρεπε βασική αρχή να αποτελούσε η προαγωγή της καινοτο-
µίας από το σύνολο των δηµόσιων σχολείων. Δεν πρέπει αυτά να
αποτελούν σχολεία για µία άλλη κοινωνική τάξη. Απαιτείται ισό-
τητα στην εκπαιδευτική διαδικασία. 

Στο άρθρο 19 γίνεται αναφορά στο διδακτικό προσωπικό των
πρότυπων και πειραµατικών σχολείων. Η αναγκαία απώλεια της
οργανικής θέσης για τους εκπαιδευτικούς ενός σχολείου, το
οποίο µετατρέπεται σε πρότυπο ή πειραµατικό σχολείο, θα απο-
τελέσει ανασχετικό παράγοντα για τους εκπαιδευτικούς, ώστε
να συναινέσουν σ’ αυτήν τη µετατροπή ιδίως σε σχολεία της
επαρχίας. Για τον λόγο αυτό προτείνουµε να υπάρξει ρύθµιση
για απόδοση ειδικά συνιστώµενης θέσης σε σχολείο επιλογής
του εκπαιδευτικού εντός της ίδιας περιφέρειας. 

Εγείρονται, επίσης, ερωτήµατα για το κατά πόσο οι µαθητές
µε αναπηρία θα έχουν το δικαίωµα να συµµετέχουν στη διαδικα-
σία επιλογής στα πρότυπα σχολεία και εάν θα µπορούν να λά-
βουν µέρος στην κλήρωση για την επιλογή τους στα πειραµατικά
σχολεία. 

Εκφράζουµε, επίσης, τη διαφωνία µας ως προς τη χρηµατο-
δότηση που αναλύεται στο άρθρο 23, διότι δεν υπάρχει ισότιµη
µεταχείριση µε τα δηµόσια σχολεία. Θα µπορούσαµε ενδεχοµέ-
νως να το δεχτούµε, εάν αυτό το µέτρο ίσχυε για όλα τα δηµόσια
σχολεία. Δηλαδή, εάν υπήρχε κάποιος που θέλει να χρηµατοδο-
τήσει το σχολείο για κάποιον λόγο, να έχει τη δυνατότητα να το
κάνει. 

Ως προς την αυτοαξιολόγηση των σχολικών µονάδων, είναι
αστείο να αυτοαξιολογείται µόνο του το διδακτικό προσωπικό
µιας σχολικής µονάδας. Δεν ξεκαθαρίζεται ούτε η έννοια ούτε ο
σκοπός του χαρακτήρα της αυτοαξιολόγησης της σχολικής µο-
νάδας.

Για τον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας των σχολικών µονά-
δων, αυτός θα έπρεπε να δηµιουργείται στα πρότυπα ενός κεν-
τρικού βασικού, που θα τίθεται από τον ίδιο τον Υπουργό.

Για την εγγραφή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση µαθητών λυ-
κείων που διακρίθηκαν σε διεθνείς επιστηµονικούς διαγωνισµούς
πρέπει να τεθεί η εξής προϋπόθεση: Ο διακριθείς να εισάγεται
σε σχολή σχετική µε εκείνη του τοµέα που έχει διακριθεί και όχι
σε άσχετη, γιατί έτσι χάνεται η ουσία της επιβράβευσης.

Η διπλή µοριοδότηση για όσους υπηρετούν σε δυσπρόσιτες
περιοχές µε το όριο των εκατόν είκοσι µορίων δεν παρέχει τα κα-
τάλληλα κίνητρα. Θα έπρεπε να υπάρχει µεγαλύτερη µοριοδό-
τηση ξεκάθαρα. Είναι βέβαιο ότι σε αυτήν την περίπτωση θα
αντιµετωπιζόταν το χρόνιο πρόβληµα ελλείψεως εκπαιδευτικού
δυναµικού στις αποµακρυσµένες περιοχές και στα χωριά της
χώρας µας.

Δεν γίνεται να µην θίξουµε την ανεξήγητη µείωση του άρθρου
51, γιατί αυτή ξεπερνάει κάθε λογική. Μιλάµε για τον ρατσισµό
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σε όλο του το µεγαλείο. Παρατηρείται µείωση του κονδυλίου του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων για την πρόσληψη ανα-
πληρωτών για το 2021 κατά 23 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό σηµαίνει
ότι θα προσληφθούν λιγότεροι αναπληρωτές το 2021; 

Τι να πούµε για την αύξηση των µαθητών στα τµήµατα; Αυτή
είναι η ποιότητα και η αναβάθµιση που προωθείτε;

Προχωρήστε, επιτέλους, σε προσλήψεις. Κάντε ολοήµερα τα
ειδικά σχολεία. Μην τα πετάτε στο καλάθι των αχρήστων. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση το λέµε ξεκάθαρα. Η παιδεία µας
νοσεί. Δεν αντέχει άλλα πλήγµατα. Δώστε της, επιτέλους, πνοή.
Μην της δίνετε τη χαριστική βολή. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε και για την οικονοµία του χρόνου.

Καλώ στο Βήµα την ειδική αγορήτρια του ΜέΡΑ25 και Αντιπρό-
εδρο της Βουλής, την κ. Σοφία Σακοράφα.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε
µια αναφορά στη σηµερινή επέτειο. Είναι η επέτειος της φρικτής
ναζιστικής σφαγής στο Δίστοµο. Έχουµε το συλλογικό και εθνικό
χρέος να τιµήσουµε αυτήν την ξεχωριστή επέτειο θυσίας του ελ-
ληνικού λαού και να επαναφέρουµε στη µνήµη µας την απάν-
θρωπη εγκληµατική δράση των στρατευµάτων κατοχής. 

Ας έρθουµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Πέρα από τη διαφωνία που
εκφράσαµε επί της αρχής θα αναφερθούµε σήµερα στις κατ’
ιδίαν διατάξεις του. Το µέγεθος του νοµοσχεδίου εξάλλου δεν
επιτρέπει διεξοδική συζήτηση. Θα υποχρεωθούµε σε επιλεκτικές
και µόνο αναφορές αφού δεν είναι δυνατόν να εξαντλήσουµε τον
σχολιασµό όλων των διατάξεων. 

Στο άρθρο 3 για τα δηµοτικά σχολεία θα επαναλάβουµε ιδίως
την ανάγκη αύξησης των ωρών για την Αισθητική Αγωγή, Εικα-
στικά, Μουσική και Θέατρο, αλλά και τη διατήρηση του αριθµού
έστω και των τριών ωρών ανά την εβδοµάδα για τη Φυσική
Αγωγή για όλες τις τάξεις. 

Στο άρθρο 4 για το γυµνάσιο θα σταθούµε σε µερικές σύντο-
µες παρατηρήσεις, χωρίς να επανέλθουµε στο εξεταστικό πρό-
γραµµα. 

Για τη δεύτερη γλώσσα: φοβάµαι ότι η εκπαιδευτική διαδικα-
σία της δεύτερης ξένης γλώσσας καταλήγει να είναι σχεδόν ει-
κονική, κυρία Υπουργέ. Απαιτούνται τρεις ώρες την εβδοµάδα,
όπως ίσχυε και παλιότερα. Επίσης δεν µπορεί να επιλέγεται η
δεύτερη ξένη γλώσσα µε βάση τη δήλωση της πλειοψηφίας των
µαθητών και όχι µε βάση την πραγµατική επιλογή τους. Πι-
στεύουµε ότι πρέπει να ξεπεραστούν τα προβλήµατα µε την απο-
τελεσµατική οργάνωση του διαθέσιµου προσωπικού. 

Για την Πληροφορική: θεωρητικά όλοι συµφωνούµε για την
ανάγκη αναβάθµισης του µαθήµατος, αλλά το προβλεπόµενο
ωράριο είναι εντελώς ανεπαρκές. Είναι απολύτως αναγκαίες του-
λάχιστον άλλες δύο ώρες την εβδοµάδα σε όλες τις τάξεις.

Για τις Φυσικές Επιστήµες: είναι βέβαιο ότι εδώ χρειάζεται µια
πιο ορθολογική διαχείριση. Η Φυσική, αν και γραπτώς εξεταζό-
µενο µάθηµα, είναι µονόωρο στην Α’ γυµνασίου. Η Χηµεία υπο-
βαθµίζεται στο πρόγραµµα διδασκαλίας σε όλο το γυµνάσιο.
Αντίστοιχη αδικαιολόγητη υποτίµηση υπάρχει και στη Γεωλογία.
Εδώ θα πρέπει να υπογραµµίσω, κύριοι συνάδελφοι, το σηµαν-
τικό έλλειµµα ως προς την περιβαλλοντική εκπαίδευση που θα
έπρεπε να αποτελεί γνωστικό αντικείµενο προτεραιότητας, αλλά
φαίνεται να το περιφρονείτε επιδεικτικά. Δεν χρειάζεται να επι-
χειρηµατολογήσω παραπάνω. Η κρισιµότητα της κατάστασης
του πλανήτη είναι σε όλους γνωστή. 

Για την υποστηρικτική διδασκαλία: Πραγµατικά είναι ακατα-
νόητη, αδιανόητη η κατάργηση της υποστηρικτικής διδασκαλίας
για τους µετεξεταστέους µαθητές του γυµνασίου, όπως και το
ότι µεταφέρετε τις επαναληπτικές, προαγωγικές και απολυτήριες
εξετάσεις τον Σεπτέµβριο. Κι όµως, ακόµα και οι πέντε-έξι ώρες
υποστηρικτικής διδασκαλίας για τους µαθητές µε αδυναµίες
ήταν πραγµατικά πολύτιµη βοήθεια. Οι επαναληπτικές εξετάσεις
πρέπει να γίνονται τον Ιούνιο και να µην καταργηθούν τα µαθή-
µατα υποστηρικτικής διδασκαλίας. 

Για την Γ’ γυµνασίου: είµαστε αντίθετοι στη ρύθµιση µε την
οποία καταργείτε την τρίτη εξεταστική στην Γ’ γυµνασίου και
υποχρεώνετε τους µαθητές σε επανάληψη της τάξης σε περί-
πτωση αποτυχίας. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι το γυµνάσιο, εν
προκειµένω, εκδίδει απολυτήριο και µάλιστα υποχρεωτικής εκ-
παίδευσης. 

Για το άρθρο 5, που αφορά το λύκειο, ισχύουν όσα ανέφερα
για τις ξένες γλώσσες και για το γυµνάσιο. Φαίνεται ότι υποτι-
µούµε ανεπίτρεπτα την αξία που έχουν για τη συγκρότηση της
προσωπικότητας σε αυτό το στάδιο τα µαθήµατα του κοινωνικού
πεδίου και µε την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να τονίσω ότι η δήθεν
αντιπαράθεση και σύγκριση µεταξύ µαθηµάτων και γνωστικών
αντικειµένων είναι ένας ανόητος αποπροσανατολισµός. Δεν
έχουν κανένα νόηµα τα ψεύτικα διλήµµατα, όπως λόγου χάρη
µεταξύ Λατινικών και Κοινωνιολογίας, µεταξύ Αρχαίων και Μαθη-
µατικών ή οτιδήποτε άλλο. Το πραγµατικό ζήτηµα είναι η ορθο-
λογική οργάνωση της δηµόσιας εκπαίδευσης, που απαιτεί
υπεύθυνες συνδυαστικές λύσεις. 

Ερχόµαστε στα άρθρα 34 και 35. Θεσπίζεται ένα πλαίσιο εσω-
τερικής και εξωτερικής αξιολόγησης των σχολικών µονάδων µε
έναν µηχανικό τρόπο αποτίµησης του εκπαιδευτικού έργου βάσει
των στόχων που έχουν τεθεί. Στην αποτίµηση του εκπαιδευτικού
έργου δεν µπορεί να µην συνυπολογίζονται και οι παράγοντες
ευθύνες της πολιτείας, λόγου χάριν η υποχρηµατοδότηση της
παιδείας, η υποστελέχωση των σχολικών µονάδων, οι ελλιπείς
υποδοµές και οι εγγενείς και παρατεινόµενες αδυναµίες του συ-
στήµατος. 

Στο άρθρο 38 θεσµοθετείτε τον Σύµβουλο Σχολικής Ζωής. Του
αποδίδετε ένα εύρος αρµοδιοτήτων στο οποίο θα ήταν πραγµα-
τικά αδύνατο να ανταποκριθεί ουσιαστικά. Με τον τρόπο αυτό
προδιαγράφετε την αναποτελεσµατικότητα του θεσµού. Και κάτι
ακόµα, το πεδίο αρµοδιοτήτων του φαίνεται να υποκαθιστά το
έργο των ψυχολόγων και των κοινωνικών λειτουργών ή τουλάχι-
στον επικαλύπτει τις δικές τους αρµοδιότητες. Εν τέλει φαίνεται
ότι θέλετε να νοµιµοποιήσετε και να µονιµοποιήσετε τις ελλείψεις
του εκπαιδευτικού συστήµατος στη στελέχωση του αναγκαίου
προσωπικού, ψυχολόγων και κοινωνικών λειτουργών. Πραγµα-
τικά πιστεύετε ότι θα καλύψετε αυτό το κενό απλώς και µόνο µε
τους συµβούλους και την επιµόρφωσή τους;

Θα ήθελα να µου επιτρέψετε να κάνω ιδιαίτερη µνεία, και αυτή
τη φορά θετική, για τη διάταξη του άρθρου 40. Μιλάµε για τους
µαθητές που έχουν κερδίσει διακρίσεις στις επιστηµονικές Ολυµ-
πιάδες και αυτό που προβλέπει ο νόµος για την εισαγωγή τους
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Επιτέλους, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η πολιτεία αναγνωρίζει και θεσµικά και όχι µόνο µε
φραστικούς επαίνους τις προσπάθειες και τις επιτυχίες αυτών
των παιδιών µε την υποστήριξη των οικογενειών τους.

Επίσης στο άρθρο 42 θεωρούµε θετική τη διπλή µοριοδότηση
των αναπληρωτών για την υπηρεσία τους σε δυσπρόσιτες περιο-
χές, όµως χρειάζονται οπωσδήποτε και πρόσθετα υποστηρικτικά
µέτρα ως προς τις βιοτικές τους ανάγκες και ιδίως για την κα-
τοικία, τις µετακινήσεις και τη σίτιση.

Επίσης θετική ως έναν βαθµό είναι και η ρύθµιση του άρθρου
46. Όµως εκτός από τα παραπάνω για τη στελέχωση των σχο-
λείων και την οµαλή έναρξη κάθε σχολικής χρονιάς απαιτούνται
και άλλες άµεσες ενέργειες, όπως η ολοκλήρωση των υπηρεσια-
κών µεταβολών των µόνιµων εκπαιδευτικών τον Ιούνιο, πριν τη
λήξη κάθε διδακτικού έτους, αλλά και η τοποθέτηση όλων των
αναγκαίων αναπληρωτών την 1η Σεπτεµβρίου κάθε έτους. 

Είµαστε βέβαια σαφώς αντίθετοι µε τη διάταξη του άρθρου 45
που επιβάλλει διετή αποκλεισµό από τους πίνακες και τις προσ-
λήψεις σε αναπληρωτές ή ωροµίσθιους εκπαιδευτικούς που για
οποιονδήποτε λόγο δεν αναλαµβάνουν υπηρεσία. Θεωρούµε ότι
είναι διάταξη τιµωρητική και άδικη και κυρίως γιατί η πολιτεία δεν
πράττει από την πλευρά της το παραµικρό για να διασφαλίσει σε
αυτούς τους ανθρώπους τη δυνατότητα διαβίωσης στον τόπο
όπου καλούνται να υπηρετήσουν. 

Στο άρθρο 50 προβλέπετε την αύξηση του αριθµού των µαθη-
τών στα νηπιαγωγεία και στα δηµοτικά σχολεία από είκοσι δύο
σε είκοσι πέντε ανά τµήµα. Η διάταξη αυτή αποτελεί µία άµεση
οµολογία της πολιτείας ότι αδυνατεί να διαχειριστεί µε στοιχει-
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ωδώς αποδεκτούς όρους το εκπαιδευτικό σύστηµα και αποδέ-
χεται ανεπίτρεπτες εκπτώσεις ως προς τους παιδαγωγικούς στό-
χους. Η αύξηση αυτή υποβαθµίζει καίρια την ποιότητα της εκ-
παιδευτικής διαδικασίας. Πάντως η πραγµατική απόσταση και το
πραγµατικό έλλειµµα δεν είναι ανάµεσα στο είκοσι δύο και στο
είκοσι πέντε, που και αυτό είναι κρίσιµο. Η πραγµατική απόσταση
είναι ανάµεσα στο είκοσι πέντε και το δεκαεπτά, που υποδει-
κνύουν όλοι οι διεθνείς οργανισµοί. Είµαστε πολύ µακριά, κυρία
Υπουργέ, και µας πάτε ακόµα µακρύτερα. Για τον λόγο αυτό ζη-
τάµε την απόσυρση της συγκεκριµένης διάταξης.

Η πολιτεία έχει τη στοιχειώδη και απαράβατη υποχρέωση να
εξασφαλίζει µε κάθε τρόπο τις ελάχιστες αποδεκτές συνθήκες
για την ολοκλήρωση του εκπαιδευτικού έργου. Και τονίζω: µε
κάθε τρόπο. Αποτελεί ευθύνη της Κυβέρνησης συνολικά να βρει
λύσεις για τη χρηµατοδότηση της παιδείας και δεν είναι λύση οι
τέτοιου είδους απαράδεκτες δοµικές απορρυθµίσεις.

Όσον αφορά τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία δεν νοµίζω
ότι έχει νόηµα η συζήτηση περί της σκοπιµότητας ή της χρησι-
µότητάς τους. Σε κάθε περίπτωση όµως, παρά την ιδεολογική
επένδυση της κυβερνώσας παράταξης στο ζήτηµα αυτό, διαπι-
στώνουµε µία ελλειµµατική νοµοθέτηση που προδίδει προχειρό-
τητα και βιασύνη. Θα ήθελα να τονίσω ιδιαίτερα ότι δεν υπάρχει
καν η πρόβλεψη για την ύπαρξη ενός τέτοιου σχολείου σε κάθε
νοµό της χώρας. Εάν πιστεύετε πραγµατικά στη λειτουργία τους
θα έπρεπε να εξασφαλίζετε την αναγκαία διασπορά τους, έτσι
ώστε να είναι δυνατή η πρόσβαση σε αυτά µαθητών από όλη τη
χώρα και να µην εξαρτάται αυτή από την τυχαία χωροθέτηση των
σχολείων. 

Ας έρθουµε και στην ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο εξωτε-
ρικό. Δυστυχώς όλες διαδοχικά οι κυβερνήσεις συντηρούν, φο-
βάµαι ηθεληµένα, ένα σύστηµα αναξιοκρατίας και αδιαφάνειας
που διέπει τις τοποθετήσεις προσωπικού, την καταβολή επιµι-
σθίου, αλλά και το κρίσιµο ζήτηµα της χορήγησης παρατάσεων
πέραν της πενταετίας. Η µέχρι σήµερα πρακτική έχει σαν απο-
τέλεσµα συνολική δυσλειτουργία του συστήµατος, σηµαντικές
ελλείψεις σε συγκεκριµένες ειδικότητες, αλλά και υποβάθµιση
της ποιότητας της παρεχόµενης εκπαίδευσης. Και όλα αυτά
πέρα από την άνιση και διακριτική µεταχείριση του προσωπικού.
Άλλοι εκπαιδευτικοί εξαναγκάζονται αδίκως να επιστρέψουν στην
Ελλάδα ανατρέποντας το πλαίσιο της ζωής τους και άλλοι υπο-
χρεώνονται να παραµένουν στο εξωτερικό µε άδειες άνευ απο-
δοχών, για να µην αποχωριστούν την οικογένειά τους. Πιστεύ-
ουµε ότι δεν µπορεί να παρατείνεται αυτή η απαράδεκτη κατά-
σταση. Πρέπει επιτέλους να αντιµετωπιστεί συνολικά το ζήτηµα,
µε τις αναγκαίες ρυθµίσεις και µε ενιαία για όλους, προκαθορι-
σµένα µε σαφήνεια κριτήρια. Θα έπρεπε, κυρία Υπουργέ, να
υπάρχει µία ολοκληρωµένη αντιµετώπιση των θεµάτων σε αυτό
το νοµοσχέδιο.

Θα σταθώ και στο άρθρο 82 που αφορά στα ξενόγλωσσα προ-
γράµµατα σπουδών στα ΑΕΙ. Εδώ θεσπίζετε δίδακτρα στην τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση. Απλώς µιλάτε για ενδεχόµενα τέλη, ενώ
γνωρίζετε ότι δεν είναι ούτε ενδεχόµενα ούτε τέλη. Απλώς απο-
φεύγετε να γράψετε τη λέξη δίδακτρα. Βέβαια έχετε τη δικαιο-
λογία ότι ακολουθείτε τον δρόµο που χάραξε ο Υπουργός του
ΣΥΡΙΖΑ κ. Γαβρόγλου, που εισήγαγε τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις
για τη Φιλοσοφική Σχολή του ΕΚΠΑ.

Τελειώνοντας θα επανέλθω στο ειδικό ζήτηµα, κυρία Υπουργέ,
που αφορά στους επιτυχόντες του κλάδου ΠΕ11 Φυσικής Αγω-
γής Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης στη διαδικασία της προκήρυ-
ξης 3Π του 2008 του ΑΣΕΠ, που παραµένουν αδιόριστοι µετά
από έντεκα χρόνια και για την οποία σας έχω καταθέσει τροπο-
λογία. Είναι ανάγκη και ζήτηµα τιµής για το πολιτικό σύστηµα να
αποκατασταθεί η αδικία. Εξάλλου όλους αυτούς τους έχουν δι-
καιώσει και τα δικαστήρια και το Σ.τ.Ε.. Εφόσον έχετε καταλήξει
ότι απαιτείται ειδική νοµοθετική ρύθµιση για την αποκατάσταση
της νοµιµότητας σας καλώ και σας παρακαλώ, κυρία Υπουργέ,
να κάνετε δεκτή τη σχετική τροπολογία που έχουµε καταθέσει. 

Και συνοψίζω για το νοµοσχέδιο και κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που ανταποκρίνεται πλήρως στην
αντίληψή σας για το εκπαιδευτικό σύστηµα στην Ελλάδα. Θέλετε
να καθιερώσετε ένα εκπαιδευτικό σύστηµα πολλαπλών ταχυτή-

των που εξαρτά την πρόοδο από την κοινωνική και οικονοµική
κατάσταση των οικογενειών και των µαθητών, ένα σύστηµα που
όχι µόνο αναπαράγει, αλλά και εντείνει τις κοινωνικές ανισότητες. 

Κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, αναρωτιέµαι αν πραγ-
µατικά όλοι σας συµφωνείτε µε όλες τις ρυθµίσεις του νοµοσχε-
δίου που φαντάζοµαι ότι µάλλον θα υπερψηφίσετε και είναι κρίµα
στον βωµό της περίφηµης κοµµατικής πειθαρχίας και υποταγής
να θυσιάζονται οι πραγµατικές κοινωνικές ανάγκες και µάλιστα
στον ευαίσθητο τοµέα της παιδείας. 

Σε κάθε περίπτωση, θα πρέπει να έχουµε κατά νου ότι πριν την
προβαλλόµενη αυτοβελτίωση των µαθητών και πριν την τιµωρη-
τική αντιµετώπιση των καθηγητών, υπάρχει στην παιδεία η πρω-
ταρχική ευθύνη της πολιτείας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο για ένα λεπτό παρακαλώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Καστανίδη,
µισό λεπτό, πρέπει να εξηγήσετε γιατί ζητάτε τον λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Το ξέρω το καθήκον µου, κύριε
Πρόεδρε. Θα ήθελα να σας παρακαλέσω να διευκρινίσουµε τη
συζήτηση επί των τροπολογιών και προσθηκών. Αντιλήφθηκα,
από τις εισαγωγικές σας παρατηρήσεις, ότι προτείνετε, σε σώµα
µε τα άρθρα, να συζητηθούν όλες οι τροπολογίες, ανεξαρτήτως
από το εάν συνδέονται µε ρυθµίσεις που προτείνονται από την
Κυβέρνηση στο συζητούµενο νοµοσχέδιο ή όχι. Αν πράγµατι σας
αντιλήφθηκα σωστά, αυτό δεν είναι σύµφωνο µε τον Κανονισµό,
κυρίως ως προς τις τροπολογίες οι οποίες δεν σχετίζονται µε
άρθρα. 

Άρα, κύριε Πρόεδρε, οι µεν τροπολογίες που σχετίζονται µε
άρθρα του νοµοσχεδίου θα συζητηθούν ως ενότητα µε τα συγ-
κεκριµένα άρθρα, αλλά τροπολογίες και προσθήκες οι οποίες
δεν σχετίζονται µε άρθρα του νοµοσχεδίου, πρέπει να συζητη-
θούν κατά το άρθρο 101 του Κανονισµού της Βουλής στο τέλος
της συζήτησης των άρθρων. Παρακαλώ αυτό να το τηρήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα µεταφερθεί και
στον Πρόεδρο και στη Διάσκεψη Προέδρων, αλλά πρέπει εκ των
προτέρων να σας πω ότι είναι όλες εµπρόθεσµες και έτσι προ-
βλέπεται να συζητούνται, ενιαία επί των άρθρων και των τροπο-
λογιών. Έχει συζητηθεί επανειληµµένα, κύριε Καστανίδη, στη
Διάσκεψη Προέδρων αυτό το θέµα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Μόνο όταν είναι σχετιζόµενες.
Δεν υπάρχει κοινοβουλευτική πρακτική που να παραβιάζει τον
Κανονισµό της Βουλής. Το άρθρο 101 προβλέπει ρητά -και το ξέ-
ρουν οι συνεργάτες σας και δεν είναι θέµα κοινοβουλευτικής
πρακτικής για να συζητηθεί µε τον Πρόεδρο- ότι οι τροπολογίες
που δεν σχετίζονται, δεν συναρτώνται άµεσα µε άρθρο, συζη-
τώνται ξεχωριστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, έγινε αντιληπτή
η τοποθέτησή σας. 

Καλώ στο Βήµα την Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδος
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Φώφη Γεννηµατά. 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, προ-
χωράτε στο µέλλον κάνοντας βήµατα στο παρελθόν. Η πρόταση
η οποία συζητούµε σήµερα είναι δυστυχώς ιδιαίτερα φτωχή,
τόσο σε αξιακό όσο και σε παιδαγωγικό περιεχόµενο. Για µια
ακόµη φορά δεν συζητούµε το σχολείο το οποίο θέλουµε, ένα
σχολείο που θα καλλιεργεί την ανθρωπιστική παιδεία, που θα
στηρίζει αρχές, αξίες και πρότυπα, που θα διαµορφώνει πολίτες
που θα αναπνέουν ελεύθερα, που δε θα επιτρέπει το γόνατο της
βίας και του ρατσισµού στον λαιµό των ανθρώπων, ένα σχολείο
που θα ανοίγει τον δρόµο για τον νέο διαφωτισµό, ο οποίος θα
είναι ψηφιακός. Οφείλουµε λοιπόν να ανοίξουµε επιτέλους διά-
λογο για τα στρατηγικά ζητήµατα. Ποια εκπαίδευση θέλουµε
εµείς εδώ στην Ελλάδα µέσα σ’ αυτό το παγκόσµιο περιβάλλον
που καλούνται τα παιδιά µας να αντιµετωπίσουν; Τι σχολεία και
τι πανεπιστήµια θέλουµε; Μπορούµε επιτέλους να συµφωνή-
σουµε στους στόχους και στη στρατηγική; Είναι µείζον ζήτηµα,
κι αν δεν το πράξουµε είναι ξεκάθαρο ότι θα συνεχιστεί αυτό το
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ράβε ξήλωνε στην πλάτη της νέας γενιάς, αυτό δηλαδή που γί-
νεται σήµερα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής απαντάµε ξεκάθαρα. Θα έπρεπε να
συζητάµε σήµερα το σχέδιο αντιµετώπισης πριν από όλα της µα-
θησιακής κρίσης, που επηρεάζει την ανάπτυξη του ανθρώπινου
δυναµικού στην Ελλάδα. Έπρεπε να µας απασχολεί κατά προτε-
ραιότητα η διαπίστωση ότι το 2018 οι επιδόσεις των µαθητών της
χώρας µας υπολείπονται κατά πολύ των επιδόσεων άλλων παι-
διών των όµορων χωρών και µάλιστα µε πτωτική τάση σε σχέση
µε τα αποτελέσµατα του 2014. Θα έπρεπε, λοιπόν, να υπάρχει
ένα σχέδιο να βοηθηθούν οι µαθητές παντού, τόσο στα µεγάλα
αστικά κέντρα όσο και στην περιφέρεια. Θα έπρεπε να ενσωµα-
τώνονται βέλτιστες πρακτικές των πειραµατικών και προτύπων
ως καινοτοµίες στα δηµόσια σχολεία. Τι βλέπουµε γύρω µας; Οι
άριστοι µειώνονται και οι αδύναµοι πληθαίνουν. Άρα το πρώτο
που χρειαζόµαστε είναι µια ουσιαστική µεταρρύθµιση, µια µε-
γάλη αλλαγή στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα. 

Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής έχουµε και στρατηγική και όραµα.
ποιοτική εκπαίδευση για όλους τους µαθητές και µείωση του µα-
θησιακού χάσµατος µε µετρήσιµους στόχους µέσα από την ανα-
βάθµιση του δηµόσιου σχολείου. Αυτός είναι ο στόχος που θα
πρέπει να καθοδηγεί στο εξής κάθε νοµοθετική παρέµβαση.
Εξάλλου η ουσιαστική βελτίωση της ποιότητας της παρεχόµενης
εκπαίδευσης από τα δηµόσια σχολεία της χώρας µας αποτελεί
ίσως την πιο δίκαιη παρέµβαση προς όφελος των µεσαίων και
χαµηλών εισοδηµάτων, αλλά ταυτόχρονα, κύριε Πρωθυπουργέ,
υποστηρίζει αποτελεσµατικά την οικονοµική ανάκαµψη και τη
βιώσιµη ανάπτυξη. Ένα σύστηµα που θα εξασφαλίζει βασικές
γνώσεις και δεξιότητες του 21ου αιώνα για όλους. Αυτόν τον
στόχο εξυπηρετούσε η µεγάλη εκπαιδευτική µεταρρύθµιση της
κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ το 2011 και το ψηφιακό σχολείο. Με µια
σειρά µεγάλων αλλαγών, σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης,
που δυστυχώς δεν τις προχώρησε ο ΣΥΡΙΖΑ, πολιτική που συνε-
χίζετε κι εσείς. Διατηρείτε, πέρα από τα άλλα, τα νοµοθετήµατα
του ΣΥΡΙΖΑ, και ως προς το εκπαιδευτικό πλαίσιο και ως προς
τη διοίκηση της εκπαίδευσης. Και έρχεστε και κάνετε απλά µπα-
λώµατα πάνω σε αυτά. 

Με το νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση, αντί να επαναφέρει το ολοή-
µερο δηµοτικό, µε το αναµορφωµένο πρόγραµµα, διατηρεί τον
νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, που το υποβάθµισε. Ξεκάθαρα το υποβάθµισε.
Και τι κάνετε; Προσχηµατικές µικροαλλαγές. Αντί να καταργήσει
η Κυβέρνηση τον απαράδεκτο νόµο ΣΥΡΙΖΑ για τις προσλήψεις
των εκπαιδευτικών, τον οποίο η Νέα Δηµοκρατία τότε καταψή-
φισε, τον διατηρεί και τον εφαρµόζει πλήρως και µάλιστα για
τρίτη φορά και χρόνο ανανεώνει τη θητεία των αντισυνταγµατικά
εκλεγµένων διευθυντών εκπαίδευσης. Συνεχίζει δε να κρατά «τι-
µωρηµένα» εννιακόσια στελέχη εκπαίδευσης (σχολικούς συµ-
βούλους και διευθυντές εκπαίδευσης) που έχουν αξιολογηθεί και
επιµορφωθεί. Αντί να ολοκληρώσει την πιστοποίηση της Πληρο-
φορικής και της Αγγλικής Γλώσσας στην Γ’ γυµνασίου, την εγ-
καταλείπει. Αντί να ενισχύσει την τεχνική και επαγγελµατική
εκπαίδευση και να τη συνδέσει µε τις παραγωγικές ανάγκες της
χώρας, αδιαφορεί πλήρως και την ίδια ακριβώς αδιαφορία δεί-
χνει και για την Ειδική Αγωγή. Δεν ασχολείται µε το να λύσει τα
προβλήµατα που υπάρχουν εκεί. Αντί να δώσει πραγµατικό πε-
ριεχόµενο στο εθνικό απολυτήριο, συνδέοντάς το µε την εισα-
γωγή στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, επιµένει στις δέσµες
και στο σύστηµα εισαγωγής ΣΥΡΙΖΑ. Αντί να προβλέψει την
πρόσληψη κοινωνικών λειτουργών και ψυχολόγων, δηµιουργεί
προβλήµατα µε τον ορισµό εκπαιδευτικών εµπιστοσύνης, που
λόγω βέβαια της φασαρίας που δηµιουργήθηκε εύλογα, τώρα
µετονοµάζει σε σύµβουλο σχολικής ζωής. 

Όσο για το θέµα της επαναφοράς της διαγωγής στους τίτλους
σπουδών, τι να πει κανείς; Εντελώς αναχρονιστικό και αντιπαιδα-
γωγικό µέτρο. Επιλέγει µε όρους τιµωρητικούς να επαναφέρει
το καθεστώς της αναγραφής της διαγωγής στο απολυτήριο, µια
παρέµβαση βαθύτατα συντηρητική. Είναι χαρακτηριστικό, κύριε
Πρωθυπουργέ, ότι η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής επιση-
µαίνει ότι: «η αναγραφόµενη στο απολυτήριο διαγωγή κατά τον

χρόνο κτήσης του τίτλου θα αποκαλύπτει στο διηνεκές στοιχεία
που µπορούν να οδηγήσουν σε δυσµενή αξιολόγηση, στιγµατι-
σµό ή ακόµα και δυσµενή διακριτή µεταχείριση ιδίως σε διαδι-
κασίες πρόσληψης». Δεν τα λέµε εµείς αυτά, η Επιτροπή της
Βουλής τα λέει. Με λίγα λόγια, στιγµατίζει τον µαθητή για όλη
του τη ζωή. Αυτό δεν είναι πρόοδος.

Άφησα ως τελευταία, αλλά πολύ σηµαντική παρατήρηση το
µείζον θέµα της αξιολόγησης. Για εµάς δίληµµα δεν υπάρχει. Εί-
µαστε υπέρ. Λέµε καθαρές κουβέντες. Είναι αναγκαία η αξιολό-
γηση των στελεχών της εκπαίδευσης. Σε καµµία περίπτωση,
όµως, η αξιολόγηση δεν πρέπει να έχει τιµωρητικό χαρακτήρα
και να προβάλλεται ως µέσο επιβολής ή και ως πανάκεια για τη
διόρθωση χρόνιων αδυναµιών και ελλείψεων. 

Η αξιολόγηση, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, θα πρέπει
να συνδέεται µε µέριµνα για σχολεία υποβαθµισµένων ή αγροτι-
κών ή παραµεθόριων περιοχών, λήψη µέτρων για τη µείωση των
µορφωτικών ανισοτήτων, δικαιότερη κατανοµή των πόρων ανά-
µεσα στις σχολικές µονάδες, αξιολόγηση δοµών και στελεχών,
αναµόρφωση προγραµµάτων σπουδών, διδακτικών µεθόδων και
πρακτικών και βέβαια, συστηµατική επιµόρφωση των εκπαιδευ-
τικών. Μέσω της αξιολόγησης θα πρέπει να ενθαρρύνουµε έναν
εκπαιδευτικό ελευθερίας και ευθύνης, δηµιουργίας και πρωτο-
βουλίας. 

Θα ήθελα να κάνω µια ξεχωριστή αναφορά στις κάµερες και
στην απευθείας µετάδοση του µαθήµατος µέσα από τις σχολικές
αίθουσες. Αυτή η συντηρητική στροφή είναι απόλυτα συµβατή
µε την αντίληψη που βλέπει τον υπολογιστή ως δάσκαλο, που
χρησιµοποιεί τα ψηφιακά εργαλεία, όχι για την ανανέωση της δι-
δακτικής πράξης, αλλά και την αναβίωση και ενίσχυση του δα-
σκαλοκεντρικού µετωπικού µοντέλου διδασκαλίας που αξιοποιεί
τις νέες τεχνολογίες στο σχολείο ως εργαλεία εποπτείας και
ελέγχου. 

Υπήρχαν επιλογές για την υποστήριξη των µαθητών που δεν
προσέρχονταν στο σχολείο µε τις σύγχρονες και ασύγχρονες µε-
θόδους, όπως ακριβώς προτείναµε στο Κίνηµα Αλλαγής. Δεν κά-
νατε όµως αυτή την επιλογή. Επιλέξατε την απευθείας αναµετά-
δοση, δηλαδή τη ζωντανή εκτέλεση της διδακτικής πράξης που
βεβαίως, καταδικάστηκε σχεδόν από το σύνολο της εκπαιδευτι-
κής κοινότητας και έγινε κόλαφος για την πολιτική σας αντίληψη.

Επαναλαµβάνω τη δική µας άποψη: «Ναι», στην εξ αποστά-
σεως εκπαίδευση. «Όχι», στην τάξη στούντιο. Με λίγα λόγια, γνώ-
ση για όλους, τεχνολογία παντού.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν τίθεται για µας ζήτηµα αν κα-
ταψηφίζουµε ή όχι αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι αυτονόητη πράξη
ευθύνης, συνέπειας και ιδεολογικής ταυτότητας η καταψήφισή
του απέναντι στους µαθητές, απέναντι στους εκπαιδευτικούς,
απέναντι στους ταλαιπωρηµένους γονείς, απέναντι στο σύνολο
της ελληνικής κοινωνίας. 

Οι ανισότητες θεριεύουν γύρω µας. Και εσείς αντί να ρίξετε
το βάρος στο ξερίζωµά τους που είναι η δυνατότητα κάθε παι-
διού να φτάσει εκεί που ονειρεύεται θέλετε άλλη µια γενιά πολι-
τών να είναι δέσµια της οικονοµικής δυνατότητας των γονιών
τους. 

Ο κόσµος αλλάζει, εσείς, όµως, όχι. Οι εκπαιδευτικές πολιτικές
πρέπει να έχουν προτεραιότητα την αναστροφή της αρνητικής
µαθησιακής τάσης, τη ραγδαία βελτίωση των επιδόσεων όλων
των µαθητών και την αριστεία, ταυτόχρονα µε τη µείωση των ανι-
σοτήτων.

Για να βγούµε από την κρίση, χρειάζεται να επενδύσουµε στη
γνώση και στη νέα γενιά. Και εσείς δεν κάνετε σήµερα τίποτα
από τα δύο. Αντίθετα, µε την πολιτική σας παγιώνονται και διευ-
ρύνονται οι ανισότητες. Σπαταλάτε µια ευκαιρία σε βάρος της
νέας γενιάς. Έτσι, όχι απλά δεν ανοίγετε δρόµους επιστροφής
των νέων που έφυγαν στο εξωτερικό, αλλά καταδικάζετε και τη
γενιά που έρχεται και καταδικάζετε τη χώρα µας σε ένα διαρκές
brain drain. 

Για εµάς, την παράταξη της αλλαγής και της ελπίδας, η εκπαί-
δευση είναι το βασικό µέσο κοινωνικής απελευθέρωσης, ανάπτυ-
ξης και συλλογικής ευηµερίας. Είναι ο δρόµος προς την κοινω-
νική ισότητα, χωρίς στερεότυπα, αποκλεισµούς και περιθώρια.
Είναι το πιο σηµαντικό κεφάλαιο του νέου κοινωνικού συµβο-
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λαίου, µιας και έχω ακούσει τώρα ότι όλοι αντιγράφετε τις δικές
µας φράσεις, πρακτικές και ιστορία, τολµώ να πω. Είναι το πιο
σηµαντικό, να προχωρήσουµε χωρίς στερεότυπα, αποκλεισµούς
και περιθώρια. Είναι το πιο σηµαντικό λοιπόν, κεφάλαιο που έχει
ανάγκη η πατρίδα µας σε αυτήν τη νέα εποχή των µεγάλων κιν-
δύνων, αλλά και των µεγάλων ευκαιριών. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, µόλις σπαταλήσατε µία από αυτές.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα λάβει τον λόγο
αµέσως µετά εκ µέρους της Κυβερνήσεως, ο Υπουργός Επικρα-
τείας, καθηγητής, ο κ. Γεραπετρίτης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχεται
σε συνέχεια µιας σειράς µεταρρυθµιστικών ενεργειών της πα-
ρούσας Κυβέρνησης, η οποία ξεκίνησε µε τη συγκρότηση της
Εθνικής Αρχής για την Ανώτατη Εκπαίδευση, συνεχίστηκε µε τη
χρηµατοδότηση και την έρευνα και πλέον, καταλήγει σε ένα συ-
νολικό κάθετο οικοδόµηµα που αφορά την εκπαίδευση. Θα ακο-
λουθήσουν και άλλες συναφείς ενέργειες, έτσι ώστε το δυναµικό
µεταρρυθµιστικό πλάνο να ολοκληρωθεί σε πολύ σύντοµο χρό-
νο. Αυτό θα περιλαµβάνει την επαγγελµατική εκπαίδευση, τις
δοµές υποστήριξης εκπαιδευτικού υλικού και την τριτοβάθµια
εκπαίδευση. 

Εάν κάποιος θέλει να χαρακτηρίσει το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο, νοµίζω ότι θα µπορούσε να το συνοψίσει σε τρεις θεµελιώ-
δεις άξονες: καθολική αξιολόγηση, ανοικτή εκπαίδευση και διαρ-
κής εγρήγορση. 

Η καθολική αξιολόγηση είναι µέσα στο γονιδίωµα της παρού-
σας διακυβέρνησης. Ήδη, εισάγεται αµέσως η αξιολόγηση των
σχολικών µονάδων, καθώς επίσης και του εκπαιδευτικού έργου,
η οποία θα έχει και εσωτερικό και εξωτερικό χαρακτήρα. Ενι-
σχύονται όλες οι µορφές αξιολόγησης. Τίθεται πλαίσιο για τις
µετεγγραφές, έτσι ώστε να διασφαλίζεται η ελάχιστη αξιοκρα-
τική συνέπεια για να µπορεί να υπάρξει η µετεγγραφή και τίθεται
προαγωγικός βαθµός.

Ο δεύτερος πυλώνας της διαρκούς εγρήγορσης είναι –νοµίζω-
εκείνο που χαρακτηρίζει το νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο αντανα-
κλά στην πραγµατικότητα την προσαρµογή στις αναγκαίες συν-
θήκες µιας σύγχρονης εκπαίδευσης, η οποία δεν είναι στείρα
περιεχοµένου, αλλά ακολουθεί τα µοντέλα, τα οποία βρίσκονται
στις βέλτιστες πρακτικές. 

Έχουµε νέες εκπαιδευτικές ενότητες, εργαστήρια, τα οποία
αφορούν πολύ σύγχρονες και καινοτόµες οµάδες, όπως είναι η
οικολογία, ο εθελοντισµός, η σεξουαλική αγωγή, η επιχειρηµα-
τικότητα, η ροµποτική, οι νέες τεχνολογίες. Επιπλέον, υπάρχει η
λογική των µαθηµάτων που ακολουθείται σχεδόν στο σύνολο των
προηγµένων εκπαιδευτικών συστηµάτων που διευκολύνει στην
πραγµατικότητα µια ολιστική παιδεία. Ουσιαστικά, δηλαδή, οποι-
οσδήποτε βρίσκεται σε µία κατεύθυνση πρέπει να ακολουθεί και
µάθηµα, το οποίο βρίσκεται στην αντίθετη κατεύθυνση, έτσι ώστε
ακριβώς να διασφαλίζεται ότι δεν πρόκειται για στείρα εκπαί-
δευση, αλλά για ουσιαστική παιδεία. Και βέβαια, παράλληλα,
υπάρχει η διπλή µοριοδότηση στις ευάλωτες περιοχές που γνω-
ρίζουµε όλοι ότι υποφέρουν στο επίπεδο της εκπαίδευσης. 

Τέλος, έχουµε την ανοικτή εκπαίδευση, µια εκπαίδευση η
οποία θα είναι ανοικτή στον κόσµο, εξωστρεφής. Θα δέχεται τα
ερεθίσµατα. Θα διδάσκεται γλώσσα ξένη από το νηπιαγωγείο.
Θα υπάρχει ενίσχυση στις πρώτες τάξεις του δηµοτικού, αλλά
κυρίως µια µεγάλη εξωστρέφεια των ελληνικών πανεπιστηµίων
που γνωρίζουν ότι έχουν το παιδαγωγικό δυναµικό να µπορέσουν
να πρωτοπορήσουν στην Ευρώπη και τον κόσµο µε την καθιέ-
ρωση µόνο µε απόφαση των ίδιων πανεπιστηµίων της δυνατότη-
τας προπτυχιακών ξενόγλωσσων µαθηµάτων, είτε κοινών είτε
διπλών µε ξένα πανεπιστήµια, µία καινοτοµία, η οποία αισθάνοµαι
ότι θα φέρει µια πραγµατική επανάσταση στον χώρο του ελληνι-
κού πανεπιστηµίου. 

Άλλα ζητήµατα τα οποία από µακρού χρόνου έχουν λυθεί σε
προηγµένες εκπαιδευτικές τάξεις στην Ελλάδα έρχονται έστω
καθυστερηµένα, για να µπορέσει εν τέλει να µετατραπεί αυτό το
οποίο όλοι επιθυµούµε, δηλαδή η εκπαίδευση, σε µια γνήσια παι-

δεία. Θα είναι ο µεγαλύτερος τόκος τον οποίο θα αποκοµίσει η
κοινωνία µας, όπως θα έλεγε και ο Βενιαµίν Φραγκλίνος.

Θα ήθελα να µιλήσω λίγο παραπάνω -θα µου επιτρέψετε- για
το ζήτηµα των πρότυπων και των πειραµατικών για το οποίο έχω
µια µεγάλη ευαισθησία. Από πέντε πηγαίνουµε στα είκοσι οκτώ
πρότυπα και στα τριάντα τέσσερα πειραµατικά σχολεία. Ουσια-
στικά επανέρχεται η παιδεία η οποία ήδη από τον 19ο αιώνα είχε
καθιερωθεί στην Ελλάδα µε τα τρία µεγάλα πρότυπα σχολεία:
την Ιωνίδειο, τη Βαρβάκειο και τη Ζωσιµαία Σχολή Ιωαννίνων που
αργότερα εντάσσεται στο δηµόσιο σύστηµα. Ουσιαστικά δηλαδή
αντανακλούν τη βασική αρχή η οποία έχει να κάνει µε την αξιο-
κρατία στην εκπαίδευση. 

Ακούω το επιχείρηµα µε προσοχή, ότι πρόκειται για µια µορφή
εκπαίδευσης η οποία προάγει την ανισότητα και τον ελιτισµό. Θα
µου επιτρέψετε να πω ότι πρόκειται για στρέβλωση της δοµής.
Και τούτο διότι τόσο σε επίπεδο ατοµικό όσο και σε επίπεδο θε-
σµικό τα πρότυπα και τα πειραµατικά σχολεία ουσιαστικά συντε-
λούν στην αναβάθµιση και των µαθητών και της εκπαίδευσης
συνολικά. 

Σε επίπεδο ατοµικό διότι αυτό το οποίο συµβαίνει είναι ακρι-
βώς η άρση των κοινωνικών ανισοτήτων µέσω της διευκόλυνσης
για να υπάρξει κοινωνική κινητικότητα µεταξύ των τάξεων. Ου-
σιαστικά δηλαδή να δοθεί η γνήσια ευκαιρία η ισότητα των ευ-
καιριών που είναι η ουσιαστική ισότητα να µπορέσουν όλα τα
παιδιά να ενταχθούν σε ένα σχολείο που θα καλλιεργήσει ακόµη
περισσότερο και θα προάγει τις δικές τους δεξιότητες στο επί-
πεδο το οποίο να µπορούν να ανταποκριθούν. 

Αυτό είναι η δική µας παράδοση. Δεν πρέπει να αγνοούµε τη
δική µας παράδοση. Και την αρχαιοελληνική παράδοση. Έλεγε
ο Ξενοφών: Αι άρισται δοκούσαι είναι φύσεις µάλιστα παιδείας
δέονται. Εκείνοι οι οποίοι είναι άριστοι κατ’ εξοχήν θέλουν ειδι-
κής εκπαίδευσης. 

Αλλά και σε επίπεδο θεσµικό η βελτίωση συνολικά της εκπαί-
δευσης µέσω των πρότυπων και των πειραµατικών σχολείων δεν
µπορεί να αγνοηθεί. Η σώρευση της γνώσης δεν είναι αρκετή. Η
παιδεία πρέπει να εµπνέει την εξέλιξη. Και η έµπνευση αυτή για
την εξέλιξη έρχεται ακριβώς όταν θέτουµε υψηλούς στόχους. 

Προσέξτε τη διαφορά. Η λογική είναι ότι επιθυµία µας είναι
όλα τα σχολεία να καταστούν πρότυπα. Είναι στην πραγµατικό-
τητα η ισότητα, αλλά ισότητα προς τα πάνω, όχι ο ελάχιστος κοι-
νός παρονοµαστής τον οποίο θέλουν όλοι στο πλαίσιο ενός
εξισωτισµού ο οποίος έχει ξεπεραστεί σε οποιαδήποτε χώρα του
κόσµου. 

Εκείνο το οποίο είναι κρίσιµο στο νοµοσχέδιο είναι ότι δίδεται
η δυνατότητα σε όλες τις σχολικές µονάδες από το επόµενο δι-
δακτικό έτος ήδη να µπορέσουν να ενταχθούν στο πρόγραµµα
των πρότυπων και των πειραµατικών έτσι ώστε εν δυνάµει όλα
τα σχολεία της χώρας να µπορούν στην πραγµατικότητα να κα-
ταστούν πρότυπα και πειραµατικά: η απόλυτη απόδειξη ότι βα-
δίζουµε σε ένα σχολείο το οποίο θα είναι γνήσια καλύτερο για
όλους. 

Θα µου επιτρέψετε µια µικρή προσωπική αναφορά. Σήµερα
δεν ήταν η καλύτερη µέρα να βρεθώ στο έδρανο του αγορητή
λόγω ενός προβλήµατος υγείας, αλλά δεν µπορούσα να χάσω
αυτήν την ευκαιρία, το αισθανόµουν ως χρέος απέναντι στους
δικούς µου δασκάλους και το αισθανόµουν και ως, αν θέλετε, µια
ανεκπλήρωτη προφητεία. 

Δεν µπορούσα να αγνοήσω το επιχείρηµα το οποίο άκουσα ότι
εγώ επειδή είµαι προϊόν ενός προτύπου σχολείου και προϊόν συ-
νολικά της δηµόσιας εκπαίδευσης, είµαι κατά ένα αµάχητο τεκ-
µήριο και προϊόν της ελίτ που παράγει ο τόπος. 

Θέλω να δηλώσω σήµερα µε ταπεινότητα ότι αισθάνοµαι ευ-
γνωµοσύνη που προέρχοµαι από ένα πρότυπο δηµόσιο σχολείο,
την Ιωνίδειο Πρότυπο Σχολή Πειραιά. Ήταν εκείνη η οποία µου
άνοιξε τον δρόµο για να µπορέσω να έλθω µετά στη Νοµική, στη
συνέχεια να έλθω στην ακαδηµαϊκή ζωή και να βρίσκοµαι σήµερα
ανάµεσά σας. 

Είναι εκεί που στην πραγµατικότητα είδα τι σηµαίνει γνήσια
παιδεία και εκεί δεν θα βρισκόµουν διότι δεν είχα τους ανα-
γκαίους πόρους. Εγώ προέρχοµαι από µια πολύ µικρή κοινωνικά
οικογένεια, δεν είχαµε τους πόρους. Αυτό µου άνοιξε τον δρόµο
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και αισθάνοµαι σήµερα ευγνωµοσύνη. 
Και η δική µου αυτή µικρή ιστορία είναι ιστορία πολλών ανθρώ-

πων της δικής µου γενιάς που τα πρότυπα και τα πειραµατικά
σχολεία τούς άνοιξαν τον δρόµο της καταξίωσης, της κοινωνικής
κινητικότητας, ενός καλύτερου µέλλοντος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και θέλω να πω ότι αισθάνοµαι πολύ µεγάλη τιµή. Είναι η µόνη

τιµή που µπορώ να αισθανθώ το γεγονός ότι ό,τι έκανα χάρη στο
δηµόσιο σύστηµα εκπαίδευσης, στο οποίο χρωστάω το πού βρί-
σκοµαι σήµερα, το έκανα χωρίς συνειδησιακές εκπτώσεις, βρι-
σκόµενος πάντοτε να ανεβαίνω σκαλί-σκαλί την κοινωνική κινη-
τικότητα, για να βρεθούµε σήµερα εδώ που βρισκόµαστε. 

Αν αυτή η διαδροµή µε καθιστά ένα ελιτίστικο προϊόν, τότε
θέλω να πω ότι αποδέχοµαι ότι είµαι ελίτ. Αµφισβητώ όµως απο-
λύτως τα κίνητρα όλων εκείνων που θεωρούν ελίτ εκείνους τους
ανθρώπους οι οποίοι ξεχώρισαν χάρη στο δηµόσιο σύστηµα εκ-
παίδευσης απέναντι σε οποιεσδήποτε προκαταλήψεις ή σε οποι-
ονδήποτε κοµµατικό σωλήνα. 

Και χαίροµαι επίσης για το γεγονός της ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας, γιατί εδώ θα φανεί η ατοµική λογοδοσία. Θέλω να δω τους
αγαπηµένους µου φίλους και συναπόφοιτους, τον Θανάση Πα-
φίλη, τον Γιώργο Κατρούγκαλο, να δω αν αισθάνονται το ίδιο επί-
πεδο ευγνωµοσύνης απέναντι στους καθηγητές µας της
Ιωνιδείου, οι οποίοι µας έδωσαν τα φώτα για να µπορέσουµε σή-
µερα όλοι να βρισκόµαστε εδώ. Διότι εκεί ήταν παιδιά µόνο χα-
µηλών κοινωνικών τάξεων. Δεν ήταν κανένας ελιτιστής. Όλοι
προέρχονταν από την Περιφέρεια του Πειραιά και όλοι σήµερα
προσφέρουν στην πατρίδα. 

Σήµερα συγκρούονται δύο κοσµοθεωρίες. Είναι η κοσµοθεω-
ρία η οραµατική που θέλει στην πραγµατικότητα υψηλούς στό-
χους, µια ενατένιση του µέλλοντος και είναι και η µετριοκρατική
η οποία θέλει µια ισοπέδωση προς τα κάτω. Ό,τι δεν µπορούµε
να φτάσουµε θα πρέπει να το κατεβάσουµε, στο όνοµα ενός από-
λυτου και ξεπερασµένου εξισωτισµού. 

Θέλω κλείνοντας να ευχαριστήσω τους δασκάλους µου. Σή-
µερα εκπληρώνω ένα χρέος απέναντι σε αυτούς. Διότι πρώτα απ’
όλα, µου έδωσαν ένα υπόδειγµα ζωής. Και ξέρετε, το υπόδειγµα
ήταν ότι οι δάσκαλοι εκείνοι είχαν την ταπεινότητα να αξιολο-
γούνται κάθε µέρα. Την αξιολόγηση που σήµερα αρνούµαστε
όλοι! Και είχαν την ταπεινότητα να δέχονται αξιολόγηση ακόµη
και από τους µαθητές τους. Και αυτό το υπόδειγµα το διατηρώ
µέχρι σήµερα. 

Και αισθάνοµαι ευγνωµοσύνη στους δασκάλους και κυρίως,
ευθύνη απέναντι στις νεότερες γενιές και τους φοιτητές µου. Σή-
µερα είναι ευκαιρία µε την ψήφο µας να ανοίξουµε ένα µεγάλο
παράθυρο. Αντί να έχουµε το κάτοπτρο της κλειστής παιδείας
που βλέπει µόνο τον εαυτό της, ας ανοίξουµε επιτέλους ένα µε-
γάλο παράθυρο για τις επόµενες γενιές. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα µιλήσει ο κ. Κου-
τσούµπας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, µετά οµιλεί ο Πρωθυπουργός κ.
Μητσοτάκης και µετά ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος. 

Ας προετοιµάσουµε τώρα το Βήµα, διότι µπορεί να έχουµε
πολύ καλά αποτελέσµατα στην αντιµετώπιση της πανδηµίας,
αλλά καραδοκεί -και πρέπει κι εµείς να το δείξουµε αυτό στην
κοινωνία τώρα που γίνεται το άνοιγµα- ο κίνδυνος και παραµένει
ζωντανός. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, φέρατε ένα νοµοσχέδιο
προς διαβούλευση µέσα στην πανδηµία, µε κλειστά σχολεία, πα-
νεπιστήµια, χωρίς να υπάρχει ουσιαστική δυνατότητα στον κόσ-
µο της εκπαίδευσης, τους µαθητές, τους εκπαιδευτικούς, τους
γονείς, τους φοιτητές να συζητήσουν, να οργανώσουν γενικές
συνελεύσεις. 

Φυσικά η κυρία Υπουργός είπε ότι εν µέσω πανδηµίας ο κό-
σµος µπορούσε να τοποθετηθεί µέσω της διαβούλευσης. Η δια-

βούλευση έγινε. Τι συµπέρασµα βγάλατε, κύριοι της Κυβέρνη-
σης; 

Η µεγάλη πλειοψηφία των σχολείων στη διαβούλευση είναι αρ-
νητική στο νοµοσχέδιό σας. Έχετε στρέψει εναντίον σας το σύ-
νολο του κόσµου της εκπαίδευσης. Είναι αυτός ο κόσµος που
αγωνιά πραγµατικά. Είναι οι εκπαιδευτικοί που δίνουν τη µάχη
για να στηρίξουν τους µαθητές, τα παιδιά τους µε όλα τα µέσα
και παράλληλα διεκδικούν, αγωνίζονται. Είναι οι γονείς που προ-
σπαθείτε να τους κάνετε συνενόχους για τα µεγάλα αδιέξοδα
του συστήµατος, που υπερασπίζεστε, µε την επίκληση της ατο-
µικής –πάλι- ευθύνης, όταν εσείς αποποιείστε τη δική σας κρα-
τική ευθύνη για να στηρίξετε ουσιαστικά τα σχολεία. Όµως, υπο-
χρεωτικότητα στην εκπαίδευση σηµαίνει ότι το κράτος είναι υπο-
χρεωµένο να διασφαλίζει όλους τους όρους για την ουσιαστική
και ισότιµη πρόσβαση των µαθητών στη γνώση και όχι να πετάει
το µπαλάκι στους γονείς. Είναι οι µαθητές που δεν φτάνει που
ήταν κλεισµένοι για τρεις µήνες στους τέσσερις τοίχους των σπι-
τιών τους, τώρα τους βάζετε και άλλα εµπόδια για να µορφω-
θούν. Από τη µια, θεωρούνται ώριµοι για να ψηφίζουν και να
εκλέγουν βουλευτές στο ελληνικό Κοινοβούλιο και από την άλλη,
εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης, τους αποκλείσατε από το να το-
ποθετηθούν στο νοµοσχέδιο, αυτό που συζητάµε σήµερα, στην
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής. Αυτό είναι υπο-
κρισία. 

Επίσης, είναι οι φοιτητές, που γίνονται µπαλάκι ανάµεσα σε
Υπουργείο Παιδείας και διοικήσεις πανεπιστηµίων για το πότε και
πώς θα γίνει εξεταστική, για το πότε θα ολοκληρώσουν τις σπου-
δές. Εδώ πλέον η κατάσταση είναι, τουλάχιστον, εξοργιστική. 

Η Κυβέρνηση δεν έχει κάνει απολύτως τίποτα, δεν έχει κάνει
τίποτα για να διασφαλίσει όρους οµαλής ολοκλήρωσης του εξα-
µήνου και της εξεταστικής, µε αποτέλεσµα οι φοιτητές να πο-
ρεύονται στα τυφλά και οι διδάσκοντες να καλούνται να ανα-
καλύψουν τρόπους τετραγωνισµού του κύκλου. 

Αναρωτιόµαστε -και µαζί µας, βέβαια, αναρωτιέται και ο κό-
σµος που µας παρακολουθεί, που ζει αυτή την κατάσταση στην
εκπαίδευση- είναι δυνατόν πάνω σε αυτήν την προβληµατική κα-
τάσταση στην εκπαίδευση των παιδιών µας να παίζεται ανάµεσα
στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και τον ΣΥΡΙΖΑ µια κα-
κοπαιγµένη παράσταση µε µοιρασµένους ρόλους και γνωστό σε-
νάριο, µε τίτλο «είπε ο γάιδαρος τον πετεινό κεφάλα»; Δηλαδή,
µήπως πρέπει ο λαός και η νεολαία να σας ευχαριστεί κιόλας;
Και για ποιο πράγµα ακριβώς να σας ευχαριστεί; Για το ότι θέ-
λετε να κάνετε reality τη µαθητική ζωή των παιδιών µας µε την
απαράδεκτη τροπολογία; Για το ότι στα δηµοτικά σχολεία δεν
λειτουργούν τα ολοήµερα; Τι θα κάνουν οι γονείς που εργάζον-
ται; Μήπως θέλετε να σας πουν «ευχαριστώ» για το ότι, ενώ όλοι
µιλάνε για αποφυγή συνωστισµού, ανεβάζετε µε νόµο τον -ούτως
ή άλλως απαράδεκτο- ανώτατο αριθµό µαθητών ανά τάξη στα
νηπιαγωγεία και στα δηµοτικά στους είκοσι πέντε, κάτι που θα
έχει ως αποτέλεσµα µειώσεις, συγχωνεύσεις τµηµάτων ή ακόµα
και αναγκαστικές µετακινήσεις παιδιών σε σχολεία εκτός τόπου
κατοικίας τους. Για το ότι ακόµα περιµένουµε µόνιµους διορι-
σµούς εκπαιδευτικών στα σχολεία; Και πως θα ξεκινήσουν τα µα-
θήµατα τον Σεπτέµβριο; Εκ περιτροπής; 

Να σας ευχαριστήσουν για το ότι συνεχίζετε να στριµώχνετε
τετράχρονα και πεντάχρονα σε κοντέινερ, σε προαύλια γυµνα-
σίων και λυκείων; Γιατί δεν καταργείτε αυτό το απαράδεκτο
άρθρο που ψηφίστηκε επί ΣΥΡΙΖΑ; 

Εσάς, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, -επειδή δεν πάει και πολύς
καιρός που έχετε κυβερνήσει και δεν ξεχνά ο λαός µας- για ποιο
πράγµα ακριβώς να σας ευχαριστήσουµε; Για να ανοίξατε την
όρεξη στη Νέα Δηµοκρατία για να ολοκληρώσει τη µετατροπή
του λυκείου σε µια απέραντη εξεταστική αρένα µε τον περιβόητο
νόµο Γαβρόγλου; Εσείς δεν µιλήσατε για πανελλαδικού τύπου
εξετάσεις που τώρα η Κυβέρνηση υλοποιεί µε την τράπεζα θε-
µάτων; Εσείς δεν είπατε ότι το λύκειο πρέπει να γίνει φροντιστή-
ριο για να αποκαταστήσει τον ρόλο του, για να µην πηγαίνουν τα
παιδιά φροντιστήρια και να µην κάνουν απουσίες στην Γ’ λυκείου
στο τέλος της χρονιάς; 

Μήπως µειώθηκαν τα φροντιστήρια φέτος; Είναι ρητορικό το
ερώτηµα, γιατί δεχθήκατε τα συγχαρητήρια από τις µεγάλες
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αλυσίδες φροντιστηρίων, τα ίδια συγχαρητήρια, βέβαια, που δέ-
χεται σήµερα και η Νέα Δηµοκρατία. Αυτοί κάτι ξέρουν καλύ-
τερα.  

Μήπως να σας ευχαριστήσουν οι αναπληρωτές που τους βά-
λατε να κυνηγούν χαρτιά και πιστοποιήσεις και να πληρώνουν και
από πάνω; Εσείς που είπατε ότι το αίτηµα για τριάντα χιλιάδες
µόνιµους διορισµούς είναι λαϊκίστικο και ακραίο, άραγε το πι-
στεύετε ακόµα; 

Τέλος, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, µην κλαίτε και τόσο πολύ
για το ολοήµερο που δεν λειτουργεί. Ποιος ψήφισε τον νόµο που
καταργεί τον σταθερό δάσκαλο στο ολοήµερο δηµοτικό; Δυστυ-
χώς, αυτή είναι η κατάσταση σήµερα. 

Και εσείς, κυρία Κεραµέως, τι αντιπροτείνετε; Αναβάθµιση λέ-
τε. Όντως, πολύ ωραία λέξη. Γι’ αυτό και σχεδόν όλα τα νοµο-
σχέδια για την παιδεία, όλων των κυβερνήσεων την εµπεριέχουν.
Έχετε ταράξει την παιδεία στην αναβάθµιση. Γι’ αυτό και γίνονται
οι διαδηλώσεις, γιατί –τάχα- δεν θέλουν άλλη αναβάθµιση οι εκ-
παιδευτικοί, οι γονείς, οι µαθητές, οι φοιτητές; Ας σοβαρευτείτε
επιτέλους! 

Έχετε βάλει και διάφορα τρολ, παπαγαλάκια που κρύβουν τις
διεκδικήσεις των φοιτητικών συλλόγων που ζητάνε να παρθούν
ουσιαστικά µέτρα για να γίνει η εξεταστική, ακόµα και δια ζώσης.
Και τολµάνε να µιλάνε για τεµπελιά και ήσσονα προσπάθεια. Βά-
ζετε στο στόχαστρο, κύριοι της Κυβέρνησης, το φοιτητικό κίνηµα
που αγωνίζεται, αλλά τελικά δεν θα σας περάσει. 

Για πείτε µας, λοιπόν, στο συγκεκριµένο, γιατί δεν παίρνετε
απόφαση να διατεθούν µια σειρά συνεδριακά κέντρα των ΑΕΙ για
τις εξετάσεις και διά ζώσης. Τα έχετε για τις µεγάλες επιχειρή-
σεις και τον συνεδριακό τουρισµό µόνο. Για αυτό δεν τα δίνετε
για τους φοιτητές; 

Κυρίες και κύριοι, ας µιλήσουµε για την ουσία του νοµοσχε-
δίου που φέρατε. Έχετε βρει την καραµέλα που πιπιλίζει ο ΟΟΣΑ
και η Ευρωπαϊκή Ένωση και τη χρησιµοποιούσε και ο ΣΥΡΙΖΑ µε
άλλο περιτύλιγµα, βεβαίως, τότε. Τι λέτε; αξιολόγηση ίσον ανα-
βάθµιση της ποιότητας. Επικαλείστε, µάλιστα, το γεγονός –ψευ-
δώς-, ότι δεν υπάρχει αξιολόγηση της εκπαίδευσης στην Ελλάδα
σε αντίθεση µε άλλα καπιταλιστικά κράτη. Θα σας απαντήσουµε
και σε αυτό. 

Μήπως γνωρίζετε το περίφηµο κείµενο του Υπουργείου Παι-
δείας των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής του 2008 µε τίτλο «Ένα
έθνος υπό λογοδοσία»; Σε αυτό το κείµενο, λοιπόν, έµπαινε άλλη
µια φορά ο στόχος για επέκταση της αξιολόγησης της εκπαιδευ-
τικής διαδικασίας. 

Τι έχουν καταφέρει µέχρι σήµερα στις Ηνωµένες Πολιτείες;
Παρακολουθήστε και κανένα βιντεάκι στο διαδίκτυο και θα τα
δείτε. Θα δείτε εκεί απόφοιτους λυκείου ή και κολλεγίου να µην
ξέρουν την ιστορία του τόπου τους, να µην ξέρουν που βρίσκον-
ται µια σειρά χώρες ανά τον κόσµο. Μην αναφέρω καν τις διά-
φορες ανορθολογικές θεωρίες συνωµοσίας που δίνουν και
παίρνουν σε µια χώρα µε αξιολογηµένο –υποτίθεται, για να µην
ξεχνιόµαστε- εκπαιδευτικό σύστηµα. Και µας τα παρουσιάζετε
όλα αυτά ως καινοτόµα και σύγχρονα. Θα πείτε «εδώ είναι Ελ-
λάδα, εδώ είναι Ευρώπη, έχουµε άλλη κουλτούρα, άλλη νοοτρο-
πία». 

Μήπως, όµως, τέτοια προβλήµατα δεν εµφανίζονται και στην
Ευρώπη; Τόσοι και τόσοι ακαδηµαϊκοί παραπονούνται για το επί-
πεδο των φοιτητών τους σε κράτη µε ισχυρή κουλτούρα αξιολό-
γησης, για να αναφέρω και µια φράση του κ. Γαβρόγλου, που
µας έλεγε ότι αυτό –δήθεν- λείπει από την Ελλάδα. 

Τι πάει να πει ότι το σχολείο αποτιµά τη δουλειά του µε βάση
τα µαθησιακά αποτελέσµατα και µάλιστα αναρτά τα πορίσµατα
της αξιολόγησης στο διαδίκτυο; Και ποιος έχει την ευθύνη για
τα µαθησιακά αποτελέσµατα; Το σχολείο, οι εκπαιδευτικοί, η οι-
κογένεια; Προσέξτε, γιατί θα οδηγήσετε σε µια κατάσταση, όπου
τα σχολεία θα είναι και µε τη βούλα πλέον του νόµου σχολεία
ηµιµάθειας πολλών ταχυτήτων. 

Αλλού, λοιπόν, είναι το πρόβληµα. Αυτή η όµορφη λεξούλα της
«αξιολόγησης», που ακούγεται συµπαθητικά, γίνεται πρόβληµα
για την εκπαιδευτική διαδικασία, γιατί θέλει να ελέγξει τους αν-
τιδραστικούς σκοπούς της εκπαίδευσης, που εσείς και οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις υπηρετείτε διαχρονικά. 

Άλλωστε µήπως οι εκπαιδευτικοί δεν αξιολογούν και σήµερα
τη δουλειά τους όταν βγαίνουν από το µάθηµα; Δεν εκτιµούν τι
πήγε ή δεν πήγε καλά; Σε ποιους µαθητές πρέπει να σκύψουν
παραπάνω; Μήπως πρώην µαθητές δεν βλέπουν παλιούς δασκά-
λους τους και τρέχουν να τους χαιρετήσουν, όπως έλεγε πριν ο
κ. Γεραπετρίτης, γιατί στα πιο ευαίσθητα χρόνια της ζωής τους
οι τελευταίοι τους στήριξαν, τους δώσανε έµπνευση; Για τέτοια
αξιολόγηση µιλάτε; 

Αν µιλάτε για τέτοια αξιολόγηση σας ενηµερώνουµε ότι γίνεται
και σήµερα, όπως γινόταν και σε άλλες εποχές. 

Φροντίστε, λοιπόν, να στηρίξετε τους εκπαιδευτικούς και τους
µαθητές παραπέρα σε αυτό, δηλαδή επιµορφώστε επιτέλους ου-
σιαστικά και επιστηµονικά τους εκπαιδευτικούς µας µε σύγχρονα
βιβλία παιδαγωγικά γραµµένα που θα αντανακλούν την αντικει-
µενική πραγµατικότητα και όχι όπως σήµερα µε τα διάφορα σχο-
λικά βιβλία, που λένε στους εκπαιδευτικούς να πουν στους
µαθητές ότι υπάρχουν πολλές αλήθειες που διδάσκουν τη µη-
τρική γλώσσα από συνταγές µαγειρικής. 

Σας µάρανε τάχα να βάλετε την αγγλική γλώσσα από το νη-
πιαγωγείο, λες και αυτό είναι που µας λείπει τώρα και όλα τα
άλλα τα έχουµε λυµένα. Άλλες είναι οι προτεραιότητες, κυρία
Υπουργέ, για την προσχολική ηλικία. Φτιάξτε χώρους άθλησης,
σχολικούς κήπους για τα νήπια, τους άλλους µαθητές. Τα άλλα
θα έρθουν έστω και λίγο αργότερα, µην ανησυχείτε.

Μα, θα µας πείτε, εµείς θέλουµε ένα σχολείο που θα δίνει σύγ-
χρονες γνώσεις, όχι στείρα αποµνηµόνευση, αλλά βιωµατική µά-
θηση -το λέτε- και ότι αυτές είναι µάλιστα οι ήπιες δεξιότητες
που βάζουµε στο σχολείο. Τα πράγµατα, όµως, είναι πολύ σο-
βαρά και είναι τόσο σοβαρά που για αυτό το ζήτηµα των δεξιο-
τήτων έχετε και την πλήρη στήριξη και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΚΙΝΑΛ
και είναι τόσο σοβαρά, γιατί αυτό απαιτεί διακαώς και η Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Αυτή η εµµονή σας, όµως, για τις δεξιότητες δείχνει και την
αντιδραστικότητα του συστήµατος που υπηρετείτε. Είναι η απάν-
τηση που δίνει ο ίδιος ο καπιταλισµός στο τι άνθρωπο, τι εργα-
ζόµενο θέλει να βγάλει το σχολείο για να είναι αποδοτικός και
εκµεταλλεύσιµος, δηλαδή ακόµα πιο φθηνός για το µεγάλο κε-
φάλαιο, για να καταπίνει αµάσητα τις φθαρµένες αξίες και να τις
θεωρεί ότι είναι και για το δικό του συµφέρον. 

Όλα αυτά, βεβαίως, συνιστούν το ταξικό περιεχόµενο της πο-
λιτικής σας και όχι γενικά και αφηρηµένα η λαϊκή καταγωγή κά-
ποιων Βουλευτών, όπως άκουσα χτες να λέει µια Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας, η οποία έλεγε ότι παθαίνει αλλεργία όταν
ακούει για την ταξικότητα στην εκπαίδευση. 

Αναρωτιόµαστε τι θα πείτε στους µαθητές για τις εξαρτήσεις
όταν παίρνετε αποφάσεις που συντηρούν και διαιωνίζουν την
εξάρτηση, την κάθε είδους εξάρτηση; Τι θα πείτε για την κατα-
στροφή του περιβάλλοντος όταν παραδίδετε τα δάση βορά
στους µεγάλους ιδιώτες για το καπιταλιστικό κέρδος, όταν αφή-
νετε να λειτουργούν τα καζάνια του θανάτου, οι ΧΥΤΑ µε αποτέ-
λεσµα εκτίναξη των καρκίνων; Τι θα πείτε για τα ανθρώπινα
δικαιώµατα όταν η ανεργία και η απληρωσιά των γονιών των µα-
θητών εκτινάσσονται, όταν η υγεία γίνεται εµπόρευµα;

Αυτό το σύγχρονο κατηχητικό της ηµιµάθειας και πλήρους
σύγχυσης στη νεολαία δεν πρέπει να περάσει. Και µη µας πείτε
ότι µιλάτε για άλλες δεξιότητες που θεωρούνται -και πολύ
σωστά- ως αναγκαίες. Δεν µιλάµε γι’ αυτές.

Φτιάξτε εργαστήρια σε όλα τα σχολεία. Φτιάξτε κήπους σχο-
λικούς αν θέλετε ουσιαστική βιωµατική µάθηση και όχι µέσω ει-
κόνας, λες και τα παιδιά δεν έχουν χέρια, δεν έχουν άλλες
αισθήσεις και δώστε ότι είναι αναγκαίο δωρεάν και για όλους.
Γιατί πολύ φοβόµαστε ότι αλλού το πάτε, γιατί και σήµερα σε µια
σειρά σχολεία γίνονται τέτοια προγράµµατα, αλλά βάζουν πάλι
οι γονείς το χέρι στην τσέπη. Αυτό θέλετε, σχολεία αυτόνοµα
κατ’ όνοµα, αλλά στην πραγµατικότητα απόλυτα εξαρτηµένα από
την τσέπη των γονιών και από κάποιους χορηγούς. 

Αυτή, όµως, η αντιδραστική αντίληψη για το σχολείο δοκιµά-
στηκε και µέσα στην πανδηµία και κατέρρευσε παταγωδώς όταν
χρειάστηκαν κεντρικές παρεµβάσεις για την ενίσχυση των σχο-
λικών υποδοµών. 

Κυρίες και κύριοι, σας το έχουµε πει η νεολαία θα βρει τον
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δρόµο της, θα βρει τρόπο να νικήσει τα σκοτάδια που απλώνεται.
Δεν φτάνει που έχετε κάνει τη ζωή πατίνι στους µαθητές µε το
ατέλειωτο σχολείο-φροντιστήριο, τώρα βάζετε επιπλέον και την
τράπεζα θεµάτων που µε τους αγώνες των µαθητών καταργή-
θηκε.

Μην βαυκαλίζεστε εκεί στον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί και η δική σας αντί-
ληψη για εξετάσεις σε οµάδες σχολείων την τράπεζα θεµάτων
φωτογράφιζαν, µε άλλο όνοµα βεβαίως για να κρατάτε µόνο τα
προσχήµατα. 

Και τι λέτε, κύριοι της Κυβέρνησης, για να προωθήσετε αυτό
το απαράδεκτο µέτρο; Λέτε ότι πρέπει να βγει η ύλη. Το λέτε
εσείς αυτό που είχαν φτάσει τα Χριστούγεννα και δεν είχατε
ακόµα στείλει εκπαιδευτικούς σε πανελλαδικώς εξεταζόµενα µα-
θήµατα ακόµα και εδώ στην Αττική, για να µη µιλήσουµε για ακρι-
τικά ή νησιώτικα σχολεία.

Έχετε, όµως, βρει και τη λύση για αυτά τα σχολεία, όπως πρό-
τεινε και ο κ. Λιάκος επί ΣΥΡΙΖΑ µε το περίφηµο πόρισµά του, το
οποίο υποδέχτηκε ως προϊόν δηµιουργικής σκέψης ο τότε Υπουρ-
γός, ο κ. Φίλης, κάµερα στα σχολεία. 

Λοιπόν, για να το ξεκαθαρίσουµε η τράπεζα θεµάτων κατά την
άποψή µας, κατά την άποψη της εκπαιδευτικής κοινότητας είναι
αντιπαιδαγωγικό µέτρο, γιατί όταν οι εκπαιδευτικοί τρέχουν την
ύλη εκ των πραγµάτων αναγκάζονται να δουλεύουν µε λίγα παι-
διά. Θα υπάρχουν άλλα παιδιά που µένουν πίσω, που δεν µπο-
ρούν να ακολουθήσουν αυτούς τους ρυθµούς και έτσι κυριο-
λεκτικά θα αποθαρρύνονται στο να συνεχίσουν τη µορφωτική
διαδικασία, καθώς θα πυκνώνουν τα κενά που αυτά έχουν ή
ακόµα και αν µπορούν να παρακολουθήσουν τους ρυθµούς
αναγκάζονται ακόµα πιο έντονα να παπαγαλίζουν, να µην αφο-
µοιώνουν ουσιαστικά τη γνώση.

Προφανώς αυτό έχει και κοινωνικό πρόσηµο. Είναι κυρίως τα
παιδιά που δεν έχουν τη δυνατότητα φροντιστηρίων ή το σχολείο
τους αντιµετώπισε προβλήµατα ελλείψεων σε εκπαιδευτικούς.
Σε κάθε περίπτωση είναι τα παιδιά που ξεκινούν από άλλη αφε-
τηρία την εκπαίδευση. Αυτό, όµως, θα έχει ολέθριο αποτέλεσµα,
γιατί θα παραµερίζεται η προσωπική ευθύνη του εκπαιδευτικού
για το τι συµβαίνει στην τάξη του, η δυνατότητά του να προσαρ-
µόζει όσο το δυνατόν καλύτερα το περιεχόµενο και τη µέθοδο
της διδασκαλίας στις συγκεκριµένες ανάγκες των µαθητών του.
Εκ των πραγµάτων µετατρέπεται ακόµα πιο έντονα σε προγυ-
µναστή εξετάσεων και βέβαια αυτό δεν θα περάσει.

Ας περάσουµε τώρα να δούµε σύντοµα τις διατάξεις για τα
πανεπιστήµια. Σχεδόν κάθε πρόβλεψη του νοµοσχεδίου έρχεται
να φωτίσει την πραγµατικότητα που έχει οδηγήσει τη σηµερινή
κατάσταση στα πανεπιστήµια, γιατί δυστυχώς τίποτα απ’ όσα
εξοργίζουν σήµερα την πανεπιστηµιακή κοινότητα δεν απορρέει
από την πανδηµία, αλλά από τον πυρήνα της πολιτικής για τα πα-
νεπιστήµια που µε ευλαβική προσοχή προωθούν και υλοποιούν
όλες οι κυβερνήσεις και όλοι οι Υπουργοί Παιδείας των τελευ-
ταίων χρόνων. 

Για να το πούµε και αλλιώς η γραµµή που ενώνει τις νοµοθετι-
κές παρεµβάσεις όλων, µην πω τα ονόµατα τους, των Υπουργών
όλης της τελευταίας δεκαετίας µέχρι σήµερα µπορεί να είναι τε-
θλασµένη, είναι όµως συνεχής. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε το πρόσχηµα της προ-
σέλκυσης ξενόγλωσσων φοιτητών, ωσάν τα πανεπιστήµια είναι
κάτι σαν tour operators, ανοίγει και άλλο το δρόµο για να µπουν
και να γενικευτούν τα δίδακτρα και στα προπτυχιακά σε συνέχεια
των αντίστοιχων ρυθµίσεων του προκατόχου της κυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ που επί των ηµερών του όχι µόνο µπήκαν οι βάσεις
για τέτοια προγράµµατα, αλλά γενικεύτηκαν ακόµα περισσότερο
τα δίδακτρα στα µεταπτυχιακά. Είναι ακριβώς αυτά τα δίδακτρα
που ακόµα και εν µέσω πανδηµίας η Κυβέρνηση και οι διοικήσεις
των ιδρυµάτων αρνούνται να κόψουν.

Η δήθεν κριτική του ΣΥΡΙΖΑ ότι στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας θα καταρριφθεί η απαγόρευση συµµετοχής Ελλήνων φοι-
τητών θα ήταν αστεία αν δεν ήταν τουλάχιστον εξοργιστικό να
προσπαθεί ο ΣΥΡΙΖΑ να οχυρωθεί πίσω από τέτοια επιχειρήµατα
για να κρύψει την ουσιαστική του σύµπλευση µε την Κυβέρνηση
και σε αυτά τα ζητήµατα. 

Αλήθεια αν δεν είναι έτσι, γιατί απορρίψατε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,

από κοινού µε τη Νέα Δηµοκρατία τότε την πρόταση του ΚΚΕ να
κατοχυρωθεί και συνταγµατικά η προτεραιότητα που πρέπει να
έχει το Ελληνικό Δίκαιο έναντι του Ευρωενωσιακού; Επί κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησαν να µπαίνουν τα θεµέλια για τέτοια προ-
γράµµατα. Επί των ηµερών του µπήκαν για πρώτη φορά φοιτητές
που µόλις αποφοίτησαν από το λύκειο σε προπτυχιακά προγράµ-
µατα µε δίδακτρα στο Ελληνικό Ανοιχτό Πανεπιστήµιο. Αυτό που
τώρα λέτε αντιπολιτευόµενοι τη Νέα Δηµοκρατία είναι το ίδιο επι-
χείρηµα που επικαλεστήκατε και εσείς για να προωθήσετε την
παραπέρα εξίσωση των κολεγίων µε τα ελληνικά πανεπιστήµια.
Ας µην κρύβονται λοιπόν και οι κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ πίσω από
φύλλα συκής. 

Με τις προβλέψεις για ξενόγλωσσα προγράµµατα µε δίδα-
κτρα, συµπράξεις µε πανεπιστήµια του εξωτερικού, θερινά προ-
γράµµατα και άλλα επιχειρείται να επεκταθούν οι δραστηριό-
τητες του πανεπιστηµίου-επιχείρηση που θα εµπορεύεται προ-
γράµµατα σπουδών και άλλα προϊόντα και υπηρεσίες.

Μάλιστα, η βίαιη στροφή στην τηλεκπαίδευση τους µήνες της
πανδηµίας έχει ανοίξει ακόµα περισσότερο τις ορέξεις όσων
προσβλέπουν να βρουν µεγαλύτερο αγοραστικό κοινό, για να
πουλάνε και τα ξενόγλωσσα προγράµµατα.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µιλάτε υποκριτικά για απο-
κατάσταση του δικαίου, για να φέρετε µια ρύθµιση που πετσο-
κόβει κυριολεκτικά το δικαίωµα των παιδιών των λαϊκών οικογε-
νειών να σπουδάσουν στον τόπο κατοικίας τους. Είναι προκλη-
τικό να θεσπίζεται και αυτό το αυθαίρετο κατώφλι στη διαφορά
των βάσεων σε µια προσπάθεια της Κυβέρνησης να διατηρήσει
πελατεία και για τις νέες εστίες που θέλει να χτίσει µε ΣΔΙΤ, ώστε
να διασφαλίζονται τα λειτουργικά κέρδη των µεγάλων επιχειρη-
µατιών µε τους οποίους θα συµπράξει. 

Το δίκαιο που πρέπει να γίνει πράξη είναι να λυθούν εδώ και
τώρα τα προβλήµατα των χιλιάδων παιδιών που βρίσκονται στον
αέρα, δεν µπορούν να παρακολουθήσουν µαθήµατα, να πάρουν
πάσο, να έχουν δωρεάν σίτιση. Το δίκαιο είναι να ενισχυθεί µε
ευθύνη του κράτους και έκτακτη χρηµατοδότηση η φοιτητική µέ-
ριµνα και όχι να παραδοθεί σε ιδιώτες και να δίνεται µε το στα-
γονόµετρο, όσο αντέχει η κερδοφορία των λίγων. 

Κυρίες και κύριοι, το ΚΚΕ καταψηφίζει το απαράδεκτο αυτό
νοµοσχέδιο. Φυσικά, οι Υπουργοί Παιδείας θα αλλάζουν, όπως
και οι κυβερνήσεις, αλλά στα συρτάρια µένουν οι ανεξόφλητες
πολιτικές επιταγές που αφήνει ο ένας στον άλλον. Γι’ αυτό και
έχει σηµασία και θα κάνουµε το παν, για να σας δυσκολέψουµε,
για το καλό των παιδιών, των µαθητών, των φοιτητών, των οικο-
γενειών τους, για το καλό της Ελλάδας, της κοινωνίας συνολικά,
για να ανοίξει ο δρόµος για µια κοινωνία πραγµατικά που θα εγ-
γυάται ότι κάθε νέος και νέα θα έχει την εκπαίδευση που του αξί-
ζει. 

Σταµατήστε να κουνάτε το δάχτυλο στα παιδιά του λαού µας,
να τους κατηγορείτε για τεµπελιά, για ήσσονα προσπάθεια εσείς
και οι δήθεν άριστοι, που κάνουν -εδώ που τα λέµε µεταξύ µας
και είναι κοινό µυστικό- και µαζικές αντιγραφές. Οι µαθητές, οι
φοιτητές, οι γονείς τους ξέρουν πολύ καλά τι σηµαίνει να σπου-
δάζεις και να πρέπει να δουλέψεις, για να ζήσεις. 

Ναι, µέσα στην καταχνιά που οικοδοµείται, το δίληµµα για τη
ζωή και το µέλλον της νεολαίας, για να µπορεί να αναπνεύσει,
είναι ένα: σχολείο για λίγους και εκλεκτούς -καπιταλιστική βαρ-
βαρότητα, δηλαδή- ή παιδεία των ίσων και των πολλών, µια νέα
κοινωνία, η σοσιαλιστική κοινωνία; Ουσιαστικά, δύο δρόµοι δια-
φορετικοί παλεύουν: παράσιτα από τη µια, πραγµατικοί δηµιουρ-
γοί του πλούτου από την άλλη. Τελικά, θα θριαµβεύσει το δίκαιο
-είµαστε σίγουροι γι’ αυτό-, η πραγµατική µόρφωση και ζωή. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο

Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας, Κυριάκος Μητσοτάκης.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Χαίροµαι, κύριε Πρόεδρε, που εξακολουθούµε εδώ στη Βουλή
των Ελλήνων να δίνουµε το καλό παράδειγµα ως προς την προ-
σοχή την οποία όλοι πρέπει να δείχνουµε, καθόσον, ο κορωνοϊός,
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όπως σωστά είπατε, δεν µας έχει εγκαταλείψει ακόµα. Και καθώς
ανοίγουµε σταδιακά την κοινωνία µας σε όλες τις οικονοµικές
δραστηριότητες, οφείλουµε όλοι να είµαστε διπλά προσεκτικοί. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µία θετική εξέλιξη εθνικών δια-
στάσεων επιβάλλει να αρχίσω σήµερα στη Βουλή την οµιλία µου
µε αυτήν. Χθες η Ελλάδα υπέγραψε την πρώτη στην ιστορία της
συµφωνία για καθορισµό Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε συνεργασία µε την Ιταλία ορίστηκαν οι θαλάσσιες περιοχές

που θα µπορεί να αξιοποιεί κάθε χώρα, και µε οδηγό τόσο το Διε-
θνές Δίκαιο, όσο και το Δίκαιο της Θάλασσας, αναγνωρίσθηκε
µε τον πιο επίσηµο τρόπο ότι τα νησιωτικά εδάφη έχουν κυριαρ-
χικά δικαιώµατα, όπως και τα χερσαία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και είναι κάτι πολύ σηµαντικό, όπως αντιλαµβάνεστε, για τη

συνολική εθνική στρατηγική της πατρίδας µας.
Η συµφωνία αυτή αποτελεί ένα υπόδειγµα συνεννόησης µε-

ταξύ Ελλάδος και Ιταλίας, που αντιµετωπίζει µία εκκρεµότητα
σαράντα ετών. Αποτελεί, όµως, ταυτόχρονα και ένα διεθνές γε-
γονός που αποκαθιστά σαφείς κανόνες στη θάλασσα της Μεσο-
γείου και εγγράφεται πλέον ως ιστορικό, πολιτικό και νοµικό
δεδοµένο για ολόκληρη την περιοχή.

Όπως ήδη τόνισα, µε την γειτονική Ιταλία πετύχαµε τα νερά
που µας ενώνουν να τα κάνουµε ήρεµα νερά, µία εστία ειρήνης
και συνεργασίας για το κοινό συµφέρον. Από την άποψη αυτή,
τέτοιες διµερείς συνθήκες εύχοµαι να βρουν γόνιµη συνέχεια και
µεταξύ άλλων κρατών της περιοχής µας. 

Η χθεσινή εξέλιξη, βέβαια, δεν ήρθε ούτε ξαφνικά ούτε τυχαία.
Είναι αποτέλεσµα συστηµατικής και αθόρυβης δουλειάς, που
αποδεικνύει ότι η Ελλάδα µπορεί και πρέπει να έχει εθνική αυτο-
πεποίθηση, γιατί έχει πάντα µαζί της το Διεθνές Δίκαιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έχει, βέβαια, δίπλα της και πολλούς και ισχυρούς συµµάχους.

Έχει και µέσα της τη γνώση, την υπερηφάνεια και τη δύναµη να
υπερασπίζεται τα δικαιώµατά της όποτε πρέπει, όπου πρέπει και
όπως πρέπει. Χαίροµαι που αυτή την εθνική επιτυχία, τη χαιρέ-
τισε ουσιαστικά το σύνολο του πολιτικού κόσµου της χώρας. Σε
αυτά τα ζητήµατα δεν πρέπει να υπάρχουν ανούσιες διαφορές
και κοµµατικές εντάσεις. Εύχοµαι το κλίµα αυτό της εθνικής συ-
ναίνεσης, το οποίο πάντα αναζητώ, να διατηρηθεί και -γιατί όχι;-
να επεκταθεί και σε άλλα αντικείµενα, όπως το ζήτηµα της παι-
δείας το οποίο συζητούµε σήµερα.

Μιλώντας σήµερα για την παιδεία, δεν µπορώ παρά να ξεκι-
νήσω λέγοντας ένα µεγάλο προσωπικό «ευχαριστώ» στους εκ-
παιδευτικούς, στους µαθητές, στους φοιτητές, στους γονείς των
µαθητών, που κράτησαν ζωντανή τη µάθηση µέσα στην υγειονο-
µική καταιγίδα. Ό,τι δεν µπορεί να αλλάζει, παραλύει και στη
διάρκεια αυτής της πρωτοφανούς κρίσης ο κόσµος της γνώσης
στην Ελλάδα έδειξε µία πρωτοφανή προσαρµοστικότητα στις
έκτακτες συνθήκες. Παρά τις πολύ µεγάλες δυσκολίες διδασκό-
µενοι αλλά κυρίως οι διδάσκοντες έδωσαν τον καλύτερο εαυτό
τους, για να κάνουν πράξη την εξ αποστάσεως εκπαίδευση. Το
έκαναν και στα σχολεία, το έκαναν και στα πανεπιστήµια. Και στα
σχολεία, στη δύσκολη επιστροφή στις αίθουσες λειτουργήσαν
όλοι µε ζήλο και µε ωριµότητα 

Η εξ αποστάσεως εκπαίδευση, κυρία Υπουργέ, είναι µια µε-
γάλη κατάκτηση για τη χώρα µας. Κανείς δεν θα ισχυριστεί ότι
µπορεί ποτέ να υποκαταστήσει την τάξη ή το πανεπιστηµιακό αµ-
φιθέατρο. Αποτελεί όµως ένα εξαιρετικά χρήσιµο συµπληρωµα-
τικό εργαλείο και η πανδηµία δηµιούργησε µία παρακαταθήκη
γνώσης αλλά και γνωστικού αντικειµένου, πάνω στην οποία πρέ-
πει να χτίσουµε και να µπορέσουµε να ενδυναµώσουµε κι άλλο
την εξ αποστάσεως εκπαίδευση, είτε µιλάµε για τη συµπληρω-
µατική επιµόρφωση µαθητών και φοιτητών είτε µιλάµε για την
ουσιαστική επιµόρφωση των δασκάλων και των καθηγητών µας,
κάτι το οποίο αποτελεί εξάλλου πρώτη πολιτική προτεραιότητα
αυτής της Κυβέρνησης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το έχω πει πολλές φορές από
αυτό το Βήµα, το είχα πει και κατά τη διαδικασία ανάγνωσης των
προγραµµατικών δηλώσεων, η επένδυση στην παιδεία αποτελεί
όρο εθνικής επιβίωσης. Η δεκάχρονη οικονοµική κρίση το ανέ-

δειξε, η πολύµηνη υγειονοµική περιπέτεια το απέδειξε. Δεν υπάρ-
χει αποτελεσµατικό κράτος χωρίς οι αποφάσεις του να εδράζον-
ται στην επιστηµονική γνώση, αλλά δεν υπάρχουν και υπεύθυνοι
πολίτες δίχως γνώση και δίχως ανοιχτό µυαλό. 

Όλα αυτά τα προσφέρει µόνο ένα σύστηµα εκπαίδευσης σύγ-
χρονο, ανοικτό σε όλους, ένα σύστηµα εκπαίδευσης το οποίο θα
δίνει εξίσου µεγάλο βάρος στις θετικές επιστήµες, αλλά και στις
ανθρωπιστικές σπουδές, ένα σύστηµα εκπαίδευσης -µε άλλα
λόγια- υψηλών προσδοκιών αλλά και υψηλών απαιτήσεων. Ίσως
µάλιστα πρόκειται για µία από τις λίγες περιπτώσεις που ένας
λιτός τίτλος σε ένα νοµοσχέδιο δικαιώνει την ουσία του: «Ανα-
βάθµιση του σχολείου» υλική, δοµική και θεσµική, αλλά κυρίως
αναβάθµιση ποιοτική, αναµόρφωση των προγραµµάτων, εκσυγ-
χρονισµός του εκπαιδευτικού έργου σε νηπιαγωγεία, γυµνάσια
και λύκεια και µία σειρά από σηµαντικές βελτιωτικές ρυθµίσεις
που αφορούν στα δηµόσια πανεπιστήµιά µας. 

Είναι αλήθεια πως η επίθεση του κορωνοϊού καθυστέρησε την
εισαγωγή του νοµοσχεδίου στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Θυµίζω
ότι το νοµοσχέδιο παρουσιάστηκε για πρώτη φορά στο Υπουρ-
γικό Συµβούλιο στα τέλη Φεβρουαρίου. Όµως, αυτό δεν εµπό-
δισε ούτε τον διάλογο µε τους φορείς ούτε τη δηµόσια διαβού-
λευση. 

Επειδή άκουσα και από το Κοµµουνιστικό Κόµµα ορισµένες εν-
στάσεις για τον χρονισµό κατάθεσης του νοµοσχεδίου, θέλω να
επισηµάνω στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι στη διαδικασία της
δηµόσιας διαβούλευσης κατατέθηκαν σχεδόν δεκαπέντε χιλιά-
δες -για την ακρίβεια δεκατέσσερις χιλιάδες επτακόσια δεκαέξι-
σχόλια προς το Υπουργείο Παιδείας. Πολλές από τις παρατηρή-
σεις της δηµόσιας διαβούλευσης, αλλά και πολλές από τις πα-
ρατηρήσεις συναδέλφων κατά τη διαδικασία συζήτησης του
νοµοσχεδίου στην αρµόδια επιτροπή βρήκαν τη θέση τους στο
νοµοσχέδιο. Απόδειξη ότι παρά τις ρητορικές εξάρσεις περί δη-
µοκρατίας σε καραντίνα, η δηµοκρατία µας και ο κοινοβουλευτι-
σµός λειτούργησε και λειτουργεί και µπόρεσε στην περίπτωση
αυτού του νοµοσχεδίου να είναι και αληθινά παραγωγικός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σταθώ σε έξι σηµαντι-
κές καινοτοµίες, τις οποίες εισάγει αυτό το νοµοσχέδιο. Και επι-
χείρησα να παρακολουθήσω -όσο µου επιτρεπόταν- τη συζήτηση
στην αρµόδια επιτροπή αλλά και στην Ολοµέλεια και προσπαθώ
ακόµα να καταλάβω και για τους έξι αυτούς πυλώνες πού ακρι-
βώς στηρίζονται, πού ακριβώς εδράζονται οι ενστάσεις της Αν-
τιπολίτευσης, οι ουσιαστικές ενστάσεις της Αντιπολίτευσης, γιατί
είναι πάρα πολύ εύκολο να αποδοµήσει κανείς ένα τέτοιο νοµο-
σχέδιο χρησιµοποιώντας πολυφορεµένα κλισέ και τσιτάτα του
παρελθόντος.

Όµως, αναρωτιέµαι εάν υπάρχει κάποια ουσιαστική διαφορε-
τική άποψη για το πώς πρέπει να αναµορφώσουµε ουσιαστικά
το πρόγραµµα σπουδών, ξεκινώντας από κάτω προς τα πάνω,
από το νηπιαγωγείο πηγαίνοντας µετά στο δηµοτικό, στο γυµνά-
σιο και στο λύκειο, για παιδιά τα οποία θα µπουν στην πρώτη δη-
µοτικού το 2020 και θα ολοκληρώσουν τον δωδεκαετή κύκλο
σπουδών τους, στην εκπαίδευση τουλάχιστον τη δευτεροβάθµια,
το 2032! Τα παιδιά που θα µπουν στο δηµοτικό τον Σεπτέµβριο
θα ολοκληρώσουν το σχολείο το 2032 και θα πρέπει όλοι µαζί να
σχεδιάσουµε γι’ αυτό το µέλλον, το οποίο αλλάζει µε τόσο µε-
γάλη ταχύτητα και θα πρέπει, ναι, να εµπλουτίσουµε το γνωστικό
αντικείµενο τού τι διδάσκουµε σήµερα στα παιδιά µας, όχι µόνο
πώς το διδάσκουµε, αλλά τι τους διδάσκουµε.

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, κατά το πόσο η καθιέρωση εργαστηρίων
δεξιοτήτων µε τέσσερις σηµαντικούς θεµατικούς κύκλους -ευ
ζην, περιβάλλον, κοινωνική ευθύνη και δηµιουργική σκέψη και
πρωτοβουλία- υπηρετεί ή δεν υπηρετεί αυτόν τον σκοπό.

Κατά την άποψή µας, τον υπηρετεί και δυσκολεύοµαι να βρω
διαφορετική επιχειρηµατολογία γιατί να µη διδάσκονται αυτές οι
θεµατικές, οι οποίες προφανώς και θα προσαρµόζονται ανά ηλι-
κία, ανά τάξη για ζητήµατα που τα παιδιά θα συναντήσουν στη
ζωή τους, όπως ο εθελοντισµός, η οικολογική ευαισθησία, η
οδική ασφάλεια, η προστασία από φυσικές καταστροφές, η σε-
ξουαλική διαπαιδαγώγηση, θέµα το οποίο ήταν και σε έναν
βαθµό παραµένει ταµπού για τα σχολεία µας -αδικαιολόγητα τε-
λείως- ο αλληλοσεβασµός, η ανοχή στη διαφορετικότητα, η πρό-
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ληψη από εξαρτήσεις, οι βασικές αρχές δηµόσιας υγείας ήρθαν
στην επιφάνεια µε πολύ µεγάλη ένταση λόγω του κορωνοϊού.
Αλλά και γνωστικά αντικείµενα όπως η επιχειρηµατικότητα, η
ροµποτική, οι νέες τεχνολογίες, γιατί όχι η τεχνητή νοηµοσύνη,
γιατί αυτά λοιπόν δεν πρέπει να τα διδάσκονται σήµερα τα παιδιά
µας, συµπληρώνοντας το ωρολόγιο πρόγραµµα, το οποίο καλύ-
πτει τα βασικά γνωστικά αντικείµενα µε τα οποία πρέπει να εξοι-
κειωθούν τα παιδιά µας;

Σκοπός µας δεν είναι µόνο να διαµορφώσουµε παιδιά τα οποία
θα έχουν πρόσβαση και γνώση και κατοχή της γνώσης, αλλά να
διαµορφώσουµε και σωστούς και υπεύθυνους ανθρώπους της
εποχής τους, µία εποχή που αλλάζει µε τόσο γρήγορους ρυθ-
µούς. 

Δεύτερο παράθυρο, κατά την άποψή µας, στην πρόοδο είναι,
ναι, και η γνωριµία µε ξένες γλώσσες από µικρή ηλικία. Άκουσα
διάφορα επιχειρήµατα, τα οποία µπορώ στην καλύτερη περί-
πτωση να τα χαρακτηρίσω ως παντελώς ανυπόστατα, ότι η ικα-
νότητα που µπορούν να έχουν τα Ελληνόπουλα να επικοινωνούν
ή να µαθαίνουν Αγγλικά είναι κάποιο σχέδιο διεθνούς συνωµο-
σίας, του ιµπεριαλισµού ή δεν ξέρω ποιων συµφερόντων.

Νοµίζω ότι ήρθε η ώρα να σοβαρευτούµε. Οι πιο πολλές ευ-
ρωπαϊκές χώρες διδάσκουν δεύτερη ξένη γλώσσα στα παιδιά
του νηπιαγωγείου, από την ηλικία των τεσσάρων ετών. Αυτή είναι
και η δική µας πρόθεση και πρέπει να σας πω -επειδή µελέτησα
το θέµα επισταµένα- κατά τεκµήριο η επιστηµονική κοινότητα
αναγνωρίζει ότι ο εγκέφαλος των παιδιών σε παιδική ηλικία έχει
πολύ µεγάλη πλαστικότητα και πολύ µεγαλύτερη δυνατότητα
απορρόφησης διαφορετικών γλωσσών απ’ ό,τι τα παιδιά σε µε-
γαλύτερη ηλικία. Αυτό µας λέει η επιστήµη! Δεν αµφισβητείται
αυτό. Οι απόψεις που ισχυρίζονται το αντίθετο -κύριε Φίλη, σας
είδα να κουνάτε το κεφάλι σας- είναι µειοψηφικές απόψεις.

Να σας πω και κάτι; Όποιος έχει παιδιά το γνωρίζει αυτό πολύ
καλά. Γνωρίζει µε πόσο µεγάλη ταχύτητα τα παιδιά µπορούν να
έχουν πρόσβαση και σε δεύτερη και σε τρίτη γλώσσα -και να µην
µπλέκεται καθόλου αυτή η εκµάθηση µε τη µητρική τους γλώσ-
σα- και πόσα παιδιά µαθαίνουν και αποτυπώνουν τη γλώσσα, την
προφορά σε πολύ νέα ηλικία και µπορούν άκοπα, µε λιγότερη
προσπάθεια, να αφοµοιώσουν δεύτερη ή ενδεχοµένως και τρίτη
γλώσσα. Και ερχόµαστε εµείς σήµερα να ισχυριζόµαστε το αντί-
θετο; Πάνω σε τι επιστηµονικά δεδοµένα στηρίζεται αυτή η άπο-
ψη;

Εν πάση περιπτώσει, αν δεν θέλουµε, κύριε Παφίλη, να µαθαί-
νουν Αγγλικά και θέλουµε να µαθαίνουν Ρωσικά ή Κινέζικα ή
άλλες γλώσσες, εδώ πέρα είµαστε και αυτό να το συζητήσουµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Από τον ΣΥΡΙΖΑ ειπώθηκε αυτό!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Αλλά µην έχουµε καµµία αυταπάτη ότι τα Αγγλικά σήµερα είναι
η «lingua franca» αυτού του πλανήτη και αυτή είναι η γλώσσα, µε
την οποία τα παιδιά πρέπει να έχουν την πρώτη τους εξοικείωση
από νεαρή ηλικία. 

Να σας πω και κάτι ακόµα, κύριε Φίλη; Δεν καταλαβαίνω µή-
πως τελικά η πολιτική της µη εκµάθησης ξένης γλώσσας σε
µικρή ηλικία έχει ταξικά χαρακτηριστικά, µήπως τελικά οι οικο-
γένειες που έχουν µεγαλύτερη οικονοµική δυνατότητα φροντί-
ζουν και µπορούν να προνοούν να µαθαίνουν τα παιδιά ξένη
γλώσσα από µικρότερη ηλικία και τελικά τα παιδιά που δεν έχουν
αυτή τη δυνατότητα βρίσκονται σε µειονεκτική θέση, όταν φτά-
σουν στα έξι, στα επτά ή στα οκτώ. 

Δεν γνωρίζουµε σε αυτή την Αίθουσα τι µας λένε οι επιστήµο-
νες, δηλαδή ότι ο εγκέφαλος των παιδιών και η δυνατότητα
απορρόφησης γνώσης διαµορφώνεται σε πολύ µικρή ηλικία;
Κατά συνέπεια, έχουµε υποχρέωση να δώσουµε στα παιδιά νω-
ρίτερα και όχι αργότερα όλα τα απαραίτητα ερεθίσµατα. Δεν
γνωρίζουµε ότι οι ταξικές ανισότητες που µπορεί να συνοδεύουν
τα παιδιά ως αποτέλεσµα γνωστικών ανεπαρκειών µπορεί να
είναι αποτέλεσµα του τι κάνουµε σ’ αυτά τα πρώτα έξι, επτά,
οκτώ χρόνια της ζωής των παιδιών; Γι’ αυτό αποδίδουµε τόσο
µεγάλη σηµασία και στο νηπιαγωγείο και στο τι γίνεται στις πρώ-
τες τάξεις του δηµοτικού. Αυτό έχει πάρα-πάρα πολύ µεγάλη ση-
µασία.

Θα αλλάξει άρδην η εικόνα του νηπιαγωγείου ή του δηµοτικού

µε αυτές τις παρεµβάσεις; Όχι! Θα ξαναπώ πως δεν ισχυρίζοµαι
-και δεν νοµίζω ότι ισχυρίζεται κανείς- ότι ένα νοµοσχέδιο, όσο
καλό και άρτιο κι αν είναι, µπορεί να αλλάξει όλη την εικόνα µιας
δηµόσιας παιδείας, η οποία κουβαλάει πολλά προβλήµατα. Ό-
µως, πιστεύω ότι είναι ένα σηµαντικό βήµα στη σωστή κατεύ-
θυνση, όπως σηµαντικό βήµα, κατά την άποψή µας, είναι και η
αξιολόγηση των επιδόσεων στο γυµνάσιο και η διεύρυνση των
εξεταζόµενων µαθηµάτων. Δεν πάµε στα δεκατρία µαθήµατα,
πόσα ήταν, πριν αλλάξετε τον νόµο και τα πάτε στα τέσσερα,
αλλά ναι, προσθέτουµε στα εξεταζόµενα µαθήµατα βασικά µα-
θήµατα, όπως είναι τα Αρχαία, η Βιολογία, τα Αγγλικά και η Πλη-
ροφορική. Και γενική παιδεία ενισχύεται µε τις βάσεις της κλα-
σικής. 

Με την ευκαιρία αυτή, θέλω να κάνω µία αναφορά σε ένα θέµα
το οποίο προκάλεσε πολλές αντιδράσεις -νοµίζω άνισες και νο-
µίζω ότι κάπου ενδεχοµένως να διαστρεβλώθηκε και η πραγµα-
τική πρόθεση της Κυβέρνησης- στην αναγραφή της διαγωγής
στους τίτλους σπουδών.

Ακούω πρόθυµα τον κάθε αντίθετο προβληµατισµό. Δεν αντι-
λαµβάνοµαι, όµως, γιατί το σχολείο να αυτοπεριορίζεται µόνο
στη µετάδοση γνώσεων και όχι ήθους. Δεν αντιλαµβάνοµαι, δη-
λαδή, γιατί το σχολείο θα πρέπει να διδάσκει απλά Μαθηµατικά,
Γλώσσα, Βιολογία ή Χηµεία και να µη διδάσκει δικαιώµατα, αλλά
και υποχρεώσεις. Και γιατί οι µαθητές, ένα παράδειγµα θα ανα-
φέρω µόνο, οι εκπαιδευτικοί θα πρέπει να αδρανούν απέναντι σε
φαινόµενα, όπως είναι η ενδοσχολική βία; Άραγε, οι πρώτοι δεν
έχουν ανάγκη από πρότυπα συµπεριφοράς και οι δεύτεροι, οι εκ-
παιδευτικοί, είναι ανίκανοι να αξιολογούν και να νουθετούν τα
παιδιά; Πρέπει τελικά να υπάρχει ένας µηχανισµός αξιολόγησης
και της συµπεριφοράς των παιδιών στο σχολείο;

Όσον αφορά στο επιχείρηµα το οποίο άκουσα σήµερα, ότι η
διαγωγή θα συνοδεύει το παιδί για ολόκληρη τη ζωή του ως ένα
στίγµα κάποιας κακής συµπεριφοράς, δεν µου λέτε, το ίδιο δεν
ισχύει και για τον βαθµό του απολυτηρίου; Όταν ένα παιδί, για
παράδειγµα, έχει έναν υψηλό βαθµό και ένα παιδί έχει χαµηλό
βαθµό, αυτό δεν θα το λάβει υπ’ όψιν του κάποιος που θα δει το
απολυτήριο; 

Εν πάση περιπτώσει, πρέπει ή δεν πρέπει να γνωρίζει το παιδί,
όχι µε τιµωρητική διάθεση, ότι υπάρχει ένα φίλτρο το οποίο αξιο-
λογεί και τη συµπεριφορά του στο σχολείο, όταν έχουµε να αν-
τιµετωπίσουµε -για όποιον είναι γονέας- τόσο µεγάλα ζητήµατα,
όπως είναι το bullying και κάποιες ανατριχιαστικές συµπεριφο-
ρές νέων παιδιών, τα οποία επιδίδονται σε πράξεις που δεν µπο-
ρεί κανείς να τις δικαιολογήσει εύκολα; Και δεν θέλω να επιρρί-
ψω κατ’ ανάγκη την ευθύνη στο παιδί για τέτοιες πράξεις. Όµως,
θέλουµε ή δεν θέλουµε ένα φίλτρο αξιολόγησης της συµπεριφο-
ράς;

Το λέµε «διαγωγή». Θα προσδιοριστεί µε υπουργική απόφαση
ο χαρακτήρας της. Μπορεί να έχει περιγραφικό χαρακτήρα, µπο-
ρεί να πρέπει να ξεφύγουµε από τη λέξη «κοσµία» και «κοσµιο-
τάτη» που ενδεχοµένως να παραπέµπει σε µία άλλη εποχή.
Όµως, δεν είναι αυτό το βασικό ζητούµενο της σηµερινής συζή-
τησης. Το ζητούµενο είναι αν πρέπει ή όχι να υπάρχει µία αξιο-
λόγηση και της συµπεριφοράς των παιδιών. Κατά την άποψή
µας, πρέπει να υπάρχει και αυτό υπηρετεί το συγκεκριµένο άρθ-
ρο του νοµοσχεδίου.

Έρχοµαι τώρα σε µία επόµενη µεγάλη τοµή του νοµοσχεδίου
για την οποία, πιστεύω, ότι αρκούν µόνο κάποια λόγια τα οποία
γράφτηκαν σε µία άλλη εποχή. Διαβάζω: «Η οργάνωση των σχο-
λείων πρέπει να βασίζεται στην ψυχική εξέλιξη των παιδιών και
στα ενδιαφέροντα των, καθώς και στις ανάγκες…» -έχει ενδιαφέ-
ρον- «…των επαγγελµάτων. Η επιλογή των ικανών και των ειδικά
προικισµένων παιδιών πρέπει να γίνει το µόνο κριτήριο για την
κατάταξή τους στα διάφορα είδη σχολείων». Το απόσπασµα
αυτό αφορά έναν δηµόσιο και δηµοκρατικό θεσµό που συκοφαν-
τήθηκε και συκοφαντείται ακόµα και σήµερα, πολεµήθηκε και πο-
λεµάται ακόµα και σήµερα όσο λίγοι, τα πρότυπα και πειραµα-
τικά σχολεία, αυτά τα οποία χαρακτηρίστηκαν από εκπροσώπους
του ΣΥΡΙΖΑ ως καρκίνωµα, επαναλαµβάνω καρκίνωµα, στα σπλά-
χνα της δηµόσιας εκπαίδευσης. 

Το απόσπασµα το οποίο διάβασα, κύριε Φίλη και κυρίες και κύ-
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ριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι γραµµένο το 1927 από τον Δηµήτρη Γληνό,
έναν οραµατιστή, έναν αριστερό µεταρρυθµιστή της παιδείας σε
µία εποχή όπου όλοι στην ελληνική κοινωνία αντιλαµβάνονταν -
και πρώτα απ’ όλα το αντιλαµβανόταν αυτό η Αριστερά- τι είναι
το πρότυπο σχολείο. Είναι ένα σχολείο το οποίο δίνει µε άλλα
λόγια τη δυνατότητα σε µαθητές µε ιδιαίτερες δεξιότητες να
µπορούν να ανταγωνιστούν µε την καλή έννοια άλλα παιδιά µε
ιδιαίτερες δεξιότητες. Δεν ήταν ένας µηχανισµός παραγωγής
ελίτ ή αναπαραγωγής διακρίσεων στην κοινωνία. Ήταν ένας ιµάν-
τας κοινωνικής κινητικότητας που έδινε τη δυνατότητα πρωτί-
στως σε παιδιά από φτωχές οικογένειες, τα οποία δεν είχαν τη
δυνατότητα τότε και δεν έχουν τη δυνατότητα και σήµερα να
αναζητήσουν -εντός εισαγωγικών- «καταφύγιο» στην ιδιωτική εκ-
παίδευση, να µπορούν να διακρίνονται και να πηγαίνουν σε σχο-
λεία τα οποία θα στηρίζουν αυτές τις ξεχωριστές τους δεξιότη-
τες.

Νοµίζω ότι άξιζε τον κόπο να ακούσετε και είχε πολύ µεγάλο
ενδιαφέρον η αγόρευση του Υπουργού Επικρατείας για το ζή-
τηµα αυτό. Ο κ. Γεραπετρίτης µίλησε για λογαριασµό χιλιάδων,
ίσως δεκάδων χιλιάδων, αποφοίτων των εµβληµατικών πρότυπων
και πειραµατικών σχολείων αυτής της χώρας, ανθρώπων οι
οποίοι διακρίθηκαν σε µεγάλο βαθµό στην ελληνική κοινωνία, αν-
θρώπων οι οποίοι αγωνίστηκαν για να αποκτήσουν µια καλύτερη
µόρφωση, που δεν φοβήθηκαν τη σκληρή δουλειά, αλλά είδαν
την ποιοτική εκπαίδευση ως αφορµή για να χτίσουν µία καλύτερη
ζωή. Και ερωτώ σήµερα σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα τους εκπρο-
σώπους της Αριστεράς: Γιατί αυτά τα παιδιά να µην έχουν το δι-
καίωµα να πάνε σε ένα πρότυπο σχολείο; Γατί δεν πρέπει να
έχουν εξετάσεις για να µπορούν να µπουν σ’ αυτό το πρότυπο
σχολείο, για να µπορούν πραγµατικά να είναι σε ένα σχολικό πε-
ριβάλλον µε αντίστοιχα παιδιά που έχουν αυτές τις δυνατότητες; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ναι, υπάρχουν χαρισµατικά παιδιά στα Μαθηµατικά, στις

γλώσσες, όπως υπάρχουν και χαρισµατικά παιδιά στη Γυµνα-
στική και τη Μουσική και το χάρισµα αυτό µε κάποιον τρόπο πρέ-
πει να υποστηρίζεται και να καλλιεργείται. Και δεν κάνει κάτι
διαφορετικό το πρότυπο σχολείο από αυτό. 

Το πειραµατικό σχολείο κάνει κάτι διαφορετικό, αλλά εξίσου
σηµαντικό. Για µια τυχαία διαστρωµάτωση παιδιών µάς δίνει τη
δυνατότητα να µπορούµε να δοκιµάσουµε νέα µοντέλα εκπαί-
δευσης, νέα γνωστικά αντικείµενα, κάτι εξίσου σηµαντικό, για να
µπορούµε να µεταφέρουµε αυτά τα µηνύµατα, τα βιώµατα και
τις εµπειρίες συνολικά στο δηµόσιο σύστηµα εκπαίδευσης.

Εξακολουθώ, λοιπόν, πραγµατικά να µην αντιλαµβάνοµαι αυτή
την επίµονη άρνηση για οποιαδήποτε προσπάθεια ενίσχυσης των
πρότυπων και των πειραµατικών σχολείων, εκτός αν η πραγµα-
τική ανησυχία είναι άλλη. Εκτός αν η πραγµατική ανησυχία είναι
η αξιολόγηση. Διότι, ναι, είµαστε απολύτως σαφείς ότι στα πρό-
τυπα και στα πειραµατικά σχολεία θα υπάρχει ένα αυξηµένο
πλαίσιο αξιολόγησης και των σχολικών µονάδων των σχολείων
των ίδιων αλλά και του ίδιου του διδακτικού έργου. Για τα υπό-
λοιπα σχολεία ξεκινάµε από την αξιολόγηση των σχολικών µονά-
δων. Αλλά τι συµβαίνει τελικά; Πόσο µεγάλος πρέπει να είναι ο
φόβος της αξιολόγησης, για να µπορέσει να σας οδηγήσει σε
αυτή την πολιτική; Όταν εµπιστευόµαστε στους εκπαιδευτικούς
µας ό,τι πιο πολύτιµο έχουµε, την εκπαίδευση των παιδιών µας,
νοµίζω ότι είναι τουλάχιστον ανυπόστατο, ξεπερασµένο, κοντό-
φθαλµο, να µην αναγνωρίζουµε επί της αρχής ότι ναι, αυτό το
έργο πρέπει µε κάποιο τρόπο να αξιολογείται. 

Αυτή η Κυβέρνηση στα ζητήµατα της αξιολόγησης δεν θα
κάνει πίσω. Όπως δεν θα κάνει πίσω και από την ανάγκη να στη-
ρίζει µε σταθερό και συστηµατικό τρόπο τα παιδιά τα οποία
έχουν τις µεγαλύτερες ανάγκες. Για πρώτη φορά γίνονται µόνι-
µοι διορισµοί εκπαιδευτικών στην ειδική αγωγή. Αναρτήθηκαν οι
οριστικοί πίνακες. Τεσσερισήµισι χιλιάδες εκπαιδευτικοί και ει-
δικό εκπαιδευτικό και βοηθητικό προσωπικό προσλαµβάνονται.
Μόνιµα στελέχη στην ειδική αγωγή θα ξεκινήσουν να υποστηρί-
ζουν αυτά τα παιδιά µας µε τις τόσες ειδικές ανάγκες, αλλά και
ειδικές δεξιότητες από τον Σεπτέµβριο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές έρχοµαι τώρα σύντοµα στον

τοµέα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, όπου έχουν ήδη προηγη-
θεί δύο σηµαντικά βήµατα προς τα εµπρός. Η αποκατάσταση του
πραγµατικού ασύλου, ώστε τα πανεπιστήµια από εστίες ανοµίας
να γίνουν ξανά κυψέλες δηµιουργίας. Σχεδόν ένα χρόνο µετά την
ψήφιση αυτής της ρύθµισης στο πρώτο νοµοσχέδιο το οποίο είχε
εισάγει η νέα Κυβέρνηση προς ψήφιση στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία, παρά τα επιµέρους προβλήµατα τα οποία εξακολουθούν
και υπάρχουν, ο στόχος αυτός επιτυγχάνεται και ακολούθησε ο
νόµος για την εθνική αρχή ανώτατης εκπαίδευσης. Τη σύνδεση
της χρηµατοδότησης των πανεπιστηµίων µε την πρόοδό τους,
την απελευθέρωση της έρευνας και µέτρα τα οποία απελευθε-
ρώνουν τα πανεπιστήµια από τον σφιχτό εναγκαλισµό του κρά-
τους και τους επιτρέπουν να αξιοποιούν ανθρώπινους και υλι-
κούς πόρους. 

Σήµερα οι παραπάνω µεταρρυθµίσεις πλαισιώνονται από µία
ακόµα σηµαντική παρέµβαση που αφορά την τριτοβάθµια εκπαί-
δευση µε τρεις κατευθύνσεις, τον εκσυγχρονισµό της εκλογής
των διοικήσεων των πανεπιστηµίων, τον εξορθολογισµό του πλαι-
σίου µετεγγραφών των φοιτητών, την τόνωση της εξωστρέφειας
των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων.

Επίσης αναθεωρείται η διαδικασία ανάδειξης των πρυτανικών
αρχών. Πρυτάνεις εκλέγονται πλέον για µία θητεία τετραετή, να
έχουν το χρονικό περιθώριο να µπορούν να επιτελέσουν καλύ-
τερα το έργο τους. Υποψήφιοι πρυτάνεις, αντιπρυτάνεις, θα πε-
ριλαµβάνονται σε ενιαίο ψηφοδέλτιο, µένοντας µακριά από
οµαδοποιήσεις, παραταξιακές σκοπιµότητες και η ηλεκτρονική
ψηφοφορία θα κάνει απλούστερη τη συµµετοχή. Θα διασφαλίζει
το αδιάβλητο της εκλογής. 

Βελτιώνεται, επίσης, το πλαίσιο των µετεγγραφών. Καθιερώ-
νεται για πρώτη φορά ένα πρόσθετο ακαδηµαϊκό κριτήριο. Για
να µεταφερθεί ένας φοιτητής από ένα τµήµα σε ένα άλλο, πρέπει
η βαθµολογία του να µην υστερεί πολύ έναντι εκείνης που είχε
το τµήµα αυτό. 

Μας έχει προβληµατίσει πολύ αυτή η διάταξη και πρέπει να
σας πω ότι έχω µιλήσει µε πάρα πολλούς καθηγητές και η εικόνα
η οποία µεταφέρεται συστηµατικά από τα πανεπιστήµιά µας είναι
ότι πολλές φορές παιδιά τα οποία έρχονται µε µετεγγραφή από
πανεπιστήµια τα οποία είχαν πολύ χαµηλότερο βαθµό εισαγωγής
σε σχέση µε το πανεπιστήµιο ή το τµήµα στο οποίο µετεγγρά-
φονται, έχουν δυσκολία να παρακολουθήσουν και να είναι αντα-
γωνιστικά ως προς την ποιότητα της εκπαίδευσης των υπολοί-
πων µαθητών. 

Αφήνω στην άκρη το γεγονός ότι τα πανεπιστήµια δυσκο-
λεύονται να κάνουν οποιοδήποτε σοβαρό προγραµµατισµό, αν
ξαφνικά βρίσκονται µε σηµαντικά µεγαλύτερο αριθµό φοιτητών
από αυτόν τον οποίον είχαν σχεδιάσει.  

Όµως το ζήτηµα έχει να κάνει µε το επίπεδο το οποίο θέτουµε
και το όριο το οποίο θέτουµε για να µπει κάποιος σε ένα πανεπι-
στήµιο. Γι’ αυτό εξάλλου έχουµε τις πανελλήνιες εξετάσεις. Δεν
µπαίνουν τα παιδιά µε κλήρωση. Υπάρχει µία αντικειµενική αξιο-
κρατική διαδικασία. Μπορεί κάποιος να της ασκήσει κριτική σε
πολλά σηµεία, αλλά δεν αµφισβητείται η αντικειµενικότητά της
και η αξιοκρατία της, η οποία στην ουσία διαστρεβλώνεται σε µε-
γάλο βαθµό µέσα από το σύστηµα των µεταγραφών. 

Ναι, θέλουµε να στηρίξουµε οικογένειες και να τις ελαφρύ-
νουµε εισοδηµατικά, δίνοντας τη δυνατότητα να γίνονται µετεγ-
γραφές, όπως ναι, θέλουµε να στηρίξουµε και τα πανεπιστήµια
και ειδικά τα πανεπιστήµια της περιφέρειας να µπορούν να πα-
ρέχουν υπηρεσίες στους φοιτητές, οι οποίες να είναι τέτοιες που
να µειώνουν στο ελάχιστο την οικονοµική επιβάρυνση, το να πη-
γαίνει κάποιος να σπουδάζει µακριά από το µόνιµο τόπο διαµο-
νής του. 

Άκουσα µε ενδιαφέρον µία παρατήρηση του κ. Κουτσούµπα
ότι προχωράµε δήθεν σε έργα ΣΔΙΤ για φοιτητικές εστίες, γιατί
µε αυτόν τον τρόπο θέλουµε να πριµοδοτήσουµε ή να µην πρι-
µοδοτήσουµε τις µετεγγραφές. Δεν κατάλαβα ακριβώς τον συλ-
λογισµό του, αλλά ρωτώ εγώ, γιατί είναι κακό σήµερα να έχουµε
περισσότερες φοιτητικές εστίες στα περιφερειακά µας πανεπι-
στήµια; Πολλά περιφερειακά πανεπιστήµια έχουν προχωρήσει
σε τέτοια έργα µε τη συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα, για να γί-
νουν αυτό το οποίο είναι τα περισσότερα σύγχρονα πανεπιστή-
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µια του εξωτερικού, δηµόσια και ιδιωτικά πανεπιστήµια, που µπο-
ρούν να παρέχουν στους φοιτητές τους τη δυνατότητα δωρεάν
διαµονής, τουλάχιστον για τα παιδιά εκείνα τα οποία δεν έχουν
οικονοµική δυνατότητα, για να µην αναγκάζονται να καταφεύ-
γουν µετά σε µετεγγραφές, για να µπορούν να αντέξουν το οι-
κονοµικό βάρος των σπουδών µακριά από τον µόνιµο τόπο
διαµονής. 

Αυτό, λοιπόν, θέλουµε να κάνουµε, αλλά ταυτόχρονα βάζουµε
και ένα όριο, ένα πλαίσιο στον τρόπο µε τον οποίο µπορούν να
γίνονται µετεγγραφές και βέβαια ενισχύουµε την εξωστρέφεια
των ελληνικών πανεπιστηµίων, τα οποία θα µπορούν πλέον να
ιδρύουν ξενόγλωσσα προπτυχιακά προγράµµατα, χωρίς την
προηγούµενη έγκριση του Υπουργού. Έχουµε µιλήσει πολλές
φορές για το πώς θέλουµε να απεµπλέξουµε τα πανεπιστήµια
από την ασφυκτική γραφειοκρατία και τον έλεγχο του Υπουρ-
γείου Παιδείας και να ενισχύσουµε µε αυτόν τον τρόπο το αυτο-
διοίκητό τους και αυτό κάνουµε. 

Ουσιαστικά, θεσµοθετούµε τα κοινά, τα join, τα διπλά, τους
dual κύκλους σπουδών, µεταξύ ελληνικών και ξένων ανώτατων
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, αλλά και των θερινών προγραµµάτων,
όπου θα έχουµε την ευκαιρία διαδικτυακά. Είχαµε την πρόθεση
να τα καλέσουµε στην Ελλάδα, αλλά δυστυχώς µας πρόφτασε ο
κορωνοϊός.

Θα συνοµιλήσουµε τη Δευτέρα µε σχεδόν όλα τα κορυφαία
αµερικανικά πανεπιστήµια, τα οποία έχουν πολύ µεγάλο ενδια-
φέρον για σύναψη τέτοιων στρατηγικών συµφωνιών µε δηµόσια
ελληνικά πανεπιστήµια. Είναι µια πάρα πολύ σηµαντική πρωτο-
βουλία, ένα παράθυρο στο µέλλον για τα ελληνικά πανεπιστήµια,
τα οποία έχουν τεράστιες δυνατότητες, όµως µέχρι πρόσφατα
ήθελαν αλλά δεν µπορούσαν. Τώρα αυτά που θέλουν και ελπίζω
ότι είναι πολλά -πιστεύω ότι είναι τα περισσότερα, γιατί όχι όλα,
να µη θέλουν να µπουν σε τέτοια προγράµµατα;- να έχουν τη δυ-
νατότητα, χωρίς να απαιτείται έλεγχος από το Υπουργείο Παι-
δείας να συνάπτουν τέτοιου είδους συµφωνίες. Και βέβαια, ναι,
το έχουµε πει πολλές φορές, θέλουµε να προσελκύσουµε στην
Ελλάδα στα δηµόσια πανεπιστήµια µας αλλοδαπούς φοιτητές οι
οποίοι θα πληρώνουν δίδακτρα και να κάνουµε την Ελλάδα εκ-
παιδευτικό κέντρο στη νοτιοανατολική Μεσόγειο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αν διαφωνείτε να µας το πείτε. Να µας πείτε ναι, ξεκάθαρα δια-

φωνούµε µε αυτή την πολιτική. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω λέγοντας ότι οι µεγάλες

τοµές στην παιδεία ευδοκίµησαν και ρίζωσαν µόνο όταν συναν-
τήθηκαν τελικά µε ένα µεγάλο εκπεφρασµένο ή ενδεχοµένως και
υπόρρητο ζητούµενο της κοινωνίας µας, όταν συνδύασαν τον εκ-
δηµοκρατισµό της µε την παράλληλη λειτουργία της παιδείας ως
ιµάντα κοινωνικής κινητικότητας και ατοµικής προκοπής. Και
αυτό διδάσκει η τολµηρή εκπαιδευτική πολιτική του Ελευθέριου
Βενιζέλου από το 1929 στο 1932. 

Ανοίγω µια παρένθεση. Είχα την ευκαιρία µε την Υπουργό Παι-
δείας να επισκεφθώ ένα δηµοτικό σχολείο στην Καλλιθέα, το
οποίο κατασκευάστηκε επί πρωθυπουργίας Ελευθερίου Βενιζέ-
λου, το 1931. Και πρέπει να πω ότι ήταν εντυπωσιακά και ο σχε-
διασµός και η ποιότητα κατασκευής αυτών των σχολείων. 

Αντίστοιχες όµως φιλόδοξες µεταρρυθµίσεις ήταν και η µε-
ταρρύθµιση του Γεωργίου Παπανδρέου το 1964-1965, η καθιέ-
ρωση της δηµοτικής -µην το ξεχνάµε αυτό- από τον Γεώργιο
Ράλλη το 1976. Παρά τις πολλές αδυναµίες του, ο νόµος-πλαίσιο
του 1982 ήταν µια τοµή στα πράγµατα. 

Και βέβαια είναι ο ν.4009/2011, ένας νόµος που συνάντησε
πρωτοφανή κοινοβουλευτική συναίνεση για εκείνα τα δεδοµένα.
Η Νέα Δηµοκρατία ήταν αυτή η οποία πήρε το θάρρος να υπερ-
ψηφίσει τον νόµο Διαµαντοπούλου. Εµείς ήµασταν στην Αντιπο-
λίτευση και παρείχαµε τότε στήριξη σε αυτόν τον νόµο. Έπαιξα
πιστεύω τότε και εγώ, ως απλός Βουλευτής, ένα µικρό ρόλο στην
προσπάθεια να πείσω το κόµµα µας να κάνει αυτή τη µεγάλη
υπέρβαση. Ήταν ένας νόµος ο οποίος έκανε πολλές τολµηρές
µεταρρυθµίσεις, αλλά δυστυχώς στη συνέχεια ατόνησε και απο-
δοµήθηκε, µε ευθύνη όλων των παρατάξεων. Δεν εξαιρώ ούτε τη
δική µας. 

Θα ήταν ευχής έργο πραγµατικά, αν όχι τουλάχιστον στο σύ-

νολο του νοµοσχεδίου, έστω σε κάποιες πτυχές του -ενδεχοµέ-
νως σε κάποιους από τους άξονες για τους οποίους µίλησα- να
µπορούσαµε να αναγνωρίσουµε την ανάγκη να υπάρξει µία απα-
ραίτητη συναίνεση. Θα ήθελα πραγµατικά να δω τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να έρχεται σε αυτό το Βήµα και αντί
να ασκεί µόνο κριτική -η κριτική είναι καλοδεχούµενη και προφα-
νώς έχουµε πολύ διαφορετικές µατιές στο πώς αντιλαµβανόµα-
στε την παιδεία- να πει «ναι, υπάρχουν τρία, τέσσερα, πέντε
σηµεία στα οποία µπορούµε να συµφωνήσουµε» και να διαµορ-
φώσουµε τουλάχιστον ένα πλαίσιο σε ζητήµατα τα οποία θεωρώ
ότι είναι αυτονόητα. 

Δεν ξέρω αν θα το κάνει. Θα προσπαθήσω να είµαι εδώ το
απόγευµα. Για κάποιο λόγο ο κ. Τσίπρας επιµένει να αποφεύγει
τις συζητήσεις παρόντων των υπόλοιπων πολιτικών Αρχηγών και
να µιλάει σε άλλους χρόνους από εµάς τους υπόλοιπους, αλλά
εν πάση περιπτώσει θα ακούσω αυτά τα οποία έχει να πει και θα
ήταν ευχής έργο, αν κάποια από αυτά τα -κατά την άποψή µας-
αυτονόητα θετικά αυτού του νοµοσχεδίου τα αναγνώριζε και δια-
µόρφωνε µε αυτόν τον τρόπο µια διάθεση να κοιτάξουµε µπρο-
στά, µε ενότητα, λαµβάνοντας πάντα υπ’ όψιν τι είναι καλό για
την επόµενη γενιά, η οποία θα έρθει να σπουδάσει, να φοιτήσει
στο δηµόσιο σχολείο και στο δηµόσιο πανεπιστήµιο. 

Κλείνω µε ακόµα µία αναφορά από το παρελθόν και διαβάζω:
«Το σχολείο στέκει απάνω από κάθε πρόσκαιρη κοµµατική δια-
πάλη, απάνω από κάθε αντίθεση κοινωνικών τάξεων. Αντικρίζει
το σχολείο την ολότητα και το εθνικό σύνολο. Τονώνοντας το αί-
σθηµα αυτό και καλλιεργώντας την πολυµερή αυθυπαρξία του,
το σχολείο έχει την πεποίθηση πως, όταν ο απόφοιτός του βγει
στην κοινωνία, δεν θα ενεργεί εναντίον της ολότητας της κοινω-
νίας σε όποια κοινωνική τάξη και αν ανήκει». 

Αυτά είναι λόγια ενός άλλου πεφωτισµένου µεταρρυθµιστή
που προέρχεται από το χώρο της Αριστεράς, του Αλέξανδρου
Δελµούζου, στους σπουδαστές του Μαράσλειου Διδασκαλείου
το 1925. Δεν θα άλλαζα ούτε ένα κόµµα ούτε µια τελεία και γι’
αυτό και σας καλώ να υπερψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακολουθεί αµέσως
µετά στο Βήµα ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος, Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδος Ελληνική Λύση και µετά έχει ζητήσει τον
λόγο ο Πρόεδρος κ. Νικόλαος Βούτσης.

Κύριε Βελόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα ξεκινώντας να αναφερθώ στη σηµερινή ηµεροµηνία,

10 Ιουνίου του 1941. Οι ναζί καίνε το Δίστοµο, σκοτώνουν διακό-
σιους δεκαοκτώ κατοίκους. Μέχρι σήµερα όµως που µιλάµε εδώ
-πέρασαν πόσα χρόνια- δεν έχει υπογραφεί εκτέλεση απόφασης
αποζηµιώσεως από κανέναν, µε καµµία κυβέρνηση, ούτε από τον
ΣΥΡΙΖΑ ούτε από τη Νέα Δηµοκρατία, από κανέναν σας. 

Κανένας Υπουργός δεν προώθησε την κατάσχεση του κτη-
ρίου. Θέλει µια υπογραφή ενός Υπουργού Δικαιοσύνης για το
κτήριο του Ινστιτούτου Γκαίτε. Γιατί; Πείτε µου. Αν µου πείτε
γιατί, να το συζητήσουµε σοβαρά, αλλά αρχίζω και αντιλαµβά-
νοµαι πλέον ότι το πέπλο και ο φόβος της γερµανικής Κατοχής
συνεχίζεται ακόµη και σήµερα και µεταφορικά και κυριολεκτικά
και αποδεικνύεται από τις εξελίξεις. Δυστυχώς έχουµε γίνει µια
γερµανική επαρχία συνεχώς, εδώ και δεκαετίες.

Θα πω κάτι προσωπικό στον κ. Γεραπετρίτη, τον οποίο σέβο-
µαι πάρα πολύ. Θέλω ειλικρινά από όλους τους συναδέλφους να
αποφεύγουµε τις προσωπικές επιθέσεις. Αν έχουµε να αντιπα-
ρατεθούµε πολιτικά, µπορούµε να το κάνουµε, αλλά είναι λάθος
αυτό που γίνεται, είναι λάθος δηλαδή να γίνονται προσωπικές
επιθέσεις σε πρόσωπα, όχι για την πολιτική τους ιδιότητα ή συµ-
περιφορά, αλλά για κάτι που έγινε σε προγενέστερο χρόνο ή για
κάτι που µας ενοχλεί από τη δική του προσωπική διαδροµή. 

Προσωπικές επιθέσεις είναι ανέντιµο να γίνονται σε καθέναν
από εµάς ξεχωριστά και πρέπει να αποφεύγονται από όλους.
Γιατί όταν ρίχνεις λάδι στη φωτιά, θα σου προκύψει πυρκαγιά
που θα κάψει όλο το πολιτικό σύστηµα και το αποτέλεσµα θα το
δούµε αργότερα. Και το λέω γιατί προσωπικές επιθέσεις τουλά-
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χιστον, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Γεραπετρίτη, από το
«Πρώτο Ψέµα» κάθε εβδοµάδα έχω και µια προσωπική επίθεση,
σε διάφορα πράγµατα, όχι για την πολιτική µας παρουσία εδώ,
αλλά σε οτιδήποτε άλλο πλην της πολιτικής µας παρουσίας. 

Ως «Πρώτο Ψέµα» αναφέροµαι στη γνωστή εφηµερίδα που
ανήκει στη δική σας παράταξη ιδεολογικά ή αν θέλετε κοµµατικά.
Όµως πρέπει να σταµατήσουν οι προσωπικές επιθέσεις. Αν θέ-
λουµε να αντιπαρατεθούµε…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ποιες είναι αυτές; Πείτε µας να
ακούσουµε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Οι προσωπικές επιθέσεις; Τα είπα προχθές. Εδώ ήµασταν,
αλλά εσείς λείπατε. Δεν φταίω εγώ, κύριε Υπουργέ µου. Εδώ
ήµουν προχθές και τα έλεγα ένα- ένα. Κάθε βδοµάδα διαβάστε
«Πρώτο Ψέµα», θα δείτε κάθε εβδοµάδα και µια προσωπική επί-
θεση. Το προσπερνώ όµως, δεν έχει σηµασία. 

Είµαι χαρούµενος ιδιαίτερα σήµερα, κύριοι συνάδελφοι, γιατί
βρέθηκαν όλοι οι πολιτικοί αρχηγοί εδώ εκτάκτως. Μου φάνηκε
πολύ περίεργο, γιατί ξέρετε εγώ δεν είµαι guest star στη Βουλή.
Κάθε µέρα είµαι εδώ. Είναι ωραίο να βλέπω αρχηγούς κοµµάτων
να έρχονται. 

Είναι πολύ ωραίο και πολύ σωστό, γιατί αισθάνοµαι µια µονα-
ξιά πολλές φορές, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Νέας
Δηµοκρατίας, µια και κάθε µέρα είστε και εσείς εδώ. Και οι Βου-
λευτές, όταν έρχονται οι Αρχηγοί τους, όλοι µαζεύονται εδώ.
Φεύγουν οι Αρχηγοί τους, εξαφανίζονται όλοι, διακτινίζονται. 

Η δουλειά µας, κύριοι συνάδελφοι, είναι να είµαστε εδώ από
το πρωί µέχρι το βράδυ. Γι’ αυτό πληρωνόµαστε, αν δεν κάνω
λάθος. Και ο Πρωθυπουργός µπορεί να έχει κάποιες άλλες δου-
λειές που αφορούν την άσκηση διακυβέρνησης και δεν µπορεί
να είναι κάθε µέρα εδώ. Οι υπόλοιποι πολιτικοί Αρχηγοί πρέπει
να είναι κάθε µέρα εδώ, από το πρωί µέχρι το βράδυ, όσο υπάρ-
χουν νοµοσχέδια. Γιατί µπήκαµε στη Βουλή ως Ελληνική Λύση
και θέλουµε να τηρούµε το γράµµα της επιταγής του ελληνικού
λαού, που µας πληρώνει για µία δουλειά και αυτό δεν πρέπει να
ξεχνάει κανένας από εµάς! Πρέπει να είµαστε εδώ όλοι µας. Τα
άδεια έδρανα είναι µια αµαρτωλή ιστορία δεκαετιών δυστυχώς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα ήθελα τώρα, µια και προεδρεύει ο κ. Τασούλας και µε

ακούει φαντάζοµαι, να του κάνω για ακόµη µια φορά ένα παρά-
πονο. Κουράστηκα να κάνω παράπονα. Κάποια στιγµή δεν ξέρω
τι να κάνω; Να φωνάξω την αστυνοµία, να φωνάξω τη δικαιο-
σύνη, να πάω στο Σ.τ.Ε.; Να επιβληθεί ο Κανονισµός. 

Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να µου
πείτε, όποιος Αρχηγός δηλώσει πρώτος, µιλάει πρώτος ή κατά
πως βολεύει στο Προεδρείο της Βουλής, τον κ. Τασούλα τελευ-
ταία στιγµή; Να µου το πείτε. Δήλωσα πρώτος. Δεν έχω κανένα
πρόβληµα, αλλά να τηρούνται για όλους τα πάντα. Ζητώ χάρη.

Θα στείλω και επιστολή, κύριε Πρόεδρε και περιµένω απάν-
τηση προσωπικά από εσάς, όπως περιµένω απάντηση πότε θα
συζητήσουµε και το σκοπιανό. Ακόµα µου απαντάτε.

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, είµαι κάθε µέρα εδώ. Δεν είµαι guest star.
Κάθε µέρα είµαι εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μου επιτρέπετε να
απαντήσω;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Θα µου απαντήστε µετά, όταν τελειώσω την οµιλία µου.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εντάξει.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
Και το λέω αυτό, γιατί ξέρω ότι είστε ακριβοδίκαιος. Δεν ξέρω

τι γίνεται κάποιες στιγµές. Δηλαδή, θέλω να καταλάβω το εξής:
Αν ο Πρόεδρος ενός κόµµατος πει «εγώ θέλω να µιλήσω πρώ-
τος» και µετά ζητήσει ο κ. Κουτσούµπας, θα µου πάρει τον λόγο;
Αν -επαναλαµβάνω- ισχύει αυτό, να µας το πείτε, όχι κατά πώς
βολεύει ανακατέψαµε την τράπουλα σήµερα. Μίλησε η κ. Γεννη-
µατά, ο κ. Κουτσούµπας, ο Πρωθυπουργός και µετά εγώ. Δεν
θεωρώ ότι είναι σωστό µε βάση τον Κανονισµό αυτό. Αν είναι, να
µου πείτε ποιο άρθρο του Κανονισµού το λέει αυτό, ποια παρά-
γραφος, για να το µελετήσω και εγώ, γιατί απ’ ό,τι είδα, δεν ισ-
χύει. 

Δεν θα µιλήσω για τα υπόλοιπα. Το προσπερνώ. 
Πάµε στην ουσία. Κυρία Υπουργέ, τώρα θα µιλήσω για εσάς.

Μου είστε ιδιαιτέρως συµπαθής, γιατί σε επίπεδο επικοινωνίας
το πάτε πολύ καλά. Είστε διαλεκτική, ακούτε. Σε επίπεδο, όµως,
νοµοσχεδίων κάνετε αυτό που θέλετε εσείς. Είναι η επίφαση, αν
θέλετε. Καλό είναι αυτό. Εντάξει. Βέβαια, άκουσα ένα περίεργο
από τον κύριο Πρωθυπουργό, ο οποίος, δυστυχώς, δεν είναι ε-
δώ. Τον άκουσα να επαίρεται γιατί ο κ. Ράλλης κατήργησε την
καθαρεύουσα. Δι’ αυτόν τον λόγο δε µιλάµε πλέον ελληνικά οι
περισσότεροι, δι’ αυτού του λόγου δεν µιλάµε πλέον ελληνική
γλώσσα. Ήταν ένα έγκληµα γλωσσικό αυτό που έγινε. Δεν λέω
να µιλάµε καθαρεύουσα εµείς. Γυρίστε, όµως, πενήντα χρόνια
πίσω στο ελληνικό Κοινοβούλιο, για να δείτε πώς άρθρωναν πο-
λιτικό λόγο, όχι µόνο στο σέβας, αλλά και στην άρθρωση τους
οι πολιτικοί και δείτε πώς µιλάµε σήµερα εµείς. 

Θα µου πείτε, παλιοµοδίτικο, συντηρητικό. Δεν µε απασχολεί,
διότι η γλώσσα δεν είναι δικό µας αντικείµενο, είναι κτήµα αι-
ώνων, χιλιετηρίδων, το οποίο το παραδίδουµε σε κάποιους άλ-
λους. Αυτή είναι η άποψη η δική µας. Λάθος έγινε και δεν µπορεί
να επαίρεται ο Πρωθυπουργός για το λάθος αυτό. 

Για µένα η παιδεία, κυρία Υπουργέ, είναι η γενικότερη καλλιέρ-
γεια του ανθρώπου. Από το νοµοσχέδιό σας δεν είδα να βγαίνει
αυτό. Το λέω, γιατί µόρφωση, αγωγή, κουλτούρα και πολιτισµός
πρέπει να απορρέουν από την παιδεία. Είναι ένα τεχνοκρατικό,
ιδεοληπτικό νοµοσχέδιο µε, αν θέλετε, πινελιές που αφορούν
συγκεκριµένα θετικά τα οποία θα τα ψηφίσουµε, αλλά µε πολλά
αρνητικά στα οποία δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε. Ακόµη και
τώρα τα παιδιά κάνουν σε κοντέινερ µάθηµα. Τι να λέµε; Για τους
υπολογιστές που θα φέρετε; Χρειάζονται και αυτοί. Βγάλετε από
τα κοντέινερ τα παιδιά, βάλτε καλά θρανία, βάλτε καλούς πίνακες
και το συζητάµε για το επόµενο στάδιο. Όταν είσαι στην εποχή
των σπηλαίων στο εκπαιδευτικό σύστηµα, δεν µιλάς για το διά-
στηµα. Υπάρχει ένα τεράστιο κενό και µια απόσταση. 

Για µένα η παιδεία είναι αξίες, είναι αντιλήψεις, είναι ο πολιτι-
σµός µιας ολόκληρης κοινωνίας, µιας κοινωνίας, που επηρεά-
ζουν την πνευµατική, αν θέλετε, συµπεριφορά του ατόµου. Είναι
πολύ σηµαντικό να καταλάβετε ότι µιλάτε για εξειδίκευση, ενώ
δεν µιλάτε για την πνευµατική και ηθική συµπεριφορά του ατό-
µου. Και εδώ απορώ µε την Αριστερά. Τους ενοχλεί η διαγωγή.
Δηλαδή, πού είναι η ηθική συµπεριφορά του ατόµου, πού είναι η
πνευµατική, αν θέλετε, όχι η ποινή ως ποινή, ότι γράφω ότι η δια-
γωγή είναι κοσµιοτάτη ή κοσµία, αλλά το γεγονός ότι νιώθει το
παιδί πως κάθε πράξη και ενέργεια έχει και ένα αποτέλεσµα; Δεν
µπορούµε να µιλάµε συνεχώς για ατιµωρησία στο παιδί. Και όταν
λέµε «ατιµωρησία», δεν θα το δέρνουµε. Πρέπει, όµως, να του
λέµε ότι αυτό το οποίο έκανε, είναι κακό, το συνεχίζεις και άρα η
διαγωγή σου δεν είναι καλή. 

Τι πιο απλό από αυτό; Δηλαδή, η ατιµωρησία που υπάρχει στο
πολιτικό σύστηµα µε τον νόµο περί «ανευθύνης Υπουργών», πρέ-
πει και στα σχολειά µας και οπουδήποτε και στη δικαιοσύνη να
υπάρχει; Δεν καταλαβαίνω την ιδεοληψία της Αριστεράς. Δεν
µπορώ να την καταλάβω. Είναι κακό να πεις σε ένα παιδί «γίνε
καλύτερος γιατί στο ενδεικτικό σου θα γράφει ότι είναι κοσµιο-
τάτη η διαγωγή σου». Διότι µετά θα δέρνει του συµµαθητές του,
θα τους κάνει bullying, θα κάνει ένα σωρό παράνοµες πράξεις.
Και όταν αργότερα βγει από εκεί, µπορεί να γίνει και ο χειρότε-
ρος από όλους µας.

Τι είναι η παιδεία; Η υποχρέωση να ενανθρωπίσουµε τον ψυ-
χικό κόσµο των παιδιών. Δεν το έχω ακούσει αυτό. Ακούω διά-
φορα τεχνοκρατικά και µε ενοχλούν. Δηλαδή, να προετοιµά-
σουµε το έδαφος για να ενταχθεί στην ίδια την κοινωνία ως άν-
θρωπος. Δεν υπάρχει ούτε αυτό! Αυτό, όµως, θα πρέπει να γίνει
µέσα από τις διαχρονικές αξίες, κυρία Υπουργέ µου. Δεν υπάρ-
χουν διαχρονικές αξίες στο σχολείο µας.

Και το λέω, γιατί φταίµε όλοι. Και εσείς και οι δάσκαλοι και οι
καθηγητές, όλοι µας. Πείτε µου στο σχολείο ποια είναι η διαχρο-
νική αξία που σήµερα µπορεί το παιδί να αφοµοιώσει και να
πάρει. Πείτε µου. Κατεβάζουµε τις εικόνες από τα σχολεία, αφαι-
ρούµε την ιστορία, µιλούµε για τον φιλοτοµαρισµό, «δεν σε νοι-
άζει εσένα, µην ασχολείσαι, ασχολήσου µε τον εαυτό σου», φιλο-
τοµαρισµός, δηλαδή, συνεχής. Άρα το παιδί δεν έχει την αγωγή
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των διαχρονικών αξιών του ήθους που θα πρέπει να έχει. 
Είναι ουσιαστικές οι διαφοροποιήσεις της Ελληνικής Λύσης σε

σχέση µε αυτό που λέτε εσείς ότι είναι παιδεία. Είναι έργο δύ-
σκολο. Και αυτό είναι πραγµατικότητα, γιατί δεν θα είχαµε εκα-
τοντάδες µεταρρυθµίσεις. Κάθε κυβέρνηση που έρχεται, φέρνει
και ένα νοµοσχέδιο για την παιδεία και ένα για το φορολογικό.
Πάντα αυτό συµβαίνει. Και όχι ένα, πέντε, έξι, ανάλογα. Φέρνουν
και τροπολογίες. Όποια κυβέρνηση κι αν δείτε από το 1974 µέχρι
σήµερα, φέρνει φορολογικά νοµοσχέδια, οικονοµοτεχνικά δη-
λαδή και νοµοσχέδια για την παιδεία. Και ουδέποτε διορθώθηκε
ούτε το ένα ούτε το άλλο. Και ξέρετε γιατί, κυρία Υπουργέ µου;
Γιατί η πολυνοµία οδηγεί στη µη υλοποίηση σοβαρών επιλογών
στην παιδεία. 

Και ας µη µιλήσω για τα πανεπιστήµιά µας, για το τι συµβαίνει
εκεί. Ξέρουµε οι περισσότεροι εδώ µέσα το πώς παίρνονται τα
µεταπτυχιακά, το πώς παίρνουν διδακτορικά κάποιοι άλλοι, πώς
γίνονται καθηγητές συγγενείς και φίλοι, κυρία Υπουργέ µου.
Αυτά τα γνωρίζουµε όλοι. Είναι, όµως, οι παθογένειες δεκαετιών.
Αν πραγµατικά θέλει η Νέα Δηµοκρατία να δηµιουργήσει την πε-
ποίθηση πλέον στον Έλληνα ότι θέλει να κάνει ρηξικέλευθη επι-
λογή και τοµή στην παιδεία, να το συζητήσουµε σοβαρά. Θέλει,
όµως, σοβαρές τοµές. 

Μη φοβηθείτε τους πεντακόσιους που βγαίνουν απ’ έξω, γιατί
η ζωή κάποιων κοµµάτων εδώ µέσα τρέφεται από αυτά τα απ’
έξω, το πώς βγαίνουν στους δρόµους, συλλαλητήρια, πορείες
κ.λπ.. Αν θέλουµε, πραγµατικά, να µιλήσουµε µαζί τους, να τους
πούµε το εξής: Ελάτε εδώ εσείς, κύριοι, κάντε µας προτάσεις
γραπτές εσείς, οι δάσκαλοι, οι καθηγητές, πώς µπορούµε να βελ-
τιώσουµε το σχολείο και µετά να διυλίσουµε όλοι µαζί, τα κόµ-
µατα, και να βγάλουµε, αν θέλετε, το αµάλγαµα, ή, αν θέλετε, να
βγάλουµε κάτι από αυτό το πράγµα.

Δεν το κάνατε ποτέ σας. Κανείς δεν το κάνει αυτό, γιατί πρέπει
να ρωτήσουµε τον δάσκαλο και τον καθηγητή, ο οποίος είναι ο
παιδαγωγός -δεν είναι ο δάσκαλος απλά, είναι ο παιδαγωγός- για
το «ευ ζην». Άλλο το «ζην», άλλο το «ευ ζην». Το έλεγε κάποτε
και µια µεγάλη µορφή της ιστορίας, την οποία την ξεχάσαµε όλοι,
ο Μέγας Αλέξανδρος. 

Και να πω και το εξής: Πρέπει να καταλάβουµε ότι πρέπει να
µπορέσουµε, πραγµατικά, να δηµιουργήσουµε µέσα από το σχο-
λείο την πεποίθηση στο παιδί ότι ο δεύτερος πατέρας του είναι
ο δάσκαλος, είναι ο καθηγητής του. Ο δεύτερος πατέρας του!
Πρέπει να εµπνέει, όµως! Και εδώ είναι και η ευθύνη της ψευτο-
αριστεράς. Της ψευτοαριστεράς! Το λέω ευθέως. Το λέω, γιατί
είναι ιδεολογική η συγκρότηση της αντιπαλότητας. Επειδή είµα-
στε αριστεροί ή ψευτοαριστεροί, λέµε «όχι» σε κάθε νεοτερισµό
και αυτό σηµαίνει συντήρηση. Αν θεωρούν συντηρητικό αυτό που
είπα για τη γλώσσα εγώ, τι δεν είναι συντήρηση όταν λέει σε στα-
σιµότητα «ναι» συνεχώς η Αριστερά, η όποια Αριστερά; Γιατί αν
δεν κάνουµε τοµές χειρουργικές στην ελληνική παιδεία -επανα-
λαµβάνω- σε δέκα, είκοσι χρόνια δεν θα µιλάνε ελληνικά τα παι-
διά µας και δεν θα ξέρουν ότι διαφέρουν από τους υπόλοιπους
ανθρώπους για το γεγονός ότι είναι Έλληνες, µειώνοντας, για
παράδειγµα, τις ώρες Θρησκευτικών και της Ιστορίας, κυρία
Υπουργέ. 

Κυρία Υπουργέ µου, βλέπουµε σε ρεπορτάζ καναλιών που
τους ρωτάνε τι έγινε το 1453, το 1821, το 1940 και γελάµε µεταξύ
µας γιατί δεν ξέρουν. Πρέπει να κλαίµε γιατί δεν ξέρουν τα παι-
διά µας. Δεν ξέρουν τι έγινε. Οι επόµενες γενιές, ουσιαστικά, θα
χάσουν τη σύνδεση µε κάτι που µας έδενε ως έθνος. Μπορεί κά-
ποιους η λέξη «έθνος» να τους ενοχλεί. Εγώ είµαι περήφανος για
το ελληνικό έθνος -και θα µου το επιτρέψουν κάποιοι εδώ µέσα-
γιατί δηµιουργήσαµε πολιτισµό, τέχνες, γράµµατα, αρχιτεκτο-
νική, ιατρική. Είναι δηµιουργήµατα των αρχαίων Ελλήνων. Αυτά
δεν µπορώ να τα αποσυνδέσω εγώ από το µυαλό το δικό µου.
Δεν γίνεται. Και αυτή η εµµονή κάποιων που διέπονται από έναν
περίεργο ιδεολογικό νεποτισµό να βρίσκουν µόνο τα αρνητικά
από την αρχαία Ελλάδα ή από το Βυζάντιο µόνο και µόνο για να
στηλιτεύσουν το ελληνικό έθνος και το ελληνικό γένος, µε ενο-
χλεί ως άνθρωπο. Δεν είναι ότι οι άλλοι είναι υποδεέστεροι από
εµάς. Λέω, όµως, ότι προσφέραµε στον παγκόσµιο πολιτισµό, ο
ελληνορωµαϊκός πολιτισµός κατ’ επέκταση, τα πάντα.

Γιατί να στερήσω, λοιπόν, τη δυνατότητα από το παιδί µου να
γνωρίζει, κυρία Υπουργέ, και τη διαφορά του να είµαστε Ορθό-
δοξοι χριστιανοί, αλλά και ότι είµαστε κατά το γένος Έλληνες οι
οποίοι προσφέραµε στον παγκόσµιο πολιτισµό; Γιατί αφαιρείτε
ώρες; Για ποιο λόγο; Γιατί αφαιρείτε την προσευχή; 

Να σας πω και κάτι άλλο; Επειδή είναι και δύσκολα τα οικονο-
µικά των ανθρώπων, θα προτιµούσα να φοράνε και ποδιές, όπως
σε κάποιες σχολές στην Αµερική. Χαµογελάτε, κυρία Υπουργέ.
Να σας πω, όµως, γιατί το λέω. Διότι κερδίζει ο γονιός χρήµατα
έτσι. Δεν αναγκάζεται το παιδί κάθε µέρα να παίρνει ρούχα και
να κοροϊδεύει το ένα παιδάκι το άλλο παιδί επειδή έχει λεφτά.
Διότι µια και µιλάµε για αστούς και µεγαλοαστούς εδώ µέσα, εγώ
βλέπω Αριστερούς που φοράνε Luis Vuitton. Πάει το παιδάκι µε
το µποτάκι το ακριβό, βλέπει το φτωχό παιδάκι στο σχολείο, το
κοροϊδεύουν. Αν, όµως, ήταν οµοιόµορφη η αµφίεσή τους, δεν
θα είχαµε τέτοια προβλήµατα. Όµως, οι ψευτοαριστεροί ή οι αρι-
στεροί και κάποιοι που το παίζουν και λίγο αριστεροί από τη Νέα
Δηµοκρατία θέλουν να τα ισοπεδώσουν όλα. Ναι, γιατί όχι; Ενιαία
αµφίεση. Δηλαδή, στην Αµερική που έχουν στα κολέγια ενιαία
αµφίεση ή στη Γερµανία, κακό είναι; Δεν το καταλαβαίνω.

Και θα σας δώσω και το αντεπιχείρηµα λόγω της οικονοµικής
δυσπραγίας. Η σηµαία, η προσευχή, ο σταυρός σε κάθε σχολείο,
σε κάθε τάξη. Είναι πράγµατα που το παιδί βιωµατικά, κυρία
Υπουργέ, βλέποντας την εικόνα αυτού του πράγµατος, δένεται
µε αυτό που εννοεί η λέξη «Ελληνισµός». Εγώ δεν µιλάω για σο-
βινισµούς και µιλιταρισµούς. Μιλάω για τον Ελληνισµό ως έννοια,
ως ιδεολογία. Δεν καταλαβαίνω πού είναι το µεµπτό. 

Μη αναγραφή θρησκεύµατος και ιθαγένειας σε τίτλους σπου-
δών. Γιατί, κυρία Υπουργέ µου; Να σας πω γιατί το κάνατε; Γιατί
δώσατε ιθαγένεια σε κάθε Χασάν και Ιµπραήµ και ντρέπεστε να
το πείτε τώρα. Δώσατε ιθαγένεια. Είναι παράνοµο αυτό που κά-
νατε. Γένος δεν γίνεις. Το γένος είναι γένος. Το γένος Γεωργιάδη
της µητέρας µου, δηλαδή προέρχοµαι εγώ από τη Γεωργιάδου,
την Πόντια από τη Σαµψούντα, τη συγχωρεµένη, δεν µου το
αφαιρείς εµένα και δεν µπορείς να το δώσεις σε οποιονδήποτε
εδώ µέσα.

Το γένος στη ρίζα της ελληνικότητος δεν µπορείς να το στε-
ρήσεις από τον Έλληνα και να του λες: «Δεν θα σου βάλω το
γένος, δεν θα υπάρχει ιθαγένεια». Γιατί; Πείτε µου εσείς, αιτιο-
λογείστε το, τεκµηριώστε για ποιον λόγο δεν το κάνατε αυτό.
Γιατί φοβάστε από εδώ; Όχι, δεν είναι αυτό, αλλά γιατί εσείς µε
νόµο δικό σας της Νέας Δηµοκρατίας- δώσατε το γένος σε κάθε
έναν που ήρθε εδώ σε έναν χρόνο. Και αυτό είναι το λάθος σας,
το λάθος το µεγάλο.

Ξενόγλωσσα προγράµµατα σπουδών. Ζητήσαµε τη δέσµευσή
σας, µία σας είπαµε ότι θέλουµε από εσάς δέσµευση, να πούµε
«ναι» στα ξενόγλωσσα. Μου προτάσσετε όλοι τα Αγγλικά και
αποφεύγετε να µου πείτε αν θα βάλετε και τουρκικά µέσα. Γιατί;
Να το βάλετε ρητώς, είναι Αγγλικά, είναι εξωγήινα, είναι σουα-
χίλι, είναι αυτό, για να πιστέψω ότι αυτό που µου λέτε ισχύει κιό-
λας, κυρία Υπουργέ. Γιατί φοβάµαι ότι διασταλτικά σε µερικούς
µήνες θα το πάµε κάπου αλλού. Θα το πάµε στα τουρκικά, λέω
εγώ, µπορεί και στα ψευτοµακεδονικά -όχι µακεδονικά-, λέω εγώ,
µπορεί και στα «αρβανίτικα» -εντός εισαγωγικών, γιατί οι Αρβα-
νίτες είναι Έλληνες- αλλά αλβανικά, λέω εγώ, µπορεί, µπορεί.
Γιατί δεν λέτε ακριβώς τι εννοείτε, για να καταλάβουµε και εµείς; 

Γιατί µετά θα φύγετε εσείς, θα έρθουν οι κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ
και θα πουν: «Μα, ο νόµος της Νέας Δηµοκρατίας έλεγε για
ξένες γλώσσες, αλλά δεν µας έλεγε ποιες. Εµείς θα βάλουµε και
αυτές». Και να η διαδροµή του άλλοθι πώς πηγαίνει, από εδώ και
από εκεί. Αυτό δεν µπορώ εγώ να το κάνω, δεν γίνεται. 

Ακόµα και η µονάδα στήριξης αλλοδαπών φοιτητών, άρθρο 93,
γιατί; Έχουν µονάδα στήριξης οι Έλληνες φοιτητές, οι γηγενείς;
Όχι. Γιατί το κάνετε γι’ αυτούς ειδικά; Δηλαδή, αυτή η επιµερι-
στική διάθεση της ισοδικίας, της ισονοµίας, της ισοπολιτείας ή,
αν θέλετε, της ίσης συµπεριφοράς εµένα µε ενοχλεί. Είναι αλά
καρτ συµπεριφορά. Ό,τι ελληνικό το µέµφεστε, ό,τι ελληνικό το
περιθωριοποιείτε. Γιατί; Ή -αν θέλετε- το υποβιβάζετε κι αυτό
εµένα µε ενοχλεί. Αφού είµαστε όλοι ίσοι και όλοι όµοιοι! Εγώ
εδώ έχω µια διαφωνία, διότι δεν µπορεί ο πατέρας µου µετά από
πενήντα χρόνια που πλήρωνε εφορία και είχε τόσο πόνο, µόχθο,
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πήγαινε στη Γερµανία, στα ανθρακωρυχεία, µετανάστης έστελνε
τα λεφτά στην Ελλάδα, να έχει τα ίδια δικαιώµατα µε έναν που
έρχεται σήµερα και παίρνει -ο όποιος Χασάν- 500 ευρώ κάθε
µήνα και αυτός να µην παίρνει σύνταξη και να πληρώνει τα φάρ-
µακά του. Αυτό δεν είναι ισοδικία, δεν είναι ισονοµία. Κάνετε
λάθη.

Τώρα πάµε σ’ αυτό που είπε ο Πρωθυπουργός πριν από λίγο.
Θα ήµουν ο τελευταίος εδώ µέσα, κύριοι συνάδελφοι -κάποιοι
παλαιότεροι µε γνωρίζουν-, που δεν θα χαιρόµουν µε την ελλη-
νική ΑΟΖ. Θα ανέβαινα πάνω στα έδρανα και θα χειροκροτούσα
όρθιος τον Πρωθυπουργό, κύριε Γεραπετρίτη µου, γιατί σας
εκτιµώ ειλικρινά ως παιδαγωγό, ως δάσκαλο εν πάση περιπτώσει.
Εγώ θέλω να είµαι ξεκάθαρος. Είµαι από τους πρώτους που το
�07, �08 έλεγα για ελληνική Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη εδώ
στη Βουλή. Ο κ. Ανδριανός εδώ ήταν τότε, τα λέγαµε από τότε,
τα φώναζα από τότε και για τα πετρέλαια και για το φυσικό αέριο
και ο κ. Καστανίδης ήταν εδώ. Ήµασταν εδώ και ήµουν ο γραφι-
κός. Δεν µε πειράζει. Σήµερα ήρθε ο Πρωθυπουργός και είπε ότι
χαίρεται που όλο το πολιτικό σύστηµα συµφωνεί. Κάνει λάθος.
Σαφώς και χαίροµαι που πάµε να κάνουµε ΑΟΖ. Στεναχωριέµαι,
όµως, που η πρόταση αυτή και η συµφωνία είναι συµβιβαστική,
εκπτωτική, συνδιαχειριστική και συνεκµεταλλευτική. Δεν καθορί-
σαµε ΑΟΖ και θα σας το εξηγήσω σε λίγο.

Διότι δεν είναι δυνατόν να αφήνεις κερκόπορτες ανοιχτές,
διότι η ΑΟΖ που καθιέρωσε -αν καθιέρωσε η Ελλάδα, δεν είδαµε
το κείµενο, γενικά το είδαµε- αφήνει απέξω Διαπόντια Νησιά και
Στροφάδες. Άρα αυτό που είπε ο Πρωθυπουργός ότι όλα τα
νησιά έχουν ΑΟΖ δεν ισχύει, διότι υπάρχουν αστερίσκοι και εξαι-
ρέσεις. Διαπόντια Νησιά και Στροφάδες η µία εξαίρεση.

Η δεύτερη εξαίρεση: Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη σηµαίνει
ότι ο πλούτος που υπάρχει στη θάλασσα είναι δικός µου. Όταν,
λοιπόν, έχω διακόσια ναυτικά µίλια δικά µου στην ΑΟΖ, ο πλού-
τος ο θαλάσσιος, τα ψαράκια του θεού και οι γαριδούλες που
υπάρχουν σε Ζάκυνθο και Κεφαλονιά είναι δικές µου. Δεν αφήνω
τον Ιταλό να έρθει να µου τις πάρει. Άρα, λοιπόν, δεν ανήκει η
Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη ολοκληρωτικά στην Ελλάδα και
δεν κάναµε ΑΟΖ. Ξεκινώ έτσι.

Το χειρότερο, δε, από όλα είναι ότι δίνουµε πάτηµα στην Τουρ-
κία πλέον για να αµφισβητήσει µε βάση τα Διαπόντια Νησιά και
τις Στροφάδες, το Καστελόριζο. Αφήνουµε κερκόπορτα ανοιχτή,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, να το χρησιµοποιήσει.  

Την ξέρω καλύτερα την ΑΟΖ από εσάς πιστέψτε µε και θλίβο-
µαι που το λέω αυτό. Την ξέρω! Μάτωσα για την ΑΟΖ. Έχω κάνει
εκποµπές επί εκποµπών, οµιλίες επί οµιλιών. Όταν αφήνεις έξω
νησιωτικά συµπλέγµατα, όπως τα Διαπόντια Νησιά και οι Στρο-
φάδες, αφήνεις κερκόπορτα ανοιχτή. Για τη Στρογγύλη σας λέω.
Μακάρι να κάνω λάθος εγώ. Γιατί δεν το έβαλαν µέσα; Εδώ είναι
το ερώτηµα. 

Και για να σας αποδείξω αυτό που σας λέω, ήρθε εδώ ο Υ-
πουργός Άµυνας µαζί µε τον Υπουργό Εξωτερικών και µας έλε-
γαν για την περιβόητη συµφωνία που κάναµε, την επιχείρηση
«IRINI». Αφού το θέλετε να σας απαντήσω. Σήµερα το πρωί, λοι-
πόν, τρεις φρεγάτες του τουρκικού ναυτικού, συνοδεία εµπορι-
κού γεµάτο όπλα πήγαν προς τη Λιβύη. Μία φρεγάτα υπάρχει
από τη συµφωνία «IRINI», αυτή την περιβόητη επιχείρηση «IRINI»,
ελληνική, η «ΣΠΕΤΣΕΣ». Σήκωσε ελικόπτερο το ελληνικό πλοίο
για να δει ποιο είναι το πλοίο. Απείλησαν οι Τούρκοι από τα πο-
λεµικά τους σκάφη να φύγει το ελληνικό ελικόπτερο, διότι είναι
τουρκική η επιλογή και απεχώρησε το ελληνικό ελικόπτερο.
Έγινε. Πέρασαν από το Αιγαίο και πήγαν στη Λιβύη. Μη µου λέτε,
λοιπόν, πράγµατα που δεν ισχύουν.

Και θα σας πω τώρα τι λάθη έκανε η Νέα Δηµοκρατία, γιατί
θέλω να είµαι διαυγής. Όταν θα κάνεις κάτι στη ζωή σου, θα κά-
νεις και λάθη. Αλλά αυτό το θέµα είναι µείζονος σηµασίας, είναι
εθνικό θέµα η ΑΟΖ. Η ΑΟΖ κλείνει πόρτες σοβινιστικών κύκλων
της Τουρκίας, αν κάποια στιγµή την κάνουµε σωστά. Τώρα αφή-
σαµε κερκόπορτα σας λέω, δυστυχώς.

Η κοινή ΑΟΖ µε Ιταλία δεν καταργεί το τουρκολιβυκό σύµ-
φωνο, αλλά το αµφισβητεί. Θετικό, αλλά αµφισβητεί, δεν καταρ-
γεί. Η Ιταλία αναγνωρίζει για την ελληνική υφαλοκρηπίδα όρια
τα οποία αµφισβητεί η Άγκυρα, συµπεριλαµβανοµένων και των

νησιών.
Πάµε τώρα στην ουσία. Σήµερα στην Ιταλία θα έπρεπε να χο-

ροπηδάνε. Το ξέρετε αυτό; Καµµία αναφορά σε κανένα ιταλικό
µέσο για τη συµφωνία της ΑΟΖ. Ή δεν έγινε πραγµατικά η συµ-
φωνία, γιατί πρέπει να περάσει από την ιταλική Βουλή και την ελ-
ληνική Βουλή. Αυτό πρέπει να το κάνετε, κύριε Γεραπετρίτη.
Αυτό πρέπει να περάσει από εδώ µέσα, αλλιώς δεν ισχύει η συµ-
φωνία. Πρέπει να περάσει η συµφωνία από την ελληνική Βουλή
και την ιταλική Βουλή. Είναι γνωστό αυτό.

Τι κρύβει η συµφωνία; Ακούστε λίγο. Αποδεχτήκαµε εκπτώ-
σεις. Η φράση του Ιταλού Υπουργού Εξωτερικών, γιατί εγώ όταν
ακούω έναν Υπουργό, δεν ακούω τι λέει ο Δένδιας, ακούω αυτόν
που συνυπογράφει µε τον Δένδια, «ιστορικά δικαιώµατα της Ιτα-
λίας σε σχέση µε το Ιόνιο και το Αιγαίο». Ποια είναι τα ιστορικά
δικαιώµατα της Ιταλίας σε σχέση µε το Αιγαίο και το Ιόνιο που
έθεσε µπροστά στον κ. Δένδια ο Ντι Μάιο; Να µου τα πει η Κυ-
βέρνηση, γιατί δεν θέλω να µιλήσω εγώ για τη γαρίδα µόνο, γιατί
αν πάει το µυαλό µου στα ιστορικά δικαιώµατα, πάει στα Δωδε-
κάνησα, πάει στα Επτάνησα. Τι θα πει «ιστορικά δικαιώµατα»;
Όταν υπογραφείς µια διεθνή συµφωνία, όπως είναι για το δίκαιο
των θαλασσών, δεν υπάρχουν ιστορικά δικαιώµατα. Με το ίδιο
σκεπτικό έχει η Ελλάς ιστορικά δικαιώµατα στη Μεγάλη Ελλάδα,
στην Ταορµίνα, στο Ταυροµένιον, στο Παλέρµο, στις Συρακού-
σες, έχουµε ιστορικά δικαιώµατα. Τι λογική ιταλικής σκέψης ήταν
αυτή που κατατέθηκε και κανείς δεν µας είπε τι είναι;

Επίσης, θα σας πω και το εξής: Πείτε µου ποιος άνθρωπος εδώ
µέσα έχει ένα οικόπεδο διακοσίων τετραγωνικών µέτρων, άλλα
διακόσια έχει ο γείτονάς του και επειδή ο γείτονας του δεν καλ-
λιεργεί, είναι τεµπελχανάς ή δεν έχει καλό χώµα και καλλιεργείς
δίπλα εσύ, βάζεις ντοµάτες, µελιτζάνες, αγγουράκια και διάφορα
προϊόντα, έρχεται ο γείτονας από δίπλα, τα αρπάζει και φεύγει. 

Θα µου πείτε τι σχέση έχει αυτό. Έχει µε τα αλιεύµατα του Ιο-
νίου. Επειδή η Ιταλία δεν έχει καλά ψάρια, κύριοι συνάδελφοι,
και επειδή εδώ και δεκαετίες εσείς φταίγατε που δεν κάνατε αλι-
ευτικές ζώνες. Ούτε η Νέα Δηµοκρατία έκανε, ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ,
ούτε το ΠΑΣΟΚ. Έµπαιναν οι ψαράδες, οι τύποι αυτοί οι Ιταλοί,
έκλεβαν γαρίδες, έκλεβαν ψάρια και έφευγαν. Τώρα τους αφή-
νετε ελεύθερα µε την άδεια αυτή να µπαίνουν και να κλέβουν από
το δικό µας χωράφι, από τον δικό µας χώρο. Αυτό συµφωνήσαµε.
Αυτό σηµαίνει de jure ακύρωση της ΑΟΖ, µε υπογραφή. 

Θα γίνουµε η πρώτη χώρα στον κόσµο που η ανακήρυξη της
Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης δεν θα είναι αποκλειστική. Δεν
είναι αποκλειστική. Θέλω να το καταλάβετε. Μακάρι να κάνω
λάθος. Θα φτάσουµε σε ένα σηµείο να λέµε ότι το Ιόνιο ανήκει
στα ψάρια του. Αυτό θα λέµε, δυστυχώς, όπως έλεγε ο Πάγκα-
λος ότι το Αιγαίο ανήκει στα ψάρια του. Θα λέµε ότι το Ιόνιο ανή-
κει στα ψάρια του για τους Ιταλούς. Δεν θέλω να πιστεύω ότι
είναι έτσι, ειλικρινά. Δεν θέλω να πιστεύω ότι είναι αυτό το πράγ-
µα και ότι ισχύει αυτό.

Ακούστε τώρα, γιατί κάποιοι δεν κατάλαβαν τι κρύβει η συµ-
φωνία. Αφού δίνουµε αλιευτικό δικαίωµα στην Ιταλία, σηµαίνει
συνδιαχείριση, συνεκµετάλλευση. Θέλετε να το καταλάβετε; Κα-
ταλάβετε το. Δεν θέλετε; Δεν πειράζει. Εγώ θα σας τα λέω µε
ήρεµο τρόπο. Ούτε προδότες σας λέω, ούτε µειοδότες, γιατί
αυτό θα το κρίνει ο ελληνικός λαός στις εκλογές όταν θα ξανα-
ψηφίσει και θα είστε ξανά Κυβέρνηση. Αλλά αυτά τα λάθη είναι
λάθη. Διότι, η συµφωνία µιλάει για µειωµένη επήρεια νησιών. 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, εσείς, ο κ. Κατρούγκαλος που µι-
λάει πολύ, αλλά τα σκέφτεται µου φαίνεται. Μιλάει η συµφωνία
για µειωµένη επήρεια των νησιών. Ψάξτε τη συµφωνία και δια-
βάστε την. Το είπαν χθες. Αυτό σηµαίνει ότι Διαπόντια Νησιά και
Στροφάδες δεν έχουν ΑΟΖ. 

Τι λέει η Τουρκία; Ότι τα νησιά δεν έχουν ΑΟΖ. Τι αποδεχτή-
καµε χθες εµείς; Ότι µερικά νησιά δεν έχουν ΑΟΖ. Δείτε, λοιπόν,
τη λογική που θα πάει η ιστορία και µακάρι να κάνω λάθος και
να είµαι εγώ ο ψεύτης, ο υπέρµετρα φαντασιωµένος, πείτε ό,τι
θέλετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Σας είπα τι λέει η συµφωνία. Μην µε διακόπτετε, σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ. Όπως ακούω τον Πρωθυπουργό µε θρη-
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σκευτική ευλάβεια ούτε µορφασµούς κάνω ούτε αντιδικώ µαζί
του, θέλω και εσείς να σέβεστε τους άλλους. Ευχαριστώ.

Διαπόντια Νησιά. Ακούστε, για να ξέρετε τι λάθος έχει γίνει.
Εγώ δεν είπα ότι έγινε εκ δόλου, γιατί αν είναι εκ δόλου είναι προ-
δοσία. Από αµέλεια έγινε. Στις Στροφάδες δόθηκε επήρεια µόλις
35%! Στα Διαπόντια Νησιά 70%! Και για όσους ξέρουν λίγο τι ση-
µαίνουν Διαπόντια Νησιά, δύο δισεκατοµµύρια βαρέλια πετρε-
λαίου και πέντε δισεκατοµµύρια κυβικά, αν δεν κάνω λάθος,
φυσικού αερίου, λέει ο καθηγητής Ζελελίδης. Είναι νεοδηµοκρά-
της, όχι δικός µας. Είναι γεωλόγος.

Σας τα λέω για να καταλάβετε τι λάθη κάνετε. Και αυτό που
κάνατε δεν είναι τίποτα άλλο παρά µια αντιγραφή του 1977 για
τη συµφωνία της υφαλοκρηπίδας. Δεν είναι ΑΟΖ, σας είπα. Ο κα-
θηγητής Τριανταφύλλου σήµερα το πρωί στο «ΣΚΑΪ» -«ΣΚΑΪ»
πρέπει να ήταν- είπε ότι είναι η συµφωνία προϊόν συµβιβασµού.
Πείτε µου πότε το δικαίωµα της ΑΟΖ είναι συµβιβασµός µε κά-
ποιον άλλον; Πείτε µου πότε είναι συµβιβασµός. Συµβιβασµός
σηµαίνει δίνω κάτι και παίρνω κάτι. Εµείς δώσαµε κάτι, δώσαµε
Διαπόντια Νησιά, Στροφάδες και αλιεύµατα. Τι πήραµε; Πείτε
µου εσείς.

Θα σας πω εγώ, για να ξέρετε και να κλείσω εδώ. Η οριοθέ-
τηση θα εκτείνεται προς τα βόρεια πέρα από το σηµείο ένα και
νότια πέραν του σηµείου δεκαέξι. Τι σηµαίνει αυτό; Επικοινω-
νιακό κόλπο χάρη στο οποίο παραχωρείται η κυριαρχία σε µερι-
κές περιοχές, Διαπόντια Νησιά, και δεν φτάνει η ΑΟΖ µας µέχρι
τη Λιβύη, αλλά σταµατάει, κύριοι συνάδελφοι. 

Ακούστε λίγο για να σταµατήσουµε τις µισές αλήθειες εδώ
µέσα. Η ΑΟΖ που κάνατε εσείς χθες σταµατάει πριν τη Λιβύη,
δεν αγγίζει τη Λιβύη. Την κόψατε στο Οικόπεδο 16. Να σας πω
γιατί. Γιατί η Κυβέρνηση που στηρίζετε του Σάρατζ, που είναι φι-
λοτουρκική, δεν θα συµφωνούσε. Κάνετε, δηλαδή µια κουτοπο-
νηριά η οποία δεν αντέχει κριτικής σοβαρής. Δηµιουργήθηκε,
δηλαδή ένα τριεθνές Ελλάδος-Ιταλίας-Λιβύης χωρίς τη Λιβύη. 

Και σταµατήσετε να στηρίζετε τον Σάρατζ, αποχωρήστε από
εκεί, φύγετε από τον Σάρατζ. Πηγαίνετε στον Χαφτάρ, σας λέω.
Έκανε επίσηµη πρόταση η Κυβέρνηση. Την καταθέτω στα Πρα-
κτικά. Έχω την προσωπική επιστολή του Χαφτάρ µπροστά µου.
Είναι στα αραβικά. Σας λέει «ελάτε να κάνουµε ΑΟΖ». Ξέρω τι θα
µου πείτε: «Δεν αναγνωρίζουµε την Κυβέρνησή σου». Μα, ανα-
γνωρίστε την κύριοι. Μας δίνουν το δικαίωµα να κάνουµε ΑΟΖ
µαζί τους να έχουµε µια ισορροπία µε τους άλλους. 

Επίσης, τι κρύβει η συµφωνία; Ξεκινάει η οριοθέτηση από το
ύψος των Χανίων -από την οικεία του Πρωθυπουργού κοντά- στη
δυτική Κρήτη και εκτείνεται σε ευθεία γραµµή χωρίς να περιλαµ-
βάνει ούτε ένα µέτρο από τη βόρεια Λιβύη και την υφαλοκρη-
πίδα. Αν αυτό το λέτε ΑΟΖ εσείς, εγώ το λέω πίτα κοµµένη όπως
µας βολεύει. Δεν είναι ΑΟΖ! Καµµιά επίπτωση δεν έχει αυτή η
επιλογή στο τουρκολιβυκό σύµφωνο. Οι συντεταγµένες της ΑΟΖ
δεν προχωρούν στο νότιο τµήµα της ελληνικής ΑΟΖ που θα
έπρεπε να συναντά πολλά µίλια νοτιοδυτικότερα για να δηµιουρ-
γήσει ένα τριεθνές, αυτό που σας έλεγα προηγουµένως. 

Αυτά δεν τα λέω εγώ. Καθηγητές µου τα είπαν σήµερα γιατί
µελέτησα πολύ καλά αυτήν την ιστορία και το τι θα έπρεπε να
κάνουµε. Εµείς δεν είµαστε άνθρωποι που θα φωνάζουµε µόνο.
Αύριο το πρωί η Ελλάς να επεκτείνει την αιγιαλίτιδα ζώνη της στα
δώδεκα ναυτικά µίλια, αύριο το πρωί, σε όλες τις πτυχές της
όµως! Όχι αλά καρτ φιλέτα, αλλά στο Ιόνιο, στο Αιγαίο, στην
Κρήτη και παντού δώδεκα ναυτικά µίλια και επί τόπου να ανακη-
ρύξουµε ΑΟΖ. Γιατί είναι άλλο η ανακήρυξη. 

Και άλλο ψέµα της Νέας Δηµοκρατίας και δυστυχώς του Υ-
πουργού σας. Λέει ότι η ανακήρυξη γίνεται σε διµερές επίπεδο.
Είναι ψέµα! Η οριοθέτηση γίνεται σε διµερές. Η ανακήρυξη είναι
µονοµερές δικαίωµα. Γι’ αυτό σας λέω ότι κουτοπονηριές κάνετε. 

Θα σας πω όµως, κάτι. Δεν φταίνε οι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας, προς θεού. Ο Υπουργός σας κάνει λάθη. Και κάποια
στιγµή ο Υπουργός που έκανε τα λάθη στον Έβρο και όλες τις
ασυναρτησίες που έλεγε περί ακροδεξιών και πίσω να τα πάρει
και να διορθωθεί. Γιατί η υποµονή µου έχει όρια µε πολλούς και
αρκετή υποµονή έκανα. Όµως δεν κάνω προσωπικές επιθέσεις,
δεν κάνω προσωπικές αναφορές ούτε ύβρεις άκοµψες. Θέλω να
είµαστε προσεκτικοί όλοι. Σας καταθέτω τα επιχειρήµατα. Δεν

σας λέω τι φαντάστηκα εγώ.
Επίσης να απαγορευτεί στους Ιταλούς να ψαρεύουν στη Ζά-

κυνθο και στην Κεφαλονιά. ΑΟΖ δική µας δεν είναι; Αν ψαρεύουν,
θα κάνουν ελληνικές εταιρείες στον Πειραιά, κύριε συνάδελφε,
και στη Ζάκυνθο, να πληρώνουν φόρο κανονικά ό,τι αλιεύουν
στην Ελλάδα. Γιατί να παίρνουν το ψάρι το δικό µου, τον πλούτο
µου, να τον πηγαίνουν στην Ιταλία να τον πουλάνε; Πείτε µου
εσείς µε ποιο δικαίωµα το κάνατε αυτό; Με ποιο δικαίωµα το κά-
νατε στη Νέα Δηµοκρατία, για πείτε µου εσείς, για να καταλάβω
και εγώ.

Κοινή γνωστοποίηση του δικαιώµατος επέκτασης της αιγιαλί-
τιδας ζώνης σε όλα τα κράτη. Δεν δίνεις χρόνο στα υπόλοιπα
κράτη. Τι έκανε η Ελλάδα χθες; Έκανε µε την Ιταλία µια κουτσή
συµφωνία. Τώρα δίνει χρόνο σε υπόλοιπα κράτη να αντιδράσουν
και πώς αντέδρασαν; Έστειλαν τα όπλα. 

Πήγε το ελληνικό ελικόπτερο «Σπέτσαι» να αντιδράσει και
έφυγε κακήν κακώς. Απειλήθηκε από τουρκικές φρεγάτες και
έφυγε κακήν κακώς. Σε µια διεθνή επιχείρηση, στην επιχείρηση
«ΕΙΡΗΝΗ», βάλαµε την ουρά στα σκέλια, όχι ελληνική επιχεί-
ρηση. Έτσι θα λειτουργήσουµε, έτσι θα κάνουµε, φίλες και φίλοι,
την Ελλάδα ισχυρή, όπως λέει ο Πρωθυπουργός;

Επίσης, την συµφωνία, επαναλαµβάνω, µην διανοηθεί η Κυ-
βέρνηση και δεν την περάσει από την Ελληνική Βουλή. Βγάλτε
όλο το κείµενο στη δηµοσιότητα να δούµε τι υπογράψατε. Βγάλ-
τε όλο το κείµενο στη δηµοσιότητα και θα είµαι ο τελευταίος που
θα σας έκανε κριτική γιατί η ΑΟΖ για εµένα ήταν µια µάχη ζωής
από το 2007, που µπήκα εδώ µέσα. Είναι µάχη και αγώνας και
ζωής για να κατοχυρώσουµε το δικαίωµα της χώρας µας. Και
µου έρχεστε σήµερα εδώ και µου µιλάτε για κουτσουρεµένες
συµφωνίες και µου λέτε ότι είναι επιτυχία. Δεν είναι επιτυχία, σας
το λέω. 

Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είπε και χάρηκα πάρα πολύ, κύριε
Γεραπετρίτη, πέρυσι όταν µίλησε για ένα ταµείο δηµιουργίας
άµυνας. Έλεγε ταµείο άµυνας για να βάζουµε. Πού είναι; Πέρασε
ένας χρόνος, κύριε Γεραπετρίτη µου. Να πηγαίνει ο καθένας από
εµάς να βάζει, όπως στην ψωροκώσταινα, ρε παιδιά που έβαλε
τον οβολό της. Ένα ταµείο για τα εξοπλιστικά γιατί έχουµε πρό-
βληµα. Ξέρουν κάποιοι εδώ µέσα, που είναι στην Επιτροπή Εξω-
τερικών και Άµυνας, ότι έχουµε πρόβληµα και δεν θέλω να
µιλήσω περισσότερο. Να µαζέψουµε χρήµατα γιατί έρχονται κρί-
σιµες στιγµές τον Σεπτέµβρη. 

Κάντε συµµαχίες µε Αίγυπτο. Θα πάρει τώρα και χαίροµαι για
αυτό. Αλλά προσέξτε πάλι τι συµφωνία θα κάνετε. Η Αίγυπτος
δεν θέλει το Καστελόριζο να µπει µέσα. Ξέρετε γιατί; Το είπα εδώ
πριν έναν χρόνο περίπου. Γιατί βγάζει φυσικό αέριο από το κοί-
τασµα Zhor. Πού είναι το Zhor; Σε τριεθνές σηµείο Κύπρος – Ελ-
λάδα - Αίγυπτος. Δεν θέλει να κάνει το Καστελόριζο µέσα στην
ελληνική ΑΟΖ. Σας τα λέω για να καταλάβετε. Θέλει προσοχή.

Αργήσαµε πολύ. Έναν χρόνο είστε εσείς, τεσσεράµισι οι κύ-
ριοι από εδώ, άλλα πενήντα χρόνια το ελληνικό πολιτικό σύστηµα
άργησε. Ακόµα ο Μεταξάς, ο µέγας Μεταξάς για κάποιους ανόη-
τους, το 1936 είχε κάνει τα δέκα ναυτικά µίλια σε έξι ναυτικά
µίλια. Ήταν δέκα ναυτικά µίλια το 1936 και το έκανε έξι ναυτικά
µίλια. Οι «υπερπατριώτες» που βγάζουν γλώσσα και φωνές. Τα-
µείο Άµυνας!

Κλείνω εδώ µε το εξής: Ακούστε, σήµερα το πρωί στο «CNN»
δηµοσίευµα. Τον Φλιν τον ξέρετε όλοι σας; Όχι τον Φλόιντ, αλλά
τον Φλιν, σύµβουλος του Τραµπ. Έλαβε 530.000 ευρώ ή δολάρια
για να υπηρετεί τα τουρκικά συµφέροντα. Εµείς δεν έχουµε ούτε
ένα ξενόγλωσσο think tank σαν χώρα. Έχετε ένα ΕΛΙΑΜΕΠ, τους
µαζεύετε στο Μέγαρο Μαξίµου όλους αυτούς τους περίεργους
τύπους -Ντόκους Μόκους, Τόκους- και δεν έχουµε ούτε πρακτο-
ρείο στα αγγλικά πραγµατικά και οι Τούρκοι έχουν οµάδες think
tank και lobbies στις Ηνωµένες Πολιτείες τους σύµβουλους τους
Τραµπ να τους πληρώνουν. Σας λέω κάντε ένα ταµείο τέτοιο να
κάνουµε κάτι για την πατρίδα, κάτι να κάνουµε για την Ελλάδα.

Και σταµατήστε ρε παιδιά, το λέω στην Αριστερά µε όλο τον
σεβασµό, να βρίζετε τον Τραµπ. Είναι Πρόεδρος των Ηνωµένων
Πολιτειών. Και να σας πω και κάτι; Δεν έχετε άδικο για τη δολο-
φονία του έγχρωµου Φλόιντ. Έχετε απόλυτο δίκιο, δολοφονία
ήταν. Αλλά δεν αξίζει να µπούµε στη διαδικασία να βρίζουµε τον
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Τραµπ γιατί δεν ακούω κανέναν εδώ µέσα να βρίζει τον Ερντο-
γάν. Έχει φυλακίσει τριακόσιους αξιωµατικούς, έχει σκοτώσει χι-
λιάδες ανθρώπους. Γιατί δεν µιλάτε µε τον ίδιο τρόπο για τον
Ερντογάν, για πείτε µου εσείς. Κανείς δεν λέει τον Ερντογάν φα-
σίστα και ναζιστή, γιατί είναι και φασίστας και ναζιστής. Και αυ-
ταρχικός και κτηνώδη συµπεριφορά έχει, µιλιταριστική σοβινιστι-
κή. Γιατί δεν µιλάει κανείς για τον Ερντογάν; Τα έχετε βάλει όλοι
µε τον Τραµπ. Εντάξει, όλοι για τον Φλόιντ.

Όλοι για τον Φλόιντ ρε παιδιά, αλλά για τον µακαρίτη Κατσίφα
λέγατε ότι ήταν τρελός. Ο Κατσίφας τρελός, ο Φλόιντ, που ήταν
κακοποιός όµως ήταν καλός άνθρωπος, άγιος. Χρυσό φέρετρο
το σύστηµα. Ένας πάµφτωχός άνθρωπος που οδηγήθηκε στη
βία, στην κλοπή, στην παρανοµία γιατί δεν µπορούσε να φάει εν
πάση περιπτώσει, σε χρυσό φέρετρο για να κάνουµε την επικοι-
νωνία µας ποιοι; Οι ψευτοδηµοκρατικοί των Ηνωµένων Πολι-
τειών. Και όλα τα ελληνικά κανάλια και όλο το πολιτικό σύστηµα
βρίζει τον Τραµπ. Και αν ξαναβγεί τον Οκτώβρη-Νοέµβρη τι γί-
νεται συνάδελφοι; Για τον Κατσίφα είπατε, όµως, ότι ήταν παλα-
βός. Ο Φλόιντ ήταν καλός άνθρωπος, άγιος, Σάιµον Τέµπλερ. Ε,
ας σοβαρευτούµε λίγο εδώ µέσα. Είναι πολύ σοβαρή πολιτική
υπόθεση για να την κάνουµε µικροπολιτική εµείς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αφού προετοιµαστεί

το Βήµα θα µιλήσει τώρα ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Βού-
τσης και αµέσως µετά για δύο λεπτά ο καθένας οι Υπουργοί κ.
Πλακιωτάκης και Θεοχάρης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Ο κατάλογος θα ανοίξει;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα ανοίξει.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Πότε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ανοιχτός είναι.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Και οι αρχηγοί απλοί Βουλευτές ξεκίνησαν. 
Ήθελα να πω κάτι στον κύριο Βελόπουλο ως προς το ερώτηµα

που έκανε πώς γίνεται η προτεραιότητα. Η προτεραιότητα είναι
απλή όταν δεν υπάρχει συµφυρµός αιτηµάτων για την ίδια ώρα.
Απόδειξη ότι ο κ. Βελόπουλος, ο οποίος πράγµατι µιλάει στα πε-
ρισσότερα νοµοσχέδια, ζητά να µιλήσει αµέσως µετά τους έξι ει-
σηγητές των κοµµάτων και παίρνει τον λόγο γιατί εκείνη τη
στιγµή δεν έχει ζητήσει άλλος Αρχηγός κόµµατος που συµβαίνει
να έχει µεγαλύτερη κοινοβουλευτική δύναµη. 

Εν προκειµένω, σήµερα υπήρχε το θέµα της προτεραιότητος
που υπαγορευόταν από την κοινοβουλευτική δύναµη. Άρα δεν
υπάρχει λόγος…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Αυτό ισχύει;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αφήστε µε να τελει-
ώσω. 

Ισχύει, δεν υπάρχει λόγος να φωνάξετε την Αστυνοµία για την
σειρά. 

Τώρα θα ήθελα να ξεκαθαρίσω και κάτι άλλο, επειδή είπατε
για τα κενά έδρανα. Τα κενά έδρανα τους τελευταίους τρεις
µήνες είναι επιβεβληµένα για λόγους υγειονοµικούς. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Πριν; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μιλάω για τους τε-
λευταίους τρεις µήνες και για τους λίγους επόµενους -ελπίζω λί-
γους- όπου πάλι θα έχουµε κενά έδρανα στη Βουλή, όχι από
αµηχανία ή από φυγοπονία, αλλά για να προστατεύσουµε τους
εαυτούς µας και να δώσουµε το καλό παράδειγµα. Αυτά ως προς
τα παράπονά σας.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Βεβαίως, κύριε Κα-
στανίδη, και έχετε τον λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαρι-
στώ. Ευχαριστώ και τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής. Θα είµαι
εξαιρετικά σύντοµος. 

Είµαι βαθύτατα ανήσυχος για την τροπή που µπορεί να πάρει
η συζήτηση για εθνικό θέµα κρίσιµο. Για λόγους εθνικής ευθύνης

δεν θα αναφερθώ καθόλου στα όσα είδαν το φως της δηµοσιό-
τητας για τη συµφωνία Ελλάδας - Ιταλίας. Θα παρακαλέσω πολύ,
κύριε Πρόεδρε, ει δυνατόν άµεσα -και αν χρειαστεί µακριά από
τα φώτα της δηµοσιότητας- να συγκαλέσετε την Επιτροπή Εξω-
τερικών Υποθέσεων και Άµυνας και να γίνει διεξοδική συζήτηση
για τη συµφωνία Ελλάδας - Ιταλίας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστώ. 
Απλώς να ξέρετε ότι ήδη ο Πρόεδρος της Επιτροπής, ο κ.

Γκιουλέκας έχει ζητήσει κάτι τέτοιο. Νοµίζω ότι είναι σε συνεν-
νόηση µε τις Υπηρεσίες για την εξεύρεση του χώρου και του
τόπου.

Κύριε Βούτση, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι Υ-

πουργοί, καθώς και κύριε Βελόπουλε, πριν ξεκινήσω θα ήθελα
να πω ότι, επειδή οι νεκροί δεν µπορούν να µιλάνε για τον εαυτό
τους και να αποκαθιστούν, θεωρώ υποχρέωσή µου να πω ότι ο
Φλόιντ, ο οποίος δολοφονήθηκε -και ο οποίος προφανώς και να
είχε κάνει κάτι από αυτά που αναφέρθηκαν ως αδικήµατα ή οτι-
δήποτε άλλο, δεν έπρεπε να δολοφονηθεί, δεν αντιδικώ σε αυτό
µαζί σας- δεν είχε κάνει τίποτα. Κάποιοι είχαν πει ότι ενδεχοµέ-
νως είχε δώσει ένα πλαστό πεντοδόλαρο για να αγοράσει κάτι
από ένα µικροµάγαζο και έτυχε αυτής της συµπεριφοράς. Άρα
δεν είναι σωστό στο ελληνικό Κοινοβούλιο πάνω σε κάτι, στο
οποίο υπάρχει πλήρης γνώση και από την Αστυνοµία εκεί, να
υπάρχει µια αχλή γύρω από το τι έκανε ή δεν έκανε αυτός ο άν-
θρωπος, ο οποίος θα µπορούσε να είχε κάνει κάτι βαρύτερο και
πάλι να µην δολοφονηθεί. Αυτά ήθελα να πω και κλείνω την πα-
ρένθεση, αλλά νοµίζω ότι αυτά πρέπει να αποτυπώνονται στα
Πρακτικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ συγκεκριµένα σε
δύο ζητήµατα που τα θα θεωρώ κορυφαία στο υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο και που κατά τη γνώµη µου το ένα αφορά στον βαθύ
συντηρητισµό που διακατέχει ως προς το ζήτηµα της διαγωγής
ιδιαίτερα και δεύτερον, ως προς την άρνηση επί της ουσίας της
κοινωνικής κινητικότητας, δηλαδή µια διαδικασία υπονόµευσης
του δηµόσιου και ισότιµου χαρακτήρα του σχολείου, πάνω σε
αυτό που αναφέρθηκε και ο κ. Γεραπετρίτης.

Πριν από αυτό να σας πω ότι, πράγµατι, αυτό το νοµοσχέδιο
είχε ετοιµαστεί πριν την πανδηµία. Θα έπρεπε -το λέω ευθύτατα,
προφανώς είναι διαφορετικές οι απόψεις, γι’ αυτό το καταθέσατε
και τώρα- να µην κατατεθεί έτσι, κυρίως µετά την πανδηµία και
µε τα επίδικα τα οποία έχουν αναδειχθεί σε όλον τον κόσµο, από
το ότι έχει συνταραχθεί ο κόσµος ακριβώς από τα ζητήµατα που
έχουν ανακύψει και τα οποία είναι πάρα πολύ συγκεκριµένα, δη-
λαδή οι τεράστιες ανισότητες που µεγεθύνονται στη βάση των
πολλαπλών κρίσεων που υπάρχουν. Μία από αυτές ήρθε να τα
νοηµατοδοτήσει, η υγειονοµική κρίση, η επιδηµία. Επίσης, είναι
η κρίση, η κλιµατική κρίση, οι µεγάλες οικονοµικές κρίσεις, οι µε-
γάλες προσφυγικές-µεταναστευτικές ροές, κρίσεις δηµοκρατίας
κ.λπ.. Γιατί; Διότι αυτή η κατάσταση έτσι όπως τώρα αναλύεται
από πάρα πολλούς δηµοσιολογούντες παγκοσµίως αλλά και από
τα πολιτικά κόµµατα από όλο τον κόσµο, η νέα κατάσταση η
οποία υπάρχει στο κόσµο σήµερα µετά την πανδηµία προσφέρε-
ται για να στοχαστούµε όλοι µας, για να αναστοχαστούµε για το
ποιοι πολίτες χρειάζονται σ’ αυτόν τον κόσµο, ποιες είναι οι προ-
τεραιότητες, βεβαίως, και της παιδαγωγικής διαδικασίας, αυτές
που θα πρέπει να δώσουµε στα παιδιά µας, πρέπει να δώσει το
σχολικό σύστηµα ή η εκπαίδευση, έτσι ώστε να έχουν τις αξίες
σε σχέση µε την διεκδίκηση των δικαιωµάτων, της δηµοκρατίας,
µιας διαφορετικής σχέσης µε το κλίµα, µε την κλιµατική κρίση,
τον σεβασµό της διαφορετικότητας και αρκετά πράγµατα από
αυτά τα οποία ως τίτλοι αναφέρονται και στο κεφάλαιο περί δε-
ξιοτήτων κ.λπ.. Αυτό το ζήτηµα ανακύπτει. 

Ηχεί απολύτως την άποψη, στη βάση και της πρόσφατης εµ-
πειρίας, η οποία λέει να βγάζουµε ικανούς ανθρώπους για να αυ-
ξάνουν, όπως είπε πρόσφατα και ο Νόαµ Τσόµσκι, το ΑΕΠ µιας
χώρας, ικανούς να ανταποκρίνονται σε έναν ατελείωτο ανταγω-
νισµό µε συνεχείς αλλαγές επαγγελµάτων κατά τη διάρκεια του
βίου τους κ.λπ..
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Η συζήτηση πλέον έχει έρθει εκ των πραγµάτων -και θα έρθει
και τον επόµενο καιρό- πάνω σε πρωταρχικές αξίες µιας αξιοβίω-
της ανάπτυξης µε διαφορετικές προτεραιότητες και κυρίως µε
πολίτες που έχουν κριτικό πνεύµα και µπορούν να αντισταθούν
σε αυτά όλα τα οποία οδήγησαν αυτές τις πολλαπλές κρίσεις να
αυξάνουν ασύµµετρα κυριολεκτικά -αυτή είναι η ασύµµετρη
απειλή για τον κόσµο- τις ανισότητες σε όλα τα επίπεδα, κοινω-
νικές ανισότητες, οικονοµικές ανισότητες, σχέση του ανθρώπου
µε τη φύση, δηµοκρατία σε καραντίνα. Το είπε ο κύριος Πρωθυ-
πουργός σαν κάτι το οποίο έχει απαντηθεί. Καθόλου δεν έχει
απαντηθεί και το γνωρίζετε. Μας αφορά όλους µας. Αφορά και
εσάς. Μην το παίρνετε προσωπικά όταν λέµε δηµοκρατία σε κα-
ραντίνα. 

Το φάσµα για τις επιτηρούµενες κοινωνίες, µετά από αυτό που
συνέβη στον κόσµο και απ’ αυτά που ενδεχοµένως έρχονται,
είναι πραγµατικό, η επικινδυνότητα είναι πραγµατική. Θα αντιπα-
ρατεθούν στρατηγικές, θα αντιπαρατεθούν αντιλήψεις οι οποίες,
προφανώς, πιάνουν και το ζήτηµα της εκπαίδευσης και το ζήτηµα
κυρίως τι πολίτες θέλουµε, τι κοινωνικά ενεργούς ανθρώπους θέ-
λουµε.

Είδατε ότι έφτασε ο απόηχος και εδώ µέσα καθώς και απέξω
από τις κινητοποιήσεις που έγιναν την τελευταία εβδοµάδα
αυτών των αυθόρµητων, εν πολλοίς, µαζικών και ειρηνικών συλ-
λαλητηρίων και κινήσεων που υπήρξαν σε όλες τις µητροπόλεις
του κόσµου, µε ελάχιστες εξαιρέσεις βίας ή εξάρσεις που υπήρ-
ξαν, καθώς και συγκρούσεις µε σύνθηµα «Ειρήνη µόνο µέσα από
τη δικαιοσύνη». 

Για να προσεγγίσει ο σύγχρονος κόσµος και οι άνθρωποι
αυτές τις αξίες και να πολεµήσει γι’ αυτές τις αξίες δεν µπορεί
να παραµένει στα βαθύτατα συντηρητικά πρότυπα και στην ανι-
σότητα ενός δηµόσιου συστήµατος που κατά τα άλλα και εσείς
οµνύετε.

Έρχοµαι στα δύο συγκεκριµένα ζητήµατα. Πρώτον, για το ζή-
τηµα της διαγωγής να ξεκαθαρίσουµε κάποια πράγµατα.

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι υπάρχουν σύλλογοι γονέων και κη-
δεµόνων, υπάρχουν δάσκαλοι, υπάρχουν καθηγητές, που είναι
δίπλα στα παιδιά, που βλέπουν τα προβλήµατα που παρουσιά-
ζονται στις σχέσεις τους από το bullying -που πολυαναφέρθηκε
εδώ πέρα µέσα- µέχρι άλλα ζητήµατα τα οποία προκύπτουν µέσα
στην καθηµερινότητα. Και υπάρχουν και ακραίες κάποιες φορές
συµπεριφορές κ.λπ..

Δεν αναφέροµαι κυρίως στο νοµοθετικό πλαίσιο περί των µι-
κρών παιδιών, το οποίο είναι -θα έλεγε κανείς- και ιδιαίτερα προ-
οδευτικό στη χώρα µας. Αναφέροµαι στην πραγµατικότητα µέσα
στο σχολείο, που τα επιλύει, τα φέρνει σε µία παιδαγωγική διά-
σταση, για να καλυτερέψουν αυτές οι συµπεριφορές ή για να κο-
λαστούν επιµέρους µπροστά στα µάτια των άλλων και ταυτόχρο-
να, να υπάρξει η παιδαγωγική διαδικασία, έτσι ώστε να ξεπερά-
σουν αυτό το στάδιο ή αυτό το πρόβληµα το οποίο υπάρχει. Διότι
γνωρίζετε ότι υπάρχουν και πάρα πολλά άλλα, και ναρκωτικά και
ιστορίες πάρα πολλές.

Όλοι µας έχουµε παιδιά. Όλοι υπήρξαµε κάποτε µε τον έναν
ή µε τον άλλο τρόπο µέσα σε αυτό το πλαίσιο. Πού είναι η κο-
λοσσιαία διαφορά; Ότι επαναφέρετε µετά από χρόνια ως αξιο-
λόγηση συµπεριφοράς την ηθική απαξίωση και την τιµωρητική
αντίληψη µέσω της διαγωγής και της καταγραφής της διαγωγής,
η οποία προφανώς θα συνοδεύει αυτά τα παιδιά. Αυτό είναι
πραγµατικά απίστευτο. Δεν θα µπορούσε κανείς -δεν λέω τώρα
µετά την πανδηµία, αλλά και πριν- να το φανταστεί ότι θα οχυ-
ρωνόσασταν πίσω από µια τέτοια δήθεν αξιολόγηση της συµπε-
ριφοράς. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι απηχεί µία αντίληψη
βαθέος συντηρητισµού και µιας αντίληψης για το σχολείο που
οδηγεί τελικά σε µία µειονεξία για αρκετά µικρά παιδιά, νέα παι-
διά, που δεν έχουν ίσως τα όρια, τα περιθώρια σε κάποιο βαθµό
της ηλικίας τους, όχι πάντοτε, ούτε διαχρονικά, να έχουν αυτή ή
την άλλη συµπεριφορά. Δεν πρέπει από το σχολείο να βγαίνουν
πολίτες οι οποίοι να είναι φοβισµένοι, να είναι συµβιβασµένοι µε
µια αντίληψη ενσωµάτωσης και αποδοχής της θέσης και του
ρόλου τους. 

Οµνύετε και επαναφέρατε και εσείς πάνω στο ζήτηµα της κοι-
νωνικής κινητικότητας. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι αυτή η αν-

τίληψη, αυτή η στρατηγική έχει στον πυρήνα της ακριβώς την
αµφισβήτηση του ρόλου και της θέσης που η ίδια η κοινωνία κλη-
ρονοµικά σου έχει δώσει και που µέσα και από το σύστηµα το
σχολικό θέλεις να διεκδικήσεις το διαφορετικό. Αυτή η αµφισβή-
τηση, αυτό το κριτικό πνεύµα, αυτή η αντίληψη για το διαφορε-
τικό, αυτή η αγωνιστική διάθεση, η οποία θα πρέπει να υπάρχει
για τη διεκδίκηση του καλύτερου, του διαφορετικού, του ανώτε-
ρου θα πρέπει να υπάρχει παιδαγωγικά µέσα στο σχολείο. Θα
πρέπει να εµφορείται από τέτοιες αντιλήψεις η παιδαγωγική και
να ενσωµατώνεται στην αντίληψη και στη µαθησιακή λειτουργία. 

Εσείς δεν κάνετε κάτι τέτοιο. Διότι αν κάτι έλειψε από τη χθε-
σινή και τη σηµερινή κουβέντα από την πλευρά της Κυβέρνησης
στα επιχειρήµατα είναι οι παιδαγωγικές αντιλήψεις. Προσωπικά,
ακούγοντας όλη τη συζήτηση, είδα ότι, ενώ ήρθαν ως επιχειρή-
µατα εδώ πέρα στο Έδρανο αντιλήψεις, εµµονές, στρατηγικές,
επιστηµονικές αντιλήψεις διαφορετικές, ελάχιστα αναφερθήκατε
στο τι σηµαίνει παιδαγωγική αντίληψη, ποιες παιδαγωγικές αντι-
λήψεις σύγχρονες πρέπει να υπάρχουν.

Και έρχοµαι και στο δεύτερο ζήτηµα. Δηλαδή, είναι σαφές ότι
µε τη στρατηγική για τα πειραµατικά και πρότυπα σχολεία, και
ιδιαίτερα για τα πρότυπα σχολεία που έχουν µέσα τους και τις
εξετάσεις ως προϋπόθεση, δηµιουργείται -και είναι στρατηγική
σας αυτό- µια δηµόσια παιδεία δύο ταχυτήτων, δύο κατηγοριών
και είναι άρνηση της κοινωνικής κινητικότητας και όχι αναβάθ-
µιση. Αυτό επιδεινώνεται και µε τα φροντιστήρια και τις εξετάσεις
µέσα στα σχολεία και αντί να ακολουθήσετε στα βήµατα που
είχαν γίνει τα τελευταία χρόνια, να µειωθούν και να µειώνονται
και να συρρικνώνονται συνεχώς τα φροντιστήρια και οι άσκοπες
εξετάσεις µέσα στον κορµό του σχολείου, αναστρέφετε την τάση
και οδηγείστε σε µια κατάσταση, η οποία το µηχανισµό της κοι-
νωνικής κινητικότητας όχι δεν τον αναβαθµίζει, όχι δεν τον ανα-
γνωρίζει, αλλά τον παραγνωρίζει και τον υπονοµεύει ευθέως. 

Κύριε Γεραπετρίτη, δεν είναι ο ρόλος µας να κάνουµε αυτό,
να εναλλασσόµαστε εδώ. Ήµουνα µαθητής του Πειραµατικού
Σχολείου του Πανεπιστηµίου Αθηνών για δώδεκα χρόνια. Σας
καλώ και σας προκαλώ µε την καλή έννοια. Από αυτά τα δύο πει-
ραµατικά που υπήρχαν τότε -διότι µιλώ προ πενήντα ετών σε ό,τι
µε αφορά, εσείς όλοι είστε πιο νέοι- συν τα πρότυπα τα υπόλοιπα
που υπήρχαν και αναφέρθηκαν ήδη οι τίτλοι τους - Ιωνίδειος,
Ευαγγελική Σχολή, Βαρβάκειο-, από εκείνα τα δέκα, δώδεκα σχο-
λεία, φέρτε µας αυτά τα οποία συµπέραναν οι δάσκαλοί µας τότε
-δεν θα αναφερθώ µε τον τρόπο που αναφερθήκατε εσείς-, τα
συµπεράσµατα. Διότι αυτά τα σχολεία ήταν ακριβώς, για να έρ-
θουν συµπεράσµατα τα οποία θα πέρναγαν οριζόντια, ευθέως
και αυτοµάτως σε όλη την εκπαιδευτική διαδικασία. Γι’ αυτό λέ-
γονται πειραµατικά. Δηλαδή, η εµπειρία από τον τρόπο διδασκα-
λίας, από το επίπεδο της διδασκαλίας, από τον τρόπο εξέτασης
κ.λπ. ήταν ακριβώς -έτσι είναι ο νόµος ο ιδρυτικός τους- να έρθει
και να ενσωµατωθεί να γίνει εθνική στρατηγική για την παιδεία.
Από αυτές τις δεκαετίες που πέρασαν, φέρτε αυτή την εµπειρία
και πάνω σε αυτή και στο διάλογο που είχε γίνει τα προηγούµενα
χρόνια µε τους ειδικούς που αναφέρθηκαν, να υπάρξουν πραγ-
µατικά συµπτώσεις -γιατί όχι και εθνική στρατηγική- για την παι-
δεία. Φέρτε αυτή την εµπειρία να τη δούµε.

Εσείς δεν κάνετε αυτό. Λέτε ότι ήτανε δύο, πέντε, δεκαεπτά
τα σχολεία στα οποία γινόταν µία διαδικασία πιο προχωρηµένη,
όχι µε την έννοια αυτή που λέτε εσείς της στυγνής αριστείας,
αλλά µια άλλου τύπου διδασκαλία. Δηλαδή, τελείωναν τριάντα
άνθρωποι, δεκαπέντε πήγαιναν στις θεωρητικές και δεκαπέντε
στις θετικές σχολές, χωρίς να χρειαστεί καν να είναι δύο τµή-
µατα.  Τι να σας πω άλλο;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει o Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Φέρτε τις εµπειρίες από εκεί, να γίνει µια ουσιαστική συζή-
τηση. Εσείς κάνετε το ακριβώς αντίθετο. Τι λέτε; Είναι αυτά τα
σχολεία για τον κ. Γεραπετρίτη ή για εµένα ή για κάποιους άλ-
λους που φτάσαµε εδώ που φτάσαµε, άρα ήταν σχολεία εξαιρε-
τικά. Αντί επτά ή εννιά που ήταν στις µέρες µας, ύστερα γίνανε
δεκαοκτώ. Ας τα κάνουµε πενήντα τώρα και σιγά-σιγά να δούµε
έως ότου φτάσουν τα χίλια. 

Δεν πρόκειται περί αυτού. Δηλαδή, την ίδια ώρα παίρνετε χυ-
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µούς παιδαγωγικούς, ανθρώπινου προσωπικού, µαθησιακής
γνώσης, οργάνωσης της γνώσης παιδιών που έχουν µία µεγαλύ-
τερη δεξιότητα στα µικρά τους χρόνια και που θα µπορούν µε
την παρουσία τους στις τάξεις του δηµοσίου σχολείου -αυτό που
εσείς ονοµάζετε εξισωτισµό λάθος- να βοηθήσουν και όλη την
τάξη να προχωρήσουν. Αφαιρείτε όλους αυτούς τους χυµούς
από την παιδαγωγική διαδικασία και τους εγκλωβίζετε -εγώ έτσι
το λέω- µέσα σε πενήντα σχολεία εν προκειµένω µισά-µισά. Στα
µισά µάλιστα βάζετε και εξετάσεις. Τουλάχιστον, τα πειραµατικά
γλίτωσαν τώρα να έχουν τις εξετάσεις. Τα εγκλωβίζετε εκεί, µένει
όλο το υπόλοιπο της δηµόσιας παιδείας σε µία τρίτη και τέταρτη
ταχύτητα στο διηνεκές, αναµένοντας µε τις προτάσεις που θα
κάνουνε κάθε Σεπτέµβριο, µε βάση ποια κριτήρια, να µπούνε και
αυτά στο κλαµπ των πρότυπων και ισχυρών σχολείων. Εάν αυτό
δεν λέγεται ταξική µεροληψία, άρνηση της κοινωνικής κινητικό-
τητας, διαχωρισµός της δηµόσιας παιδείας και υπονόµευση του
ρόλου τους, µε συγχωρείτε, τι λέγεται;

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Βού-
τση.

Κοιτάξτε, γνωρίζω τον ρόλο µου. Επιτρέψτε µου µία µονόλε-
πτη παρέκβαση. Επειδή γίνεται πολλή συζήτηση για τα πρότυπα
και τα πειραµατικά σχολεία, δεν θα µιλήσω γι’ αυτά. Προσωπικά
πήγα στο 1ο Δηµοτικό Σχολείο Χαϊδαρίου και στο εξατάξιο Γυ-
µνάσιο Χαϊδαρίου. Και θυµάµαι πάρα πολύ καλά και τον αείµνη-
στο κ. Ανδρακάκο και τον κ. Παντή και την κ. Σέτα και τον κ. Ασ-
προυλάκη, τέλος πάντων δασκάλους µε πολλή αγάπη γι’ αυτό
που έκαναν.

Γιατί τώρα το λέω αυτό; Το λέω γιατί υπάρχουν δάσκαλοι και
καθηγητές από τη Φλώρινα µέχρι το Καστελόριζο και τους Φούρ-
νους της Ικαρίας που νοµίζω ότι η πρώτη µας φροντίδα και το
πρώτο νοιάξιµο -ας το πούµε έτσι- πρέπει να είναι γι’ αυτούς. 

Το δεύτερο πράγµα που λέω είναι ότι κάποια παιδιά θα πάνε
σε αυτά τα σχολεία. Τα πολλά παιδιά, η συντριπτική πλειοψηφία
θα πάει σε αυτά που λέµε κανονικά σχολεία -δεν ξέρω πού πήγε
και ο κ. Λιβανός ή ο οποιοσδήποτε άλλος- και πρέπει να τους
στείλουµε ένα µήνυµα ότι η συνεργασία µε τους δασκάλους και
τους καθηγητές, η προσπάθεια της µάθησης, της γενικής µάθη-
σης και αν θέλετε και η δράση για ακόµα καλύτερη µάθηση πρέ-
πει να τους οδηγούν και να ανοίγουν όλες τις ευκαιρίες που
µπορεί αυτή η κοινωνία να ανοίξει στη ζωή τους. 

Αυτή ήταν η παρέµβασή µου και νοµίζω ότι πρέπει να νοι-
αστούµε γιατί µίλησε ο κ. Γεραπετρίτης, ο οποίος πήγε στην Ιω-
νίδειο, αν δεν κάνω λάθος, µίλησε ο κ. Βούτσης ο οποίος πήγε
στο Πειραµατικό και κάποιος άλλος εδώ που νοµίζω πήγε στη
Βαρβάκειο, αλλά υπάρχουν πάρα πολλά σχολεία τα οποία δεν
είναι ούτε κολλέγιο ούτε Βαρβάκειος και τα λοιπά. Αυτό ήθελα
να πω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Οι πιο πολλοί Υπουργοί σήµερα είναι του
Κολλεγίου.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δεν είναι
κακό σχολείο αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ναι, καλά αυτό συµβαί-
νει βεβαίως, όπως γνωρίζετε, σε πάρα πολλές χώρες του κό-
σµου.

Τον λόγο έχει ο κ. Πλακιωτάκης για δύο λεπτά για να παρου-
σιάσει την τροπολογία του. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Μετά την οριζόντια ρύθµιση της πράξης νοµοθετικού περιεχο-
µένου στις 13-4-2020, η οποία αφορά τις συµβάσεις εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, κρίθηκε αναγκαία η εξειδί-
κευση της αρχικής διάταξης για την εύρυθµη λειτουργία των δη-
µόσιων Σχολών Εµπορικού Ναυτικού.

Με τη συγκεκριµένη, λοιπόν, διάταξη καθορίζουµε επακριβώς
την περίοδο παροχής του εκπαιδευτικού έργου, διαφυλάσσουµε
την απρόσκοπτη πληρωµή των ΙΔΟΧ για όλο το διάστηµα µέχρι
τη λήξη της εκπαιδευτικής περιόδου και ρυθµίζουµε µε ασφάλεια
τη διατήρηση της παροχής εκπαιδευτικού έργου µέχρι τη λήξη
του έτους. 

Με αυτό τον τρόπο, λοιπόν, διασφαλίζουµε τη συνεχή και
απρόσκοπτη λειτουργία των δηµοσίων Σχολών Εµπορικού Ναυ-
τικού και κατ’ επέκταση της ναυτικής εκπαίδευσης, δεδοµένου
ότι αριθµός του έκτακτου προσωπικού αποτελεί το 77% του συ-
νόλου των αναγκών του εκπαιδευτικού προσωπικού. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Υπουρ-

γέ.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Τουρισµού κ. Θεοχάρης, για να πα-

ρουσιάσει τη δική του τροπολογία. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µιλήσει και ένας εκπρόσωπος των Αναβρύτων!
Πράγµατι, η συζήτηση είχε ενδιαφέρον σε σχέση µε τα πειρα-

µατικά και τα πρότυπα. Δεν µπορώ να την παρακολουθήσω.
Άκουσα µε πολλή προσοχή τον πρώην Πρόεδρο, τον κ. Βούτση,
για τους λόγους για τους οποίους δεν ευνοείται η ταξική κινητι-
κότητα µέσω των πρότυπων σχολείων. 

Το ανάποδο συµβαίνει. Είναι γνωστό ότι η παιδεία, όταν δεν
έχει δίδακτρα, όταν βοηθάει σε όλους να αναπτύξουν τις δεξιό-
τητές τους, είναι αυτό το οποίο φέρνει τη δυνατότητα όλων των
ανθρώπων, ανεξαρτήτως από πού ξεκινάνε, να µπορέσουν να πε-
τύχουν αυτά που µπορούν στη ζωή.

Τώρα εγώ δυο λόγια θα πω για τη συγκεκριµένη τροπολογία.
Ξέρετε ότι προχωράµε συντεταγµένα στο πλάνο ανοίγµατος της
χώρας µας στον τουρισµό, της δυνατότητας της χώρας µας να
υποδεχτεί τουρίστες. Ένα βασικό σηµείο του πλάνου αυτού,
ένας βασικός πυλώνας είναι η δυνατότητά µας να έχουµε ξενο-
δοχεία αποµόνωσης, ώστε να µπορούµε να διαφυλάξουµε την
καλή φήµη και των ξενοδοχείων και των προορισµών, χωρίς να
δίνουµε αν θέλετε και τη δυνατότητα σε όποιον για τον οποιοδή-
ποτε λόγο είναι θετικός στον ιό να βρίσκεται στα ξενοδοχεία µας,
τα οποία θα λειτουργούν και έτσι αυτοί οι άνθρωποι να τίθενται
σε αποµόνωση έχοντας βέβαια τη δυνατότητα να περάσουν κά-
ποιες µέρες στη χώρα µας αλλά µε έναν τρόπο ο όποιος είναι
ασφαλής. 

Η συγκεκριµένη τροπολογία µας δίνει τη δυνατότητα να υλο-
ποιήσουµε τη διαδικασία αυτή. Ήδη το Υπουργείο µας σήµερα
προχωράει σε µια πρόσκληση, για να υπάρξει το ενδιαφέρον σε
επίπεδο διαβούλευσης και µετά φυσικά την ψήφιση της τροπο-
λογίας αυτής θα µας δοθεί η δυνατότητα να υλοποιήσουµε τις
τυπικές τεχνικές διαδικασίες που χρειάζονται για να υπάρξει η
επιλογή των ξενοδοχείων αυτών. 

Η επιλογή θα είναι τέτοια ώστε να καλύψουµε τις ανάγκες της
χώρας σε όλους τους προορισµούς. Έχουµε συνεννοηθεί ήδη
µε τους γιατρούς, µε τον ΕΟΔΥ, µε το Υπουργείο Υγείας ώστε
να µπορούµε να καλύψουµε τις ανάγκες ανάλογα µε τη ζήτηση
που έχουµε και φυσικά η υλοποίηση αυτή θα πραγµατοποιηθεί
τις επόµενες µέρες και θα καλύψει τη χώρα µας τουλάχιστον
µέχρι το τέλος του Οκτωβρίου του 2020 και, αν χρειαστεί και
υπάρχει ανάγκη για επιµήκυνση της τουριστικής περιόδου, µε
χαρά θα έρθουµε να επεκτείνουµε το πρόγραµµα αυτό.

Συνεπώς ζητώ την ψήφιση της τροπολογίας αυτής γιατί θα µας
επιτρέψει να µπορέσουµε να υποδεχτούµε µε ασφάλεια, όπως
το έχουµε πει από την πρώτη µέρα, τουρίστες στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ζήτησε τον λόγο η Υ-

πουργός Παιδείας, η κ. Κεραµέως, φαντάζοµαι είτε για τροπο-
λογία είτε για νοµοτεχνικές.

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, πείτε αν δέχεστε και τις δύο τρο-
πολογίες, απλά για να εγγραφεί στα Πρακτικά. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Η παρέµβασή µου αφορά την υπουργική τροπολογία µε γενικό
αριθµό 354 και ειδικό 27, η οποία προβλέπει την παράταση της
θητείας του Γενικού Γραµµατέα της Ακαδηµίας Αθηνών, προκει-
µένου ακριβώς λόγω του κορωνοϊού να δοθεί η δυνατότητα ευ-
ρύτερης δυνατής συµµετοχής, καθότι πολλά µέλη της Ακαδη-
µίας Αθηνών ανήκουν σε ευπαθείς οµάδες. Είναι η σχετική τρο-
πολογία, η οποία έχει ήδη κατατεθεί.

Επίσης, καταθέτω µία καθαρά τυπική νοµοτεχνική, προκειµέ-
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νου να ενταχθούν οι διάφορες τροπολογίες στο «σπλάχνο» του
νοµοσχεδίου. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Νίκη Κεραµέως καταθέτει για

τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση η οποία
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ να φωτοτυ-
πηθεί και να διανεµηθεί στους συναδέλφους.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Το απόγευµα, κύριε Πρόεδρε, θα τοποθετηθώ εκτενέστερα στις
πολλές βουλευτικές τροπολογίες που έχουν κατατεθεί.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Αυτές τις δύο υπουργι-

κές τροπολογίες τις κάνετε δεκτές;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Βεβαίως, γίνονται δεκτές οι υπουργικές τροπολογίες. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τα µέλη της Ακαδηµίας Αθηνών δεν είναι

αθάνατοι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ως µέλη της Ακαδηµίας

είναι αθάνατα. Ως πρόεδροι, ως γραµµατείς κ.λπ. έχουν πεπερα-
σµένη…

Έχει ζητήσει τον λόγο η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ κ. Ξενογιαννακοπούλου.

Ορίστε, κυρία Ξενογιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ενιστά-

µεθα! Δεν θα µιλήσει κανένας Βουλευτής; Δεν έχει αρχίσει ο κα-
τάλογος ακόµα! Αν είναι δυνατόν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κατ’ αρχάς δεν σας έχω
δώσει τον λόγο. Θα σας τον δώσω. Το γνωρίζω αυτό που λέτε.
Όµως, όταν ζητά τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ε-
νός κόµµατος, µιλά κατ’ εξαίρεση. Το ξέρω ότι περιµένει πολλή
ώρα ο κ. Χαρακόπουλος, ο οποίος είναι πρώτος και θα µιλήσει
βεβαίως µετά την κ. Ξενογιαννακοπούλου, αν δεν ζητήσει ο κ. Λι-
βανός τον λόγο, µπαίνοντας στον κατάλογο των οµιλητών. 

Σας καταλαβαίνω πάρα πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Μπορώ να έχω τον λόγο

για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτή η

κατάσταση είναι απαράδεκτη, διότι τελικά οι Βουλευτές δεν µε-
τράνε καθόλου σ’ αυτή την Αίθουσα κατά τη διάρκεια της νοµο-
θετικής διαδικασίας. Η συζήτηση για το σηµερινό σχέδιο νόµου
έχει ξεκινήσει από τις 11.45’, έχουµε φτάσει στις 16.00’ το από-
γευµα και δεν έχει µιλήσει ούτε ένας Βουλευτής. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι καταχράστε τη διαδικασία του Κα-
νονισµού εις βάρος των Βουλευτών. Θα πρέπει να αλλάξετε αυτή
την τακτική εάν πράγµατι θέλετε να υπάρχει σ’ αυτή την Αίθουσα
δικαιοσύνη στην ανταλλαγή των απόψεων και των οµιλιών, για
να µπορούν να απαντήσουν και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
αλλά και άπαντες. Πρέπει να ακουστούν και οι Βουλευτές. Πρέ-
πει να το σεβαστείτε ως Προεδρείο και να το τηρείτε ως κόρην
οφθαλµού. Δεν µπορεί να γίνεται κάθε φορά το ίδιο. Μίλησαν οι
Αρχηγοί, µεταφέρθηκε και για αύριο µία ονοµαστική ψηφοφορία,
άντε να δούµε πότε θα µιλήσουν οι Βουλευτές, ό,τι ώρα να είναι,
χωρίς να ρωτάτε αν έχουµε και εµείς οι Βουλευτές τις δικές µας
υποχρεώσεις. 

Σας παρακαλώ, λοιπόν, να δώσετε τον ανάλογο χρόνο ώστε
κάθε φορά που µιλούν τρεις, τέσσερις οµιλητές από τον κατά-
λογο, να µιλάει και ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και ό-
ποιος άλλος θέλει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Καστα-
νίδη, έχετε τον λόγο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κυρία Ξενογιαννακοπούλου, µε
συγχωρείτε που παρεµβαίνω, αλλά θα είµαι πάρα πολύ σύντο-
µος. 

Κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι επρόκειτο να ζητήσω τον
λόγο µετά την κ. Ξενογιαννακοπούλου, επειδή αποδέχοµαι πλή-
ρως το παράπονο και την ευαισθησία των συναδέλφων Βουλευ-
τών, θα ήθελα να δηλώσω -και παρακαλώ και τους υπόλοιπους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους γι’ αυτό- ότι θα ακούσω πρώ-
τα ορισµένους συναδέλφους και µετά θα ζητήσω τον λόγο, ώστε
να ανοίξει κανονικά ο κατάλογος των οµιλητών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν είµαι µακριά από την άποψη του κ. Κοντογεώργου,
αλλά υπάρχει και ο Κανονισµός. 

Εγώ λέω το εξής: Ο κ. Καστανίδης έδωσε µία λύση, αλλά θα
πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι να θέσουµε αυτό τα ζήτηµα στις

Κοινοβουλευτικές µας Οµάδες όχι για να αλλάξει ο Κανονισµός,
αλλά για να υπάρχει ένας σεβασµός από την πλευρά των Αρχη-
γών των Κοµµάτων, των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων. Μίλησαν, δηλαδή, τρεις Πρόεδροι Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων ο ένας µετά τον άλλο.

Κύριε Κοντογεώργο, σας καταλαβαίνω και συµφωνώ κι εγώ
µαζί σας. Όµως, προς το παρόν δεν µπορώ να κάνω τίποτε άλλο.
Απλά πρέπει να είµαστε αυστηροί και µε τον χρόνο των Κοινο-
βουλευτικών Εκπροσώπων. 

Ορίστε, κυρία Ξενογιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο για οκτώ
λεπτά. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, που είστε και από την
Πλειοψηφία, θα ήθελα να σας πω ότι είναι απόλυτα σεβαστό
αυτό που είπατε. Όµως, ξέρετε, ο Κανονισµός υπάρχει για διά-
φορους λόγους κοινοβουλευτικής λειτουργίας και δεοντολογίας.
Όταν, δηλαδή, έχουν προηγηθεί είτε ο Πρωθυπουργός, ο οποίος
κάνει ευθείες αναφορές και κριτική στον Αρχηγό της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης, είτε οι Υπουργοί στα διάφορα νοµοσχέδια,
είθισται -και αυτό είναι και κοινοβουλευτικά δηµοκρατικό- να µπο-
ρούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι -πολύ περισσότερο απόν-
τος του Αρχηγού του κόµµατος για τον οποίο υπήρξαν αναφο-
ρές- να παίρνουν το λόγο. Και νοµίζω ότι αυτό είναι µία κατοχυ-
ρωµένη αναγκαιότητα και διαδικασία του Κανονισµού µας.

Όσον αφορά τώρα την τοποθέτηση του Πρωθυπουργού κ. Μη-
τσοτάκη, θα ήθελα να κάνω κάποιες επισηµάνσεις και στη συνέ-
χεια θα µιλήσω για το σχέδιο νόµου για το οποίο συζητάµε ήδη
από χθες πάρα πολλές ώρες και µε πολλές τοποθετήσεις.

Κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα και εγώ
από την πλευρά µου να συµφωνήσω -είναι κάτι που το είπε χθες
και ο ΣΥΡΙΖΑ- ότι η συµφωνία της ΑΟΖ µε την Ιταλία είναι σε θε-
τική κατεύθυνση. Βέβαια, θα συµφωνήσω µε τον κ. Καστανίδη -
είναι κάτι που και εµείς ζητήσαµε από χθες- ότι θα έπρεπε να
έχουµε γνώση του ακριβούς κειµένου, ώστε να µπορούµε να το
µελετήσουµε και να το αξιολογήσουµε. 

Γι’ αυτόν το λόγο, θα συµφωνήσω, αγαπητέ κύριε Καστανίδη
-και όπως κατάλαβα και από τον κ. Τασούλα, ο ίδιος ο κ. Γκιου-
λέκας έχει κινηθεί προς αυτή την κατεύθυνση- µε την αναγκαιό-
τητα να υπάρξει και µία ειδική συνεδρίαση της Επιτροπής Εξω-
τερικών και Άµυνας για να γίνει η σχετική ενηµέρωση.

Είναι σαφές ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πήρε το
νήµα από τις πολυετείς και διαχρονικές προσπάθειες που είχαν
προηγηθεί, ιδιαίτερα µάλιστα από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, η
οποία είχε εργαστεί πάρα πολύ διπλωµατικά στην κατεύθυνση
του να υπάρξει µία συµφωνία µε την Ιταλία, αλλά και προς την
κατεύθυνση µιας αντίστοιχης συµφωνίας µε την Αλβανία και την
Αίγυπτο. Ελπίζουµε, λοιπόν, και παροτρύνουµε την Κυβέρνηση
να κινητοποιηθεί και να ενεργοποιηθεί διπλωµατικά προς αυτή
την κατεύθυνση.

Επίσης, όσον αφορά αυτή τη συµφωνία µε την Ιταλία -κάτι που
είναι θεωρούµε αυτονόητο-, το επόµενο βήµα προφανώς και θα
πρέπει να είναι η ανάγκη επέκτασης των χωρικών υδάτων στο
Ιόνιο.

Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός -µάλιστα έκανε και κριτική προς
τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Τσίπρα, όπως και
εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ, ως κόµµα, κάνουµε κριτική- ότι δεν υποβάλ-
λουµε προτάσεις και ότι δεν συνεισφέρουµε στον εθνικό διάλογο
ή σε µια εθνική συναίνεση.

Θα ήθελα, λοιπόν, να επισηµάνω εδώ τρία συγκεκριµένα πράγ-
µατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Πρώτα απ’ όλα, εδώ και
µήνες -µπορώ να σας πω από αυτό το Βήµα ήδη από τον Ιανουά-
ριο- ο κ. Τσίπρας επανειληµµένα, όπως και οι Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, έχουµε ζητήσει να υπάρξει ενηµέρωση γύρω από τα θέ-
µατα της εξωτερικής πολιτικής. Μάλιστα, ξανά πρόσφατα ο κ.
Τσίπρας ζήτησε να υπάρξει και Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών,
κάτι το οποίο δεν έχει γίνει µέχρι σήµερα. Αυτό το αίτηµα στηρί-
ζεται στη λογική τού ότι έχουµε µία νέα γεωπολιτική κατάσταση,
νέα δεδοµένα, έχουµε την αυξανόµενη και κλιµακούµενη επιθε-
τικότητα της Τουρκίας, αλλά και τα νέα δεδοµένα που προκύ-
πτουν από το τουρκολιβυκό σύµφωνο. Οπότε, είναι σαφής η
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ανάγκη για εθνική γραµµή, αλλά και η ανάγκη να υπάρχει ενηµέ-
ρωση και διάλογος, κάτι που έγκειται στο πεδίο της πρωτοβου-
λίας του Πρωθυπουργού.

Το δεύτερο θέµα που θα ήθελα να θίξω, αγαπητοί συνάδελφοι
-και απευθύνοµαι ιδιαίτερα στους συναδέλφους της Νέας Δηµο-
κρατίας, όπως φυσικά και στις κυρίες και τον κύριο Υπουργό που
είναι παρόντες- είναι το θέµα της πανδηµίας. 

Στο θέµα της πανδηµίας, λοιπόν, τόσο ο Αρχηγός της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ συλλογικά, σταθήκαµε
µε απόλυτη κοινωνική ευθύνη και στηρίξαµε όλα τα υγειονοµικά
µέτρα. Πήραµε θέση από αυτό το Βήµα και ο κ. Τσίπρας στήριξε
τότε στις δύσκολες µέρες για την πανδηµία και παρότρυνε να
τηρηθούν όλα αυτά τα µέτρα. Φυσικά είχαµε µία διαφορετική
προσέγγιση τόσο για τη λειτουργία του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας, όσο και για την αντιµετώπιση των οικονοµικών και κοινω-
νικών συνεπειών αυτή της πρωτόγνωρης κρίσης που ζούµε.
Ωστόσο στηρίξαµε. Άρα και σε αυτή την περίπτωση δεν νοείται
να θέτει θέµα εδώ κ. Μητσοτάκης για το ότι εµείς δεν βάλαµε
πλάτη ή ότι δεν κάνουµε ποτέ συναινετική προσπάθεια εκεί που
πραγµατικά είναι χρήσιµη και ότι είµαστε µόνο για να κάνουµε
κριτική.

Το τρίτο θέµα που θέλω να θέσω έχει να κάνει µε τη διαφορε-
τική θεώρηση που έχουµε γύρω από κάποια άλλα θέµατα. Διότι
εµείς φυσικά δεν συµφωνούµε ούτε σε µία λογική αποδιάρθρω-
σης των εργασιακών σχέσεων επ’ ευκαιρία και επ’ αφορµή της
κρίσης της πανδηµίας ούτε σε µία λογική εφαρµογής στην οικο-
νοµία και στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις τού όποιος αντέξει, θα
ζήσει και θα επιβιώσει -δηλαδή µία εφαρµογή της ανοσίας της
αγέλης και στην οικονοµία, µιας και αυτοί είναι οι όροι της πε-
ριόδου. 

Ακόµα και εκεί, όµως, υποβάλαµε προτάσεις. Τις πρώτες εβδο-
µάδες της πανδηµίας υποβάλαµε προτάσεις για να µείνουµε όρ-
θιοι, αλλά και επικαιροποιηµένες προτάσεις -ήταν εδώ και ο κ.
Θεοχάρης-, προκειµένου αυτό το κρίσιµο τετράµηνο του καλο-
καιριού να µπορέσουν πραγµατικά να µείνουν όρθιες η χώρα
µας, η ελληνική οικονοµία και η ελληνική κοινωνία και να µπορέ-
σουν να επανεκκινήσουν, όπως τους αρµόζει και να µη µείνουν
µέσα στη βαθιά ύφεση, η οποία αποδείχθηκε, βάσει των επίση-
µων στοιχείων, ότι µας είχε ήδη χτυπήσει την πόρτα προ πανδη-
µίας. 

Τέλος, ο κ. Μητσοτάκης αναφέρθηκε στο ότι και εδώ εµείς -
και έτσι έρχοµαι και στο ζήτηµα του νοµοσχεδίου- δεν κάνουµε
προσπάθεια για διάλογο. Προφανώς ο κύριος Πρωθυπουργός
είτε δεν είναι ενηµερωµένος καλά είτε έχει µία άλλη άποψη για
τον διάλογο, γιατί δεν έγινε στ’ αλήθεια διάλογος γι’ αυτό το νο-
µοσχέδιο. Ενδεχοµένως κάτι τέτοιο να µην επέτρεψε η πανδηµία,
γιατί η κυρία Υπουργός είπε ότι το νοµοσχέδιο ήταν έτοιµο από
πριν. Όµως, αντικειµενικά διάλογος δεν έγινε. Και αυτό δεν το
λέµε µόνο εµείς. Το λένε όλα τα κόµµατα, τα οποία έχουν κάνει
κριτική τόσο γι’ αυτό όσο και για την ουσία βέβαια του νοµοσχε-
δίου, αλλά και η πλειονότητα φυσικά των κοινωνικών φορέων, και
αυτοί που ήρθαν στη Βουλή.

Επίσης ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι όχι µόνο έγινε διάλογος, αλλά
ότι η κυρία Υπουργός αποδέχτηκε κατά τη διάρκεια των συνε-
δριάσεων των επιτροπών και πολλές από τις προτάσεις της Αν-
τιπολίτευσης. 

Κυρία Υπουργέ, θα µας ενδιέφερε πάρα πολύ να µας πείτε -
γιατί ίσως εµείς να µην έχουµε απόλυτη κατανόηση των δικών
σας θέσεων- ποιες από τις δικές µας προτάσεις κάνατε αποδε-
κτές, διότι εµείς δεν είδαµε να υιοθετούνται κάποιες από τις
δικές µας θέσεις. Η µόνη διαφοροποίηση που είδαµε, λόγω της
κατακραυγής που υπήρξε, ήταν η απόσυρση της διάταξης για τα
ΕΠΑΛ. Και καλώς την αποσύρατε, αν αυτό εννοεί ο κ. Μητσοτά-
κης. Φυσικά αναµένουµε να δούµε τι θα κάνετε, όταν θα φέρετε
το νοµοσχέδιο που µας είπατε.

Χθες κάναµε µία πολύ λεπτοµερή αναφορά σε µία σειρά από
θέµατα. Εγώ θα ήθελα να πω -επειδή τα ανέλυσε και ο εισηγητής
µας κ. Φίλης, αλλά στη συνέχεια θα µιλήσουν και πολλοί άξιοι
συνάδελφοι- ότι από την οµιλία του κ. Μητσοτάκη κατάλαβα πως
και ο ίδιος δεν είναι πεπεισµένος για το θέµα της διαγωγής, διότι
άνοιξε ένα παράθυρο, όταν είπε ότι θα υπάρξουν υπουργικές

αποφάσεις και ότι δεν θα είναι ακριβώς «κοσµία», «κοσµιοτάτη».
Επίσης, είδαµε και πάρα πολλούς άξιους συναδέλφους της Νέας
Δηµοκρατίας, κυρία Υπουργέ, επίσηµα από αυτό το Βήµα -άρα,
δεν είναι µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ ή η Αντιπολίτευση- να είναι απόλυτα αν-
τίθετοι, θεωρώντας το οπισθοδροµικό και ως ένα στίγµα και ότι
δεν νοείται να υπάρξει ξανά αυτή τη στιγµή αυτή η οπισθοδρό-
µηση στο δηµόσιο σχολείο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία φράση. 
Επειδή σήµερα εδώ µοιραστήκαµε όλοι τις εκπαιδευτικές µας

εµπειρίες και επειδή όταν πρέπει να επενδύσουµε στην παιδεία,
πρέπει να επενδύσουµε στο δηµόσιο σύστηµα εκπαίδευσης, θα
ήθελα να πω ότι αν θέλουµε να στηρίξουµε το ελληνικό πανεπι-
στήµιο, πέραν όλων των άλλων -γιατί έχουµε πει γιατί διαφω-
νούµε µε τις διατάξεις που έχετε φέρει- πρέπει να σταµατήσει η
απαξίωσή του. Εγώ είµαι περήφανη που έχω τελειώσει τη Νοµική
της Αθήνας. Τότε, δεν υπήρχαν µεταπτυχιακά στο ελληνικό πα-
νεπιστήµιο και γι’ αυτό έκανα τα µεταπτυχιακό µου στη Σορβόν-
νη. 

Πρέπει να σας πω ότι όσοι συµφοιτητές µου και εδώ και στη
Σορβόννη και αργότερα που δούλεψα σε κοινοτικά όργανα στις
Βρυξέλλες, δεν ένιωσα ποτέ µειονεκτικά, έχοντας τελειώσει το
ελληνικό πανεπιστήµιο. Να σταµατήσει η απαξίωση. Πρέπει να
το στηρίξουµε και µε τα λόγια και µε τις πράξεις µας και όχι να
ερχόµαστε µε διατάξεις είτε όπως αυτές των κολλεγίων είτε
τώρα µε τα ξενόγλωσσα που από την πίσω πόρτα έρχονται να
παρακάµψουν το άρθρο 16 του Συντάγµατος. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας ευχαριστώ και εγώ.
Ο κ. Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τώρα τον

λόγο και ακολουθεί η κ. Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου και εµένα να ξεκινήσω, µνηµονεύοντας το σχο-

λείο που έµαθα γράµµατα, το κολέγιο «ΚΟΤΣΑΡΗ», όπως κατ’ ευ-
φηµισµόν αποκαλούσαµε το Γυµνάσιο Ιτέας - Καρδίτσης και
ενθυµούµαι, µάλιστα, ότι τη β’ τάξη την βγάλαµε, κύριε Πρόεδρε,
σε ένα πλινθόκτιστο κτήριο, το οποίο στην προηγούµενη χρήση
του ήταν αχυρώνας. Το λέω αυτό για να τονίσω την αξία της δη-
µόσιας εκπαίδευσης ως οχήµατος κοινωνικής κινητικότητας,
όπως ελέχθη και από τον Πρωθυπουργό νωρίτερα στο Βήµα,
γιατί η δηµόσια παιδεία είναι αυτή που δίνει τη δυνατότητα στο
παιδί του αγρότη, στο παιδί του εργάτη, στα παιδιά φτωχών οι-
κογενειών να έχουν ευκαιρίες για καλύτερη ζωή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τη Μεταπολίτευση έως σή-
µερα υπήρξαν αρκετές µεταρρυθµίσεις στον χώρο της παιδείας.
Βεβαίως, υπήρξαν και Υπουργοί οι οποίοι θέλησαν να καταγρα-
φούν ως µεταρρυθµιστές, κάνοντας πειραµατισµούς «στου κα-
σίδη το κεφάλι». Βεβαίως, κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι οι όποιες
αλλαγές στο εκπαιδευτικό σύστηµα έχουν έντονο ιδεολογικό
αποτύπωµα, γιατί επιχειρείται αλλαγή στην εκπαίδευση που έχει
στόχο τη διαµόρφωση ενεργών πολιτών, άρα υπό αυτή την έν-
νοια, οι όποιες αλλαγές στο εκπαιδευτικό σύστηµα αντικατοπτρί-
ζουν και το όραµα κάθε παράταξης για την κοινωνία. Εµείς πι-
στεύουµε σε ένα εκπαιδευτικό σύστηµα που τονίζει την αξία της
ευγενούς άµιλλας, που προάγει την προσπάθεια, τον µόχθο, την
εργασία, τον κόπο, που αναδεικνύει την αριστεία. Αντιθέτως, ο
ΣΥΡΙΖΑ στο όνοµα της ισότητας επιβάλει µία ισοπέδωση προς
τα κάτω. Αφού δεν µπορούν να είναι όλοι άριστοι, δεν υπάρχει
χώρος για αρίστους και επιβάλει τη µετριοκρατία. Έτσι, η αρι-
στερά προάγει αντί της ευγενούς άµιλλας τη λογική της ήσσονος
προσπάθειας.

Οµολογώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µε εξέπληξε δυ-
σάρεστα η σφοδρότητα της αντίθεσης του ΣΥΡΙΖΑ στα πρότυπα
σχολεία, στην προσπάθεια της Κυβέρνησης να επαναφέρει στο
εκπαιδευτικό µας σύστηµα τα πρότυπα σχολεία. Τι δεν ακού-
σαµε, ότι είναι φασιστικό κατάλοιπο τα πρότυπα σχολεία, νοµίζω,
από την πρώην Υπουργό, την κ. Αναγνωστοπούλου. Καλά, θα
µου πείτε εδώ τις τελευταίες εβδοµάδες έχουµε ακούσει ότι ο
πρώτος Κυβερνήτης της χώρας ο Ιωάννης Καποδίστριας ήταν
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δικτάτορας. Φθάσαµε µέχρι τον αφορισµό του κ. Φίλη, του ειση-
γητή του ΣΥΡΙΖΑ, προς τα πρότυπα σχολεία. Τα αφόρισε τα πρό-
τυπα σχολεία ο κ. Φίλης, ως καρκινώµατα στο σώµα της δηµό-
σιας παιδείας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Διαβάστε το όλο, όχι έτσι.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είπατε ότι είναι καρκινώ-

µατα;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Να διαβάσετε τι είπα. Διαβάστε το όλο.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αν το διορθώνετε, κύριε Φίλη,

µε µεγάλη χαρά! Δεν έχω µπροστά µου όλα τα Πρακτικά για να
το διαβάσω. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Έ, λοιπόν; Όχι προπαγάνδα εδώ µέσα,
επιχειρήµατα θέλουµε.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είπατε ότι είναι καρκί-
νωµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Χαρακόπουλε, σας
παρακαλώ.

Κύριε Φίλη, µπορείτε να ζητήσετε τον λόγο επί προσωπικού.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Φίλη, χαίροµαι αν θέλετε

να ανασκευάσετε και να διορθώσετε. Με µεγάλη χαρά θα το
δεχθώ. Γιατί, πραγµατικά, µε εξέπληξε, όπως σας είπα, ο αφορι-
σµός σας. Μακάρι να είναι έτσι. Θα περίµενε κανείς, όµως, από
την αριστερά που κόπτεται υπέρ των αδυνάτων, να στηρίζει τα
πρότυπα σχολεία. Διότι, τα πρότυπα σχολεία, τι είναι ουσιαστικά;
Σχολεία στα οποία παιδιά φτωχών οικογενειών που έχουν ιδιαί-
τερα χαρίσµατα, ιδιαίτερα τάλαντα, ιδιαίτερη έφεση στη γνώση,
ιδιαίτερες κλίσεις, µπορούν να σπουδάσουν σε αυτά χωρίς δίδα-
κτρα και να έχουν ευκαιρίες καλύτερες στη ζωή τους. Τι είναι,
δηλαδή, τα πρότυπα σχολεία; Ένας µηχανισµός άµβλυνσης των
κοινωνικών ανισοτήτων. Νοµίζω ότι και το παράδειγµα του Υ-
πουργού κ. Γεραπετρίτη, ήταν καταλυτικό στην Αίθουσα.

Κυρία Υπουργέ, επιτρέψτε µου, επειδή στη λίστα που δόθηκε
των προτύπων σχολείων, δεν περιλαµβάνεται µία ολόκληρη πε-
ριφέρεια της χώρας, η Θεσσαλία, µε πρωτεύουσα τη Λάρισα,
έναν νοµό µε 300 χιλιάδες κατοίκους που έχει όλες τις προϋπο-
θέσεις να φιλοξενήσει πρότυπο σχολείο, θέλω να πιστεύω ότι
από την επόµενη σχολική χρονιά θα υπάρξουν όλες αυτές οι
προϋποθέσεις, για να δηµιουργηθεί πρότυπο σχολείο και στη Λά-
ρισα. Το ίδιο ακατανόητη, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι και η
στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Όσον αφορά την άρ-
νησή σας να υπάρχει εξοικείωση των παιδιών του νηπιαγωγείου
µε την αγγλική γλώσσα. Τι δεν ακούσαµε για σκοτεινά συµφέρο-
ντα µέχρι δάκτυλο του ιµπεριαλισµού που βρίσκονται πίσω από
αυτή την αλλαγή. 

Θετικές, αναµφίβολα, κύριε Πρόεδρε, είναι οι ρυθµίσεις για
την αύξηση των εξεταζόµενων µαθηµάτων, τη βάση του «10» για
την προαγωγή µιας τάξης, την επαναφορά της τράπεζας θεµά-
των.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειάστηκαν τέσσερις δεκαε-
τίες από τη Μεταπολίτευση και πέντε χρόνια διακυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ, προκειµένου η αριστερά να αποδεχθεί ότι ήταν φενάκη,
όλο αυτό που ακούγαµε τόσα χρόνια περί ελεύθερης, απρόσκο-
πτης εισαγωγής στα πανεπιστήµια, χωρίς καµµία εξέταση, χωρίς
καµµία επιλογή.

Είχαµε µαραθώνιες συνεδριάσεις στην προηγούµενη κοινο-
βουλευτική περίοδο της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, µε πρόεδρο
της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων τον κ. Γαβρόγλου. Αν-
τιπαρατεθήκαµε αρκετές φορές µε τον κ. Φίλη όταν ήταν Υπουρ-
γός και εγώ τοµεάρχης παιδείας της Νέας Δηµοκρατίας. Είχαµε
πολυσέλιδες εκθέσεις, πολυσέλιδα πορίσµατα διάφορων επιτρο-
πών, πέραν αυτής της Μορφωτικών Υποθέσεων αναφέρθηκε και
ο κ. Φίλης στην επιτροπή υπό τον κ. Λιάκο και όλα αυτά, γιατί;
Για να δικαιολογηθεί η κυβίστηση του ΣΥΡΙΖΑ και να επανέλ-
θουµε τέσσερις δεκαετίες µετά σε ένα σύστηµα δεσµών, ουσια-
στικά, το οποίο αποδεχόµαστε όλοι ή σχεδόν όλοι σε αυτή την
Αίθουσα.

Επειδή έγινε πολύς θόρυβος, κυρία Υπουργέ, για την επανα-
φορά των Λατινικών, ως πανελληνίως εξεταζόµενο µάθηµα και
την κατάργηση της Κοινωνιολογίας και δόθηκε µάλιστα, και ιδε-
ολογικό χρώµα σε αυτή τη διαφοροποίηση που υπήρξε, θα
ήθελα να ξαναδείτε και πάλι την πρόταση που διατυπώθηκε και

από την Πανελλήνια Ένωση Εκπαιδευτικών Κοινωνικών Επιστη-
µών. Όπως στο δεύτερο πεδίο οι µαθητές που επιλέγουν τις πο-
λυτεχνικές σχολές, µπορούν να εξεταστούν στο τέταρτο µάθηµα
στα Μαθηµατικά και αυτοί που επιλέγουν τις ιατρικές σχολές, να
εξεταστούν στη Βιολογία, οµοίως και εδώ θα µπορούσαν όσοι
ακολουθούν τις φιλοσοφικές σχολές την Αρχαιολογία να εξετά-
ζονται στα Λατινικά και όσοι ακολουθούν τις κοινωνικές επιστή-
µες να εξετάζονται στην Κοινωνιολογία. Το ζητούν και τα ίδια τα
πανεπιστήµια, όπως γράφει στην επιστολή της η Πανελλήνια
Ένωση Εκπαιδευτικών Κοινωνικών Επιστηµών. Αφού οµνύουµε
όλοι στο αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων, ας το δεχθούµε. Αν
και για τα Λατινικά, θα σας έλεγα ότι εγώ βρήκα πολύ ενδιαφέ-
ρον το άρθρο του καθηγητή Μαυρογορδάτου, που λέει ότι, ίσως,
θα πρέπει να δούµε τη διδασκαλία λόγιων µορφών της γλώσσας
µας, διότι είναι πράγµατι αδιανόητο στις ηµέρες µας τα παιδιά
που τελειώνουν τη µέση εκπαίδευση, να αδυνατούν να διαβά-
σουν από το πρωτότυπο Παπαδιαµάντη και Ροΐδη και να χρει-
άζονται µεταγλώττιση. Είναι θετικές οι ρυθµίσεις για την ελλη-
νόγλωσση εκπαίδευση και θέλω να πιστεύω ότι µετά από µία δε-
καετή χρήση που αποδεκατίστηκαν τα ελληνικά σχολεία στο εξω-
τερικό, θα υπάρχει ένα δυναµικό come back στην ελληνόγλωσση
εκπαίδευση στο εξωτερικό και ευρύτερα στην ελληνοµάθεια µε
τη στήριξη και ελληνικών εδρών σε πανεπιστήµια του εξωτερι-
κού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να κλείσω µε το εξής, κύριε Πρόεδρε: να εξάρω τη ρύθ-
µιση για την ίδρυση ξενόγλωσσων προπτυχιακών προγραµµάτων
στα πανεπιστήµια. Ξέρετε ότι χάθηκε η µεγάλη ευκαιρία της Ανα-
θεώρησης του Συντάγµατος, του άρθρου 16, που θα έδινε την
ευκαιρία και στη χώρα να καταργηθεί το κρατικό µονοπώλιο στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση, να έχουµε ιδιωτικά πανεπιστήµια, έτσι
ώστε η χώρα µας να γίνει πόλος έλξης φοιτητών από όλο τον
κόσµο;

Νοµίζω ότι τώρα µε αυτή τη ρύθµιση, κυρία Υπουργέ, ανοίγετε
ένα παράθυρο ευκαιρίας, έτσι ώστε φοιτητές όχι µόνο από τα
Βαλκάνια και τη Νοτιανατολική Ευρώπη, αλλά από όλο τον κόσ-
µο, να έρθουν και να σπουδάσουν µε δίδακτρα στα δηµόσια πα-
νεπιστήµια στη χώρα που γέννησε τις περισσότερες επιστήµες,
από τα µαθηµατικά µέχρι την ιατρική και από τη φιλοσοφία µέχρι
τη ρητορική. Νοµίζω ότι είναι πραγµατικά το πιο κοµβικό σηµείο
αυτού του νοµοσχεδίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και στην αρχή η δη-
µόσια παιδεία είναι το όχηµα της κοινωνικής κινητικότητας. Και
προς αυτή την κατεύθυνση της αναβάθµισής της θα πρέπει όλες
και όλοι να εργαζόµαστε. Νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο αυτό προς
αυτήν την κατεύθυνση κινείται και για τούτο το υπερψηφίζω.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Και εγώ θα ήθελα

τον λόγο για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα σας δώσω τον λόγο

για ένα λεπτό, κύριοι συνάδελφοι, αλλά δεν ξεκινήσαµε καλά
έτσι. Παρακαλώ να αποφεύγονται οι προσωπικές αναφορές.

Κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, προσπαθώ να απαντώ µε

επιχειρήµατα και να αξιοποιώ τη γνώµη των άλλων µε επιχειρή-
µατα, όχι µε λεξούλες και µε προπαγάνδα. 

Μιλώντας κατ’ επανάληψη στη Βουλή και στις επιτροπές και
εδώ στην Ολοµέλεια τεκµηρίωσα την αντίθεσή µας στο δίκτυο
προτύπων που πάει να δηµιουργηθεί τώρα, όχι στα ιστορικά πρό-
τυπα τα οποία λειτουργούν και τα οποία διατηρήσαµε ως κυβέρ-
νηση και που τυχαίνει να έχω τελειώσει ένα από αυτά, αλλά στο
δίκτυο των πολλαπλασιαζόµενων εφεξής πρότυπων σχολείων σε
όλη την Ελλάδα. Έχει διαφορά. Άλλο οκτώ, άλλο τριάντα -θα
έχουµε είκοσι πέντε το Σεπτέµβριο- άλλο πενήντα ή εκατό αργό-
τερα, όπως λέει η κυρία Υπουργός.

Ποια είναι η διαφορά; Η διαφορά είναι ότι εδώ πέρα είµαστε
µπροστά στη δηµιουργία ενός τριχοτοµηµένου σχολικού δι-
κτύου, πρότυπα, πειραµατικά που είναι άλλο πράγµα και το µε-
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γάλο πλήθος των σχολείων της γειτονιάς. Σύµφωνα µε τον νόµο
που έχουµε µπροστά µας -και ολοκληρώνω- διαβάζω: «Έχουµε
να κάνουµε µε ένα δίκτυο σχολείων για τα παιδιά µιας µειοψηφι-
κής µορφωτικής και κοινωνικής ελίτ, που θα λειτουργεί το δίκτυο
σχολείων, όχι τα σηµερινά ιστορικά πρότυπα, τα πενήντα, εκατό,
διακόσια που λένε πρότυπα στην Ελλάδα. Θα λειτουργεί µε ξε-
χωριστές προδιαγραφές και προνοµιακές ρυθµίσεις σε σχέση µε
τα υπόλοιπα σχολεία σαν ένα καρκίνωµα στα σπλάχνα της δηµό-
σιας εκπαίδευσης, που θα αποµυζά και θα τρέφεται από την
αφαίµαξη των άλλων σχολείων, των σχολείων των πολλών και
των αδύναµων». Το λέει το νοµοσχέδιο. 

Οι καλύτεροι µαθητές από όλα τα σχολεία θα πηγαίνουν στα
πρότυπα. Οι καλύτεροι δάσκαλοι από όλα τα σχολεία θα πηγαί-
νουν στα πρότυπα. Τι θα µένει στα άλλα σχολεία; Πλήρης υπο-
βάθµιση των σχολείων. Αυτή είναι η έννοια. 

Ενοχλεί; Είναι δυνατόν να δηµιουργήσει διάφορες παρεξηγή-
σεις η λέξη «καρκίνωµα»; Καµµία αντίρρηση, δεν είναι αυτό το
θέµα. Η ουσία είναι το θέµα, ότι αποµυζάτε τα παιδιά µε έφεση
στη µάθηση και τους καλούς καθηγητές από τα υπόλοιπα σχο-
λεία για λίγα σχολεία. Έχουµε τρεισήµισι χιλιάδες γυµνάσια και
δηµοτικά στην Ελλάδα και θα φτιάξετε πενήντα, το πολύ εκατό
πρότυπα. 

Όλες οι προτεινόµενες καινοτοµίες για τα πρότυπα σχολεία,
όπως είναι οι όµιλοι, η συνεργασία µε πανεπιστήµια κ.λπ., είναι
σωστές. Να επεκταθούν σε όλα τα σχολεία της δηµόσιας εκπαί-
δευσης. Αυτή είναι η γνώµη µας. Τονίζω, όχι συνθήµατα. Αν πα-
ρεξηγείται η έννοια που ανέφερα, καµµία αντίρρηση. Την ουσία
να κοιτάξουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ωραία, νοµίζω ότι δώ-
σατε την εξήγηση επί του κειµένου σας.

Κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μία λέξη µόνο. Θα

ήθελα να παρακαλέσω τους αγαπητούς συναδέλφους από την
Πλειοψηφία να συµβουλεύονται τα Πρακτικά, όταν θέλουν να µι-
λήσουν για το τι είπαµε. 

Κύριε Χαρακόπουλε, αυτά που είπατε, δεν τα είπα. Για τα πρό-
τυπα θα επανέλθω. Τώρα, όσο για τον Καποδίστρια, είµαι σο-
βαρή ιστορικός. Δεν θα σας απαντήσω τίποτα άλλο. Για τις συνω-
µοσίες, συµβουλευτείτε τα Πρακτικά, κύριε Χαρακόπουλε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ πάρα πολύ.

Θα συµβούλευα και εγώ όλους να διαβάσουν -µια και το ξεκινή-
σαµε σήµερα- το βιβλίο του Δηµήτρη Γληνού «Περί Αγραµµατο-
σύνης». 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σε τι θα απαντήσετε; Να
απαντήσετε, θα σας δώσω τον λόγο, αλλά δεν σας έθιξαν. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η πρόθεσή
µου, επειδή είµαι χρόνια εδώ, δεν είναι να διαστρεβλώνω τα λε-
γόµενα κανενός. 

Απ’ ό,τι κατάλαβα ο κ. Φίλης θεωρεί ότι καλώς τα οκτώ υπάρ-
χοντα σήµερα πρότυπα σχολεία λειτουργούν, αλλά θεωρεί ότι
θα είναι καρκίνωµα αν αυτά γίνουν πενήντα; Γιατί η πρόθεση η
δική µας είναι να κάνουµε στην έδρα κάθε νοµού ένα τέτοιο πρό-
τυπο, κατ’ αρχάς. Ο στόχος είναι να µην είναι περιορισµένα, να
δώσουµε περισσότερες ευκαιρίες στα παιδιά όλης της χώρας
που έχουν αυτά τα χαρίσµατα.

Επί της ουσίας δεν κατάλαβα τι διέψευσε η κ. Αναγνωστοπού-
λου. Ελέχθη ή δεν ελέχθη ότι έχουν σχέση µε φασιστικά κατά-
λοιπα τα πρότυπα σχολεία; 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Να ψάξετε τα Πρα-
κτικά και θα δείτε, κύριε Χαρακόπουλε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Η κ. Αναγνωστοπούλου
είπε ότι πρέπει να ψάξετε τα Πρακτικά για να δείτε, ακριβώς για
να µην φάµε χρόνο. Θα τα ψάξετε και θα δείτε. 

Προχωρούµε τώρα µε την κ. Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά
τον κ. Κοντογιώργο από τη Νέα Δηµοκρατία.

Τον λόγο έχει η κ. Φωτίου. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Θέλω να ρωτήσω κάτι πρώτα. Οι Υφυπουρ-

γοί εκπροσωπούν την Κυβέρνηση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ναι, οι Υφυπουργοί εκ-
προσωπούν την Κυβέρνηση. Το λέτε τώρα που δεν είναι εδώ η
κ. Κεραµέως, αλλά είναι η κ. Ζαχαράκη. Είναι Υφυπουργός, είναι
µέλος του Κυβερνητικού Συµβουλίου. 

Μην δηµιουργούµε καινούργιο θέµα τώρα, σας παρακαλώ!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Είναι ξεκάθαρο. Ήσασταν και εσείς

Αναπληρώτρια Υπουργός. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας παρακαλώ. Να µην

γίνεται αυτού του είδους η διαλογική συζήτηση. 
Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Επιµένω γιατί έχει σηµασία. Είναι ένα ση-

µαντικό νοµοσχέδιο και πρέπει να είναι η Κυβέρνηση εδώ όπως
το λέει η Βουλή, όπως το λέω ο Κανονισµός της Βουλής.

Εν πάση περιπτώσει, αγαπητοί συνάδελφοι, στην ενδιάµεση
πανδηµική περίοδο που διανύουµε, ευρισκόµενοι εντός και εκτός
πανδηµίας κατά την Κυβέρνηση, όλοι οι διεθνείς οργανισµοί, ο
ΟΟΣΑ, το ΔΝΤ κ.λπ., επισηµαίνουν τις βαριές οικονοµικές, υγει-
ονοµικές και κοινωνικές επιπτώσεις που θα υποστούν οι χώρες
µε ασθενές κοινωνικό κράτος, δηλαδή υγεία, παιδεία, πρόνοια. 

Αυτές οι χώρες που ανήκουν στον ευρωπαϊκό νότο, δηλαδή
Ισπανία, Ιταλία, Πορτογαλία, Ελλάδα θα βιώσουν την ασύµµετρη
διεύρυνση των ανισοτήτων που προκαλούνται από τις ενδογε-
νείς, δηµοσιονοµικές δηλαδή, ή εξωγενείς -όπως είναι ο COVID-
πανδηµίες ή κρίσεις κλιµατικής αλλαγής. 

Πρόκειται για επαναλαµβανόµενες παγκόσµιες κρίσεις, που
πλέον γίνονται η νέα µας πραγµατικότητα και οι οποίες πλήττουν
όχι µόνο την περιφέρεια της κοινωνίας, δηλαδή τους γνωστούς
άπορους, φτωχούς και ευάλωτους, αλλά το κέντρο της κοινω-
νίας, δηλαδή τα µεσαία και τα ανώτερα ακόµη στρώµατα. 

Στη λαϊκή παγκόσµια συγκίνηση και ευγνωµοσύνη για τους
ήρωες εργαζόµενους της υγείας και της πρόνοιας, προστέθηκαν
και τα κροκοδείλια δάκρυα των κυβερνώντων, που τις τρεις τε-
λευταίες δεκαετίες αποψίλωσαν, απορρύθµισαν, απαξίωσαν
κάθε έννοια δηµόσιου κοινωνικού κράτους για να το παραδώ-
σουν στην αγορά, στην ιδιωτική αγορά. 

Η κοινωνική απαξίωση της παιδείας και της υγείας έστρεψε
µέρος των µεσαίων και ανώτερων στρωµάτων προς τις ιδιωτικές
κλινικές, τα ιδιωτικά σχολεία, τα κολέγια, όχι για τις καλύτερες
υπηρεσίες τους, αλλά για την κοινωνική υπεραξία, το κοινωνικό
στάτους που εξασφάλιζαν. Βέβαια, όταν ο ασθενής κινδύνευε,
µεταφερόταν από το πανάκριβο δωµάτιο της ιδιωτικής κλινικής,
τρέχοντας µε το ΕΚΑΒ, στο δηµόσιο νοσοκοµείο για να σωθεί. 

Η κοινωνική απαξίωση της δηµόσιας παιδείας στον τόπο µας
αποσκοπούσε σε αυτό που είπαν πολλές φορές όλοι οι οµιλητές
του ΣΥΡΙΖΑ, στη δηµιουργία του σχολείου της αγοράς που είναι
φτηνό για το κράτος, ακριβό για τους πολίτες, κερδοφόρο για
τους επιχειρηµατίες της εκπαίδευσης. 

Αυτό συντελείται µε δύο τρόπους. Πρώτον, µε µείωση της κρα-
τικής χρηµατοδότησης για τα πανεπιστήµια και για το δηµόσιο
σχολείο. Δεύτερον, µε συνεχείς απορρυθµίσεις του δηµόσιου
σχολείου και του πανεπιστηµίου, που ονοµάζονται εκσυγχρονι-
σµός, ώστε να δηµιουργηθεί χώρος για να ανθίσει η αγορά της
ιδιωτικής εκπαίδευσης. 

Αυτό απαιτεί, πρώτον, να παίρνεις διδακτικά περιεχόµενα του
δηµόσιου σχολείου και να τα παραχωρείς στον ιδιωτικό χώρο.
Δηλαδή, νόµος Αρβανιτόπουλου, κυβέρνηση Σαµαρά, Υπουργός
ο κ. Μητσοτάκης που κατήργησε περιεχόµενο από τα δηµόσια
ΙΕΚ, περιζήτητα στην αγορά εργασίας, για να τα παραδώσει στα
ιδιωτικά ΙΕΚ. 

Δεύτερον, απαιτεί εξίσωση επαγγελµατικών δικαιωµάτων των
ιδιωτικών κολεγίων µε αυτά των πανεπιστηµίων. Νόµος Κερα-
µέως, Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Είναι το ευφυές bypass του άρ-
θρου 16 του Συντάγµατος.

Κυρίως, όµως, πρέπει να εξασφαλίσεις πελατεία στην ιδιωτική
εκπαίδευση. «Πελάτες» είπε ο κ. Μητσοτάκης τους φοιτητές και
όχι κατά λάθος. Πώς εξασφαλίζεις πελάτες; Μειώνεις τους εισα-
κτέους στα πανεπιστήµια ως εξής: Πρώτον, αναστέλλεις τη λει-
τουργία νέων τµηµάτων που είχε ιδρύσει ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεύτερον,
καταργείς την ελεύθερη πρόσβαση στα τµήµατα χαµηλής ζήτη-
σης. Τρίτον, επαναφέρεις τη βάση του «10» στις πανελλήνιες εξε-
τάσεις, όταν όλος ο κόσµος ξέρει ότι τα θέµατα τη µία χρονιά,
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στα ίδια µαθήµατα, µπορεί να είναι πολύ δύσκολα και να µην
παίρνει κανείς «10» ή ελάχιστοι πάνω από «10» και την άλλη χρο-
νιά να είναι πανεύκολα και όλοι να παίρνουν πάνω από «10».
Αυτά, δηλαδή, που κάνει η κ. Κεραµέως. Απλό.

Όσο, όµως, το ελληνικό πανεπιστήµιο θα είναι δωρεάν και
αξιόπιστο, η αγορά αυτή των ιδιωτικών εκπαιδευτικών προϊόντων
θα είναι πάντα ισχνή. Άρα, πρέπει το δηµόσιο πανεπιστήµιο να
ιδιωτικοποιηθεί, δηλαδή να πληρώνεις για κάποιες από τις υπη-
ρεσίες του. Και αυτό κάνετε. Ανοίγετε αυτή τη διευρυµένη, πια,
κερκόπορτα, τη µεγάλη πύλη µε τα ξενόγλωσσα τµήµατα. 

Βεβαίως, λέτε ότι δεν είναι για τους Έλληνες τώρα. Μην ανη-
συχείτε. Αυτό σύντοµα θα έρθει. Το ξέρουµε πολύ καλά. Εποµέ-
νως, Έλληνες µε βάση το πορτοφόλι των γονιών τους και τη
γλωσσοµάθεια θα παρακάµπτουν την τριτοβάθµια εκπαίδευση
στο δηµόσιο πανεπιστήµιο. Έτσι, επιτέλους, αποκτούν χρησιµό-
τητα -για να είµαι κι εγώ στο ευχάριστο κλίµα- τα αγγλικά στο νη-
πιαγωγείο.

Με το νοµοσχέδιο αυτό η κ. Κεραµέως συµβάλλει αποφασι-
στικά στην εγκαθίδρυση της εκπαίδευσης της αµάθειας µε πρό-
σχηµα πάντα τον εκσυγχρονισµό, την αριστεία, την πολύπλευρη
πληροφόρηση. Διαλύει προγράµµατα σπουδών, τρόπους διδα-
σκαλίας και εξέτασης, τορπιλίζει την ουσιαστική σχέση διδάσκον-
τος - διδασκοµένου όταν αυξάνει τον αριθµό των παιδιών σε κάθε
τάξη. Αυξάνει τα µαθήµατα και κατακερµατίζει τη γνώση. Αυτό
είναι η εκπαίδευση της αµάθειας.

Όπως λέει ο Γάλλος φιλόσοφος Ζαν Κλοντ Μισεά οι νέοι µα-
θαίνουν χίλια δυο και από την άλλη µεριά δεν είναι σε θέση να
συνδυάσουν τις όποιες γνώσεις, τις οποίες έχουν πάρει γιατί
τους προσφέρονται στη διάρκεια µιας εξαιρετικά πολυετούς θη-
τείας, µαθητείας. Φανταστείτε ότι στην Ελλάδα είναι είκοσι χρό-
νια µε τα δύο υποχρεωτικά του νηπιαγωγείου. Συλλέγουν πληρο-
φορίες σερφάροντας µέσα στον ωκεανό των λεπτοµερειών και
της κατακερµατισµένης γνώσης. 

Αυτή είναι η µία διάσταση της αµάθειας, η δοµική, αυτή που
εγγράφεται, τελικά, στον νοητικό κόσµο του µαθητή και του φοι-
τητή. 

Η άλλη διάσταση, εξίσου δραµατική και δραστική, είναι ότι οι
παρεχόµενες γνώσεις και µαθήσεις, ακόµη και από τις υψηλότε-
ρες βαθµίδες του εκπαιδευτικού µηχανισµού, απαξιώνονται το
πολύ µέσα σε µία δεκαετία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Απαξιώνονται µέσα σε µία πενταετία κατά την πρώην Επίτροπο

της Ευρωπαϊκής Ένωσης κ. Ρέντινγκ.
Κατά συνέπεια, το άτοµο ζει µέσα σε µία κατάσταση συνεχούς

µορφωτικής απαξίωσης, µέσα σε ένα µόνιµο άγχος, αναζητών-
τας τη σωτηρία για την επαγγελµατική του επιβίωση στην εξ απο-
στάσεως εκπαίδευση, στην κατάρτιση, στη συνεχής κατάρτιση,
στη διά βίου εκπαίδευση. 

Στη φάση της γενικευµένης ανεργίας και της ιλιγγιώδους απα-
ξίωσης της εργατικής δύναµης, το έωλο και αποµονωµένο άτοµο
κινείται και αυτό χρησιµοθηρικά, για να εξασφαλίσει µια θέση
στον ήλιο. Τα άλλα όλα είναι περιττά.

Αυτό είναι η εκπαίδευση της αµάθειας, κύριε Μητσοτάκη, την
οποία σήµερα ενισχύετε. Γι’ αυτό θα είστε υπόλογος στους
νέους και στην εκπαιδευτική ιστορία της χώρας. Όµως, αυτές οι
σκοτεινές εκπαιδευτικές παρενθέσεις ακολουθούνται από περιό-
δους φωτεινές, δηµιουργικές, ελπιδοφόρες. Αυτή είναι η εκπαι-
δευτική ιστορία. Για αυτές εργαζόµαστε µαζί µε όλο τον
εκπαιδευτικό, πολιτικό, κοινωνικό και προοδευτικό χώρο. 

Το νοµοσχέδιο αυτό είναι καταδικασµένο, όπως και της Δια-
µαντοπούλου, να αποτύχει και να µην εφαρµοστεί, να ξεχαστεί.
Το καταψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κυρία Φω-
τίου.

Τον λόγο έχει ο κ. Κοντογεώργος από τη Νέα Δηµοκρατία και
θα ακολουθήσει ο κ. Μπιάγκης από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, σε σχέση µε την τοποθέτηση της
κ. Φωτίου έχω µερικές παρατηρήσεις.

Πρώτον, το έχουµε πει µε χίλιους τρόπους, το γράφει το νο-
µοσχέδιο, ότι τα ξενόγλωσσα προγράµµατα απευθύνονται µόνο
σε αλλοδαπούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Με συγχωρείτε. Εγώ
είπα ότι είναι εδώ οι δύο Υφυπουργοί και να συνεχίσουµε. Θα πά-
ρετε τον λόγο και στην οµιλία σας θα απαντήσετε και στην κ. Φω-
τίου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Ένα λεπτό θα ήθελα µόνο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ένα λεπτό να σας το
δώσω. Εγώ θέλω να διευκολύνω τους πάντες. Αν, όµως, αρχί-
σουµε σε κάθε οµιλία να µιλάει ένας Υφυπουργός, καήκαµε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Δεν νοµίζω ότι γίνεται σε κάθε οµιλία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι τα ξενόγλωσσα προ-
γράµµατα απευθύνονται µόνο σε αλλοδαπούς. Ακούστηκαν εδώ
διάφορα περί δήθεν αντισυνταγµατικότητας, περί δήθεν παρα-
βίασης του Ευρωπαϊκού Δικαίου. Η Επιστηµονική Επιτροπή της
Βουλής τα διέψευσε πλήρως.

Αναφέρατε, κυρία Φωτίου, ότι µειώνουµε τους εισακτέους για
να δηµιουργήσουµε πελάτες στα ξενόγλωσσα. Μα, οι εισακτέοι
ανακοινώθηκαν πριν από λίγες µέρες και είναι ακριβώς οι ίδιοι
µε τους εισακτέους της προηγούµενης χρονιάς.

Τέλος, δεν µπορείτε να λέτε για καταργήσεις τµηµάτων όταν
εξαφανίστηκε ολόκληρη η τεχνολογική εκπαίδευση επί ηµερών
σας, πανεπιστηµοποιήθηκαν άρδην όλα τα τµήµατα χωρίς αξιο-
λογήσεις, χωρίς τη σύµφωνη γνώµη των πανεπιστηµίων πολλές
φορές και πολλές φορές µε βουλευτικές τροπολογίες της τελευ-
ταίας στιγµής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Διγα-
λάκη.

Ορίστε, κύριε Κοντογεώργο, έχετε τον λόγο.
Στη συνέχεια, όπως προανέφερα, θα µιλήσει ο κ. Μπιάγκης.

Θα γίνουν κάποιες αλλαγές στους επόµενους τέσσερις, για να
διευκολυνθούµε όλοι, και το Προεδρείο δηλαδή.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα απαντήσω στον κ.
Διγαλάκη, για να µην φάω τον χρόνο του κυρίου συναδέλφου. Ο
κ. Διγαλάκης δεν κατάλαβε τίποτα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κανείς σβή-
σει από τη µνήµη του όλο το παρελθόν και σταµατήσει εν έτει
2015, όταν ο ΣΥΡΙΖΑ ήρθε στην εξουσία και κατάφερε να ανα-
τρέψει όλα τα κακώς κείµενα σε αυτή την κοινωνία, όπως και
στον τοµέα της παιδείας, θα έπρεπε σήµερα να µιλάµε για ένα
εκπαιδευτικό σύστηµα σε αυτή τη χώρα που θα έπρεπε να τρέχει
µε χίλια, να συναγωνίζεται τα σύγχρονα εκπαιδευτικά συστήµατα
όλων των χωρών του κόσµου και οι Έλληνες πραγµατικά να είναι
ευτυχισµένοι, γιατί θα είχαν ένα σύστηµα παιδείας που θα εξα-
σφάλιζε τα πάντα γύρω τους. Θα καταλάµβαναν όλα τα αξιώ-
µατα και θα κυριαρχούσαν παντού στους διεθνείς οργανισµούς
και, τέλος πάντων, δεν θα υπήρχε καµία ανάγκη να αλλάξουν τα
πράγµατα. Επίσης, δεν θα αισθανόταν την ανάγκη η κ. Φωτίου,
που κατήλθε του Βήµατος, να µας πει ότι είµαστε αµαθείς εµείς
που δεν πιστεύουµε στο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά σε άλλους πολιτικούς χώ-
ρους και ότι πάµε να ξεριζώσουµε το δηµόσιο σχολείο, να το
εκτροχιάσουµε, να το καταστρέψουµε, το οποίο θεµελίωσε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Κυρία Φωτίου, πριν έρθετε στην εξουσία εσείς, κάποιοι άλλοι
ήρθαν, είχαν κράτος φτιαγµένο, στο οποίο µάθατε και εσείς
γράµµατα. Και αν θέλετε να συγκαταλέγεστε σε αυτούς που είναι
αµαθείς είναι δικαίωµά σας. Εµείς οι άλλοι, όµως, είναι δικαίωµά
µας να διατηρούµε το προνόµιο να λέµε ότι ήµασταν πολύ καλοί
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µαθητές και έχουµε µάθει αυτά τουλάχιστον που έπρεπε να µά-
θουµε, για να µπορούµε να ασκήσουµε και επάγγελµα και κοινω-
νική δραστηριότητα τέτοια καταξιωµένη στην κοινωνία.

Σας πληροφορώ ότι εγώ τελείωσα το µονοθέσιο δηµοτικό σχο-
λείο Σελλών Ευρυτανίας µε εκατόν πενήντα κατοίκους πληθυσµό
και τριάντα µαθητές, το πρώτο δηµόσιο γυµνάσιο Καρπενησίου,
γιατί δεν υπήρχε και δεύτερο και το πρώτο λύκειο Καρπενησίου
και µετέπειτα στην ΑΣΟΕ, χωρίς ούτε µία ώρα φροντιστήριο σε
κανένα µάθηµα και ω του θαύµατος εκείνη η κυβέρνηση που κυ-
βερνούσε τότε της Νέας Δηµοκρατίας είχε εξασφαλίσει σε
εµένα, ένα παιδί αγροτικής οικογένειας που το µεγαλύτερο ει-
σόδηµα που διέθετε ήταν το τελευταίο εισόδηµα που υπήρχε κα-
ταγεγραµµένο στη χώρα, έµαθα γράµµατα. Με τη δική σας
κριτική δεν έπρεπε να µάθω τίποτα, αφού ήταν ταξική η παιδεία
που έδινε η Δεξιά όλα αυτά τα χρόνια. 

Πρέπει να σοβαρευτούµε αγαπητοί συνάδελφοι σε αυτή την
Αίθουσα. Και αν θέλουµε να µιλάµε µε όρους του µέλλοντος για
την παιδεία, θα πρέπει να βάλουµε όλοι το χέρι στην καρδιά και
να πούµε ποια είναι τα λάθη µας, όλων τα λάθη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εδώ και δύο βδοµάδες το υπό
συζήτηση σχέδιο νόµου στη Βουλή των Ελλήνων συζητείται µε
τίτλο: «Αναβάθµιση του σχολείου και άλλες διατάξεις», την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων και την τρέχουσα στην Ολοµέλεια. Χωρίς αµφι-
βολία είναι το σηµαντικότερο, αφού διατρέχει το σύνολο του εκ-
παιδευτικού συστήµατος από το νηπιαγωγείο µέχρι το πανεπι-
στήµιο και επηρεάζει τις ζωές τόσο του συνόλου της νεολαίας
της πατρίδας µας, αλλά και των εκατοντάδων χιλιάδων οικογε-
νειών τους. Θα ήταν πλεονασµός να επαναλάβω τις διατάξεις µία
προς µία του νοµοσχεδίου, αφού αναλύθηκε µε επάρκεια και
πληρότητα, τόσο από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παι-
δείας, όσο από τον εισηγητή µας και όλους τους προλαλήσαντες
και από τον Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας.

Ωστόσο, όµως, θα µου επιτρέψετε να επισηµάνω για άλλη µια
φορά ότι η φιλοσοφία του παρόντος νοµοσχεδίου και ο προσα-
νατολισµός του είναι το µέλλον. Στοχεύει σε ένα σύγχρονο σχο-
λείο ελεύθερο και δηµιουργικό που να ανταποκρίνεται στις
συνθήκες του µέλλοντος, τις οποίες θα κληθούν να αντιµετωπίσει
η νεολαία µας στη µετέπειτα ζωή της. Σε ένα σχολείο που στις
δύο πρώτες βαθµίδες του θα διαπνέεται από την καινοτοµία και
την προσαρµογή του στις απαιτήσεις των καιρών και θα δίνει τη
δυνατότητα σε κάθε νέο να αναπτύξει τις δεξιότητές του και να
επιλέξει το επάγγελµα που του αρέσει.

Εισάγει πιλοτικά τα εργαστήρια δεξιοτήτων από το νηπιαγω-
γείο µέχρι το γυµνάσιο, σε τέσσερις θεµατικούς κύκλους: το ευ
ζην, το περιβάλλον, την κοινωνική ενσυναίσθηση και ευθύνη και
τη δηµιουργική σκέψη και πρωτοβουλία. Παράλληλα, αναπτύσ-
σει επιµέρους θεµατικές ενότητες στον εθελοντισµό, την οικο-
λογική συνείδηση, την οδική ασφάλεια, µέχρι την πρόληψη από
εξαρτήσεις, τον αλληλοσεβασµό στη διαφορετικότητα, την επι-
χειρηµατικότητα, τη ροµποτική, τις νέες τεχνολογίες και τη σε-
ξουαλική διαπαιδαγώγηση. Εισάγει πιλοτικά την προσέλκυση της
αγγλικής γλώσσας στο νηπιαγωγείο, ανακατανέµει τις ώρες δι-
δασκαλίας ανά διδακτικό αντικείµενο, ενισχύοντας τη διδασκαλία
ξένων γλωσσών, την πληροφορική, τη φυσική αγωγή και τα κλα-
σικά γράµµατα. Ενισχύει και διευρύνει τα πρότυπα και πειραµα-
τικά σχολεία, ώστε να αποτελέσουν εκπαιδευτικό εργαστήρι
ανάδειξης ταλέντων, θεσµοθετεί τη διττή αξιολόγηση εσωτερική
και εξωτερική, απαραίτητη σε όλα τα επίπεδα της σχολικής ζωής.

Θεσµοθετεί ξανά την τράπεζα θεµάτων διαβαθµισµένης δυ-
σκολίας στο λύκειο. Εισάγει κίνητρα και ρυθµίσεις για την πλή-
ρωση των εκπαιδευτικών κενών, όπως η διπλή µοριοδότηση της
εκπαιδευτικής υπηρεσίας σε δυσπρόσιτες και ορεινές περιοχές.
Εισάγει πλήθος διοικητικών και εκπαιδευτικών µέτρων για την αν-
τιµετώπιση φαινοµένων σχολικού εκφοβισµού, ενώ το αρµόδιο
ινστιτούτο εκπαιδευτικής πολιτικής διαµορφώνει νέα σύγχρονα
προγράµµατα σπουδών και συντάσσει νέα βιβλία για όλες τις
βαθµίδες του σχολείου.

Στην τρίτη βαθµίδα ενισχύει την εξωστρέφεια των ελληνικών
πανεπιστηµίων µε την ίδρυση ξενόγλωσσων προπτυχιακών προ-
γραµµάτων, χωρίς την παρέµβαση του Υπουργείου. Θεσµοθετεί

κοινά προγράµµατα σπουδών µεταξύ ελληνικών και ξένων πανε-
πιστηµίων. Διευκολύνει την ανάδειξη πρυτανικών αρχών και θε-
σµοθετεί το ενιαίο ψηφοδέλτιο για την εκλογή πρυτάνεων και
αντιπρυτάνεων, καθιερώνοντας ηλεκτρονική ψηφοφορία και την
τετραετή θητεία διοίκησης. Εξορθολογίζει και αντικειµενικοποιεί
το σύστηµα µεταγραφών, προσθέτοντας πέραν των οικονοµικών
και κοινωνικών κριτηρίων, το ακαδηµαϊκό κριτήριο τη βάση εισα-
γωγής µείον δύο χιλιάδες επτακόσια πενήντα µόρια.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι κοινή πεποίθηση σε όλες
τις πτέρυγες της Ολοµέλειας και στην κοινωνία ολόκληρη ότι τα
θέµατα της παιδείας θα πρέπει να προσεγγίζονται από όλους µε
τη δέουσα προσοχή και να στοχεύουν στην όσο το δυνατόν µε-
γαλύτερη συναίνεση των πολιτικών δυνάµεων. Είναι κατανοητό,
επίσης, ότι πολλές πολιτικές δυνάµεις για λόγους υπαρξιακούς
και µόνο διαφωνούν σε όλα και ψελλίζουν ακατανόητα ευχολόγια
µε εξάρσεις ενός ξεπερασµένου από την κοινωνία λαϊκισµού.
Όµως, όλες αυτές τις ηµέρες ακούστηκαν απίστευτα πράγµατα
σ’ αυτή την Αίθουσα, ιδιαίτερα από τη µείζονα Αντιπολίτευση.

Ενίσταται ο ΣΥΡΙΖΑ για αιφνιδιασµό τόσο της Βουλής, όσο και
της εκπαιδευτικής κοινότητας. Είναι αιφνιδιασµός η ανακοίνωση
κυβερνητικού προγράµµατος για την παιδεία της Νέας Δηµοκρα-
τίας εδώ και δύο χρόνια, το οποίο ενέκριναν οι πολίτες µε µεγάλη
πλειοψηφία την 7η Ιουλίου του 2019; Είναι αιφνιδιασµός ο συνε-
χής διάλογος της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας
µε όλη την εκπαιδευτική κοινότητα, η δηµόσια διαβούλευση που
προηγήθηκε σε ιδανικές συνθήκες, για το σύνολο της κοινωνίας;

Ενίσταται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ως προστάτης των συν-
δικαλιστικών οργανώσεων για το γεγονός ότι δεν είχαν επάρκεια
χρόνου για να αναπτύξουν τις θέσεις τους στην αρµόδια επι-
τροπή, ποντάροντας σε έναν ατέρµονα και άνευ ουσίας διάλογο,
αφού εκ των προτέρων είχαν απορρίψει το σχέδιο νόµου της Κυ-
βέρνησης.

Η Νέα Δηµοκρατία και η Κυβέρνηση σέβονται την ανεξαρτησία
και λειτουργία των συνδικαλιστικών οργανώσεων, αναπτύσσουν
τον αναγκαίο διάλογο, αλλά κάνουν γνωστό προς κάθε κατεύ-
θυνση ότι η νοµοθετική εξουσία ασκείται από τη Βουλή των Ελ-
λήνων και µόνο σύµφωνα µε το Σύνταγµα.

Ενίσταται ο ΣΥΡΙΖΑ για τις αλλαγές σε όλες τις βαθµίδες εκ-
παίδευσης που προτείνει η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παι-
δείας για να απελευθερωθεί και να ανασάνει δηµιουργικά το
δηµόσιο σχολείο και ξεχνάει προφανώς την ισοπέδωση και τον
ενταφιασµό κάθε δηµοκρατικής δηµιουργικής πρωτοβουλίας
που έφερε ως κυβέρνηση µε τις αναχρονιστικές ιδεολογικές αγ-
κυλώσεις του. Καταγγέλλει ο ΣΥΡΙΖΑ ακόµη την Κυβέρνηση και
µε γελοίες αναφορές, όπως αυτή για την εισαγωγή των αγγλικών
στο νηπιαγωγείο, ότι εξυπηρετεί αµερικανικά συµφέροντα. Θα
µπορούσε να γελάσει κανείς µε αυτή την επιχειρηµατολογία,
αλλά δυστυχώς είναι να κλαίει για την κατάντια κόµµατος που
κυβέρνησε τη χώρα για πέντε χρόνια.

Κλείνω αυτόν τον σχολιασµό µου µε την πιο κραυγαλέα περί-
πτωση άθλιας συµπεριφοράς πρώην κορυφαίου συνδικαλιστικού
στελέχους του ΣΥΡΙΖΑ. Θυµάστε τον πρώην Πρόεδρο της ΟΛΜΕ
2013-2015, τον διαβόητο κ. Κοτσιφάκη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Κοντογεώργο, πε-
ράσατε πολύ την ώρα. Σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Τον εκπαραθύρωσε η ίδια η ΟΛΜΕ τον Μάρτιο του 2015, όταν

πλέον δεν υπήρχε κανένα πρόβληµα στην παιδεία, ενώ τα προ-
ηγούµενα χρόνια ανακοίνωνε τα κενά από τον Ιούνιο, τις απερ-
γίες και τις καταλήψεις από τον Ιούνιο του προηγούµενου έτους,
ο οποίος βεβαίως εξαργύρωσε αυτή του τη συνεργασία µε την
πολιτική ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ, αφού διορίστηκε διευθυντής του
γραφείου του τότε Υφυπουργού Παιδείας Μπαξεβανάκη. Τώρα
φόρεσε ξανά τον µανδύα του επαναστάτη και ξιφουλκεί κατά του
νοµοσχέδιου και της Κυβέρνησης.

Αγαπητοί συνάδελφοι, σ’ αυτή τη δύσκολη περίοδο για τον
κόσµο ολόκληρο, οφείλουµε όλοι µας να παραµερίσουµε τις µι-
κροπολιτικές συµπεριφορές και να στρέψουµε το βλέµµα µας
στο µέλλον, να δηµιουργήσουµε µε προσοχή και την απαιτού-
µενη συναίνεση τις κατάλληλες συνθήκες.

Σας καλώ, λοιπόν, να ψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου και
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να δούµε από κοινού την εφαρµογή του και τις τυχόν βελτιώσεις
που θα απαιτηθούν.

Τέλος συγχαίρω την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, την
υπουργό και τους Υφυπουργούς, την κ. Ζαχαράκη και τον κ. Δι-
γαλάκη για την άψογη εργασία τους και δηλώνω ότι ψηφίζω το
νοµοσχέδιο στο σύνολό του και κατ’ άρθρο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Φίλη, είναι σα-

ράντα οµιλητές.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα

λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Φίλη, µε συγχω-

ρείτε, αλλά υπάρχουν σαράντα οµιλητές.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ναι, αλλά είναι θέµα ουσίας και ήθους να

εξαπολύονται προσωπικές επιθέσεις εναντίον πολιτών που δεν
είναι εδώ στην Αίθουσα χωρίς να υπάρχει στοιχείο, για προσω-
πικά απ’ ό,τι άκουσα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Είναι Πρόεδρος της
ΟΛΜΕ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Και; Πριν από έξι χρόνια;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ας κρατήσουµε το επί-

πεδο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Λυπάµαι ειλικρινά για τον κ. Κοντογεώργο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ναι, σωστό είναι και αυ-

τό που λέτε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήταν

Πρόεδρος της ΟΛΜΕ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ακούστε, σας παρα-

καλώ. Όπως ξέρετε, το επίπεδο έχει να κάνει µε τον καθένα που
εκφράζεται. Άλλο είναι αυτό το πράγµα.

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Μπιάγκης από το Κίνηµα Αλλαγής και
µετά ο κ. Τσακαλώτος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Άλλαξε η σειρά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έχει αλλάξει λίγο στους

επόµενους. Υπάρχει µια σειρά για να βοηθηθούν και οι οµιλητές,
αλλά και το Προεδρείο. Μετά τον κ. Τσακαλώτο θα είναι ο κ. Λαµ-
προύλης για να αναλάβει το Προεδρείο. Και εγώ είµαι από τις
14.00’ εδώ και θα κάτσω µέχρι τις 17.00’και παραπάνω.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Γιατί άλλαξε η σειρά; Σταµενίτης
γράφει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Το ξέρω ότι ήσασταν στη
σειρά, κύριε Σταµενίτη.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Πώς το αλλάξατε έτσι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Η σειρά είναι Μπιάγκης,

Τσακαλώτος, Λαµπρούλης, Σταµενίτης, Βερναρδάκης, Σκόνδρα.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον

λόγο για µισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μισό και δύο λεπτά, ό-

µως αυτή τη στιγµή Προεδρεύω εγώ. Αν ο οποιοσδήποτε θεω-
ρήσει ότι πρέπει να προεδρεύσει αυτός, στην επόµενη κοινοβου-
λευτική περίοδο να θέσει υποψηφιότητα µε το κόµµα του και να
προεδρεύσει. Τώρα αν είναι να γίνει φασαρία για δέκα λεπτά ή
για µισή ώρα, εγώ δεν το θεωρώ ότι είναι σκόπιµο.

Έχετε τον λόγο επί της διαδικασίας, φαντάζοµαι, κύριε Βερ-
ναρδάκη.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Προφανώς κάνετε πολύ
καλά τη δουλειά σας, αλλά εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα δεοντολο-
γίας και διαδικασίας. 

Ποιος αποφάσισε αυτή τη διαδικασία; Πότε ανακοινώθηκε;
Εδώ υπάρχει µια ευθύνη του Προεδρείου συνολικά από το πρωί,
για να µην αναφερθώ ότι λέτε 9.00’ και αρχίζουµε στις 12.00’, για
να µην αναφερθώ στο ζήτηµα ότι εδώ υπάρχουν συγκεκριµένα
όρια χρόνου ή µπερδεύεται και γίνονται τριπλάσια και τετραπλά-
σια. 

Αλλά εδώ όµως έρχεται και µία αλλαγή στην κατάταξη των οµι-
λητών για την οποία δεν είναι ενήµερο το Σώµα και δεν είναι ενή-
µεροι οι άνθρωποι οι οποίοι είναι στη σειρά να µιλήσουν και είναι
από το πρωί εδώ. Εγώ, λοιπόν, ρωτώ µε ποιου την πρωτοβουλία
και για ποιον λόγο έγινε αυτή η αλλαγή από τον κατάλογο που
έχουµε εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Και σας απαντώ σε συ-
νεννόηση µε τους Βουλευτές και µε το γεγονός ότι ιδιαίτερα ο
κ. Λαµπρούλης θα έπρεπε να µιλήσει την ώρα που προεδρεύει ή
διαφορετικά να πάει µετά από πάρα πολλές ώρες κάναµε αυτά
τα δύο πράγµατα, δηλαδή µια συνεννόηση µε τον κ. Τσακαλώτο
και µια συνεννόηση µε τον κ. Λαµπρούλη.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Απλώς, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ακούστε µε για να µα-

θαίνετε και µερικά πράγµατα. Τη διαδικασία και τον αριθµό των
οµιλητών δεν την καθορίζουν οι υπηρεσίες. Δεν είναι προεδρείο
οι υπηρεσίες. Καθορίζεται και βάση κάποιες συνεννοήσεις, και
µε βάση κάποιες ανάγκες, και µε βάση τη διευκόλυνση.

Δεν θα πω όνοµα, αλλά να µου λέει κάποιος ότι αντί να µιλήσει
τώρα θα µιλήσει σε δεκαέξι λεπτά διαφορά και αυτό είναι σο-
βαρό πρόβληµα ε, νοµίζω δεν είναι. Λίγο αλληλοκατανόηση µε-
ταξύ µας.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Απλώς, κύριε Πρόεδρε, θα ήταν
καλό να µας ενηµερώσετε και εµάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Καταλαβαίνω και το «απ-
λώς» το δικό σας. Στην ουσία ενηµερώνεστε µέσα από τη διαδι-
κασία. Το είπα ότι θα γίνουν κάποιες αλλαγές µε τον κ. Λαµπρο-
ύλη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Πρόεδρε, αν τόσο πολύ θεωρούν ότι θίγονται, θα µιλήσω
µετά τις 20.00’εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Λαµπρούλη, εγώ
το καθορίζω αυτό. Σας καταλαβαίνω και εσάς, αλλά εγώ το κα-
θορίζω.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπιάγκης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, όταν ξεκίνησα να µελετώ το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Παιδείας περίµενα ύστερα από το γενικευµένο lockdown,
ύστερα από όλα αυτά που ζήσαµε ως χώρα µε την ξαφνική επι-
βεβληµένη εισβολή της τεχνολογίας στην καθηµερινή µας ζωή
πως θα διάβαζα ένα νοµοσχέδιο που θα εισήγαγε στη σχολική
ζωή της χώρας τις νέες τεχνολογίες, την πληροφορική και θα
προωθούσε διατάξεις που θα απλοποιούσαν κατά πολύ τη ζωή
ολόκληρης της εκπαιδευτικής κοινότητας. 

Μάλιστα από µια νέα Υπουργό θα περίµενα να δω ένα νοµο-
σχέδιο εντελώς διαφορετικό, εκ διαµέτρου αντίθετο µε το σηµε-
ρινό που θα προετοίµαζε τα παιδιά µας για την τέταρτη βιοµη-
χανική επανάσταση και για την προσαρµογή τους στα νέα δεδο-
µένα µε ένα νέο σχολείο που θα τους εγκλιµάτιζε σε όλο αυτό
που τόσο γρήγορα έρχεται και εξαπλώνεται µε ραγδαίους ρυθ-
µούς µετά τον COVID-19 και θα τους βοηθούσε ουσιαστικά να
διαµορφώσουν νέες αντιλήψεις, νέες ικανότητες, νέες δεξιοτε-
χνίες.

Δυστυχώς, οφείλω να οµολογήσω ότι µέσα από το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο δεν προκύπτει κάτι τέτοιο.

Κυρία Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, αύριο θα κληθούµε όλοι
εµείς να δώσουµε απαντήσεις στα πολλά αναρίθµητα και ανεξή-
γητα «γιατί» των σηµερινών µαθητών. Όπως παραδείγµατος χά-
ριν γιατί αυτή η χώρα δεν τους παρέχει όλα τα αναγκαία εφόδια
που θα έπρεπε να τους δώσει για να µπορέσουν να µπουν δυνα-
τοί στην εργασία και την κοινωνία. Και πώς θα µπορέσουν άραγε
αυτοί οι άνθρωποι να βγουν δυνατοί στην κοινωνία µε αφοσίωση,
µε αγάπη, ενθουσιασµό, λέµε εµείς, µε προσήλωση στους στό-
χους, µε διάθεση και µε µεράκι. 

Για όλα αυτά λοιπόν, θα έπρεπε το σύγχρονο σχολείο να έχει
µεριµνήσει και να σταµατήσει αυτό το ανελέητο κυνηγητό πτυ-
χίων και πιστοποιήσεων που βασίζεται στη στείρα γνώση και
απλή παράδοση µαθηµάτων και εργασιών. Σήµερα τα παιδιά µας
χρειάζονται νέες δοµές που στηρίζονται στις νέες τεχνολογίες
στη βιωµατική εµπορική γνώση, στη διαντίδραση.

Θα περίµενα, λοιπόν, από εσάς, κυρία Υπουργέ, στους δέκα
µήνες της θητείας σας να έχετε ανοίξει έναν διάλογο µε όλα τα
κόµµατα που θα προσπαθούσαµε όλοι µαζί πάνω στις θεµελιώ-
δεις αρχές να χτίσουµε τη µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση, ένα
εξωστρεφές εκπαιδευτικό σύστηµα το οποίο θα αποσκοπούσε
σε µία ανθρωπιστική εκπαίδευση και όχι στην αµιγώς τεχνοκρα-
τική που έχουµε σήµερα.
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Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ανα-
γραφή της διαγωγής στο απολυτήριο δεν λύνεται το µπούλινγκ
στα σχολεία, δεν επιτυγχάνεται ο αλληλοσεβασµός ούτε µεταξύ
όλων των εµπλεκοµένων στην οικογένεια της µάθησης, της γνώ-
σης, στη σχολική οικογένεια. Όλα αυτά θα πρέπει να ενταχθούν
σε ένα ευρύτερο εκπαιδευτικό παιδαγωγικό σχέδιο.

Προχωρώ για την αριστεία. Την επαναφέρετε και µπράβο σας.
Πιστεύουµε και εµείς πράγµατι πως ο άριστος πρέπει να ανα-
γνωρίζεται τόσο ο ίδιος όσο και οι χρόνιες προσπάθειές του.
Έχω την αίσθηση όµως, ότι ο τρόπος µε τον οποίο την επαναφέ-
ρετε αποκτά ελιτίστικα χαρακτηριστικά. 

Για τα πειραµατικά και τα πρότυπα είκοσι οκτώ πρότυπα και
τριάντα δύο πειραµατικά σε σύνολο δεκατρεισήµισι χιλιάδων πε-
ρίπου σχολικών µονάδων ανά την επικράτεια. Εφόσον λοιπόν,
αναγνωρίζουµε τα πρότυπα πειραµατικά ως ένα καινοτόµο εγ-
χείρηµα µήπως θα έπρεπε, κύριοι της Κυβέρνησης, τουλάχιστον
να έχετε προνοήσει για να τα απολαµβάνει µεγαλύτερος αριθµός
µαθητών και στην υπόλοιπη Ελλάδα και όχι µόνο στις µεγαλου-
πόλεις της πατρίδας µας; 

Μιλάµε για τοµές και δεν έχετε προωθήσει τα αυτονόητα,
όπως παραδείγµατος χάριν, την επαναφορά του ολοήµερου δη-
µοσίου σχολείου µια τοµή πραγµατικά έγινε αποδεκτή από την
κοινωνία και από το σύνολο της διδακτικής οµάδας.

Κυρία Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, θα ήθελα επίσης να επι-
κεντρωθώ σε ένα πολύ σηµαντικό θέµα. Κατάγοµαι από την Κέρ-
κυρα ένα νησί το οποίο είναι των φιλαρµονικών για εµάς τους
Κερκυραίους η µουσική είναι παιδεία, είναι η καλλιέργεια της
ψυχής, είναι το βασικό σηµείο αναφοράς του κοινωνικών συνα-
ναστροφών των νέων. 

Αρχικά θα σταθώ στο αίτηµα που αφορά τον Σύλλογο Αποφοί-
των του Τµήµατος Μουσικών Σπουδών του Ιονίου Πανεπιστη-
µίου. Γνωρίζει πολύ καλά η κυρία Υπουργός ότι το πρόβληµα
υπάρχει λόγω της καθυστέρησης της πολιτείας στη διαδικασία
της διαπίστευσης που κατ’ επέκταση δεν τους δίνει τη δυνατό-
τητα να συµµετέχουν αυτοί οι άνθρωποι στο ΑΣΕΠ. Μάλιστα η κ.
Κεραµέως είχε η ίδια στην προηγούµενη Βουλή προτείνει να
υπάρξει σχετική µέριµνα για τον διορισµό αυτών των ανθρώπων
στο ΑΣΕΠ. Υπάρχει καθυστέρηση από πλευράς πολιτείας. Εφό-
σον υπάρχει να προβλέπεται η δυνατότητα ετεροχρονισµένης
καταβολής δικαιολογητικών. 

Είναι η στιγµή, κύριοι Υφυπουργοί -εµείς καταθέσαµε σαν Κί-
νηµα Αλλαγής τη σχετική τροπολογία- αν θέλετε να συνάδουν τα
λόγια σας µε τα έργα, να την κάνατε αποδεκτή.

Θα ήθελα επίσης να τονίσω ότι µέχρι και το 2003 η µουσική δι-
δασκόταν στα σχολεία τρεις ώρες ανά εβδοµάδα. Έχει καταρ-
γηθεί αυτό και έχει οριστεί µία διδακτική ώρα αγνοώντας όµως
τη θετική επίδραση που µπορεί να έχει αυτό στους µαθητές στο
γνωστικό, ψυχοκινητικό, συναισθηµατικό και κοινωνικό τους επί-
πεδο. Ένα µάθηµα που ήταν βασικό στην αρχαία Ελλάδα µαζί µε
τη γυµναστική έχει υποβαθµιστεί. Σε απειροελάχιστα σχολεία
υπάρχει αίθουσα µουσικής. Σε πολλά σχολεία οι µουσικοί αναγ-
κάζονται να κουβαλάνε µαζί τα όργανά τους. Δεν υπάρχουν υλι-
κοτεχνικές υποδοµές και ούτε δυνατότητα και σύγχρονα µέσα.

Έχω την αίσθηση ότι αυτό που λείπει από τα σχολεία είναι η
γενικότερη παίδευση και η γενικότερη καλλιέργεια και η παί-
δευση της ψυχής όπου οι νέοι γνωρίζοντας τις ικανότητές τους
θα µπορούν να ξεδιπλώνουν τις δηµιουργικές πτυχές του χαρα-
κτήρα τους.

Η µουσική δίνει τη δυνατότητα στους µαθητές να αναπτύξουν
τη συγκλίνουσα και αποκλίνουσα σκέψη τους. Είναι ανεπίτρεπτο
στις µέρες µας η µουσική να µην διδάσκεται στα σχολεία και στις
πανελλαδικές εξετάσεις να είναι ειδικό µάθηµα και µάλιστα µε
τέτοιο τρόπο που να ενισχύει την παραπαιδεία. Τα οφέλη της
µουσικής µόνο ευεργετικά θα µπορούσαν να ήταν για τα παιδιά
µας, καθώς σε µια περίοδο κρίσης και άγχους θα βοηθούσε σε
αυτή τους την προσπάθεια. 

Κύριοι Υφυπουργοί, µε πετραδάκια, µε λίθους και λογικές
«κόβε και ξήλωσε» δεν κάνεις µεταρρύθµιση. Η µεταρρύθµιση
απαιτεί αρχικά διαβούλευση, όπως είπαµε και στην αρχή της το-
ποθέτησης µου, µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς, µε τους
κοινωνικούς εταίρους, προκειµένου να αντιληφθείς το πρόβληµα

από τη βάση του. Στη συνέχεια χρειάζεται θάρρος για να µπορείς
να συγκρουστείς για να φέρεις το καινούργιο και θέλει να έχεις
όραµα, τόλµη και πείσµα. 

Αν θέλετε να µιλήσουµε για πραγµατικές τοµές και αλλαγές
στην παιδεία, ας ξεκινήσουµε και ας αναλογιστούµε µονάχα πώς
θα ξεγλιστρήσουµε από τις παρωχηµένες αντιλήψεις και λογικές
που λειτουργούν µέχρι και σήµερα στο εκπαιδευτικό σύστηµα,
δηλαδή πώς θα βγάλουµε περισσότερους γιατρούς, δικηγόρους,
δικαστές και πώς τελικά θα συνδράµουµε ουσιαστικά και αποτε-
λεσµατικά όλοι εµείς έτσι ώστε τα παιδιά µας να αποτελέσουν
τους δηµιουργούς του αύριο µε πραγµατικά κίνητρα και αυθεν-
τικούς στόχους που θα πηγάζουν από τα δικά τους θέλω και τα
δικά τους θέλω θα έχουν τη δυνατότητα να τα καλλιεργούν και
να τα αναπτύσσουν µέσα στο σχολείο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Μπιάγκη. 

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Τσακαλώτος από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά
ακολουθεί ο κ. Λαµπρούλης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας. 

Κύριε Τσακαλώτε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μεγάλη η διαµάχη για την παιδεία, πολιτική, κοινωνική. Οι δικοί

µου δάσκαλοι µου δίδαξαν ότι όταν υπάρχουν τέτοιες µεγάλες
διαφωνίες να πηγαίνεις στις πρώτες αρχές για να δεις που έγ-
κειται οι διαφωνίες. 

Το πρώτο ερώτηµα και βασικό είναι γιατί έχουµε σχολεία. Γιατί
δεν επιτρέπουµε στους αριστερούς να µεγαλώνουν τα παιδιά
τους µε αριστερές αρχές, µε αριστερή ιστορία, στους δεξιούς
µε δεξιά ερµηνεία της ιστορίας, µε δεξιές αρχές, στους µου-
σουλµάνους µόνο το Κοράνι, στους ορθόδοξους µόνο τη Βίβλο;
Γιατί δεν επιτρέπουµε σε παιδιά Υπουργών να µαθαίνουν µόνο
ότι ο Β’ Παγκόσµιος Πόλεµος ήταν µόνο του λαϊκισµού και υπέρ
της κοινωνικής προσφοράς ή σε κάποιους άλλους γονείς να τους
µαθαίνουν ότι ο Β’ Παγκόσµιος Πόλεµος είχε µια αντιφασιστική
χροιά; Γιατί η παιδεία είναι ένα δηµοκρατικό, οικουµενικό εγχεί-
ρηµα. Αυτό είναι η παιδεία. Και για αυτό αποφάσισαν οι κοινωνίες
να µην επιτρέψουν στον κάθε γονέα, στην κάθε κοινωνία να δι-
δάσκει τα παιδιά όπως θέλει, µε τις δικές τους αρχές. Είναι ένα
σύνολο. Μόνο που αυτό χρειάζεται κάποιες προϋποθέσεις για να
είναι δηµοκρατική και οικουµενική η παιδεία. 

Χρειάζεται στα σχολεία να υπάρχει ένα ευρύ κοινωνικό µείγµα,
παιδιά από όλες τις τάξεις, από την εργατική τάξη, από τη µεσαία
τάξη, πλούσια. Χρειάζεται µια δεύτερη προϋπόθεση, να υπάρχει
ένα µείγµα διαφορετικών ικανοτήτων, διαφορετικές νοηµοσύνες,
θα έλεγα, πόσω µάλλον όταν ξέρουµε ότι ηλικιακά, από όλες τις
έρευνες και από τη δική µου εµπειρία ως καθηγητής, τα παιδιά
σε διαφορετικές ηλικίες εξελίσσονται. 

Κάποιο παιδί που δεν δείχνει ιδιαίτερες ικανότητες στα δώ-
δεκα, µπορεί να τις δείξει στα δεκατέσσερα, στα δεκαέξι, στα δε-
καοκτώ του χρόνια, ακόµα και στο πανεπιστήµιο. Δεν είµαι πολύ
καλός στο να προβλέπω πώς θα βγουν τα παιδιά που µπαίνουν
ή ποιοι θα είναι πιο επιτυχηµένοι ακόµα και στο πανεπιστήµιο,
πόσω µάλλον να τους κρίνουµε από τις ηλικίες των δώδεκα, δε-
κατεσσάρων ή δεκαπέντε ετών, πόσω µάλλον που ξέρουµε ότι η
νοηµοσύνη δεν είναι ένα πράγµα.

Απορώ. Γονείς δεν είσαστε; Δεν έχετε καταλάβει ότι διαφορε-
τικά παιδιά έχουν διαφορετικές αρετές, ότι άλλοι είναι καλοί στα
µαθηµατικά, άλλοι στη φιλολογία, ότι άλλα παιδιά έχουν συναι-
σθηµατική νοηµοσύνη; Το σχολείο πρέπει να έχει όλα αυτά τα
πράγµατα για να µπορούµε να υπηρετήσουµε το δηµοκρατικό
οικουµενικό εγχείρηµα.

Πολλοί κάνουν κριτική ότι το σχολείο είναι ένας ιδεολογικός
µηχανισµός του κράτους, ότι παράγει και αναπαράγει την κυ-
ρίαρχη ιδεολογία, µόνο που όταν το σχολείο έχει αυτές τις προ-
ϋποθέσεις, η ιδεολογία του κράτους που θέλει να επιβάλει κάτι,
συγκρούεται πάντα µε τις ζωντανές εµπειρίες των µαθητών και
των καθηγητών, γιατί έρχεται παιδί-µετανάστης και καταλαβαίνει
και εκφράζει ότι τα πράγµατα δεν είναι όπως τα λένε στα σχολεία
και ότι η ιστορία µπορεί να είναι διαφορετική. Μπορεί να έρθει
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µια άλλη µαθήτρια και να καταλάβει ότι ο ρόλος της οικονοµίας
και των γυναικών δεν είναι ακριβώς αυτό που λέει το βιβλίο.
Μέσα σε αυτό σπάει ο ιδιωτικός µηχανισµός του κράτους και
αναδεικνύεται µια τάση προς τη δηµοκρατία, όταν υπάρχουν
αυτές οι προϋποθέσεις.

Ένας από τους µεγαλύτερους οικονοµολόγους όλων των επο-
χών –έχει πεθάνει τώρα, θα ήταν ο υποψήφιός µου οικονοµολό-
γος που δεν πήρε το Νόµπελ- είναι ο Albert O. Hirschman. Έγρα-
ψε ένα πολύ σηµαντικό βιβλίο που έχει φοβερές αναφορές και
χρησιµοποιείται απ’ όλη την κοινωνική επιστήµη και έκανε τη δια-
φοροποίηση µεταξύ exit και voice, ανάµεσα στην έξοδο και τη
φωνή. Η έξοδος είναι ο τρόπος λειτουργίας της αγοράς. Δεν σου
αρέσει η ντοµάτα από το ένα µαγαζί; Φεύγεις, κάνεις έξοδο και
αγοράζεις από ένα άλλο µαγαζί. Αυτό ισχύει και για αυτοκίνητα
και για ρούχα και οτιδήποτε. Η φωνή είναι ότι κάθεσαι και συζη-
τάς κάτι που δεν σου αρέσει. Η φωνή είναι ότι πρέπει να εµπλα-
κείς σε µια κοινωνική σχέση όπως είναι το σχολείο πώς µπορεί
να γίνει καλύτερο. Γι’ αυτό δεν είναι θέµα ανταγωνισµού ούτε το
σχολείο ούτε το πανεπιστήµιο.

Σας το έχω πει και άλλες φορές. Ως πανεπιστηµιακός σε πα-
νεπιστήµια της Αθήνας -και στα δύο που έχω υπηρετήσει- είµαι
περήφανος αν τα Γιάννενα ή η Κοµοτηνή πάνε πάρα πολύ καλά.
Δεν θέλω να πάει καλύτερα η δική µου σχολή από το Πανεπιστή-
µιο Ιωαννίνων. Δεν µπαίνει θέµα ανταγωνισµού. Μπαίνει το θέµα
της βελτίωσης όλων των σχολείων και όλων των πανεπιστηµίων.

Όταν ο Νίκος Φίλης σάς είπε το πρωί µε ποιους µιλάτε, ποιες
συµβουλές παίρνετε, από ποιους τις παίρνετε και σε σχέση µε
την ιστορία της ελληνικής παιδείας, τον Παπανούτσο, τον Γληνό
–δεν θυµάµαι ποιους άλλους είχες πει, Νίκο- ήθελε να πει πώς
φέρνετε τη γνώση αυτή, γιατί δεν ανέφερε µόνο θεωρητικούς.
Ανέφερε και τους ανθρώπους που είναι στην πρώτη γραµµή της
παιδείας είτε είναι δάσκαλοι είτε καθηγητές είτε καθηγητές πα-
νεπιστηµίου.

Πρέπει να σας πω ότι δεν φαίνεται πουθενά από αυτό το νο-
µοσχέδιο αυτή η σχέση. Επειδή έχω τρία παιδιά που πήγανε στο
δηµοτικό, στο λύκειο, στο γυµνάσιο στην Κάτω Κηφισιά σε δη-
µόσια σχολεία, πρέπει να σας πω ότι είχαν όλο αυτό το µείγµα.
Είχαν ένα µείγµα κοινωνικό από διαφορετικές κοινωνικές τάξεις
και διαφορετικών ικανοτήτων, είχαν και εξαιρετικούς δασκάλους
και καθηγητές που αγαπούσαν το σχολείο και πάλεψαν πάρα
πολύ. Αυτούς τους έχετε ακούσει; Θεωρείτε, δηλαδή, ότι το θέµα
είναι τα πρότυπα, που το µόνο που κάνει το πρότυπο είναι να
παίρνει; Είναι exit, είναι έξοδος, βγάζει από το σύστηµα το οικου-
µενικό, το δηµοκρατικό, εξαιρεί. Όταν εξαιρείς, δεν έχεις άγχος
µετά να βελτιώσεις αυτό που έχει µείνει. Δεν έχεις άγχος να µι-
λήσεις µετά για το γυµνάσιο και το λύκειο και το δηµοτικό της
Κηφισιάς που πήγαν τα παιδιά µου και αφήνεις και τους καθηγη-
τές και τα παιδιά µόνα τους, γιατί είναι ταξική η πολιτική σας και
αυτό φαίνεται από τις οµιλίες σας, δεν φαίνεται µόνο από το νο-
µοσχέδιο. Θέλετε να το κρύψετε, αλλά δεν µπορείτε.

Αν µε ρωτήσετε, το ένα πράγµα που έκανε η Νέα Δηµοκρατία,
κυρία Υπουργέ, που δηλώνει την ταξικότητά της -είµαι αναγκα-
σµένος να επιλέξω- ήταν µε τα διετή προγράµµατα που θα πή-
γαιναν τα παιδιά από τα ΕΠΑΛ. Αυτό έδειξε στον κορµό πώς
αισθάνεστε για την παιδεία. Ήταν σα να λέτε στα ΕΠΑΛ -για να
θυµηθούµε τον Ντάντε- «όποιος µπει εδώ µέσα ας διώξει οποι-
αδήποτε ελπίδα από µέσα του». Δεν µας νοιάζει για τα παιδιά
των ΕΠΑΛ και γι’ αυτό από τη µία έξοδο που έχουµε θα τα αφή-
σουµε.

Νοµίζω ότι όλα αυτά που ακούµε ότι δεν µας ενδιαφέρει η
αξιοκρατία, ότι θέλουµε την ισότητα προς τα κάτω, δεν απαν-
τάνε, γιατί ουσιαστικά δεν έχετε καταλάβει τι είναι το σχολείο και
τι είναι αυτό το δηµοκρατικό οικουµενικό εγχείρηµα που θέλουµε
εµείς οι αριστεροί και οι αριστερές να εξυπηρετήσουµε, όχι για
να κάνουµε τους φοιτητές και τους µαθητές αριστερούς και αρι-
στερές, αλλά για να γίνουν πολίτες που µπορούν να κρίνουν και
για την Αριστερά και για το κέντρο και για τη Δεξιά, που µπορούν
να κρίνουν για τα θέµατα που τους αφορούν, να γίνουν πολίτες
και όχι πελάτες.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Λαµπρούλης από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει τον λόγο. Μετά, κύριε Κα-
στανίδη, θα µου επιτρέψετε να δώσω τον λόγο στον κ. Σταµενίτη.
Μετά τον κ. Σταµενίτη και τον κ. Καστανίδη είναι ο κ. Βερναρδά-
κης, η κ. Σκόνδρα και µετά ακολουθεί κανονικά ο κατάλογος.

Εσείς, κύριε Λαµπρούλη, είστε εξαιρετικός κοινοβουλευτικός
και καταλαβαίνετε τις διαδικασίες.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Ευχαριστώ και τους συναδέλφους µου που µου έδωσαν τη

σειρά προκειµένου ευθύς µετά να ανέβω στο Προεδρείο για να
προεδρεύσω.

Όπως ειπώθηκε και από τον εισηγητή µας, από τον Γενικό
Γραµµατέα και βεβαίως από τους υπόλοιπους οµιλητές του κόµ-
µατος, το νοµοσχέδιο προωθεί µε προσήλωση συγκεκριµένους
σχεδιασµούς και κατευθύνσεις, πιστό στις στρατηγικές επιλογές
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ΟΟΣΑ και λοιπών οργανισµών του τοµέα
της παιδείας σε συνέχεια προηγούµενων νοµοσχεδίων, προσθέ-
τοντας βεβαίως νέα υλικά στο αντιλαϊκό οικοδόµηµα της εκπαί-
δευσης και στη χώρα µας. Ακριβώς από ένα τέτοιο νοµοσχέδιο
δεν θα µπορούσε να λείπει και το ανάλογο «περιτύλιγµα», δη-
λαδή ο βαρύγδουπος τίτλος της αναβάθµισης του σχολείου.

Αλήθεια, δίνει το νοµοσχέδιο απαντήσεις στις ανησυχίες, τις
αγωνίες για το καλύτερο που επιθυµεί κάθε γονιός για το παιδί
του, δηλαδή να βλέπει το παιδί του να µορφώνεται ολόπλευρα
µέσα σε ένα υγιές και ασφαλές σχολικό περιβάλλον, να βλέπει
το παιδί του χαρούµενο από τη γνώση και την κοινωνικοποίηση
που του προσφέρει το σχολείο ή να βλέπει το παιδί του να κατα-
κτά τη γνώση σε ένα σχολείο που δεν στερείται σε εκπαιδευτι-
κούς, υποδοµές, καθαριότητα, εργαστήρια και άλλα; Ή µήπως
απαντά και δίνει λύσεις στη διαχρονική αγωνία των γονιών για
την υγεία των παιδιών τους µε αφορµή, αν θέλετε, και την παν-
δηµία, αφού τα ζητήµατα πρόληψης αλλά και της υγείας των µα-
θητών εντός του σχολικού χώρου και τα ζητήµατα υγιεινής των
σχολείων είναι ξεχασµένη υπόθεση για τις κυβερνήσεις; Μήπως
προωθεί λύσεις στα προβλήµατα έλλειψης ασφαλών υποδοµών,
αφού τα ατυχήµατα που συµβαίνουν σε σχολικούς χώρους θα
µπορούσαν στην πλειονότητά τους να αποφεύγονται αλλά και να
αντιµετωπίζονται άµεσα, αν υπήρχαν πλήρως στελεχωµένα ια-
τρεία σε κάθε σχολική µονάδα και όχι κατά την πάγια τακτική
αφού εκδηλωθεί το πρόβληµα να παίρνονται µέτρα καθησυχα-
σµού γονιών, µαθητών, εκπαιδευτικών;

Μήπως γίνεται αναφορά κάπου στο νοµοσχέδιο για έναν συ-
νολικότερο σχεδιασµό αναφορικά µε την υγεία και τη σωστή ανά-
πτυξη των µαθητών, δηλαδή τα όσα, για παράδειγµα, εµπεριέ-
χονται στην πρώτη θεµατική ενότητα µε τίτλο «Ζω Καλύτερα - Ευ
Ζην» και αφορούν στην ουσία την πρόληψη σε µια σειρά από το-
µείς της υγείας των παιδιών µας, των µαθητών; Δεν συνδέονται
αυτά µε την αντιµετώπιση και εξάλειψη όλων εκείνων των κοινω-
νικών και οικονοµικών παραγόντων που επιδρούν στην υγεία των
ίδιων των παιδιών και των γονιών τους, φτώχεια, ανεργία, εργα-
σιακές σχέσεις, έλλειψη ελεύθερου χρόνου κ.λπ. ή µε τη διασφά-
λιση υγιεινών και ασφαλών συνθηκών για τη διαβίωσή τους, το
καθαρό σχολικό περιβάλλον, την υγιεινή διατροφή, την εξάλειψη
µεταδοτικών και µολυσµατικών ασθενειών, τη σωµατική άσκηση
και άλλα; Αυτά θα αντιµετωπιστούν µέσω της ανάπτυξης των δε-
ξιοτήτων;

Αποτελεί ή όχι αναβάθµιση για παράδειγµα η θεσµοθέτηση
κρατικών υπηρεσιών σχολικής υγείας σε κρατικά κέντρα υγείας
που θα παρέχουν δωρεάν υπηρεσίες πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας και θα έχουν στην ευθύνη τους όλα τα σχολεία της περιο-
χής; Θα παρακολουθούν τη σωστή ανάπτυξη του παιδιού από
την προσχολική ηλικία µέχρι το τέλος της σχολικής τους ζωής;
Θα φροντίζουν µέσα από µία σειρά δωρεάν περιοδικών εξετά-
σεων να διασφαλίζεται τόσο η σωµατική όσο και η ψυχική, κοι-
νωνική, πνευµατική ανάπτυξη και η πρόληψη; Θα στελεχώνονται
από γιατρούς διαφόρων ειδικοτήτων, παιδίατρους, ψυχολόγους,
οδοντίατρους, αθλίατρους, οφθαλµίατρους και πάει λέγοντας;

Αναβάθµιση δεν είναι για παράδειγµα η δηµιουργία ιατρείων
σε όλες τις σχολικές µονάδες στελεχωµένων µε ιατρικό, νοση-
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λευτικό προσωπικό που θα φροντίζει σε συνεργασία µε τις δη-
µόσιες υπηρεσίες σχολικής υγείας όχι µόνο για την πρόληψη
αλλά θα έχει συνολική εικόνα για την υγεία του κάθε παιδιού ξε-
χωριστά; Θα προσφέρει υπηρεσίες πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας από πρώτες βοήθειες µέχρι και χορήγηση φαρµακευτικής
αγωγής και άλλα; Θα ενηµερώνει την κάρτα υγείας του µαθητή;
Θα µεριµνά για την επιµόρφωση των εκπαιδευτικών; Θα παρεµ-
βαίνει για την τήρηση των βασικών κανόνων υγιεινής στη σχολική
µονάδα; Θα ασκεί υγειονοµικό έλεγχο στα κυλικεία και στους χώ-
ρους εστίασης των µαθητών; Θα φροντίζει για τον δωρεάν εµ-
βολιασµό όλων των µαθητών µε ευθύνη του κράτους; Θα συν-
δέονται συνολικά µε όλο το κρατικό σύστηµα υγείας, δευτερο-
βάθµιο και τριτοβάθµιο; Θα είναι ή όχι αναβάθµιση µια τέτοια
υλοποίηση αυτών που ανέφερα προηγουµένως;

Έτσι λοιπόν ο δήθεν εκµοντερνισµός της εκπαίδευσης όπως
µας τον παρουσιάζετε µέσα από το νοµοσχέδιο δεν µπορεί ούτε
καν ως φύλλο συκής να κρύψει τη γύµνια των εκπαιδευτικών
χώρων απ’ όλα όσα δικαιούνται οι µαθητές, αλλά αντίστοιχα και
οι φοιτητές, προκειµένου να είναι πραγµατικά αναβαθµισµένα.
Γιατί τα µερεµέτια που θέλετε να επικυρώσετε µε το νοµοσχέδιο,
στα οποία ασκούµε βεβαίως και εξειδικευµένη κριτική, δεν µπο-
ρούν να σταθεροποιήσουν ένα σύστηµα που βασίζεται σε πήλινα
πόδια.

Ασφαλώς κατανοούµε και δεν δικάζουµε προθέσεις. Αντίθετα
το σύστηµά σας δικάζουµε που έχει φτάσει σε τέτοιο σηµείο που
οι εγγενείς του αντιθέσεις έχουν αγγίξει τα όρια τους, ώστε όχι
απλώς δεν θέλει αλλά δεν µπορεί να δώσει, δεν είναι σε θέση
πλέον να παράσχει τίποτα στους λαούς του κόσµου συµπεριλαµ-
βανοµένου και του δικού µας λαού.

Με θλιβερή αφορµή τον κορωνοϊό σε οποιαδήποτε µορφή δια-
χείρισής του το καπιταλιστικό σύστηµα απέδειξε ότι ξόφλησε.
Απέδειξε ότι όχι µόνο δεν µπορεί να εγγυηθεί τη θεραπεία αλλά
και ότι δεν δύναται καν να εµποδίσει την εξάπλωση της κατα-
στροφής. Και αυτό το σύστηµα που φύσει και θέσει αδιαφορεί
για τη ζωή εκατοµµυρίων ανθρώπων, δεν είναι δυνατόν να προ-
σηλωθεί στην αναβάθµιση της ελληνικής εκπαίδευσης. 

Αντίθετα την ανωτερότητα του κεντρικού σχεδιασµού που
βάζει τέλος στην αναρχία της καπιταλιστικής ζούγκλας υπερα-
σπιζόµαστε και την προτάσσουµε ανεπιφύλακτα σε όλα τα επί-
πεδα της κοινωνικής και οικονοµικής ζωής. Διότι µόνο µε αυτόν
τον τρόπο µπορούν να ικανοποιηθούν και στην εκπαίδευση οι ζω-
τικές εκείνες ανάγκες που συνεπάγονται την αναβάθµιση.

Ο εξοπλισµός των χώρων εκπαίδευσης µε τα µέσα εκείνα που
επιτρέπουν την ποιότητα της ζωής των µαθητών σε όλες τις γω-
νιές µιας χώρας από την πρωτεύουσα ως τα αστικά κέντρα και
από εκεί ως την επαρχία απεδείχθη στο παρελθόν δεκαετίες πριν
στις σοσιαλιστικές χώρες πως δεν είναι πολυτέλεια, πόσο δε
µάλλον σήµερα. Γι’ αυτό λοιπόν επισηµαίνουµε την κοροϊδία και
υπενθυµίζουµε στον λαό πώς ζει προκειµένου να µη συµµορφώ-
νεται µε τις αναβαθµίσεις σας –όλων!- αλλά να βαδίσει στον
δρόµο που προτείνει το ΚΚΕ που και αποδεδειγµένα µπορεί να
κατακτήσει ο λαός την αναβάθµιση της ζωής του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Λαµ-
προύλη. Τον λόγο έχει ο κ. Σταµενίτης.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ ήδη από το 2018 στην πα-

ρουσίαση του προγράµµατος της Νέας Δηµοκρατίας για την παι-
δεία είχε καταστεί σαφές από τον τότε αρχηγό της Αντιπολίτευ-
σης και σηµερινό Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη ότι ως
κόµµα αντιλαµβανόµαστε και αντιµετωπίζουµε το εκπαιδευτικό
σύστηµα ως έναν µηχανισµό κοινωνικής κινητικότητας που πα-
ρέχει πολύτιµες γνώσεις και δεξιότητες, δηµιουργώντας ίσες ευ-
καιρίες για εργασιακή ανέλιξη και προσωπική εξέλιξη.

Σε έναν κόσµο που διαρκώς αυξάνει τις απαιτήσεις του, που η
πρόοδος προσωπική και επαγγελµατική είναι συνυφασµένη µε
τη συνύπαρξη της γνώσης, της ψηφιακής κατάρτισης, των επι-
κοινωνιακών δεξιοτήτων, της δηµιουργικής σκέψης και της κοι-
νωνικής ευαισθησίας και συναίσθησης, δεν µπορούµε να περιµέ-
νουµε και να επιµείνουµε σε στείρα προγράµµατα διδασκαλίας
που επικεντρώνονται µόνο στην απόκτηση γνώσης.

Δυστυχώς για πολλά χρόνια ο διάλογος στη χώρα σχετικά µε

την εκπαίδευση γινόταν -θα λέγαµε- µε τρόπο συνθηµατικό. Το
ακούσαµε και σήµερα. Οι ιδεοληπτικές φωνές αντίθετες στην
ανάπτυξη και την ποιοτική αναβάθµιση του σχολείου και του πα-
νεπιστηµίου κράτησαν το εκπαιδευτικό µας σύστηµα καθηλω-
µένο σε ένα πεδίο που θα έπρεπε να κυριαρχεί η επιχειρηµατο-
λογία, η κατάθεση προτάσεων αλλά και οι δηµιουργικές συγ-
κρούσεις µε στόχο την υιοθέτηση πολιτικών για µια ποιοτική, δη-
µόσια εκπαίδευση, κάποιοι επέλεξαν τις κραυγές απέναντι σε
κάθε εκσυγχρονιστική πρόταση που στόχευε να βγάλει το ελλη-
νικό εκπαιδευτικό σύστηµα από το τέλµα.

Κάπως έτσι µείναµε απλός θεατής της εκπαιδευτικής εξέλιξης
των υπόλοιπων αναπτυγµένων χωρών, οι οποίες έχουν κλείσει
προ πολλού τα ζητήµατα τους όπως το άσυλο, τα ιδιωτικά πανε-
πιστήµια, τα ξενόγλωσσα τµήµατα, την εκµάθηση ξένων γλωσ-
σών από αρκετά µικρές ηλικίες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Ευτυχώς όµως για τη χώρα το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας
δεν σταµάτησε ποτέ να παλεύει για την υλοποίηση και εφαρµογή
των ιδεών του στον τοµέα της παιδείας που κόντρα στις απαρ-
χαιωµένες αντιλήψεις και τις ιδεολογικές αγκυλώσεις προέκρινε
πάντοτε την εξέλιξη, την ποιοτική και αποτελεσµατική εκπαί-
δευση, τους ανοικτούς ορίζοντες, τις σύγχρονες µεθόδους δι-
δασκαλίας, τα εξωστρεφή ανοικτά στις ιδέες πανεπιστήµια, τη
σύνδεση της εκπαίδευσης µε την αγορά εργασίας, καθώς και την
ανάπτυξη της κριτικής σκέψης και τη διάπλαση ολοκληρωµένης
προσωπικότητας του µαθητή.

Σε αυτή την κατεύθυνση κινείται και το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων για την ανα-
βάθµιση του σχολείου που συζητάµε σήµερα. Στα 115 άρθρα του
η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας εισάγει καινοτοµίες και βελ-
τιωτικές ρυθµίσεις αντιµετωπίζοντας το εκπαιδευτικό µας σύ-
στηµα ως ενιαίο σύνολο.

Έχουµε λοιπόν µπροστά µας ένα νοµοσχέδιο που επιχειρεί αλ-
λαγές στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα και στις εκπαιδευτικές δια-
δικασίες. Πρώτον, µε την πιλοτική εφαρµογή των εργαστηρίων
δεξιοτήτων στο υποχρεωτικό πρόγραµµα νηπιαγωγείων, δηµοτι-
κών και γυµνασίων από το επόµενο σχολικό έτος. Είναι ουσια-
στική στροφή στο σύγχρονο σχολείο, στο οποίο οι µαθητές θα
καλλιεργούν δεξιότητες πέραν της γνώσης µε έµφαση σε θεµα-
τικές όπως εθελοντισµός, οδική ασφάλεια, επιχειρηµατικότητα,
ροµποτική, αλληλοσεβασµός. Προφανώς αυτά είναι ταξικά κατά
τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ.

Δεύτερον µε την πιλοτική εφαρµογή ενασχόλησης των µαθη-
τών µε την αγγλική γλώσσα ακόµα από το νηπιαγωγείο µέσω δη-
µιουργικών δραστηριοτήτων. Κι αυτή είναι ταξική επιλογή προ-
φανώς. Τρίτον, µε την ενίσχυση της πληροφορικής, των κλασι-
κών γραµµάτων, των ξένων γλωσσών και της φυσικής αγωγής.
Τέταρτον, µε τη διευκόλυνση των µεθόδων αποτίµησης και πα-
ρακολούθησης της προόδου και της εξελικτικής πορείας των µα-
θητών µέσα από την εισαγωγή ερευνητικών εργασιών αλλά και
την αύξηση των εξεταζόµενων µαθηµάτων. Πέµπτον, µε την επα-
ναφορά της τράπεζας θεµάτων στις τάξεις του λυκείου. Άλλη µια
ταξική επιλογή προφανώς για τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ! Αλλά
και τέλος µε την εισαγωγή του λεγόµενου «κόντρα» µαθήµατος
δίνοντας έτσι τη δυνατότητα στους µαθητές να εµβαθύνουν σε
γνωστικά πεδία πέραν αυτών που έχουν επιλέξει ως κύριο. Ενι-
σχύεται µε αυτόν τον τρόπο η σφαιρική γνώση και η γενική παι-
δεία.

Συνεχίζοντας θα ήθελα να σταθώ στην νοµοθέτηση του πλαι-
σίου για την αξιολόγηση τόσο της σχολικής µονάδας όσο και του
εκπαιδευτικού έργου, µιας έννοιας που δαιµονοποιήθηκε και ερ-
γαλειοποιήθηκε απ’ όσους είναι οπαδοί της οπισθοδρόµησης και
της στασιµότητας. Εµείς έχουµε διαφορετική φιλοσοφία. Βλέ-
πουµε την αξιολόγηση ως όπλο απέναντι στην ευνοιοκρατία, ως
σύµµαχο της αξιοκρατίας και της ισότητας και ξέρουµε ότι όταν
µιλάµε για πρόοδο και για εξέλιξη, για ίσες ευκαιρίες, για κοινω-
νική κινητικότητα, η αξιολόγηση δεν µπορεί να απουσιάζει, ειδικά
στην εκπαίδευση η οποία πρωτίστως επιβάλλεται να υπηρετεί τα
παραπάνω.

Ακόµα η ενίσχυση και η διεύρυνση του θεσµού των πρότυπων
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και πειραµατικών σχολείων είναι και αυτή µια νοµοθετική ρύθ-
µιση που υλοποιεί µια βασική πολιτική επιλογή της σηµερινής Κυ-
βέρνησης, που είχε υποσχεθεί προεκλογικά. 

Κλείνω την τοποθέτησή µου µε τις ρυθµίσεις για την τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση. Σχολιάστηκε χθες, το επεσήµαναν και συνάδελ-
φοι σήµερα, το έχει τονίσει και η Υπουργός, το λέει εδώ και
χρόνια ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, ότι η ενίσχυση
της εξωστρέφειας των ελληνικών πανεπιστηµίων είναι ένα από
τα βήµατα που πρέπει να γίνουν για την περαιτέρω ανάπτυξη των
πανεπιστηµιακών µας ιδρυµάτων.

Η ίδρυση των ξενόγλωσσων προπτυχιακών µαθηµάτων εισάγει
τα ελληνικά πανεπιστήµια στη διεθνή ακαδηµαϊκή κοινότητα δί-
νοντας παράλληλα τη δυνατότητα να αξιοποιηθεί η επιστηµονική
κατάρτιση και το έµψυχο δυναµικό τους.

Η θεσµοθέτηση των θερινών τµηµάτων ενισχύει τη θέση των
ελληνικών ιδρυµάτων και προσελκύει αλλοδαπούς φοιτητές µε
αναµφισβήτητα οφέλη που µπορεί να έχει αυτή η εξέλιξη σε ένα
ευρύ φάσµα πεδίων, όπως για παράδειγµα της οικονοµίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το προτεινόµενο σχέδιο νόµου
αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αντιµετω-
πίζει την εκπαίδευση συνολικά και όχι αποσπασµατικά. Δεν αλ-
λάζει πράγµατα απλώς για να τα αλλάξει, αλλά εισάγει ουσιαστι-
κές και καινοτόµες ρυθµίσεις που στοχεύουν στην παροχή πε-
ρισσότερων εφοδίων στους µαθητές και τους φοιτητές, στην
ολοκληρωµένη και σφαιρική µόρφωση, στη συνεχή εξέλιξη και
βελτίωση, σε διαµόρφωση συνολικά της προσωπικότητας µε την
ανάπτυξη της κριτικής και δηµιουργικής σκέψης. 

Πριν κλείσω θα ήθελα να δώσω τα συγχαρητήρια στην ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων για τον οργανω-
µένο τρόπο που ενήργησε κατά τη διάρκεια της υγειονοµικής
κρίσης και του πρώτου κύµατος της πανδηµίας. Ως πατέρας δύο
παιδιών, µαθητών γυµνασίου και δηµοτικού, µπορώ να πω ότι
είδα στην πράξη µια σοβαρή και οργανωµένη προσπάθεια και
δουλειά που έγινε σε αυτή την περίοδο. Νοµίζω ήταν µια δοκι-
µασία στην οποία το Υπουργείο και η εκπαιδευτική κοινότητα αν-
ταποκρίθηκαν άψογα γεµίζοντας όλους εµάς µε αισιοδοξία για
το µέλλον της εκπαίδευσης της χώρας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κινήµατος Αλλαγής,
κ. Καστανίδη.

Μετά τον κ. Καστανίδη ακολουθούν ο κ. Βερναρδάκης, η κ.
Σκόνδρα. Θα συνεχίσουµε από τον κατάλογο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ο Πρωθυπουργός διαβεβαίωσε ότι παρακολούθησε ένα µεγάλο
µέρος της διεξαχθείσας συζήτησης ενώπιον της κοινοβουλευτι-
κής επιτροπής αλλά και χθες στην Ολοµέλεια. Παρά τη διαβε-
βαίωσή του είµαι σίγουρος ότι συνέβη το ακριβώς αντίθετο, διότι
τότε δεν θα ισχυριζόταν και δεν θα έθετε το ερώτηµα εάν υπήρ-
χαν επιχειρήµατα από την πλευρά της Αντιπολίτευσης σε βάρος
του νοµοσχεδίου που εισηγείται η Υπουργός Παιδείας. 

Είχα χθες την ευκαιρία να θέσω σειρά ζητηµάτων, από το ποιο
σχολείο επιθυµούµε µέχρι τον πιο εκπαιδευτικό θέλουµε για να
υπηρετεί σωστά το εκπαιδευτικό σύστηµα, από τα θέµατα της
αριστείας και της καινοτοµίας, µέχρι τα λάθη που γίνονται µε τις
προτεινόµενες ρυθµίσεις στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Εάν πα-
ρακολουθούσε τη συζήτηση προφανώς θα είχε ακούσει, υπο-
θέτω, ισχυρά επιχειρήµατα.

Ο κύριος Πρωθυπουργός όµως έκανε και κάτι άλλο. Για να ενι-
σχύσει την εικόνα της κυβέρνησής του, καθώς επίσης και τα επι-
χειρήµατα -ασθενή πρέπει να πω- των κυβερνητικών εκπροσώ-
πων έκανε αναφορές στον Γληνό και στον Αλέξανδρο Δελµούζο.
Υπάρχει µια κρίσιµη ιστορική λεπτοµέρεια. Όλοι αυτοί στους
οποίους αναφέρθηκε διώχθηκαν από τη συντηρητική παράταξη
και το συντηρητικό κατεστηµένο εκείνης της εποχής. Οι ιδεολο-
γικοί και πολιτικοί προπάτορες της σηµερινής συντηρητικής πα-
ράταξης έδιωξαν, παραδείγµατος χάριν, απηνώς τον Αλέξανδρο
Δελµούζο µετά τη θητεία του στο Παρθεναγωγείο Βόλου. Και
άλλοι εκπαιδευτικοί που ανήκαν στο κίνηµα του εκπαιδευτικού
δηµοτικισµού εδιώχθησαν. Θα του συνιστούσα δε να µελετήσει

πολύ προσεκτικά έναν πρώιµο δηµοτικιστή και την ιστορία του,
τη ζωή του, τον Γεώργιο Σκληρό, ο οποίος, κατά την επιτυχή έµ-
πνευση της Αλεξάνδρας Δεληγιώργη, έζησε συντροφιά µε τον
θάνατο, για να δει ποιες ήταν οι διώξεις που υπέστη από το συν-
τηρητικό κατεστηµένο της εποχής. Αν είναι µια καθυστερηµένη
αυτοκριτική του, είναι ερευνητέον, γιατί η αυτοκριτική έχει συνέ-
πειες. Πρέπει να διορθωθείς. 

Ζητάει την αριστεία στα πρότυπα σχολεία και την καινοτοµία
στα πειραµατικά σχολεία. Αλλά όταν επιδιώκεις την αριστεία, το
πρώτο που οφείλεις να κάνεις είναι να επιλέξεις τους αρίστους
που θα εποπτεύουν τα σχολεία της αριστείας. Δεν αποτελεί πε-
ρίεργη αντίφαση ότι η διοικούσα επιτροπή των πειραµατικών και
πρότυπων σχολείων αποτελείται από στελέχη που επιλέγονται
όλα αποκλειστικά από την Υπουργό Παιδείας; Δεν είναι τυχαίο
ότι δεν γίνεται καµµία απολύτως αναφορά στο πώς αντιλαµβά-
νεται η Κυβέρνηση το έργο του αξιολογητή, τη διαδικασία της
αξιολόγησης του εκπαιδευτικού έργου και του εκπαιδευτικού. Κι-
νείται σε γνωστές συντηρητικές ράγες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ιστορία της εκπαίδευσης,
σε όλη τη διάρκεια του σύγχρονου νεοελληνικού κράτους, δεν
ζήσαµε ποτέ µεταρρυθµίσεις εκπαιδευτικές που να σφραγίστη-
καν από συντηρητικές παρατάξεις. Ποτέ. Εάν ίσως θα µπορούσε
να µιλήσει κανείς, όχι για µεταρρύθµιση, αλλά για µιαν έκλαµψη
της στιγµής, είναι κατά τη διάρκεια της Μεταπολίτευσης η εισα-
γωγή της δηµοτικής γλώσσας στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα.
Αλλά αυτό δεν συνιστούσε συνολική εκπαιδευτική µεταρρύθ-
µιση. Όλες οι µεταρρυθµίσεις -και θα µπορούσα να κατονοµάσω
πολλές- ανήκουν στην προοδευτική παράταξη, στην δηµοκρα-
τική παράταξη.

Έγινε µία προσπάθεια, αρχής γενοµένης από τον Υπουργό
Επικρατείας, να καταδείξουν διάφοροι συνάδελφοι την αξία της
αριστείας και αναφέρθηκαν στα σχολεία και στους δσκάλους
τους. Καταλαβαίνω τον συναισθηµατικό τόνο. Παρ’ ότι και εγώ
είµαι γνήσιο παιδί της δηµόσιας εκπαίδευσης δεν θα τους παρα-
κολουθήσω. Θα κάνω µια γενική παρατήρηση. Οι δάσκαλοι που
φώτισαν τη ζωή µας είναι παντού. Είναι και στα πειραµατικά και
στα πρότυπα σχολεία. Είναι και στο κοινό σχολείο. Είναι και στη
δηµόσια εκπαίδευση και σε ιδιωτικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Είναι
στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, αλλά και
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Γι’ αυτούς τους δασκάλους που
φώτισαν τη ζωή µας αξίζει να κάνουµε το καλύτερο στην ανά-
µνησή τους. Στο όνοµα του έργου τους να κάνουµε την καλύτερη
προσπάθεια για ένα εκπαιδευτικό σύστηµα κοινής αποδοχής.

Θα µείνω σε δυο τρεις παρατηρήσεις. Δεν µου επιτρέπει ο
χρόνος να είµαι πιο αναλυτικός. Πρώτον σε ό,τι αφορά τις µε-
τεγγραφές. Παλαιότερα το δηµογραφικό πρόβληµα λυνόταν µε
ρυθµίσεις οι οποίες αφορούσαν τους εκπαιδευτικούς και το εκ-
παιδευτικό σύστηµα. Όλοι µας σήµερα συνοµολογούµε ότι η
χώρα αντιµετωπίζει σοβαρό δηµογραφικό πρόβληµα. Παρ’ όλα
αυτά, είναι πολύ άτολµες οι πρόνοιες για τη µετεγγραφή, τη µε-
τακίνηση παιδιών πολυτέκνων και τριτέκνων οικογενειών. Σας
καλώ, κυρία Υπουργέ, να γίνουµε γενναιόδωροι. Προφανώς µας
ενδιαφέρουν όλες οι κατηγορίες οικογενειών και παιδιών για τις
οποίες είναι αναγκαία είτε η µετεγγραφή είτε η µετακίνηση. Αλλά
αν θέλουµε µε την ίδια µέθοδο, µέσω του εκπαιδευτικού συστή-
µατος, να αντιµετωπίσουµε το δηµογραφικό πρόβληµα τότε θα
πρέπει να αποσπάσουµε σε ειδική κατηγορία τις τρίτεκνες και
πολύτεκνες οικογένειες, να ρυθµίσουµε διαφορετικά τα πράγ-
µατα για αυτές ή να είµαστε πολύ πιο γενναίοι στη µοριοδότησή
τους.

Θα ήθελα να κάνω µια δεύτερη παρατήρηση. Σας είπα και
κατά την πρωτολογία µου ότι ο τρόπος εκλογής των πρυτανικών
αρχών µάς γυρίζει πολλά χρόνια πίσω. Καλό είναι να υπάρχει µια
διάχυση των πολιτικών προτιµήσεων. Γι’ αυτό και είναι λάθος το
ενιαίο ψηφοδέλτιο του πρύτανη, που από κοινού µε τους επιλεγ-
µένους ως υποψηφίους αντιπρυτάνεις, διεκδικεί την ψήφο της
ακαδηµαϊκής κοινότητας. Κατά την άποψή µου, θα έπρεπε να
υπάρχει ενιαίο ψηφοδέλτιο, διαφορετικό για τους πρυτάνεις και
τους αντιπρυτάνεις. Επαναφέρω, ακόµη, την ιδέα ότι θα έπρεπε
να συµµετέχουν και µέρη του ακαδηµαϊκού σώµατος που σή-
µερα αποκλείονται. Αναφέρθηκα και στο ΕΕΠ και στο ΕΤΕΠ και
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στο ΕΔΙΠ. 
Σε κάθε περίπτωση δεν θα επανέλθω σε θέµατα που αφορούν

τις ήπιες δεξιότητες και την αγγλική ή τις ελλείψεις που αφορούν
στο επιµορφωτικό µας σύστηµα.

Σας καλώ όµως, κυρία Υπουργέ, αν στο µέλλον, προσεχές ή
απώτερο, αποφασίσετε να συζητήσουµε τα ουσιαστικά θέµατα
της εκπαίδευσης, αυτά να αποτελέσουν αντικείµενο ενός ευρύ-
τατου πολιτικού και κοινωνικού διαλόγου, φυσικά και µε συµµε-
τοχή των εκπαιδευτικών όλων των βαθµίδων, για να καταλήξουµε
στο ωφελιµότερο εκπαιδευτικό σύστηµα για τη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Χριστόφορος Βερναρδάκης από

τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά. Θα ακολουθήσει η κ. Σκόνδρα, η κ.
Ράπτη, η κ. Αναγνωστοπούλου, ο κ. Μπλούχος.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα πάρω το νήµα από εκεί που το άφησε ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής, που µίλησε προηγουµέ-
νως. Υπάρχει ένα ερώτηµα αν πράγµατι ο Πρωθυπουργός έχει
παρακολουθήσει τη συζήτηση που έχει γίνει. Αν την είχε παρα-
κολουθήσει δεν θα απέφευγε, κατά τη γνώµη µου, να απαντήσει
σε κάτι που ίσως τον εµπλέκει κατά κάποιον τρόπο και προσω-
πικά. Αναφέροµαι στον εξοβελισµό του µαθήµατος της Κοινω-
νιολογίας, που έχει γίνει µεγάλο ζήτηµα και από τους αρµόδιους
φορείς, την υποβάθµιση των µαθηµάτων των Κοινωνικών Επιστη-
µών, όπως της πολιτικής παιδείας. Υπάρχουν σχετικές επιστολές
και υποµνήµατα απ’ όλους τους επιστηµονικούς φορείς και
πραγµατικά, προκαλεί εντύπωση η µη αναφορά σε αυτό το ζή-
τηµα, δεδοµένου ότι το πρώτο του πτυχίο από το Χάρβαρντ, εξ’
όσων αναφέρονται στο επίσηµο βιογραφικό, είναι πτυχίο Κοινω-
νικών Επιστηµών. Παρ’ όλα αυτά σιγή ιχθύος για το µείζον αυτό
ζήτηµα.

Εγώ θα επικεντρωθώ στα ζητήµατα κυρίως, της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης, διότι έχει γίνει µια πολύ εκτεταµένη συζήτηση και
για το νηπιαγωγείο και για τα πρότυπα και για τη διαγωγή. Είναι
γεγονός ότι βρίθει το νοµοσχέδιο από πολλές προβληµατικές
διατάξεις σε όλες τις βαθµίδες. Εδώ όµως, ως προς την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση έχει ένα πολύ µεγάλο ενδιαφέρον το εξής: Η
Κυβέρνηση έχει κατ’ αρχάς δύο στόχους. Ο πρώτος στόχος είναι
η έµπρακτη καταστρατήγηση του άρθρου 16 και η χειρουργική
ιδιωτικοποίηση των δοµών του δηµόσιου πανεπιστηµίου -δεν το
κρύβει-, το επιχειρηµατικό πανεπιστήµιο. Ο δεύτερος στόχος
είναι κάτι ευρύτερο, εµπλέκει και τις άλλες βαθµίδες. Είναι η δη-
µιουργία ενός συστήµατος σχολικής επιλογής, που διά των αλ-
λεπάλληλων απορρίψεων, θα δηµιουργήσει ένα πανεπιστήµιο
στο τέλος της εκπαιδευτικής ιεραρχίας για λίγους, θα περιορίσει
ή θα συρρικνώσει την κοινωνική κινητικότητα διά µέσου της εκ-
παίδευσης, που υπήρξε ένα συστατικό στοιχείο των µεταπολεµι-
κών κοινωνικών συµβολαίων.

Γι’ αυτό και γύρω από το πανεπιστήµιο, γύρω από την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση, εξελίσσονται πολύ σοβαρές αλλαγές µε
αυτό το νοµοσχέδιο. Η πρώτη µεγάλη αλλαγή είναι ότι πηγαίνει
πίσω το ελληνικό πανεπιστήµιο στη δεκαετία του 1970 και του
1960, οδηγεί το πανεπιστήµιο προ του διαφωτισµού του νόµου-
πλαισίου, που ήταν ο περίφηµος νόµος του 1982. Παρά το γεγο-
νός ότι ο Πρωθυπουργός σήµερα έκανε µια αναφορά, φαίνεται
ότι δεν έχει αντιληφθεί ακριβώς το τι συνέβη µε τον νόµο-πλαίσιο
του 1982, όπως δεν έχει αντιληφθεί προφανώς και τι ακριβώς
ανατρέπεται µε το σηµερινό του νοµοθέτηµα.

Η εµβληµατική διάταξη σε αυτόν τον νόµο, γι’ αυτό το ζήτηµα
είναι ο αποκλεισµός από τη διαδικασία εκλογής όλων των πανε-
πιστηµιακών οργάνων, των ΕΔΙΠ, του Ειδικού Επιστηµονικού
Προσωπικού, του Τεχνικού Προσωπικού αλλά και των µεταδιδα-
κτορικών φοιτητών, των διδακτορικών και µεταπτυχιακών φοιτη-
τών. Να θυµίσω ότι το ελληνικό πανεπιστήµιο πια είναι κάτι πολύ
ευρύ, δεν είναι µόνο οι καθηγητές, δεν είναι µόνο οι διδάσκοντες.
Είναι µια ευρεία ακαδηµαϊκή κοινότητα και ερευνητική κοινότητα,
η οποία παράγει διδακτικό έργο, παράγει ερευνητικό έργο. Και
βεβαίως, δεν µιλάω καθόλου για τους προπτυχιακούς φοιτητές
ή για το διοικητικό προσωπικό, κάτι το οποίο θα έπρεπε κι αυτό

προφανώς να είναι συστατικό στοιχείο και ήταν στο νόµο-πλαίσιο
του 1982 η φοιτητική συµµετοχή και η διοικητική συµµετοχή, στα
αρµόδια µέτρα βεβαίως, που τους αναλογούσαν.

Εδώ, σήµερα, η εκλογή όλων των πανεπιστηµιακών οργάνων
αποδίδεται αποκλειστικά στα υφιστάµενα µέλη ΔΕΠ, όχι µόνο για
τις πρυτανικές εκλογές, αλλά και για τις κοσµητορικές και την
εκλογή προέδρου τµηµάτων, αλλά και του διευθυντή τοµέα. Πα-
ρεµπιπτόντως, εδώ ο κ. Γεραπετρίτης θα πρέπει επιτέλους να
απαντήσει αν είναι στα όρια της συνταγµατικότητας αυτός ο
αποκλεισµός. Θα σεβαστεί τη γνωµοδότηση που έκανε το 2011
ή εδώ δεν υπάρχει ζήτηµα συνταγµατικότητας;

Όµως, εδώ τι γίνεται; Προσέξτε να δείτε το παζλ, το οποίο δη-
µιουργείται γύρω από την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Η Κυβέρ-
νηση δεν δίνει νέες θέσεις σε νέο επιστηµονικό προσωπικό -αυτά
τα περί ανάπτυξης, αριστείας και brain drain προφανώς, συγκα-
ταλέγονται στη σφαίρα του ανεξάρτητου-, δεν έχει εγκρίνει καµ-
µία νέα θέση για τα πανεπιστήµια -βεβαίως το ίδιο ισχύει και για
τα ερευνητικά κέντρα, τα οποία έτσι κι αλλιώς τα έχει αφήσει σε
αρµοδιότητα άλλου Υπουργείου-, δεν δίνει τη δυνατότητα ανα-
πλήρωσης τουλάχιστον όσων συνταξιοδοτούνται όπως προβλέ-
πει ο νόµος, µε αποτέλεσµα τα πανεπιστήµια να χάνουν κάθε
χρόνο σε όλη την Ελλάδα περίπου πεντακόσια µε εξακόσια άτο-
µα, να συρρικνώνονται τµήµατα, σχολές και ολόκληρα πανεπι-
στήµια. Και τούτων δοθέντων και δεδοµένου ότι το εναποµείναν
πανεπιστηµιακό δυναµικό εξελίσσεται σε βαθµίδες πια και δεν
συγκροτεί πυραµίδα, µαζεύεται δηλαδή στην πρώτη βαθµίδα, ο
αποκλεισµός από την εκλογή των πανεπιστηµιακών οργάνων, συ-
νιστά στην ουσία µια µείζονα αντιµεταρρύθµιση. Στην ουσία
έχουµε επαναφορά του αντιδραστικού καθεστώτος της έδρας
της δεκαετίας του ’70.

Η διάταξη αυτή είναι εµβληµατική για τον τρόπο που αντιλαµ-
βάνεται την πανεπιστηµιακή και ερευνητική κοινότητα. Το πανε-
πιστήµιο δεν είναι κατά την αντίληψη αυτή η κυψέλη παραγωγής
γνώσης και η παραγωγή γνώσης δεν είναι µια συλλογική επιστη-
µονική διαδικασία, δεν είναι µια δυναµική διαδικασία διεπιστηµο-
νικών και γνωστικών σχέσεων. Αλήθεια, κυρία Υπουργέ, σας
ρώτησα και στην επιτροπή: Γιατί νοµίζετε ότι στα επιστηµονικά
περιοδικά, αυτά τα οποία αξιολογούνται, τα επιστηµονικά άρθρα
υπογράφονται από έναν, από δύο, από τρεις, από δέκα, από δε-
κατρείς επιστήµονες, πολλοί εκ των οποίων είναι ΕΔΙΠ, είναι
ΕΤΕΠ, είναι µεταδιδακτορικοί;

Να θυµίσω τώρα τι έχετε κάνει συνολικά στο πανεπιστήµιο.
Έχετε υπονοµεύσει την εγγυηµένη χρηµατοδότηση µε το 80-20,
έχετε περιορίσει την αυτοτέλεια µε την ανάθεση στην Εθνική
Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης βασικών αρµοδιοτήτων άσκησης
δηµόσιας πολιτικής, έχετε στερήσει από τα πανεπιστήµια τα
διετή προγράµµατα επαγγελµατικής κατάρτισης, έχετε αναγνω-
ρίσει τα πτυχία των ιδιωτικών κολλεγίων ως επαγγελµατικά, ισό-
τιµα µε τα πανεπιστηµιακά, έχετε επιτείνει την αποψίλωση του
επιστηµονικού εκπαιδευτικού δυναµικού. Και σήµερα ολοκληρώ-
νετε το παζλ µε µια ολοµέτωπη επίθεση ιδιωτικοποίησης.

Ξενόγλωσσα τµήµατα. Είναι χαρακτηριστικό ότι από την
πρώτη έκδοση του νοµοσχεδίου -που µπήκε στη διαβούλευση-,
αφαιρέθηκε η αρχική πρόβλεψη που µίλαγε για την επιχορήγηση
από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας. Αλήθεια,
πόσα τέτοια προγράµµατα σκοπεύετε να φτιάξετε; Δεν θα συνι-
στούν όλα αυτά µια παράλληλη δοµή µε το πανεπιστήµιο; Και να
σας ρωτήσω: όταν αναστείλατε τη λειτουργία των τριάντα επτά
τµηµάτων που είχαν αποφασίσει τα ίδια τα πανεπιστήµια, λέγατε
τότε ότι δεν υπήρχαν µελέτες βιωσιµότητας, µελέτες σκοπιµό-
τητας κ.ο.κ.. Σήµερα, αυτές οι µελέτες για τα ξενόγλωσσα πού
είναι; Γιατί, παραδείγµατος χάριν, πιστεύετε -και πού εδράζεται,
πού θεµελιώνεται αυτή η πεποίθηση- ότι οι αλλοδαποί φοιτητές
θα σπεύσουν στην Ελλάδα να πληρώσουν αυτά τα προγράµ-
µατα;

Αν υπάρχει όλη αυτή η µελέτη, δεν θα έπρεπε να την καταθέ-
σετε στη Βουλή;

Δεύτερη προσπάθεια ιδιωτικοποίησης: Τα θερινά προγράµ-
µατα σπουδών. Αφαιρέθηκε και εδώ από το αρχικό νοµοσχέδιο
η αρχική πρόβλεψη να χρηµατοδοτούνται από τον προϋπολογι-
σµό του Υπουργείου Παιδείας και βεβαίως, καθιερώθηκαν τα
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γνωστά τέλη φοίτησης.
Τρίτο ζήτηµα: Το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας.

Αφαιρέθηκε το άρθρο 90 για τη χρηµατοδότηση των ειδικών λο-
γαριασµών των ΕΛΚΕ, του ΕΚΠΑ και του ΑΠΘ για το Κρατικό Πι-
στοποιητικό Γλωσσοµάθειας, δηλαδή πρόγραµµα πιστοποίησης
και είναι, βεβαίως, προφανές ότι οδεύετε πλησίστιοι στην ιδιωτι-
κοποίηση και αυτής της διαδικασίας. 

Μια απορία µετά από όλα αυτά: Λέτε ότι θα φέρετε έναν νόµο-
πλαίσιο. Ειλικρινά δεν καταλαβαίνω τι θα έρθει να ρυθµίσει. Εδώ
έχετε θεσµοθετήσει τα πάντα, έχετε απορρυθµίσει τα πάντα,
εκτός και αν σκεφτόµαστε πια σοβαρά -πρέπει να αρχίσουµε να
σκεφτόµαστε- ότι ο νέος νόµος-πλαίσιο θα επαναφέρει την έδρα
-επισήµως πια- και θα καθιερώσει τέλη φοίτησης έστω και εµµέ-
σως και σε προπτυχιακό επίπεδο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και να ολοκληρώ-
νετε, κύριε Βερναρδάκη.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ένα λεπτό και ολοκληρώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι ένα, ήδη πή-

ρατε µισό λεπτό επιπλέον, αν κοιτάξετε τον χρόνο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Την ανοχή σας, κύριε Πρό-

εδρε.
Ο κόσµος της εκπαίδευσης βράζει, δεν το αντιλαµβάνεστε,

προφανώς. Στην ακρόαση φορέων αποκλείστηκε η συντριπτική
πλειοψηφία των επιστηµονικών φορέων.

Αναφέρω ενδεικτικά τον Σύλλογο Ελλήνων Γεωλόγων και την
Ελληνική Γεωλογική Εταιρεία, την Επιτροπή Διδακτικής των Γε-
ωεπιστηµών, την Πανελλήνια Ένωση Νοµικών και Πολιτικών Επι-
στηµόνων, την Ένωση Ελλήνων Κοινωνιολόγων, την Ένωση
Πληροφορικών Ελλάδος, τον πρύτανη του Γεωπονικού Πανεπι-
στηµίου που τον είχαµε προτείνει ως υπεύθυνο συντονιστή των
ελληνικών πανεπιστηµίων για το πρόγραµµα των ευρωπαϊκών πα-
νεπιστηµίων, τις οµοσπονδίες των ΕΔΙΠ, ΕΤΕΠ, ΕΕΠ, διάλογο
προσχηµατικό, διάλογο χωρίς επιστηµονικά επιχειρήµατα.

Σας έθεσα στην επιτροπή πέντε καλόπιστα ερωτήµατα για να
καταλάβω πώς ακριβώς σκέφτεστε. Απάντηση καµµία! 

Ο κόσµος της εκπαίδευσης -και τελειώνω µε αυτό- είναι σχε-
δόν όλη η κοινωνία, όλα τα κοινωνικά στρώµατα. Όταν οι πολιτι-
κές ηγεσίες υποτίµησαν αυτή την πραγµατικότητα, βρέθηκαν
µπροστά σε τραγικά αδιέξοδα. Η εκπαίδευση στην Ελλάδα για
ιστορικούς λόγους είναι ο χώρος αποτύπωσης των κοινωνικών
συµµαχιών και των κοινωνικών συµβολαίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, κύ-
ριε Βερναρδάκη.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Όσες φορές στη Μεταπολί-
τευση ιδεοληπτικοί πολιτικοί -και υπήρξαν κάµποσοι- πήγαν να
αγνοήσουν τα κοινωνικά συµβόλαια και να εµποδίσουν τα παιδιά
των λαϊκών οικογενειών να σπουδάσουν και να αναζητήσουν ευ-
καιρίες για καλύτερη ατοµική ζωή –γιατί αυτός είναι τελικά ο
πραγµατικός στόχος, η εµπέδωση όχι της αριστείας, αλλά της
αριστοκρατίας- στην ουσία έφαγαν τα µούτρα τους.

Το νοµοσχέδιο δεν θα καταψηφιστεί απλώς από εµάς, όλες οι
αντιδραστικές και οι αντιπαιδαγωγικές του διατάξεις -πρέπει να
δηλωθεί από τώρα- θα καταργηθούν από την επόµενη δηµοκρα-
τική κυβέρνηση και σε αυτό πρέπει να είµαστε σαφείς και καθα-
ροί απέναντι στον ελληνικό λαό, την εκπαιδευτική κοινότητα και
βεβαίως και σε εσάς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Επόµενη οµιλήτρια η κ. Σκόνδρα Ασηµίνα από τη Νέα Δηµο-

κρατία.
Ορίστε, κυρία Σκόνδρα, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, θέλω να συγχαρώ την ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας και
την ακαδηµαϊκή κοινότητα, την εκπαιδευτική κοινότητα, τους γο-
νείς, τα παιδιά για τον άµεσο τρόπο που ανταποκρίθηκαν στις
προκλήσεις που δηµιούργησε η πανδηµία και στην εκπαίδευση.

Επίσης, να συγχαρώ την ηγεσία του Υπουργείου, γιατί µέσα
σε αυτή την πρωτόγνωρη και δύσκολη κατάσταση σχεδίασε, δια-
βουλεύτηκε και παρουσιάζει σήµερα ένα σύγχρονο και ολοκλη-
ρωµένο νοµοσχέδιο ακριβώς εντός του πλαισίου του κυβερνη-

τικού µας προγράµµατος. 
Η συζήτηση, όµως, του εν λόγω νοµοσχεδίου «Αναβάθµιση του

Σχολείου και άλλες διατάξεις» διεξάγεται σε ένα πολύ οξυµένο
κλίµα, µε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και συνδικαλιστικές οµά-
δες να εκφράζουν την αντίθεσή τους, όταν κατά κοινή οµολογία
το νοµοσχέδιο φέρνει χρήσιµες και σηµαντικές αλλαγές σε όλες
τις βαθµίδες της εκπαίδευσης. Απαιτεί η Αντιπολίτευση την από-
συρση του νοµοσχεδίου. 

Και για να οριοθετήσουµε µια κοινή βάση στον δηµόσιο διά-
λογο, ρωτώ: Συµφωνούµε όλοι στο τι εστί παιδεία και ποιος οφεί-
λει να είναι ο στόχος της; Πολύ φοβάµαι πως όχι. 

Αν ανατρέξουµε στα σχόλια των συναδέλφων στις συνεδριά-
σεις της επιτροπής, θα δούµε ξεκάθαρα πως δεν υπάρχει κοινή
βάση ούτε κοινή αντίληψη, µόνο κοινό µυστικό υπάρχει, κύριοι
συνάδελφοι, ότι η παιδεία στην Ελλάδα, δυστυχώς, πάσχει. Με
εξαιρετική δυσκολία επιτυγχάνεται η διαπαιδαγώγηση, η µόρ-
φωση και η καλλιέργεια ικανοτήτων και αρετών των νέων µας.
Πολλά τα εµπόδια και τα κενά στη µετάδοση των γνώσεων και
των αξιών στη νέα γενιά, που θα επιτρέψει τη σωστή ένταξη και
δραστηριοποίησή της µέσα στο κοινωνικό σύνολο.

Όµως, το ουσιαστικό ερώτηµα εδώ δεν είναι το ποιος φταίει.
Παραµένουµε εγκλωβισµένοι αντί να διορθώνουµε το πρόβληµα,
αναζητώντας µονίµως υπαίτιους. Λυπηρή διαπίστωση ότι τελικά
συνεχίζουν ορισµένοι να δηµιουργούν και να εκτρέφουν τον
φαύλο κύκλο της υποβάθµισης.

Χαρακτηριστικά: Όσον αφορά την εισαγωγή δραστηριοτήτων
στα αγγλικά στα νήπια, µόνο ασυναρτησίες και παραλογισµούς
είχατε να µας πείτε. 

Η κ. Σκούφα εξανέστη µε βασικό της επιχείρηµα ότι τα αγγλικά
καρατοµούν την προσωπικότητα των νηπίων, προσθέτοντας και
την αγαπηµένη σας θεωρία, αυτή της συνωµοσίας, ότι δηλαδή
υπάρχει αµερικανικός δάκτυλος σε µορφή επιταγής αµερικανι-
κών σχολείων και πανεπιστηµίων πίσω από τη συγκεκριµένη πρω-
τοβουλία.

Ο κ. Δελής θεωρεί ότι τα παιδιά έχουν αρκετές παραστάσεις
στα αγγλικά από την τηλεόραση και τα ηλεκτρονικά παιχνίδια,
οπότε δεν υπάρχει λόγος µιας παιδαγωγικής επαφής και εξοι-
κείωσης µε την αγγλική γλώσσα. 

Άλλοι συνάδελφοι υποστηρίζουν ότι η επαφή µε τα αγγλικά θα
αποτελέσει εµπόδιο εκµάθησης των ελληνικών. Αγνοούν ότι τα
παιδιά που σε προσχολική ηλικία εκτίθενται σε περισσότερες
από µία γλώσσες αποκοµίζουν πολλαπλά γνωστικά οφέλη. Αυτό
δείχνουν διεθνείς έρευνες, που ωστόσο για τον ΣΥΡΙΖΑ αποτε-
λούν µάλλον απόδειξη µιας ακόµα συνωµοσίας.

Για τα εργαστήρια δεξιοτήτων που εισάγονται πιλοτικά στο
πρόγραµµα νηπιαγωγείων, δηµοτικών και γυµνασίων πάλι ασκή-
θηκε κριτική. Παραβλέπετε ότι το σχολείο εκτός από εκπαίδευση
οφείλει να παρέχει στους µαθητές σφαιρική γνώση µε εφόδια
και διαπαιδαγώγηση που θα τους επιτρέψει να ανταποκριθούν
στη ζωή.

Η ταχύτητα των κοινωνικών και οικονοµικών αλλαγών στη σύγ-
χρονη εποχή απαιτούν εγρήγορση, προσαρµογή στην τεχνολο-
γία και καινοτοµία, ανάπτυξη δεξιοτήτων, συνυφασµένα, όµως,
µε κριτική σκέψη, ήθος και ποιοτικούς χαρακτήρες σµιλεµένους
µε αξίες, οράµατα και ιδανικά. Αυτός είναι ο στόχος των εργα-
στηρίων δεξιοτήτων. 

Σε µια σύγχρονη κοινωνία χρειαζόµαστε µια σύγχρονη παιδεία
και οι αξιόµαχοι νηπιαγωγοί µας, δάσκαλοί µας και καθηγητές
µας θα αναλάβουν να διδάξουν πολύτιµες δεξιότητες και να πα-
ραδώσουν στην κοινωνία άρτιους, υπεύθυνους και ενεργούς πο-
λίτες.

Αντιδράσεις πάλι για τα πρότυπα και τα πειραµατικά σχολεία,
µάλιστα µε βαρύτατους χαρακτηρισµούς.

Ο κ. Φίλης χαρακτήρισε το δίκτυο των πρότυπων και πειραµα-
τικών σχολείων ως καρκίνωµα στα σπλάχνα της δηµόσιας εκπαί-
δευσης που θα αποµυζά και θα τρέφεται από την αφαίµαξη των
άλλων σχολείων.

Έχετε καταλάβει τι είναι αυτά ακριβώς τα σχολεία και ποιο
είναι το ζητούµενο; Τα πρότυπα στοχεύουν στην ενίσχυση της
αριστείας µε την έννοια της διαρκούς αυτοβελτίωσης των µαθη-
τών. Φέρνουν ενδυνάµωση της κοινωνικής κινητικότητας. Παιδιά
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από όλα τα µέρη της Ελλάδος και από όλα τα κοινωνικά και οι-
κονοµικά στρώµατα θα έχουν ίσες ευκαιρίες στη ζωή και στο µέλ-
λον.

Και εδώ, κυρία Υπουργέ, θα ήθελα να πω ότι επειδή η δυτική
Θεσσαλία, Καρδίτσα και Τρίκαλα ανήκουν στις µειονεκτικές πε-
ριοχές, θα θέλαµε κάποια στιγµή να δηµιουργηθεί και εκεί ένα
πρότυπο σχολείο.

Στα πειραµατικά δίνεται έµφαση στην υλοποίηση των νέων
πρακτικών και εργαλείων σε δείγµα του µαθητικού πληθυσµού.
Θα λειτουργούν ως εργαστήρια εθνικών διαστάσεων για τον σχε-
διασµό και την εφαρµογή διαφοροποιηµένων και καινοτόµων εκ-
παιδευτικών πολιτικών.

Ζητούµενο της Κυβέρνησής µας είναι όλα τα σχολεία της
χώρας να λειτουργούν µε τα ίδια υψηλά χαρακτηριστικά, να είναι
δηµιουργικά, ποιοτικά, ανοικτά και εξωστρεφή.

Εσείς αποστρέφεστε τη λειτουργία των σχολείων αυτών και τη
δυνατότητα στους µαθητές να βελτιώσουν τις πρακτικές τους
στην εκπαίδευση. Άλλωστε, για εσάς η αριστεία είναι ρετσινιά.

Αυτή είναι η τεράστια διαφορά µεταξύ µας, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Εσείς ζητάτε µόνιµα µια γενική υποβάθµιση, ώστε
να βολευτούν όλοι, χωρίς να προσπαθήσουν και µην το αρνείστε.
Πριν µερικές µέρες η νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ δεν ζητούσε οι µαθη-
τές να περάσουν χωρίς κριτήρια σε εξετάσεις; Αυτό θέλετε; Όλοι
ίσοι, αλλά χαµηλά.

Εµείς θέλουµε την παιδεία και το µορφωτικό κεφάλαιο των παι-
διών ψηλά, για όλους και συνεχώς βελτιούµενο.

Αντιδράτε στα ξενόγλωσσα τµήµατα των ελληνικών πανεπιστη-
µίων. Η διγλωσσία και η υποκρισία ορισµένων δεν έχει όρια. Κα-
τηγορείτε τα πανεπιστήµια ότι θα κάνουν µπίζνες για να φέρουν
πόρους και φοιτητές από το εξωτερικό. Μιλήσατε για παράλληλο
σύστηµα σπουδών ανώτατης εκπαίδευσης σε βάρος του υπάρ-
χοντος, για ιδιωτικοποίηση και για υποβάθµιση του δηµόσιου πα-
νεπιστηµίου.

Μας λέτε, δηλαδή, κύριοι της Αντιπολίτευσης, ότι θέλετε τα
πανεπιστήµιά µας να παραµείνουν περιχαρακωµένα ιδρύµατα,
χωρίς διεθνή ακτινοβολία, χωρίς θέση στον παγκόσµιο εκπαιδευ-
τικό χάρτη. Δεν µας εξηγείτε, όµως, πώς η δηµιουργία νέων δυ-
νατοτήτων και η σύµπλευσή τους µε τις διεθνείς πρακτικές
υποβαθµίζει το πανεπιστήµιο. Θέτετε για ακόµα µια φορά εµπό-
δια στην εξωστρέφεια, στην έρευνα, στην καινοτοµία, διότι πα-
ραµένετε εγκλωβισµένοι στον ιδεολογικό µικρόκοσµό σας.

Κλείνω µε το θέµα της αξιολόγησης. Οι διαφορές µας είναι πα-
σιφανείς. Εµείς διαχρονικά πιστεύουµε ότι για να βελτιωθεί ένα
σύστηµα, συµπεριλαµβανοµένου του εκπαιδευτικού, πρέπει να
αξιολογείται πάντα σε συνδυασµό µε επιµορφωτικές δράσεις για
την επαγγελµατική ανάπτυξη. Στόχος µας είναι η αριστεία, ο εκ-
συγχρονισµός, η εξωστρέφεια και η αξιολόγηση, που κατ’ επέ-
κταση σηµαίνει αξιοκρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα θετικά του νοµοσχεδίου είναι
πολλά. Ο χρόνος είναι λίγος. Πολύ σηµαντικός, κυρία Υπουργέ,
είναι ο θεσµός του Συµβούλου Σχολικής Ζωής και η προσπάθεια
για ένα ασφαλές σχολικό περιβάλλον. Πολύ σηµαντική είναι και
η διπλή µοριοδότηση υπηρετούντων σε δυσπρόσιτες περιοχές,
όπως η Αργιθέα της Καρδίτσας. Γιατί όλα τα παιδιά έχουν δι-
καίωµα στο σχολείο και κυρίως τα παιδιά του αγρότη, τα παιδιά
του εργάτη, τα παιδιά του κτηνοτρόφου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η
Κυβέρνησή µας επενδύουν στο µέλλον. Η καλύτερη επένδυση
για το µέλλον είναι τα παιδιά µας, που αξίζουν την αναβάθµιση
και τα εφόδια που τους εξασφαλίζει το παρόν µεταρρυθµιστικό
νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια
είναι η κ. Ζωή Ράπτη από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρία και κύριε
Υφυπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων το οποίο
αποτυπώνει πεντακάθαρα τον βασικό προσανατολισµό και τους
άξονες για τη βελτίωση της παρεχόµενης εκπαίδευσης στη χώρα
µας, για τους οποίους και είχαµε δεσµευτεί προεκλογικά.

Θέλω από αυτό το Βήµα να συγχαρώ την Υπουργό Παιδείας
και τους Υφυπουργούς γιατί, πιστοί στις προεκλογικές µας εξαγ-
γελίες, έφερναν ενώπιον µας µελετηµένες ρυθµίσεις και στοχευ-
µένες παρεµβάσεις, µε σκοπό την αναµόρφωση των προγραµ-
µάτων σπουδών και την ενίσχυση του εκπαιδευτικού µας έργου
σε όλες τις βαθµίδες.

Γνώµονας γι’ αυτές τις στοχευµένες ρυθµίσεις ήταν η συγκε-
κριµένη φιλοσοφία της Νέας Δηµοκρατίας για τη σηµασία επι-
δίωξης της αριστείας, για τη σφαιρική µόρφωση των παιδιών
µας, αλλά και τη σφυρηλάτηση ενός στέρεου και ενάρετου χα-
ρακτήρα που θα δώσει τα φτερά στους αυριανούς πολίτες να κυ-
νηγήσουν τα όνειρά τους χωρίς να λιποψυχήσουν στην πρώτη
δυσκολία που θα αντιµετωπίσουν.

Δυστυχώς τουλάχιστον από τη Μεταπολίτευση και µετά η κάθε
κυβέρνηση προσπαθεί να εφαρµόσει, άλλες φορές µε επιτυχία
και άλλες µε παταγώδη αποτυχία, τις δικές της πολιτικές στον
χώρο της εκπαίδευσης, καταργώντας συνήθως σηµαντικές µε-
ταρρυθµίσεις των προηγουµένων. Αυτό, άλλωστε, υποσχέθηκε
να κάνει και ενώπιον µας πριν από λίγο ο ΣΥΡΙΖΑ όταν ξανάρθει
στην κυβέρνηση, όπως µας διαβεβαίωσε ο κ. Βερναρδάκης.

Στον δρόµο της αποδόµησης των σπουδαίων εκπαιδευτικών
θεσµών των άλλων κυβερνήσεων αποδείχθηκε και η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ κατά την περίοδο 2015 - 2019 και γι’ αυτό τον λόγο
µπορώ να αντιληφθώ και τις αντιδράσεις που σηµειώθηκαν τις
µέρες αυτές από µερίδα της Αντιπολίτευσης κατά τη διάρκεια
της συζήτησης του νοµοσχεδίου. Και αυτό είναι κατανοητό γιατί
οι αρχές που διατρέχουν το νοµοσχέδιο είναι η αξιολόγηση, είναι
η εξωστρέφεια και η αριστεία, αρχές και αξίες τις οποίες αντι-
στρατεύτηκε ο ΣΥΡΙΖΑ όταν ήρθε στην Κυβέρνηση.

Όλοι θυµόµαστε την περίφηµη ρήση Υπουργού σας ότι «η αρι-
στεία είναι ρετσινιά», η οποία ως φιλοσοφία αποτυπώθηκε στην
πράξη µε την πολιτική σας απόφαση να καταργήσετε ουσιαστικά
την έννοια του πρότυπου σχολείου, αλλά και την αξιολόγηση των
διδασκόντων σε αυτά, όπως επίσης και τις εισαγωγικές εξετά-
σεις στα πειραµατικά σχολεία.

Ποιες, όµως, είναι οι καινοτοµίες αυτού του νοµοσχεδίου; Σε
αυτό το νοµοσχέδιο επιχειρούνται καινοτόµες παρεµβάσεις, ξε-
κινώντας από το νηπιαγωγείο µέχρι και το πανεπιστήµιο. Σήµερα
είναι ανάγκη περισσότερο από ποτέ να αποµακρυνθούµε από
αυτή τη στείρα µετάδοση των γνώσεων και να σηµατοδοτήσουµε
µια επιστροφή προς το νέο σύγχρονο σχολείο του εικοστού πρώ-
του αιώνα, το σχολείο που δίνει έµφαση στην καλλιέργεια ειδικών
δεξιοτήτων.

Είναι πολύ σηµαντικό να πούµε ότι τα εργαστήρια των δεξιο-
τήτων τα οποία ιδρύονται, εισάγουν τα παιδιά µε ήπιο τρόπο σε
όλα τα ζητήµατα τα οποία απασχολούν την ανθρωπότητα, όπως
ο εθελοντισµός, η οικολογία, η πρόληψη από εξαρτήσεις, ο σε-
βασµός στη διαφορετικότητα, µε στόχο ακριβώς να καλλιεργή-
σουµε την κριτική τους σκέψη. Παράλληλα, όµως, τα φέρνουν
και σε επαφή µε το σύγχρονο κόσµο της ροµποτικής και της επι-
χειρηµατικότητας, ζητήµατα που σύντοµα θα κληθούν πολλοί εξ
αυτών ως ενήλικες να αντιµετωπιστούν αποτελεσµατικά.

Τώρα, η δηµιουργική ενασχόληση στην αγγλική γλώσσα ήδη
από το νηπιαγωγείο δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί προκαλεί αναφυ-
λαξία στην Αντιπολίτευση. Είναι µια µέθοδος που εφαρµόζεται
σε δεκατέσσερις και πλέον χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
µάλιστα και σε προηγµένα εκπαιδευτικά συστήµατα όπως αυτό
της Φινλανδίας. Έτσι θα εξοικειώνονται τα παιδιά µας νωρίτερα
µε τη γλώσσα της παγκόσµιας συνεννόησης, τα αγγλικά, χωρίς
κανένα κόστος για τους γονείς. Ακόµα δεν έχει εξηγηθεί εδώ ο
λόγος της πεισµατικής σας άρνησης γι’ αυτόν τον θεσµό.

Σε σχέση µε τα πειραµατικά σχολεία και τα πρότυπα. Με το
νοµοσχέδιο αυτό ενισχύεται αυτός ο θεσµός, ένας θεσµός που
αντιµετωπίστηκε µε προκατάληψη από την προηγούµενη κυβέρ-
νηση, ένας θεσµός ο οποίος έρχεται να διευρυνθεί µε τη δική
µας. Τα σχολεία αυτά αποτελούν από κοινού ένα εκπαιδευτικό
εργαστήριο εθνικών διαστάσεων για την εφαρµογή καινοτόµων
εκπαιδευτικών πολιτικών. Γι’ αυτό είναι και πολύ σηµαντικό να
δοθεί η δυνατότητα σε περισσότερα παιδιά, ειδικά παιδιά οικο-
γενειών µε χαµηλά εισοδήµατα, να φοιτήσουν σε αυτά.

Χαιρετίζω, λοιπόν, κι εγώ µε ικανοποίηση το γεγονός ότι από
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τον Σεπτέµβριο θα λειτουργούν είκοσι οκτώ πρότυπα και τριάντα
τέσσερα πειραµατικά σχολεία στη χώρα, ενώ ακολούθως προ-
βλέπεται και η επέκταση αυτού του θεσµού µε έκδοση ανοικτής
πρόσκλησης για µετατροπή σχολείων σε πρότυπα και πειραµα-
τικά.

Σε σχέση τώρα µε τα όσα ακούσαµε για τον θεσµό της αξιο-
λόγησης. Είναι δεδοµένο, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι χωρίς δεί-
κτες ποιότητας και χωρίς αποτελέσµατα της εκπαιδευτικής
διαδικασίας δεν είναι δυνατός κανένας εντοπισµός αδυναµιών,
ούτε βεβαίως η έγκαιρη ενίσχυση του εκπαιδευτικού συστήµατος
προς όφελος των µαθητών µας. Για τον λόγο αυτό είναι πολύ ση-
µαντικό ότι θεσµοθετούµε αυτό το συνεκτικό πλαίσιο για την
αξιολόγηση της σχολικής µονάδας που ουσιαστικά έχει βασιστεί
σε προγραµµατισµό, αυτοαξιολόγηση και εξωτερική αξιολόγηση,
όπως διεξοδικά αναλύθηκε.

Σε σχέση, τέλος, µε τον θεσµό του Συµβούλου Σχολικής Ζωής.
Χρόνια γινόµαστε µάρτυρες κρουσµάτων ενδοσχολικής βίας, εκ-
φοβισµού ή ρατσισµού. Κάθε φορά µου έρχονται στο µυαλό
τόσο ο µικρός αδικοχαµένος Άλεξ όσο και ο Νίκος από την Αρ-
γυρούπολη, στην απώλεια των οποίων βιώσαµε µε τον πιο τρα-
γικό τρόπο ως κοινωνία την αποτυχία του εκπαιδευτικού συστή-
µατος να διαγνώσει ως πιθανό και να αντιµετωπίσει το κακό που
ερχόταν.

Είναι υποχρέωσή µας να φροντίσουµε για την εξάλειψη όλων
των τραγικών φαινοµένων ενδοσχολικής βίας καθώς τα κρού-
σµατα ολοένα και αυξάνονται. Συνεπώς σε αυτή την κατεύθυνση
ο θεσµός του σχολικού συµβούλου, που αποτελεί µια γέφυρα
µεταξύ µαθητών, γονέων και δασκάλων είναι ένας πολύ σηµαν-
τικός θεσµός που θα επιλύει όλα αυτά τα ζητήµατα που ανακύ-
πτουν στο σχολικό περιβάλλον.

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να
σταθώ ιδιαίτερα στην ενίσχυση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
που επιχειρείται µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου. Με την ίδρυση
των ξενόγλωσσων προπτυχιακών προγραµµάτων σπουδών από
το κάθε πανεπιστήµιο χωριστά, αλλά και τη διοργάνωση ξενό-
γλωσσων µεταπτυχιακών προγραµµάτων για φοιτητές εκτός Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, δίνουµε για πρώτη φορά την ευκαιρία στην
Ελλάδα µας να γίνει ένας εκπαιδευτικός κόµβος στην Ανατολική
Μεσόγειο και να προσελκύσει φοιτητές από τη Μέση Ανατολή
και από την Ασία.

Καταλαβαίνουµε νοµίζω όλοι αυτή την εκπαιδευτική αλλά και
την οικονοµική αξία που έχει για τη χώρα µας ένα τέτοιο γεγο-
νός. Έχουµε εµπιστοσύνη στο δηµόσιο πανεπιστήµιο και οφεί-
λουµε να δώσουµε την ευκαιρία στα σπουδαία ιδρύµατα που
διαθέτουµε ως χώρα να αναδείξουν την ποιότητα και την επάρ-
κειά τους προσφέροντας ανταγωνιστικά προγράµµατα σπουδών. 

Τέλος, έναν λόγο για τις µετεγγραφές, κυρία Υπουργέ, των
φοιτητών, για τις οποίες µιλήσαµε. Στο πλαίσιο της δέσµευσής
µας για πολυσχιδή στήριξη των πολυµελών οικογενειών, θα ήθε-
λα κι εγώ µε τη σειρά µου να ζητήσω να ξαναδείτε το θέµα της
στήριξης ουσιαστικά των ελεύθερων µετεγγραφών για τους πο-
λύτεκνους, ένα πρόγραµµα το οποίο ίσχυε µε τον ν.860/1979.
Άλλως, να εξετάσετε αν µπορείτε να προσφέρετε περισσότερα
πρόσθετα µόρια για τα παιδιά αυτών των οικογενειών, δίνοντας
κι εσείς µε τη σειρά σας ένα ακόµα κίνητρο για την αύξηση των
γεννήσεων στη χώρα µας, αλλά βεβαίως και ελαφραίνοντας
αυτές τις οικογένειες από το οικονοµικό κόστος του να έχουν
πολλά παιδιά να φοιτούν σε πανεπιστήµια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσω την οµιλία µου, δεν
µπορώ να µην εξάρω τις άοκνες προσπάθειες του Πρωθυπουρ-
γού αλλά και σύσσωµης της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
Παιδείας, οι οποίοι σε αγαστή συνεργασία µε τους λοιµωξιολό-
γους φρόντισαν όχι µόνο να διασφαλιστεί η δηµόσια υγεία των
παιδιών και των εκπαιδευτικών µας, προβαίνοντας έγκαιρα σε
lockdown, αλλά πέτυχαν να συνεχιστεί η εκπαιδευτική διαδικασία
κατά τη διάρκεια της καραντίνας µε χρήση εκείνων των νέων τε-
χνολογιών που επιτρέπουν την εξ αποστάσεως εκπαίδευση. Το
δε σηµαντικότερο είναι ότι έφεραν µε ασφάλεια τους µαθητές
πίσω στα θρανία. Σε αυτό συνέβαλαν τα µέγιστα οι εκπαιδευτικοί
µας και θέλω να τους ευχαριστήσω θερµά και από αυτό εδώ το
Βήµα και ιδιαίτερα τους καθηγητές της Γ’ λυκείου, οι οποίοι στη-

ρίζουν τα παιδιά µας καθηµερινά στον δύσβατο δρόµο για τις
πανελλήνιες. Επίσης στα παιδιά θέλω να ευχηθώ από αυτό εδώ
το Βήµα και πάλι καλή επιτυχία στις εξετάσεις τους, αρχής γε-
νοµένης από την ερχόµενη Δευτέρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Παιδείας είναι αλήθεια ότι εισάγεται στον παρόντα χρόνο, αλλά
αφορά πρωτίστως στο µέλλον της επόµενης γενιάς της πατρίδας
µας. Δεν πρέπει να αφήσουµε άλλη ευκαιρία για την πρόοδο της
παιδείας µας σε αυτόν τον τόπο να πάει χαµένη. Γι’ αυτό σας
καλώ όλους να το υπερψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Αναγνωστοπούλου Αθανασία από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύ-
ριε Πρόεδρε. 

Ακούµε όλες αυτές τις µέρες πραγµατικά µία ρητορική περί
αριστείας, ρητορική για τους ανθρώπους, για το κόµµα το οποίο
ενδιαφέρεται να αναβαθµίσει την παιδεία και βέλη, καταγγελίες,
κατηγορίες κατά της Αντιπολίτευσης, κυρίως της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, ότι είναι υπέρ της ήσσονος προσπάθειας -µας
το είπε η Υπουργός άπειρες φορές- ή της µετριοκρατίας, όπως
ακούσαµε από τον Υπουργό, τον κ. Γεραπετρίτη.

Κατ’ αρχάς, εντυπωσιάζοµαι πραγµατικά σε αυτή τη Βουλή
από το θράσος µερικών ανθρώπων. Μας κατηγορείτε για ήσσονα
προσπάθεια και µετριοκρατία, όταν καταργήσατε από πρόεδρο
του Ιδρύµατος Ελληνικού Πολιτισµού έναν Κωνσταντίνο Τσου-
καλά -σας φάνηκε λίγος- για να βάλετε έναν κύριο ο οποίος –
συγγνώµη, δεν θυµάµαι το όνοµά του- ειδικεύεται στις σχολικές
εκδροµές στο εξωτερικό…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
…όταν έχετε διορίσει σε θέσεις ανθρώπους οι οποίοι µέχρι και

προχτές ο γενικός γραµµατέας του Υπουργείου Τουρισµού πα-
ραδέχτηκε ότι δεν έχει πτυχίο. Παρ’ όλο που έχω πολλά πτυχία,
δεν κρίνω ποτέ την αξία των ανθρώπων από τα πτυχία. Εσείς το
κάνετε και εµφανίζεστε εδώ εσείς οι οποίοι ήρθατε µε διάταξη ο
Πρωθυπουργός ο ίδιος για να µπορέσει να δικαιολογήσει τον
διορισµό σε θέση διοικητή της ΕΥΠ χωρίς πτυχίο. Έχουν ένα
όριο τα ψέµατα και το θράσος. Και θα επιµείνω στον Κωνσταν-
τίνο Τσουκαλά. Ένας Κωνσταντίνος Τσουκαλάς περισσεύει σε
αυτή τη χώρα; Σας φαίνεται λίγο µέγεθος για να τον αντικατα-
στήσετε; Ή µήπως επειδή είναι κοινωνιολόγος; Ή θέλατε έναν
νεότερο άνθρωπο ίδιων προσόντων; Υπάρχουν νέοι άνθρωποι
πάρα πολλοί.

Μας µιλάτε συνέχεια, λοιπόν, η κυρία Υπουργός το λέει, ότι εί-
µαστε υπέρ της ήσσονος προσπάθειας. Ένα στερεότυπο δια-
µορφώνεται τα τελευταία χρόνια συστηµατικά, συνεκτικά και µε
έναν µηχανισµό από πίσω σας να τον στηρίζει, ότι η Αριστερά και
ο προοδευτικός κόσµος ιστορικά είναι υπέρ της ήσσονος προ-
σπάθειας. Γιατί; Γιατί πρέπει να νοµιµοποιηθούν αλλαγές και αν-
τιλήψεις οι οποίες έρχονται τώρα. Γι’ αυτό δηµιουργείται αυτό
το στερεότυπο. Κάποτε υπήρχαν άλλα στερεότυπα για την Αρι-
στερά και τον δηµοκρατικό κόσµο. Τα επαναφέρετε όποτε σας
βολεύει. Αλλά τα τελευταία χρόνια είναι συστηµατικό αυτό.

Σχολεία πρότυπα και πειραµατικά. Δεν θα µπω στη διαδικασία
αν είναι φασιστικά τα πρότυπα σχολεία. Είπα ότι σε συγκεκριµέ-
νες ιστορικές περιόδους ανάβει αυτή η συζήτηση. Είναι ελιτισµός
τα πρότυπα σχολεία µε αυτόν τον τρόπο. Είναι ελιτισµός και δη-
µιουργεί κάστες και θα σας εξηγήσω γιατί. Γιατί η αριστεία, οι
άριστοι µαθητές, οι πολύ καλοί µαθητές πρέπει να είναι σε
ώσµωση µε όλα τα παιδιά, γιατί τα παιδιά προέρχονται από δια-
φορετικά κοινωνικά περιβάλλοντα, από διαφορετικά πνευµατικά
περιβάλλοντα, έχουν άλλες νοητικές ικανότητες, άλλες συναι-
σθηµατικές ικανότητες και τα παιδιά πρέπει να είναι σε ώσµωση,
γιατί θέλουµε σχολεία τα οποία θα εξασφαλίζουν στα παιδιά εί-
σοδο συµπεριληπτική στην κοινωνία και όχι είσοδο στην κοινωνία
διά του αποκλεισµού ανθρώπων.

Δεν θα ακολουθήσω τον κ. Γεραπετρίτη κι εγώ για να πω την
προσωπική µου διαδροµή. Καλό θα ήταν όµως σε αυτή τη Βουλή
να ακούσουµε τις προσωπικές µας διαδροµές. Θα πω όµως µόνο
ένα πράγµα. Εγώ, κυρία Υπουργέ, είµαι ευγνώµων στη Γαλλία
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που είδε τους αλλοδαπούς φοιτητές όχι ως αλλοδαπούς, ως φοι-
τητές. Δηλαδή δεν τους είδε ως οικονοµικό µέγεθος, τους είδε
ως φοιτητές και τους έβαλε σε ώσµωση µε τους Γάλλους. Δεν
είχε ένα ξεχωριστό δίκτυο µέσα στα πανεπιστήµια, όπου εκεί θα
είναι οι αλλοδαποί φοιτητές οι οποίοι θα πληρώνουν και το είπατε
σχεδόν χλευάζοντας «δεν θέλουν να πληρώνουν οι αλλοδαποί
φοιτητές». Όχι, κυρία Υπουργέ. Ώσµωση µέσα στα πανεπιστή-
µια, εξωστρέφεια µέσα στα πανεπιστήµια και θα µου επιτρέψετε
να το πω -ξέρω κάτι παραπάνω- ώσµωση είναι οι φοιτητές από
διαφορετικές καταγωγές, εθνικές και λοιπά, να έρχονται σε συ-
νάφεια µεταξύ τους, να έρχονται σε συνάφεια µεταξύ τους κα-
θηγητές, να δηµιουργείται τέτοιο περιβάλλον. Εκτός κι αν θεω-
ρείτε ότι τα γαλλικά πανεπιστήµια ήταν εξισωτικά και προς τα
κάτω.

Κοινωνιολογία. Δεύτερο στερεότυπο: Οποιαδήποτε κοινωνική
επιστήµη έχει πρόβληµα, είναι προβληµατική. Σας είχα ακούσει
µε τρόµο να λέτε ότι η ιστορία δεν πρέπει να έχει σχέση µε κοι-
νωνικές επιστήµες, η κατ’ εξοχήν ναυαρχίδα των κοινωνικών επι-
στηµών, που δεν µπορεί να απαντήσει καµµία άλλη επιστήµη, δεν
πρέπει να έχει σχέση! Με τι θα έχει σχέση η ιστορία; Μας λέτε
«κοινωνιολογία υπάρχουν τόσα µαθήµατα». Δεν υπάρχουν. Ας
καλούσατε τους κοινωνιολόγους να σας εξηγήσουν.

Στερεότυπο τρίτο. Περνάω γρήγορα, γιατί δεν έχω χρόνο. Θα
µπορούσα να πω πολλά. Καθηγητές. Ακούσαµε ακόµα και Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας, ακούµε δηµοσιογράφους να λένε
για τους καθηγητές «δεν θέλανε τις κάµερες, γιατί είναι τεµπέ-
ληδες, γιατί δεν κάνουν, γιατί δεν φτιάχνουν». Οι καθηγητές ει-
δικά την τελευταία εικοσαετία, εικοσιπενταετία στην Ελλάδα -κι
αυτό οφείλει αυτή η Βουλή να τους το αναγνωρίσει- είχαν να κά-
νουν µε µαθητές πολλαπλών ταυτοτήτων, αν καταλαβαίνετε τι
εννοώ. 

Και αυτό χωρίς ένα εκπαιδευτικό σύστηµα που να πηγαίνει πα-
ράλληλα µε τους καθηγητές για να µπορέσει να τους βοηθήσει.
Τα έβγαλαν πέρα οι ίδιοι.

Πολλαπλών ταυτοτήτων σηµαίνει να συµπεριλαµβάνουν τους
µαθητές από εντελώς διαφορετικά περιβάλλοντα µέσα στην µα-
θητική κοινότητα και µετά µέσα στην ελληνική κοινωνία.

Θέλουµε, λοιπόν, να βγάλουµε τους καθηγητές ως τεµπέλη-
δες, όσους αρνούνται την αξιολόγηση αυτή που θέλετε εσείς.
Γιατί οι καθηγητές δεν αρνούνται µια αξιολόγηση που θα τους
προσφέρει τα εργαλεία να µπορέσουν να κάνουν λίγο πιο άνετα
τη δουλειά τους.

Δεν θα σας πω κάτι επειδή προέρχοµαι από περιβάλλον εκπαι-
δευτικών. Καθηγητής αξιολογείται από την πρώτη στιγµή, κάθε
ώρα που πατάει το πόδι του µέσα στην τάξη. Έχετε βρεθεί σε
περιβάλλον σχολείου, δεκαπεντάχρονων, δεκαεξάχρονων, δε-
καεπτάχρονων, ειδικά µέσα στην κρίση;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε είχα να πω πάρα πολλά, αλλά θα τελειώσω µε
ένα πράγµα. Θέλουµε δηµόσιο σχολείο που να είναι άριστο για
όλους. Δεν θέλουµε δηµόσιο σχολείο που εκθρέφει τους άρι-
στους για να µπούνε σε µια άλλη οµάδα και να αποµυζούν το δη-
µόσιο σύστηµα. Και ναι, έχει δίκιο ο εισηγητής µας. Μπορεί να
µη σας άρεσε η φράση ή η διατύπωση, αλλά αποµυζάτε το δη-
µόσιο σύστηµα.

Θέλουµε δηµόσια πανεπιστήµια µε πραγµατική εξωστρέφεια
που να έχουν ώσµωση µε ξένους φοιτητές, µε αλλοδαπούς και
µε Έλληνες, χωρίς να βλέπουµε τους αλλοδαπούς ως οικονοµικό
µέγεθος. Προσέξτε το αυτό! Πολλοί από εµάς που κάναµε σπου-
δές στο εξωτερικό, δεν θα µπορούσαµε να τις κάνουµε. Είναι ο
κ. Βασιλικός εδώ και ξέρει πάρα πολύ καλά για τι πράγµα µιλάω.

Είµαι υπερήφανη που δώσαµε θέσεις ΔΕΠ, που δώσαµε ακα-
δηµαϊκή και διδακτική εµπειρία για να σταµατήσουµε το brain
drain, που φτιάξαµε το ΕΛΙΔΕΚ, που κάναµε για τις µετεγγραφές
τα κοινωνικά κριτήρια πρώτα από όλα, γιατί δεν µπορεί σε πε-
ρίοδο κρίσης να λες ότι βάζω τα ακαδηµαϊκά κριτήρια. Καταλα-
βαίνω πάρα πολύ καλά τη δυσκολία, αλλά δεν µπορείς τα κοινω-
νικά κριτήρια να τα αφήνεις στο περιθώριο.

Κλείνω µε µια κουβέντα ενός µεγάλου Άγγλου ιστορικού από
ένα από τα πάρα πολύ καλά δηµόσια πανεπιστήµια της Αγγλίας,

όταν κτύπησε ο θατσερισµός την εκπαίδευση. Είπε: «Η δηµόσια
ανώτατη εκπαίδευση είναι πολύ καλή γιατί είναι δωρεάν και είναι
δωρεάν γιατί είναι πάρα πολύ καλό πράγµα».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Κωνσταντίνος Μπλούχος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κακό σχολείο είναι το εύκολο

σχολείο. Κακή είναι η εκπαίδευση που δεν έχει το αναγκαίο παί-
δεµα, απόλυτα και αποφθεγµατικά. Ίσως έχετε δει στα δελτία
την είδηση που µια παράταξη φοιτητών Ιατρικής διαδήλωσε κα-
τόπιν πανδηµίας µε αιτήµατα: Απαράδεκτοι οι όροι επανέναρξης
των εργαστηρίων και των κλινικών. Αναγνώριση του εξαµήνου
τώρα. Κατοχύρωση των µαθηµάτων του εξαµήνου χωρίς εξετά-
σεις και αναπληρώσεις. Τα εργαστήρια και οι κλινικές να θεωρη-
θούν διδαγµένα.

Στον παραλογισµό των αιτηµάτων αυτών κρύβεται όλη η
µήτρα του εκπαιδευτικού µηδενισµού που εδώ και κάποιους
µήνες το κόµµα της Μείζονος Αντιπολίτευσης εκφράζει έκδηλα
διά των εισηγήσεων του στο νοµοσχέδιο αυτό. Ας µη λησµονή-
σουµε να αγκαλιάσουµε και αυτή τη σχολή σκέψης: πτυχίο ιατρι-
κής µε το ταχυδροµείο στο σπίτι. Το λέω λόγω της ιδιότητάς µου.

Αντιπολιτευτικοί χαρακτηρισµοί προς το νοµοσχέδιο: Θεµέλια
διαστροφή της εκπαίδευσης αποκαλέσατε το νοµοσχέδιο. Η επι-
χειρούµενη αποδόµηση του νοµοσχεδίου και των µεταρρυθµιστι-
κών το µόνο που επιφέρει µε τέτοιες οµιχλώδεις τοποθετήσεις
όπως οι δικές σας, προτάσσοντας τον συνθηµατολογικό εντυπω-
σιασµό, όχι µόνο δεν αρνητικοποιεί πρόσηµο των προτεινόµενων
αλλαγών, αλλά µάλλον επιτείνει την ιδεολογική σας ασφυξία και
κατ’ ουσίαν, παρά την εναγώνια προσπάθειά σας περί του αντι-
θέτου, γίνεστε σταδιακά µέρος της διαδικασίας αποδοχής και
εµπέδωσης του νοµοθετήµατος ως ουσιαστικής πλέον αναγκαιό-
τητας.

Λέτε µε υποκρισία ότι γίνονται πειραµατόζωα τα παιδιά κόντρα
στη λογική της τιµωρητικής αξιολόγησης, ότι υπάρχει εκπαιδευ-
τικός ελιτισµός, ψευδώνυµη αριστεία. Λέτε ότι όλα αυτά απει-
λούν τα σχολεία ισότητας και ελευθερίας που εσείς κτίσατε. Εδώ
κρύβεται η διαστροφή και ο εκπαιδευτικός µηδενισµός, γιατί αν
δεν δούµε τις µακροχρόνιες παθογένειες και τις βλάβες που
εσείς επιφέρατε, θα ζωντανέψουν οι χειρότεροι µας εφιάλτες.
Θα δούµε, όπως και βλέπουµε, ασχέτως αν είµαστε υποκριτές
και δεν το συνοµολογούµε, τη δεξαµενή της γνώσης άδεια από
τους αναγκαίους, ακάµατους, ασκητικούς σταχανοβίτες της επι-
στήµης και της τεχνολογίας.

Προαπαιτούµενο της ισότητας και της δηµοκρατίας είναι µια
κουλτούρα λογικής. Το µόνο όπλο που έχει ανάγκη η δηµοκρατία
µας στο επίπεδο της εκπαίδευσης είναι να αξιολογεί και να κρί-
νει. Αντιθέτως, µια παραληρηµατική δηµοκρατία, στην οποία
εσείς οµνύετε, είναι ολέθρια. Γι’ αυτό θα ήταν σκόπιµο από εσάς
να περιορίσετε την αντιπολιτευτική σας κακοφωνία και να επα-
ναπροσδιορίσετε την αγοραφοβική σας αριστεροσύνη της ήσ-
σονος προσπάθειας, του εξισωτισµού, του οµαδικού ισοπεδω-
τισµού. Ή δηλώστε το ξεκάθαρο ότι είστε οπαδοί της µε µετριο-
κρατίας ή της κακιστοκρατίας.

Μιλάτε για αλλαγές που οδηγούν στην γκετοποίηση των σχο-
λείων, εσείς οι θιασώτες του αδιαφοροποίητου κοπαδισµού, κα-
ταγγέλλοντας την αναγκαιότητα της διαφοροποίησης, της ουσια-
στικής αξιολόγησης ως θεµέλιο λίθο της δηµοκρατίας. Αυτός ο
ισοπεδωτικός αριστερόσχηµος εµµονισµός προδίδει την ένδεια
των επιχειρηµάτων σας και δηλώνει τον αθεράπευτο πολιτικό κα-
ταναγκασµό σας.

Δεν αντιλαµβάνεστε ότι εκστοµίζοντας όλες αυτές τις ηχηρές
και ποµπώδεις εκφράσεις, αυτοακυρώνεστε ή µάλλον αυτοπαγι-
δεύεστε. Πρεσβεύετε εσείς µια θεωρητική ανοικτότητα και έναν
απερίσταλτο πλουραλισµό στην παιδεία. Το παρουσιάζετε ως
αγωνιστές της ισότητας και του δηµοκρατικού νοήµατος στην
εκπαίδευση. Αλλά η επιχειρηµατολογία σας είναι κενή νοήµατος.

Για παράδειγµα, η τοξικότητα που επικαλείστε και γίνεται µε
αναγκαστικό τρόπο σήµερα, τη χρησιµοποιείτε συνεχώς µε εµ-
πρόθετη µετακύλιση, µια πανούργα ολίσθηση και την καθιστάτε
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οι ίδιοι ρευστή και αναιτιολόγητη. Η τοξικότητα είναι για τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ η κολυµβήθρα του Σιλωάµ. Είναι το δογµατικό επίχρισµα,
που παρά τις µετατοπίσεις, εξακολουθούν να χρησιµοποιούν τα
στελέχη του, παρά τον αναγκαστικό λεξιλογικό εµπλουτισµό
τους από τη σύγχρονη συλλογιστική. Χρησιµοποιείτε όρους
όπως: Επενδύσεις και ανάπτυξη, πλέον. Οπότε τα ξόρκια περί
τοξικότητας έχουν ελάχιστη πλέον χρησιµότητα στο όλο και συρ-
ρικνωµένο κοµµατικό σας ακροατήριο. 

Η Μείζονα Αντιπολίτευση κατέλυσε τη σηµασία των λέξεων ως
Κυβέρνηση, αλλά και τώρα εξακολουθητικά συνεχίζει και κατα-
λύει στο όνοµα ενός λαϊκισµού και ακραίου τυχοδιωκτισµού, που
συνέβαλαν στη διάλυση της κοινωνικής συνοχής και στηρίχθηκαν
εµφατικά και σε όλα τα επίπεδα στην ταξικότητα. Η ινδαλµατική
και συνάµα εφιαλτική µορφή του αριστερόσχηµου πρότυπο της
ισότητας, η αντανάκλαση του οποίου είναι µια κακοφορµισµένη
τοξικότητα, γιατί είναι απροκάλυπτη τοξικότητα εναντίον της
προσπάθειας, της διαφοροποίησης και της αριστείας.

Αµφισβητείτε την πραγµατικότητα εν µέσω των αντιφάσεων
και των παραδοξοτήτων σας. Την υποσκάπτετε µε βολές σε δια-
σπορά. Όµως, αυτό για να πετύχει απαιτεί συγχρονισµό και συµ-
βατότητα µε την πραγµατικότητα. Αλλά εσείς, παρά τις απεγνωσ-
µένες προσπάθειές σας, χάσατε την επαφή µε τη σύγχρονη
πραγµατικότητα. Την χάνετε όπως η άµµος από την παλάµη µι-
κρού παιδιού.

Με λύπη διαπίστωσα ότι η Ελάσσων Αντιπολίτευση προσπαθεί
να πατήσει σε δύο βάρκες, και προοδευτική αλά ΣΥΡΙΖΑ και εκ-
συγχρονιστική αλά Διαµαντοπούλου.

Κατά την Ελάσσονα Αντιπολίτευση, η Υπουργός συνέταξε το
αντιδραστικότερο νοµοσχέδιο, δεν έκαµε διάλογο, δεν άφησε
αλώβητη ούτε µια βαθµίδα που να µην την προσβάλει, ενώ συ-
νάµα η Υπουργός είναι άτολµη ως προς την αριστεία.

Τι σηµαίνει αριστεία, άραγε και που κρύβει την τόλµη η Υπουρ-
γός; Μιλάει, όµως, για δίψα του λαού για µεταρρυθµίσεις στην
εκπαίδευση, αλλά πουθενά δεν εντοπίζει το µεγάλο πρόβληµα,
πουθενά δεν κάνει µια αυτοκριτική ενδοσκόπηση για τα µεταπο-
λιτευτικά µας χρόνια. Και ασφαλώς, σηµεία των ενεργειών µιας
εξαιρετικής Υπουργού, της κ. Διαµαντοπούλου, δεν αποτελεί
άλλη µια κολυµβήθρα του Σιλωάµ, όπου ξεπλένονται δεκαετίες
αξιακής ισοπέδωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχολείο της Μεταπολίτευσης
είναι πλούσιο σε δικαιώµατα, αλλά υστερεί σε υποχρεώσεις. Το
δηµοκρατικό σχολείο έχει στόχο να διαπλάσει ελεύθερους πολί-
τες διά της υποχρεωτικότητας. Το σχολείο πρέπει να µαθαίνει
στους µαθητές γράµµατα και στη διαδικασία της µάθησης η
αξιολόγηση έχει πρωτεύοντα ρόλο, αλλιώς όλα είναι στον αέρα.

Ως εκ τούτου, καλώς γίνονται όλα αυτά, κυρία Υπουργέ, κυρία
και κύριοι Υφυπουργοί και ας σας υβρίζουν. Προσοχή χρειάζεται,
όµως, γιατί η εφαρµογή του νόµου εν προκειµένω επαφίεται
στον εκπαιδευτικό. Αν δεν θέλουν οι δάσκαλοι, όλα αυτά µπο-
ρούν να γίνουν προσχηµατικά και να ακυρωθούν στην πράξη.
Πρέπει να καταδειχθεί ότι η εκπαιδευτική µας κοινότητα τυγχάνει
της εµπιστοσύνης µας και του σεβασµού µας.

Το εκπαιδευτικό νοµοσχέδιο το χαρακτηρίζει η εντατικοποίηση
και η ουσιαστικοποίηση των σχολικών σπουδών. Θέλει να εγκα-
ταστήσει το σχολείο της εγρήγορσης και των υψηλών απαιτή-
σεων και φυσικά, ο χρόνος θα δείξει αν θα τα καταφέρει. Η
ψήφισή του επείγει, µιας και εµπεριέχει σηµαντικές αλλαγές που
θα ισχύσουν από το ερχόµενο σχολικό έτος. Αργήσαµε πολύ. Ας
προχωρήσουµε, υπερψηφίζοντάς το.

Κυρία Υπουργέ, κυρία και κύριοι Υφυπουργοί, αναγνωρίζω και
επαινώ τις άριστες προθέσεις σας, τη µεταρρυθµιστική σας διά-
θεση και προσδοκώ σε ανυποχώρητο πνεύµα, γιατί δυστυχώς τα
τελείως αυτονόητα στην Ελλάδα είναι διαπραγµατεύσιµα. Η κάθε
κοινωνία έχει την εκπαίδευση που της αξίζει. Ας αποδείξουµε ότι
µας αξίζει κάτι καλύτερο. Πρέπει, επιτέλους, να τελειώνουµε µε
τον ηδονικό αυτοχειριασµό στον οποίο µας καταδίκασε ο φαύλος
κύκλος της µηδενιστικής παιδείας. Πέραν της ευκταίας υπερψή-
φισης, καλή συνέχεια!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον

λόγο στον επόµενο οµιλητή, να σας ενηµερώσω ότι ζήτησε να
παρέµβει ο Υπουργός κ. Γεωργιάδης για δύο τροπολογίες. Θα
του δώσουµε αµέσως τον λόγο και µετά θα συνεχίσουµε από τον
κατάλογο των οµιλητών.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Για επικοινωνιολογία!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Για επικοινωνιολογία πολύ ευχαρίστως. Να
κάνουµε και µια διάλεξη εδώ, άµα θέλετε.

Μιας και µου το λέτε, κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να µην εκ-
φράσω δηµοσίως την ευαρέσκειά µου για το νοµοσχέδιο της συ-
ναδέλφου Υπουργού, το οποίο είναι καθ’ όλα εξαιρετικό.

Λοιπόν, είναι δύο τροπολογίες που έχω καταθέσει και έρχοµαι
να τις εξηγήσω για να απαντήσω και σε κάθε τυχόν ερώτηµα συ-
ναδέλφου. Η πρώτη είναι πάρα πολύ απλή. Τι κάνει; Επιτρέπει τη
συνέχεια της χρηµατοδότησης µέσω των προγραµµάτων ΕΣΠΑ
σε όλες τις δράσεις των σχετικών εκπαιδευτικών δοµών, δηλαδή
βρεφονηπιακών και παιδικών σταθµών, όπου έχουµε τα περί-
φηµα voucher, τα οποία πληρώνονται µέσω του ΕΣΠΑ και για τα
οποία υπήρχε αναστολή λειτουργίας κατά το διάστηµα της πε-
ριόδου του COVID. Για να µπορούν, λοιπόν, να συνεχίσουν τώρα
που ξεκινούν ξανά τη λειτουργία τους τα προγράµµατα τα οποία
είχαν ανασταλεί κατά τη διάρκεια του COVID υπήρχε νοµοθετικό
κενό και φέρνουµε και το καλύπτουµε. Δεν νοµίζω εδώ να υπάρ-
ξει καµµία αντίρρηση από κανένα κόµµα. Είναι τελείως τεχνικού
χαρακτήρα, που έχει να κάνει µε το πώς λειτουργεί το ΕΣΠΑ.

Η δεύτερη τροπολογία, αυτή που έχει µεγάλο ενδιαφέρον για
σας και θα µπορούσε να προκαλέσει κάποια συζήτηση, είναι η
τροπολογία µε την οποία παρέχουµε τη δυνατότητα της τµηµα-
τικής υλοποίησης για τις κατεδαφίσεις των εγκαταστάσεων και
των κτηρίων που βρίσκονται εντός του µητροπολιτικού πάρκου
του Ελληνικού. Δηλαδή, θυµάστε τη φασαρία που είχαµε και εδώ
για τη δυνατότητα που δώσαµε να µπορεί η «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.» να
αναθέτει στον αγοραστή ή εγγυητή αυτού -εν προκειµένω, στην
εταιρεία «LAMDA»- να ξεκινήσει τις προπαρασκευαστικές εργα-
σίες κατεδάφισης των αυθαιρέτων κτισµάτων πριν από την ορι-
στική µεταβίβαση του ακινήτου από το ελληνικό δηµόσιο στον
επενδυτή. Γιατί γίνεται αυτό; Διότι η διαδικασία της ολοκληρώ-
σεως της µεταβίβασης γραφειοκρατικά είχε ακόµα πάρα πολύ
δρόµο, καθόσον, όπως ξέρετε, υπάρχει µια δικαστική διαµάχη
µεταξύ των δύο εταιρειών που διεκδικούν το καζίνο και χρειάζε-
ται να αποφανθεί η δικαιοσύνη για να βγει ο πλειοδότης, να απο-
φασίζει το Ελεγκτικό Συνέδριο να ολοκληρωθεί η διαδικασία του
διαγωνισµού για το καζίνο και µετά να γίνει η µεταβίβαση.

Για να µη χάσουµε χρόνο, λοιπόν, στην έναρξη του έργου,
αφού, ούτως ή άλλως, η έναρξη του έργου θα ξεκινούσε µε τις
κατεδαφίσεις των υφιστάµενων κτηρίων, τα οποία είναι πάρα
πολλά -αυτά που πρέπει να κατεδαφιστούν είναι εκατοντάδες
κτήρια- δίνουµε τη δυνατότητα στην «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.», µετά από
διαπιστωτική πράξη που εκδίδει ο Υπουργός Ανάπτυξης, που
ενέχει άδεια κατεδάφισης, να ξεκινήσουν εργασίες, να µπουν οι
µπουλντόζες και να αρχίσει η κατεδάφιση των υφιστάµενων κτη-
ρίων, πλην εκείνων φυσικά που έχουν χαρακτηριστεί διατηρητέα,
βάσει των όρων και των αδειών που έχουν εκδοθεί από το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος.

Βάσει αυτού, λοιπόν, µετά την ψήφιση αυτής της τροπολογίας
και την έκδοση της δικής µου υπουργικής αποφάσεως, ενδεχο-
µένως και µέχρι το τέλος αυτής της εβδοµάδος, θα µπορεί πρα-
κτικά η εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.» να κάνει την πρώτη σύµβαση
µε την εταιρεία «LAMDA» και να ξεκινήσουν οι περίφηµες
µπουλντόζες στο Ελληνικό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Υπάρχουν ερωτήµατα;
Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα αντιπαρέλθω τον πειρασµό να σχολιάσω

ότι είµαστε ήδη στον εντέκατο µήνα της Κυβέρνησης και έχετε
διαψευστεί πολλαπλώς και για τη βδοµάδα που θα λύνατε όλα
τα διοικητικά ζητήµατα του Ελληνικού, αλλά και για τις µπουλν-
τόζες που θα έµπαιναν µέχρι το τέλος του χρόνου. Αυτό είναι
γνωστό και στην ελληνική κοινωνία ότι ήταν απολύτως ψέµατα
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όλα όσα είχατε πει για το θέµα του Ελληνικού και η πραγµατικό-
τητα στη σηµερινή συνεδρίαση έρχεται να το επιβεβαιώσει.

Θέλω, όµως, να κάνω κάποιες ερωτήσεις για την τροπολογία.
Η τροπολογία αυτή, αν δεν κάνω λάθος, έρχεται να τροποποιήσει
τον πρόσφατο νόµο της Κυβέρνησής σας για τα υδατοδρόµια.
Άρα η πρώτη ερώτηση είναι: Παραδέχεστε, δηλαδή, µε αυτή την
τροπολογία ότι ήταν λανθασµένη η νοµοθετική ρύθµιση που φέ-
ρατε για τα υδατοδρόµια και έρχεστε τώρα να την τροποποι-
ήσετε; Διότι αυτό πρέπει να το ξέρει το Κοινοβούλιο, αν ήταν,
πράγµατι, λανθασµένη η προηγούµενη ρύθµιση, την οποία υπε-
ρασπιστήκατε και σας είχαµε επισηµάνει ότι υπάρχει σοβαρό
θέµα.

Το δεύτερο, που είναι ακόµη πιο σηµαντικό, κύριε Πρόεδρε και
θέλω να ρωτήσω, είναι το εξής: Ποιος θα αναλάβει το κόστος
των κατεδαφίσεων; Διότι αυτή τη στιγµή ήταν γνωστό ότι ο κύ-
ριος του έργου µετά τη µεταβίβαση των µετοχών θα κάλυπτε το
κόστος των κατεδαφίσεων και τώρα µπαίνει ένα ερώτηµα αν η
«ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.» θα αναλάβει το κόστος, αν το ελληνικό δηµό-
σιο θα έχει οποιοδήποτε κόστος, πώς θα γίνει η µεταφορά των
δαπανών και των πιστώσεων από οποιονδήποτε σε οποιονδή-
ποτε, πώς θα γίνει η ανάθεση του έργου αυτού.

Η τελευταία ερώτηση, η οποία ίσως δεν είναι τόσο τυπική,
αλλά είναι πολιτική, είναι η εξής: Πόσες τροπολογίες θα αναγ-
καστείτε τελικά να υποβάλετε για να κατεδαφίσετε κάποια κτή-
ρια; Λιγότερες ή περισσότερες από τα κτήρια τα οποία τελικά θα
κατεδαφίσετε και πόσα κτήρια θα κατεδαφίσετε; Αυτό είναι ένα
ερώτηµα το οποίο µας απασχολεί όλους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Δεν υπάρ-

χουν άλλα ερωτήµατα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να
απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα απαντήσετε,
κύριε Υπουργέ, απλώς ρωτώ αν υπάρχουν άλλοι Βουλευτές που
θέλουν να σας θέσουν ερωτήµατα, προκειµένου να απαντήσετε
συνολικά. Δεν υπάρχει άλλος.

Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να απαντήσετε, κύριε Υ-
πουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μάλιστα. Θα µπω στο εύκολο και µετά θα πά-
ω και λίγο στο πολιτικό.

Κύριε συνάδελφε, δόκιµη η ερώτησή σας. Προφανώς, δεν εί-
χατε τον χρόνο να διαβάσετε την τροπολογία. Παράγραφος 3β,
διαβάζω το κρίσιµο: «Μετά την υποβολή των προβλεπόµενων κα-
τωτέρω υπό 3γ δικαιολογητικών και διενεργείται από και µε δα-
πάνη του αγοραστή ή του εγγυητή αυτού, όπως αυτοί ορίζονται
στη σύµβαση αγοραπωλησίας µετοχών κ.λπ.. Άρα οι δαπάνες
της κατεδάφισης γίνονται από τον αγοραστή ή εγγυητή αυτού,
δηλαδή την εταιρεία «LAMDA». Δεν γίνεται από την εταιρεία «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.».

Μη χάσουµε χρόνο. Τα είπαµε την περασµένη φορά. Όλα τα
έξοδα κατεδάφισης τα αναλαµβάνει η εταιρεία «LAMDA». Είναι
η έναρξη του έργου του Ελληνικού. Ούτως ή άλλως, για να ξεκι-
νήσει αυτό το έργο, θα έπρεπε πρώτα να γκρεµιστούν τα κτήρια
που δεν χρειάζονται. Δεν υπήρχε άλλος τρόπος να γίνει το έργο.
Όποιον γραφειοκρατικό τρόπο και να βρίσκαµε, το πρώτο κοµ-
µάτι του έργου είναι η κατεδάφιση των αυθαιρέτων κτισµάτων.
Το έργο ξεκινάει, όσο και αν αυτό σας στενοχωρεί.

Επειδή, όµως, µε προκαλέσατε λίγο, θα σας πω ότι, όπως ξέ-
ρετε, υπάρχει ένα µηχάνηµα αναζήτησης σοφό. Λέγεται Google.
Έκανα µια απλή έρευνα και διαβάζω: Σπίρτζης για Ελληνικό: «Το
2018 θα έχει παραχωρηθεί στον επενδυτή». Το 2018. Ο κ. Σπίρ-
τζης ήταν ο υπεύθυνος Υπουργός της κυβερνήσεως Τσίπρα, συ-
νάδελφός σας στην ίδια κυβέρνηση, που δεσµεύτηκε στη Βουλή
των Ελλήνων ότι το 2018 θα γίνει η µεταβίβαση στον επενδυτή
και θα έχει ξεκινήσει το έργο. Αυτό το λέω, γιατί είχατε την εξυ-
πνάδα να µου πείτε περί µίας εβδοµάδας, κάτι που εγώ δεν έχω
πει ποτέ. Το µόνο που είχα πει είναι ότι θα γινόταν µέχρι το τέλος
του χρόνου ή το πολύ, αρχές του 2020. Πράγµατι, δεν πετύχαµε
το «αρχές του 2020», δηλαδή τον Ιανουάριο και θα ξεκινήσει το

έργο Ιούνιο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Οι κατεδαφίσεις δεν είναι το έργο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Φαντάζοµαι ότι ξέρετε ότι στο ενδιάµεσο…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Οι κατεδαφίσεις δεν είναι το έργο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, δεν κα-

ταγράφεται τίποτα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ξέρετε ότι στο ενδιάµεσο είχαµε µια δικα-
στική διαµάχη δύο µεγάλων εταιρειών και δεν φαντάζοµαι να ει-
σηγούσασταν στη Βουλή να αφήναµε κανέναν Παπαγγελόπουλο
να κάνει παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη, γιατί εµείς αυτά δεν θα
τα κάναµε, κύριε συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ο Σπίρτζης φταίει που δεν βά-
λατε τις µπουλντόζες;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Άρα, λοιπόν, πρώτον, ξέρετε ότι η δικαστική
διαµάχη των δύο εταιρειών ήταν αδύνατο να προβλεφθεί από την
ελληνική Κυβέρνηση. Άρα, λοιπόν, αυτό καθυστέρησε το έργο.

Φαντάζοµαι ότι θα έχει πάρει το αυτί σας κάτι για έναν COVID-
19 και το τι έγινε µεταξύ Φεβρουαρίου και εποµένων µηνών. Αν
το έχετε ακούσει!

Άρα, λοιπόν, για να αφήσουµε τώρα τα εύκολα και ειδικά από
εσάς, µε συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, που πολύ χαίροµαι που
σας βλέπω, διότι οφείλω να σας κάνω αυτό, δεν µπορώ να µη
σας κάνω το ερώτηµα. Ξέρετε, κύριε συνάδελφε, ήσασταν ένας
Υπουργός…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν θα το κά-
νετε, κύριε Υπουργέ, απαντήστε επί των ερωτηµάτων και µη θέ-
τετε ερωτήµατα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων):…που υπερασπιστήκατε για τις τσιµεντοβιο-
µηχανίες το εναλλακτικό καύσιµο, το RDF. Και ήρθαµε όλοι και
σας είπαµε: «µπράβο» τότε «που παίρνετε µία τόσο γενναία θέ-
ση» και ως Βουλευτής κάνετε ερώτηση εναντίον αυτών που κά-
νατε ως Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε Υ-
πουργέ. Σας παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ε, κύριε συνάδελφε, όταν είσαι ο Φάµελλος
και έχεις γίνει τόσο διεθνώς ρεζίλι, προσέχεις πώς µιλάς στον
Γεωργιάδη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, συνεχίζου-

µε από τον κατάλογο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι προσωπικό, κύριε

Φάµελλε; Σε τι σας έθιξε; Διαστρέβλωσε κάτι από αυτά που εί-
πατε; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε τώρα. Δια-

στρέβλωσε κάτι από αυτά που είπατε; Απαντήστε µου. Διαστρέ-
βλωσε κάτι; Σε τί συνίσταται το προσωπικό; 

Ορίστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο κ. Γεωργιάδης, λοιπόν, χρησιµο-

ποίησε υποτιµητική έκφραση για το πρόσωπό µου στην απάν-
τησή του, γιατί δεν µπόρεσε να απαντήσει στην ερώτησή µου.
Και πήγε σε ένα άλλο θέµα. Και µάλιστα, ανέφερε τη λέξη «ρε-
ζίλι», αν δεν κάνω λάθος και είναι στα Πρακτικά.

Εάν, λοιπόν, δεν την αποσύρει, γιατί αυτό είναι το θέµα επί του
προσωπικού, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να διατυπώσω ακριβώς
ποιο είναι το θέµα και εάν µπορεί να απαντήσει, γιατί τότε θα
γίνει κάποιος άλλος ρεζίλι σε αυτή την Αίθουσα.

Και επειδή πρέπει να είµαστε απολύτως συγκεκριµένοι, γιατί
αυτή η λέξη είναι στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε, θα πω το εξής:
«Κύριε Γεωργιάδη, εµείς είχαµε και το επίπεδο, αλλά και τη
γνώση και την πολιτική επάρκεια να κάνουµε µία συµφωνία ως
Υπουργείο Περιβάλλοντος µε την Ένωση Τσιµεντοβιοµηχανιών
για ένα άλλο θέµα, που δεν αφορά τη συζήτηση. Η Κυβέρνησή
σας, όµως, και στην περίπτωση του «ΤΙΤΑΝΑ» στη Θεσσαλονίκη
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δεν εφαρµόζει αυτή τη συµφωνία και φέρνει τροποποίηση περι-
βαλλοντικών όρων εντός της πανδηµίας, χωρίς να ενηµερώσει
για τα αποτελέσµατα της λειτουργίας του εργοστασίου µέχρι
τώρα, όπως λέει η εθελοντική συµφωνία, την οποία καταπατάτε.

Και αυτό το έχουµε κάνει και γραπτή ερώτηση, κύριε Πρόεδρε,
γιατί εµείς δεν γινόµαστε εύκολα ρεζίλι, όπως συνηθίζει ο κ. Γε-
ωργιάδης και στη Βουλή και στις κάµερες. 

Αλλά σας ρώτησα κάτι, κύριε Γεωργιάδη. Παραδέχεστε ότι
ήταν λάθος το άρθρο για τις κατεδαφίσεις του Ελληνικού στον
νόµο περί υδατοδροµίων και τώρα το τροποποιείτε; Δηλαδή, ψη-
φίζετε και ξεψηφίζετε; Αυτό πρέπει να το ξέρει η ελληνική Βουλή,
γιατί το κάνει η Νέα Δηµοκρατία κατά κόρον. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, να είναι

αυτή η τελευταία παρέµβαση, κύριε Φάµελλε και κύριε Υπουργέ. 
Θερµή παράκληση, µην προβαίνετε σε χαρακτηρισµούς. Και

νοµίζω ότι και αυτή που εκφράσατε προηγουµένως, θα πρέπει,
νοµίζω, να διαγραφεί από τα Πρακτικά. Και θεωρώ, νοµίζω, ότι
εσείς ο ίδιος θα πρέπει να το ζητήσετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μπορεί κάλλιστα ο ελληνικός λαός που πα-
ρακολουθεί τη συζήτηση να καταλάβει εάν έχω δίκιο ή άδικο στο
ότι ένας Υπουργός έρχεται στη Βουλή, εξηγεί για ένα εναλλα-
κτικό καύσιµο από µία τσιµεντοβιοµηχανία στον Βόλο, είναι απο-
λύτως φιλική για το περιβάλλον και δεν έχει κανέναν κίνδυνο για
τη δηµόσια υγεία και εκδίδει προς τούτο και σχετική υπουργική
απόφαση, γιατί λίγους µήνες µετά ως Βουλευτής υπογράφει
ερώτηση, για το ίδιο εναλλακτικό καύσιµο, ότι βλάπτει την υγεία
των πολιτών στη Θεσσαλονίκη. Εκτός εάν είναι άλλα το πνευµό-
νια των πολιτών στον Βόλο και άλλα τα πνευµόνια των πολιτών
στη Θεσσαλονίκη! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, δεν µιλάµε
τώρα, κύριε Υπουργέ, για το RDF, ούτε η τροπολογία εµπεριέχει
κάτι σχετικό µε το RDF, την καύση του. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ε, ναι, κύριε Πρόεδρε, εγώ, επειδή έχει το
θράσος να µου πει εάν ήταν σωστός ο νόµος των υδατοδροµίων,
όταν είσαι Υπουργός που σε διάστηµα έξι µηνών έχεις κάνει τέ-
τοια θεαµατική στροφή για λίγα ψηφαλάκια στη Θεσσαλονίκη,
ναι, κύριε Φάµελλε, είστε κοινώς ρεζίλι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Πάµε τώρα στο δεύτερο.
Ήταν άριστος ο νόµος και άριστος και ο νόµος τώρα, γιατί;

Γιατί άλλαξαν οι συνθήκες. Θα σας το πω τώρα και στα λατινικά,
που είναι και επίκαιρα λόγω του νοµοσχεδίου µας. Pacta sunt ser-
vanda, rebus sic stantibus. Δεν θα το κάνω µετάφραση. Να πάτε
να µάθετε λατινικά!

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Μπούµπας Κωνσταντίνος από την Ελληνική Λύση. Μετά
ακολουθεί ο κ. Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία και στη συνέχεια
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Βι-
λιάρδος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν έχετε τον λόγο,

κύριε Φάµελλε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο κύριος Υπουργός είναι τόσο γνώ-

στης που…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φάµελλε, δεν

καταγράφετε τίποτα από αυτά που είπατε. 
Έχω δώσει τον λόγο σε συνάδελφό µας, κύριε Φάµελλε. 
Οπότε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Ακούω για υλικά κατεδάφισης από τον κ. Φάµελλο και τον κ.

Γεωργιάδη και ελπίζω η παιδεία να µην έχει υλικά κατεδάφισης,
γιατί την παιδεία δεν θέλουµε να την κατεδαφίσουµε!

Και µιας και είπε για λατινικά ο κ. Γεωργιάδης, εγώ θα πάω σε

αρχαία ελληνικά «πάσα τε επιστήµη χωριζοµένη δικαιοσύνης και
της άλλης αρετής πανουργία, ου σοφία φαίνεται». Νοµίζω ότι ο
Πλάτωνας τα περικλείει όλα. Άλλο η παιδεία και άλλο η εκπαί-
δευση. Δεν έχει καµµία σχέση ο όρος παιδεία µε τον όρο εκπαί-
δευση. 

Αποφεύγω τα κείµενα, γιατί αν έχω κείµενα, δεν µπορώ να µι-
λήσω. Έχω αυτό το ελάττωµα εγώ. Αλλά πρέπει να πάµε σε κά-
ποια άρθρα:

Κατ’ αρχάς η παιδεία είναι ένας όρος, γι’ αυτό έχουµε πολλούς
απαίδευτους σήµερα, ανεξαρτήτως ηλικίας, που δεν διδάσκεται
σε κανένα βιβλίο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και το ξέρετε. Η
παιδεία γαλουχείται µέσα από το περιβάλλον το οποίο ζούµε για
να γίνουµε καλύτεροι, για να µπορούν να πουν τα παιδιά µας το
«άµµες δε γ’ εσσόµεθα πολλώ κάρρονες», για να χτίσουν ένα κα-
λύτερο µέλλον.

Η αγωγή που διδάσκεται από την αρχαία Ελλάδα, η εκπαί-
δευση είναι από το επίσταµαι. Το ξέρετε πως πρέπει να δώσουµε
βάρος, γιατί κανονικά θα έπρεπε να λέγεται Υπουργείο Εκπαί-
δευσης, δεν µπορεί να λέγεται Υπουργείο Παιδείας.

Ξέρετε, µιας και ζούµε αυτές τις µέρες και µιλάµε για τον ιό
και µιας και βλέπω και γιατρούς εδώ, είναι ο κ. Μπλούχος, είναι
ο κ. Βαρτζόπουλος, ο ιός έχει ένα καψίδιο και µέσα εκεί τα οκτώ
στοιχεία του νουκλεϊκού οξέος, που είναι το γενετικό του υλικό,
περιβάλλεται από ένα λίπωµα. Τώρα, αυτή την εποχή το λίπωµα
αδυνατεί, γι’ αυτό ο ιός δεν µεταδίδεται. Έτσι είναι και η παιδεία.
Εάν δεν έχει λίπωµα, δεν µπορεί να ορθοποδήσει. Πρέπει να έχει
αποθέµατα ενέργειας, δυνάµεως και σοφίας. Η σοφία, όµως,
είναι ένα αποστάλαγµα, είναι γνωστό τοις πάσι, από την αρετή
και την παιδεία αν η σοφία δεν έχει ανθρωποκεντρικό χαρα-
κτήρα, είναι πανουργία, γι’ αυτό έχουµε απαίδευτους σήµερα
που δεν µπορούν να µεταλαµπαδεύσουν αυτό που λέµε αγωγή. 

Και θέλω κυρίως να πω, απευθυνόµενος στην Αριστερά, να µη
µας προβληµατίζει η αγωγή και η διαγωγή. Απλά εκεί πρέπει,
κύριε Βούτση -γιατί το λέτε- να δούµε µε ποια κριτήρια θα πλά-
σουµε χαρακτήρες. Δεν µπορούµε a priori να χρησιµοποιούµε
τώρα και λατινικούς τίτλους, να τα ισοπεδώνουµε όλα. 

Όµως, επειδή επικαλείστε αυτό που έφερε ο Ευάγγελος Πα-
πανούτσος το 1931 -το έλεγα πριν στο κυλικείο- όταν συνάντησε
έναν Υπουργό της τότε κυβέρνησης του Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή και αυξήθηκαν στη φιλοσοφική τα δίδακτρα, ο Σαράντος
Καργάκος, ο γνωστός συγγραφέας, το 1957 µετά τις µεταρρυθ-
µίσεις Παπανούτσου, όπου και ο αείµνηστος Γεώργιος Ράλλης
πήρε τη δηµοτική τότε και την έβαλε στα δηµοτικά µε βάση τις
µεταρρυθµίσεις Παπανούτσου. Είχε πει ο Καργάκος σε έναν Υ-
πουργό τότε: «Να καταραστώ…» λέει, «…την ώρα που γεννήθηκα
φτωχός, διότι αυξήθηκαν τα δίδακτρα». Και η απάντηση του
Υπουργού ξέρετε ποια ήταν; «Να καταριέσαι την ώρα που δεν
γεννήθηκες πλούσιος». 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Πού µαρτυρείται αυτό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Αντιλαµβάνεσθε ότι δεν θέ-

λουµε µια παιδεία δύο και τριών ταχυτήτων. Το είπα και χθες. Το
πειραµατικό σχολείο είναι αγκυλωµένο, δύσκαµπτο. Το πειραµα-
τιζόµενο µε τη µετοχή της προσπάθειας και τον αποπειρατικό
ενεστώτα µπορεί να φέρει πραγµατικά αποτελέσµατα. 

Ακούστε, για να µιλάµε µε παραδείγµατα, θα µπορούσα να
πάω στα άρθρα. Όταν µιλάτε, κυρία Υπουργέ, για δεξιότητες, να
πείτε στα παιδιά σας για την οικολογική ευαισθησία, ότι η δική
µας γενιά κατέστρεψε το περιβάλλον στο βωµό του κέρδους -
βλέπε Σκουριές και όλη την ερηµοποίηση. 

Όταν θα τους µιλήσετε για οδική συµπεριφορά, θα πείτε ότι
λόγω του ότι δεν ήταν στελεχωµένες οι υπηρεσίες του κράτους
-περιµένω από τη Νέα Δηµοκρατία- δίνουµε διπλώµατα χωρίς
εξετάσεις στους ηλικιωµένους για να µεταφέρουν τα εγγόνια
τους. Ή τα αυτοκίνητα αυτή τη στιγµή δεν µπορούν να αντικα-
τασταθούν, είναι ρυπογόνα, γιατί δεν δίνουµε τα εχέγγυα λόγω
των πολλών φόρων. 

Όταν θα τους µιλήσουµε για εθελοντισµό, θα τους πούµε δυ-
στυχώς ότι σε αυτή την κοινωνία που βιώνουµε δεν επιβραβεύε-
ται ο εθελοντισµός. 

Όταν θα τους µιλήσουµε για την επιχειρηµατικότητα, θα τους
πούµε ότι αυτή η πολιτεία µε τον νόµο της περαίωσης «δώσε
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τόσα και καθάρισες», δεν µιλάει για ένα δίκαιο φορολογικό σύ-
στηµα.

Άρα, λοιπόν, στα παιδιά θα πρέπει πούµε τα κακώς κείµενα. 
Και όταν θα µιλήσουµε για σεξουαλική διαπαιδαγώγηση, που

εµείς ως Ελληνική Λύση διαφωνούµε ως προς το ηλικιακό, θα
τους µιλήσουµε και για την εµπορευµατοποίηση του ανθρωπίνου
σώµατος στις µέρες µας ή το εµπόριο οργάνων και γενικότερα
της σεξουαλικής εκµετάλλευσης. 

Είναι πολλά αυτά που πρέπει να συζητήσουµε στην παιδεία,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά δεν µπορεί η εκάστοτε κυ-
βέρνηση να προγραµµατίζει για την παιδεία. Πρέπει να υπάρχει
σύνθεση απόψεων, οµαδικό πνεύµα, συνέργεια και να βγαίνει
πραγµατικά µια σοφία στο διάβα του χρόνου.

Σε ό,τι αφορά το ποια µπορεί να είναι η ερωµένη των Ελλήνων,
η ερωµένη των Ελλήνων είναι µία και είναι η γλώσσα, διότι η
γλώσσα είναι αυτή που µας κράτησε ως έθνος, που µας κράτησε
ως Έλληνες, το «τυγχάνω», το «οράω», το «οφθήσοµαι», το «κο-
χλιάρι» που το µάθαµε από τη γιαγιά. Άρα δεν µας κράτησε ο
Παρθενώνας, αλλά µας κράτησε η γλώσσα. Γι’ αυτό κι εµείς λέµε
ότι επενδύουµε στην ελληνική γλώσσα, επενδύουµε στην αρχαία
ελληνική γλώσσα, διότι δεν είναι άγνωστη γλώσσα. Λίγα χρόνια
µάς χωρίζουν από τους προγόνους µας για να βρούµε επιτέλους
τον βηµατισµό µας, να βρούµε τη ρότα µας ως λαός. 

Σε ό,τι αφορά τα αγγλικά, µπορούµε να το συζητήσουµε, αλλά
µε µια ειδική εκπαίδευση. Σε ό,τι αφορά την αξιολόγηση, δεν
µπορούµε να έχουµε µια αξιολόγηση «Γιάννης πίνει, Γιάννης κερ-
νάει». Δεν µπορείς να ξεκινάς για αλλαγές στην εκπαίδευση, στο
«επίσταµαι» -αφήνω τον όρο «παιδεία», είναι τελείως διαφορετι-
κές έννοιες- χωρίς να αλλάζεις τα εργαλεία, δηλαδή τα βιβλία,
χωρίς να τα κάνεις πιο κατανοητά, πιο αληθινά, πιο ευανάγνω-
στα. 

Δεν µπορείς σήµερα να µιλάς για τον όρο «δάσκαλος» και να
µην αναβαθµίζεις τη φιλοσοφική, τη µαθηµατική και κυρίως τον
ακρογωνιαίο λίθο που είναι οι παιδαγωγικές σχολές. Ο δάσκαλος
πρέπει να έχει πειθώ, πρέπει να έχει µεταδοτικότητα, πρέπει να
γνωρίζει καλά το σώµα του και τη γλώσσα του σώµατος και να
ξέρει ορθοφωνία για να τον καταλαβαίνουν τα παιδιά. Άρα, ανα-
βαθµίζεις livello -να βάλω λατινικό όρο µιας και µίλησε ο κ. Γε-
ωργιάδης πιο πριν για λατινικά- ανεβάζεις το επίπεδο. 

Δεν µπορείς, λοιπόν, σήµερα να µιλάς για τον θεσµό των ανα-
πληρωτών και να τους τιµωρείς ότι αν δεν αποδεχθούν τη θέση
τους, θα πηγαίνουν σε νησιά που το ενοίκιο είναι 500 ευρώ και
θα αναγκάζονται να φύγουν και να τους τιµωρείς αντί να τους δί-
νεις τα εχέγγυα για να µείνουν σε µια αποµακρυσµένη ή σε µια
τουριστική περιοχή που είναι πανάκριβη. 

Δεν µπορείς, λοιπόν, να µιλάς για εκπαίδευση αν δεν δώσεις
αυτές τις σωστές βάσεις στον δάσκαλο, στον καθηγητή και στο
παιδί για να αγαπήσει το σχολείο.

Μιλάµε, λοιπόν, για τη γλώσσα. Δώστε µια βαρύτητα στην
ερωµένη των Ελλήνων που είναι η γλώσσα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πάµε λίγο στο θέµα των πανεπιστηµίων. Θέλετε να κάνετε ξε-
νόγλωσσα τµήµατα -θα µπορούσα να µιλάω πολλή ώρα, τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε- και δεν έχουµε δηµιουργήσει όλα αυτά τα
χρόνια στατιστικά στοιχεία για να δούµε πόσοι αλλοδαποί έρχον-
ται στην Ελλάδα, από ποιες χώρες έρχονται, ποιες είναι οι σχο-
λές της αρεσκείας τους για να µπορούµε να κάνουµε ένα πλάνο. 

Μιλάµε, λοιπόν, για ξενόγλωσσα τµήµατα ενώ καµµία κυβέρ-
νηση στο διάβα του χρόνου δεν έχει κάνει στατιστικά στοιχεία;
Ρωτούσα τον κ. Λοβέρδο σε κάποια συζήτηση. Δεν υπάρχουν
στοιχεία. Το αντιλαµβάνεστε; Θέλουµε να επενδύσουµε στα ξε-
νόγλωσσα τµήµατα, αλλά δεν ξέρουµε από ποιες χώρες θα έλ-
θουν οι αλλοδαποί και σε ποιες θα επενδύσουµε.

Κλείνοντας, θα πω ότι στην παιδεία δεν υπάρχει φάρµακο.
Φάρµακο υπάρχει µόνο στα µικρόβια, στα παράσιτα, όχι όµως
στους ιούς. Η παιδεία πολλές φορές είναι ένας ιός, αλλά υπάρ-
χουν και οι καλοί ιοί. Από τους πέντε χιλιάδες ιούς, το 10% είναι
επικίνδυνοι. Άρα, λοιπόν, επενδύουµε σ’ έναν καλό ιό και όχι σ’
έναν ρετροϊό, αλλά προστατεύουµε το γενετικό του υλικό. Να ξέ-
ρετε, όµως, ότι όπως στους ιούς δεν υπάρχει φάρµακο παρά
µόνο εµβόλιο, ζητάµε το εµβόλιο για να δηµιουργήσει αντιγόνα-
αντισώµατα, για να µην έχουµε ένα απλό κύτταρο-ξενιστή -για
να χρησιµοποιήσω και την ορολογία της εποχής- για να έχουµε
µια παιδεία.

Ανοίξτε τα πανεπιστήµια. Είναι περίεργο που δεν λειτουργούν
τα πανεπιστήµια, ενώ όλες οι άλλες βαθµίδες λειτουργούν. Αν
πάµε σε εξετάσεις µε τηλεδιάσκεψη, το σύστηµα είναι διαβλητό.
Ή θα υπάρχει υποβολέας δίπλα ή αν ο φοιτητής δεν γνωρίζει τα
θέµατα, θα πει ότι έπεσε το σύστηµα. Ανοίξτε τα πανεπιστήµια
τώρα. Πονάει ο Έλληνας βιοπαλαιστής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για κάποιες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα τονίσω ιδιαιτέρως µία νοµοτεχνική βελτίωση. Προβλέ-
πουµε τη ρύθµιση που είχαµε υιοθετήσει αναφορικά µε τα σχο-
λικά κυλικεία και τη δυνατότητα για παράταση των συµβάσεων
µίσθωσης. Προβλέπουµε αντιστοίχως ρύθµιση και για τα κυλικεία
εντός των χώρων των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Θέλω
να πιστεύω ότι θα τύχει συνολικής υποστήριξης η ρύθµιση αυτή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, αξιότι-
µες και αξιότιµοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι συζητούµε σή-
µερα ένα σχέδιο νόµου εξαιρετικά σηµαντικό που αφορά το
εκπαιδευτικό µας σύστηµα, που αφορά το σχολειό, που αφορά
τον χώρο που διαµορφώνεται η προσωπικότητα, σφυρηλατούν-
ται χαρακτήρες και κυρίως δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις της
επόµενης γενιάς, της νέας γενιάς, του µέλλοντος της χώρας µας. 

Ευχής έργο θα ήταν εάν µπορούσαµε να έχουµε µια σύµπνοια
απόψεων αναφορικά µε το εκπαιδευτικό σύστηµα που θέλουµε
στη χώρα µας, αναφορικά µε την παιδεία που θέλουµε στη χώρα
µας. Όµως, διαφορετικές πολιτικές εκτιµήσεις, διαφορετικές
προσεγγίσεις βρίσκουν πρόσφορο έδαφος, ώστε να δηµιουργη-
θούν και διαφορετικές αντιλήψεις. Δεν θα έπρεπε, όµως, σε καµ-
µία περίπτωση όλη αυτή η διαδικασία να υποκύπτει σε µικροπο-
λιτικές και µικροκοµµατικές διαδικασίες. 

Το κυρίαρχο ερώτηµα είναι αν είµαστε ικανοποιηµένοι από το
εκπαιδευτικό σύστηµα που έχουµε στη χώρα µας, αν επιδέχεται
βελτιώσεων και ποιες είναι αυτές οι βελτιώσεις που πρέπει να
επιφέρουµε στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα για να είναι επαρκές,
να είναι αξιοπρεπές και κυρίως να προσφέρει τα καλύτερα δυ-
νατά εχέγγυα στην επόµενη γενιά. 

Εδώ, πραγµατικά, το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται να δώσει
µια νέα πνοή χτίζοντας το σχολείο του αύριο, το σχολείο του µέλ-
λοντος για την Ελλάδα, ένα σχολείο που θα ξεφύγει από τον ατο-
µικισµό, γιατί είναι αλήθεια ότι το εκπαιδευτικό µας σύστηµα
βασίζεται στην ατοµική επίδοση, στην ατοµική προσπάθεια, στην
ατοµική µελέτη και αξιολογείται κυρίως η ατοµική επίδοση. 

Είναι λίγες οι διαδικασίες που καλλιεργείται και σφυρηλατείται
η συλλογική προσπάθεια, η συλλογική διαδικασία, η συλλογική
δουλειά. Θέλουµε ένα σχολείο, µια εκπαιδευτική διαδικασία που
θα τονίζει και θα προάγει την οµαδικότητα, τη συνεργασία και τη
συνέργεια, ένα σχολείο που θα παρέχει όχι στείρα γνώση, αλλά
δεξιότητες και κυρίως εφόδια χρήσιµα για τη ζωή της επόµενης
γενιάς, ένα σχολείο που θα διαπλάθει χαρακτήρες, που θα δια-
πλάθει υπεύθυνους και χρηστούς πολίτες, που θα δίνει εφόδια
στους αυριανούς µας πολίτες και κυρίως εφόδια που έχουν να
κάνουν µε µια σειρά από δράσεις και εκφάνσεις της ζωής µας
όπως είναι ο εθελοντισµός, όπως είναι η πρόληψη από εξαρτή-
σεις που είναι µια µάστιγα για τη νέα γενιά, όπως είναι η ανοχή
και η αποδοχή της διαφορετικότητας, η οδική ασφάλεια, δεδο-
µένου ότι στη χώρα µας έχουµε µια σειρά από ατυχήµατα και δυ-
στυχήµατα που οφείλονται κυρίως στην έλλειψη οδικής συµπε-
ριφοράς και οδικής παιδείας, ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε
την τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση που βρίσκεται προ των
πυλών και επί της ουσίας έχει κυριεύσει και την κοινωνία µας
µέσα από ζητήµατα ροµποτικής επιχειρηµατικότητας, αλλά και
ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε το περιβάλλον, αλλά και µε
την προστασία µας από θέµατα πολιτικής προστασίας που πρέ-
πει η νέα γενιά να µάθει πώς να αντιµετωπίζει αυτού του είδους
τα ζητήµατα όχι µόνο στην αντισεισµική προστασία, αλλά και σε
ζητήµατα πληµµυρών και σε ζητήµατα καύσωνα, χρήσιµα στοι-
χεία, χρήσιµα εφόδια για τη ζωή µας. 

Το σχολείο θα πρέπει να προστατεύει τον µαθητή από εκεί-
νους που πολλές φορές λειτουργούν σε βάρος του. Έχουµε
πάρα πολλά ζητήµατα µπούλινγκ που απασχολούν το σύγχρονο
σχολείο, έχουµε την ενδοσχολική βία, που πραγµατικά κάνουν
για µερικούς µαθητές αφόρητο το περιβάλλον µέσα στο σχολείο
και εκεί επιβάλλεται, πραγµατικά, να κάνουµε το σχολείο µια
ζεστή φωλιά για όλους, για όλα τα παιδιά, για όλους τους µαθη-
τές. Κυρίως, όµως, το σχολείο θα πρέπει να προετοιµάζει πολίτες
µε αυτοπεποίθηση, µε υπευθυνότητα, µε συνεργασία.

Θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο έννοιες που έχουν και κακο-
ποιηθεί και δαιµονοποιηθεί υπέρ το δέον και αναφέροµαι στην
αξιολόγηση και στην αριστεία. Από την εποχή που συνδικαλιζό-
µουν στον χώρο της ΕΛΜΕ άκουγα ότι η αξιολόγηση είναι ζητού-
µενο για όλους. Το ήθελαν και οι καθηγητές, το ήθελαν και οι
µαθητές αλλά µε προσχηµατικά διλήµµατα το αποφεύγαµε
πάντα. Και είναι αλήθεια πως ο επαρκής καθηγητής, ο επαρκής
δάσκαλος, ο επαρκής εκπαιδευτικός χώρος δεν έχει κανένα πρό-

βληµα από την αξιολόγηση είτε αυτή είναι εσωτερική είτε εξω-
τερική. Διότι η αυτοαξιολόγηση είναι ένα ζητούµενο, αλλά συνή-
θως αυτή η αυτοαξιολόγηση περιορίζεται στην αυτοκριτική του
καθενός και της καθεµιάς. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Πρέπει, λοιπόν, να έχουµε αυτή την τρισδιάστατη αξιολόγηση
που θα ξεκινά από τον προγραµµατισµό, που επιβάλλεται να κα-
τατίθεται και να δούµε κατά πόσο υλοποιείται και τηρείται στο
διάβα της εκπαιδευτικής διαδικασίας, την αυτοαξιολόγηση στο
πώς ο καθένας και η καθεµία από τους παράγοντες της εκπαι-
δευτικής διαδικασίας αυτοαξιολογεί τον εαυτό του και αυτοβελ-
τιώνεται. Απαραίτητη προϋπόθεση, όµως, είναι κι η εξωτερική
αξιολόγηση όπου µε αντικειµενικά κριτήρια, µε κριτήρια που
πραγµατικά θα έχουν να κάνουν µε την επίδοση, µε την προσπά-
θεια, µε το µεράκι, µε τη διάθεση που έχει ο εκπαιδευτικός κι όλοι
οι παράγοντες της εκπαιδευτικής διαδικασίας να προάγουν
πραγµατικά όλη αυτή τη διαδικασία.

Θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο-τρία ζητήµατα που τα θεωρώ
πολύ σηµαντικά, κυρία Υπουργέ. Το ένα έχει να κάνει µε τους
αναπληρωτές. Και, πραγµατικά, ορθώς εισάγεται και το πλεονέ-
κτηµα των επιπλέον µοριοδοτήσεων γι’ αυτούς που πηγαίνουν
στις δυσπρόσιτες περιοχές, όπως επίσης και το πέναλτι γι’ αυ-
τούς που δεν πηγαίνουν. Γιατί -το ζήσαµε- σε ορεινές και δυ-
σπρόσιτες περιοχές το σχολείο κατά τη φετινή περίοδο ξεκίνησε
µετά από τρεις µήνες, µετά από τέσσερις µήνες. Γιατί οι εκπαι-
δευτικοί µε προσχηµατικές δικαιολογίες δεν πήγαιναν στο σχο-
λείο στο οποίο είχαν επιλεγεί και επί της ουσίας δεν είχαν και
καµµία κύρωση. 

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Τα παιδιά των ορεινών, των µειονε-
κτικών, των φτωχών περιοχών να στερούνται της εκπαιδευτικής
διαδικασίας για ένα µεγάλο διάστηµα. 

Ένα επιπρόσθετο στοιχείο είναι το ζήτηµα της µεταφοράς των
µαθητών σε ορεινές και δυσπρόσιτες περιοχές -αναφέροµαι ξα-
νά- όπου δεν υπάρχει δηµόσια συγκοινωνία ή πολλές φορές δεν
υπάρχει και δηµόσιο µέσο µεταφοράς όπως είναι το ταξί. Εκεί
θεωρώ ότι θα πρέπει να δίνουµε τη δυνατότητα και σε πολίτες,
εφόσον δεν υπάρχει δηµόσια συγκοινωνία εφόσον δεν υπάρχει
δηµόσιο µέσο µαζικής µεταφοράς, να µπορέσουν να µεταφέ-
ρουν τα παιδιά για να µη χάνονται µαθήµατα. 

Τα ξενόγλωσσα τµήµατα των πανεπιστηµίων σίγουρα κινούν-
ται προς τη σωστή κατεύθυνση. Δεν είναι δυνατόν η χώρα του
πολιτισµού, η χώρα της εκπαίδευσης, η χώρα των µεγάλων µορ-
φών του πνεύµατος του Πλάτωνα, του Αριστοτέλη, να µην µπορεί
να µεταδώσει και σήµερα τα φώτα της σε όλο τον κόσµο. Κι έτσι
θα δώσουµε τη δυνατότητα σε φοιτητές απ’ όλη την υφήλιο και
όχι µόνο από τη Μεσόγειο -θα έλεγα- να έρθουν να απολαύσουν
τον ελληνικό πολιτισµό, την επάρκεια των ελληνικών πανεπιστη-
µίων και να συνεισφέρουν και στην εξωστρέφεια των πανεπιστη-
µίων αλλά κυρίως να συνεισφέρουν και στην οικονοµία της
χώρας µας. 

Αν θα µπορούσα να χαρακτηρίσω σε κάτι το νοµοσχέδιό σας,
κυρία Υπουργέ, είναι ότι διέπεται από απόλυτη συνέπεια προ-
εκλογικών λόγων, προεκλογικών εξαγγελιών και µετεκλογικής
πολιτικής πρακτικής. Και αυτό σας τιµά και πραγµατικά τιµά και
την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Τελειώνοντας θα ήθελα κι εγώ µε τη σειρά µου να ευχηθώ
καλή επιτυχία στα παιδιά που ξεκινάνε σύντοµα τις πανελλήνιες
εξετάσεις, λέγοντάς τους πως είναι µεν µια δοκιµασία αλλά δεν
είναι το παν στη ζωή. 

Να είστε καλά, σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Καλή επιτυχία στα
παιδιά, και στους γονείς καλή υποµονή! 

Σας καλώ όλες και όλους να υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο,
γιατί πραγµατικά στοχεύει σε ένα σχολείο του µέλλοντος, σε ένα
σχολείο δηµιουργικό, σε ένα σχολείο που θα βγάλει χρήσιµους
και χρηστούς πολίτες για τη χώρα µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα έρθει τώρα στο
Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Αλέξης Τσίπρας. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μιας και καλούµαι να µιλήσω σε ένα Βήµα φρεσκοψεκασµένο

µε αντισηπτικό, να πω ότι πριν από λίγο, πριν έρθω στην Αίθουσα,
µε ενηµέρωσαν συνεργάτες µου ότι είχαµε ένα ανησυχητικό
κρούσµα σε δηµοτικό σχολείο στην Ξάνθη. Ένας εκπαιδευτικός,
µάλλον καθηγητής αγγλικών, που διδάσκει σε τέσσερα διαφορε-
τικά σχολεία στην περιοχή, σύµφωνα µε πληροφορίες βρέθηκε
θετικός στον κορωνοϊό έπειτα από τεστ που έκανε σε ιδιωτικό
εργαστήριο της Ξάνθης την Τρίτη το απόγευµα. Κλείνουν για
δέκα µέρες πέντε δηµοτικά σχολεία και µπαίνουν σε καραντίνα
ογδόντα εκπαιδευτικοί. 

Δεν το λέω αυτό µε καµµία πρόθεση να κουνήσω το δάχτυλο
ή µε χαιρεκακία και να πω ότι εµείς τα λέγαµε. Εδώ αντιµετωπί-
ζουµε από κοινού, πράγµατι, µια υπόθεση πρωτόγνωρη και δύ-
σκολη. Και συµµερίζοµαι πολλές από τις απόψεις που κατατέθη-
καν -θα τα πω και στην οµιλία µου- σε σχέση µε τη σηµασία και
την αξία της διά ζώσης εκπαιδευτικής διαδικασίας και της κοινω-
νικοποίησης των παιδιών και της καταπολέµησης των ανισοτήτων
στη µαθησιακή διαδικασία.

Ωστόσο, κυρία Υπουργέ, µιας και είστε στην Αίθουσα, δεν
µπορώ να µην τονίσω εκ νέου τη δική µας αίσθηση -την καταθέ-
σαµε έγκαιρα- ότι ιδίως για τα δηµοτικά σχολεία, που ουσιαστικά
άνοιξαν για δέκα µέρες µαθησιακής διαδικασίας, αυτό ήταν και
παραµένει ένα αχρείαστο ρίσκο. Αυτή η βιασύνη για την επι-
στροφή σε µία επίπλαστη κανονικότητα -δεν είναι κανονικότητα
αυτό που ζούµε, είναι µια νέα πραγµατικότητα µε την οποία όλοι
πρέπει να συµβιώσουµε- ελπίζω να έχετε συνειδητοποιήσει ότι
σας οδήγησε σε ένα αχρείαστο ρίσκο, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά
τα δηµοτικά σχολεία, όπου δεν µπορεί να πει κανείς ότι οι δέκα
µέρες µαθηµάτων θα αντιµετώπιζαν το πραγµατικό πρόβληµα
της αλλαγής του τρόπου διδασκαλίας από τον Μάρτιο µήνα έως
σήµερα. Ας ευχηθώ κι εγώ και όλοι µας βεβαίως αυτό να είναι
ένα µεµονωµένο περιστατικό και να µην έχουµε συνέχεια και σε
άλλα τέτοια περιστατικά. 

Έρχοµαι τώρα στη βασική µου τοποθέτηση και θα µου επιτρέ-
ψετε πριν µιλήσω για το νοµοσχέδιο να πω κάτι. Άκουσα τον
Πρωθυπουργό σήµερα. Δεν είναι ότι σνοµπάρω τις κοινοβουλευ-
τικές διαδικασίες. Ο τελευταίος είµαι που θα το έκανε αυτό. Συ-
νήθως κυνηγώ τις διαδικασίες αυτές και την κατ’ ιδίαν αντιπαρά-
θεση µε τον κ. Μητσοτάκη. Θα έχω την ευκαιρία να το κάνω αυτό
άλλωστε µεθαύριο στην επίκαιρη ερώτηση που έχω καταθέσει.
Είχα µια προγραµµατισµένη ανειληµµένη υποχρέωση και γι’ αυτό
δεν ήµουν εδώ. 

Ξεκίνησε την οµιλία του όµως και ο κ. Μητσοτάκης -και εγώ
θέλω να πω δυο λόγια- για τη συµφωνία οριοθέτησης της απο-
κλειστικής οικονοµικής ζώνης µε την Ιταλία που υπεγράφη χθες.
Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι η συµφωνία αυτή βασίζεται σε
συµβιβασµούς -όπως άλλωστε και κάθε συµφωνία- τόσο σε
σχέση µε το ποσοστό επήρειας των νησιών µας όσο και σε σχέση
µε την παραχώρηση αλιευτικών δικαιωµάτων στην Ιταλία. Ωστό-
σο, αν γι’ αυτούς τους συµβιβασµούς εµείς είχαµε µια δεύτερη
σκέψη και δεν προχωρήσαµε σε αυτούς τους συµβιβασµούς πριν
από δύο χρόνια, σήµερα αυτοί οι συµβιβασµοί πιστεύω ότι µπο-
ρούν να γίνουν αποδεκτοί και αυτή η συµφωνία να είναι µια θε-
τική συµφωνία, υπό την προϋπόθεση όµως ότι θα ενταχθεί σε µια
συνολικότερη εθνική στρατηγική. 

Και γιατί πριν από δύο χρόνια δεν τολµήσαµε αυτούς του συµ-
βιβασµούς όντας στην κυβέρνηση και σήµερα τους αποδεχόµα-
στε όντας στην Αντιπολίτευση; 

Όχι µόνο διότι εµείς πριν από δύο χρόνια είχαµε µια αντιπολί-
τευση που στα εθνικά θέµατα δεν είχε καµµία σχέση µε αυτό που
σήµερα αλλά και συνήθως -θα έλεγα εγώ- η προοδευτική παρά-
ταξη καταθέτει στον δηµόσιο λόγο. Μια αντιπολίτευση κριτικής
αλλά και συµβολής στη διαµόρφωση µιας εθνικής γραµµής. Δεν
ήταν αυτός ο κύριος λόγος. Μακάρι το ένα δέκατο από τη θετική
χροιά της στάσης που έχουµε εµείς σήµερα στα εθνικά θέµατα
να είχατε κι εσείς τότε, την περίοδο εκείνη, που στη Συµφωνία
των Πρεσπών είχατε βγει στα κεραµίδια! Σήµερα την έχετε κάνει
σηµαία. Αλλά και όταν ανοίγαµε διαύλους επικοινωνίας µε την

Τουρκία, είχατε βγει στα κεραµίδια! Δυστυχώς σήµερα δεν υπάρ-
χει κανένας δίαυλος επικοινωνίας. Αλλά και στις συνοµιλίες που
διεξαγάγαµε µε την Αλβανία για την αποκλειστική οικονοµική
ζώνη. Θυµάµαι τότε ότι ο κ. Κουµουτσάκος ήταν στα κεραµίδια
κι αυτός, αν και ήταν πιο λογικός από άλλους. Δεν ήταν αυτός ο
λόγος. 

Ο βασικός λόγος που δεν επιχειρήσαµε τότε ήταν ότι σήµερα
βρισκόµαστε µπροστά στην ανάγκη ως χώρα να αποκτήσουµε
µια εθνική στρατηγική απέναντι σε µια διακηρυγµένη στρατηγική
από την πλευρά της Τουρκίας. Αναφέροµαι ιδίως στο τουρκολι-
βυκό σύµφωνο, σ’ αυτή την παράνοµη συµφωνία ανάµεσα στην
Τουρκία και τη Λιβύη, ένα µέρος, εν πάση περιπτώσει, της Λι-
βύης, γιατί είναι σε σύγκρουση. Αυτή η παράνοµη συµφωνία µάς
αναγκάζει να έχουµε µια στρατηγική. Θεωρώ, λοιπόν, θετικό
βήµα το χθεσινό και προσφέρουµε απλόχερα τη στήριξή µας
χωρίς µιζέρια, υπό την προϋπόθεση όµως ότι θα ενταχθεί σε µια
ενιαία εθνική στρατηγική. Πρώτον, η συµφωνία αυτή να συνδυα-
στεί µε την εντατικοποίηση της προσπάθειας για συµφωνία απο-
κλειστικής οικονοµικής ζώνης µε την Αίγυπτο, προκειµένου να
σπάσει αυτό το παράνοµο µνηµόνιο Τουρκίας - Λιβύης. Δεύτε-
ρον, να συνδυαστεί µε την επέκταση των χωρικών υδάτων στο
Ιόνιο, προκειµένου να δοθεί σαφώς το µήνυµα ότι η Ελλάδα αρ-
χίζει να εξασκεί το κυριαρχικό της αυτό δικαίωµα στο Ιόνιο σή-
µερα που έχουµε αυτή τη συµφωνία για την αποκλειστική οικο-
νοµική ζώνη µε την Ιταλία και αύριο και στην Κρήτη. Είναι ανα-
φαίρετο δικαίωµά µας. 

Δεν θέλω να αναφερθώ στα σηµερινά θλιβερά γεγονότα και
την επιχείρηση «IRINI» στα ανοιχτά της Λιβύης, όπου για µια
ακόµα φορά η Ευρωπαϊκή Ένωση έδειξε την αδυναµία της. Το
ερώτηµα είναι ποια είναι η στάση της ελληνικής Κυβέρνησης
εκτός από το να µαζεύει δηλώσεις συµπαράστασης στις Συνό-
δους Κορυφής. 

Δεν θέλω να επεκταθώ άλλο. Δεν είναι εδώ και ο Πρωθυπουρ-
γός για να ανταλλάξουµε σκέψεις γι’ αυτά τα θέµατα. Φρονώ και
επαναλαµβάνω ότι είναι εθνικό έλλειµµα το ότι δεν υπάρχει διά-
λογος, είτε δηµόσια είτε σε επίπεδο Συµβουλίου των Πολιτικών
Αρχηγών είτε κατ’ ιδίαν, τόσο µε όλους τους ηγέτες, Αρχηγούς
των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, όσο -πολύ περισσότερο- και
µε εµάς που χειριστήκαµε µε εθνική ευθύνη κρίσιµα ζητήµατα
για τεσσεράµισι χρόνια. 

Το µόνο που έχω να καταθέσω είναι ότι αυτός ο διάλογος και
η ενηµέρωση είναι επιβεβληµένοι και ότι ο ΣΥΡΙΖΑ και η Προ-
οδευτική Συµµαχία θα είµαστε εδώ σταθερά ως πατριωτική δύ-
ναµη ευθύνης να απαιτούµε την επιστροφή της Ελλάδας σε µια
σοβαρή στρατηγική για τη χώρα. Έτσι θα συνεχίσουµε ιδιαίτερα
στις µέρες που έρχονται. Είναι µέρες κρίσιµες. Όλοι έχουµε ανη-
συχία. Και ο µέσος πολίτης την έχει. 

Έρχοµαι τώρα στα του νοµοσχεδίου. Είναι δεδοµένο, κυρίες
και κύριοι της Κυβέρνησης, ότι στα θέµατα της παιδείας υπάρ-
χουν µεταξύ µας σοβαρές διαφορές. Κυρίως, όµως, υπάρχει µια
ουσιαστική διαφορά ανάµεσά µας στον τρόπο που αντιλαµβανό-
µαστε, στον τρόπο που συζητούµε και θέτουµε τα ζητήµατα αυτά
στον δηµόσιο διάλογο. Αυτή η διαφορά είναι πάνω και πέρα από
τις απόψεις που έχει κάποιος πολίτης που τοποθετείται στην Αρι-
στερά, στη Δεξιά ή στο Κέντρο. Ειδικά στα ζητήµατα της παι-
δείας, αν δεν τη βάλουµε στο επίκεντρο της συζήτησης αυτή τη
διαφορά, πιστεύω ότι οι πολίτες θα παρακολουθούν µια αντιπα-
ράθεση η οποία θα τους φαντάζει εντελώς άγονη. 

Εξηγούµαι: Προσπαθείτε επιµελώς όλο αυτό το διάστηµα να
καλλιεργήσετε µια επίπλαστη εικόνα εκσυγχρονισµού, ότι έχετε
ένα σχέδιο δήθεν εκσυγχρονισµού της εκπαίδευσης. Ότι δήθεν
επιχειρείτε πέρα και έξω από την ιδεολογική σας οπτική να προ-
χωρήσετε σε αλλαγές που ορίζονται από όσα σας υποδεικνύουν
οι ειδικοί, οι τεχνοκράτες και η διεθνής εµπειρία. Όσοι διαφω-
νούµε κάθετα µε αυτές τις αλλαγές είµαστε τάχα στην καλύτερη
περίπτωση αναχρονιστές, στη χειρότερη περίπτωση παράλογοι.
Πέραν του γεγονότος ότι η επιστροφή στη διαγωγή κοσµία στο
«εξεταστικοκεντρικό» σχολείο και στις πολυπληθείς αίθουσες δι-
δασκαλίας µόνο εκσυγχρονισµός δεν είναι, υπάρχει και µια µε-
γάλη αντίφαση στο αφήγηµά σας και το επιχείρηµά σας ότι τάχα
ακολουθείτε τις οδηγίες κάποιων ειδικών και τεχνοκρατών. 
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Ποια είναι άραγε η γνώµη των ειδικών; Καταθέσατε ένα νοµο-
σχέδιο εν µέσω πανδηµίας, προφανώς για να προλάβετε αντι-
δράσεις, αλλά η µεγάλη πλειοψηφία των φορέων της εκπαίδευ-
σης διαφωνεί µε αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ όλοι
αυτοί. Συγκεντρώσατε σχεδόν δεκαπέντε χιλιάδες σχόλια στη
δηµόσια διαβούλευση από εκπαιδευτικούς, γονείς, ακόµα και µα-
θητές. Τα λάβατε υπ’ όψιν σας; Προφανώς τα αγνοήσατε. Οι επί-
σηµες ενώσεις των δασκάλων των καθηγητών και των γονέων
διατύπωσαν σοβαρότατες ενστάσεις. Τις λάβατε υπ’ όψιν σας;
Προφανώς τις αγνοήσατε. Η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής
διατύπωσε σοβαρούς προβληµατισµούς για σειρά ρυθµίσεων.
Τη λάβατε υπ’ όψιν σας; Την αγνοήσατε. 

Ποιοι ήταν οι µόνοι που συµφώνησαν µε αυτό το νοµοσχέδιο;
Οι ιδιοκτήτες ιδιωτικών σχολείων και οι ιδιοκτήτες φροντιστη-
ρίων. Σας λέει κάτι αυτό; Σε µας λέει πολλά. Άρα οι ειδικοί, που
η γνώµη τους έχει βαρύνουσα σηµασία, σε κάθε περίπτωση είναι
µόνο αυτοί των οποίων η άποψη είναι άµεσα συνδεδεµένη µε την
αύξηση των δικών τους κερδών, κατά τη δική σας αντίληψη.

Έρχοµαι στο δεύτερο αγαπηµένο σας επιχείρηµα. Μας λέτε
διαρκώς ότι δεν έχετε ιδεολογικές αγκυλώσεις -µάλιστα- κι ότι
προτείνετε πράγµατα τα οποία λίγο ως πολύ είναι αυτονόητα.
Θα ήθελα σήµερα εδώ να µου επιτρέψετε να σας πω ορισµένα
αυτονόητα πράγµατα που θα έβρισκαν, πιστεύω, σύµφωνο τον
µέσο πολίτη που µας παρακολουθεί. 

Είναι αυτονόητο ότι τα νηπιαγωγεία και τα δηµοτικά πρέπει να
λειτουργούν µε τον µικρότερο δυνατό αριθµό µαθητών, τόσο για
παιδαγωγικούς όσο και για υγειονοµικούς λόγους, ιδιαίτερα στις
µέρες της πανδηµίας; Είναι. Τι κάνετε εσείς; Αυξάνετε το όριο
από τους είκοσι δύο στους είκοσι πέντε µαθητές ανά τάξη. 

Είναι αυτονόητο ότι εν έτει 2020 η διαγωγή ενός µαθητή δεν
πρέπει να έχει καµµία θέση στο απολυτήριό του; Εµείς πι-
στεύουµε ότι είναι. Τι κάνετε εσείς; Προτείνετε την επαναφορά
της διαγωγής στο απολυτήριο. 

Είναι αυτονόητο ότι οι έφηβοι δεν πρέπει να «γονατίζουν» κάτω
από την πίεση των διαρκών εξετάσεων που επιδρούν στην πρό-
κληση κρίσεων άγχους και καταθλιπτικού συναισθήµατος; Ειδικά
σε µια χώρα όπου, σύµφωνα µε τα πρόσφατα στοιχεία του Ερευ-
νητικού Πανεπιστηµιακού Ινστιτούτου Ψυχικής Υγιεινής, αυτό
ισχύει για έναν στους τρεις έφηβους µέχρι δεκαπέντε ετών.
Είναι, λοιπόν, το αυτονόητο αυτό; Εµείς λέµε ότι είναι. Τι κάνετε
εσείς; Αυξάνετε τα εξεταζόµενα µαθήµατα στο γυµνάσιο από
τέσσερα σε επτά. 

Είναι αυτονόητο ότι το εκπαιδευτικό σύστηµα πρέπει να απο-
τρέπει τη µαθητική διαρροή; Είναι. Τι κάνετε εσείς; Επαναφέρετε
την αποτυχηµένη τράπεζα θεµάτων, που εκτίναξε την αποτυχία
στις εξετάσεις στο λύκειο από το 4% στο 23% και οδήγησε σε
µεγάλη αύξηση της µαθητικής διαρροής.

Ποια είναι, λοιπόν, τα αυτονόητα; Με τους ειδικούς της εκπαι-
δευτικής κοινότητας, δεν είστε. Με τους γονείς, δεν είστε. Με
τους µαθητές, δεν είστε. Με τη στοιχειώδη κοινή λογική, δεν εί-
στε. Σε ποια βάση, λοιπόν, συζητάµε σήµερα;

Πίσω απ’ αυτή την εικόνα ενός δήθεν εκσυγχρονισµού και δή-
θεν ώριµων και αυτονόητων µεταρρυθµίσεων, πιστεύουµε ότι
κρύβεται µια αναχρονιστική αντίληψη για την εκπαίδευση, βαθιά
συντηρητική, που περιστρέφεται γύρω από την έννοια του πει-
θαναγκασµού. Μια εξίσου αναχρονιστική αντίληψη κρύβεται και
για τη διοίκηση της εκπαίδευσης, που βασίζεται στον επιθεωρη-
τισµό και, βεβαίως, µια αποτυχηµένη και πλέον -ειδικά µετά την
πανδηµία- παρωχηµένη ιδεολογία για την ιδιωτικοποίηση της δη-
µόσιας εκπαίδευσης, που βασίζεται στον νεοφιλελευθερισµό.

Θα τολµούσα να πω ότι το σχέδιό σας για την παιδεία είναι µια
µίξη παρωχηµένου ελιτισµού και συντηρητισµού. Νοµοθετείτε για
την παιδεία µε το µυαλό σας στις τσέπες των σχολαρχών και στον
βούρδουλα των παλιών γυµνασιαρχών. Όταν όµως νοµοθετούµε
εδώ, υπάρχει πάντα µια οµάδα, µια κοινωνική ηλικιακή κατηγορία
συµπολιτών µας που θα επηρεαστεί άµεσα. Και εδώ, πιστεύω ότι
δεν µπορείτε να αγνοείτε αυτούς που άµεσα θα επηρεάσει αυτό
το νοµοσχέδιο και αναφέροµαι στις νέες και στους νέους της
χώρας µας, µιας χώρας της οποίας το δηµογραφικό πρόβληµα
παραµένει οξύτατο, µιας χώρας που είδε χιλιάδες νέες και νέους
να φεύγουν στο εξωτερικό τα προηγούµενα χρόνια.

Ποιο είναι, λοιπόν, το µήνυµά σας απέναντι στη νέα γενιά; Ποιο
είναι το µήνυµα στις νέες και στους νέους ανθρώπους; Το µή-
νυµα είναι «κάντε µάθηµα στο δηµοτικό ο ένας πάνω στον άλλον
και ό,τι καταλάβατε, καταλάβατε»; Το µήνυµα είναι «µονιµοποι-
είστε την τηλεκπαίδευση ως διαδικασία εκπαιδευτική»; «Πάρτε
κι άλλες εξετάσεις στο γυµνάσιο, για να στρώσετε, να γίνετε κα-
λύτεροι»; Το µήνυµα είναι «κοιτάξτε να είστε φρόνιµοι, ήσυχοι
και κόσµιοι γιατί θα γραφτεί στο απολυτήριο»; Ποιο είναι το µή-
νυµα στους νέους ανθρώπους;

Πριν από λίγες εβδοµάδες, βλέπαµε έκπληκτοι στις οθόνες
των τηλεοράσεών µας την αστυνοµία, τα µατ, να ξυλοκοπούν νέα
παιδιά σε πλατείες της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης, λαϊκές συ-
νοικίες, την ώρα που δικά σας στελέχη σε άλλες πλατείες, πιο
κεντρικές, έκαναν εγκαίνια. Ποιο ήταν το µήνυµα; Και πριν κάποι-
ους µήνες είδαµε να στέλνει το Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη την αστυνοµία σε κινηµατογράφους, σε κάποιους «ανάγω-
γους» νεαρούς που πήγαν να δουν την κινηµατογραφική ταινία
«Τζόκερ», που ήταν κατάλληλη για άνω των δεκαοκτώ ετών.

Ξέρετε αυτά είναι για γέλια, αλλά ταυτόχρονα είναι και για κλά-
µατα, γιατί αυτά κατά την άποψή µας δεν είναι ατυχήµατα, αλλά
αντικατοπτρίζουν την καθόλου εκσυγχρονιστική, αλλά βαθιά νε-
οσυντηρητική και παρωχηµένη αντίληψή σας για τις αγωνίες και
τις ανάγκες της νέας γενιάς αυτού του τόπου. Μια αντίληψη που
διαπερνά και το νοµοσχέδιο σας, γιατί δεν χωρά ούτε η δηµιουρ-
γική σκέψη ούτε η αµφισβήτηση ούτε το ταλέντο ούτε η φιλοδο-
ξία των νέων ανθρώπων σε ένα κλειστό ελιτίστικο σχήµα που
έχετε φτιάξει στο µυαλό σας. 

Για σας, η διαδικασία της γνώσης πρέπει να είναι, όπως όλα
άλλωστε στην κοσµοθεωρία σας, µια διαρκής κατάσταση αντα-
γωνισµού, στην οποία υπάρχουν πάντοτε νικητές και ηττηµένοι,
πάντοτε επιτυχηµένοι και αποτυχηµένοι. Αλλά αντί να το πείτε
έτσι ωµά, κυνικά, όπως ακριβώς το σκέφτεστε, προσπαθείτε να
το ντύσετε µε λέξεις και µε έννοιες που η πραγµατική τους ουσία
έχει εντελώς διαφορετικό νόηµα, όπως η περίφηµη πια αριστεία. 

Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι την έννοια της αριστείας µε
το που βγήκατε Κυβέρνηση την εξευτελίσατε, µε το που αναλά-
βατε, διορίζοντας ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, υπεύθυνο
της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών έναν άνθρωπο χωρίς πτυ-
χίο. Και όταν ανακαλύψατε εσείς και σας επισηµάναµε ότι αυτό
δεν το επιτρέπει ο νόµος, τόσο το χειρότερο για τον νόµο, αλλά-
ξετε τον νόµο! Παρεµπιπτόντως, ακόµα περιµένω να έρθει να µε
επισκεφθεί, να µε ενηµερώσει. Μεταφέρετε στον κ. Μητσοτάκη
ότι δεν έχω θέµα µε τους ανθρώπους που δεν έχουν πτυχίο, θα
είµαι ευγενικός µαζί του, επιτελεί έναν κρίσιµο ρόλο.

Το ίδιο ακριβώς και µε τον Υφυπουργό της Διασποράς κ. Δια-
µατάρη. Και αυτός χωρίς πτυχίο και διπλό το ατόπηµα, καθώς
προσπάθησε να το κρύψει. Είχε τουλάχιστον την ευθιξία να πα-
ραιτηθεί. 

Και χθες, τρίτο κρούσµα στη σειρά, ο Γενικός Γραµµατέας
Τουρισµού βγήκε από µόνος του και παραδέχτηκε ότι δεν έχει
πτυχίο, για να προλάβει την αίτηση κατάθεσης εγγράφων που
κατέθεσε η Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η προσήλωσή σας σε µια fake αριστεία. Και
πράγµατι εγώ αναρωτιέµαι -δεν είναι εδώ ο κ. Μητσοτάκης, όµως
είµαι σίγουρος ότι ακούει και παρακολουθεί- αν θα τον διατηρή-
σει τον κ. Λούλη στη θέση του. Αν τον διατηρήσει, καλό είναι να
µην ξανάρθει εδώ να µας κουνάει εµάς το δάχτυλο για την αρι-
στεία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γιατί τέσσερα χρόνια µας βοµβαρδίζατε µε ψέµατα, µε καµπά-

νιες παραπληροφόρησης, µε στερεότυπα, για να πείσετε την
κοινή γνώµη ότι δήθεν εµείς είµαστε αυτοί που πολεµάµε την αρι-
στεία και επιδιώκουµε, όπως το λέτε, την εξίσωση προς τα κάτω.
Όµως, την ίδια ώρα που εσείς -τάχα µου- υπερασπιζόσασταν την
αριστεία, εµείς µε συγκεκριµένο πλάνο, που ελάφρυνε τα εξετα-
στικά βάρη και ενίσχυσε την πραγµατική γνώση δουλεύαµε για
την ουσία της αριστείας και της γνώσης στην εκπαίδευση.

Την τετραετία 2015-2019, λοιπόν, οι αριστούχοι µαθητές των
γυµνασίων και των λυκείων της χώρας αυξήθηκαν κατά σαράντα
χιλιάδες και έφτασαν τους εκατόν ογδόντα δύο χιλιάδες. Ένας
στους τέσσερις µαθητές αρίστευσε, σύµφωνα µε τα στοιχεία του
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Υπουργείου Παιδείας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Θεωρείτε πως αυτό συνέβη τυχαία; Ή µήπως αυτοί είναι δήθεν
αριστούχοι και οι πραγµατικοί αριστούχοι είναι µόνον όσοι θα
µπορούν να επιβιώσουν από τον αγώνα επιβίωσης, που οραµα-
τίζεστε για το σχολείο του µέλλοντος που επιδιώκετε; Για να το
πω διαφορετικά, πιο απλά, η διαφορά µας δεν είναι ότι εµείς δεν
θέλουµε καλά σχολεία, ενώ εσείς θέλετε. Η διαφορά µας είναι
ότι εµείς οραµατιζόµαστε ένα εκπαιδευτικό σύστηµα, όπου όλα
τα σχολεία θα παρέχουν υψηλό επίπεδο γνώσης. Όλα τα σχο-
λεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα µου πείτε είναι αυτό εφικτό; Εµείς λέµε ότι είναι εφικτό αν

το προσπαθήσουµε. Με υποχρηµατοδότηση, µε κενές οργανικές
θέσεις, µε χιλιάδες αναπληρωτές, περισσότερους απ’ όλη την
Ευρώπη και µε ωροµίσθιους καθηγητές, όχι δεν είναι. Κάνοντας
όµως, τη δηµόσια παιδεία προτεραιότητα, δίνοντας στήριξη και
εµπιστοσύνη στους εκπαιδευτικούς, µειώνοντας τον αριθµό µα-
θητών ανά τάξη, επενδύοντας σε µια παιδεία ουσιαστικής εµβά-
θυνσης της γνώσης και όχι παροχής δεξιοτήτων, επενδύοντας
σε ένα σχολείο όχι εξεταστικό κέντρο και πάρεργο των φροντι-
στηρίων, αλλά σε έναν πυλώνα της γνώσης, ναι πιστεύουµε ότι
είναι εφικτό. Και εµείς κάναµε πολύ σηµαντικά βήµατα, παρ’ ότι
ήµασταν σε συνθήκες σκληρής µνηµονιακής δηµοσιονοµικής επι-
τήρησης. 

Σας θυµίζω µόνο ένα πράγµα: πότε άνοιγαν τα σχολεία στις
κυβερνήσεις του κ. Σαµαρά, µε πόσα κενά µέχρι τον Δεκέµβριο,
πότε πήγαιναν στα σχολεία και πώς µπήκε µια τάξη, έγινε δου-
λειά και καταφέραµε τα αυτονόητα τουλάχιστον να τα κάνουµε
πράξη. 

Θα σας θυµίσω και άλλα στην πορεία.
Είναι, λοιπόν, λέµε εµείς εφικτό. Είναι εφικτό να βγάζουµε άρι-

στους µαθητές και από την Γκράβα και από τον Δενδροπόταµο
και από το Οροπέδιο Λασιθίου και από τα χωριά του Έβρου. Ε-
µείς θέλουµε να έχουν πραγµατικές ευκαιρίες όλες οι νέες και
οι νέοι σε αυτή τη χώρα, ανεξαρτήτως κοινωνικής θέσης και τα-
χυδροµικού κώδικα, ανεξαρτήτως τοποθεσίας στην οποία µέ-
νουν. 

Ενδεχοµένως, όµως, αυτά για εσάς να είναι ψιλά γράµµατα.
Εντάξει, να είναι ψιλά γράµµατα, αλλά επειδή παρακολούθησα
τον κ. Μητσοτάκη, πάει πολύ να παριστάνετε και ότι νοιάζεστε
και για τα παιδιά των λαϊκών τάξεων -τάχα µου- που όταν δεν γί-
νονται ψυκτικοί από το Περιστέρι, µπορεί και να µπουν σε κάποιο
πρότυπο σχολείο µε εξετάσεις. 

Θέλετε να θυµηθούµε τι κάνατε εσείς µε τα επαγγελµατικά λύ-
κεια και τι κάναµε εµείς; Προχθές µόλις συµπληρώθηκαν πέντε
χρόνια από τη µέρα που δηµοσιεύθηκε σε ΦΕΚ -µε την υπο-
γραφή του τότε Αναπληρωτή Υπουργού, του Τάσου Κουράκη- η
επαναφορά στην εκπαίδευση των δύο χιλιάδων επτακοσίων εκ-
παιδευτικών των ΕΠΑΛ που είχαν κριθεί διαθέσιµοι για απόλυση
το 2013 µε Υπουργό τότε τον κ. Αρβανιτόπουλο και τον κ. Μη-
τσοτάκη Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης στην κυβέρνηση
Σαµαρά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αντίθετα, λοιπόν, µε εσάς, εµείς αναβαθµίσαµε τα ΕΠΑΛ, δί-

νοντας ξανά πρόσβαση στην τεχνική εκπαίδευση για χιλιάδες µα-
θητές, µεταξύ αυτών και σε ανθρώπους µεγαλύτερης ηλικίας
που φοιτούν στα εσπερινά. 

Εσείς όχι απλώς δεν αλλάξατε άποψη, αλλά φέρατε και τώρα
διάταξη, ώστε να µην επιτρέπεται η φοίτηση σε όσους είναι πάνω
από δεκαεπτά. Την αποσύρατε, βέβαια, ευτυχώς, κάτω από την
κατακραυγή που δηµιουργήθηκε. 

Όµως, ξέρετε κάτι; Και µόνο που το σκεφτήκατε αυτό και µόνο
που σκεφτήκατε σε µια χώρα, όπου σύµφωνα µε τα στατιστικά
στοιχεία του 2014 -αν δεν κάνω λάθος- ένας στους τέσσερις πο-
λίτες, δυστυχώς, από είκοσι ως σαράντα εννιά ετών δεν έχει τε-
λειώσει το λύκειο, και µόνο που σκεφτήκατε να φέρετε τροπολο-
γία µε την οποία να απαγορεύετε σε όσους είναι πάνω από δε-
καεπτά να πάνε στα επαγγελµατικά λύκεια, δείχνει τη λογική σας
και πόσο πραγµατικά επικίνδυνη και εξαιρετικά αναντίστοιχη
είναι αυτή η λογική µε τις πραγµατικές ανάγκες της δηµόσιας εκ-

παίδευσης στη χώρα µας.
Εµείς, λοιπόν, αναβαθµίσαµε τα ΕΠΑΛ και δροµολογήσαµε την

επίλυση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των αποφοίτων των
ΤΕΙ προηγούµενων ετών και ιδρύσαµε το Εθνικό Κέντρο Επιµόρ-
φωσης Εκπαιδευτικών, το οποίο εσείς καταργείτε. Και µας λέτε,
µάλιστα, ότι σας πονάει πάρα πολύ το ζήτηµα της αξιολόγησης
των εκπαιδευτικών και κατηγορείτε κιόλας την εκπαιδευτική κοι-
νότητα σύσσωµη ότι δεν επιθυµεί την αξιολόγηση.

Εγώ, κυρία Υπουργέ, συναντήθηκα την προηγούµενη βδοµάδα
και µε το Διοικητικό Συµβούλιο της ΔΟΕ και µε το Διοικητικό Συµ-
βούλιο της ΟΛΜΕ και όπως ξέρετε, δεν είναι όλοι ΣΥΡΙΖΑ εκεί,
είναι και κάποιοι που ανήκουν στο κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας,
σε όλα τα κόµµατα. Παρατάξεις είναι, τις απόψεις τους έχουν οι
άνθρωποι.

Όµως, άλλο θέλω να σας πω και το λέω έτσι γιατί χάρηκα που
το διαπίστωσα. Εγώ αυτό που διαπίστωσα -κάναµε αναλυτική συ-
ζήτηση- αυτό που κατάλαβα είναι ότι κανείς δεν αρνείται την
αξιολόγηση. Αυτό που δεν επιθυµούν είναι την τιµωρητική αξιο-
λόγηση που θέσπισε ο κ. Μητσοτάκης ως Υπουργός Διοικητικής
Μεταρρύθµισης τότε, που δήλωνε στις κάµερες -εν πάση περι-
πτώσει, υπάρχει τηλεοπτικό υλικό- ότι είναι υπέρ των απολύσεων
εκπαιδευτικών γιατί έπρεπε να είµαστε δίκαιοι στις απολύσεις,
να απολύονται όλοι και οι εκπαιδευτικοί. Αυτά έλεγε τότε. Δεν
επιθυµούν όσοι κόβονται να απολύονται, δεν επιθυµούν την επι-
στροφή του επιθεωρητή, αλλά αυτό που κατάλαβα εγώ είναι ότι
δεν αρνούνται την αξιολόγηση µε στόχο την εξέλιξη του επιπέ-
δου της παρεχόµενης γνώσης και µάλιστα, έχουν και συγκεκρι-
µένες προτάσεις. 

Πολλοί εκπαιδευτικοί, µάλιστα, αγκάλιασαν τα Περιφερειακά
Κέντρα Εκπαιδευτικού Σχεδιασµού που εµείς ιδρύσαµε, τη διε-
πιστηµονική συγκρότησή τους, την πρωτοκαθεδρία της αυτοα-
ξιολόγησης της εκπαιδευτικής µονάδας, αλλά και την αξιολόγη-
ση των περίπου είκοσι χιλιάδων στελεχών µε κανόνες και παιδα-
γωγικά και διοικητικά κριτήρια. 

Έρχοµαι σε δυο-τρία ζητήµατα ακόµα και θα προσπαθήσω να
είµαι όσο πιο σύντοµος γίνεται.

Έχετε κάνει αυτές τις µέρες σηµαία και εσείς και κάποια µέσα
ενηµέρωσης τον προβληµατισµό που κατέθεσαν εκπρόσωποι
της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, τον ίδιο που -ειρήσθω εν πα-
ρόδω- µοιράζεται η επιστηµονική και η παιδαγωγική κοινότητα,
σχετικά µε την εκµάθηση αγγλικών στα νηπιαγωγεία. Και εδώ
θέλω να ξεκαθαρίσω ορισµένα ζητήµατα για να µη γίνεται αυτή
η σπέκουλα. 

Πρώτα από όλα, θα ήθελα να σας θυµίσω ποιος καθιέρωσε τη
διδασκαλία των αγγλικών από την Α’ τάξη του δηµοτικού. Η κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2016 στην Α’ δηµοτικού, κύριοι όψιµοι
υπερασπιστές της γλωσσοµάθειας. Μη διαστρεβλώνετε, λοιπόν,
τις θέσεις µας. Δεν διαφωνούµε µε την εκµάθηση γλωσσών σε
µικρές ηλικίες. Εντούτοις, σεβόµαστε την επιστηµονική κοινό-
τητα που έχει άλλη αντίληψη για τον ρόλο των νηπιαγωγείων και
τις ανάγκες που αυτά επιτελούν, καλύπτουν στη µαθησιακή δια-
δικασία. 

Και είναι η πλειονότητα της επιστηµονικής κοινότητας και της
εκπαιδευτικής κοινότητας αντίθετη µε τη σχολειοποίηση της
προσχολικής αγωγής, καθώς σύµφωνα µε τους ειδικούς -για να
αναφερθούµε στους ειδικούς που τόσο πολύ µε την πανδηµία µι-
λάµε γι’ αυτούς, αλλά κατά το δοκούν, αλά καρτ µιλάµε για τους
ειδικούς- είναι άλλος ο ρόλος της γνωσιακής και κοινωνικής εκ-
παίδευσης των νηπιαγωγείων και των παιδικών σταθµών και
άλλος ο ρόλος του δηµοτικού σχολείου. Αλλιώς, θα είχαµε οκτώ
τάξεις στο δηµοτικό και δεν θα είχαµε ξεχωριστά την προσχολική
εκπαίδευση. Ας µη διαστρεβλώνουµε, λοιπόν. Να κάνουµε διά-
λογο, να ανταλλάσσουµε απόψεις, αλλά να µη διαστρεβλώνουµε.

Και µιας και µιλάµε για ξένες γλώσσες, ανάµεσα σε πολλές
ρυθµίσεις, που αποσυντονίζουν στο νοµοσχέδιό σας, κυρία
Υπουργέ, την καθηµερινότητα στα πανεπιστήµια, καθιερώνετε -
λέτε- ξενόγλωσσα προγράµµατα σπουδών που θα οδηγούν σε
πτυχία πανεπιστηµίων ισότιµων µε τα υπόλοιπα πτυχία. Δυστυχώς
και σε αυτό δεύτεροι έρχεστε και καταϊδρωµένοι. Εµείς ήµασταν
αυτοί που τα καθιερώσαµε και µάλιστα το πρώτο θα λειτουργήσει
από τον Σεπτέµβριο στη Φιλοσοφική Σχολή Αθηνών. 
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Καθιερώνοντας τα προγράµµατα αυτά, όµως, γιατί άκουσα τον
κ. Μητσοτάκη να λέει «θα διαφωνήσετε να έρχονται ξένοι φοιτη-
τές στη χώρα µας και να πληρώνουν δίδακτρα;». Προφανώς και
δεν θα διαφωνήσουµε. Εµείς το κάναµε, αλλά ακούγοντας και
τους νοµικούς, προσπαθήσαµε να διασφαλιστούµε από κινδύ-
νους. Πήραµε κάθε µέτρο, ώστε τα προγράµµατα αυτά να µην
υπονοµεύουν ούτε τον δηµόσιο και δωρεάν χαρακτήρα της τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης ούτε να δηµιουργούν ένα πανεπιστήµιο
πολλών ταχυτήτων. Διότι οι νοµικοί λένε ότι αν εγκρίναµε να είναι
πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης αυτοί οι ξένοι φοιτητές, πολύ
εύκολα -διότι το Ενωσιακό Δίκαιο το προβλέπει- Έλληνες φοιτη-
τές, Έλληνες πολίτες, που και οι Έλληνες ως γνωστόν είµαστε
πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα είχαν ίδια δικαιώµατα µε
όλους τους άλλους και θα µπορούσαν να καταθέσουν αίτηση εγ-
γραφής. Και, άρα, θα υπήρχαν Έλληνες πολίτες, Έλληνες φοι-
τητές που θα πλήρωναν δίδακτρα και θα έπαιρναν πτυχία από τα
ξενόγλωσσα προγράµµατα και άλλοι Έλληνες πολίτες, Έλληνες
φοιτητές, που επειδή δεν θα είχαν την οικονοµική δυνατότητα να
πληρώσουν δίδακτρα, δεν θα έπαιρναν τα πτυχία.

Αυτό -µην κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε- είναι παραβίαση του
άρθρου 16 του Συντάγµατος. Και αν κάνετε πως δεν το καταλα-
βαίνετε, ήρθε η ίδια Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής να σας
το υποµνήσει. Και εσείς ακόµη επιµένετε και µας κουνάτε και το
δάχτυλο, «ποιος θα αρνηθεί να έρχονται ξένοι φοιτητές να σπου-
δάζουν στην Ελλάδα;». Μα, αυτό λέµε;

Επαναλαµβάνετε, επίσης, διαρκώς -έρχοµαι σε ένα άλλο θέµα-
την τεράστια καινοτοµία της τηλεκπαίδευσης -για λόγους χρόνου
δεν θα ασχοληθώ, επιτρέψτε µου την έκφραση- µε την ολίγον
αλαζονική στάση που είχατε στο θέµα των καµερών. Tο πήρατε
πίσω, όµως. Δεν θα το ανοίξω το θέµα αυτό.

Θέλω, όµως, µε απόλυτη αίσθηση συµβολής να καταθέσω µια
γνώµη για την τηλεκπαίδευση. Είναι πολύ σηµαντική παράµε-
τρος, δεν υπάρχει αµφιβολία, για την ενίσχυση του διδακτικού
έργου. Δεν µπορεί, όµως, να υποκαθιστά εν συνόλω τον ρόλο
του δασκάλου και κυρίως τον ρόλο του σχολείου ως περιβάλλον-
τος κοινωνικοποίησης του παιδιού. 

Το λέω αυτό διότι κι εγώ ως γονιός το βιώνω, όπως δεκάδες
χιλιάδες συµπολίτες µας αυτές τις µέρες. Δεν είναι µια θετική
εµπειρία για να πανηγυρίζουµε, παρά την πραγµατικά αξιέπαινη
προσπάθεια των εκπαιδευτικών. Είναι µια εµπειρία κατάστασης
έκτακτης ανάγκης, µία εξ ανάγκης επιβεβληµένη διαδικασία,
αλλά όχι και µια διαδικασία που πρέπει να την αντιγράψουµε και
να τη µονιµοποιήσουµε. Είναι τεράστια τα προβλήµατα, ειδικά
για τους µικρότερους µαθητές. Είναι πολύ µεγάλες οι δυσκολίες
που αυτές τις µέρες αντιµετωπίζουν πολλές οικογένειες, ιδίως
όσοι γονείς εργάζονται και οι δύο, για να µπορούν να ανταποκρι-
θούν σε αυτή τη διαδικασία. 

Διάβαζα µία έρευνα του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων ότι εννιά
στους δέκα εκπαιδευτικούς πιστεύουν πως µέσω της τηλεκπαί-
δευσης αναπαράγονται και ενισχύονται οι κοινωνικές ανισότητες.
Γιατί; Γιατί ανακάλυψαν αυτές τις µέρες πως ένα µεγάλο µέρος
των οικογενειών των µαθητών τους δεν µπορούσαν να ανταπο-
κριθούν, είτε γιατί δεν είχαν υπολογιστή -προσέξτε- είτε γιατί δεν
είχαν δυνατότητα πρόσβασης σε γρήγορο internet, είτε γιατί δεν
είχαν τον κατάλληλο εξοπλισµό, είτε γιατί δεν είχαν τις απαραί-
τητες δεξιότητες. 

Και είναι, σας διαβεβαιώνω, µεγάλη η αγωνία της εκπαιδευτι-
κής κοινότητας και των γονιών στη σκέψη ότι αυτή η διαδικασία
εκ περιτροπής µια µέρα στο σχολείο και την άλλη εξ αποστά-
σεως µπορεί να εφαρµοστεί και µάλιστα σε µόνιµη βάση από Σε-
πτέµβρη. 

Ας µη θριαµβολογούµε, λοιπόν, για πράγµατα που είναι σύν-
θετα και δύσκολα στην καθηµερινότητα των συµπολιτών µας.
Νοµίζω ότι σας χαρακτηρίζει γενικώς ως Κυβέρνηση µια βιασύνη
να κεφαλαιοποιήσετε επικοινωνιακά ό,τι βρεθεί στον δρόµο σας,
χωρίς να δίνετε την απαραίτητη βάση στις παραµέτρους. Αυτό,
όµως, θα σας γυρίσει κάποια στιγµή µπούµερανγκ. 

Να κλείσω µε ένα ζήτηµα που για µας είναι πολύ σηµαντικό,
γιατί είναι θέµα αρχής. Ήµασταν η µόνη κυβέρνηση που δροµο-
λόγησε προσλήψεις µόνιµου προσωπικού στους κρίσιµους το-
µείς και της παιδείας και της υγείας. Μία από τις βασικές µας

προτεραιότητες ήταν η ενίσχυση της ειδικής αγωγής µε µόνιµες
προσλήψεις τεσσερισήµισι χιλιάδων εκπαιδευτικών. Παραλάβατε
αυτές τις ήδη δροµολογηµένες προσλήψεις, τις καθυστερήσατε
σχεδόν έναν χρόνο, όπως καθυστερείτε και την απόφαση της Κυ-
βέρνησής µας για µόνιµους διορισµούς δέκα χιλιάδων πεντακο-
σίων εκπαιδευτικών στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση. Δεν φτάνει που καθυστερήσατε, επιχειρήσατε να το κά-
νετε και επικοινωνιακό παιχνίδι ανακοινώνοντας τους πίνακες ενώ
συζητείται το νοµοσχέδιο στη Βουλή, πήγατε και ένα βήµα πα-
ραπάνω. Όχι µόνο αποπειραθήκατε να καρπωθείτε αυτή τη
δράση στήριξης της ειδικής αγωγής, αλλά είπατε, κυρία Υπουρ-
γέ, σε αυτή εδώ την Αίθουσα ότι τις καταψήφισαµε κιόλας εµείς.
Καταψηφίσαµε προσλήψεις που είχαµε εµείς νοµοθετήσει και
εµείς δροµολογήσει. 

Πιστεύω ότι πιο φτηνή αντιπολίτευση στην Αντιπολίτευση δεν
υπάρχει. Και σας καλώ να δείξετε στοιχειώδη σοβαρότητα. Δεν
την επιδείξατε ποτέ ως αντιπολίτευση. Τουλάχιστον ως Κυβέρ-
νηση δείξτε λίγη σοβαρότητα. Για όσο θα βρίσκεστε στα κυβερ-
νητικά έδρανα όχι τόσο φθηνή πολιτική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ευχόµουν ειλικρινά σήµερα

να είχαµε µια βάση συζήτησης. Διότι, σε αντίθεση µε άλλους,
εγώ θεωρώ ότι και τα ζητήµατα της παιδείας είναι εθνικά θέµατα.
Είναι µεγάλης εθνικής σηµασίας. Φοβάµαι, όµως, ότι το νοµο-
σχέδιο αυτό είναι µία συντηρητική και αντιπαιδαγωγική στροφή
που µας πάει πίσω κι όχι µπροστά. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αντί να καινοτοµεί, όπως
διαδίδει, νοµοθετεί απλά ξηλώνοντας ό,τι προοδευτικό νοµοθε-
τικό έργο υπάρχει στο παρελθόν και επαναφέροντας τις βασικές
αρχές της αποτυχηµένης προηγούµενης θητείας της υπό τον κ.
Σαµαρά. Για τη Νέα Δηµοκρατία η παιδεία είναι µία αρένα ιδιω-
τικών συµφερόντων και άκρατου ανταγωνισµού, µια αποθέωση
του ατοµισµού και µια διαδικασία εξαντλητικής σωµατικής και
ψυχικής πίεσης σε κάθε νέα και κάθε νέο.

Για εµάς, για τον ΣΥΡΙΖΑ, για την Προοδευτική Συµµαχία, για
τις προοδευτικές δυνάµεις του τόπου, η παιδεία είναι το όχηµα
της συλλογικής µας εξέλιξης. Είναι η µεγαλύτερη επένδυση της
κοινωνίας στο ίδιο της το µέλλον. Είναι οι βάσεις που µπορεί να
δώσει σε κάθε νέα και νέο ένα κράτος που ενδιαφέρεται για τη
συλλογική πρόοδο και την ευηµερία. Είναι ένα δηµόσιο αγαθό,
για να κλείσω µε αυτό, κοινό για κάθε πολίτη, ανεξαρτήτως κα-
ταγωγής, κοινωνικής θέσης και τόπου κατοικίας, για κάθε πολίτη
που γεννιέται και ζει στην Ελλάδα του 21ου αιώνα. 

Αυτό το αγαθό πάντοτε σε αυτόν τον τόπο διεκδικήθηκε και
προστατεύτηκε µε αγώνες. Κι άλλες κυβερνήσεις, που αισθάνον-
ταν τον εαυτό τους πολύ πιο ισχυρό απ’ ό,τι έχετε εσείς στην αυ-
ταπάτη σήµερα, εξεπλάγησαν από τους κοινωνικούς αγώνες που
προκλήθηκαν από τη νέα γενιά και από την εκπαιδευτική κοινό-
τητα. 

Εµείς, λοιπόν, θα ενισχύσουµε τους αγώνες αυτούς για να
προστατεύσουµε µε κάθε τρόπο αυτό το αγαθό, να το προστα-
τεύσουµε από µία συντηρητική Κυβέρνηση που υποτίθεται ότι
κοιτάει προς το µέλλον, αλλά τελικά οι ιδέες και οι αντιλήψεις
της πολύ φοβάµαι ότι µας παραπέµπουν µε µεγάλη ταχύτητα σε
µακρινές εποχές, στη µακρινή δεκαετία του 1950. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχει ζητήσει τον
λόγο η κ. Κεραµέως, Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.  
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα απαντήσω διεξοδικά σε όσα ανέφερε ο κύριος Πρόεδρος.

Πρώτα απ’ όλα, όσον αφορά το κρούσµα σε δηµοτικό σχολείο
στην Ξάνθη. Να θυµίσω ότι οι εκπρόσωποι της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης έλεγαν «αχρείαστο ρίσκο» το άνοιγµα των σχο-
λείων, «υγειονοµική βόµβα», «επίπλαστη κανονικότητα». Και τού-
το, παρά την οµόφωνη -τονίζω οµόφωνη- εισήγηση των ειδικών.
Το τονίζω αυτό γιατί είναι αυτοί οι ειδικοί οι οποίοι µας οδήγησαν
µε εξαιρετικό τρόπο έως τώρα στην αντιµετώπιση µιας πάρα
πολύ δύσκολης κρίσης. 
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Οι ειδικοί, λοιπόν, οµοφώνως λέγανε ανοίξτε τα σχολεία. Κι όχι
µόνο αυτό. Αν τα σχολεία δεν άνοιγαν, τα παιδιά του δηµοτικού,
για παράδειγµα, θα έµεναν εκτός δοµής για έξι ολόκληρους
µήνες, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται στην ανάπτυξη, στη µαθησιακή
εξέλιξη, στην πνευµατική εξέλιξη, στην κοινωνική και ψυχοσυναι-
σθηµατική εξέλιξη των παιδιών.

Ακολουθήσαµε τις οδηγίες των ειδικών. Και αξίζουν θερµά
συγχαρητήρια στους εκπαιδευτικούς, στα στελέχη εκπαίδευσης
που εφάρµοσαν υποδειγµατικά τα µέτρα προστασίας και πρόλη-
ψης. Η κοινωνία αγκάλιασε αυτή την πρωτοβουλία. Η προσέ-
λευση στα δηµοτικά ήταν πάνω από 80%. 

Μετά από έναν µήνα επαναλειτουργίας -γιατί αύριο κλείνουµε
έναν µήνα επαναλειτουργίας των σχολικών µονάδων- σε πάνω
από δεκατέσσερις χιλιάδες σχολικές µονάδες, ναι, υπήρξε ένα
κρούσµα. Σε δεκατέσσερις χιλιάδες σχολικές µονάδες υπήρξε
ένα κρούσµα! Τι έπρεπε να κάνουµε; Να µην ανοίξουµε τα σχο-
λεία; Να στερήσουµε τα παιδιά µας από τον φυσικό τους χώρο
που δεν είναι άλλος από το σχολείο; 

Σηµείο δεύτερο. Είπε ο κ. Τσίπρας ότι φέραµε νοµοσχέδια εν
µέσω πανδηµίας. Νοµίζω άθελά του, όµως, συνοµολόγησε το
πόσο εκτενής ήταν η διαβούλευση. Ο ίδιος είπε για δεκαπέντε
χιλιάδες σχόλια στην ηλεκτρονική διαβούλευση. Είναι έµπρακτη
απόδειξη ότι έγινε εκτενέστατη διαβούλευση. 

Τρίτο σηµείο. Είπε ο κ. Τσίπρας επί λέξει, το σηµείωσα, ότι αυ-
ξάνουµε το όριο από είκοσι δύο στα είκοσι πέντε παιδιά ανά
τάξη. Λάθος! Επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ ο αριθµός των µαθητών
ανά τάξη ήταν στη δευτέρα δηµοτικού είκοσι πέντε, στην τρίτη
δηµοτικού είκοσι πέντε, στην τετάρτη δηµοτικού είκοσι πέντε,
στην πέµπτη δηµοτικού είκοσι πέντε, στην έκτη δηµοτικού είκοσι
πέντε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Στην πρώτη; 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Τι προβλέπεται, λοιπόν; Προβλέπεται ίδιος αριθµός σε όλες τις
τάξεις. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Στην πρώτη τάξη πόσοι ήταν; Την αλήθεια
πείτε! 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Σηµείο τέταρτο. Είπε ο κ. Τσίπρας ότι η διαγωγή…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Στην πρώτη τάξη ήταν είκοσι δύο και το
αυξάνετε. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Φίλη, δεν σας διέκοψα. Σας σέβοµαι και σέβοµαι όποτε µι-
λάτε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Δεν σέβεστε! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν αναφέρθηκε

στην πρώτη. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Είπε ο κύριος Πρόεδρος ότι η διαγωγή δεν πρέπει να έχει καµµία
θέση στο απολυτήριο. Νοµίζω ο κύριος Πρωθυπουργός σήµερα
ήταν ξεκάθαρος. Για εµάς αποστολή του σχολείου δεν είναι µόνο
η στείρα µετάδοση γνώσεων. Αποστολή του σχολείου είναι να
µαθαίνει στα παιδιά πώς να συµπεριφέρονται σε ένα συγκεκρι-
µένο κοινωνικό περιβάλλον, πως έχουν δικαιώµατα, έχουν και
υποχρεώσεις. Ξέρετε ότι στη γειτονική Ιταλία αν κάποιος δεν έχει
«6» στα «10» στη διαγωγή δεν περνάει στην επόµενη τάξη;

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι είναι µία ρύθµιση, η οποία µαζί µε πολ-
λές άλλες ρυθµίσεις, όπως οι νέες θεµατικές για τον σεβασµό
στη διαφορετικότητα, για τον αλληλοσεβασµό, για ρυθµίσεις που
αφορούν στην καταπολέµηση του σχολικού εκφοβισµού, όλα
αυτά συµβάλλουν σε ένα πιο υγιές σχολικό περιβάλλον και στο
να µάθουµε, όπως επιτάσσει το άρθρο 16.2 του Συντάγµατος,
πώς να διαµορφώνουµε ελεύθερους και υπεύθυνους πολίτες.
Γιατί αυτό είναι στο άρθρο 16.2 του Συντάγµατος.

Σηµείο πέµπτο. Είπε ο κ. Τσίπρας ότι καταντήσαµε το σχολείο
εξεταστικό κέντρο. Να θυµίσω ότι επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ κα-
ταργήθηκαν οι εξετάσεις στο σχολείο, µειώθηκαν οι µέσοι όροι,
θεσµοθετήθηκε η ελεύθερη πρόσβαση στα πανεπιστήµια. Όλοι
ίσοι. Αλλά ίσοι πώς; Προς τα κάτω. Η αρχή της ήσσονος προ-
σπάθειας, η οποία διαπερνά κάθε πρωτοβουλία της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης!

Τράπεζα θεµάτων. Είπε ο κ. Τσίπρας ότι εκτινάχτηκε η αποτυ-

χία των µαθητών στο λύκειο -όταν είχε εφαρµοστεί η τράπεζα
θεµάτων- στο 24%. Εδώ, κύριε Φίλη, θα έπρεπε να πείτε ότι δεν
ήταν πλήρης η δήλωση. Γιατί δεν ήταν πλήρης; Διότι δεν ανα-
φέρθηκε συγκεκριµένα ότι ήταν εκείνη η πρώτη χρονιά κατά την
οποία εφαρµόστηκαν νέοι όροι προαγωγής και απόλυσης. Εφαρ-
µόστηκε για πρώτη φορά το «10» σε κάθε µάθηµα και το «8» σε
κάθε µάθηµα. Αυτός ήταν ο λόγος που οδήγησε στην αύξηση
της αποτυχίας κάποιων µαθητών.

Αγγλικά στο νηπιαγωγείο. Νοµίζω ότι έχει εξαντληθεί το ζή-
τηµα. Η τάση είναι διεθνής για εξοικείωση µε τη δεύτερη γλώσσα
από τα τρία έτη. Μάλιστα, είναι αυξητική η τάση. Αρχικά ήταν
τρεις µόνο οι χώρες. Πλέον είναι δεκατέσσερις ευρωπαϊκές
χώρες στις οποίες υπάρχει εξοικείωση µε δεύτερη γλώσσα από
την ηλικία των τριών ετών και πάνω.

Είπε ο κ. Τσίπρας -ξαφνικά έδειξε ένα ενδιαφέρον- για την
επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση. Εγώ θα µιλήσω µε
στοιχεία. Προκαλεί µια τέτοια δήλωση, αυτό το όψιµο ενδιαφέ-
ρον, όταν οι εκπαιδευτές των δηµοσίων ΙΕΚ ήταν απλήρωτοι επί
κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ για έναν ολόκληρο χρόνο, όταν οι απόφοι-
τοι των δηµοσίων ΙΕΚ είχαν µε ευθύνη του ΣΥΡΙΖΑ στερηθεί του
δικαιώµατός τους να συµµετάσχουν στις εξετάσεις πιστοποίησης
του ΕΟΠΠΕΠ, όταν είχε προβλεφθεί να λειτουργήσουν τα ΙΕΚ
µόνο µε πιστοποιηµένους εκπαιδευτές από την 1η Σεπτεµβρίου,
χωρίς να έχουν µεριµνήσει για την πιστοποίηση, δυσχεραίνοντας
έτσι τη λειτουργία -ποιον;- των δηµοσίων ΙΕΚ!

Προσλήψεις. Το ανέφερα και προχθές. Είκοσι χιλιάδες προσ-
λήψεις έλεγε κ. Φίλης. Ο κ. Βερναρδάκης -ήταν εδώ προηγουµέ-
νως- έλεγε τον Ιανουάριο του 2017 «Την επόµενη εβδοµάδα
προκηρύσσεται διαγωνισµός για εκπαιδευτικούς». Τίποτα από
όλα αυτά δεν έγινε. Τα στοιχεία µιλούν από µόνα τους. Μηδέν
διορισµοί στην εκπαίδευση.

Ρώτησε ο κ. Τσίπρας ποιο είναι το µήνυµα στη νέα γενιά.
Έχουµε ένα ξεκάθαρο µήνυµα ως Κυβέρνηση. Το µήνυµα αυτό
είναι για ένα σχολείο πιο ουσιαστικό, πιο ποιοτικό, πιο δηµιουρ-
γικό, πιο ανοιχτό, υψηλότερων προσδοκιών και απαιτήσεων. Ένα
σχολείο που θα ανταποκρίνεται στην ανάγκη για σφαιρικότερη
µόρφωση, για πιο δηµιουργική διαχείριση και αξιοποίηση της
γνώσης. Ένα σχολείο της εγρήγορσης. Αυτό πρεσβεύουµε ως
Κυβέρνηση.

Σηµείο δέκατο. Μίλησε ο κ. Τσίπρας για ξενόγλωσσα προπτυ-
χιακά προγράµµατα και είπε επί λέξει: «Δεύτεροι έρχεστε σε
αυτό και καταϊδρωµένοι». Εγώ θα θυµίσω το εξής: ότι επί κυβερ-
νήσεως ΣΥΡΙΖΑ µπήκε κόφτης. Επιβλήθηκε υποχρεωτική συνερ-
γασία από το Διεθνές Πανεπιστήµιο για κάθε ξενόγλωσσο πρό-
γραµµα. Δηλαδή, να µην µπορεί αυτόνοµα το κάθε πανεπιστήµιο
να ιδρύσει ένα ξενόγλωσσο προπτυχιακό.

Σηµείο δεύτερο: Το πρόγραµµα στο οποίο αναφέρθηκε κ. Τσί-
πρας, απορρίφθηκε από την κυβέρνηση. Μία φορά ήρθε το
ΕΚΠΑ, ζήτησε να ιδρυθεί το πρόγραµµα. Όχι. Γιατί; Τα ακριβά
τα δίδακτρα. Για ποιους; Για τους ξένους. Ήρθε, δηλαδή, η κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και είπε: «Μειώστε τα δίδακτρα να πληρώ-
νουν λιγότερα έσοδα -ποιοι;- οι ξένοι στα δηµόσια πανεπιστήµια.

Εµείς τι λέµε: Κάθε ίδρυµα αυτόνοµα να µπορεί να ιδρύει ξε-
νόγλωσσα προγράµµατα, χωρίς έγκριση Υπουργού. Γιατί εµείς
δεν είµαστε κολληµένοι ούτε στις καρέκλες ούτε στην εξουσία.
Δίνουµε ελευθερία και αυτονοµία στα πανεπιστήµια, όπως ακρι-
βώς το είχαµε υποσχεθεί.

Κλείνω µε το εξής. Θέλω να ρωτήσω ειλικρινώς: Διαφωνεί ο
ΣΥΡΙΖΑ µε την εισαγωγή της σεξουαλικής αγωγής στα σχολεία;
Διαφωνεί µε τη θεµατική για τον αλληλοσεβασµό και τη διαφο-
ρετικότητα; Διαφωνεί µε τη διεύρυνση των µεθόδων αποτίµησης
στο σχολείο, µε περισσότερες ερευνητικές εργασίες για παρά-
δειγµα; Διαφωνεί µε τις ρυθµίσεις για την καταπολέµηση του
σχολικού εκφοβισµού; Διαφωνεί µε το να προσµετράται πιο γρή-
γορα η προϋπηρεσία και τα προσόντα των εκπαιδευτικών; Δια-
φωνεί µε την επιβράβευση των παιδιών µας που διαπρέπουν σε
διεθνείς µαθητικές Ολυµπιάδες; Θέλω να πιστεύω πως όχι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε;

14306 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μισό λεπτό, κύριε Λι-
βανέ. Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Βιλιάρδος. Επειδή µίλησε ο Αρ-
χηγός σας, δικαιούστε να µιλήσετε, αλλά στη µισή ώρα. Είστε
εντάξει;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, δεν θα κάνω οµιλία. Απλά µία απάντηση στον Αρχηγό της
Αντιπολίτευσης.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Και να διευκρινίσουµε κάτι,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μισό λεπτό.
Κυρία Υπουργέ, ήθελα να σας ρωτήσω κάτι, πριν πάρει τον

λόγο ο κ. Λιβανός για λίγα λεπτά. Δεν θα είναι οµιλία. Κύριε Βι-
λιάρδο, πειράζει να περιµένετε λίγο;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστώ.
Κυρία Υπουργέ, είστε έτοιµη να µας πείτε από τις τροπολογίες

των Βουλευτών, που έχουν κατατεθεί, ποιες γίνονται δεκτές ή
όχι;

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Αν είναι εύκολο, σε λίγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαρίστως.
Κύριε Λιβανέ, έχετε τον λόγο για λίγα λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να πω ότι -το έχουµε πει πολλές φορές σε αυτή

την Αίθουσα- δεν συµφωνούµε µε τις Πρέσπες. Τιµούµε, όµως,
την υπογραφή της Ελλάδας, τιµούµε την υπογραφή που έβαλε
η προηγούµενη κυβέρνηση και συνεχίζουµε δι’ αυτού του τρό-
που να πορευόµαστε στο θέµα αυτό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Ως προς το κοµµάτι της ΑΟΖ, πράγµατι ήταν θετική η τοποθέ-
τηση του κ. Τσίπρα και σήµερα αλλά και µε τη συνέντευξη που
έδωσε την Κυριακή στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», αν δεν κάνω λάθος.
Και αυτό το σεβόµαστε, το επικροτούµε. Έτσι πρέπει να λειτουρ-
γούµε στα εθνικά µας θέµατα, µε οµόνοια και µε σοβαρότητα.

Ζήτησε µια ευρύτερη στρατηγική από τη µεριά της Κυβέρνη-
σης και να ενταχθεί η συµφωνία αυτή που επετεύχθη εχθές για
την ΑΟΖ µε την Ιταλία µέσα σε αυτή την εθνική στρατηγική. Μα,
υπάρχει αυτή η εθνική στρατηγική. Είναι η στρατηγική της πολυ-
µερούς εξωτερικής πολιτικής που κοιτάει σε όλο το πλαίσιο της
Μεσογείου. Σε αυτήν ακριβώς εντάσσεται και αυτή η συµφωνία
της ΑΟΖ.

Ζήτησε επίσπευση της συµφωνίας µε την Αίγυπτο. Δεκτό αυτό
το αίτηµα. Όµως γνωρίζετε -και φαντάζοµαι το γνωρίζει και ο
ίδιος- ότι ήδη έχει ανακοινώσει ο κ. Δένδιας ότι θα είναι εκεί την
επόµενη εβδοµάδα, ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο.

Μας ζήτησε, επίσης, επέκταση στα δώδεκα µίλια. Αντιλαµβά-
νοµαι τη ρητορική αυτού του επιχειρήµατος. Γνωρίζετε ότι είναι
εθνικό µας δικαίωµα και γνωρίζετε -έχετε περάσει και εσείς από
τα έδρανα της κυβέρνησης- ότι ασκούµε ως κράτος την πολιτική
µε γνώµονα το εθνικό µας συµφέρον και κάνουµε αυτό το οποίο
πρέπει ανά πάσα στιγµή.

Καλωσορίζουµε τον κ. Τσίπρα στην πατριωτική γραµµή την
οποία χαράζουµε. Χρησιµοποιώ το «πατριωτική», γιατί το είπε και
εκείνος. Νοµίζω ότι σε αυτή την πολυδιάστατη εξωτερική πολι-
τική όλοι µαζί προασπίζουµε τα εθνικά µας συµφέροντα και σε-
βόµαστε το Διεθνές Δίκαιο.

Μία σύντοµη σύγκριση θέλω να κάνω για τις δύο οµιλίες. Επι-
τρέψτε µου να πω ότι η τοποθέτηση του κ. Τσίπρα ήταν άψυχη,
ξύλινη, άνευρη, χωρίς όραµα. Ήταν µια οµιλία που κατά κύριο
λόγο τη διάβαζε. Προσπάθησε να κρυφτεί για όσα δεν µπόρεσαν
να γίνουν -δεν λέω ότι δεν υπήρχε καλή πίστη- κατά τη διάρκεια
της δικής σας διακυβέρνησης στην παιδεία, κάτω από το προπέ-
τασµα της κρίσης.

Αντιθέτως µε την αναφορά του κ. Τσίπρα στην παιδεία, που
ήταν συνολικά µια προσέγγιση του χθες, θεωρώ -και νοµίζω όλοι
ακούσαµε, εύχοµαι και ένα µεγάλο κοµµάτι του ελληνικού λαού-
ότι η τοποθέτηση του Πρωθυπουργού ήταν εντελώς στον αντί-
ποδα. Ήταν µια οµιλία η οποία ερχόταν από το αύριο, ερχόταν
από το µέλλον. Παρατηρήσατε και εσείς ότι το σύνολο της οµι-

λίας του ήταν από στήθους, πράγµα το οποίο σηµαίνει ότι ο ίδιος
δείχνει όχι απλά γνώση, αλλά µεγάλη ευαισθησία για τα θέµατα
της παιδείας, όπως βεβαίως και η ηγεσία του Υπουργείου Παι-
δείας. Αλλά δείχνει και έναν Πρωθυπουργό, εν αντιθέσει µε τον
κ. Τσίπρα, που όχι απλά είναι κοντά στα θέµατα της παιδείας,
αλλά τα γνωρίζει καλύτερα από τον απλό Βουλευτή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτή η διαφορά είναι που φαίνεται όχι µόνο στο νοµοσχέδιο
αυτό, που, όπως είπε και εκείνος και έχει πει και η κ. Κεραµέως,
είναι ένα βήµα για τη γενική µας στρατηγική. Αυτή η διαφορά,
αυτή η προσήλωση του κ. Μητσοτάκη στα θέµατα της παιδείας
είναι αυτή που γεµίζει µε ελπίδα και εµάς αλλά και τους νέους
της πατρίδας µας. 

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο δεν θα πω κάτι, γιατί τα κάλυψε
όλα µε φοβερή επάρκεια και απόλυτη λεπτοµέρεια η κ. Κερα-
µέως. Μου έκανε κι εµένα εντύπωση όµως -και δεν µπορώ να µην
το αναφέρω- η έναρξη της οµιλίας του κ. Τσίπρα που στάθηκε
σε αυτό το κρούσµα στην Ξάνθη σαν να χαιρόταν γι’ αυτό. Δεν
µπορώ να το πιστέψω. Πλην όµως, όπως σας είπε και η Υπουρ-
γός, δεκατέσσερις χιλιάδες σχολεία λειτούργησαν γι’ αυτά τα
παιδιά. Δεν χαίρεστε που βρήκαν την κανονικότητα τους, τον
ρυθµό τους; Γύρισαν πίσω στα θρανία. Νοµίζω ότι ήταν µια ατυ-
χής τοποθέτηση.

Έκανε και µια ερώτηση και κλείνω µε αυτό και ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε, για το σχέδιο το οποίο έχει η Νέα Δηµοκρατία,
το οποίο έχει η Κυβέρνηση για την παιδεία. Το χαρακτήρισε προ-
ϊόν παρωχηµένου συντηρητισµού και ελιτισµού και µας ρώτησε
ποιο είναι το µήνυµα προς τις νέες Ελληνίδες και τους νέους Έλ-
ληνες. Το µήνυµα, λοιπόν, το έχουµε καταλάβει δύο µέρες αλλά
και πολλές µέρες πριν στην επιτροπή και περίπου δύο χρόνια
τώρα που συζητάµε για την παιδεία µετά την ανακοίνωση του
προγράµµατός µας. Είναι η εξωστρέφεια του ελληνικού σχο-
λείου, το άνοιγµα στις ξένες γλώσσες, η αξιοκρατία, η επιβρά-
βευση της προσπάθειας, ο τερµατισµός της εξίσωσης προς τα
κάτω, η αναβάθµιση του δηµόσιου σχολείου, η αξιολόγηση παν-
τού, η ενίσχυση της προόδου, της αριστείας µε την επένδυση
στα πρότυπα και τα πειραµατικά δηµόσια σχολεία, η εισροή
ξένων φοιτητών και γνώσης και όχι η εκροή Ελλήνων φοιτητών
στο εξωτερικό, το brain gain και όχι το brain drain. Αυτό είναι το
µήνυµά µας που έρχεται από το µέλλον και λυπούµαστε πολύ
που δεν µπορεί να το παρακολουθήσετε.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Βι-
λιάρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ως πατριωτική δύ-
ναµη ευθύνης χαρακτήρισε ο κ. Τσίπρας τον ΣΥΡΙΖΑ. Ενδιαφέ-
ρον. Προτιµώ να µην το σχολιάσω. Τα γεγονότα της διακυβέρνη-
σής του µιλούν από µόνα τους. Αυτό είναι το µήνυµα για µας.

Το ότι η Ελλάδα τώρα έχει πρόβληµα παιδείας είναι ολοφά-
νερο, όχι µόνο από το νοµοσχέδιο, στα βασικά µέρη του οποίου
αναφερθήκαµε χθες. Ως οικονοµολόγος, βέβαια, βλέπω τα πράγ-
µατα από µια άλλη οπτική γωνία, πιο πρακτικά, όπως το ότι οι
νέοι µαθαίνουν, διδάσκονται καλύτερα από τις πράξεις και όχι
από τα λόγια. Τι να µάθουν, λοιπόν, από ένα κόµµα που δροµο-
λόγησε στην Ελλάδα το διεφθαρµένο κοµµατικό πελατειακό κρά-
τος, ενώ οδήγησε την πατρίδα του, χωρίς να ρωτήσει κανέναν,
στην παγίδα του ΔΝΤ; Τι να µάθουν από το άλλο που την υπερ-
χρέωσε µε τις απίστευτες σπατάλες του και την καταδίκασε στο
PSI, παραδίδοντας την εθνική της κυριαρχία και υποθηκεύοντας
τα πάντα; Τι να µάθουν από το τρίτο, που δεν τήρησε καµµία από
τις υποσχέσεις του, έκλεισε τις τράπεζες και αντέστρεψε το δη-
µοψήφισµα, µη σεβόµενο ούτε στο ελάχιστο το Σύνταγµα; Τέλος,
τι να µάθουν και από τα τρία µαζί που υπέγραψαν το τρίτο µνη-
µόνιο, τη µεταφορά των πάντων στο υπερταµείο µε το ΦΕΚ του
Αυγούστου του 2015 και όλα τα υπόλοιπα; Ρητορικά ασφαλώς
τα ερωτήµατα, ενώ δεν χρειάζεται να αναφέρουµε κανένα όνοµα.
Όλοι τα γνωρίζουµε.

Θα συνεχίσουµε τώρα µε ορισµένα θέµατα της επικαιρότητας,
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τονίζοντας όµως από την αρχή πως τα σηµαντικότερα για την
παιδεία µας είναι τα εξής: Πρώτον, η δηµιουργία επαγγελµατι-
κών σχολών µετά το γυµνάσιο. Δεύτερον, η διπλωµατική στο λύ-
κειο, η τέταρτη τάξη, καθώς επίσης η κατάργηση των εισαγω-
γικών εξετάσεων, όπως σε άλλες χώρες, για να κλείσει η πληγή
των φροντιστηρίων. Και, τρίτον, η σύνδεση της παιδείας µε την
πραγµατική οικονοµία, έτσι ώστε οι νέοι Έλληνες να βρίσκουν
θέσεις εργασίας στη χώρα τους ανάλογες µε τις σπουδές τους
και να µη µεταναστεύουν µαζικά στο εξωτερικό για να επιβιώ-
σουν, όπως συµβαίνει τα τελευταία χρόνια µε τη βαθιά ύφεση
που βιώσαµε και η οποία έχει ήδη επανέλθει. 

Θυµίζουµε εδώ πως, ενώ η Κυβέρνηση είχε υποσχεθεί ανά-
πτυξη 4%, ο ρυθµός είχε ήδη µειωθεί στο 1% το τελευταίο τρί-
µηνο του 2019 από 2,3% προηγουµένως, καθώς επίσης στο
-0,9% το πρώτο τρίµηνο του 2020, χωρίς φυσικά να οφείλεται
στο κλείδωµα της οικονοµίας µας, αφού δροµολογήθηκε µόλις
στα µέσα Μαρτίου. Ειδικά όσον αφορά το κλείδωµα, στη Δανία
έχει ξεκινήσει έρευνα αφ’ ενός µεν σχετικά µε την αναλογικότητα
των µέτρων που λήφθηκαν για την πανδηµία, αφ’ ετέρου εξαιτίας
του ότι η Πρωθυπουργός της το αποφάσισε µόνη της, λαµβά-
νοντας εκ των υστέρων την έγκριση της Βουλής. Στην Ελλάδα
βέβαια, όπου ακόµη και οι ΠΝΠ αποφασίζονται µονοµερώς και
εφαρµόζονται από την Κυβέρνηση, ενώ έρχονται εκ των υστέρων
στη Βουλή για την προσχηµατική συζήτηση και ψήφισή τους, δεν
έχει απαιτηθεί καµµία έρευνα, παρά το ότι τα ενδεχοµένως δυ-
σανάλογα µέτρα φαίνεται πως θα προκαλέσουν τεράστιες ζηµίες
στην οικονοµία µας. Θεωρούµε, λοιπόν, πως η διεξαγωγή µιας
αντίστοιχης έρευνας µε τη Δανία είναι απαραίτητη για να µά-
θουµε τουλάχιστον µε ποια κριτήρια αποφασίστηκαν τόσο το
κλείδωµα όσο και τα υπόλοιπα µέτρα, καθώς επίσης εάν τηρή-
θηκε η νόµιµη αναλογικότητα. 

Το να χρησιµοποιούµε πάντως επικοινωνιακά ή µε άλλον
τρόπο επιστήµονες για να αποφεύγουµε τις πολιτικές ευθύνες,
όπως ακούγεται και για την οικονοµία, µε οικονοµολόγους που
θα µένουν στο Λονδίνο ή στη Νέα Υόρκη, συµβουλεύοντας τη
χώρα µας διά αλληλογραφίας, δεν είναι ό,τι καλύτερο ειδικά στις
οδυνηρές συνθήκες που έχουν προκαλέσει στην Ελλάδα οι κυ-
βερνήσεις των µνηµονίων κατ’ εντολήν των Γερµανών. 

Σε κάθε περίπτωση, είναι προσβλητικό για τους Έλληνες το
ότι δεν ερωτώνται για απολύτως τίποτα, σαν να πρόκειται για
έναν ανόητο όχλο, όπως για την είσοδο της χώρας στην Ευρω-
ζώνη, για την καταδίκη της στο ΔΝΤ, για την υπογραφή του εγ-
κληµατικού PSI -τονίζω, εγκληµατικού- για το τρίτο καταστρο-
φικό µνηµόνιο ή για την παράδοση του ονόµατος της Μακεδο-
νίας, παρά το ότι πληµµύρισαν την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη,
καθώς επίσης πολλές άλλες πόλεις, εκφράζοντας την αντίθεσή
τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Έχω πάρα πολλά να πω, αλλά θα

ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, όπως είπατε. 
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να είστε καλά. Κι

εγώ ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.
Επανερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών. Υπολογίζω τους

εναποµείναντες οµιλητές είκοσι οκτώ τον αριθµό, συν τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους που δεν έχουν µιλήσει ακόµη και
τους Υπουργούς, ότι θα πάµε κατά τους µετριότερους υπολογι-
σµούς γύρω στις 12 το βράδυ. Αν υπάρχει συναίνεση από το
Σώµα, τα οκτώ λεπτά των οµιλητών, να γίνουν επτά µε µια µικρή
ανοχή. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Όχι, όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Να µείνουν οκτώ, όσο είναι. Μέχρι τις 2 το

πρωί να πάµε, δεν πειράζει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Συνεπώς,

µένουµε στα οκτώ. Δεν συναινεί το Σώµα για επτά µε µια ανοχή
να πηγαίνουµε στα οκτώ. 

Τι λέτε;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Εντάξει, ας πάµε έτσι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, εντάξει.

Θα βάλουµε επτά λεπτά και θα πηγαίνουµε στα οκτώ. 
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να διαµαρτυρηθώ επί της διαδικασίας, γιατί δεν είναι

δυνατόν η ώρα να είναι 8 το βράδυ και να έχουν µιλήσει δεκα-
πέντε µόνο Βουλευτές. Την επόµενη φορά νοµίζω ότι ίσως πρέ-
πει να κάνετε µια καλύτερη ρύθµιση. Δεν είναι δυνατόν. Είµαστε
εδώ από τις 9 το πρωί. Υπήρχαν επίκαιρες ερωτήσεις και είχαµε
ενηµέρωση ότι µετά το πέρας των επίκαιρων ερωτήσεων θα ξε-
κινούσε η συζήτηση. Ξεκινά η συζήτηση στις 12 το µεσηµέρι έχει
φτάσει 8 το βράδυ και έχουν µιλήσει µόνο δεκαπέντε. Νοµίζω ότι
αυτό δεν µας τιµά. 

Πριν να µπω στην συζήτηση για το σχέδιο νόµου, θα ήθελα να
κάνω µια αναφορά στους διακόσιους δεκαοκτώ νεκρούς που τι-
µάµε σήµερα, τους νεκρούς στο Δίστοµο. Η ναζιστική θηριωδία
δεν επιτρέπεται να σβήσει από τη µνήµη µας, όχι για λόγους
ιστορικούς, αλλά γιατί η απαίτηση για δικαίωση αθώων δεν αφο-
ρά µόνο το παρελθόν αλλά αφορά το παρόν.

Ήρθε η ώρα τώρα επιτέλους, µετά από τόση αναµονή, να
µπούµε στη συζήτηση για το νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε από χθες στην Ολο-
µέλεια ένα νοµοσχέδιο που έχει τον τίτλο αναβάθµιση του σχο-
λείου, αντί για ονοµασία: «Ένα σχολείο για λίγους». «Ένα σχο-
λείο για λίγους» θα έπρεπε κανονικά να φέρει ως τίτλο, αν η Κυ-
βέρνηση αποφάσιζε να είναι ειλικρινής οµολογώντας τις πραγ-
µατικές της προθέσεις. 

Είναι, πράγµατι, αποκαλυπτικό ότι σε περίοδο καραντίνας, σε
περίοδο πανδηµίας, το Υπουργείο Παιδείας αντί να καταρτίσει
ένα σχέδιο νόµου που θα βοηθούσε την εκπαιδευτική κοινότητα
να ανταποκριθεί στις νέες συνθήκες, µας φέρνει ένα νοµοσχέδιο
που υπηρετεί εντελώς άλλες προτεραιότητες. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο που επιδιώκει να πετάξει εκτός σχολικής διαδικασίας όσο
γίνεται περισσότερους µαθητές. 

Παραδέχτηκε η κυρία Υπουργός σε χθεσινή της οµιλία ότι το
σχολείο είναι ένας κατ’ εξοχήν µηχανισµός κοινωνικής κινητικό-
τητας. Αυτό που δεν είπε, είναι ότι ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο
προσπαθεί να επιβάλλει τις κατάλληλες σχολικές συνθήκες, ώ-
στε η κοινωνική κινητικότητα να εκµηδενιστεί, ώστε τα παιδιά από
τα µη ευνοηµένα οικονοµικά και µορφωτικά στρώµατα, να έχουν
τις κατά το δυνατόν ελάχιστες ευκαιρίες να µορφωθούν στο δη-
µόσιο σχολείο. 

Ακριβώς για να περιορίσει κάθε εξισωτικό ρόλο που η εκπαί-
δευση θα µπορούσε να παίξει, η Νέα Δηµοκρατία δηµιουργεί
σχολεία δύο ταχυτήτων. Από τη µια έχουµε τα πρότυπα σχολεία
για όσους µαθητές και µαθήτριες έχουν τη στήριξη της οικογέ-
νειας τους, ώστε να ξεκινήσουν τα φροντιστήρια από την έκτη
δηµοτικού και να τα συνεχίσουν για τα επόµενα έξι χρόνια. Ή
µήπως αγνοεί η Υπουργός ότι αυτή είναι η αλήθεια; 

Από τη µια, λοιπόν, έχουµε πρότυπα σχολεία µε εντατικοποι-
ηµένες, χωρίς παιδαγωγική και µορφωτική αξία απαιτήσεις, µε
φροντισµένες υποδοµές, µε εκπαιδευτικούς αυξηµένων προσόν-
των και αυξηµένης υποταγής, αφού πρώτα σε αυτούς εισάγει
την ατοµική, τιµωρητική, αδιαφανή αξιολόγηση, ώστε να ελέγχε-
ται η πειθαρχία τους στη νέα κανονικότητα. 

Από την άλλη έχουµε σχολεία δεύτερης διαλογής αφηµένα
στη µοίρα τους, υποχρηµατοδοτούµενα, χωρίς υλικοτεχνική υπο-
δοµή, µε κενές θέσεις δασκάλων και καθηγητών που θα καλύ-
πτονται όποτε και αν το Υπουργείο δύναται µε περιφερόµενους
ανά την Ελλάδα αναπληρωτές εκπαιδευτικούς. 

Και βέβαια για να είναι ακόµα πιο απορριπτικό το δηµόσιο σχο-
λείο, η Κυβέρνηση βάζει παντού εξετάσεις. Πέρα των εξετάσεων
στα δωδεκάχρονα για την εισαγωγή τους στα πρότυπα, η Νέα
Δηµοκρατία αυξάνει τον αριθµό των εξεταζόµενων µαθηµάτων
στο τέλος του έτους σε γυµνάσια και λύκεια, χωρίς να προβλέπει
κανέναν µηχανισµό ενίσχυσης µαθητών και ειδικά των πιο αδύ-
ναµων. 

Ουσιαστικά η πολιτική του Υπουργείου συµπυκνώνεται στα
εξής: Εγώ σας βάζω εξεταστικούς φραγµούς, πολλαπλασιασµό
της εξεταστέας ύλης, τράπεζα θεµάτων. Πηγαίνετε στην παρα-
παιδεία για να ανταποκριθείτε. «Η σχολική σας επιτυχία ή απο-
τυχία είναι ατοµική σας ευθύνη». Είναι µια φράση που έχει πολλή
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πέραση. 
Και µε τη συλλογική ευθύνη τι γίνεται; Γνωρίζει το Υπουργείο

ότι την προηγούµενη φορά που επιχειρήθηκε η τράπεζα θεµά-
των, το ποσοστό µετεξεταστέων εκτοξεύτηκε στο 24% στην Α’
λυκείου. Δεν την ενδιαφέρει. Αποποιείται κάθε ευθύνης για τον
Καιάδα που ανοίγει. Το επιχείρηµα περί οκτώ και περί δέκα, ειλι-
κρινά δεν το κατανοούµε. «Υπάρχει ο Σεπτέµβρης» απαντά. Ας
περάσουν ένα καλοκαίρι στην παραπαιδεία όσοι µπορούν. 

Και δεν γίνεται καµµία αναφορά για τα παιδιά µε ειδικές ανάγ-
κες, καµµία αναφορά για τα παιδιά µε µαθησιακές και εκπαιδευ-
τικές δυσκολίες, τα παιδιά που θα δυσκολευτούν ακόµη περισ-
σότερο στις νέες συνθήκες, όχι επειδή δεν έχουν την ικανότητα
να µάθουν, αλλά γιατί το ιδιαίτερο ανταγωνιστικό νέο εκπαιδευ-
τικό περιβάλλον θα τα αφήσει στο περιθώριο για ακόµα µια
φορά. 

Και για να είναι η Κυβέρνηση σίγουρη πως το σχολείο δεν θα
τα καταφέρει να ανταποκριθεί στον εξεταστικό φόρτο του, αυ-
ξάνει τον αριθµό µαθητών ανά τάξη εν µέσω πανδηµίας. Θεσµο-
θετεί κατώτατο όριο µαθητών ανά τµήµα, ώστε να διασκορπίζει
µαθητές και µαθήτριες σε µακρινά σχολεία. Δεν παίρνει ούτε ένα
µέτρο για την ειδική υποστηρικτική αγωγή και βέβαια στέλνει τις
προσλήψεις των εκπαιδευτικών γενικής αγωγής για άλλη µια
φορά στις καλένδες.

Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ενδιαφέρεται
να βελτιώσει τις σχολικές επιδόσεις. Δεν ενδιαφέρεται ούτε για
την αριστεία. Δεν ενδιαφέρεται να πλουτίσει το µορφωτικό κε-
φάλαιο των παιδιών και των εφήβων µας. Η Κυβέρνηση ενδιαφέ-
ρεται να πολλαπλασιάσει τη σχολική αποτυχία, να απογοητεύσει
µαθητές και γονείς, ώστε να αυξηθεί η σχολική διαρροή στέλ-
νοντας πελατεία στα ιδιωτικά κέντρα κατάρτισης. 

Και για την κατάρτιση που η ίδια δηµιουργεί, για την κατά-
σταση αυτή, προσπαθεί να ρίξει το φταίξιµο στους άλλους. Την
ευθύνη για την αυξηµένη σχολική αποτυχία φέρουν είτε οι µαθη-
τές που δεν διαβάζουν, είναι απείθαρχοι και θα τους βάλουµε κό-
σµια διαγωγή είτε οι εκπαιδευτικοί που είναι ανεπαρκείς και θα
τους αξιολογήσουµε µέσω ενός µηχανισµού τον οποίο θα ελέγ-
χουµε κοµµατικά και ασφυκτικά και που δεν τον έχουµε φέρει
ακόµα, τον ετοιµάζουµε, τον στήνουµε. 

Προς το παρόν, ας αναρτούν οι σχολικές µονάδες την αυτοα-
ξιολόγηση τους στο διαδίκτυο και ας δηµιουργούµε το πλαίσιο
για την εισαγωγή της κάµερας στην τάξη, ώστε να µπορέσουµε
κάποια στιγµή να ασκήσουµε πλήρη έλεγχο και εύκολη στοχο-
ποίηση των εκπαιδευτικών.

Βάζουµε τα Λατινικά ως πανελλαδικώς εξεταζόµενο µάθηµα,
γιατί η Κοινωνιολογία τροµάζει την Κυβέρνηση, είναι µάθηµα που
ζητά από τους µαθητές να σκεφτούν επί της πραγµατικότητας
που ζουν, και τέτοιες σκέψεις είναι επικίνδυνες. Ας µείνουµε στην
παπαγαλία του «dum spiro spero», που θα τους είναι άλλωστε
τόσο χρήσιµη στην αυριανή τους ζωή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα παιδιά, οι έφηβοι των σχο-
λείων µας έχουν ανάγκη από µορφωτικά ερεθίσµατα, που δεν
είναι δυνατό να περιορίζονται και να υπονοµεύονται από την αγ-
χώδη προετοιµασία των αλλεπάλληλων εξετάσεων. Αν το σχο-
λικό µάθηµα είναι µια σειρά από ασκήσεις, µε την υποσηµείωση
ότι θα µπουν ή δεν θα µπουν στο τέλος της χρονιάς και δεν θα
πετύχουν το στόχο τους, τότε έχουµε πετύχει την πλήρη ακύ-
ρωση κάθε εκπαιδευτικής διαδικασίας. Έχουµε καταργήσει την
όποια σχέση εκπαιδευτικών-µαθητών, µετατρέποντάς την σε
σχέση εξεταστών-εξεταζόµενων. Έχουµε πνίξει κάθε κριτική
σκέψη, κάθε συζήτηση, κάθε ερώτηση, κάθε διατύπωση γνώµης,
κάθε ανησυχία. Έχουµε αφαιρέσει τον χρόνο και τον χώρο όπου
είναι δυνατό να συντελεστεί η καλλιέργεια της ψυχής, εντός του
ελληνικού σχολείου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω µε αυτό. Κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, µετατρέ-
ποντας τα σχολεία µας σε διαρκή εξεταστικά κέντρα στοιβαγµέ-
νων µαθητών αβοήθητων µπροστά στους ταξικούς µορφωτικούς
φραγµούς, διαπράττετε µια ακόµα µεγάλη αδικία αυτή τη φορά
εις βάρος της ελληνικής κοινωνίας. Προφανώς αυτό διόλου εν-
διαφέρει τους νεοφιλελεύθερους εµπνευστές του παρόντος σχε-

δίου νόµου. Το γνωρίζουµε αυτό και το γνωρίζουµε και από άλλα
νοµοσχέδια της Κυβέρνησης. Καθώς, όµως, σιγά-σιγά πέφτουν
οι µάσκες και τα χαµόγελα της αριστείας και αυτά τα χαµόγελα
παγώνουν, οι καρποί της πολιτικής σας θα ξεφλουδιστούν και
αργά η γρήγορα θα φανεί τι γεύση έχουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Άννα Ευθυµίου από τη Νέα Δηµοκρα-

τία.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν τοπο-

θετηθώ για την ουσία του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να σηµειώσω
ότι η κυρία Υπουργός, η κυρία Υφυπουργός και ο κύριος Υφυ-
πουργός σε ό,τι αφορά την πανδηµία του κορωνοϊού, µε υπευ-
θυνότητα, αποτελεσµατικότητα και ευαισθησία έπραξαν και
πράττουν ό,τι χρειάζεται, ώστε αφ’ ενός να διασφαλιστεί η δη-
µόσια υγεία των εκπαιδευτικών, που πραγµατικά παρήγαγαν ένα
τιτάνιο έργο και προσπάθειες για την εκπαίδευση των παιδιών
και των οικογενειών τους, όπως φυσικά για το γενικό πληθυσµό
και αφ’ ετέρου να συνεχιστεί µε το πλέον πρόσφορο τρόπο η εκ-
παιδευτική διαδικασία, αξιοποιώντας για τον λόγο αυτό κάθε δυ-
νατότητα που παρέχει η σύγχρονη τεχνολογία.

Ως προς την ουσία του νοµοσχεδίου που ψηφίζεται σήµερα,
προβάλλει ένα διληµµατικό ερώτηµα: Θέλουµε το σχολείο που
θα λειτουργεί ως τροχοπέδη στην έµφυτη τάση για συνεχή βελ-
τίωση και πρόοδο και την ευγενή άµιλλα ή ένα σχολείο που θα
εµπεδώνει και θα ενισχύει τη διαρκή αυτοβελτίωση, καλλιεργών-
τας παράλληλα ουσιαστική παιδεία και πολύπλευρη εκπαίδευση,
µε σκοπό και την ένταξη στην αγορά εργασίας; Εµείς απαντάµε
ότι θέλουµε το δεύτερο.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό υπηρετεί τον στόχο αυτόν; Ναι,
τον υπηρετεί και το λέω, γιατί υποστηρίζω την κρίση µου σε προ-
σωπικές και βιωµατικές εµπειρίες µου από τον χώρο των µαθη-
τών και της νεολαίας. Και τούτο, διότι ασχολούµαι µε τα κοινά
από τα φοιτητικά µου χρόνια, διότι ήµουν εντεταλµένη Σύµβου-
λος Νεολαίας του Δήµου Θεσσαλονίκης, επί σειρά ετών Πρό-
εδρος της οργάνωσης «Νέοι Ευρωπαίοι Οργανωµένοι Ικανοί» και
φυσικά, µητέρα δύο παιδιών.

Παράλληλα, ως προς την κοινοβουλευτική µου δράση, δέχο-
µαι περισσότερα ερεθίσµατα, γιατί τυχαίνει να είµαι η µικρότερη
σε ηλικία Βουλευτής της παράταξής µου στην Α’ και Β’ Θεσσα-
λονίκης, αλλά και γιατί έχω κάνει ποικίλες παρεµβάσεις στον
τοµέα της απασχόλησης της νεολαίας, των νέων ανθρώπων και
της καταπολέµησης της ανεργίας -και ως µάχιµη εργατολόγος,
που, όπως είπα και στην αρχή- το νοµοσχέδιο αυτό αποσκοπεί
και στην ένταξη στην αγορά εργασίας.

Ως προς τις επιµέρους διατάξεις, λοιπόν, καθιερώνει εργαστή-
ρια δεξιοτήτων. Αποµακρυνόµαστε από τη στείρα µετάδοση γνώ-
σεων και σηµατοδοτούµε τη στροφή σε ένα σύγχρονο σχολείο,
σε ένα σχολείο που δίνει έµφαση στην καλλιέργεια δεξιοτήτων,
ήπιες δεξιότητες και όπως είπε ο Πρωθυπουργός σήµερα εδώ,
δεξιότητες όπως ο εθελοντισµός, η οικολογική ευαισθησία, η σε-
ξουαλική διαπαιδαγώγηση, δεξιότητες στις νέες τεχνολογίες και
στη ροµποτική.

Εδώ θα θέσω και εγώ το θέµα της διδασκαλίας των Αγγλικών
στα νηπιαγωγεία. Πολύ ορθά τοποθετήθηκε σήµερα ο Πρωθυ-
πουργός και είπε: «Ρωτήστε και τους γονείς». Εγώ προσυπο-
γράφω την τοποθέτηση του Πρωθυπουργού, ως µητέρα ενός
παιδιού που στο νηπιαγωγείο επέλεξα το δηµόσιο και δεν είχε
αυτή τη δυνατότητα να παρακολουθεί µάθηµα Αγγλικών.

Ωστόσο, επειδή όλο µου το περιβάλλον είναι εκπαιδευτικό, µε
συµβούλεψε να το φέρω πιο κοντά σε επαφή µε την αγγλική
γλώσσα και αυτό έκανα από τα τρία του χρόνια µέχρι και σήµερα.
Ξέρετε τι αποτελέσµατα είδα τώρα που πάει δηµοτικό; Πραγµα-
τικά, είναι εκπληκτικός ο τρόπος µε τον οποίο έχει έρθει σε
επαφή µε τη γλώσσα των αγγλικών.

Έτσι εµείς αυτό που κάνουµε είναι κάτι που, πραγµατικά, ήταν
ελιτίστικο ή µπορούσε να θεωρηθεί ελιτίστικο για τους λίγους,
κάτι που λίγοι θα µπορούσαν να το κάνουν σε ένα ιδιωτικό σχο-
λείο. Ερχόµαστε και το φέρνουµε στο δηµόσιο σχολείο και αυτό
είναι, πραγµατικά, µια καινοτοµία.
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Ως προς την τράπεζα θεµάτων θεωρώ ότι είναι σηµαντική,
διότι πρώτον, εξασφαλίζει την κάλυψη του συνόλου της διδα-
κτέας ύλης από όλα τα σχολεία της χώρας και δεύτερον, δίνει
τη δυνατότητα της αποτίµησης της προόδου των µαθητών µέσα
από την εξαγωγή στοιχείων επί αντικειµενικής βάσης.

Επίσης, θεωρώ πολύ σηµαντικό την εισαγωγή του «κόντρα µα-
θήµατος», διότι δεν νοείται πετυχηµένος ο φιλόλογος, ή νοµικός,
ο οποίος δεν κατέχει βασικές γνώσεις µαθηµατικών, όπως και
αντιστρόφως δεν νοείται πετυχηµένος φυσικός, ή µαθηµατικός,
που να µην ξέρει στοιχειώδη πράγµατα από την ελληνική Ιστορία.
Θεωρώ ότι είναι προς αυτή την πολύ σωστή κατεύθυνση, διότι η
προηγούµενη λογική ήταν µονοδιάστατη και µονόχνοτη.

Επίσης, αν και δεν είµαι µέλος της επιτροπής, ωστόσο διά-
βασα όλα τα πρακτικά της επιτροπής και µε χαρά άκουσα την
κυρία Υπουργό στην ερώτηση της κ. Κεφαλίδου, να λέει ότι ναι
θα έρθει ένα ολόκληρο νοµοσχέδιο για την επαγγελµατική εκ-
παίδευση. Είναι πολύ σηµαντικό και, πραγµατικά, είναι προς την
πολύ θετική κατεύθυνση αυτή η σκέψη του Υπουργείου.

Ως προς τον σύµβουλο σχολικής ζωής, ήµουν για χρόνια Πρό-
εδρος της οργάνωσης «Νέοι Ευρωπαίοι Οργανωµένοι Ικανοί»,
και σας καταθέτω βιωµατικά ότι ο σχολικός εκφοβισµός και ο κυ-
βερνοεκφοβισµός δεν είναι φαινόµενο τωρινό. Είναι από πάρα
πολλά χρόνια. Κάναµε έρευνες, όταν ο κυβερνοεκφοβισµός ήταν
σε πολύ πρωτόλεια κατάσταση στα σχολεία. Μάλιστα, το Τµήµα
Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος της Αστυνοµίας, όταν ήταν
αρχηγός ο κ. Σφακιανάκης, χρησιµοποιούσε και τα στοιχεία των
δικών µας ερευνών, για να στοιχειοθετήσει πώς πρέπει να κινού-
µαστε.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι έχει πάρει πάρα πολύ µεγάλες διαστάσεις,
πολύ περισσότερες από αυτές που φανταζόµαστε και νοµίζουµε
µε βάση τα στοιχεία και τις έρευνες που έχουµε κάνει χρόνια, και
είναι απαραίτητος ο σύµβουλος σχολικής ζωής όχι µόνο ως απο-
κούµπι αλλά για να αντιλαµβάνεται και τις καταστάσεις, γιατί
αυτές δεν είναι εύκολα αντιληπτές.

Ως προς τα πρότυπα και τα πειραµατικά σχολεία δεν θα πω
πολλά. Θεωρώ µόνο ότι το Υπουργείο θα µπορούσε να εξετάσει
και τη θέσπιση ειδικής κατηγορίας των κληρώσεων τόσο στις ολι-
κές βαθµίδες όσο και στις συµπληρωµατικές για τα τέκνα πολυ-
τέκνων και τριτέκνων οικογενειών.

Ως προς τις µετεγγραφές, είναι σηµαντική η εισαγωγή του
ακαδηµαϊκού κριτηρίου, διότι διορθώνει τρία πράγµατα: Την αδι-
κία, το γεγονός ότι υπήρχαν φοιτητές δύο ταχυτήτων και τον
αριθµό των λιµναζόντων και αιώνιων φοιτητών.

Ωστόσο, επειδή έχουµε και ένα µεγάλο δηµογραφικό πρό-
βληµα και πρέπει να στέρξουµε όλοι σε αυτό, πιστεύω ότι το
Υπουργείο θα µπορέσει κάποια στιγµή να εξετάσει είτε να δηµι-
ουργήσει µια ειδική κατηγορία για τα παιδιά των πολυτέκνων και
των τριτέκνων είτε να διευρύνει τα κοινωνικά κριτήρια για να εν-
ταχθούν πολύ περισσότερα από αυτές τις κατηγορίες σε αυτά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ως προς τα ξενόγλωσσα προγράµµατα σπουδών θέλουµε η

χώρα µας να αναδειχθεί στον διεθνή ακαδηµαϊκό χάρτη, όπως
της αξίζει, να έρχονται οι αλλοδαποί φοιτητές, να αναπτύσσεται
ο υγιής ανταγωνισµός και φυσικά, να αφήνουν και τα χρήµατά
τους στη χώρα µας, διότι ο κόσµος εκσυγχρονίζεται διαρκώς και
υπάρχει και η έννοια της διεπιστηµονικότητας, που συνδέεται µε
την αγορά εργασίας.

Για να θέσω ένα παράδειγµα, πτυχίο χηµείας και βιολογίας:
Προετοιµάζει µαθητές για καριέρα στις φαρµακευτικές, βιοτε-
χνικές, βιοχηµικές επιστήµες και αυτό είναι κάτι που είναι πολύ
σηµαντικό και ζητούµενο.

Επίσης, θα ήθελα να πω ότι, πραγµατικά, ο ΣΥΡΙΖΑ ενστερνί-
ζεται το πρόγραµµα ότι χρειάζεται να γίνει µε άλλους όρους.
Όµως όταν είχε τη δυνατότητα να το εφαρµόσει, κανένα ξενό-
γλωσσο πρόγραµµα δεν εφαρµόστηκε επί κυβέρνησής του.

Τέλος, συνοψίζοντας, ο κ. Τσίπρας είπε ότι το νοµοσχέδιο αυ-
τό είναι µια µίξη παρωχηµένου ελιτισµού και συντηρητισµού, και
διερωτώµαι ως προς τις εκσυγχρονιστικές διατάξεις τι θα κάνει.
Θα τις καταψηφίσει; Όπως, δηλαδή, τη σεξουαλική αγωγή στα

σχολεία, τον σεβασµό στη διαφορετικότητα, τις ρυθµίσεις για
την καταπολέµηση του σχολικού εκφοβισµού, την επιβράβευση
των παιδιών µας που διαπρέπουν στις διεθνείς µαθητικές ολυµ-
πιάδες θα τα καταψηφίσει αυτά;

Κλείνω, λοιπόν, και καταθέτω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε, κυ-

ρία συνάδελφε.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Συγγνώµη.
Καταθέτω ότι το νοµοσχέδιο αυτό δοµεί ένα πρόγραµµα για

την παιδεία από κάτω προς τα πάνω και βάζει τις στέρεες βάσεις
πως οι µαθητές του σήµερα, οι νέοι του σήµερα θα γίνουν πολί-
τες του αύριο, οι οποίοι στοχεύουν να έχουν ήθος και αξίες, γε-
νική και ολοκληρωµένη παιδεία, πολύπλευρη εκπαίδευση και
πλεονέκτηµα στην απορρόφηση της αγοράς εργασίας. Αυτό αξί-
ζει στα παιδιά µας και αυτό είναι το µήνυµα του νοµοσχεδίου που
περνάει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο ζήτησε
ο πρώην Πρωθυπουργός, ο κ. Γεώργιος Παπανδρέου.

Κύριε Πρόεδρε, θέλετε να µιλήσετε τώρα ή αργότερα;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ: Τώρα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, όταν ανέλαβα Υπουργός Παιδείας, θέλησα να συµ-
βουλευτώ τους επιφανέστερους σε θεωρία και πράξη γνώστες
του δικού µας εκπαιδευτικού συστήµατος, µεταξύ αυτών και ο
ιστορικός εκπαιδευτικός Αλέξης Δηµαράς. Μου είπε: «Απλώς πή-
γαινε στον πέµπτο όροφο του Υπουργείου Παιδείας» -τότε Μη-
τροπόλεως- «και κοίταξε τις πλακέτες µε τα ονόµατα όσων διε-
τέλεσαν Υπουργοί Παιδείας, αλλά ειδικότερα τη διάρκεια των θη-
τειών τους».

Το συµπέρασµα: Οι Υπουργοί Παιδείας έχουν πολύ µικρή
διάρκεια ζωής.

Δεν σας εύχοµαι εσάς αυτό να το έχετε ως εµπειρία, κυρία Κε-
ραµέως, διαπίστωση όµως, κάνω. Δεν αµφισβητώ τις προθέσεις
κανενός Υπουργού που πέρασε από το Υπουργείο αυτό, όλοι το
θεωρούµε καθοριστικής σηµασίας για τον πολιτισµό, τη δηµο-
κρατία και την ευηµερία του τόπου. Δυστυχώς, η κάθε αλλαγή,
όχι µόνο κυβέρνησης αλλά και Υπουργού αλλάζει και τις πολιτι-
κές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε προσωρινοί, ακόµα πε-
ρισσότερο στο Υπουργείο Παιδείας. Και η ασυνέχεια υπονοµεύει
σοβαρό, µακροχρόνιο σχεδιασµό, σε έναν τοµέα µάλιστα που ο
σπόρος που πέφτει σήµερα, θέλει συνεχή φροντίδα για να απο-
δώσει καρπούς µετά από είκοσι, τριάντα χρόνια. Πώς αντιµετω-
πίζεται αυτό το πρόβληµα; Δεν αρκούν οι καλές προθέσεις ούτε
οι καλές ιδέες ούτε η συνεχής ρητορική σας για αποφασιστικό-
τητα. Γιατί µπερδεύετε την εικόνα –τονίζω την εικόνα- της ισχύος,
τη λεγόµενη αποφασιστικότητα µε την αποτελεσµατικότητα.
Αυτή θέλει χρόνο, έρευνα, διαβούλευση και ευρύτερες συναινέ-
σεις.

Το αποτέλεσµα της δικής σας νοµοθέτησης θα είναι γρήγορες
αλλά επιφανειακές αλλαγές χωρίς προοπτική, που εύκολα θα
ανατραπούν από τον επόµενο Υπουργό. Μόνο εάν υπάρξουν ευ-
ρύτατες συναινέσεις, ώστε να µην αλλάζουν τα πάντα ανάλογα
µε την Υπουργό, µπορούµε να έχουµε σοβαρή µεταρρύθµιση.

Άκουσα µία πρόταση για διακοµµατική επιτροπή, υπάρχει την
ίδρυσα ο ίδιος προ πολλών ετών, και τότε κάλεσα όλα τα κόµ-
µατα να συµµετάσχουν, όπως έκανα και όταν ήµουν στο Υπουρ-
γείο Εξωτερικών. Εκεί λειτούργησε το Συµβούλιο Εξωτερικής
Πολιτικής, όπου παρά τις όποιες διαφορές γίνεται προσπάθεια
για να συνεννοηθούµε. Το βλέπω και σήµερα για παράδειγµα στο
Συµβούλιο της Ευρώπης, όπου η Ελλάδα έχει τώρα την Προ-
εδρία και ο Αναπληρωτής Υπουργός, ο κ. Βαρβιτσιώτης, και η
επικεφαλής της κοινοβουλευτικής µας αντιπροσωπείας, η κ.
Μπακογιάννη, κάνουν µία ικανή προσπάθεια να διαβουλευτούν,
για να διαµορφώσουµε ενιαία γραµµή στα διεθνή και εθνικά µας
θέµατα.

Σηµαντική η Συµφωνία µε την Ιταλία και, βεβαίως, σε αντίθεση
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µε την πρακτική της Τουρκίας που διάλεξε να αγνοήσει το Διε-
θνές Δίκαιο, να επιβάλει µία παράνοµη συµφωνία, αξιοποιώντας
την αδυναµία ενός κράτους που βρίσκεται σε εµφύλιο, ενώ εµείς
δείχνουµε το σεβασµό στο Διεθνές Δίκαιο, ισότιµη διαπραγµά-
τευση και συµβιβασµοί και, βεβαίως, δείχνουµε και την καλή γει-
τονία. Μακάρι αυτό να είναι πρόκριµα, για να λύσουµε θέµατα
και άλλα µε την Αίγυπτο, την Αλβανία και εν τέλει, βεβαίως, και
µε την ίδια την Τουρκία. Αλλά δεν θα µπω στον πειρασµό να µι-
λήσω άλλο για τα εξωτερικά, θα έχουµε ειδική συζήτηση απ’ ότι
καταλαβαίνω την άλλη εβδοµάδα.

Τότε στα θέµατα της παιδείας ,όµως, η Νέα Δηµοκρατία είχε
αρνηθεί να συµµετάσχει. Και φαίνεται ότι και σήµερα δεν έχει
την πολιτική βούληση, όχι µία τυπική αλλά σε βάθος διαβού-
λευση. Θα αναφέρω ένα παράδειγµα που δείχνει το πρόβληµα
της χώρας και στο χώρο της παιδείας. Μετά από αλλεπάλληλες
συνεννοήσεις και εξαντλητικό διάλογο ψηφίζεται επί κυβέρνησης
ΠΑΣΟΚ την περίοδο 2009 - 2011 ο νόµος για τα πανεπιστήµια µε
πρωτοφανή συναίνεση. Η Νέα Δηµοκρατία τον είχε ψηφίσει. Και
για να απαντήσω στον κ. Μητσοτάκη, εµείς τότε κάναµε συµβι-
βασµούς, κύριε Μητσοτάκη, για να υπάρξει αυτή η συναίνεση.
Παρά ταύτα µόλις η Νέα Δηµοκρατία ήρθε στην κυβέρνηση, ήταν
ο πρώτος νόµος που άλλαξε υπό το βάρος πελατειακών δεσµεύ-
σεων και προς ικανοποίηση συµφερόντων και κατεστηµένων. Το
πρόβληµα είναι, λοιπόν, αντίληψη που δεν συνάδει µε τη δηµο-
κρατική και συµµετοχική λογική.

Βέβαια πολλοί ανέφεραν ότι υπάρχουν και σοβαρές ιδεολογι-
κές διαφορές στα θέµατα παιδείας. Συµφωνώ, δεν είναι ουδέ-
τερη η παιδεία. Αν δεν µπορούµε να οµονοήσουµε στους λεπτο-
µερείς στόχους της παιδείας, µπορούµε τουλάχιστον να ορί-
σουµε ποιο είναι το πρόβληµα. Δηλαδή πριν φτάσουµε στην θε-
ραπεία, µπορούµε να ορίσουµε την ασθένεια; Γιατί έχουµε και
πολύ χαµηλούς δείκτες σε διάφορες αξιολογήσεις όπως το PISA.
Την έχουν κάνει αυτή την αξιολόγηση επανειληµµένα εξωτερικοί
αξιολογητές µακριά από κοµµατικές µας διελκυστίνδες. Το 1995,
ζήτησα την αξιολόγηση του εκπαιδευτικού µας συστήµατος από
τον ΟΟΣΑ. Επισηµαίνει, βεβαίως, την ανάγκη χρηµατοδότησης
της παιδείας -εδώ να κάνω µια παρένθεση, µε το πρόγραµµα
ανάταξης είναι απαραίτητο να υπάρξει µια σοβαρή επένδυση
στην παιδεία και λόγω του προγράµµατος που η Ευρωπαϊκή
Ένωση θεωρητικά θα αποφασίσει και θα µας δώσει- όµως, ο
ΟΟΣΑ τότε λέει ότι παρά τα υπάρχοντα χρήµατα, αυτά δεν αξιο-
ποιούνται σωστά και χαρακτηριστικά γράφουν: «Το σχολικό πρό-
γραµµα συνεχίζει να έρχεται από το κέντρο και οι διδάσκοντες
δεν έχουν περιθώριο για δηµιουργική ερµηνεία και ανάπτυξη,
αλλά παραµένουν προσκολληµένοι σε αναγνώσµατα από τα σχο-
λικά βιβλία».

Το 2011, η επόµενη έκθεση του ΟΟΣΑ λέει: «Η Ελλάδα παρα-
µένει ένα από τα πιο συγκεντρωτικά σχεδιασµένα εκπαιδευτικά
συστήµατα στην Ευρώπη, στερώντας το από κάθε ευελιξία, ενώ
άλλες φορές έχουν προχωρήσει δυναµικά στην αποκέντρωση
των εκπαιδευτικών τους συστηµάτων».

Η πρόσφατη έκθεση του ΟΟΣΑ το 2017, επί ΣΥΡΙΖΑ, επισηµαί-
νει: «Το εκπαιδευτικό σύστηµα είναι άκρως συγκεντρωτικό, µε το
κεντρικό κράτος να ασκεί στενότατο έλεγχο σε κάθε πτυχή του». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου δώσετε λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Απλώς το ρολόι

προειδοποιεί. Έχετε όσο χρόνο νοµίζετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι συνέπειες, κυρίες και κύριοι, αυτού του συγκεντρωτισµού

είναι να µην αναπνέει, να µην έχει οξυγόνο, να πνίγεται η µάθηση,
η εκπαιδευτική διαδικασία µέσα στις καταιγιστικές πιέσεις µιας
κεντρικής γραφειοκρατίας. Το νοµοσχέδιο µας δεν θεραπεύει
κατ’ ελάχιστον αυτή την αποξένωση, ενισχύει τον διοικητισµό ή
αγγλιστί το λεγόµενο micromanagement.

Σήµερα, ο εκάστοτε Υπουργός Παιδείας αποφασίζει µαζί µε
την κεντρική γραφειοκρατία, ποιο θα είναι το αναλυτικό πρό-
γραµµα σε κάθε σχολείο, σε κάθε βαθµίδα, αποφασίζει για το
κάθε βιβλίο και το κάθε κείµενο που θα διαβαστεί. 

Στα ΤΕΙ που είχαν βασικό ρόλο να συµβάλλουν σε ειδικότητες

για την περιφερειακή ανάπτυξη, η κεντρική διοίκηση αποφάσιζε
το αναλυτικό πρόγραµµα µε αποτέλεσµα να µην έχει σχέση µε
την οικονοµική πραγµατικότητα της περιοχής. Η κεντρική διοί-
κηση αποφασίζει την κάθε προϋπόθεση για την εισαγωγή στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση, αποφασίζει και το πόσοι φοιτητές θα
φοιτήσουν, πόσοι θα είναι οι καθηγητές, πόσα τα τµήµατα, πόσοι
θα µπουν σε κάθε τµήµα, πόσες θα είναι οι µετεγγραφές. Δη-
λαδή το κράτος αποφασίζει τον αριθµό του κάθε επαγγέλµατος,
κάθε χρόνο.

Σκεφτείτε σε µία εποχή που αλλάζουν τα δεδοµένα ραγδαία
κάθε µέρα, τα επαγγέλµατα ριζικά αναδοµούνται, δηµιουργούν-
ται νέα: Βιολογίας και Πληροφορικής, Νοσηλευτικής και Μηχα-
νικής, Πολιτικών Μηχανικών και Οικονοµικών. Ή άλλο παράδειγ-
µα, ο µεγάλος όγκος της δικηγορικής ύλης θα επεξεργάζεται
από υπολογιστές µε την τεχνητή νοηµοσύνη πιο γρήγορα και πιο
αποτελεσµατικά από τον δικηγόρο. Αλλά εµείς τσακωνόµαστε
για το πού θα γίνουν ή δεν θα γίνουν νοµικές σχολές, αντί να
αφήνουµε τα πανεπιστήµια να αναπτύσσουν γρήγορες δικές
τους πρωτοβουλίες για νέα σύγχρονα αντικείµενα και στη Νοµική
επιστήµη. Αυτό το σύστηµα, αγαπητοί συνάδελφοι, µόνο στη Σο-
βιετική Ένωση υπήρχε.

Και εκεί, τουλάχιστον, έκαναν κάποιον σοβαρότερο σχεδια-
σµό. Μήπως όµως, αυτός ο συγκεντρωτισµός ήταν και η κατα-
δίκη τους; Τσακωνόµαστε για το µάθηµα Κοινωνιολογίας. Το
πραγµατικό δίληµµα δεν είναι Λατινικά ή Κοινωνιολογία και εγώ
Κοινωνιολόγος είµαι και στο µάθηµα της Κοινωνιολογίας διδά-
σκεται βιβλίο µε τα εξής κεφάλαια: Δηµοκρατία, πολίτης και δι-
καιώµατα, Ευρωπαϊκή Ένωση, µετανάστευση, παγκοσµιοποίηση,
µέσα κοινωνικής δικτύωσης, ταυτότητα, φτώχεια και ανεργία.
Προφανώς, θεωρείται αυτά τα αντικείµενα ότι δεν είναι σοβαρά.

Όµως, δεν σκεφτόµαστε ότι στην ψηφιακή εποχή το ερώτηµα-
πρόβληµα είναι λιγότερο το συγκεκριµένο µάθηµα. Το ζήτηµα
είναι αν η Κοινωνιολογία, τα Λατινικά, τα Αρχαία ελληνικά, είναι
ένα ακόµη βάρος αποστήθισης και εξετάσεων για τους νέους ή
αν καλλιεργούν τη σπίθα της περιέργειας, της αγάπης για την
έρευνα και την µάθηση, την κριτική σκέψη.

Φεύγοντας νέος από το ελληνικό λύκειο λόγω δικτατορίας, συ-
νάντησα στο εξωτερικό συµµαθητές που ήξεραν πολλά περισ-
σότερα για την αρχαία µας παράδοση. Γιατί; Τι φοβόµασταν; Αν
διδάσκαµε, πράγµατι, τους αρχαίους, τη φιλοσοφία τους, τα θε-
ατρικά έργα του Ευριπίδη, του Αριστοφάνη, την «Αθηναίων Πο-
λιτεία» του Αριστοτέλη, τον διάλογο Αθηναίων µε τους Μηλίους
του Θουκυδίδη, θα διδάσκαµε ιδέες ριζοσπαστικές, ανατρεπτι-
κές, που θα έκαναν πολίτες κριτικά σκεπτόµενους. Μήπως αυτό
φοβόµαστε, µια πραγµατικά δηµοκρατική παιδεία;

Μα και το µάθηµα της Ιστορίας είναι άνευρο και φοβικό. Και
αυτό αποστήθιση αντί για κριτική σκέψη, σαν να θέλουµε να κρύ-
ψουµε πραγµατικά γεγονότα από τους νέους, διλήµµατα, εµφυ-
λίους, πτωχεύσεις, διακυβεύµατα, συγκρούσεις, επιτυχίες αλλά
και αποτυχίες της χώρας µας, όπως τα παραθέτουν τόσοι αξιό-
λογοι σύγχρονοι ιστορικοί µας. 

Τι φοβόµαστε; Τι πιο ωραίο, από το να µπορεί να διαβάσει ο
νέος πολλά βιβλία για την ιστορία της χώρας µας; Η αυτογνωσία
αποτελεί προϋπόθεση για να πάµε µπροστά ως έθνος αλλά και
ο νέος να µπορεί να αξιολογεί την πληθώρα των πληροφοριών
της ψηφιακής εποχής. 

Ξαναρωτώ: Εµείς τι φοβόµαστε και τι επιδιώκουµε; Μιλάµε για
εκπαιδευτικό σύστηµα εµπιστοσύνης, αλλά εµείς οι ίδιοι, αγαπη-
τοί συνάδελφοι, δεν δείχνουµε καµµία εµπιστοσύνη στην εκπαι-
δευτική κοινότητα µε τον τρόπο που νοµοθετούµε. 

Γιατί, κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ευνουχίσει την εκπαιδευτική
κοινότητα από τη δηµιουργική πρωτοβουλία; Η ασθένεια αυτή,
βέβαια, δεν είναι µόνο του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. Απλά
η ασθένεια αυτή είναι βαρύτερη στον τοµέα αυτόν. 

Μιλάµε για το 2020. Διακόσια χρόνια ελευθερίας. Ας αποβάλ-
λουµε, λοιπόν, την οθωµανική αντίληψη για τη λειτουργία του ελ-
ληνικού κράτους, µια αντίληψη που λέει: «Το κράτος είµαι εγώ
και σου κάνω χάρη πολίτη. Όταν σε εξυπηρετώ, στα µάτια µου
ως κράτος σε βλέπω πάντα ως ύποπτο και άρα εγώ θα ελέγχω
τα πάντα».

Στον χώρο της παιδείας αυτή η αντίληψη µεταφράζεται σε µια
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υπερρύθµιση, όπως και σε συντεχνιακές και ρουσφετολογικές
διευθετήσεις. Παράδειγµα τρανό η διάταξη που φέρνετε, µε την
οποία ακυρώνετε τις δύο θητείες των πρυτάνεων, όπως έκανε
δυστυχώς και ο ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί; Είναι ζήτηµα αρχής; Όχι, κυρία
Υπουργέ. Το κάνετε ζήτηµα συναλλαγής, χάρης σε κάποιον ή κά-
ποιους πρυτάνεις, όπως και το κοµµατικό ενιαίο ψηφοδέλτιο.
Αυτό είναι το µεταρρυθµιστικό σας παράδειγµα προς τη νέα
γενιά ,που οι νέοι θέτουν το ζήτηµα της αξιοκρατίας ως κεντρικό
όταν αποφασίζουν να µεταναστεύσουν; Εξουσία και αυθαιρεσία. 

Τι πρέπει να αλλάξει; Η αλλαγή που χρειάζεται είναι µια βαθύ-
τατη αλλαγή νοοτροπίας, να δώσουµε ελευθερία για πρωτοβου-
λία και ευελιξία στο δηµόσιο σχολείο και το πανεπιστήµιο, όχι
υπερρύθµιση κεντρικά ούτε απορρύθµιση, αλλά όλο και περισ-
σότερο αυτορρύθµιση του εκπαιδευτικού συστήµατος. Το ψη-
φιακό σχολείο το οποίο δοµήσαµε, το σχολικό δίκτυο, το «e-me»,
το «φωτόδεντρο», η ψηφιοποίηση όλων των βιβλίων είχε σαν
στόχο να φτάσουµε ακόµα και στο σηµείο οι ίδιοι οι καθηγητές
ακόµα και οι µαθητές, να παράγουν διδακτική ύλη. Και πάλι το
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, το ΙΕΠ, όπως λέγεται, θα είχε ως µόνη
δουλειά να πιστοποιεί αυτά τα νέα περιεχόµενα. 

Βέβαια και ο ρόλος του εκπαιδευτικού είναι διαφορετικός. Αντί
της παράδοσης και της αποστήθισης, τον θέλουµε µέντορα, κα-
θοδηγητή ζωής, σύµβουλο για έναν νέο που χαράζει πια τον δικό
του ιδιαίτερο δρόµο.

Το ολοήµερο σχολείο ήθελε και αυτό τους στόχους αυτούς να
υπηρετήσει. Τρεις στοχεύσεις: Πρώτον, η τσάντα στο σχολείο
και όχι στο σπίτι. Δεύτερον, βοήθεια στους εργαζόµενους γονείς.
Τρίτον, ένα ευέλικτο πρόγραµµα στήριξης των µαθητών αλλά και
διεύρυνσης οριζόντων µε αξιοποίηση και του τοπικού πολιτιστι-
κού πλούτου. 

Τότε, αγαπητοί συνάδελφοι, η αξιολόγηση έχει και νόηµα, διότι
δίνουµε ελευθερία και αξιολογούµε το αποτέλεσµα. Θέλουµε την
κάµερα ως µέσο απλώς ελέγχου των κεντρικών µας οδηγιών ή
θέλουµε µια τεχνολογία ως εργαλείο για την καινοτοµία, την
πρωτοβουλία, την καλύτερη µετάδοση γνώσης και τη στήριξη
του εκπαιδευτικού και του µαθητή µε νέες πρακτικές ανά την Ελ-
λάδα; 

Με το εθνικό απολυτήριο θελήσαµε να απελευθερώσουµε τα
σχολεία από τα πανεπιστήµια και τα πανεπιστήµια από τον συγ-
κεντρωτισµό. Το εθνικό απολυτήριο θα ήταν η εγγύηση, η πιστο-
ποίηση ότι ο µαθητής τελειώνοντας φεύγει µ’ έναν απαραίτητο
ολοκληρωµένο κορµό γνώσεων, ακόµα και αν τις απέκτησε µε
διάφορες µεθόδους, αποκεντρωµένα και µε ελευθερία σε επι-
λογή νέων αντικειµένων.

Όσο για το πανεπιστήµιο η ριζική αποκέντρωση είναι το ρε-
φρέν. Είπατε, κυρία Υπουργέ, ότι απεµπολείτε εξουσία µε το νο-
µοσχέδιο αυτό. Δεν το κάνετε. Παίρνω ως παράδειγµα τα ξενό-
γλωσσα προγράµµατα. Αν είχε αφεθεί όπως ήταν ο νόµος του
2011, σήµερα θα είχαµε χιλιάδες ξένους φοιτητές και µαζί νέους
πόρους και θέσεις εργασίας. Επαναφέρετε εσείς την πρόβλεψη
αυτή –είναι αυτονόητο- όµως µε αντιφάσεις που αναφέρονται και
στην έκθεση της Νοµικής Υπηρεσίας της Βουλής. Αποκλείετε
Έλληνες να εισαχθούν στα ξενόγλωσσα προγράµµατα, αλλά
αφήνετε πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το αποτέλεσµα είναι
ότι ή θα εξαιρεθούν οι πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή θα
αναγκαστείτε να δεχθείτε Έλληνες, καταστρατηγώντας όµως
την πρόβλεψη για δωρεάν παιδεία, αφού θα υπάρχουν και δίδα-
κτρα. 

Όµως, τι θα κάνετε και µε τους Έλληνες της διασποράς, µ’
έναν Έλληνα της Αµερικής, της Νότιας Αφρικής, της Αυστρα-
λίας; Θα αποκλείσετε τον Ελληνισµό; Εγώ προτείνω να είναι ανοι-
κτά για Έλληνες φοιτητές, αλλά χωρίς να καταστρατηγήσετε τη
συνταγµατική υποχρέωση και παράδοσή µας της δωρεάν παι-
δείας. 

Υπάρχουν προτάσεις. Δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες, αλλά αν
υπήρχε συστηµατική διαβούλευση, πιστεύω ότι θα βρίσκονταν
λύσεις. Αν, όµως, δεχόµαστε αυτή την αρχή της αυτονοµίας των
πανεπιστηµίων για τα ξενόγλωσσα,γιατί όχι και για όλα τα αντι-
κείµενά τους; 

Με την αρχική πρόταση για το εθνικό απολυτήριο θελήσαµε
να δώσουµε την ελευθερία στα ΑΕΙ να ορίζουν τα ειδικότερα µα-

θήµατα που ζητούν για την εισαγωγή. Προβλέπαµε να εισάγεται
φοιτητής σε σχολή ή σε πανεπιστήµιο, όχι σε τµήµα –παραδείγ-
µατος χάριν εισαγωγή στο Πολυτεχνείο- και έπειτα να διαλέγει
το αν θα γίνει µηχανικός, αρχιτέκτονας ή πληροφορικάριος, δη-
λαδή να µην απαιτείται να αποφασίζει ο νέος στα δεκατέσσερα
ή στα δεκαπέντε του την επαγγελµατική του σταδιοδροµία, να
µπορούν τα ΑΕΙ αυτόνοµα να προσθέτουν, να αλλάζουν ή να συν-
δυάζουν γνωστικά αντικείµενα και πτυχία και το κεντρικό κράτος
να πιστοποιεί ότι το πτυχίο που του δίνεται, ανταποκρίνεται,
πράγµατι, στο επίπεδο που αναγράφεται. 

Αποκέντρωση, µεταφορά εξουσίας και διαχείρισης στην εκπαι-
δευτική κοινότητα και στην περιφέρεια και µαζί αξιολόγηση και
πιστοποίηση. Αποκέντρωση, απεµπόληση εξουσίας που όµως
δεν σηµαίνει και απεµπόληση ευθύνης. Ευθύνη για µια σωστή
χρηµατοδότηση, ευθύνη για σοβαρή αξιολόγηση, ευθύνη για σω-
στές υποδοµές, ευθύνη για πρόσβαση όλων στην τεχνολογία, ευ-
θύνη για συστηµατική επιµόρφωση των καθηγητών και δασκά-
λων, ευθύνη για την τήρηση αξιοκρατικών διαδικασιών παντού,
ευθύνη να χτυπηθεί η ανισότητα, παραδείγµατος χάριν µε την
επαγγελµατική εκπαίδευση ποιότητας, µε στήριξη περιοχών
όπως της Θράκης, των ορεινών και νησιωτικών περιοχών, ενί-
σχυση στρωµάτων που έχουν ιδιαίτερα κοινωνικά και οικονοµικά
προβλήµατα, από τον φτωχότερο, τον άνεργο, τον µετανάστη,
τους Ροµά, µέχρι τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες.

Αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνω λέγοντας ότι υπάρχουν διαφο-
ρές και είναι και σοβαρές. Ο Πάουλο Φρέιρε, µε τον οποίον συ-
νεργάστηκα, ένας εκπαιδευτικός που πάλεψε για την απελευθέ-
ρωση των λαών της Αφρικής, αλλά και τόσοι άλλοι επισηµαίνουν
ότι το σχολικό σύστηµα µπορεί να προωθεί την τυφλή αποστή-
θιση, να φοβάται την πρωτοβουλία, να τιµωρεί την ελεύθερη
σκέψη και αµφισβήτηση, να θέλει πειθαρχία άνωθεν και αντί της
αυτόνοµης προσωπικότητας να θέλει την εξάρτηση και τη φοβική
υπακοή στην εξουσία, ένα βιοµηχανικό µοντέλο εκπαίδευσης που
επιβραβεύει τον πιο προσαρµοστικό στα κελεύσµατα µιας κατε-
στηµένης αντίληψης. Μήπως η εµµονή σας για την αναγραφή
της διαγωγής αυτό εκφράζει;

Από την άλλη το σχολείο µπορεί να καλλιεργεί την συνεχή κρι-
τική σκέψη, την επιστηµονική µέθοδο αµφισβήτησης, τη δηµιουρ-
γική πρωτοβουλία, τη συνθετική και συλλογική αντίληψη, την
διεπιστηµονική και διαθεµατική προσέγγιση των µαθηµάτων,
όπως κάνει σήµερα η Φινλανδία. Με αυτοπειθαρχία και αγάπη να
αποκτά ο καθένας µας γνώσεις σε όλη τη διάρκεια της ζωής του,
όχι µόνο επαγγελµατικές αλλά και ως κριτικά σκεπτόµενος και
συµµετέχων πολίτης. 

«Επιτυχηµένος είναι εκείνος ο δάσκαλος, που έκανε µε το έργο
του τόσο ώριµο τον µαθητή του ώστε εκείνος να µην τον χρει-
άζεται πια». Ευάγγελος Παπανούτσος. Αυτή η αντίληψη θα εγ-
γυηθεί µια κοινωνία ανθεκτική στις µεγάλες προκλήσεις, όπως
τις πανδηµίες, της τεχνολογικής επανάστασης ή της κλιµατικής
αλλαγής. 

Εσείς διαλέξετε ακόµη µια φορά να µείνετε στη συντηρητική
πλευρά. Εµείς είµαστε πάντα µε την προοδευτική αντίληψη για
τις µεγάλες αλλαγές στην παιδεία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Παιδείας, κ. Βασίλης Διγαλάκης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα, πραγµατικά, µε πολύ ενδιαφέρον την οµιλία του

πρώην Πρωθυπουργού κ. Παπανδρέου. Στην πραγµατικότητα
αυτό που εγώ διαπίστωσα είναι συγκλίσεις. Έδωσε ένα παρά-
δειγµα ο κ. Παπανδρέου για τη νοµική, όπου η νοµική µε µεθό-
δους τεχνητής νοηµοσύνης είναι πολύ πιο αποτελεσµατική, πιο
γρήγορη από τις παραδοσιακές µεθόδους. 

Πράγµατι στην σηµερινή εποχή της τέταρτης βιοµηχανικής
επανάστασης ή εκθετικής επανάστασης όπως µου αρέσει να την
χαρακτηρίζω -και τώρα πλέον είµαστε όλοι πιο εξοικειωµένοι µε
τον όρο της εκθετικής αύξησης, και ονοµάζεται έτσι γιατί συντε-
λούνται νοµοτελειακές αλλαγές πάρα πολύ γρήγορα- έχουµε
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πάρα πολλά σύνθετα προβλήµατα τα οποία για να τα αντιµετω-
πίσουµε απαιτούνται σύνθετες προσεγγίσεις, και οι σύνθετες
αυτές προσεγγίσεις χαρακτηρίζονται από τον όρο «διεπιστηµο-
νικότητα». 

Και, πράγµατι, µε αυτό το νοµοσχέδιο όσον αφορά στα ξενό-
γλωσσα προγράµµατα σπουδών, δίνουµε τη δυνατότητα στα
τµήµατα να ιδρύουν προγράµµατα «Joined» και «Double De-
grees», προγράµµατα διπλά και προγράµµατα διπλής ειδίκευ-
σης, που δεν είναι τίποτα άλλο παρά αυτή η διεπιστηµονικότητα
στην οποία αναφερθήκατε, κύριε Παπανδρέου και αυτά τα προ-
γράµµατα σκοπεύουµε να τα επεκτείνουµε και στα ελληνό-
γλωσσα προγράµµατα, προγράµµατα, λοιπόν, διπλής ειδίκευ-
σης, διπλά προγράµµατα, µε το νόµο-πλαίσιο που θα έρθει αρ-
γότερα για τα πανεπιστήµια. 

Ένα δεύτερο σηµείο στο οποίο αναφερθήκατε, ήταν –όπως το
χαρακτηρίσατε- η αποκέντρωση. Αλλά ο όρος ενίσχυσης του αυ-
τοδιοίκητου -όπως το λέµε- είναι ξεκάθαρα µέσα σε αυτό το νο-
µοσχέδιο. Τα ξενόγλωσσα προγράµµατα ιδρύονται απλά µε
απόφαση του ίδιου του πανεπιστηµίου χωρίς καµµία παρέµβαση
του Υπουργείου Παιδείας. Τα πανεπιστήµια, λοιπόν, παίρνουν µια
απόφαση στη σύγκλητο µε εισήγηση των εµπλεκόµενων τµηµά-
των. Η απόφαση αυτή εγκρίνεται από τη σύγκλητο και προχω-
ρούν από µόνα τους να ιδρύουν τα προγράµµατα αυτά, χωρίς
να απαιτείται καµµία σύµπραξη µε το διεθνές πανεπιστήµιο, που
ήταν η ρύθµιση που είχε φέρει ο ΣΥΡΙΖΑ ή χωρίς να απαιτείται
υπουργική απόφαση, όπως προβλεπόταν στη ρύθµιση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Θα ήθελα όµως να παρατηρήσω και το εξής: Ακούστηκε, δυ-
στυχώς, κι από εσάς αλλά και από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης αναληθώς ότι η Επιστηµονική Υπηρεσία της βου-
λής έθεσε θέµατα σε σχέση µε την µη εισαγωγή Ελλήνων σε
αυτά τα ξενόγλωσσα προγράµµατα. Αν διαβάσει κανείς την έκ-
θεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας δεν υπάρχει καµµία παρατή-
ρηση στο γεγονός ότι αυτά τα προγράµµατα απευθύνονται µόνο
σε ξένους, σε αλλοδαπούς και όχι σε Έλληνες. Και δεν υπάρχει
καµµία τέτοια παρατήρηση, γιατί για τους Έλληνες υπάρχει το
αγαθό της δηµόσιας και δωρεάν παιδείας στα παραδοσιακά προ-
γράµµατα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν αναφέρθηκε σε κάτι
τέτοιο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Αναφέροµαι στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, ο όποιος είπε ότι υπάρχει παρατήρηση στην έκθεση
για το θέµα της µη εισαγωγής Ελλήνων στα ξενόγλωσσα προ-
γράµµατα.

Άρα δεν θέτει κανένα τέτοιο θέµα η επιστηµονική υπηρεσία
ούτε θέµα δυσµενούς διάκρισης σε βάρος των Ευρωπαίων κα-
θώς προβλέπεται και γι’ αυτούς ότι µπορούν µε ποσοστό να
µπαίνουν στα παραδοσιακά προγράµµατα ούτε αντισυνταγµατι-
κότητας καθώς δεν παραβιάζεται το άρθρο 16, γιατί τα προγράµ-
µατα αυτά απευθύνονται σε αλλοδαπούς και δεν υπάρχουν
δίδακτρα γι’ αυτούς. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.

Δηµήτρης Βαρτζόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κύριοι τέως Υπουργοί, το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται µε
έναν σωστό, µε έναν ορθό τρόπο να αντιµετωπίσει ορισµένες
πολύ πιεστικές ανάγκες. Ποιες είναι οι ανάγκες αυτές; 

Προκύπτουν από τα ευρήµατα του προγράµµατος PISA, του
προγράµµατος δηλαδή διεθνούς εκτίµησης µαθητών –είναι το
2018, πρόσφατα- το οποίο λέει ότι το ποσοστό των Ελλήνων µα-
θητών το οποίο έχει µία από τις δύο µεγαλύτερες επιδόσεις σε
επίπεδο γραµµατισµού 5 και 6, δηλαδή σε ένα από τα τρία γνω-
στικά αντικείµενα τα οποία είναι η κατανόηση κειµένου, τα µαθη-
µατικά και οι φυσικές επιστήµες και οι δεξιότητες του πολίτου
του κόσµου, είναι µόλις 6,2%, ενώ µέσος όρος του ΟΟΣΑ είναι
15,7%. Αντιθέτως το ποσοστό των Ελλήνων µαθητών που έχει τις
χαµηλότερες επιδόσεις 1α και 1β και στα τρία γνωστικά αντικεί-
µενα, είναι δυστυχέστατα 19,9%έ έναντι µόλις 13,4% του µέσου
όρου του ΟΟΣΑ. Όπως αντιλαµβάνεστε, οι διαφορές αυτές είναι

βαρέως σηµαντικές στατιστικώς και ως εκ τούτου εξαιρετικά
δραµατικές για την κατάσταση του εκπαιδευτικού συστήµατος
της χώρας µας. 

Ως εκ τούτου αντιλαµβάνεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι είναι απολύτως απαραίτητο να γίνει µια ουσιαστική αναδό-
µηση, ένας οριστικός εκσυγχρονισµός της υποχρεωτικής εκπαί-
δευσης και γι’ αυτό και είναι απολύτως απαραίτητο να εισαχθούν
έστω και πιλοτικά αυτά τα εργαστήρια δεξιοτήτων, για να καλ-
λιεργήσουν δεξιότητες ζωής, δεξιότητες τεχνολογίας, επιστη-
µών, κριτικής σκέψης και ενδεχοµένως να αποτελέσουν εργαλεία
ανακάλυψης ταλέντων και κλίσεων. 

Εξ ού κι είναι απολύτως απαραίτητο να εξετάζονται στο γυ-
µνάσιο και τα Αρχαία ελληνικά και η ελληνική γραµµατεία και η
Βιολογία και τα Αγγλικά που µπαίνουν από το νηπιαγωγείο και
φυσικά να αναβαθµιστεί η πληροφορική, να µπορεί να περνάει
κανείς µαθήµατα, παρουσιάζοντας συνεκτικές εργασίες µε αρχή,
µέση και τέλος.

Εξ ού κι είναι απολύτως απαραίτητο να αυξηθεί ο αριθµός των
προτύπων, έτσι ώστε να έχουµε πρότυπα αριστείας και κίνητρα
συµµετοχής σε αυτά, όπως και ο αριθµός των πειραµατικών για
να υπάρχουν, πράγµατι, δοκιµαστικά πεδία, ένα από τα οποία θα
έπρεπε να αφιερωθεί στην αξιολόγηση εκπαιδευτικών και των εκ-
παιδευτικών προγραµµάτων εσωτερικά και εξωτερικά, τα οποία
φυσικά είναι αξιόπιστα µόνον όταν βασίζονται σε δοµηµένα αριθ-
µητικά µεγέθη και αποτελέσµατα, δηλαδή όπως αυτά του προ-
γράµµατος PISA. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς όµως δεν µπορεί να
αποτραπεί µάλλον το ερώτηµα: Γιατί πρέπει να επανερχόµεθα
χρονιά, µε χρονιά, Βουλή µε Βουλή, κοινοβουλευτική περίοδο µε
κοινοβουλευτική περίοδο στην προσπάθεια επιλύσεως των ίδιων
ερωτηµάτων; Γιατί είµαστε υποχρεωµένοι να επανερχόµεθα συ-
νεχώς παραδείγµατος χάριν σε αλλαγές του τρόπου εισαγωγής
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση;

Θα µου επιτρέψτε να πω ότι σε τέτοιες περιπτώσεις για µας
τους γιατρούς η απάντηση είναι µάλλον απλή. Λέµε ότι οι θερα-
πείες είναι µάλλον συµπωµατικές και όχι αιτιολογικές, δηλαδή
αντιµετωπίζουν τα συµπτώµατα της νόσου και όχι την αιτιολογία
της. Και ποια είναι αυτή; Οι θετικές επιστήµες ξέρουν ότι αυτό
διαπιστώνεται µε δύο τρόπους, µέτρηση και σύγκριση. Αν µετρή-
σουµε, λοιπόν, και συγκρίνουµε βασικά µεγέθη του ελληνικού εκ-
παιδευτικού συστήµατος µε αυτών της Ευρώπης, θα διαπιστώ-
σουµε ορισµένες εκκωφαντικές διαφορές.

Στην πατρίδα µας υπάρχει ο µεγαλύτερος πανευρωπαϊκός
αριθµός φοιτητών, δηλαδή, σπουδαστών στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση, ενώ αντιθέτως αυτοί που παίρνουν πτυχίο είναι κάτι
περισσότερο από τον µέσο όρο. Τούτο σηµαίνει ότι µπαίνουν
πολλοί και τελειώνουν αρκετά λιγότεροι. 

Στην Ελλάδα η αναλογία των µαθητών γενικού λυκείου έναντι
αυτών των επαγγελµατικών λυκείων είναι εβδοµήντα µε τριάντα.
Αν δει κανείς το ποσοστό των φοιτούντων στις επαγγελµατικές
σχολές -που ακολουθούν, δηλαδή, το δυαδικό σύστηµα εκπαί-
δευσης, τη µαθητεία- είναι ελάχιστο σε σχέση µε τα ευρωπαϊκά
δεδοµένα. 

Τούτο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σηµαίνει τα εξής. Πρώ-
τον, οι αναλογίες αυτές είναι εντελώς αντίθετες από αυτές της
Ευρώπης. Τούτο σηµαίνει ότι στερούµεθα µεσαίων τεχνικών στε-
λεχών. Τούτο σηµαίνει ότι η παραγωγική βάση της χώρας έχει
ένα µεγάλο πρόβληµα. 

Δεύτερον, υπάρχει µεγάλος συνωστισµός στη τριτοβάθµια εκ-
παίδευση, ακόµη και για σχολές στις οποίες παρέχεται ελεύθερη
πρόσβαση στα µεγαλύτερα πανεπιστήµια της Ευρώπης. Τούτο
σηµαίνει, βεβαίως, ότι τα παιδιά για να µπουν στο πανεπιστήµιο
εργάζονται σκληρότατα χρόνια πολλά και µάλιστα µε µία µονο-
µέρεια η οποία –επιτρέψτε µου να το πω ως ψυχίατρος- είναι κα-
θοριστική για την ολοκλήρωση της προσωπικότητάς τους αυτές
τις χρονιές. Τούτο σηµαίνει ότι αναπτύσσεται στη χώρα µας ο
θεσµός των φροντιστηρίων. Είναι ένα ενδεχοµένως µοναδικό
φαινόµενο πανευρωπαϊκά, το οποίο καταβροχθίζει σηµαντικό
τµήµα του µέσου διαθέσιµου οικογενειακού εισοδήµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει λύση και η λύση αυτή
βρίσκεται σε αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι η ουσιαστική αναβάθµιση
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της υποχρεωτικής εκπαίδευσης. Προσέξτε. Τα εργαστήρια δε-
ξιοτήτων µπορεί να αποτελέσουν ουσιαστικότατα εργαλεία, όχι
απλώς αξιολόγησης, αλλά υποβοήθησης των παιδιών, των δα-
σκάλων και των γονιών τους να επιλέξουν ορθά µεταξύ της γενι-
κής και της τεχνικής εκπαίδευσης. Αν αυτό συνδυαστεί µε
κίνητρα, όπως παραδείγµατος χάριν η απευθείας είσοδος από
τη δευτεροβάθµια τεχνική εκπαίδευση στην τριτοβάθµια, όπως
έγινε πριν από πολλές δεκαετίες µε µεγάλη επιτυχία, και αν αυτό
συνδυαστεί µε αυτό που γίνεται σε όλη την Ευρώπη, δηλαδή οι
επαγγελµατικές σχολές να εντάσσονται πλήρως µέσα στην
αγορά εργασίας, δηλαδή να εξαρτώνται απόλυτα από τη λει-
τουργία των επαγγελµατικών επιµελητηρίων της χώρας, τότε να
ξέρετε ότι έχουµε συνταγές επιτυχίας.

Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, µόνον έτσι θα αποσυµφορηθεί
η τριτοβάθµια εκπαίδευση. Μόνον έτσι θα µπορέσει να ακολου-
θήσει την εξέλιξή της να µοιάσει στα ιστορικά πρότυπα της
Δύσης. Η ουσιαστική ανάπτυξη της τεχνικής εκπαίδευσης κατά
την ιστορική ευρωπαϊκή παράδοση πολλών αιώνων είναι απολύ-
τως απαραίτητος. Είναι προϋπόθεση συνεκβανών για την ορι-
στική διευθέτηση του επαγγελµατικού και εν γένει εκπαιδευτικού
συστήµατος της χώρας. Αυτή η οριστική διευθέτηση, ο οριστικός
εκσυγχρονισµός του εκπαιδευτικού συστήµατος της χώρας µπο-
ρεί να γίνει, κύριε Καστανίδη, σε αυτή τη συγκυρία µόνον από τη
συντηρητική παράταξη, διότι νοµοτελειακώς µόνον αυτή έχει τα
ιδεολογικά εργαλεία για να τη φέρει σε πράξη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα

ο κ. Σκανδαλίδης Κωνσταντίνος από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Προσπαθώ να θυµηθώ

πόσες µεταρρυθµίσεις που αφορούν το σχολείο έχει κάνει η συν-
τηρητική παράταξη µέχρι τώρα στη χώρα και οµολογώ ότι είναι
µόνο αντιµεταρρυθµίσεις. Κυρία Υπουργέ, για ψύλλου πήδηµα
ισχυρίζεστε ότι κάνετε ακόµη µία µεταρρύθµιση, µε αποτέλεσµα
η λέξη να έχει χάσει κάθε νόηµα. Θέλω να ρωτήσω τι ακριβώς
µεταρρυθµίζει το δικό σας νοµοσχέδιο, πέρα από κάποιες λει-
τουργικές βελτιώσεις.

Το πρώτο και κύριο που χαρακτηρίζει κάθε µεταρρύθµιση,
είναι η σύνδεσή της µε τη θεσµική συγκυρία, µε τις επείγουσες
ανάγκες της σε ό,τι αφορά στον θεσµό και το πώς συνδέεται µε
τις επερχόµενες στο χώρο εξελίξεις. Όχι µόνο στον χώρο αλλά
στη χώρα. Γιατί στο σχολείο βρίσκεται η καρδιά και ο παλµός της
χώρας. Ποιο θα ήταν το περιεχόµενο µιας σύγχρονης µεταρρύθ-
µισης; Σε κάποια αποστροφή του λόγου σας, στην κριτική που
σας γίνεται ότι συνεχίζετε την πολιτική της προηγούµενης κυ-
βέρνησης µε µικροβελτιώσεις, η απάντησή σας είναι ότι υπάρχει
συνέχεια στο κράτος. Συνέχεια στην απορρύθµιση του εκπαιδευ-
τικού συστήµατος, όπως και σεις καταγγέλλατε; Σας θυµίζω ότι
η τελευταία µεταρρυθµιστική τοµή στην εκπαίδευση έγινε το
2011 µε νόµο που ψηφίσατε και εσείς. Έκτοτε -και εδώ έχουµε
και εµείς ευθύνη- το πουλόβερ αντί να µορφοποιείται άρχισε να
ξηλώνεται, µε αποκορύφωµα την πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ. Αν
υπήρχε, λοιπόν, συνέχεια στο κράτος, έπρεπε από εκεί να ξεκι-
νήσετε. Από το 2011. Να κρατήσετε οδηγό τις αξίες και τις κα-
τευθύνσεις εκείνου του νόµου και να προσαρµοσθεί στις
σύγχρονες ανάγκες που είτε προκλήθηκαν από την καλπάζουσα
τεχνολογική επανάσταση είτε πηγάζουν από την καταλυτική πα-
ρουσία µιας πανδηµίας που αλλάζει άρδην τα πράγµατα. Προ-
σπαθώ να ανακαλύψω σε τι προσαρµογές προχωρήσατε µε
αφετηρία εκείνο το πλαίσιο και απογοητεύτηκα. 

Πράγµατι υπάρχει ασυνέχεια στο κράτος και εσείς είστε µέρος
αυτής της ασυνέχειας. Πάνω σ’ αυτό το πλαίσιο που προέβλεπε
εκείνη η µεταρρύθµιση, θα έπρεπε να οικοδοµήσετε την αναβάθ-
µιση της εκπαίδευσης µε τον µόνο τρόπο που είναι θεµιτός, απο-
δεκτός και σίγουρος, βάζοντας στο παιχνίδι το σύνολο της
εκπαιδευτικής κοινότητας µε δηµιουργικό ουσιαστικό και ανοιχτό
διάλογο µε το σύνολο της κοινωνίας και των φορέων της. 

Η παιδεία δεν είναι υπόθεση ενός Υπουργού ούτε καν µιας κυ-
βέρνησης. όµως, δυστυχώς, και η παιδεία θυσιάζεται στο όνοµα
της επικοινωνίας. Αντί να επανασυστήσετε το Εθνικό Συµβούλιο
Παιδείας και να ξεκινήσετε εις επήκοον όλης της κοινωνίας έναν

ουσιαστικό και γόνιµο διάλογο που εγγυάται την εφαρµογή µιας
ουσιαστικής µεταρρύθµισης, σπεύσατε να φέρετε αυτή την πρω-
τότυπη πρόταση. Γίνεται άρον- άρον ένα από τα είκοσι έξι νοµο-
σχέδια που πρέπει να ψηφιστούν σε σαράντα µέρες, στο βωµό
πάντοτε της έτοιµης και τεχνοκρατούµενης Κυβέρνησης και του
αποτελεσµατικού Πρωθυπουργού. Ένα ακόµη γονατογράφηµα.
Μόνο που αυτή τη φορά ακουµπά το πιο ευαίσθητο σηµείο των
αναγκών της χώρας. 

Αλήθεια πώς δέχτηκε ο τεχνοκράτης Πρωθυπουργός µας και
το σύστηµα διακυβέρνησης του Μαξίµου, να µην υπάρχει λέξη
για την τεχνολογική, την τεχνική και επαγγελµατική εκπαίδευση
σε έναν νόµο µε τίτλο την αναβάθµιση του σχολείου; Μιλάµε για
την παραγωγική ανασυγκρότηση; Μιλάµε για καινοτοµία και ψη-
φιακό κράτος; Μιλάµε για ανθρώπινο δυναµικό που πρωτοπορεί
στο πλαίσιο της δεύτερης βιοµηχανικής επανάστασης. Και αυτό
δεν συνδέεται καθόλου µε την ουσία; Γιατί στα λόγια κάτι γρά-
φεται µε την αναβάθµιση του σχολείου. 

Αλήθεια πώς αντιµετώπισε ο σύγχρονος και µοντέρνος Πρω-
θυπουργός το ζήτηµα της αναγραφής της διαγωγής στα απολυ-
τήρια; Εµένα µε τροµάζει το γεγονός ότι στο τιµόνι της πολιτικής
της παιδείας βρίσκεται µια Υπουργός βαθιά συντηρητική. Και
µόνο ότι υποστηρίζει την αναγραφή της διαγωγής στο πιστοποι-
ητικό των γνώσεων µε τις οποίες βγαίνει ο µαθητής στην κοινω-
νία, τροµάζω. Δεν είναι µόνο το ευτράπελο της υπόθεσης. Είναι
ενδεικτικό µιας νοοτροπίας που κοιτάζει εµµονικά προς τα πίσω.
Μια νοοτροπία που µόνο αντιµεταρρυθµιστικά σκέπτεται και
ενεργεί. 

Αλήθεια, πώς έκρινε ο ρεαλιστής Πρωθυπουργός την κατά-
θεση ενός νοµοσχεδίου, που δεν ακουµπά κανένα από τα λει-
τουργικά προβλήµατα που προέκυψαν από την πανδηµία λίγες
εβδοµάδες πριν την επανέναρξη των µαθηµάτων τον Σεπτέµβριο;
Πώς θα ανοίξουν τα σχολεία, µε ποιες προϋποθέσεις, µε ποιες
σχέσεις τηλεκπαίδευσης και διά ζώσης, µε ποια υλικοτεχνική
υποδοµή εύκολα προσαρµόσιµη σε συνθήκες έκτακτης ανάγκης;
Θέτουµε επικεφαλίδες πράγµατι, εντυπωσιακές, παραδείγµατος
χάριν «εξ αποστάσεως σύγχρονη εκπαίδευση» ή «διά ζώσης ανα-
µετάδοση του µαθήµατος τάξης». Το να µην επιτρέπουµε, παρα-
δείγµατος χάριν, στα παιδιά από την Κρήτη να δώσουν επί τόπου
εξετάσεις στα ειδικά µαθήµατα, στα µουσικά όργανα, στο σχέδιο
και σε άλλα -όπως µου διαµηνύουν ο κ. Κεγκέρογλου και άλλοι
συνάδελφοι και που είναι εδώ- είναι σε απόλυτη αντίθεση από
αυτό που λένε οι επικεφαλίδες. Με το να µη διασφαλίζουµε ανά-
λογο περιεχόµενο, τους όρους, τις προϋποθέσεις εύρυθµης και
αποδεκτής από τους δασκάλους λειτουργίας, δεν δείχνουµε σο-
βαρότητα και υπευθυνότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και όµως είναι ίσως η µόνη συγ-
κυρία µετά από δεκαετίες, που κοινωνικές και πολιτικές δυνάµεις
διαµορφώνουν κοινή συνείδηση της ευρύτητας των προβληµά-
των και των αλλαγών που απαιτούν οι περιστάσεις. Όχι βέβαια
κοινή άποψη ή πρόταση αλλά κοινό βίωµα που µπορεί να οδηγή-
σει σε συνθέσεις. 

Αν υπάρχει ένας τοµέας που οι διαρθρωτικές αλλαγές έχουν
επείγοντα χαρακτήρα και για να έχουν διάρκεια πρέπει να είναι
κατά το δυνατό συµφωνηµένες, είναι η παιδεία, µαζί µε την υγεία,
την εργασία και τη δηµόσια διοίκηση. Δεν το τολµήσατε. 

Σκέφτοµαι φωναχτά ονόµατα, πραγµατικές επικεφαλίδες µε
ουσιαστικό περιεχόµενο. Το Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας, το
ολοήµερο σχολείο, το εθνικό απολυτήριο, το αξιοκρατικό σύ-
στηµα επιλογής του εκπαιδευτικού, το ψηφιακό σχολείο, την εξ’
αποστάσεως εκπαίδευση, τη γνωσιακή διδακτική και λειτουργική
αποκέντρωση. Είναι κατακτήσεις που τέθηκαν ως επικεφαλίδες
και που έπρεπε, κυριολεκτικά, να µεταρρυθµιστούν στη σηµερινή
εποχή και να αποτελέσουν ένα άρµα της παιδείας µας προς τα
εµπρός. Διότι, η παιδεία δεν χρειάζεται καν µια επιστροφή στην
κανονικότητα. Αυτός είναι ο ορισµός της συντηρητικής αντίλη-
ψης και πρακτικής. Χρειάζεται η µετάβαση σε ένα νέο σχολείο,
ένα σχολείο νέας αλλαγής και µεταρρύθµισης, ένα σχολείο νέας
εποχής. Και µιας και µιλάµε όλοι αυτές τις µέρες για την εθνική
στρατηγική, αυτό το σχολείο θα έπρεπε να είναι ο στυλοβάτης
της για τις επόµενες δεκαετίες.

Θα µου επιτρέψετε τέλος, να αναφερθώ σε ένα, για όλους
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εµάς τους πολιτικούς, καυτό θέµα. Οι φορείς της εκπαιδευτικής
κοινότητας αντέδρασαν συνολικά στις συγκεκριµένες διατάξεις
του νοµοσχεδίου. Υπάρχουν δύο όψεις του προβλήµατος διαµε-
τρικά αντίθετες. Η πρώτη, αφορά τον διεκδικητισµό. Εµπεριέχει
το σπέρµα υπερβολικών διεκδικήσεων που εύκολα µετατίθεται
σε συντεχνιασµό. Αυτό, όµως, έρχεται και ως ισορροπία τόσο
της έλλειψης διαλόγου όσο και της ισοπεδωτικής αντίληψης που
στο όνοµα του δικαιωµατισµού αµφισβητείται και συκοφαντείται
κάθε κινητοποίηση. Είναι εύκολη και βολική η κατηγορία κατά
του δικαιωµατισµού. Όµως, η πραξικοπηµατική και αυθαίρετη
λειτουργία της Κυβέρνησης κατασκευάζει τα µέτωπα. Ο διάλο-
γος διαµορφώνει κοινές συναινέσεις και συνειδήσεις και αυτός
είναι εντελώς ξένος µε την πρακτική σας.

Το ότι σήµερα το γενικό πολιτικό κλίµα εύκολα απαξιώνει κάθε
κινητοποίηση και διεκδίκηση, για τη δηµοκρατία κινδυνεύει να
αποτελέσει σηµαντικό πλήγµα, γιατί εξωθεί την εξουσία και κυ-
ρίως την συντηρητική της πρακτική σε αυθαιρεσίες, που δεν κα-
ταστέλλουν απλώς αλλά περιθωριοποιούν τους αντιπροσωπευ-
τικούς θεσµούς. Στο όνοµα του δικαιωµατισµού επιχειρείται να
παραγραφεί κάθε δικαίωµα. Πάντως το δικαίωµα στην αξιοπρέ-
πεια το έχει κάθε πολίτης και ιδιαίτερα κάθε εκπαιδευτικός. Η εκ-
παιδευτική κοινότητα, όσες φορές κλήθηκε σε διάλογο, στις
διαρκείς µεταρρυθµίσεις που έγιναν τα τελευταία σαράντα χρό-
νια ήταν παρούσα, ήταν θετική και συνέβαλε αποφασιστικά να
προχωρήσουν τα πράγµατα µπροστά.

Μία τελευταία λέξη: Είµαι, είµαστε σταθερά, για λόγους αρχής
και ιδεολογίας ,υπέρ της πραγµατικής αξιολόγησης του εκπαι-
δευτικού και όλων των βαθµίδων της εκπαίδευσης, σε συνδυα-
σµό πάντα µε τις διαδικασίες αυτοαξιολόγησης και επιµόρφω-
σης.

Θυµάµαι έναν µεγάλο πολιτικό, που ταυτόχρονα υπήρξε ριζο-
σπάστης και καινοτόµος πανεπιστηµιακός δάσκαλος. Δεν µιλώ
για τον Γληνό ή τον Παπανούτσο, µιλώ για τον Ανδρέα Παπαν-
δρέου. Σε µια ιστορική στιγµή που επί τάπητος έµπαινε η πρώτη
µεταρρύθµιση που επιχειρήσαµε και συζητούσαµε την κατάρ-
γηση της παντοδυναµίας της έδρας και για το δηµοκρατικό πα-
νεπιστήµιο, σε µια συνάντηση στο Καστρί άκουγε έκπληκτος το
επαναστατηµένο επιστηµονικό διδακτικό, το περίφηµο ΕΔΠ για
εµάς τους παλαιότερους, και εντός του χώρου µας να µην απο-
δέχεται την αξιολόγηση. Η αντίδρασή του ήταν καταλυτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Μα είναι δυνατόν, λέει, να
είµαστε σοσιαλιστές και στον πιο ευαίσθητο τοµέα στη γνώση,
µια γνώση που διπλασιάζεται κάθε χρόνο στον πλανήτη, ο εκπαι-
δευτικός να µην κρίνεται και να µη µετεκπαιδεύεται συνεχώς; Την
ίδια ακριβώς αρχή ασπαζόµαστε και σήµερα σαράντα χρόνια
µετά. Δυστυχώς, χάσατε µια ακόµη ευκαιρία. Δεν τη χάσατε µόνο
εσείς, την χάσαµε όλοι µας και προπαντός η πατρίδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µέχρι να καθα-

ριστεί το Βήµα, µπορώ να έχω τον λόγο για ένα λεπτό; Θα κατα-
λάβετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Κεγκέρογλου,
θα ήθελα να µιλήσει για διαδικαστικό θέµα;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την κατα-
νόηση σας και θα καταλάβετε για ποιον λόγο ζητώ να µιλήσω.

Υπάρχει ένα έκτακτο πρόβληµα, το οποίο όµως δεν έχει λυθεί
εδώ και καιρό. Ένα πρόβληµα που δηµιουργήθηκε από τις φυσι-
κές καταστροφές που έγιναν συγκεκριµένα στην Κίσσαµο Χα-
νίων, αφορά όµως και άλλες περιοχές και λόγω του κορωνοϊού
δεν κατέστη δυνατόν να αποκατασταθούν οι αίθουσες, προκει-
µένου τα παιδιά να είναι εντάξει µέσα στο σχολείο τους. Δίνεται
η δυνατότητα µε µια τροπολογία που κατέθεσα, να στηριχτεί ο
δήµος, ούτως ώστε η αδειοδότηση των προκατασκευασµένων
αιθουσών, όπως συνηθίζουµε να λέµε, να µπορεί να γίνει και από
άλλον φορέα, λόγω έλλειψης προφανώς τεχνικής υπηρεσίας από
το δήµο. Και θέλω να παρακαλέσω το Υπουργείο να δει αυτή την
τροπολογία µαζί µε αυτό που ανέφερε ο κ. Σκανδαλίδης. Οι τε-
τρακόσιοι υποψήφιοι φοιτητές από την Κρήτη να µη µεταβούν
στην Αθήνα για τις ειδικές εξετάσεις, για τα ειδικά µαθήµατα,

αλλά να γίνουν κέντρα στο νησί λόγω και των έκτακτων συνθη-
κών. Δεν µπορούµε να τα στριµώξουµε σε ένα καράβι, για να τα
φέρουµε στην Αθήνα. 

Βεβαίως, υπάρχει ανάγκη και στα άλλα µεγάλα νησιά, αλλά
επειδή ο αγαπητός συνάδελφος κ. Σκανδαλίδης το κάλυψε, ανα-
φέρθηκα στην Κρήτη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Επιφυλάχθηκε η

κυρία Υπουργός, να πει σε λίγο ποιες από τις τροπολογίες έκανε
δεκτές. 

Συνεχίζουµε µε τον κ. Αθανάσιο Λιούπη από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κοινή διαπίστωση
ότι η παιδεία µας είναι ένας πολύπαθος χώρος. Φυσικά το λογικό
θα ήταν η εκπαιδευτική πολιτική να χαράσσεται µε συναίνεση
των πολιτικών δυνάµεων και να έχει έναν ορίζοντα τουλάχιστον
δεκαετούς εφαρµογής, για να µπορεί να αποδώσει τα αναµενό-
µενα αποτελέσµατα. Αντ’ αυτού οι συχνές αλλαγές στα δεδο-
µένα της εκπαιδευτικής διαδικασίας δηµιουργούν σύγχυση και
ανασφάλεια τόσο στους µαθητές όσο στους γονείς και τους εκ-
παιδευτικούς. Όµως, από τη διήµερη συζήτηση του σηµερινού
νοµοσχεδίου στην Ολοµέλεια βγαίνει το συµπέρασµα ότι δεν
είναι οι ιδεολογικές διαφορές που δηµιουργούν χάσµα ανάµεσα
στα κοινοβουλευτικά κόµµατα. Φταίει η στείρα άρνηση που δεν
παράγει καθόλου διάλογο.

Οι διατάξεις του σηµερινού νοµοσχεδίου στοχεύουν στην ανα-
βάθµιση της δηµόσιας εκπαίδευσης. Τα εργαστήρια δεξιοτήτων
στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση έρχονται για
να διευρύνουν τον στενό ρόλο του σχολείου, όπως τον ξέρουµε
όλοι µας. Αναγάγουν το σχολείο σε µια πολύπλευρη και βιωµα-
τική εµπειρία. Τα παιδιά καλλιεργούν δεξιότητες µέσα από τέσ-
σερις θεµατικές ενότητες: ευ ζην, περιβάλλον, κοινωνική ενσυ-
ναίσθηση και ευθύνη, δηµιουργική σκέψη και πρωτοβουλία. Φυ-
σικά, τα εργαστήρια δεξιοτήτων δεν µπορούν να συγκριθούν µε
την περιορισµένη χρονικά και ουσιαστικά θεµατική εβδοµάδα
που εφαρµόστηκε µέχρι σήµερα.

Η εξοικείωση των παιδιών µε αγγλικά ακούσµατα στο νηπια-
γωγείο, γιατί περί αυτού πρόκειται και όχι για εκµάθηση αγγλικής
γλώσσας, µόνο θετική εµπειρία µπορεί να είναι. Η αγγλική
γλώσσα είναι η παγκόσµια γλώσσα. Όσες διαφορετικές επιστη-
µονικές απόψεις κι αν έχουν διατυπωθεί για το ζήτηµα, είναι δε-
δοµένο ότι τα παιδιά στην νηπιακή ηλικία µαθαίνουν γρήγορα και
εύκολα µέσα από το παιχνίδι.

Τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία έδωσαν τροφή για πολλή
συζήτηση στο παρόν νοµοσχέδιο. Η αλήθεια είναι ότι χρειαζόµα-
στε και τις δύο αυτές µορφές σχολείων, ώστε να δοκιµαστούν
στην πράξη εκπαιδευτικές µέθοδοι, οι οποίες θα εφαρµοστούν
στη συνέχεια σε όλη την εκπαιδευτική κοινότητα. Στα πρότυπα
σχολεία οι µαθητές εισάγονται µέσω εξεταστικής διαδικασίας και
ο πυρήνας λειτουργίας τους είναι η αριστεία.

Η αριστεία είναι µια λέξη που συζητήθηκε πολύ τις τελευταίες
ηµέρες. Στα πρότυπα σχολεία η αριστεία αφορά στο βέλτιστο
δυνατό εκπαιδευτικό υλικό και περιβάλλον, ώστε µαθητές που
θέλουν και µπορούν, να ανακαλύψουν τις ικανότητές τους και να
τις εξελίξουν στον µέγιστο βαθµό. Από την άλλη πλευρά, στα πει-
ραµατικά σχολεία εφαρµόζονται πειραµατικές εκπαιδευτικές
πρακτικές και οι µαθητές έρχονται µε κλήρωση. 

Ο σύµβουλος σχολικής ζωής έρχεται να συµπληρώσει τις ήδη
υφιστάµενες δοµές ενός δηµόσιου σχολείου, µε το να συνδράµει
µαθητές και γονείς σε διάφορα θέµατα καθηµερινής σχολικής
ζωής, όπως η αντιµετώπιση ακραίων συµπεριφορών, µαθησιακές
δυσκολίες ή ακόµα και ανάδειξη και βοήθεια σε µαθητές µε ιδι-
αίτερα ταλέντα. 

Ένα πολύ σηµαντικό τµήµα του σηµερινού νοµοσχεδίου αφο-
ρά στην αξιολόγηση των σχολικών µονάδων και του εκπαιδευτι-
κού έργου µε στόχο τη διαρκή τους βελτίωση. Το σχολείο είναι
ένας ζωντανός οργανισµός µε πολλαπλές ανάγκες. Η αξιολόγηση
όπως προβλέπεται σε τρία επίπεδα, προγραµµατισµός, αυτοα-
ξιολόγηση και εξωτερική αξιολόγηση θα αναδείξει όλες τις καλές
πρακτικές και θα βοηθήσει να διορθωθούν λάθος χειρισµοί.
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Η λέξη αξιολόγηση δεν θα πρέπει να τροµάζει ούτε τους εκ-
παιδευτικούς ούτε όσους ασκούν διοικητικά καθήκοντα στο σχο-
λείο. Είναι αυτονόητη και απολύτως αναγκαία διαδικασία και σε
καµµιά περίπτωση δεν πρόκειται για τιµωρητική πρακτική προς
τους εκπαιδευτικούς, όπως ακούστηκε από µέρους της Αντιπο-
λίτευσης.

Μια επισήµανση θα ήθελα να κάνω σε σχέση µε το σύστηµα
των µετεγγραφών στο οποίο εισάγεται –και δικαίως- ένα επι-
πλέον ακαδηµαϊκό κριτήριο.

Θα ήθελα να αναφερθώ στο πάγιο αίτηµα, όπως αναφέρθηκε
και από συναδέλφους, κύριοι Υπουργοί, των πολυτέκνων και τρι-
τέκνων να επανέλθει το καθεστώς των ελεύθερων µετεγγραφών
για τα παιδιά των πολυτέκνων, όπως ίσχυε επί δεκαετίες. 

Η κυβερνητική πολιτική επικεντρώνεται στην αντιµετώπιση του
σοβαρού δηµογραφικού προβλήµατος. Σε αυτό το πλαίσιο η έµ-
πρακτη στήριξη στις πολυµελείς οικογένειες είναι κατά τη γνώµη
µου επιβεβληµένη. 

Τέλος, στην τριτοβάθµια εκπαίδευση επιδιώκεται µια µεγάλη
ποιοτική αναβάθµιση. Το παρόν νοµοσχέδιο εστιάζει στην ενί-
σχυση της εξωστρέφειας των ελληνικών πανεπιστηµίων. Τα ελ-
ληνικά πανεπιστήµια αποκτούν µεγαλύτερη αυτονοµία σε αυτό
το πλαίσιο, αφού θα διοργανώνουν αυτόνοµα ξενόγλωσσα προ-
πτυχιακά προγράµµατα, θερινά προγράµµατα και διπλά προ-
γράµµατα σπουδών. Με αυτόν τον τρόπο αναδεικνύονται τα
ελληνικά πανεπιστήµια και ανοίγονται νέες προοπτικές από τις
συνεργασίες µε ξένα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα.

Όσοι, πράγµατι, υποστηρίζουν τον δηµόσιο χαρακτήρα της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, πρέπει να συµφωνήσουν ότι οφεί-
λουµε να φροντίσουµε για τον εκσυγχρονισµό των ελληνικών πα-
νεπιστηµίων, ώστε να γίνουν ανταγωνιστικά προς τα πανεπιστή-
µια του εξωτερικού.

Συνολικά, το σηµερινό νοµοσχέδιο δίνει νέα ώθηση στην εκ-
παίδευση, αντιµετωπίζει την εκπαιδευτική διαδικασία ως µία πο-
ρεία που αξίζει σχεδιασµού από το νηπιαγωγείο έως το πανε-
πιστήµιο, και γι’ αυτό κάνει καίριες διορθωτικές κινήσεις σε όλες
τις βαθµίδες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε, και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα ο συνάδελφος Δηµήτριος Χαρίτου από τον
ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σας ακούω µε προσοχή, κύριοι της Πλειοψηφίας, και αναρω-

τιέµαι ποια προοπτική µπορεί να έχουν αλλαγές σε τοµείς όπως
η παιδεία, αν δεν είναι αποτέλεσµα εξαντλητικού διαλόγου, συ-
ναίνεσης της εκπαιδευτικής κοινότητας και δεν εξασφαλίζουν την
ελάχιστη ανοχή των πολιτικών δυνάµεων.

Ποιες από αυτές τις προϋποθέσεις έχετε εξασφαλίσει; Καµµία!
Είστε µόνοι και πολιτικά αποµονωµένοι. Μονολόγους είχατε,
κυρία Υπουργέ, στα µέσα ενηµέρωσης χωρίς αντίλογο, εν µέσω
πανδηµίας, εν κρυπτώ από την κοινωνία, ακριβώς για να µη φα-
νούν οι δικές σας φοβίες και ανασφάλειες.

Με το νοµοσχέδιο συνεχίζετε αυτό που ξεκινήσατε εδώ και
δέκα µήνες, να κατεδαφίζετε ό,τι θετικές ρυθµίσεις είχε λάβει η
προηγούµενη κυβέρνηση για να ενισχύσει τη δηµόσια εκπαί-
δευση, γιατί ο δικός σας στόχος είναι η αποδυνάµωσή της σε
όφελος των ιδιωτικών συµφερόντων.

Να σας υπενθυµίσω, κύριοι, τα διετή ινστιτούτα στα πανεπι-
στήµια τα οποία καταργήσατε; Να σας θυµίσω τα τριάντα επτά
νέα τµήµατα που επίσης καταργήσατε; Τη θεµατική εβδοµάδα
στα σχολεία; Τις ρυθµίσεις για τις «πράσινες» σχολές ως ένα
πρώτο βήµα για τη µετάβαση προς την ελεύθερη πρόσβαση στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση; Ποιες είναι, κύριοι, οι νέες ιδέες, το και-
νούργιο που φέρνετε µε τις ρυθµίσεις που εισάγετε στο νοµο-
σχέδιο που σήµερα συζητούµε;

Αντί να συνεχίσετε, όπως ξεκινήσαµε εµείς, τον σχεδιασµό για
την αναµόρφωση των προγραµµάτων σπουδών, ώστε να γίνει πιο
ελκυστικό και πιο αποδοτικό το σχολείο, εσείς τι κάνετε; Το µε-
τατρέπετε σε ένα διαρκές εξεταστικό κέντρο. Αυτό είναι το και-

νούργιο που εισάγετε; Νέο είναι ότι αυξάνετε τον αριθµό των
εξεταζόµενων µαθηµάτων και επεκτείνετε τις εξετάσεις µέχρι το
τέλος του χρόνου; Ή ότι ανεβάζετε τα βαθµολογικά όρια; Νέο
είναι, κυρία Υπουργέ, η αύξηση του αριθµού των µαθητών της Α’
τάξης, που µε προκλητικό τρόπο πριν λίγο προσπαθήσατε να
αποκρύψετε; Πόσο νέα µπορεί να είναι η επαναφορά από το πα-
ρελθόν της τράπεζας θεµάτων, που εκτίναξε κατακόρυφα τη µα-
θητική διαρροή στο 23%, ωθώντας τα παιδιά στην πρόωρη κα-
τάρτιση για τη φτηνή µαθητεία;

Και όλα αυτά, βέβαια, χωρίς να λάβετε κανένα απολύτως µέτ-
ρο στήριξης και προετοιµασίας των πιο αδύναµων µαθητών για
να αντεπεξέλθουν.

Σας ερωτώ, λοιπόν, ποια από όλα αυτά τα δήθεν νέα µέτρα
δεν έχουν δοκιµαστεί, δεν έχουν κριθεί και έχουν αποτύχει στο
παρελθόν. 

Γιγαντώνετε, κύριοι, τα φροντιστήρια -γιατί νοµίζετε ότι σας
χαµογελούν και σας επαινούν οι ενώσεις τους;- ενώ υποχρεώ-
νετε τους γονείς να βάλουν πιο βαθιά το χέρι στην τσέπη.

Δεν ενδιαφέρεστε, κύριοι, για την αναβάθµιση της δηµόσιας
εκπαίδευσης, για να έχουν όλα τα παιδιά ίσες ευκαιρίες πρόσβα-
σης σε όλες τις βαθµίδες.

Δεν υπάρχει πιο χαρακτηριστικό δείγµα αυτής της επιλογής
σας από τις διατάξεις που εισάγετε για τα πρότυπα και πειραµα-
τικά σχολεία. Γιατί, κύριοι, η καλλιέργεια της αριστείας να είναι
στόχος µόνο των πρότυπων σχολείων και να µην είναι, προφανώς
µε τη διαµόρφωση όλων των προϋποθέσεων, στόχος και απο-
στολή όλων των σχολικών µονάδων της χώρας;

Σε ποιον γίνεται πιστευτό, όταν λέτε ότι το αναβαθµισµένο
πρότυπο σχολείο που θα συγκεντρώνει τους άριστους µαθητές,
πιθανότατα τους καλύτερους καθηγητές, µπορεί να διαχυθεί, να
απλωθεί στα υπόλοιπα σχολεία, όπου το επίπεδο των µαθητών
λόγω των κοινωνικών και εκπαιδευτικών ανισοτήτων δεν ταιριά-
ζει, είναι χαµηλότερο από αυτό του πρότυπου σχολείου; Ποιον
κοροϊδεύετε, λοιπόν; 

Να τα πείτε αυτά, κύριοι, στους γονείς των µαθητών των σχο-
λείων της Ροδόπης, στις Σάπες, στον Ίασµο, στον ορεινό όγκο! 

Ενδιαφέρεστε να φτιάξετε σχολεία πολλών κατηγοριών, δια-
φορετικών ταχυτήτων, άλλα σχολεία για τα παιδιά της ελίτ και
άλλα για τα παιδιά των πιο αδύναµων οικονοµικά στρωµάτων.
Δεν ακούτε κανέναν. Εµάς δεν µας ακούτε. Ακούστε τουλάχιστον
τους εκπαιδευτικούς! Ακούστε τις απόψεις των ειδικών! Σας λένε
οι πρόεδροι όλων των παιδαγωγικών τµηµάτων ότι η εισαγωγή
της αγγλικής γλώσσας στο νηπιαγωγείο είναι αντιεπιστηµονική,
ότι αγνοεί τις ιδιαίτερες εκπαιδευτικές ανάγκες των νηπίων και
εσείς δεν δίνετε καµµία –µα, καµµία!- σηµασία, δεν ιδρώνει το
αυτί σας.

Με την ίδια ευκολία, κυρία Υπουργέ, αγνοήσατε το ΙΕΠ και κα-
ταργήσατε το πιλοτικό πρόγραµµα των δώδεκα νηπιαγωγείων
στη Θράκη. Καταλαβαίνω πολύ καλά τους ακραίους στη µειονό-
τητα και όχι µόνο, που δεν θέλουν να ενταχθούν τα παιδιά της
µειονότητας στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα. 

Επιπροσθέτως, θα έλεγα ότι είχαν ενοχληθεί, γιατί το πιλοτικό
πρόγραµµα έθετε ρητά ως κριτήριο για την επιλογή της βοηθού
συνεργάτιδας στο νηπιαγωγείο τη γνώση της µητρικής γλώσσας.
Και ως παράδειγµα σας αναφέρω ότι στα νηπιαγωγεία του ορει-
νού όγκου κριτήριο επιλογής ήταν η γνώση της ποµακικής γλώσ-
σας ή σε άλλα νηπιαγωγεία της τουρκικής γλώσσας.

Εσείς, όµως, θα µας εξηγήσετε γιατί τα καταργήσατε, κύριοι
της Πλειοψηφίας;

Βάζετε µια βραδυφλεγή βόµβα στα θεµέλια του δηµόσιου πα-
νεπιστηµίου µε την ίδρυση των ξενόγλωσσων προπτυχιακών προ-
γραµµάτων σπουδών µε δίδακτρα. Είναι µια διάτρητη διάταξη,
που την αµφισβητεί ανοιχτά η ίδια η Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής, διάταξη για την οποία θα είναι θέµα χρόνου να παρέµβει
η Ευρωπαϊκή Ένωση και να απαιτήσει την ίση µεταχείριση όλων
των πολιτών της, όπως έκανε και µε τα κολέγια και εσείς, βέβαια,
δεν τους χαλάσατε χατίρι.

Μακάρι να είχατε, κυρία Υπουργέ, την ίδια ευρηµατικότητα και
το ίδιο ενδιαφέρον για τα δηµόσια πανεπιστήµια! Η Σύγκλητος
του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου εδώ και έναν χρόνο έχει κατα-
θέσει την πρόταση για την ίδρυση και λειτουργία νέων τµηµάτων
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στο ακριτικό µας πανεπιστήµιο, τρία εξ αυτών στην πόλη της Κο-
µοτηνής, πρόταση που ωρίµασε νοµοθετικά από την προηγού-
µενη ηγεσία του Υπουργείου αλλά δεν πρόλαβε να ολοκληρωθεί
η ψήφισή της.

Εσείς, κυρία Υπουργέ, αν και µε το ν. 4653 αναθέσατε στην
Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης την αρµοδιότητα αξιολόγη-
σης των νέων τµηµάτων, εδώ και επτά µήνες δεν έχετε ακόµα εκ-
δώσει τις σχετικές υπουργικές αποφάσεις για τις διαδικασίες
αξιολόγησης. 

Σας έχω ζητήσει µε ερώτηση, να προχωρήσετε στην ίδρυση
των νέων τµηµάτων στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο. Αν και δεν
το συνηθίζετε, κυρία Υπουργέ, να απαντάτε, ελπίζω αυτή τη
φορά να µας κάνετε την τιµή, όχι βέβαια για εµένα αλλά για την
τοπική κοινωνία που αναµένει µε ενδιαφέρον τις απαντήσεις σας
για το συγκεκριµένο θέµα. 

Κύριε Πρόεδρε, το νοµοσχέδιο δεν ανταποκρίνεται στις ανάγ-
κες και τις προσδοκίες και της νεολαίας και της κοινωνίας µας.
Γι’ αυτό και το καταψηφίζω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει η κ.

Χριστίνα Αλεξοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, όλο το προηγούµενο διάστηµα που επεξεργαζόµασταν το
παρόν νοµοσχέδιο, τόσο κατά τη διαβούλευση όσο και κατά τη
συζήτησή του στην αρµόδια επιτροπή, γράφτηκαν και ακούστη-
καν πολλά. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µε ακατονόµαστες σε
πολλές περιπτώσεις εκφράσεις επιτέθηκε στο σύνολο των δια-
τάξεων. Η πολιτική ηγεσία, βέβαια, του Υπουργείου Παιδείας
απάντησε σε όλες τις αιτιάσεις, όσες φορές κι αν χρειάστηκε,
εξαντλώντας κάθε περιθώριο. 

Κι όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ συνεχίζει το χαβά του. Διότι η ρητορική που
χρησιµοποιεί, δεν αναδεικνύει µόνο το τεράστιο ιδεολογικοπολι-
τικό χάσµα που έχουµε µε τον ΣΥΡΙΖΑ στα θέµατα της παιδείας,
φανερώνει µια προσπάθεια συντριβής κάθε στοιχείου που χαρα-
κτηρίζει την εθνική ταυτότητα αυτής της χώρας. 

Και το λέω αυτό, διότι δεν είναι δυνατόν να απορρίπτει de facto
το σύνολο των διατάξεων ενός νοµοθετικού πλαισίου και να µη
διακρίνουµε ούτε ένα θετικό σηµείο, ειδικά σε ένα νοµοσχέδιο
σαν κι αυτό, το οποίο αναδοµεί έµπρακτα βασικές παθογένειες
του εθνικού εκπαιδευτικού συστήµατος. 

Πώς το κάνει αυτό; Το κάνει µέσω του εκσυγχρονισµού του
συστήµατος, παρέχοντας ουσιαστικότερη παιδαγώγηση για τα
παιδιά µας. Το κάνει µέσω της αριστείας, επιβραβεύοντας την
προσπάθεια, τον κόπο και τα επιτεύγµατά τους. Το κάνει µε τη
διαφάνεια, ώστε τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα να σταµα-
τήσουν να δρουν ως κοµµατικά παραµάγαζα και να προσφέρουν
απρόσκοπτα το επιστηµονικό τους έργο. Το κάνει µε την εξω-
στρέφεια, διασυνδέοντας την εκπαίδευση τόσο µε τις ανάγκες
της ελληνικής κοινωνίας όσο και µε το διεθνές περιβάλλον. Το
ξέρω ότι διαφωνείτε, αλλά µέσα σε αυτό το περιβάλλον θα ζή-
σουν τα παιδιά µας, είτε σας αρέσει είτε όχι, και θα πρέπει να
έχουν τα προσόντα να το αξιοποιήσουν µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο.

Προς την κατεύθυνση αυτή δεν θα µπορούσα να σκεφτώ πιο
πρωτοποριακή πράξη από την εισαγωγή των Αγγλικών στο νη-
πιαγωγείο. Παίζοντας, δηλαδή, να µπορούν τα νήπια, εξ απαλών
ονύχων, να αφοµοιώνουν βιωµατικά την ορθή άρθρωση της αγ-
γλικής γλώσσας και όχι βέβαια να την προσλαµβάνουν στρεβλω-
µένη από την τηλεόραση ή το playstation, άποψη που -αν είναι
δυνατόν- ακούστηκε εδώ µέσα.

Όµως, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ούτε αυτό το δέχεστε.
Απεναντίας, επιµένετε ότι δήθεν σας νοιάζει ποιες άλλες χώρες
την εφαρµόζουν. Διασαφηνίστηκε πλήρως και κατατέθηκαν ανα-
λυτικά στοιχεία των χωρών που τις εφαρµόζουν αλλά µάταια. Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλό είναι να µην ξεχνάµε πως
είµαστε ευρωπαϊκή χώρα. Με την ευρωπαϊκή µας ταυτότητα πο-
ρευόµαστε και τώρα και στο µέλλον.

Προς την ίδια κατεύθυνση, στη βάση διαµόρφωσης ενός δη-
µοσίου συστήµατος παιδείας που να επιβραβεύει τον καλό µα-
θητή και να του δίνει κίνητρο να προοδεύει, αναδιαµορφώνονται

τα πρότυπα και τα πειραµατικά σχολεία. Μετά τη θλιβερή για την
ελληνική παιδεία περίοδο Γαβρόγλου όπου έγινε κάθε δυνατή
προσπάθεια να παταχθεί η αριστεία και να εµποδιστεί η εξέλιξη
των ικανότερων, οι νέες διατάξεις επαναφέρουν αφ’ ενός, το υ-
γιές πλαίσιο ανταγωνισµού και αφ’ ετέρου, την καινοτοµία στην
εκπαίδευση. Εξήντα δύο σχολεία και των δύο κατηγοριών θα λει-
τουργήσουν σε όλη τη χώρα από το νέο σχολικό έτος. 

Παράλληλα, προβλέπεται µέσω δηµόσιας πρόσκλησης η υπο-
βολή υποψηφιοτήτων και άλλων σχολικών µονάδων για να χαρα-
κτηριστούν ως πρότυπες ή πειραµατικές, ενδυναµώνοντας έτσι
τον θεσµό. 

Βεβαίως, όλοι γνωρίζουµε ότι οι αλλαγές αυτές ενδιαφέρουν
άµεσα και τους πολίτες. Αυτό έδειξε η διαβούλευση, κυρία
Υπουργέ. Αυτό δείχνει η καθηµερινή επαφή µαζί τους. Ωστόσο
στην περιοχή µου, στην Πάτρα, ο ενθουσιασµός για την αποκα-
τάσταση του θεσµού συνοδεύτηκε από ενστάσεις γονέων και κα-
θηγητών ως προς τις σχολικές δοµές που θα χαρακτηρίζονταν
ως πειραµατικά και πρότυπα στη δική µας περιοχή. Το Υπουρ-
γείο, λοιπόν, έλαβε υπ’ όψιν του αυτές τις παρατηρήσεις της δια-
βούλευσης. Άκουσε εµάς τους τοπικούς Βουλευτές και προέβη
στις βελτιώσεις της σχετικής διάταξης. Κυρία Υπουργέ, σας ευ-
χαριστούµε γι’ αυτό και από αυτό το Βήµα. 

Πολλά προβλήµατα, ωστόσο, που µας άφησε η εκπαιδευτική
πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ, ταλαιπωρούν ακόµη την τοπική µας κοινω-
νία. Να αναφέρω ενδεικτικά την παράλογη ένταξη των πολυτε-
χνικών τµηµάτων του ΤΕΙ της Πάτρας στο Πανεπιστήµιο Πελο-
ποννήσου στην Τρίπολη, µε συνέπεια η διοίκηση των τµηµάτων
αυτών να απέχει διακόσια χιλιόµετρα από την έδρα τους. Απο-
λύτως καµµία λογική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Πριν κλείσω, επιτρέψτε µου µια ακόµα σύντοµη αναφορά στην
ανώτατη εκπαίδευση. Είναι επιτακτική η ανάγκη να δοθεί στα πα-
νεπιστήµια η ελευθερία και το κίνητρο να βελτιώσουν τον στρα-
τηγικό τους σχεδιασµό. Πρέπει, δηλαδή, ως αυτόνοµες µονάδες
να θέτουν στόχους, να σχεδιάζουν προγράµµατα και να επιδιώ-
κουν τον µέγιστο βαθµό διασύνδεσης τόσο µε το λοιπό ακαδη-
µαϊκό περιβάλλον όσο και µε την αγορά εργασίας. Η επιτυχία των
σχεδιασµών τους θα διαφανεί από τα παραγόµενα αποτελέ-
σµατα. 

Στόχος, λοιπόν, του Υπουργείου µε τις διατάξεις για τα ΑΕΙ
είναι να διασφαλίζει την εύρυθµη λειτουργία των πανεπιστηµια-
κών τµηµάτων και να τους προσφέρει τα εφόδια για την παρα-
γωγή καινοτόµων προγραµµάτων. Στο πλαίσιο αυτό τα ξενό-
γλωσσα προγράµµατα και οι συνεργασίες µε τα ξένα πανεπιστή-
µια είναι απτό παράδειγµα υγιούς ακαδηµαϊκής δράσης και λει-
τουργίας, µε ωφέλειες και για το ακαδηµαϊκό σύστηµα αλλά και
για τις τοπικές κοινωνίες.

Ολοκληρώνω, επισηµαίνοντας πως το power point για την παι-
δεία στο πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας στο οποίο αναφέρ-
θηκε ο κ. Φίλης προ ηµερών, µπορεί βέβαια να ήταν λακωνικό
αλλά εµπεριείχε συµπυκνωµένες στις βασικές µας θέσεις γι’
αυτή, τις ίδιες ακριβώς θέσεις που θεσµοθετεί πλέον το παρόν
νοµοσχέδιο, µε µοναδικό στόχο την αναβάθµιση της εθνικής παι-
δείας που εσείς ισοπεδώσατε. 

Να είστε σίγουροι πως τα αποτελέσµατα της παιδαγωγικής
διαδικασίας που οικοδοµούµε, θα έχουν ωφέλειες για όλους όχι
µόνο για τους «σχολάρχες», τους «φροντιστηριάρχες», όπως κα-
κόβουλα ισχυρίζεστε οι εξ αριστερών συνάδελφοι. Παραµερίστε,
λοιπόν, για λίγο τις προκαταλήψεις σας και προσέλθετε στον γό-
νιµο διάλογο. 

Θεωρώ ότι ένα σύγχρονο σύστηµα παιδείας, µπορεί να λει-
τουργήσει ως καταλύτης στην ανοδική πορεία της χώρας µας.
Προς αυτή την κατεύθυνση εργαζόµαστε και οφείλουµε να ερ-
γαζόµαστε όλοι.

Πριν κλείσω, επιτρέψτε µου να ευχηθώ από αυτό το Βήµα καλή
επιτυχία σε όλα τα παιδιά που θα δώσουν εξετάσεις σε λίγες
µέρες, καλή δύναµη στους γονείς τους, να σταθούν δίπλα τους
όπως κάνουν πάντα. Και αυτό που λέµε δεν είναι έκφραση κλισέ
αλλά είναι η πρώτη µάχη και θα επακολουθήσουν πολλές. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
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η συνάδελφος κ. Λιάνα Κανέλλη από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αν ήσασταν πάρα πολύ σί-

γουροι ότι έχετε µαζί σας όλη την κοινωνία, όπως το παρουσιά-
σατε, τότε δεν θα δανειζόσαστε από µια Αριστερά που δεν την
ακούσατε ποτέ ούτε από τον Γληνό ούτε από τον Δελµούζο. Δά-
νειο τα πήρατε και µιλάµε για θέσεις πριν από πολλές δεκαετίες.
Γιατί δεν είπαν µόνο αυτά είπαν και άλλα, αλλά είναι ωραίο να
επικαλείσαι την Αριστερά όταν τη χρειάζεσαι για να δώσεις χρώ-
µα.

Έτσι κι εγώ θα σας απαντήσω µε κάτι που δεν υπάρχει ούτε
κατ’ ιδέα µέσα στο νοµοσχέδιό σας και προέρχεται από έναν άν-
θρωπο που τουλάχιστον δεν δήλωσε ποτέ στη ζωή του Αριστε-
ρός. Θα σας πω στο τέλος ποιος είναι, να έχει και σασπένς. 

«Τα γράµµατα είναι από τις πιο ευγενικές ασκήσεις και από
τους πιο υψηλούς πόθους του ανθρώπου. Η παιδεία είναι ο κυ-
βερνήτης του βίου, και επειδή οι αρχές αυτές είναι αληθινές,
πρέπει να µην ξεχνούµε πως υπάρχει µια καλή παιδεία, εκείνη
που ελευθερώνει και βοηθάει τον άνθρωπο να ολοκληρωθεί σύµ-
φωνα µε τον εαυτό του, και µια κακή παιδεία, εκείνη που διαστρέ-
φει και αποστεγνώνει. Και είναι µια βιοµηχανία που παράγει τους
ψευδοµορφωµένους και τους νεόπλουτους της µάθησης, που
έχουν την ίδια κίβδηλη ευγένεια µε τους νεόπλουτους του χρή-
µατος. 

Λέµε και διαπιστώνουµε κάθε µέρα ότι ζούµε σε ένα χάος
ηθικό. Όταν όµως από τα δύο σκέλη το ένα υπερτροφεί, το άλλο
ατροφεί. Λέµε και διαπιστώνουµε κάθε µέρα ότι ζούµε σε ένα
χάος ηθικό. Αυτό σε µια στιγµή που ποτέ άλλοτε η κατανοµή των
στοιχείων της υλικής µας ύπαρξης δεν έγινε µε τόσο σύστηµα,
τόσο στρατιωτική -θα έλεγα- τάξη, τόσο αδυσώπητο έλεγχο. 

Αν η γλώσσα αποτελούσε απλώς ένα µέσο επικοινωνίας, δεν
θα υπήρχε πρόβληµα. Συµβαίνει όµως να αποτελεί και ένα εργα-
λείο µαγείας και φορέα ηθικών αξιών. Προσκτάται η γλώσσα στο
µάκρος των αιώνων ένα ορισµένο ήθος και το ήθος αυτό γεννά
υποχρεώσεις, χωρίς να λησµονεί κανείς ότι στο µάκρος εικοσι-
πέντε αιώνων ούτε ένας δεν πέρασε που να µη γράφτηκε ποίηση
στην ελληνική γλώσσα. Να τι είναι το µεγάλο βάρος παράδοσης
που αυτό το όργανο σηκώνει. 

Δεν αρκεί να ονειροπολούµε µε τους στίχους. Είναι λίγο. Δεν
αρκεί να πολιτικολογούµε, είναι πολύ. Κατά βάθος ο υλικός κό-
σµος είναι απλώς ένας σωρός από υλικά. Θα εξαρτηθεί από το
αν είµαστε καλοί ή κακοί αρχιτέκτονες το τελικό αποτέλεσµα, ο
παράδεισος και η κόλαση που θα χτίσουµε. Αν η ποίηση παρέχει
µια διαβεβαίωση και δη στους καιρούς τους µικρόψυχους -µετα-
φράζω τη γερµανική λέξη- είναι ακριβώς αυτή, ότι η µοίρα µας,
παρ’ όλα αυτά, βρίσκεται στα χέρια µας.».

Οδυσσέας Ελύτης, την ηµέρα που του ανήγγειλαν ότι θα πάρει
το Νόµπελ στη συνέντευξη Τύπου που έδωσε στο ξενοδοχείο
«Μεγάλη Βρετανία». Ένας άνθρωπος που δεν υπάρχει η άποψη
του πουθενά και εσείς πήρατε τη γλώσσα και τη κάνατε συνταγή
µαγειρικής. Στη χώρα αυτού του ανθρώπου, αυτού του Νόµπελ,
µου µιλάτε για ευρωπαϊκές προδιαγραφές, για αµερικάνικες προ-
διαγραφές. 

Εφευρέσατε το βάρος το ηθικό πίσω από τη λέξη «κοσµία» ή
«κοσµιοτάτη». Και σας ρωτάω. Ειλικρινά σας ρωτάµε, εµείς που
πετάµε πετάλες µε αυτό το νοµοσχέδιο που φέρατε, γιατί δεν
είναι απλώς συνδεδεµένο µε την αγορά, είναι ωµό και κυνικό. Τα
πρότυπα σχολεία που πάτε να φτιάξετε, όπως θέλετε να τα φτιά-
ξετε και να τα πολλαπλασιάσετε, στην πραγµατικότητα είναι ένα
pool, µια δεξαµενή για να βρείτε εύκολα -εξόδοις ελληνικού λαού
και δηµοσίου- τους επόµενους CEO. Τίποτε πέραν αυτού. Γιατί
αν πάτε στις δεξιότητες και έχετε ένα παιδί στα δώδεκα ή στα
δεκατρία, που ασχολείται µε τις νέες τεχνολογίες και είναι διά-
νοια στο hacking, που τα µαθηµατικά του και οι γνώσεις στους
υπολογιστές ξεπερνούν κατά πολύ το µέσο όρο ανθρώπων που
έχουν πάει και στο πρώτο έτος του πανεπιστηµίου, τι θα το κά-
νετε; Θα του δώσετε διαγωγή κοσµία; Έχετε τέτοιο σύστηµα,
ώστε να καταλάβετε, από µια φαινοµενικά παραβατική συµπερι-
φορά, τη διανοητική ικανότητα ενός παιδιού σε επίπεδο δεξιοτή-
των; Για να το κάνετε αυτό, πρέπει να προϋπάρχει γνώση. Η

δεξιότητα έρχεται µετά. Έρχεται ως πολλαπλασιαστής ισχύος
της γνώσης και αυτό δεν είναι ένα σχολείο που παρέχει τη γνώση
αφειδώς και ισοµερώς και οµοιογενώς στο σύνολο του πληθυ-
σµού, στο επίπεδο του δηµόσιου σχολείου, την παρέχει κατηγο-
ριοποιηµένη, βαθιά ταξική και το φτάνει σε όλα τα επίπεδα.

Έζησα την εµπειρία µαθήτριας της Α’ δηµοτικού, που έκανε
µάθηµα µε τηλεκπαίδευση λόγου κορωνοϊού. Δεν θέλετε να το
ζήσετε. Απέχει από την εκπαίδευση, όχι σαν τον φάντη µε το ρε-
τσινόλαδο, που λέει ο ελληνικός λαός, απέχει από την ουσία.
Μετά άκουσα γιατρό, που ο αδερφός του δίνει εξετάσεις σε αγ-
γλικό top πανεπιστήµιο στο τρίτο έτος της Ιατρικής και τώρα -
γιατί βολεύει το κεφάλαιο σε αυτήν τη φάση µε την κρίση του
κορωνοϊού- όλα τα µαθήµατα γίνονται µε téléconférence. Kαι το
παιδί έδινε εξετάσεις, για να περάσει σοβαρό µάθηµα του τρίτου
έτους. Ξέρετε τι µου είπε; «Να φύγω, να πάω σπίτι, να βοηθήσω
τον αδερφό µου, γιατί δεν φαίνεται στην téléconférence». Θα ρω-
τούσε το πανεπιστήµιο και θα απαντούσε ο αδερφός του που
είναι ήδη γιατρός και κάτι παραπάνω ξέρει. Είναι λίγα τα παρα-
δείγµατα, που στην Αµερική, που κατά καιρούς την κατεβάζετε
κάτω, γονέων που αγόρασαν πτυχία. 

Σε αυτό το επίπεδο λοιπόν, φέρνετε εσείς ένα νοµοσχέδιο, που
είναι πραγµατικά ανοιχτό και πραγµατικά προοδευτικό; Ποιο
είναι το καλό σχολείο; Το καλό σχολείο είναι αυτό, στο οποίο το
παιδί ανυποµονεί να πάει. Αδηµονεί να πάει στο δηµοτικό και στο
νηπιαγωγείο, γιατί θα παίξει και µέσα από το παιχνίδι, µε τη βάση
της ρίζας της λέξης, θα διδαχθεί. Πρέπει να είναι ένα σχολείο,
που δεν είναι καταφύγιο, δεν είναι πάρκινγκ. Είναι ένα σχολείο
το οποίο ανοίγει µυαλά, δεν τα κλείνει. Για να ανοίξει τα µυαλά,
πρέπει να είναι ανοιχτά τα µυαλά της πολιτείας στην παιδεία που
θέλει. Δεν µπορεί να είναι ένα σχολείο, το οποίο το βλέπει ως
λούκι, για να εξασφαλίσει τα προς το ζην, πιστεύοντας ότι -τάχα
µου, δήθεν- µαθαίνει να αναγνωρίζει το ωραίο, από το οποίο προ-
κύπτει το ευ ζην. Το ωραίο σηµαίνει να είναι κάποιος ώριµος, δη-
λαδή να είναι στην ώρα του. 

Έχετε βάλει το κάρο µπροστά από το άλογο. Μιµείσθε. Αλλά
δεν µιµείσθε πράξεις σπουδαίες και τέλειες. Μιµείσθε άλλα εκ-
παιδευτικά συστήµατα. Είστε αποκοµµένοι από την ελληνική
πραγµατικότητα του σχολείου, η οποία έχει ανθρώπους, που
είναι αναπληρωτές δεκαπέντε και είκοσι χρόνια και το αντέχουν
και πηγαίνουν και διδάσκουν. Και δεν τους µονιµοποιείτε, που
έχουν το κουράγιο,  αλλά είναι εκκρεµείς, να µην ξέρουν αν θα
δουλέψουν ή όχι. Δεν αφήσανε τους φοιτητές, δεν αφήσανε τους
µαθητές τους µε κανέναν τρόπο και µε προσωπικό κόστος. 

Λέγατε για το κρούσµα αυτή τη στιγµή του δασκάλου στην
Ξάνθη και έχετε δάσκαλο, ο οποίος πηγαίνει µόνος του σε τέσ-
σερα σχολεία! Σε τέσσερα σχολεία! Σε τέσσερα σχολεία είναι
αυτός που το έπαθε, γι’ αυτό κλείσανε ογδόντα. Έχετε έναν δά-
σκαλο σε τέσσερα σχολεία. Σε τέσσερα σχολεία! Τι κάνει; Παίρ-
νει το αυτοκίνητό του και πάει; Πληρώνει και βενζίνη; Μπαίνει στα
µέσα µαζικής µεταφοράς και πάει σε τέσσερα σχολεία ο δάσκα-
λος, που κόλλησε κορωνοϊό; Καθόµαστε εδώ και συζητάµε ότι
αναβαθµίζετε την παιδεία, που έχετε έναν δάσκαλο σε εκείνη την
περιοχή να διδάσκει σε τέσσερα σχολεία; Είτε είναι γυµναστής
είτε κάνει αγγλικά είτε κάνει οτιδήποτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Φέρνετε λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο που µοι-
άζει µοντέρνο, µε ακριβέστατη, κατά τον Ελύτη -ειλικρινά το επα-
ναλαµβάνω- τη νεόπλουτη αντίληψη της µάθησης, που έχει την
ίδια κίβδηλη ευγένεια µε τους νεόπλουτους του χρήµατος. Είσα-
στε νεόπλουτοι απέναντι στη γνώση. Με τις υγείες σας, δεν θα
το ψηφίσουµε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει τώ-
ρα η κ. Μπακαδήµα, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρία και κύριε Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, σήµερα συµπληρώνονται εβδοµήντα έξι χρόνια από
τη θηριωδία των ναζί στο Δίστοµο. Διακόσιοι είκοσι οκτώ άνθρω-
ποι σφαγιάστηκαν, µε απερίγραπτη µανία. 

Οφείλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να τιµήσουµε τη
µνήµη τους, ενθυµούµενοι τη θυσία τους, αλλά και φροντίζοντας
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πάνω από όλα να µην βρουν κανένα πρόσφορο έδαφος οργανώ-
σεις και κόµµατα-µορφώµατα ναζιστικής και νεοναζιστικής ιδεο-
λογίας στην Ελλάδα του σήµερα. Το χρωστάµε στους προ-
γόνους µας, το χρωστάµε στους απογόνους µας, να ξεριζώ-
σουµε κάθε τέτοιο θύλακα. Εύχοµαι ολόψυχα να µην ζήσουµε
ξανά τη στιγµή να δούµε στο Κοινοβούλιο ένα τέτοιο κόµµα-µόρ-
φωµα. 

Ας περάσουµε τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Δεύτερη
µέρα συζήτησης του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Παιδείας, που
στοχεύει στην αναβάθµιση του σχολείου. Από τα αρκετά άρθρα
που περιλαµβάνει θα µου επιτρέψετε να σταθώ σε ορισµένα
µόνο, ξεκινώντας µε το πέµπτο άρθρο που επαναφέρει την ανα-
γραφή της διαγωγής στους τίτλους σπουδών. 

Θεωρούµε πως η επαναφορά µιας τέτοιας πρακτικής είναι ξε-
κάθαρα και καθόλα αναχρονιστική και µας γυρνά αρκετές δεκαε-
τίες πίσω στον χρόνο. Τα παιδιά, αλλά και οι έφηβοι, θα υπο-
χρεώνονται πλέον να µην ζουν την ηλικία τους, γιατί µια, όχι κό-
σµια συµπεριφορά, όπως θα αναγράφεται στους τίτλους σπου-
δών τους, θα τους συνοδεύει για πάντα χωρίς να υπάρχει καµµία
ξεκάθαρη αναφορά και στον λόγο, που οδήγησε το Υπουργείο
Παιδείας στο να λάβει µια τέτοια απόφαση, κάνοντας ουσιαστικά,
µια επιστροφή στο παρελθόν. 

Ελπίζω ειλικρινά, να µην δούµε κάπου παρακάτω και την επα-
ναφορά των σχολικών ποδιών και του «νόµου 4000», που καθό-
ριζε την αντιµετώπιση των νεαρών, που ήταν γνωστοί ως teddy-
boys και θεωρούνταν επικίνδυνοι λόγω της συµπεριφοράς τους,
που χαρακτηριζόταν αναιδής και προκλητική από την κυβέρνηση
τότε της Νέας Δηµοκρατίας του 1958. 

Προχωρώ στο άρθρο 38 και την πρόβλεψη για τη δηµιουργία
της θέσης του συµβούλου σχολικής ζωής, που έρχεται να πάρει
τη θέση του εκπαιδευτικού εµπιστοσύνης, όπως είχε ανέβει στη
διαβούλευση. Πριν µπούµε στην ουσία του, δεν µπορούµε να µην
επισηµάνουµε πως πρόκειται για κάτι άκρως προσβλητικό για
όλους τους εκπαιδευτικούς, γιατί όλοι είναι εκπαιδευτικοί εµπι-
στοσύνης.

Τι µαθαίνουµε τώρα, αν διαβάσουµε το άρθρο αυτό καθ’ αυτό;
Πρώτον, πως ύστερα από εισήγηση του διευθυντή της σχολικής
µονάδας και πρόταση του συλλόγου διδασκόντων ορίζονται δύο
σύµβουλοι σχολικής ζωής, σε κάθε σχολική µονάδα δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης. Δεύτερον, όσοι αναλάβουν τον ρόλο θα επι-
µορφώνονται περιοδικά. Η επιµόρφωση θα πραγµατοποιείται σε
συνεργασία µε το ΙΕΠ και τους συντονιστές εκπαιδευτικού έρ-
γου. Τρίτον, ο κάθε σύµβουλος θα έχει τη δυνατότητα να παρεµ-
βαίνει ή να καθοδηγεί και να ενηµερώνει µαθητές, γονείς, καθώς
και κηδεµόνες για θέµατα παιδαγωγικής αντιµετώπισης διαφό-
ρων ζητηµάτων. 

Από αυτή τη διατύπωση τα ερωτήµατα που ανακύπτουν είναι
πολλά. Τι σηµαίνει σύµβουλος σχολικής ζωής και πώς προκύπτει
ο αριθµός δύο, που έχει περιληφθεί στο νοµοσχέδιο; Ποια θα
είναι τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά, που θα πρέπει να έχει ένας εκ-
παιδευτικός, για να αναλάβει τον ρόλο; Πώς θα γίνεται, δηλαδή,
η επιλογή των συµβούλων; Μήπως είναι ένας πλάγιος τρόπος
αποφυγής διορισµού κοινωνικών λειτουργών και ψυχολόγων;
Αρκεί η επιµόρφωση, που θα λαµβάνουν σε περιοδική βάση, για
να καταφέρουν να ανταποκριθούν σε έναν τόσο απαιτητικό ρόλο;
Θεωρούµε πως όχι. Γι’ αυτό και κρίνουµε απαραίτητη την ύπαρξη
ψυχολόγων και κοινωνικών λειτουργών στις εκπαιδευτικές δοµές
της χώρας µας. 

Προχωρώ στο άρθρο 72 που αφορά τις µεταγραφές. Αν δια-
βάσουµε τον έκτο ορισµό, βλέπουµε πως, ως κατά κεφαλήν οι-
κογενειακό εισόδηµα νοείται ο µέσος όρος των τριών τελευταίων
οικονοµικών ετών του κατά κεφαλήν αθροίσµατος του φορολο-
γητέου εισοδήµατος των µελών της οικογένειας του αιτούντος
µεταγραφή ή µετακίνηση, ήτοι των γονέων, ανεξαρτήτως αν κά-
νουν κοινή ή χωριστή φορολογική δήλωση και των αδελφών
κάτω των είκοσι πέντε ετών, εφόσον είναι άγαµοι και έχουν ίδιο
φορολογητέο εισόδηµα. Σε περίπτωση που οι γονείς του αιτούν-
τος µεταγραφή είναι διαζευγµένοι, υπολογίστε το εισόδηµα και
των δύο γονέων.

Θεωρούµε πως ο τρόπος µε τον οποίο έχει συνταχθεί το συγ-
κεκριµένο κοµµάτι, ο εν λόγω ορισµός, δηµιουργεί πολλά προ-

βλήµατα για αρκετούς φοιτητές και οικογένειες. Κατ’ αρχήν, για
τις µονογονεϊκές οικογένειες, που µπορεί ο γονέας να έχει µεν
αναγνωρίσει το τέκνο, αλλά να µην έχει καµµία άλλη συµµετοχή
ούτε καν επαφή µε τον έτερο γονέα και το παιδί. Αλλά και για τις
περιπτώσεις διαζευγµένων συζύγων µε τον ένα γονέα να µην έχει
παρουσία στη ζωή του παιδιού, άρα και να την έχει ο έτερος γο-
νέας, ο έχων την επιµέλεια, την γνώση για τη δηλωµένη περιου-
σιακή και οικονοµική κατάσταση του εξαφανισµένου γονέα. 

Πιστεύουµε πως δεν είναι λίγες αυτές οι περιπτώσεις, γι’ αυτό
και θα θέλαµε, αν µπορείτε, κυρία Υπουργέ, να ξαναδείτε τη δια-
τύπωση του συγκεκριµένου ορισµού, ώστε να µην στερηθούν
φοιτητές, που δικαιούνται µετεγγραφής το δικαίωµά τους αυτό. 

Θα ήθελα να κλείσω µε µια σύντοµη αναφορά στα άρθρα 96,
97 και 98 που αφορούν τις εκλογές κοσµητόρων, προέδρων, ανα-
πληρωτών προέδρων τµηµάτων και διευθυντών τοµέων σε συν-
δυασµό µε το άρθρο 68 για το σώµα εκλεκτόρων. Είναι άρθρα
που αποκλείουν από τα εκλογικά σώµατα γι’ αυτές τις εκλογές
όλα τα µέλη του προσωπικού, δηλαδή ΕΔΙΠ, ΕΤΕΠ, διοικητικούς
υπαλλήλους, αφήνοντας ως εκλέκτορες µόνο τα µέλη ΔΕΠ. Μά-
λιστα, µας προκάλεσε έκπληξη το γεγονός πως, όταν ανέβηκε
για διαβούλευση το νοµοσχέδιο, οι προαναφερθέντες κλάδοι
αποκλείονταν µόνο από την εκλογή πρυτάνεων, ενώ ξαφνικά σε
αυτό που τελικά κατατέθηκε και συζητάµε αυτές τις δύο µέρες,
αποκλείστηκαν από όλες τις εκλογικές διαδικασίες για την ανά-
δειξη µονοπρόσωπων διοικητικών οργάνων του πανεπιστηµίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως ΜέΡΑ25 βλέπουµε πως το
νοµοσχέδιο για την αναβάθµιση του σχολείου έρχεται, δυστυ-
χώς, να συνεχίσει όλες τις αντιεκπαιδευτικές και µνηµονιακές πο-
λιτικές των τελευταίων ετών, µε τις οποίες οι κατακτήσεις του
εκπαιδευτικού κινήµατος αναιρέθηκαν και συνεχίζουν να αναι-
ρούνται. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ) 

Οι περικοπές σε προσλήψεις, οι καταργήσεις, οι συγχωνεύσεις
τµηµάτων και σχολικών µονάδων, που έρχονται µαζί µε την αύ-
ξηση των µαθητών ανά τµήµα, έχουν και θα έχουν άµεσες συνέ-
πειες στην ποιότητα του εκπαιδευτικού έργου. 

Δυστυχώς, µε τη µεταρρύθµισή σας, κυρία Υπουργέ, το σχο-
λείο µετατρέπεται σε ένα απέραντο εξεταστικό κέντρο, για ό-
ποιον αντέχει οικονοµικά και ψυχολογικά, µε το άγχος των εξε-
τάσεων, αλλά και της διαγωγής, να µετατρέπει τους µαθητές, τα
παιδιά µας, σε µηχανές που θα αγωνίζονται για ένα άριστα,
χωρίς πολλές φορές καµµία πραγµατική γνώση ή ελάχιστη. 

Το σχολείο της µόρφωσης συνεχίζει να µετατρέπεται σε σχο-
λείο των κατακερµατισµένων δεξιοτήτων, µε µόνο στόχο, µαθη-
τών και οικογενειών, τη βέλτιστη απόδοση, ακόµη και σε βάρος
της ψυχικής και σωµατικής υγείας των παιδιών. 

Σε αυτή σας την προσπάθεια παρ’ ότι θα ψηφιστεί το νοµοσχέ-
διό σας, κυρία Υπουργέ, τουλάχιστον από τη Συµπολίτευση, θα
βρείτε απέναντί σας, όχι µόνο εµάς και εκείνους που έχουν ένα
διαφορετικό όραµα για την παιδεία, αλλά ολόκληρη τη σχολική
και εκπαιδευτική κοινότητα, ολόκληρη την κοινωνία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και για την τήρηση του χρόνου, κυρία Μπακαδήµα.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτρης Κούβελας από τη Νέα Δη-

µοκρατία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Επίσκοπος Εστράδα
είχε πει: «Αν ένα παιδί δεν µπορεί να µάθει µε τον τρόπο που του
διδάσκουµε, ίσως θα πρέπει να του διδάξουµε µε τον τρόπο που
µαθαίνει».

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου αποτελεί πραγµατική µεταρ-
ρύθµιση για την εκπαίδευση, µια µεταρρύθµιση ικανή να µετα-
βάλει το τοπίο της παιδείας στην πατρίδα µας και να εφοδιάσει
τις επόµενες γενιές µε όλα εκείνα τα µαθησιακά εφόδια που είναι
απαραίτητα για τη µετέπειτα πορεία τους.

Βέβαια, καµµιά µεταρρύθµιση δεν µπορεί να λειτουργήσει
στην πράξη, αν προηγουµένως δεν αλλάξει ο τρόπος σκέψης
όλων µας, των εκπαιδευτικών, των γονιών, των µαθητών ακόµη.

Κυρία Υπουργέ, αξίζουν σε σας και τους Υφυπουργούς θερµά
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συγχαρητήρια, διότι για πρώτη φορά, νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Παιδείας απαντά στο βασικό ερώτηµα τι είδους σχολείο
θέλουµε. Είναι πάγια αρχή, πολιτική άποψη µας πως θέλουµε ένα
σχολείο αξιοκρατικό, σύγχρονο και ανοιχτό στην κοινωνία, µε µα-
θητές που µπορούν ισότιµα να αναπτύξουν τις δεξιότητές τους,
αλλά και εκπαιδευτικούς άξιους να µεταλαµπαδεύσουν στα παι-
διά µας γνώσεις, συµπεριφορές, αλλά και τρόπο ζωής.

Στοχεύει, συνεπώς, µέσα από ένα σύγχρονο σχολείο να δώσει
στην κοινωνία ποιοτικότερες νέες γενιές. Τι επιδιώκει ακριβώς το
νοµοσχέδιο; Να καλλιεργήσει σύγχρονες δεξιότητες στους µα-
θητές, να επενδύσει στις δυνατότητες της εκπαιδευτικής κοινό-
τητας, στις οποίες εµείς πιστεύουµε αδιαµφισβήτητα, να βελ-
τιώσει την ποιότητα του εκπαιδευτικού έργου. Και µόνο το γεγο-
νός ότι για πρώτη φορά δίνεται τόση έµφαση στις µικρές ηλικίες
και σηµαντικές αλλαγές ξεκινούν από τη βαθµίδα της προσχολι-
κής ηλικίας, αρκεί για να χαρακτηρίσει κανείς το νοµοσχέδιο µε-
ταρρυθµιστικό. Και αυτό το λέω µε πολλή έγνοια, µε απόλυτο
ενδιαφέρον, ως πατέρας της Νίκης, που θα πάει στα νήπια, του
Θάνου, που θα πάει στην Α’ Δηµοτικού, αλλά και του Σωτήρη,
που θα ξεκινήσει το Γυµνάσιο τον ερχόµενο Σεπτέµβριο. Ζω
αυτές τις ηλικίες και νιώθω τη σηµασία των αλλαγών αυτών και
δεν σας κρύβω ότι είµαι αισιόδοξος για το νέο σχολείο στην
πράξη.

Φυσικά, ο φρέσκος αέρας φτάνει µέχρι και την πανεπιστηµιακή
εκπαίδευση και βέβαια, προβλέπει ένα σχολείο µακριά από δια-
κρίσεις, φοβικά σύνδροµα και κυρίως, µακριά από περιστατικά
βίας και εκφοβισµού.

Ήταν µεγάλη η ικανοποίησή µου, κυρία Υπουργέ, όταν πριν
λίγες µέρες έλαβα απάντησή σας σε ερώτηση που είχα καταθέ-
σει, σχετικά µε το ζοφερό φαινόµενο του bullying στα σχολεία
µας. Μάλιστα, αρκετοί γονείς και σύλλογοι γονέων στη Θεσσα-
λονίκη επικοινώνησαν µαζί µου και µοιράστηκαν την απάντησή
σας, η οποία στέλνει πραγµατικά αισιόδοξα µηνύµατα σχετικά
µε την αντιµετώπιση του φαινοµένου αυτού µέσα από ογδόντα
έξι προγράµµατα που ήδη εξελίσσονται στα σχολεία µας αυτή
τη σχολική χρονιά, καθώς και δεκατέσσερα νέα µέτρα, τα οποία
σχεδίασε το Υπουργείο σας.

Επιπλέον, εισάγεται µε το παρόν σχέδιο νόµου ο θεσµός του
Συµβούλου Σχολικής Ζωής, µε στόχο ακριβώς την παροχή συµ-
βουλών, αλλά και παιδαγωγικής υποστήριξης στους εκπαιδευτι-
κούς, στους µαθητές, τους γονείς και τους κηδεµόνες.

Το σχέδιο νόµου περιλαµβάνει, επίσης, µια σειρά σηµαντικών
διατάξεων, αλλά θα αναφερθώ µόνο σε µερικές βασικές τοµές
αυτού. Τοµή πρώτη: Εγκαταλείπουµε οριστικά τη στείρα µετά-
δοση γνώσεων στα παιδιά µας και σηµατοδοτούµε τη στροφή σε
ένα σχολείο, που δίνει έµφαση στην καλλιέργεια δεξιοτήτων, µε
προοπτική στον εικοστό πρώτο αιώνα. Μιλάµε για δεξιότητες
ζωής, όπως η κριτική σκέψη, η αποτελεσµατικότητα, η δηµιουρ-
γικότητα, η συνεργασία, η ανάληψη πρωτοβουλίας, αλλά και κοι-
νωνικές δεξιότητες, όπως η επίλυση προβληµάτων, η καλλιέρ-
γεια οικολογικής συνείδησης από τις µικρές ηλικίες και δεξιότη-
τες τεχνολογίας και επιστήµης, µε φόντο την ψηφιακή εποχή που
έφτασε ήδη.

Κυρία Υπουργέ, θα πρότεινα εδώ και την εισαγωγή προγραµ-
µάτων σχετικά µε δεξιότητες, που έχουν να κάνουν µε την πα-
ροχή πρώτων βοηθειών, αλλά και συµπεριφοράς σε υγειονοµικές
κρίσεις, ακόµη και δεξιότητες που αφορούν πέρα από την οδική
ασφάλεια και στην κυκλοφοριακή αγωγή. Είναι εξαιρετικά ση-
µαντικές, ειδικά για τη χώρα µας, η οποία θρηνεί κάθε χρόνο εκα-
τοντάδες συµπολίτες µας στους δρόµους.

Τοµή δεύτερη: Εισάγει στο νηπιαγωγείο την ενασχόληση µα-
θητών µε την αγγλική γλώσσα µέσω δηµιουργικών δραστηριο-
τήτων. Είναι µια καλή εκπαιδευτική πρακτική, που θα δώσει
έγκαιρα τα απαραίτητα πρόσθετα εφόδια στα παιδιά µας.

Τοµή τρίτη: Συστήνεται εκ νέου ο θεσµός της Τράπεζας Θε-
µάτων στο Λύκειο, έτσι ώστε να βελτιώσει την αποτίµηση των µα-
θητών µέσα από την κατάλληλη επιλογή θεµάτων εξετάσεων.

Τοµή τέταρτη: Έχουµε την εισαγωγή του κόντρα µαθήµατος
στην Γ’ λυκείου για την ενίσχυση της γενικής παιδείας και επέ-
κταση των µαθησιακών οριζόντων των µαθητών. Για παράδειγµα,
η ιστορία θα είναι το κόντρα µάθηµα για τους µαθητές που επι-

λέγουν την πρακτική κατεύθυνση, και τα µαθηµατικά για τους µα-
θητές που επιλέγουν τη θεωρητική κατεύθυνση.

Τοµή πέµπτη: Προχωρούµε, όπως είχαµε δεσµευτεί στο προ-
εκλογικό µας πρόγραµµα, στη δίκαιη και στοχευµένη αξιολόγηση
τόσο της σχολικής µονάδας όσο και του εκπαιδευτικού έργου,
αξιολόγηση από την οποία κανείς δεν έχει να φοβηθεί το παρα-
µικρό.

Θα διαφωνήσω, µάλιστα, µε το ότι οι επιδόσεις των ελληνικών
σχολείων και πανεπιστηµίων µειώθηκαν κατά την περίοδο της
κρίσης και των µνηµονίων, κύριε Φίλη. Το αντίθετο, µάλιστα και
αυτό οφείλεται στο πάθος των άξιων εκπαιδευτικών, αλλά και
στο ταλέντο των µαθητών και φοιτητών µας.

Τοµή έκτη: Επανέρχεται και διευρύνεται ο θεσµός των πρότυ-
πων και πειραµατικών σχολείων, τα πειραµατικά σχολεία που κα-
ταργήσατε το 2015, χαρακτηρίζοντας την αριστεία ως ρετσινιά.
Εµείς θεωρούµε την ευγενή άµιλλα -µε έπαθλο τη διάκριση- και
την αριστεία εφόδια των παιδιών µας για ένα καλύτερο µέλλον.
Τα πρότυπα στοχεύουν στην ενίσχυση της αυτοβελτίωσης των
παιδιών. Εκεί οι µαθητές εισέρχονται µε εξετάσεις, ενώ στα πει-
ραµατικά θα έχουµε υλοποίηση νέων εκπαιδευτικών πρακτικών
πρότυπων-πειραµατικών και οι µαθητές θα εισέρχονται µε κλή-
ρωση.

Τοµή έβδοµη: Παρέχουµε µεγαλύτερη ελευθερία και αυτονο-
µία στα πανεπιστήµιά µας. Κάνουµε πράξη την εξωστρέφεια, την
αληθινή εξωστρέφεια των ιδρυµάτων αυτών, καθώς θεσµοθε-
τούµε τη δυνατότητα λειτουργίας προπτυχιακών ξενόγλωσσων
τµηµάτων, αλλά και αυτόνοµων θερινών ξενόγλωσσων τµηµάτων
και πάλι, µε στόχο την προσέλκυση φοιτητών από όλο τον κόσµο,
οι οποίοι και συνάλλαγµα θα φέρουν, αλλά και οι καλύτεροι πρε-
σβευτές της Ελλάδας θα γίνουν.

Ενδεικτικό της πραγµατικής αξίας των ελληνικών πανεπιστη-
µίων είναι ότι είκοσι επτά κορυφαία αµερικανικά πανεπιστήµια
έχουν ήδη εκδηλώσει ενδιαφέρον συνεργασίας µε τα δικά µας.
Αναφέρω ενδεικτικά µόνο, χαρακτηριστικά το Χάρβαρντ και το
Κολούµπια.

Δεν θα συζητήσουµε, βέβαια, για τα ευρωπαϊκά πανεπιστήµια,
γιατί ήδη βρισκόµαστε σε αγαστή συνεργασία µε το σύνολο της
ευρωπαϊκής πανεπιστηµιακής κοινότητας.

Τοµή όγδοη: Καθιερώνεται για πρώτη φορά πρόσθετο ακαδη-
µαϊκό κριτήριο στις µετεγγραφές των φοιτητών, εξορθολογίζον-
ται τα υφιστάµενα οικονοµικά και κοινωνικά κριτήρια και εισά-
γεται η καινοτοµία του δεύτερου κύκλου, δηλαδή µιας δεύτερης
ευκαιρίας στις µετεγγραφές.

Κυρία Υπουργέ, φέτος στη Θεσσαλονίκη στην Α’ δηµοτικού
των δηµόσιων σχολείων γράφτηκαν τριακόσιοι µαθητές λιγότε-
ροι, σε σχέση µε πέρσι. Η καµπάνα του δηµογραφικού προβλή-
µατος χτυπά πολύ δυνατά, εδώ και καιρό. Σας µεταφέρω κι εγώ
το αίτηµα των πολύτεκνων οικογενειών τόσο για τους πολύτε-
κνους εκπαιδευτικούς όσο και για τη διευκόλυνση των µετεγγρα-
φών φοιτητών πολύτεκνων οικογενειών. Πρέπει να σκύψουµε
πάνω από το πρόβληµα αποτελεσµατικά και να δώσουµε οικονο-
µικές ανάσες σε αυτούς τους συµπολίτες µας.

Καταθέτω στα Πρακτικά έγγραφο της Συνοµοσπονδίας Πολυ-
τέκνων Ελλάδος, το οποίο ήδη έχει τεθεί υπ’ όψιν σας για να
τύχει περαιτέρω επεξεργασίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κούβελας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι καιροί που
διανύουµε είναι απαιτητικοί. Όποια πολιτική και αν εφαρµόσουµε
σε επιµέρους σηµαντικούς τοµείς, ένα είναι βέβαιο: Η παιδεία
ήταν, είναι και θα είναι για την Ελλάδα η βάση, ο πυλώνας για
κάθε εξέλιξη. Ας µην ξεχνάµε, άλλωστε, ότι τελικά, όλα είναι ζή-
τηµα παιδείας. Σας καλώ να υπερψηφίσουµε όλοι µαζί το νοµο-
σχέδιο αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριοι συνάδελφοι, για να µην υπάρχει κάποιο θέµα µεταξύ
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µας, θέλω να σας πω ότι στη διαδικασία αυτή, µε βάση τον χρό-
νο, ο τελευταίος οµιλητής θα βρίσκεται στο Βήµα περίπου µετά
τις 00.30’. Από το Προεδρείο δεν υπάρχει θέµα ούτε αγωνίας
ούτε κούρασης. Απλώς, θα σας παρακαλούσα όλους να είστε
εντός του χρόνου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ, κύριε Καστανίδη.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Είχα θέσει και νωρίτερα το

θέµα. Θα είναι ο τελευταίος οµιλητής µετά τα µεσάνυχτα, αλλά
σε ό,τι αφορά τη συζήτηση επί των άρθρων. Υπάρχουν τροπο-
λογίες και προσθήκες, οι οποίες δεν σχετίζονται µε καµµία ενό-
τητα άρθρων.

Άρα, κατά τον Κανονισµό της Βουλής, πρέπει να συζητηθούν
µετά την κατ’ άρθρον συζήτηση. Όµως, για να ξέρουµε ποιες
είναι οι τροπολογίες-προσθήκες, που θα συζητήσουµε µετά την
κατ’ άρθρον συζήτηση, θα πρέπει να γνωρίζουµε από την κυρία
Υπουργό ποιες τροπολογίες εµπρόθεσµες κάνει δεκτές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Έχει δίκιο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε να λάβω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από σεβασµό στην εισηγήτρια του
κόµµατός σας, περίµενα να έρθει και γι’ αυτό ακριβώς δεν τις
έχω κάνει…

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Σύµφωνοι, αλλά ήµαστε εδώ

και πάρα πολλές ώρες και δεν έχουν…
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Παράκληση του κόµµατός σας ήταν, κύριε Καστανίδη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Νοµίζω ότι

διευκρινίστηκε. Νοµίζω τώρα ότι η κυρία Υπουργός θα τα πει.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Θα το κάνω τώρα.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Περιµένουµε την κυρία Υπουρ-

γό, εδώ και πάρα πολύ ώρα. Χρειάστηκε για λίγο, λόγω µιας σύ-
σκεψης να λείψουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα-
τώρα. Μάλιστα.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ξαναλέω, κατόπιν αιτήµατος της κ. Κεφαλίδου, γι’ αυτό.

Όλες οι υπουργικές τροπολογίες, λοιπόν, προφανώς, γίνονται
δεκτές.

Αναφορικά τώρα µε τις Βουλευτικές τροπολογίες, έχουν κα-
τατεθεί δύο συναφείς από το ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής,
αναφορικά µε την µε την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας του Πα-
νεπιστηµίου Δυτικής Αττικής. Το νοµοσχέδιο έχει ήδη διάταξη
αναφορικά µε τα µεταπτυχιακά. Κατά τα λοιπά, η τροπολογία δεν
γίνεται δεκτή, καθότι αφορά στα προπτυχιακά και όπως βλέπετε,
θα περάσει από την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης. Τα µε-
ταπτυχιακά έχουν ήδη προβλεφθεί. 

Για να είµαι σαφής, αναφέροµαι στις τροπολογίες µε γενικό
αριθµό 341 και ειδικό 14 και στην τροπολογία µε γενικό αριθµό
348 και ειδικό 21. Άρα, αυτές δεν γίνονται δεκτές.

Η τροπολογία του Κινήµατος Αλλαγής µε γενικό αριθµό 358
και ειδικό αριθµό 31 γίνεται δεκτή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τι αφορά;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Η τροπολογία αφορά την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών, µετά
από πληµµύρες, σεισµούς και τα λοιπά, αναφορικά µε σχολικές
µονάδες.

Η τροπολογία του Κινήµατος Αλλαγής, αναφορικά µε τους φυ-
σικούς µε µεταπτυχιακό στην ραδιοηλεκτρολογία -αναφέροµαι
στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 350 και ειδικό αριθµό 23, είναι
υπό εξέταση το ζήτηµα αυτό ευρύτερα- δεν µπορεί να γίνει απο-
δεκτή αυτή τη στιγµή, αλλά είναι κάτι το οποίο εξετάζουµε ως
Υπουργείο.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 347 και ειδικό αριθµό 20, ανα-
φορικά µε τα ειδικά τυπικά προσόντα διορισµού για τους φιλο-
λόγους, γίνεται δεκτή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τίνος είναι αυτή η τροπολογία;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Είναι του κ. Λιβανού.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 357 και ειδικό αριθµό 30 του

κ. Κωνσταντόπουλου δεν µπορεί να γίνει δεκτή. Υπάρχει µέριµνα
για τους πολύτεκνους. Εδώ είµαστε να συζητήσουµε και για επι-
πλέον µέτρα. Αλλά, όπως έχει διατυπωθεί ανάµεσα στα άλλα,
δεν υπάρχει για παράδειγµα κανένα οικονοµικό όριο, καµµία οι-
κονοµική προϋπόθεση για τη µεταγραφή. Δεν µπορεί να γίνει
αποδεκτή.

Η τροπολογία του Κινήµατος Αλλαγής µε γενικό αριθµό 349
και ειδικό αριθµό 22, αναφορικά µε την εισαγωγή µαθητών µου-
σουλµανικής µειονότητας της Θράκης στην Ανώτατη Εκπαί-
δευση, δεν µπορεί να γίνει δεκτή, είναι όµως κάτι το οποίο εξε-
τάζεται ευρύτερα, αναφορικά µε τα κίνητρα που µπορούν να δο-
θούν.

Η τροπολογία του Κινήµατος Αλλαγής, αναφορικά µε το Τµή-
µα Μουσικών Σπουδών του Ιονίου Πανεπιστηµίου δεν µπορεί να
γίνει δεκτή ως έχει, καθότι θα προεξοφλούσε την απόφαση της
Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης και του καθεστώτος, που
έχει ήδη ψηφιστεί. Εδώ είµαστε να συζητήσουµε όµως, πώς µπο-
ρεί να επιλυθεί το ζήτηµα αυτό και για το µέλλον.

Η τροπολογία που έχει κατατεθεί από τον ΣΥΡΙΖΑ βασικά -
απλά δύο φορές, ίσως- µε γενικό αριθµό 346 και ειδικό αριθµό
19, αναφορικά µε τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα, δεν γίνεται
αποδεκτή.

Οι τροπολογίες του ΣΥΡΙΖΑ µε γενικό αριθµό 339, 338 και 337
δεν γίνονται αποδεκτές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ποια θέµατα είναι; Πείτε µας.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Τα θέµατα είναι: Η λειτουργία κέντρων επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης. Είναι το άρθρο 63 του ν.4686 και το άρθρου 50 του
ν.4659.

Η τροπολογία του της παράταξης ΜεΡΑ25, αναφορικά µε το
ΑΣΕΠ, µε γενικό αριθµό 353 και ειδικό 26, δεν µπορεί να γίνει
δεκτή. Η συµµόρφωση της διοίκησης, αναφορικά ακριβώς µε
τους µε τους επιτυχόντες του ΑΣΕΠ 2008 περιορίζεται ακριβώς
στην ένταξη στους πίνακες. Έχει ήδη γίνει ένταξη στους πίνακες.
Οι πίνακες αυτοί έχουν λήξει. Επαναλαµβάνω: είναι η τροπολογία
µε γενικό αριθµό 353 και ειδικό αριθµό 26, η οποία δεν µπορεί
να γίνει αποδεκτή.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 352 και ειδικό αριθµό 25, ανα-
φορικά µε την δυνατότητα απονοµής του τίτλου οµότιµου καθη-
γητή των πρώην ΤΕΙ, γίνεται αποδεκτή.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 332 και ειδικό αριθµό 8, ανα-
φορικά µε την αγορά ακινήτου του ΕΛΜΕΠΑ, γίνεται αποδεκτή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ποια είναι αυτή; Το έχουµε αυτό; Τίνος
είναι αυτή η τροπολογία; Της κ. Μπακογιάννη;

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Είναι της κ. Μπακογιάννη.

Δεν ξέρω εάν ξεχνάω κάποια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η µε αριθ-

µό 340;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 340 και ειδικό αριθµό 13, αναφο-
ρικά και πάλι µε το ΑΣΕΠ, µε το παλαιό διαγωνισµό και αυτή δεν
µπορεί να γίνει αποδεκτή. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τίνος είναι αυτή η τροπολογία;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Του Κινήµατος Αλλαγής, είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό
340 και ειδικό αριθµό 13 δεν µπορεί να γίνει αποδεκτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Νοµίζω ότι
δεν είπατε για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 355.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Είπα προηγουµένως γι’ αυτή την τροπολογία.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 355 και ειδικό 28, αναφορικά
µε την εισαγωγή µαθητών µουσουλµανικής µειονότητας στη
Θράκη στην ανώτατη εκπαίδευση, είναι κάτι το οποίο εξετά-
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ζουµε, αναφορικά µε τα κίνητρα που µπορούν να δοθούν. Ως
έχει, δεν µπορεί να γίνει αυτή τη στιγµή αποδεκτή.

Δεν ξέρω αν έχω ξεχάσει κάποια άλλη. Τις έχω καλύψει όλες;
Σας ευχαριστώ. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα µιλήσει

ο κ. Καστανίδης κι εσείς µετά, κύριε Φίλη.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κυρία Υπουργέ, δηλώνετε ότι

αρνείστε να συµµορφωθείτε προς αµετάκλητες αποφάσεις των
διοικητικών δικαστηρίων της χώρας;

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 340 και ειδικό 13 αποτελεί συµ-
µόρφωση της διοίκησης σε αµετάκλητες αποφάσεις των διοικη-
τικών δικαστηρίων της χώρας, µετά µάλιστα από απόφαση της
ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας σε πιλοτική δίκη. 

Θέλετε να σας εξηγήσω τι ορίζει αυτή η τροπολογία-προσθήκη
που καταθέσαµε;

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Όχι.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τότε οφείλω
να εξηγήσω στο Σώµα τι είναι, για να ακούσει ο ελληνικός λαός.

Mε το άρθρο 73 του ν.4589 αποφάσισε η διοίκηση να συµµορ-
φωθεί σε αποφάσεις αµετάκλητες των διοικητικών δικαστηρίων,
µετά από πιλοτική δίκη και απόφαση της Ολοµέλειας του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας µε την απόφαση υπ’ αριθµόν 527 του
2015, διότι εκπαιδευτικοί όλων των βαθµίδων των προκηρύξεων
του ΑΣΕΠ του 2008 είχαν εξαιρεθεί από τους διοριστέους. Η πα-
ράλειψη του διορισµού των εκπαιδευτικών των προκηρύξεων του
2008 προσεβλήθη, µετά από προσφυγές των ενδιαφερόµενων
στη διοικητική δικαιοσύνη. Τα διοικητικά δικαστήρια ανέµεναν
απόφαση από την πιλοτική δίκη του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Το Συµβούλιο της Επικρατείας, λοιπόν, εξέδωσε, εν ολοµελεία,
την υπ’ αριθµόν 527/2015 και ακολούθως τα διοικητικά δικαστή-
ρια εξέδωσαν αµετάκλητες αποφάσεις συµµόρφωσης, αλλά
σύµφωνα µε τη ρύθµιση του άρθρου 73 αυτές έπρεπε να είχαν
εκδοθεί µέχρι την θέση σε ισχύ του ν.2019. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μετά τη θέση σε ισχύ του ν.2019, εξεδόθησαν νέες αµετάκλη-
τες αποφάσεις των διοικητικών δικαστηρίων, στη βάση της από-
φασης υπ’ αριθµόν 527/2015 της ολοµέλειας του Συµβουλίου της
Επικρατείας. Θα είµαστε µάρτυρες του εξής φαινοµένου, αν δεν
δεχθείτε αυτή την τροπολογία-προσθήκη: Για όσους µεν είχαν
αµετάκλητες δικαστικές αποφάσεις µέχρι την έναρξη ισχύος του
ν.4589 θα εφαρµόζεται η απόφαση της ολοµέλειας του Συµβου-
λίου της Επικρατείας για όσους δε, έχουµε αµετάκλητες δικα-
στικές αποφάσεις µετά την θέση σε ισχύ του ν.4589, δεν θα
εφαρµόζεται η ίδια απόφαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Μισό λεπτό. Υπάρχει ένα θέµα.

Δεν είναι µόνο ότι παραβιάζεται η αρχή της ίσης µεταχείρισης,
αλλά παραβιάζεται και η αρχή του Συντάγµατος, σύµφωνα µε
την οποία πρέπει να συµµορφώνεται η διοίκηση στις δικαστικές
αποφάσεις. 

Προσέξτε κάτι. Κύριε Πρόεδρε. Οι αποφάσεις οι οποίες καθυ-
στέρησαν ήταν επειδή η διοίκηση του Υπουργείου Παιδείας
άσκησε έφεση, ενώ στις άλλες δεν είχαν ασκηθεί εφέσεις. Αν σή-
µερα η Υπουργός Παιδείας δηλώνει ότι η διοίκησή της, οι σύµ-
βουλοί της αρνούνται τη συµµόρφωση σε αµετάκλητες δικαστι-
κές αποφάσεις, πρέπει να σας πω ότι δεν έχω κανένα απολύτως
σχόλιο να κάνω. Λυπάµαι πραγµατικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Καστανίδη.

Ο κ. Φίλης έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε υποβάλει τρεις τροπολογίες, που απερρίφθη-

σαν. Η πρώτη αφορούσε την κατάργηση της περιβόητης τροπο-
λογίας για τις κάµερες στις αίθουσες διδασκαλίας. Αυτή η
τροπολογία, αυτή η νοµοθετική ρύθµιση έχει στην πράξη καταρ-
γηθεί. Σε κανένα τµήµα στη χώρα, σε κανένα σχολείο στη χώρα

δεν εφαρµόστηκε αυτός ο νόµος. Επίσης υπάρχουν αποφάσεις
της ΟΛΜΕ, της ΔΟΕ, της ΟΙΕΛΕ που έχουν προσφύγει κάποιοι
απ’ αυτούς και στην Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων
για την παραβίαση των προσωπικών δεδοµένων, που υφίστανται
οι εκπαιδευτικοί. 

Λυπάµαι που, η κυρία Υπουργός, παρ’ ότι αυτή έχει καταργη-
θεί στην πράξη από τους εκπαιδευτικούς, επιµένει µ’ έναν ετσι-
θελικό τρόπο να διατηρηθεί για τον Σεπτέµβριο αυτή η τροπολο-
γία.

Δεύτερον, η τροπολογία για τα περιβόητα κολέγια προηγου-
µένου νόµου της Κυβέρνησης: Το Συµβούλιο Επιλογής Προσω-
πικού αποφάσισε να µην κάνει δεκτή τη συµµετοχή πτυχιούχων
ιδιωτικών κολεγίων που οι τίτλοι σπουδών τους έχουν επαγγελ-
µατική ισοδυναµία προς τους τίτλους σπουδών των δηµοσίων
πανεπιστηµίων, προκειµένου να πάρουν µέρος αυτοί στις εξετά-
σεις για διορισµό εκπαιδευτικών. Είναι απόφαση του ΑΣΕΠ αυτή,
διότι τρέχει ο διαγωνισµός. Είναι µια ευκαιρία να επιστρέψουµε
στη συνταγµατική νοµιµότητα και η Κυβέρνηση να καταργήσει
µια διάταξη, που σήµερα δεν εφαρµόζεται παρ’ ότι ψηφίστηκε.
Το ΑΣΕΠ δεν την εφαρµόζει, είναι σαφές.

Τρίτον, τα διετή προγράµµατα τεχνικής εκπαίδευσης στα πα-
νεπιστήµια, τα οποία ανεστάλησαν ξανά µε απόφαση της Κυβέρ-
νησης για να αξιολογηθούν, πότε θα αξιολογηθούν; Πάει και
αυτή η χρονιά. Είναι δυνατόν, λοιπόν, να παγώνει νοµοθετικά η
εφαρµογή προγραµµάτων -δεν λέει «όχι» τυπικά η Κυβέρνηση-
και να µην έχουµε ξεπάγωµα, αξιολόγηση και λειτουργία από τον
Σεπτέµβριο και µετά; 

Αυτές είναι οι τρεις τροπολογίες τις οποίες καταθέσαµε στην
Κυβέρνηση και απερρίφθησαν. Θα σταµατούσα εδώ, εάν δεν
άκουγα τις τροπολογίες που έκανε δεκτές η κυρία Υπουργός.
Δυστυχώς, είναι έκθετη, αν γνωρίζει και κάνει αποδεκτή αυτήν
την τροπολογία. Μιλάω για την τροπολογία 352/25 που έχουν κα-
ταθέσει οι κύριοι Στύλιος και Πασχαλίδης, µε την οποία ζητείται
να αλλάξει το καθεστώς µε το οποίο απονέµεται ο τίτλος του
οµότιµου καθηγητή στους καθηγητές πρώην ΤΕΙ, που σήµερα
έχουν συγχωνευθεί τα πανεπιστήµια. 

Θα µου πείτε: ποιο είναι το πρόβληµα;. Βουίζει το διαδίκτυο
αυτήν την ώρα. Το ξέρετε; Έχω τα στοιχεία. Είναι φωτογραφική
διάταξη. Αφορά µια περίπτωση ενός πρώην καθηγητή σ’ ένα ΤΕΙ
-δεν θέλω να πω άλλα στοιχεία- που έκανε αίτηση να αναγορευ-
τεί, από συνταξιούχος καθηγητής, σε οµότιµο καθηγητή και
απερρίφθη η αίτηση αυτή από το τµήµα, µε το σκεπτικό ότι ο κύ-
ριος αυτός δεν έχει παρουσιάσει αξιόλογο έργο, που να του δίνει
την ευκαιρία να αξιοποιήσει αυτήν τη δυνατότητα του νόµου. Δεν
θα πω άλλα. Δεν είναι τόσο κολακευτικά γι’ αυτόν τον κύριο.

Έρχεται τώρα τροπολογία-κόλπο, που αφαιρεί από τη γενική
συνέλευση του τµήµατος την αρµοδιότητα να απονέµει τίτλο
οµότιµου καθηγητή και τη δίνει στη σύγκλητο του ιδρυθέντος
ΑΕΙ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, φτάσατε τα τέσσερα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Είναι σηµαντικό αυτό, διότι δείχνει ένα
ήθος εξουσίας. Μας λένε για αυτονοµίες, για τόσα πράγµατα και
κάνουν φωτογραφική διάταξη. Να µην αναγκαστώ να πω ονό-
µατα. Θα ήθελα µία απάντηση. Βουίζει το διαδίκτυο. Από εκεί το
έµαθα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ, θέλετε να απαντήσετε;

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ.

Πρώτα απ’ όλα, θα απευθυνθώ στον κ. Καστανίδη. Θα σας δια-
βάσω απόφαση του Τριµελούς Συµβουλίου του Διοικητικού Εφε-
τείου Αθηνών που προβλέπει ακριβώς τα εξής και λέει: «Το
περιεχόµενο της συµµορφώσεως της διοίκησης προς την από-
φαση αυτή εξαντλείται στην υποχρέωσή της να εξετάσει αν η αι-
τούσα µπορούσε ως επιτυχούσα στον διαγωνισµό ΑΣΕΠ του
2008 να αποκτήσει νοµίµως δικαίωµα διορισµού» κ.ο.κ..
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Κύριε συνάδελφε, είναι ένα σύνθετο ζήτηµα, το ξέρετε. Εδώ
είµαστε να το συζητήσουµε. Πάντως, το Συµβούλιο Συµµόρφω-
σης έχει δώσει συγκεκριµένες κατευθυντήριες γραµµές. Αυτό
αναφορικά µε τη συγκεκριµένη τροπολογία.

Στα θέµατα που έθιξε ο κ. Φίλης, πρώτα απ’ όλα, αγαπητέ
κύριε Φίλη, είπατε «σε κανένα τµήµα της χώρας». 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Έχετε στοιχεία; Πόσα είναι; Πείτε µας.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ακούσατε τους φορείς προχθές;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ακούσατε ότι εφαρµόζεται αυτό κατά κόρον και σε κάθε περί-
πτωση η απόφαση…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Σε ιδιωτικά σχολεία.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Δεν σας διέκοψα. Με όλον τον σεβασµό, κύριε Φίλη, έχω µάθει
να ακούω, να καταγράφω και να απαντάω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Όχι ψέµατα όµως.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Όπως σας σέβοµαι, θα ζητούσα παρακαλώ να σεβαστείτε κι
εσείς το δικαίωµά µου να µιλήσω στην Εθνική Αντιπροσωπεία.

Μιλάµε για µια διάταξη, για την οποία έχει εκδοθεί απόφαση-
γνωµοδότηση της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων.
Τι έχει πει; Ότι είναι νόµιµος ο σκοπός της διάταξης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κατ’ αρχήν.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κατ’ αρχήν. Εσείς δεν έχετε πει καν τη νοµιµότητα πουθενά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Είναι υπό κρίσιν.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κατ’ αρχήν, νόµιµος ο σκοπός της διάταξης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Υ-

πουργέ, ένα λεπτό.
Κύριε Φίλη, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Τουλάχιστον θα ακού-

σετε, όπως σας άκουσε η κυρία Υπουργός. Σας παρακαλώ να
µην τη διακόψετε πάλι.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Δεύτερον, για τα διετή προγράµµατα, κύριε Φίλη, να σας θυµίσω
ότι αυτά τα προγράµµατα ιδρύθηκαν µε υπουργικές αποφάσεις,
δύο και τρεις ηµέρες πριν τις εκλογές, όλως τυχαίως δύο και
τρεις ηµέρες πριν τις εκλογές και κατά παράβαση του δικού σας
νόµου του 2017, που προέβλεπε διατύπωση γνώµης από το
Εθνικό Συµβούλιο Εκπαίδευσης και Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυ-
ναµικού και την Εθνική Επιτροπή Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης. Δύο µέρες πριν ψηφίσουµε, κύριε Φίλη. Δύο
µέρες πριν τις εκλογές φέρατε προσχηµατικά αυτές τις υπουρ-
γικές αποφάσεις.

Τρίτο σηµείο, αν και θα απαντήσει ο κ. Υφυπουργός. Θα πω
µια κουβέντα για την τροπολογία στην οποία αναφερθήκατε. Θα
σας απαντήσει αναλυτικά ο κ. Διγαλάκης, αλλά πόσο φωτογρα-
φική µπορεί να είναι µια τροπολογία, που αναφέρεται συνολικά
στους οµότιµους καθηγητές όλων των τεχνολογικών εκπαιδευ-
τικών ιδρυµάτων της χώρας; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Εδώ είναι να τη δείτε. Ορίστε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Πόσο φωτογραφική µπορεί να είναι µια τροπολογία, που καλύ-
πτει όλους τους οµότιµους καθηγητές, όλων των ΤΕΙ της χώρας;
Ο κύριος Υφυπουργός θα απαντήσει.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, έχετε το δικαίωµα να ζητήσετε τον λόγο, είστε Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος. Εγώ θέλω να µιλήσω προς το Σώµα
και να πω ότι µε τη διαδικασία αυτή, όπως προχωράει, ο τελευ-
ταίος οµιλητής θα µιλήσει µετά τις δώδεκα και µισή τα µεσάνυ-
χτα. Απλώς το διαπιστώνω αυτό.

Θα µιλήσει ο κύριος Υφυπουργός και µετά …
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πρόεδρε, ξέχασα κάτι. Χίλια συγγνώµη. Θα ήθελα τριάντα
δεύτερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Αναφορικά µε τη ρύθµιση του άρθρου 50 στην οποία αναφερθή-
κατε, κύριε Φίλη, να υποθέσω ότι το ίδιο θεωρείτε ότι πρέπει να
γίνει και µε τις δεκάδες προκηρύξεις, που έχει βγάλει ο ΣΥΡΙΖΑ,
βάσει αυτής της ρύθµισης, άρα ανακαλείτε όλες τις προκηρύ-
ξεις, εφόσον καταθέτετε τροπολογία που προβλέπει την κατάρ-
γηση αυτής της ρύθµισης. Νοµίζω ότι είναι σαφές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει για ένα λεπτό ο Υφυπουργός και θα συνεχίσουµε κανονικά
µε τους οµιλητές. Σας παρακαλώ πάρα πολύ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Φίλη, επειδή το έγραψε το «DOCUMENTO» δεν σηµαίνει
ότι βουίζει το διαδίκτυο. Η διαδικασία για να γίνει κάποιος οµό-
τιµος καθηγητής είναι η εξής: Κάνει αίτηση στο τµήµα του, το
τµήµα εισηγείται και αποφασίζει η Σύγκλητος. 

Τώρα, για τι µιλάµε εδώ; Εσείς, τον τελευταίο χρόνο, καταρ-
γήσατε όλα τα ΤΕΙ -άρα όλοι οι αφυπηρετήσαντες καθηγητές των
ΤΕΙ έµειναν χωρίς τµήµατα, δεν υπάρχει τµήµα- τα πανεπιστη-
µιοποιήσατε. Τα εξαφανίσατε, τα κάνατε πανεπιστηµιακά, τα εν-
τάξατε σε πανεπιστήµια και δεν υπάρχει κάποιο τµήµα να ειση-
γηθεί. Σ’ αυτούς τους καθηγητές, τους αφυπηρετήσαντες, θα κό-
ψουµε το δικαίωµα, αν θέλουν και εφόσον η Σύγκλητος το εγκρί-
νει -γιατί στη Σύγκλητο πάει- εφόσον πληρούν τα standards, τα
οποία θέτει η σύγκλητος του κάθε πανεπιστηµίου, να κάνουν µια
αίτηση για να γίνουν οµότιµοι; Αυτή είναι φωτογραφική διάταξη;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Φίλη

θα σας δώσω για ένα λεπτό τον λόγο. Εσείς βάλατε τα θέµατα
και η Υπουργός απάντησε. Δεν µπορεί να υπάρχει µια διαδικασία
Υπουργών και Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, γιατί τότε δεν
υπάρχει Βουλή. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Υπάρχει, όµως, θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ναι, υπάρ-

χει. Αλλά σας παρακαλώ κύριε Καστανίδη, για ένα λεπτό.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η κυρία Υπουρ-

γός ανέγνωσε απόφαση του Συµβουλίου Συµµόρφωσης του Εφε-
τείου Αθηνών. Σε ποια υπόθεση, κυρία Υπουργέ; Σε ποια υπό-
θεση;

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Θα σας την δώσω.  

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Δεν σας ακούω. Μιλήστε λίγο
πιο θαρρετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κα-
στανίδη, η κυρία Υπουργός δεν µπορεί να απαντήσει σε αυτή δια-
δικασία. Θα απαντήσει µετά. Σας παρακαλώ, εγώ διευθύνω τη
συζήτηση.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Σας παρακαλώ, µπορώ να τε-
λειώσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ναι, βε-
βαίως.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Όταν υπάρχει απόφαση της
Ολοµέλειας κυρία Υπουργέ, του Συµβουλίου της Επικρατείας,
µετά από πιλοτική δίκη, στην οποία συµµορφώνεται όλη η διοι-
κητική δικαιοσύνη, γι’ αυτό και έχουµε έκδοση αµετακλήτων απο-
φάσεων, δεν υπάρχει Συµβούλιο Συµµόρφωσης. 

Δεύτερον, θα βρεθείτε προ της εξής καταστάσεως: Έχει διο-
ριστεί µε βάση το άρθρο 73 του ν.4589, για όσους δηλαδή δι-
καιώθηκαν µέχρι την ισχύ του νόµου, νηπιαγωγός µε σειρά
κατάταξης περί το 4200. Και νηπιαγωγός, η οποία δικαιώθηκε
µετά την θέση σε ισχύ του νόµου, που έχει καλύτερη σειρά στον
πίνακα κατάταξης του ΑΣΕΠ µένει αδιόριστη, επειδή έτσι το θέ-
λετε. Αντιλαµβάνεστε τι κάνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας ευχαριστώ.

Κύριε Φίλη έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. Σας παρακαλώ πάρα
πολύ.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Για όσα είπε η κυρία Υπουργός, θέλω να

κάνω µόνο µία παρατήρηση. Η Αρχή για το θέµα της κάµερας
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έχει επιληφθεί του ζητήµατος και θα έχει την απάντησή της. 
Σε ό,τι αφορά όµως το θέµα των δίχρονων προγραµµάτων,

θέλω να πω ότι αυτά έχουν ανασταλεί -δεν έχουν καταργηθεί-
προς αξιολόγηση. Εσείς ουσιαστικά εισηγείστε κατάργηση µε
αυτά που είπατε. Πότε θα γίνει αξιολόγηση; Μετά από δύο χρό-
νια; Καταργείστε λοιπόν, το πάγωµα, την αναστολή και προχω-
ρήστε µέχρι τον Σεπτέµβριο στην αξιολόγηση των προγραµµά-
των. Τώρα µόλις εσείς επιχειρηµατολογήσατε για κατάργηση και
όχι αναστολή. Λυπούµαι.

Πάω στο άλλο θέµα, του πανεπιστηµιακού ήθους, που έχει
προκύψει. Λυπάµαι που είµαι σε αντιδικία µε τον κ. Διγαλάκη, τον
οποίο εκτιµώ από την παρουσία του εδώ. 

Κύριε Διγαλάκη, τα τµήµατα των ΤΕΙ, που έγιναν τµήµατα σε
πανεπιστήµια παρέµειναν τµήµατα. Η αρµοδιότητα του τµήµατος
ΤΕΙ να απονείµει τον τίτλο του οµότιµου καθηγητή πηγαίνει στο
πανεπιστηµιακό τµήµα, που διαδέχεται το τµήµα των ΤΕΙ. Εκεί
πηγαίνει αυτή η αρµοδιότητα.

Εσείς, µε αυτήν την τροπολογία, αφαιρείτε από το τµήµα την
αρµοδιότητα και την πηγαίνετε στην Σύγκλητο. Θα µου πείτε:
Γιατί γίνεται αυτό; Επαναλαµβάνω: βουίζει το διαδίκτυο! Προ-
σέξτε, είναι τόσο επείγον; Αποσύρετε το και µελετήστε το. Μην
εκτίθεστε, γιατί όλη η συζήτηση επί τόσες µέρες εδώ περί του
ακαδηµαϊκού ήθους, της αυτονοµίας κ.λπ., πάει στράφι. Είναι
τεστ αυτό, κύριε Διγαλάκη, προσέξτε. Κρατήστε το και µελετή-
στε το. Αλλιώς φοβούµαι ότι θα µπούµε σε µια διαδικασία απο-
καλυπτηρίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε κύριε Φίλη

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ. Κύριε Υπουργέ, απλώς να ξέρετε ότι αυτή η διαδικασία
πρέπει να σταµατήσει κάποια στιγµή.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων: Ούτε είκοσι δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Φίλη, η εκτίµηση είναι αµοιβαία. 

Διαβάσετε τους νόµους. Καταργήθηκαν τα τµήµατα ΤΕΙ και
στη θέση τους ιδρύθηκαν άλλα. Οι καθηγητές, που αφυπηρέτη-
σαν από τα τµήµατα των ΤΕΙ, δεν εντάχθηκαν ποτέ στα καινούρ-
για τµήµατα, για να µπορούν να κάνουν αίτηση να γίνουν νοµό-
τυποι. Καταργήθηκαν τα τµήµατά τους, δεν υπάρχουν. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, σας

παρακαλώ κύριε Φίλη, δεν γίνεται! Δεν επιτρέπω, γιατί τότε δεν
θα µιλήσουν συνάδελφοι. Σας παρακαλώ πάρα πολύ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ούτε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-

χει «ένα λεπτό». Ένα λεπτό εσείς, ένα λεπτό ο κύριος Υπουργός;
Σας παρακαλώ πάρα πολύ!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τα τµήµατα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, σας

παρακαλώ, το είπατε. Δεν µπορεί να µιλάτε και µετά τον Υπουρ-
γό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Λέει στοιχεία που δεν γνωρίζει. Κάποιο
τµήµα απέρριψε αίτηση για να γίνει οµότιµος…(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, δεν γί-
νεται να µιλάτε και µετά τον Υπουργό. Σας παρακαλώ.

Κύριοι συνάδελφοι δεν γίνεται να µιλάµε αµέσως µετά τον
Υπουργό. Αυτό εάν συνεχιστεί, πότε θα τελειώσει; Η κ. Βέττα πε-
ριµένει εδώ και σαράντα πέντε λεπτά.

Τον λόγο έχει η κ. Καλλιόπη Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, η συζήτηση για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας
είναι ενδεικτική για τον τρόπο που πολιτεύεται η Κυβέρνηση στο
σύνολό της. Πλήρης ενδοτικότητα στις απαιτήσεις των ιδιωτικών
συµφερόντων, στυγνός νεοφιλελευθερισµός, καταπάτηση δι-
καιωµάτων, άρνηση για διάλογο και απέχθεια για οτιδήποτε δη-
µόσιο, κοινωφελές και προοδευτικό.

Όλοι διαπιστώσαµε τις τελευταίες βδοµάδες ότι υπάρχουν
σηµαντικά σηµεία τριβής και αντιπαράθεσης, σηµεία στα οποία
ολόκληροι κλάδοι εναντιώνονται µε πειστικό και τεκµηριωµένο
τρόπο. Το διαπιστώσαµε στη διαβούλευση που έγινε µε πρόχειρο
και βιαστικό τρόπο. Το διαπιστώσαµε στις επιτροπές, στην ολο-
µέλεια, στη δηµόσια συζήτηση, ακόµα και στη γνωµοδότηση της
επιστηµονικής επιτροπής της Βουλής. Παντού αντιρρήσεις, εν-
στάσεις, διαµαρτυρίες, όπως είχαµε σήµερα έξω από τη Βουλή,
ψηφίσµατα, υποµνήµατα για τις διατάξεις του νοµοσχεδίου, για
την προστασία των προσωπικών δεδοµένων, τη χρηµατοδότηση,
την κερκόπορτα για τις απολύσεις, την πλάγια κατάργηση του
άρθρου 16 και τόσα άλλα ζητήµατα. Η εκπαιδευτική κοινότητα,
στη συντριπτική της πλειοψηφία, θεωρεί, για λόγους αρχής και
ουσίας, ότι το νοµοσχέδιο αυτό αντιστρατεύεται τις δηµοκρατι-
κές αρχές της, της πλήρους και ανεµπόδιστης και επαρκώς χρη-
µατοδοτούµενης πρόσβασης στην παιδεία. 

Το µοναδικό χειροκρότηµα για την Κυβέρνηση προήλθε από
τους ιδιοκτήτες των ιδιωτικών σχολείων και τους ιδιοκτήτες µε-
γάλων φροντιστηρίων. Όλοι οι υπόλοιποι είτε την καλούν να απο-
σύρει το νοµοσχέδιο στο σύνολό του είτε τις πολλές και προ-
βληµατικές διατάξεις. 

Η Κυβέρνηση από την άλλη, δεν αισθάνεται αποµονωµένη
χάρις και στην αλαζονεία που την διακρίνει, γιατί οι ιδιοκτήτες
της ιδιωτικής παιδείας και παραπαιδείας είναι οι φυσικοί της σύµ-
µαχοι. Αυτούς θέλει να ικανοποιήσει και δυστυχώς για τους υπό-
λοιπους, το επιτυγχάνει. 

Εξηγούµαι, γιατί θεωρώ αυτό το νοµοσχέδιο αντιδηµοκρατικό
και νεοφιλελεύθερο. Είναι αντιδηµοκρατικό, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, το µέτρο της αύξησης του αριθµού των µαθητών ανά
τάξη σε νηπιαγωγεία και δηµοτικά σε είκοσι πέντε από είκοσι δύο
που είχε νοµοθετήσει ο ΣΥΡΙΖΑ; Είναι, γιατί θα προκαλέσει υπο-
βάθµιση της ποιότητας των µαθηµάτων για εκατοντάδες χιλιάδες
µαθητές και την απώλεια χιλιάδων θέσεων εργασίας για δασκά-
λους και νηπιαγωγούς. 

Η επόµενη διάταξη, που θέλω να θίξω, είναι η τράπεζα θεµά-
των, από την οποία η εκπαιδευτική κοινότητα έχει πολύ δυσάρε-
στες αναµνήσεις. Θυµίζω ότι το 2013 - 2014 περίπου το 25% των
µαθητών έµενε µετεξεταστέο, καθώς η αυξηµένη δυσκολία των
θεµάτων οδηγούσε στη σχολική αποτυχία. Το επιχείρηµα που
ακούσαµε αυτές τις µέρες ότι η πρωτοφανής σχολική αποτυχία
εκείνου του έτους οφείλεται στον τρόπο υπολογισµού της προ-
αγωγής, είναι εκτός πραγµατικότητας µιας και όλοι γνωρίζουν
ότι η αυξηµένη δυσκολία των θεµάτων ήταν ο καθοριστικός πα-
ράγοντας για τη σχολική αποτυχία. Η σχολική αποτυχία µε τη
σειρά της οδηγούσε -πού αλλού;- στα φροντιστήρια και την ιδιω-
τική παραπαιδεία ή ακόµη χειρότερα στη σχολική διαρροή. 

Το επόµενο θέµα, όπου φαίνεται η συντηρητική διάσταση του
νοµοσχεδίου, είναι η κατάργηση της κοινωνιολογίας. Με αυτή
την επιλογή, χιλιάδες ενδιαφερόµενοι, που θέλουν να εισαχθούν
σε µια σχολή κοινωνικών επιστηµών, δεν θα εξεταστούν σε ένα
µάθηµα που τους ενδιαφέρει, αλλά σε ένα άλλο, ενώ παράλληλα
υποβαθµίζεται η κριτική σκέψη των αυριανών πολιτών. Η εκτί-
µησή µου είναι ότι πρόκειται για το δεύτερο. Εξάλλου, όπως λέει
το ποίηµα: «στο µυαλό είναι ο στόχος». Οτιδήποτε κριτικό, δηµι-
ουργικό που αµφισβητεί, προκαλεί και αποκαθηλώνει είναι απορ-
ριπτέο και εξοβελιστέο. Οι πειθήνιοι και πειθαναγκασµένοι πο-
λίτες, οι πολίτες που σκύβουν το κεφάλι στο δόγµα «νόµος και
τάξη» είναι για εσάς το ιδανικό πρότυπο πολίτη ή -καλύτερα να
πω- υπηκόου. 

Συνεχίζω µε την επαναφορά της αναγραφής της διαγωγής στα
απολυτήρια. Αναφέρατε ότι η σχολική πραγµατικότητα απαιτεί
πολύπλευρη προσέγγιση, η οποία περιλαµβάνει και τη συµπερι-
φορά η οποία πρέπει επίσης να αξιολογείται. Πρόκειται, θεωρώ,
για ένα φρονηµατικό µέτρο, το οποίο στην πράξη θα καταστρα-
τηγηθεί. Ήδη στον δηµόσιο διάλογο έχει γίνει αντικείµενο χλεύης
και απόρριψης. 

Τα σύγχρονα σχολεία ενισχύονται µε χρηµατοδοτήσεις, προσ-
λήψεις εκπαιδευτικών και καινοτόµες δράσεις. Η επαναφορά της
διαγωγής είναι µια φαντασίωση συµµόρφωσης και υπακοής και
ένα νεύµα στο ακροδεξιό ακροατήριο. Αν θέλετε να αντιµετωπί-
σετε πραγµατικά το πρόβληµα προσλάβετε ψυχολόγους, κοινω-
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νιολόγους, κοινωνικούς λειτουργούς στην εκπαίδευση. Αυτή θα
ήταν η αναβάθµιση της σχολικής κοινότητας και όχι η επανα-
φορά της διαγωγής. Είναι ένα στίγµα, που θα ακολουθεί εσαεί
τις νέες και τους νέους στη ζωή τους, όπως εξάλλου αναφέρει,
κατηγορώντας σας έµµεσα και η έκθεση της Επιστηµονικής Υπη-
ρεσίας της Βουλής. 

Θα ήθελα να αναφερθώ επιγραµµατικά σε κάποια από τα
πολλά ακόµη προβληµατικά και αντιδηµοκρατικά σηµεία του νο-
µοσχεδίου, όπως είναι η ελιτίστικη προσέγγιση για πρότυπα σχο-
λεία, η αύξηση των εξεταζόµενων µαθηµάτων στα γυµνάσια από
τέσσερα στα εφτά, η κατάργηση θεµατικής εβδοµάδας, η ποινή
αντί για πριµοδότηση σε εκπαιδευτικούς, που δεν αποδέχονται
διορισµούς, λόγω οικονοµικών δυσχερειών, η επαναφορά της τι-
µωρητικής αξιολόγησης για τους εκπαιδευτικούς. Όλα αυτά επι-
κυρώνουν την αρχική µου υπόθεση ότι το νοµοσχέδιο είναι
αντιδηµοκρατικό και νεοφιλελεύθερο. 

Κλείνοντας, να αναφέρω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ, µε την αύξηση των δα-
πανών για την παιδεία και την έρευνα, τη δίχρονη υποχρεωτική
προσχολική αγωγή, το ολοήµερο δηµοτικό σχολείο, την κατάρ-
γηση των εξετάσεων στα γυµνάσια, την αλλαγή του συστήµατος
εισαγωγής στα πανεπιστήµια, την κατάργηση της τράπεζας θε-
µάτων, τους διορισµούς στην εκπαίδευση µετά από µια δεκαετία
στασιµότητας και απολύσεων, έθεσε τις βάσεις για µια σύγχρονη
εκπαίδευση, που σέβεται τον µαθητή και τον δάσκαλο. 

Αντίθετα, το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι ένα συντηρητικό αντι-
παιδαγωγικό νοµοσχέδιο, που, πλην των ιδιωτικών σχολείων και
των µεγάλων φροντιστηρίων, έχει καταφέρει να βγάλει στους
δρόµους όλη την εκπαιδευτική κοινότητα. Θα σας καλούσα να
το ξανασκεφτείτε και να το αποσύρετε. Νοµίζω ότι είναι µάταιο.
Εσείς ενδιαφέρεστε σε ιδιωτικοποιήσεις παντού, στην ενέργεια
στην υγεία στην παιδεία, εσχάτως δε και στο νερό.

Με την οίηση του αλαζόνα θα προχωράτε για λίγο ακόµη, επα-
ναπαυόµενοι στις δάφνες, που φιλοτεχνούν τα φιλικά σας µέσα
ενηµέρωσης. Ωστόσο, η ανοχή από την κοινωνία τελειώνει στα-
διακά και η αλαζονεία σας θα είναι η πρώτη που θα χτυπηθεί,
πριν την επερχόµενη και σίγουρη πτώση σας. Ελπίζω όµως µέχρι
τότε, το πλήγµα στην ελληνική κοινωνία να µην είναι ανεπανόρ-
θωτο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εµείς ευ-
χαριστούµε για τον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο συνάδελφος, κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω επαναλαµβάνοντας αυτό
που είπε ο Πρωθυπουργός στη σηµερινή του οµιλία από αυτό το
Βήµα, πως το σηµαντικότερο πολιτικό γεγονός των τελευταίων
ηµερών είναι η υπογραφή της συµφωνίας µεταξύ Ελλάδας και
Ιταλίας για τον καθορισµό των αποκλειστικών οικονοµικών ζω-
νών. Είναι µια µεγάλη επιτυχία της ελληνικής διπλωµατίας. Ευελ-
πιστούµε πως θα αποτελέσει προάγγελο άλλων επιτυχιών µε
άλλες γειτονικές χώρες, οι οποίες θα οδηγήσουν, όχι µόνο στη
διασφάλιση της ειρήνης στην περιοχή, αλλά και στην προάσπιση
και κατοχύρωση των εθνικών κυριαρχικών µας δικαιωµάτων. 

Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας για την αναβάθµιση
του σχολείου είναι δηµοκρατικό, µεταρρυθµιστικό και προοδευ-
τικό. Κύριο χαρακτηριστικό του αποτελεί η συνέπεια στη δέ-
σµευση από τον Νοέµβριο του 2018, όταν το καταθέσαµε µε το
κυβερνητικό µας πρόγραµµα και εγκρίθηκε από τον ελληνικό λαό
στις εκλογές του Ιουλίου του 2019. Όλες οι ρυθµίσεις έρχονται
µε νόµο και όχι όπως γινόταν µέχρι τώρα µε υπουργικές αποφά-
σεις ή εγκυκλίους. 

Οι αλλαγές είναι από κάτω προς τα πάνω, από το νηπιαγωγείο
δηλαδή. Χαρακτηρίζεται από την εξωστρέφειά του και από το ότι
είναι ανοικτών οριζόντων. Πρώτη φορά επιτέλους, δηµιουργούµε
ξενόγλωσσα τµήµατα στα ελληνικά πανεπιστήµια. Λαµβάνεται
µέριµνα για την εκµάθηση της ελληνικής, όχι µόνο σε αυτά τα
ελληνόγλωσσα τµήµατα, αλλά και στα ελληνικά σχολεία στο εξω-
τερικό. Σηµαντικά στοιχεία αποτελούν οι εργαστηριακές δεξιό-
τητες µε τους θεµατικούς κύκλους «Ζω καλύτερα», «Φροντίζω το

περιβάλλον», «Ενδιαφέροµαι και ενεργώ», «Δηµιουργώ και και-
νοτοµώ». 

Στο γυµνάσιο, τα εξεταζόµενα µαθήµατα, από τέσσερα, γίνον-
ται επτά, προστιθεµένων των αρχαίων ελληνικών, των αγγλικών
και της βιολογίας. Δίνεται µεγαλύτερη έµφαση στην πληροφο-
ρική, καλλιεργούνται οι δεξιότητες και αποκτούν τα παιδιά οικο-
λογική συνείδηση. 

Είναι πολύ θετική η είσοδος της τράπεζας θεµάτων. Διασφα-
λίζει την ποιοτική αναβάθµιση µε την κάλυψη της διδακτέας
ύλης, που εξασφαλίζεται ότι θα διδαχθεί σε όλη τη χώρα. Ο κα-
θηγητής θα µπορεί να επιλέγει το 50% των θεµάτων από την τρά-
πεζα και το 50% µε ελεύθερη επιλογή. επίσης, το κόντρα µάθηµα
είναι µια συµβολή στην γενική παιδεία, γιατί θέλουµε οι µαθητές
στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση να αποκτούν γενική παιδεία. 

Επανέρχεται η διαγωγή µε το άρθρο 5. Θεωρούµε ότι η δια-
γωγή έχει παιδαγωγικό χαρακτήρα και είναι συνεπής µε τη συν-
ταγµατική επιταγή για διάπλαση ελεύθερων πολιτών. 

Εισάγεται το µάθηµα της πολιτικής παιδείας µε την εξέταση
µέσω ερευνητικής εργασίας. 

Τα επιστηµονικά πεδία γίνονται τέσσερα. 
Καταργείται η προσµέτρηση του απολυτηρίου, που είναι

σωστό και επανέρχονται οι συντελεστές βαρύτητας στα δύο µα-
θήµατα για τις κατευθύνσεις. 

Δράσεις βελτίωσης του έργου της σχολικής µονάδας αποτελεί
η εισαγωγή του συµβούλου σχολικής αγωγής, ο οποίος θα είναι
αυτός που θα διαχειρίζεται κρίσεις στις σχέσεις ανάµεσα στους
µαθητές, τους εκπαιδευτικούς και τους γονείς. 

Μεγάλη τοµή που περιγράφεται ανάµεσα στα άρθρα 28 και 34
είναι η δηµιουργία των πρότυπων και πειραµατικών σχολείων.
Δηµιουργούνται είκοσι οκτώ πρότυπα σχολεία και τριάντα τέσ-
σερα πειραµατικά από τον Σεπτέµβριο. Τα πρότυπα σχολεία είναι
συνεπή στην πάγια πίστη µας στην αριστεία, σε όλα τα επίπεδα,
ενώ τα πειραµατικά σχολεία δείχνουν ότι πιστεύουµε στην πρό-
οδο, στη µεταρρύθµιση και θέλουµε να δοκιµάζουµε νέες µεθό-
δους διδασκαλίας. 

Διασφαλίζουµε την αυτοαξιολόγηση των εκπαιδευτικών και
των σχολείων. Η εξασφάλιση της κάλυψης των κενών γίνεται, µε-
ταξύ των άλλων, µε δύο τρόπους. Με τη διπλή µοριοδότηση στα
δυσπρόσιτα σχολεία και µε την ποινή -ας πούµε- του αποκλει-
σµού των δυο χρόνων από όσους εκπαιδευτικούς παραιτούνται
από θέση την οποία είχαν επιλέξει. 

Ένα άλλο στοιχείο, που δείχνει την πίστη µας στην πρόοδο και
στην ισότητα προς τα πάνω και όχι στην ισοπέδωση προς τα
κάτω -όπως δυστυχώς πιστεύει η Αριστερά- για την παιδεία, είναι
η εισαγωγή στα ΑΕΙ των διακριθέντων στις ολυµπιάδες µαθηµά-
των των σχολείων. 

Ενισχύουµε την παράλληλη στήριξη µε την απευθείας υπα-
γωγή σε πλήρες ωράριο των αναπληρωτών. 

Όσον αφορά στις µετεγγραφές, κάνουµε βελτιώσεις από τη
µια µεριά στα ακαδηµαϊκά κριτήρια. Για να πάει κάποιος σε µια
σχολή που επιθυµεί, δεν θα µπορεί να έχει κάτω από δυο χιλιά-
δες εφτακόσιες µονάδες. Αυτό διασφαλίζει και την ενίσχυση των
περιφερειακών πανεπιστηµίων. Στα δε κοινωνικοοικονοµικά κρι-
τήρια, αλλάζουµε τη διαβάθµιση των µορίων από τα 0 έως τα
12.000 ευρώ. Για παράδειγµα, από µηδέν ως 3.000 ευρώ το
χρόνο, παίρνει έξι µόρια. Στην τελευταία κατηγορία κατεβαίνουν
στα δυο. Γίνεται υπολογισµός του εισοδήµατος για τα τρία τε-
λευταία χρόνια, για να είναι πιο δίκαιο. Δίνουµε την ευκαιρία σ’
αυτούς που δεν πέτυχαν µετεγγραφή την πρώτη φορά, που το
επεδίωξαν, να το πετύχουν µε το δεύτερο κύκλο µεταγραφών,
µε βάση τη συνάφεια του γνωστικού αντικειµένου. 

Όσον αφορά τις επιλογές των πρυτανικών αρχών, µε τη θέ-
σπιση ενιαίου ψηφοδελτίου δείχνουµε ότι πιστεύουµε στην απο-
τροπή των αντιθέσεων και στην ενότητα και η θητεία θα είναι
τέσσερα χρόνια, για να αποδίδουν καλύτερα οι πρυτανικές αρ-
χές.

Ενισχύουµε την ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο εξωτερικό,
γιατί πιστεύουµε στον απανταχού οικουµενικό ελληνισµό. Υπάρ-
χουν πλέον, όχι δεύτερης και τρίτης, αλλά και τέταρτης γενιάς
Έλληνες, που είναι πολύ σπουδαίο να µαθαίνουν τη µητρική
γλώσσα. Ενισχύουµε τον εθελοντισµό, την οδική ασφάλεια, την
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πρόληψη των εξαρτήσεων και φροντίζουµε για την σεξουαλική
διαπαιδαγώγηση. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι είναι κάπου µεταξύ µύθου και
πραγµατικότητας αυτό που ακούγαµε από µικροί, ότι ίσως για
µία ψήφο δεν αποτέλεσε η ελληνική γλώσσα, επίσηµη γλώσσα
των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής. Δεν ξέρω αν ισχύει ή όχι,
πάντως είτε µας αρέσει είτε όχι η αγγλική γλώσσα είναι παγκό-
σµια γλώσσα. Δεν νοείται να φροντίζουµε για το αύριο των ση-
µερινών βρεφών, παιδιών και νέων, χωρίς να φροντίσουµε να
µαθαίνουν άριστα τα αγγλικά. Γι’ αυτό και εισάγουµε τα αγγλικά
µε έναν ιδιαίτερο τρόπο, περισσότερο σαν παιχνίδι και πρώτη
επαφή από το νηπιαγωγείο. Γι’ αυτό και ιδρύουµε ξενόγλωσσα
τµήµατα στα ελληνικά πανεπιστήµια, κάτι πολύ σηµαντικό. 

Θυµόµαστε τέλη δεκαετίας του ‘60, τη δεκαετία του ‘70 και τη
µισή δεκαετία του ‘80, τα ελληνικά πανεπιστήµια είχαν πολλές χι-
λιάδες φοιτητές από τη Μέση Ανατολή και την Αφρική. Δεν έρ-
χονται στην Ελλάδα, πρώτον επειδή η ελληνική γλώσσα είναι
δύσκολη, δεύτερον επειδή είµαστε ακριβή χώρα και τρίτον, γιατί
σε πολλές σχολές έχει πέσει το επίπεδο σπουδών.

Νοµίζουµε ότι µε αυτό το µέτρο, πολύ σύντοµα, πολλές χιλιά-
δες φοιτητές από τις πέριξ χώρες, που τώρα βρίσκονται σε βαλ-
κανικές χώρες και χώρες Κεντρικής Ευρώπης, θα επιστρέψουν
στα ελληνικά πανεπιστήµια, γιατί πάρα πολλοί προτιµούν την
κουλτούρα, τον πολιτισµό µας και τον τρόπο ζωής, που έχει
πολλά κοινά σηµεία µε τον δικό µας. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να ευχαριστήσω το Υπουργείο Παι-
δείας και ιδιαίτερα την αρµόδια Υφυπουργό κ. Ζαχαράκη για την
άµεση ικανοποίηση του αιτήµατος µου, για ίδρυση εσπερινού
ΕΠΑΛ στην Καστοριά. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Μιχαήλ Κατρίνης από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, περισσότερο από ποτέ,

χρειαζόµαστε ένα εκπαιδευτικό σύστηµα, που να στηρίζεται σε
δεδοµένα, να συµβάλλει στην παραγωγική ανασυγκρότηση της
χώρας, να είναι ποιοτικό και ανταγωνιστικό στη διεθνή σκηνή.

Δυστυχώς, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας δεν αντα-
ποκρίνεται ούτε στις ανάγκες της εποχής ούτε στις προσδοκίες
των µαθητών, αλλά και της ελληνικής κοινωνίας. Τη στιγµή που
απαιτούνται ευρείες συναινέσεις για να αποφασίσουµε τι εκπαί-
δευση τελικά θέλουµε, εσείς αρνείστε οποιαδήποτε συνεννόηση
σε µια εθνική στρατηγική για την παιδεία, κάνοντας το 2011 να
φαντάζει τόσο µακρινό στη µνήµη µας, κάτι που επιβεβαιώσατε
και µε την άρνησή σας στις προτάσεις, που κάναµε σε όλη τη συ-
ζήτηση, αλλά και πριν από λίγο στις τροπολογίες, που καταθέ-
σαµε. 

Ποια είναι όµως, τα δεδοµένα πάνω στα οποία συζητάµε; Οι
µαθητές του λυκείου παρουσιάζουν χαµηλότερη επίδοση από
τον µέσο όρο του ΟΟΣΑ στο διαγωνισµό Pisa στις τρεις βασικές
δεξιότητες, που εξετάζονται. Η συµµετοχή στην επαγγελµατική
εκπαίδευση παραµένει κατά δεκαεπτά ποσοστιαίες µονάδες χα-
µηλότερη από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και λι-
γότερο από το 1% των εκπαιδευτικών είναι κάτω των τριάντα
ετών, µε µισθούς χαµηλότερους από εκείνους των περισσότερων
χωρών του ΟΟΣΑ. 

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, τόλµη και αποφασιστικότητα για βαθιές
τοµές σε όλους τους πυλώνες της εκπαίδευσης, στη δοµή και τη
διοίκηση, στα προγράµµατα σπουδών και τις µεθόδους διδασκα-
λίας, στο ανθρώπινο δυναµικό, δηλαδή στους δασκάλους και
τους καθηγητές. 

Όσο η δηµόσια εκπαίδευση και το ανθρώπινο δυναµικό της
παραµένουν εγκλωβισµένοι σε προκαταλήψεις, αλλά και αγκυ-
λώσεις του παρελθόντος τόσο η προσπάθεια ιδιωτικοποίησης
της εκπαίδευσης θα βρίσκει γόνιµο έδαφος, ιδιαίτερα επί Κυβέρ-
νησής σας. Γι’ αυτό, εµείς στο ΠΑΣΟΚ, διαχρονικά και σταθερά,
υποστηρίζουµε τις µεταρρυθµίσεις, που ισχυροποιούν τη δηµό-
σια εκπαίδευση. Εµείς δηµιουργήσαµε και υποστηρίξαµε τον
θεσµό του ολοήµερου δηµοτικού, την εισαγωγή της ευέλικτης
ζώνης, της αγωγής υγείας, της περιβαλλοντικής εκπαίδευσης και

των πολιτιστικών δραστηριοτήτων. Εµείς σχεδιάσαµε την ισχυ-
ροποίηση του δηµόσιου σχολείου µε προγράµµατα που δίνουν
πιστοποίηση γλωσσοµάθειας και πληροφορικής στους µαθητές
Γ’ γυµνασίου. Εσείς το µόνο που κάνετε είναι να τακτοποιείτε τις
αµοιβές των µελών που συµµετέχουν σε αυτές τις εξετάσεις. 

Στη δική µας πολιτική για το ψηφιακό σχολείο, αλλά και στην
κοινωνική και προσωπική ευθύνη των εκπαιδευτικών, βασίστηκε
η προσπάθεια συνέχισης διδασκαλίας, κατά την περίοδο της
πανδηµίας. Εσείς, αλήθεια τι κάνατε, κυρίες και κύριε Υπουργέ;
Δηµόσιες σχέσεις, αποδοχή δωρεών, συµφωνία µε ιδιωτική εται-
ρεία για την εξ’ αποστάσεως εκπαίδευση και φυσικά, εισαγωγή
της κάµερας µέσα στη σχολική τάξη.

Η πρότασή σας σήµερα είναι το υποβαθµισµένο σχολείο των
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, αφού το πρόγραµµα του νέου σχολείου που εµείς
δηµιουργήσαµε υπονοµεύτηκε και καταργήθηκε από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. 

Εσείς, κυρία Υπουργέ, τι µας προτείνετε, για να αναβαθµί-
σουµε το σχολείο; Να βάλουµε τα Λατινικά στη θέση της Κοινω-
νιολογίας, να κάνουµε τρεις από τέσσερις νέες τις οµάδες προ-
σανατολισµού της Γ’ λυκείου και να επαναφέρουµε τη διαγωγή. 

Εµείς, θεωρούµε πως δεν πρέπει να συνεχίσει να υπονοµεύε-
ται ο µορφωτικός, αλλά και παιδαγωγικός χαρακτήρας του λυ-
κείου. Πρέπει να σταµατήσει η στρέβλωση της ελληνικής εκπαί-
δευσης, η οποία αποτυπώνεται πλήρως µε τη διαδικασία εισα-
γωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Είµαστε σταθερά υπέρ της τράπεζας θεµάτων στο λύκειο,
αλλά και εδώ η πρότασή σας είναι γενική και δεν έχει καµµία σύν-
δεση µε το εθνικό απολυτήριο. Πιστεύουµε στην ισχυροποίηση
της τεχνικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης, µε τη δηµιουργία
νέων κλάδων και ειδικοτήτων, που θα συνδεθούν µε τις παραγω-
γικές προτεραιότητες της χώρας.

Είναι ευκαιρία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να δηµιουργη-
θούν σε κάθε περιφέρεια πρότυπα ή πειραµατικά σχολεία επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης, που θα συνδεθούν πραγµατικά µε τις
τοπικές ανάγκες, ώστε η νέα γενιά να αποκτήσει ουσιαστικές
γνώσεις, αλλά και δεξιότητες. Υπάρχει σχετικό αίτηµα από το
2017 από τους εκπαιδευτικούς φορείς και τους δήµους της
Ηλείας.

Μια και αναφέροµαι στην περιοχή µου, αλήθεια τι γίνεται µε
την αξιολόγηση των τµηµάτων, που αναστείλατε, µεταξύ των
οποίων και αυτό των Επιστηµών Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού
στον Πύργο; Ερωτώ, γιατί την ίδια στιγµή που δεν έχουµε καµµία
ενηµέρωση, βλέπουµε Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας από τη
Λακωνία να διεκδικούν µε επιστολές και αιτήσεις το τµήµα να
ιδρυθεί στη Σπάρτη, δεν ξέρουµε µε ποιους όρους, ποιες διαδι-
κασίες και ποια κριτήρια και θα πρέπει να το ξεκαθαρίσετε. 

Σωστά αναδεικνύετε τις µόνιµες προσλήψεις στην Ειδική
Αγωγή. Μάλιστα, είδα και την θριαµβική ανακοίνωση χθες το
βράδυ. Αλλά µε τα ΚΕΔΔΥ και τα ΚΕΣΥ τι γίνεται, αλήθεια; Μη-
τέρα από την Ηλεία µε πήρε τηλέφωνο και µου είπε ότι περιµένει
δεκαπέντε µήνες, δηλαδή τρεις µήνες πριν από τότε που ήρθατε
στην Κυβέρνηση, να εξεταστεί το παιδί της στη δυσορθογραφία
και στην δυσγραφία και δεν την έχουν καλέσει από τοπικό ΚΕΣΥ,
γιατί δεν έχουν φιλόλογο. Θα µας δώσει κάποια απάντηση γι’
αυτό;

Για τα κυλικεία, έστω και καθυστερηµένα φέρνετε µια διάταξη
που ελάχιστα ανακουφίζει δέκα χιλιάδες επαγγελµατίες, που
έχασαν τη µισή χρονιά. Δεν άνοιξαν την ώρα που µιλάµε, αντιµε-
τωπίζουν σοβαρά προβλήµατα και δεν ξέρουν τι µέλλει γενέσθαι
τον Σεπτέµβριο.

Αλλάζετε τους όρους των εκλογών στα πανεπιστήµια στο πα-
ραπέντε, αποκλείεται το λοιπό διδακτικό και εκπαιδευτικό προ-
σωπικό και βεβαίως, το διοικητικό προσωπικό. Την ίδια στιγµή,
σε χίλιους πεντακόσιους υπαλλήλους πανεπιστηµίων, το ξέρετε
κυρία Υπουργέ, ζητείται έντοκη επιστροφή επιδόµατος µετά από
δεκαπέντε χρόνια -αλήθεια, τι προτίθεστε να κάνετε γι’ αυτό;
Διότι, δεν έχετε ξεκάθαρη στάση-, αντί να επικαιροποιηθεί ο ορ-
γανισµός των ιδρυµάτων, µε την πλήρη καταγραφή όλων των
δοµών, εσείς εµµένετε στα οργανογράµµατα και την περιγραφή
θέσεων, προκαλώντας εύλογη ανησυχία για τις προθέσεις σας. 

Καµµία αναφορά στις σαράντα πέντε δηµόσιες βιβλιοθήκες,
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που λειτουργούν στελεχωµένες, µόνο µε αποσπασµένους εκπαι-
δευτικούς και όχι βιβλιοθηκονόµους.

Βεβαίως, για την τροπολογία για το Ελληνικό, µια και τα Αρ-
χαία Ελληνικά είναι στο επίκεντρο του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να
κάνω µια προτροπή στον αρµόδιο Υπουργό: «Κρείττον του λαλείν
το σιγάν», µε τόσα που έχουµε ακούσει για την επένδυση στο Ελ-
ληνικό και όσα δεν έχουµε δει µέχρι σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα νοµοσχέδιο που βρίθει τα-
κτοποιήσεων, διευθετήσεων και διατάξεων, που αναιρούν τους
κανόνες, που το ίδιο το νοµοσχέδιο θεσπίζει δεν µπορεί να δια-
φηµίζεται ως τοµή στη µάχη της αριστείας, εκτός αν η αριστεία
είναι προνόµιο και όχι δυνατότητα. 

Δυστυχώς για την πατρίδα µας, µετά την ισοπεδωτική πολιτική
του ΣΥΡΙΖΑ στην εκπαίδευση φαίνεται περίτρανα πως και η πο-
λιτική της Νέας Δηµοκρατίας είναι µια πολιτική διαχείρισης και
όχι πραγµατικών αλλαγών. Η συντηρητική παράταξη δεν πιστεύει
πραγµατικά σε ένα σχολείο που θα µορφώνει υπεύθυνους, σκε-
πτόµενους, καλλιεργηµένους και ευαίσθητους πολίτες. Η Κυβέρ-
νηση, όχι µόνο δεν διαθέτει όραµα για την εκπαίδευση, αλλά δεν
έχει καν στρατηγική για την κοινωνική και παραγωγική ανασυγ-
κρότηση της χώρας. Αυτό µας δίνει κάθε νοµιµοποίηση να κατα-
ψηφίσουµε το εν λόγω νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Κατρίνη και για τον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Παναγιώτα Δούνια από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα για ένα πολυνοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, που
φέρνει σηµαντικές αλλαγές σε όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης
και δείχνει µε τον πιο σαφή τρόπο τη φιλοσοφία αυτής της Κυ-
βέρνησης για την εκπαίδευση, αλλά και για την παιδεία γενικό-
τερα. Είναι µια φιλοσοφία, που θέλει ένα σχολείο σύγχρονο, που
να παρέχει στους µαθητές µια σφαιρική µόρφωση, για να µπο-
ρέσουν να αντιµετωπίσουν τις ανάγκες και τις προκλήσεις της
εποχής και να αξιοποιήσουν τις ευκαιρίες που θα τους δοθούν
αργότερα στη ζωή τους, ένα σχολείο όπου οι µαθητές ενθαρρύ-
νονται να καλλιεργούν τα χαρίσµατά τους και να αριστεύουν, σε
όποιον τοµέα έχουν κλίση και κυρίως, ένα σχολείο µακριά από
τη στείρα γνώση και την αποµνηµόνευση, δίχως αντίκρισµα.

Το στοιχείο της καινοτοµίας σε αυτόν τον νέο σχεδιασµό των
σχολείων από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας γίνεται εµ-
φανές µε την εισαγωγή των εργαστηρίων δεξιοτήτων σε νηπια-
γωγεία, δηµοτικά και γυµνάσια από το ερχόµενο σχολικό έτος.

Οι τέσσερις θεµατικοί κύκλοι, στους οποίους οργανώνονται τα
εργαστήρια αυτά, έχουν εξαιρετικό ενδιαφέρον. Οι επιµέρους
θεµατικές τους τώρα, όπως ο εθελοντισµός, η οικολογική συνεί-
δηση, η οδική ασφάλεια, η πρόληψη από εξαρτήσεις, η σεξουα-
λική αγωγή, ο αλληλοσεβασµός και η διαφορετικότητα είναι
απαραίτητες στη διαπαιδαγώγηση των παιδιών και είναι σίγουρο
ότι θα αναπτύξουν την κρίση και την ευαισθησία τους και πως
µελλοντικά θα τους κάνουν πιο ώριµους αλλά και χρήσιµους πο-
λίτες.

Δράσεις δηµιουργικότητας και καινοτοµίας, όπως είναι η νεα-
νική επιχειρηµατικότητα, είναι χρήσιµες σε όλους τους νέους αν-
θρώπους, ανεξάρτητα της οικονοµικής τους κατάστασης, αφού
µπορεί αργότερα να ασχοληθούν µε το επιχειρείν ή να κληθούν
να τρέξουν και µία επιχείρηση. Το να µάθει κανείς πώς να δηµι-
ουργήσει, να διοικήσει, να οργανώσει µία επιχείρηση µόνο καλό
µπορεί να του κάνει, είτε του δοθεί κάποτε η δυνατότητα να απο-
κτήσει τη δική του επιχείρηση είτε όχι. Και αυτό γιατί θα τον
φέρει σε επαφή µε τον κόσµο της αγοράς και θα τον βοηθήσει
να καλλιεργήσει τις οργανωτικές του δεξιότητες, στοιχεία απα-
ραίτητα για οποιαδήποτε εργασία επιλέξει αργότερα να κάνει.

Ήταν πλέον καιρός να µπουν τέτοια αντικείµενα στα σχολεία
µας, αντικείµενα που τόσα χρόνια µιλούσαµε για τη σπουδαι-
ότητά τους, αλλά δεν τολµούσαµε να περιλάβουµε στο σχολικό
πρόγραµµα, πόσω µάλλον στο υποχρεωτικό ωρολόγιο πρό-
γραµµα, όχι σε κάποια ευέλικτη ζώνη. Είναι ευτύχηµα ότι η διδα-

σκαλία τους θα γίνεται, όχι µόνο σε θεωρητικό, αλλά και σε βιω-
µατικό και πρακτικό επίπεδο. 

Ιδιαίτερη θέση ανάµεσα σε αυτά τα καινοτόµα µαθήµατα έχει
για µένα η οδική ασφάλεια. Αυτή, όπως έχει κατ’ επανάληψη το-
νιστεί από ειδικούς, πρέπει να διδάσκεται στα παιδιά από πολύ
µικρή ηλικία, ώστε αυτά µεγαλώνοντας να γίνονται υπεύθυνοι και
προσεκτικοί οδηγοί µε σεβασµό στον Κώδικα Οδικής Κυκλοφο-
ρίας και πρωτίστως, βεβαίως, στην αξία της ανθρώπινης ζωής.

Πολύ σηµαντική προσωπικά θεωρώ και την εισαγωγή µαθηµά-
των για την οικολογία και την προστασία του περιβάλλοντος, για
το οποίο οφείλουµε να κάνουµε πολλά περισσότερα από το να
λέµε βαρύγδουπα λόγια. Χωρίς την καλλιέργεια οικολογικής συ-
νείδησης στα παιδιά µας, ο πλανήτης µας, αλλά και η υγεία και
η επιβίωση όλων µας κινδυνεύουν, πραγµατικά. 

Ιδιαίτερα ενθαρρυντική είναι επίσης η ενίσχυση του µαθήµα-
τος της φυσικής αγωγής στα σχολεία, µε την καθιέρωση διώρου
διδασκαλίας σε όλο το λύκειο. Η φυσική αγωγή είναι ένα µάθηµα,
µε µεγάλη επίδραση στην άρτια σωµατική, αλλά και πνευµατική
ανάπτυξη των παιδιών και δεν θα πρέπει να υποτιµάται, σε καµ-
µία περίπτωση, ιδιαίτερα σε µια εποχή όπου τα παιδιά είναι απορ-
ροφηµένα από τις νέες τεχνολογίες και απέχουν σε πολύ µεγάλο
βαθµό από τη σωµατική άσκηση, φτάνοντας πολλές φορές στα
όρια της παιδικής παχυσαρκίας. 

Είναι ακόµα βασικό, η αριστεία στη φυσική αγωγή, όπως και
σε όλες τις άλλες εκφάνσεις της, να ενθαρρύνεται. Τα παιδιά που
διακρίνονται στον αθλητισµό και βρίσκονται σε επίπεδο πρωτα-
θλητισµού θα πρέπει να ενισχύονται από το σχολείο, καθώς απο-
τελούν ένα υγιές πρότυπο για τους συµµαθητές τους, αλλά και
την κοινωνία γενικότερα. Τα παιδιά αυτά προσπαθούν πολύ και
ακολουθούν έναν υγιή, πειθαρχηµένο τρόπο ζωής. Καλό θα ήταν,
λοιπόν, να υπάρξει και η αντίστοιχη στήριξη της πολιτείας στα
αθλητικά σχολεία που επιτελούν πραγµατικά ένα πάρα πολύ
σπουδαίο έργο. 

Πολύ θετικό στοιχείο του νοµοσχεδίου, παρ’ ότι έχει προκαλέ-
σει αντιδράσεις, είναι και η ενασχόληση των µαθητών µε την αγ-
γλική γλώσσα, µέσω δηµιουργικών δραστηριοτήτων, ήδη από το
νηπιαγωγείο, που αποτελεί το πρώτο σηµαντικό βήµα της εκπαι-
δευτικής διαδικασίας. Είναι µια πρακτική που από χρόνια ακο-
λουθείται σε δεκατέσσερα ευρωπαϊκά εκπαιδευτικά συστήµατα.
Τώρα, έρχεται επιτέλους και στη χώρα µας, αφού στο σύγχρονο
διεθνές περιβάλλον που ζούµε η άριστη γνώση της αγγλικής
γλώσσας είναι απαραίτητη είτε µας αρέσει είτε όχι. 

Την ίδια στιγµή, βέβαια, ενισχύεται και η διδασκαλία των αγ-
γλικών και στο δηµοτικό.

Σηµαντική για την ευρύτερη καλλιέργεια των παιδιών µας είναι
ασφαλώς και η εισαγωγή του λεγόµενου κόντρα µαθήµατος στη
Γ’ λυκείου. Από εδώ και στο εξής, λοιπόν, οι µαθητές που θέλουν
να ακολουθήσουν θεωρητική κατεύθυνση θα διδάσκονται και µα-
θηµατικά, ενώ οι µαθητές που θέλουν να ακολουθήσουν πρα-
κτική κατεύθυνση θα κάνουν και ιστορία. Στόχος είναι, προφα-
νώς, η σφαιρικότερη µόρφωση των νέων και το τέλος της αντι-
µετώπισης της τελευταίας τάξης του λυκείου ως ενός προθάλα-
µου για το πανεπιστήµιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολύ ελπιδοφόρο ότι µε
αυτό το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζονται ακόµα σοβαρά φαινόµενα,
όπως η ενδοσχολική βία, µε τα οποία ερχόµαστε, δυστυχώς,
πολύ συχνά αντιµέτωποι εµείς οι γονείς. Ρυθµίσεις, όπως η θε-
σµοθέτηση του συµβούλου σχολικής ζωής, υπόσχονται την αν-
τιµετώπιση κάθε µορφής παρενόχλησης των παιδιών µας και την
προάσπιση της ασφάλειάς τους. 

Το ίδιο επιχειρεί να κάνει και η επαναφορά της διαγωγής των
µαθητών, να εξασφαλίσει ένα ασφαλές σχολικό περιβάλλον σε
όλους τους µαθητές µέσα από την κοινή από όλους ακολούθηση
κανόνων καλής συµπεριφοράς. Όλοι οι µαθητές οφείλουν να πει-
θαρχούν στους κανόνες αυτούς, και βεβαίως, να σέβονται τους
συµµαθητές τους, όπως άλλωστε θα κληθούν και στη µετέπειτα
ζωή τους να σεβαστούν κάποιους κοινωνικούς και επαγγελµατι-
κούς κανόνες και να φέρονται καλά στους συνανθρώπους τους.

Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων
έρχεται ακόµα να ενισχύσει την αξιολόγηση της σχολικής µονά-
δας και του παραγόµενου εκπαιδευτικού έργου µέσα από τους

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΣΤ’ - 10 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 14327



τρεις πυλώνες, του συλλογικού προγραµµατισµού, της αυτοα-
ξιολόγησης και της εξωτερικής αξιολόγησης. Το τρίπτυχο αυτό
είναι βέβαιο ότι θα βοηθήσει πολύ την εκπαιδευτική λειτουργία
και θα βελτιώσει σηµαντικά την ποιότητα των παρεχόµενων µα-
θηµάτων. 

Πρέπει να καταλάβουµε πως η αξιολόγηση των εκπαιδευτικών
και του έργου τους δεν είναι επ’ ουδενί τιµωρία, αντιθέτως είναι
µια καλή ευκαιρία για αναγνώριση και βελτίωση του έργου τους.
Η µεγάλη πλειοψηφία των εκπαιδευτικών µας που κάνουν άριστα
τη δουλειά τους δεν φοβούνται την όποια αξιολόγηση τους γίνε-
ται, αντίθετα την επιδιώκουν, έχοντας την αυτοπεποίθηση ότι κά-
νουν το καλύτερο δυνατό για τα παιδιά και επειδή γνωρίζουν ότι
µέσω της αξιολόγησής τους η προσπάθεια και το σπουδαίο έργο
τους θα αναγνωριστούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γίνεται εµφανές, καλού-
µαστε να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο που επιχειρεί να καλύψει
κενά, να διορθώσει αστοχίες του παρελθόντος και να θέσει το
σχολείο και το πανεπιστήµιο σε µια πιο σύγχρονη και στέρεη
βάση. 

Τα σχολεία και τα πανεπιστήµιά µας αναβαθµίζονται, γίνονται
πιο καινοτόµα και προσανατολίζονται στο να παρέχουν στα παι-
διά µας ουσιαστικές γνώσεις και σηµαντικά εργαλεία που θα τα
βοηθήσουν σε κάθε βήµα της περαιτέρω πορείας τους. Μετα-
τρέπονται στη γέφυρα που θα οδηγήσει µε ασφάλεια τους νέους
µας στη σύγχρονη κοινωνία και που θα τους εξελίξει σε πιο σκε-
πτόµενους και ολοκληρωµένους ανθρώπους.

Δεν µπορούµε παρά να επικροτήσουµε αυτή την αξιόλογη
προσπάθεια και να συµβάλλουµε µε κάθε τρόπο στη δηµιουργία
µιας νέας εκπαίδευσης, της εκπαίδευσης του µέλλοντος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε την κ. Δούνια και αναµένοντας την κ. Κασιµάτη από τον
ΣΥΡΙΖΑ ή τον κ. Μάρκου, θα δώσω τον λόγο στον κ. Κεγκέρο-
γλου, επειδή έγινε αυτή η παρεξήγηση. 

Παρακαλώ, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έθεσα ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα και δεν έτυχε της δέου-

σας προσοχής από την πλευρά της πολιτικής ηγεσίας. Είναι το
πρόβληµα της µετακίνησης τετρακοσίων ως πεντακοσίων υπο-
ψηφίων τις επόµενες εβδοµάδες από την Κρήτη προς την Αθήνα.
Δεν υπάρχει άλλο τέτοιο νούµερο συγκεντρωµένο από νησί ή πε-
ριοχή που να εξυπηρετείται µόνο ακτοπλοϊκώς ή αεροπορικώς,
να µην εξυπηρετείται οδικώς. Αυτοί οι τετρακόσιοι, πεντακόσιοι,
λοιπόν, θα αναγκαστούν, παραβιάζοντας κατά κύριο λόγο τους
κανόνες που ισχύουν για την προστασία από την πανδηµία, να
µεταβούν στην Αθήνα για να δώσουν ειδικά µαθήµατα, αγγλικά,
γαλλικά, ισπανικά, ελεύθερο σχέδιο και τα λοιπά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θέλω την απάντηση και την το-
ποθέτηση της πολιτικής ηγεσίας επί του σοβαρού αυτού θέµα-
τος.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε, κύ-

ριε Μάρκου, έχετε τον λόγο. 
Για να µην υπάρξει παρεξήγηση, ο κ. Μάρκου είναι στη θέση

της κ. Κασιµάτη και θα µιλήσει, εφόσον έρθει στη θέση του. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε

και για την κατανόηση.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, πραγµατικά αυτές τις δύο

µέρες, τις εξοντωτικές για όλους εκπροσώπους, κοινοβουλευτι-
κούς, ηγεσία, αναρωτιέµαι αν πραγµατικά αυτή η συζήτηση έχει
κάποιο νόηµα όσον αφορά πλέον την αντιµετώπιση της ηγεσίας
του Υπουργείου των κοινοβουλευτικών παρεµβάσεων. Ογδόντα
άτοµα, λόγω των περιορισµών, Βουλευτές και Βουλεύτριες γρά-
φτηκαν για να µιλήσουν. Και τριακόσιοι να είχαν γραφτεί, πάλι
εις ώτα µη ακουόντων θα ήταν. Αναρωτιέµαι, λοιπόν, ποια είναι
η ουσία αυτής της κοινοβουλευτικής διαδικασίας όπως υλοποι-
είται από την ηγεσία του Υπουργείου. 

Σας διαβάζω ένα κείµενο από 8 Μαΐου 1967: «Διακόπτοµεν δι-

δασκαλίαν µαθήµατος Στοιχείων Δηµοκρατικού Πολιτεύµατος
εις Σχολείαν Μέσης Εκπαιδεύσεως καταργουµένης και της γρα-
πτής εξετάσεως τούτου. STOP. Μέχρι τούδε τεθείσα προφορική
βαθµολογία µαθήµατος τούτου δεν θα ληφθή υπ’ όψιν. STOP.
Εις προβλεποµένας υπό ωρολογίου προγράµµατος ώρας διδα-
σκαλίας ανωτέρω µαθήµατος θα αναπτήσσηται εις µαθητάς
νόηµα και σκοποί Επαναστάσεως και ότι αύτη είναι γνησίως Ελ-
ληνική, µη στρεφόµενη εναντίον Εθνικών κοµµάτων συµφώνως
προς Διάγγελµα και Προγραµµατικάς Δηλώσεις κυρίου Προ-
έδρου Κυβερνήσεως. STOP». Τηλεγραφική διαταγή του Υπουρ-
γείου Παιδείας 5 Μαΐου του 1967, µε την οποία διατάσσεται η
διακοπή του µαθήµατος Στοιχεία Δηµοκρατικού Πολιτεύµατος. 

Φυσικά και δεν ισχυρίζοµαι, πριν αγανακτήσετε, ότι έχουµε δι-
κτατορία. Έχουµε µια δηµοκρατική Κυβέρνηση που έχει εκλεγεί
δηµοκρατικότατα. Ωστόσο, νοµοθετείτε αυταρχικά. Καθ’ όλη τη
διάρκεια των έντεκα µηνών που προηγήθηκαν και όσο κι αν προ-
σπάθησαν να εξωραΐσουν την εικόνα σας τα φιλικά ΜΜΕ, έχει
καταστεί σαφές στην ελληνική κοινωνία ότι ασκείτε την εξουσία
µε αυταρχικό τρόπο. 

Μα, θα πείτε είναι δυνατόν ο αυταρχισµός να εµφανισθεί σε
δηµοκρατικά καθεστώτα; Την απάντηση στο ερώτηµα αυτό θα
σας δώσουν οι µαθητές της Γ’ λυκείου που διδάχθηκαν Κοινω-
νιολογία και διδάσκονται ακριβώς ότι στοιχεία αυταρχισµού µπο-
ρεί να εµφανιστούν κάτω από ορισµένες συνθήκες και σε δηµο-
κρατικά καθεστώτα. 

Το µάθηµα της Κοινωνιολογίας, λοιπόν, η σπουδή των µαθη-
τών πάνω στη δηµοκρατία, η µελέτη θεσµών που οργανώνουν
την κοινωνία, η εκπαίδευση των µαθητών στην εξέλιξη των κοι-
νωνιών και των ρευµάτων που τις διαπερνούν και τις διαµορφώ-
νουν είναι ο στόχος σας. Αυτά σας ενοχλούν. Αρχικά, την κοινω-
νιολογία την κατηγοριοποίησατε στις αριστερές επιστήµες. Φυ-
σικά, δεν υπάρχουν αριστερές και δεξιές επιστήµες. Αυτά είναι
σύνδροµα µετά τον εµφύλιο και νοοτροπίες που δυσκολεύεστε
να αποβάλλετε. 

Αν, όµως, όπως φαίνεται δεν µπορούν να αποβληθούν, ας συ-
νοµιλήσουν λίγο και µε τον Πρωθυπουργό, ο οποίος στο πολυ-
διαφηµισµένο βιογραφικό, από τα καλύτερα της επικράτειας,
αναφέρει ότι σπούδασε κοινωνικές επιστήµες. Έχουµε δύο εν-
δεχόµενα. Είτε δεν κάνουν οι κοινωνικές επιστήµες τον άνθρωπο
αριστερό ή ο κ. Μητσοτάκης δεν µελετούσε και δεν κατανοούσε
επαρκώς τα πανεπιστηµιακά του µαθήµατα, κάτι για το οποίο
πραγµατικά δεν πιστεύω ότι ισχύει. 

Μετά καταφύγατε σε µια πολιτική πονηρία. Προσπαθήσατε να
υποβαθµίσετε την ουσία των επιχειρηµάτων των κοινωνικών επι-
στηµών µε ένα τέχνασµα ότι τάχα είναι διένεξη κοινωνικών επι-
στηµών και φιλολόγων. Πήγατε να φτιάξετε δηλαδή κοινωνικούς
αυτοµατισµούς. Ούτε αυτό υφίσταται. Εδώ δεν έχουµε κάτι τέ-
τοιο. Έχουµε να διαλέξουµε ανάµεσα σε δύο γνωστικά αντικεί-
µενα, ουσιαστικά και τα δύο, και καµία αντιδικία δεν πρέπει να
υπάρχει. 

Τι θα µπορούσε να γίνει; Το παιδαγωγικά και επιστηµονικά αυ-
τονόητο. Διατήρηση του µαθήµατος της Κοινωνιολογίας ως πα-
νελλαδικώς εξεταζόµενο για την εισαγωγή στις σχολές κοινω-
νικών επιστηµών, µε δικαίωµα επιλογής των µαθητών ανάµεσα
στα Λατινικά και την Κοινωνιολογία. Απλή λογική. Προτάθηκε από
τους κοσµήτορες σχολών, τους προέδρους των τµηµάτων των
πανεπιστηµιακών, την ΟΛΜΕ,  από όλα τα κόµµατα του Κοινο-
βουλίου, πλην του δικού σας.

Η ιδεοληψία σας, όµως, να εξαφανίσετε τις κοινωνικές επιστή-
µες από το λύκειο σας έχει τυφλώσει και δεν µπορείτε να διακρί-
νετε εκπαιδευτικά δίκαιο και ορθό τις παραπάνω πρότασης.
Μαθήµατα, όπως η Κοινωνιολογία, ο Σύγχρονος Κόσµος και η
Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µαθαίνουν σε ένα µα-
θητή να είναι πολίτης, να αµφισβητεί, να κρίνει, να αναζητά και
να µπορεί να κάνει επιλογές. 

Κυρία Υπουργέ –και πραγµατικά µε ειλικρινή κουβέντα σε σας-
διατηρείτε συνεχώς την αντίληψη της µισής αλήθειας στην πλη-
ροφόρησή σας. Μην αφήσετε ένα τέτοιο ίχνος σαν έναν Υπουρ-
γό ο όποιος παραπληροφορούσε. Λέτε ότι διατηρείται η Κοινω-
νιολογία. Ξέρετε ότι δεν είναι αληθινό. Μόνο η Πολιτική Παιδεία
στην Α’ λυκείου που ήδη υπήρχε και µειώνεται από τρεις σε δύο
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ώρες. Άλλο η Πολιτική Παιδεία κι άλλο η Κοινωνιολογία. Πρό-
ταση της ύστατης στιγµής. Κάντε αυτή την αλλαγή για επιλογή
των µαθητών στα Λατινικά και την Κοινωνιολογία, ανάλογα µε την
επιλογή των σχολών. 

Ερχόµαστε τώρα στις εκλογές για τις πρυτανικές αρχές. Δεν
ακούτε τον κ. Γεραπετρίτη, τον δικό σας, που λέει ότι υπάρχει
πρόβληµα συνταγµατικότητας διότι το διδακτικό προσωπικό το
ΕΤΕΠ, ΕΕΠ, ΕΔΙΠ είναι διδακτικό προσωπικό. Δεν ακούτε ούτε
τον κ. Χρυσανθάκη, καθηγητή του Πανεπιστηµίου Αθηνών ο
οποίος γνωµοδοτεί από το 2013 ότι όταν ο συντακτικός νοµοθέ-
της αναφέρεται στο λοιπό εκπαιδευτικό προσωπικό, δεν περιο-
ρίζεται στις λοιπές βαθµίδες ΔΕΠ, πλην των καθηγητών πρώτης
βαθµίδος, αλλά περιλαµβάνει στο πεδίο της ρύθµισης και το ει-
δικό εκπαιδευτικό προσωπικό. 

Τέλος, για λόγους χρόνου, θα σας πω ότι τα ΕΤΕΠ, ΕΔΙΠ είναι
πραγµατικά στοιχεία, κύριε Διγαλάκη, το ξέρετε πολύ καλά, της
ουσίας της πανεπιστηµιακής διδαχής. Η συνέλευση του οικείου
τµήµατος αποφασίζει, η ακαδηµαϊκή µονάδα, όσον αφορά την
πρόσληψή τους, την κρίση τους, τα προσόντα τους, τα οποία εί-
ναι ακαδηµαϊκά και όχι διοικητικά. Εποµένως, δεν ισχύει ότι πρέ-
πει να είναι εκτός των εκλογών. Μάλιστα, όπως επισηµαίνει ο
Νίκος Αλιβιζάτος, η αρχή της πλήρους αυτοδιοίκησης των ιδρυ-
µάτων καταλαµβάνει και το διοικητικό προσωπικό των ιδρυµά-
των. 

Ας έρθουµε στην διαγωγή. Ακούστηκαν τόσα πολλά. Έχω την
αίσθηση ότι ο Πρωθυπουργός στην παρέµβασή του λίγο νωρί-
τερα έδειξε λίγο ότι κάπως αντιλαµβάνεται το τραγικό αυτής της
αναφοράς και αν δεν κάνω λάθος, περιέγραψε ότι «θα δούµε
πώς θα διατυπωθεί». Δείξτε θάρρος, αναγνωρίσετε το λάθος και
αποσύρετε πλήρως αυτή την διάταξη. Και η απόφαση της Επι-
στηµονικής Επιτροπής της Βουλής ήταν κόλαφος όσον αφορά
αυτό το θέµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος –πραγµατικά, σε ένα λεπτό τελειώνω- φέρατε µία διά-
ταξη η οποία ορίζει τη Διεύθυνση Πανεπιστηµιακών Κλινικών και
Εργαστηρίων και ότι δεν µπορούν να είναι υποψήφιοι καθηγητές
οι οποίοι δεν έχουν τριετία µέχρι να αποχωρήσουν από το πανε-
πιστήµιο. 

Καταγγείλατε ότι η προηγούµενη διάταξη, η δική µας, ήταν
φωτογραφική. Εσείς ποιους φωτογραφίζετε τώρα; Δεν είναι φω-
τογραφική αυτή η διάταξη; Ποιους φωτογραφίζετε; Και µάλιστα
υποτιµάτε πανεπιστηµιακούς δασκάλους οι οποίοι ήδη είναι στη
θέση της διεύθυνσης να µην µπορούν να συνεχίσουν για δύο έτη.
Προσέξτε, επειδή και ο κ. Καστανίδης αναφέρθηκε σε νοµολο-
γίες. Εδώ υπάρχει από το 2017 το Διοικητικό Εφετείο Θεσσαλο-
νίκης που έχει ακυρώσει µια τέτοια διαδικασία. Θα την καταθέσω
για πρακτικά. 

Προσθέστε κάτι που είναι πάλι απλό, είναι λογικό. Πρότασή
µας είναι: Προσθέστε και αυτούς που ήδη είναι αυτή τη στιγµή
διευθυντές κλινικών και εργαστηρίων. Μην υποτιµάτε ώριµους
ανθρώπους και επιστήµονες. Διότι είστε άριστοι. Τι άριστοι; Ο κ.
Λούλης είναι πτυχιούχος κυλινδοµύλων. Ο διοικητής της ΕΥΠ
έχει µεταπτυχιακό µουσικής. Ο Υφυπουργός Εθνικής Αµύνης ου-
δείς ξέρει τι µεταπτυχιακά έχει. Ο Υφυπουργός Εξωτερικών κα-
νένα πτυχίο. Έλεγε µόνο ψέµατα. Ο Πρόεδρος του Ελληνικού
Ιδρύµατος Πολιτισµού µεταπτυχιακό αρπαχτής. Οι µετακλητοί
υπάλληλοι, όχι πτυχιούχοι των πανεπιστηµίων. Αυτή την αριστεία
Πρεσβεύετε! 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ.  Κωνσταντίνος Μάρκου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το λόγο
τώρα έχει ο κ. Παναγής Καππάτος από τη Νέα Δηµοκρατία για
επτά λεπτά.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, µε αφορµή τη συζήτηση που το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων προκάλεσε, µια σειρά θεµε-

λιωδών για εµάς προταγµάτων ήρθαν ξανά στο προσκήνιο. Μι-
λήσαµε για τις ανισότητες που η εκπαίδευση αντιµετωπίζει και
τις ιδέες µε τις οποίες εκείνες µπορούν να αµβλυνθούν. Αναρω-
τηθήκαµε µε ποιον τρόπο η παιδεία ενισχύεται, ώστε να δώσει
στα νέα παιδιά τη δυνατότητα να ολοκληρωθούν ως πολίτες. Το-
νίσαµε πως πραγµατική αριστεία σηµαίνει την ικανοποίηση του
να γινόµαστε µέσα από τη σκληρή δουλειά κάθε µέρα καλύτεροι
και αναδείξαµε την κοινωνική δικαιοσύνη ως την ικανότητα κάθε
Έλληνα πολίτη, ακόµη κι αν αποτύχει κάποια στιγµή στη ζωή του,
να µπορεί ξανά να πάρει το µέλλον στα χέρια του. 

Αυτός ακριβώς είναι ο ρόλος της εκπαιδευτικής µας πολιτικής,
ένα δηµόσιο σχολείο σύγχρονο και ποιοτικό, ικανό να προσφέρει
πραγµατική µόρφωση αλλά και χρήσιµες κοινωνικές και επαγ-
γελµατικές δεξιότητες, να διαµορφώνει πολίτες ελεύθερους και
υπεύθυνους, να µεταδίδει τα εφόδια της αρετής που συνίσταται
στη γνώση του ορθού και του λάθους, του καλού και του κακού,
του περιττού και του απαραίτητου. Πρόκειται τελικά για µια πο-
λιτική που εκ φύσεως διαµορφώνεται από τα κάτω προς τα πάνω,
που δεν επιβάλλεται αλλά συναποφασίζεται και θέτει φυσικά τον
µαθητή στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος της. 

Το σχέδιο νόµου µε τίτλο: «Αναβάθµιση του σχολείου και
άλλες διατάξεις», κινείται σε τρεις βασικούς άξονες. Ο πρώτος
αφορά στην αναµόρφωση των σχολικών προγραµµάτων σπου-
δών, ο δεύτερος σε συγκεκριµένες παρεµβάσεις για την ενί-
σχυση του παρεχόµενου εκπαιδευτικού έργου στο σχολείο. Ο
τρίτος άξονας περιλαµβάνει οργανωτικές και βελτιωτικές ρυθµί-
σεις στην ανώτατη εκπαίδευση. Μιλάµε εποµένως για µια σύγ-
χρονη αντίληψη της κατεύθυνσης που το σχολείο επιθυµούµε να
αναπτύξει, ενσωµατώνοντας εργαλεία και δράσεις όπως εκείνη
των εργαστηρίων δεξιοτήτων, γιατί είναι αλήθεια πως θέλουµε
τα παιδιά µας να καλλιεργήσουν δεξιότητες τεχνολογίας και µά-
θησης που απαντούν στην απειλή του ψηφιακού αναλφαβητι-
σµού. Επιθυµούµε όλους τους µαθητές και τις µαθήτριες του
δηµόσιου σχολείου να συµµετέχουν ενεργά στην τάξη και τις πα-
ραδόσεις των µαθηµάτων και φυσικά εµπιστευόµαστε τον Έλ-
ληνα εκπαιδευτικό και τον αγώνα που καθηµερινά καταβάλλει.
Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο επιδιώκουµε η αξιολόγηση των δα-
σκάλων και καθηγητών να λειτουργήσει θετικά και ενισχυτικά
στον ρόλο τους ως παιδαγωγών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου στο σηµείο αυτό
µια ιδιαίτερη αναφορά στον τόπο µου, την Κεφαλονιά και την
Ιθάκη. Σε συνέχεια της ενσωµάτωσης του ΤΕΙ Ιονίων Νήσων στο
Ιόνιο Πανεπιστήµιο προέκυψαν τρία πανεπιστηµιακά τµήµατα
στην Κεφαλονιά, το Τµήµα Ψηφιακών Μέσων και Επικοινωνίας,
που εντυπωσιάζει µε την ταχύτητα ανάπτυξής του και τον αριθµό
των σπουδαστών του, υψηλότερο σε αριθµό εισακτέων από κάθε
άλλο τµήµα του Ιδρύµατος. Το Τµήµα Επιστήµης και Τεχνολο-
γίας Τροφίµων µε γνωστικό αντικείµενο αλλά και επιστηµονικό
προσωπικό που τόσα πολλά µπορούν να προσφέρουν στον
αγροδιατροφικό τοµέα των νησιών µας. Και τέλος το Τµήµα
Εθνοµουσικολογίας ως συνέχεια του Τµήµατος Τεχνολογίας
Ήχου και Μουσικών Οργάνων στο Ληξούρι, που τόσο πολύ έχει
κατακρεουργηθεί στο όνοµα µιας δήθεν αντιπολίτευσης.

Πώς θα µπορούσε άραγε να χαρακτηριστεί η εµπνεύσεως ΣΥ-
ΡΙΖΑ επιχειρηµατολογία πως κλείνει ένα τµήµα, όταν αυτό δεν
έχει καν τεθεί σε λειτουργία; Πώς θα µπορούσε φυσικά να σταθεί
λογικά στον λαό του Ληξουρίου και της Παλικής ένα τέτοιο επι-
χείρηµα; Ένα τµήµα που δεν λειτούργησε είναι εποµένως αδύ-
νατο να καταργείται. Το Ληξούρι βρίσκεται στον χάρτη της
ελληνικής τριτοβάθµιας εκπαίδευσης από το 1915, εκτός από
δύο µελανές περιόδους, την περίοδο ‘79-’99, όταν αναίτια έκ-
λεισε η Ανωτέρα Βαλλιάνειος Επαγγελµατική Σχολή χωρίς να µε-
τατραπεί σε ΤΕΙ και δεύτερον την περίοδο του 2018, όταν αναίτια
έκλεισε το Τµήµα Τεχνολογίας Ήχου και Μουσικών Οργάνων του
τότε ΤΕΙ Ιονίων Νήσων κατά τη διαδικασία απορρόφησης του ΤΕΙ
από το Ιόνιο Πανεπιστήµιο.

Τυπικά µε τον ν.4559/18 ιδρύθηκε στο Ληξούρι Τµήµα Εθνο-
µουσικολογίας του Ιονίου Πανεπιστηµίου. Η λειτουργία του τµή-
µατος ανεστάλη το 2019, έως ότου διαπιστωθεί η βιωσιµότητά
του. Η βιωσιµότητα του τµήµατος είναι ένα µεγάλο ερωτηµατικό
κυρίως λόγω του ισχυρά θεωρητικού αντικειµένου του. Είναι χα-
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ρακτηριστικό ότι αντίστοιχα τµήµατα σε παγκόσµιο επίπεδο είναι
µόνο τρία, στο Λος Άντζελες, στο Λονδίνο και στη Βιέννη. 

Το Τµήµα Εθνοµουσικολογίας του Ιονίου Πανεπιστηµίου δεν
θα αποτελούσε ένα από τα πρώτα στον κόσµο, αλλά µια αποτυ-
χηµένη απόπειρα. Το Τµήµα Τεχνολογίας Ήχου και Μουσικών
Οργάνων του ΤΕΙ Ιονίων Νήσων αποτελούσε µοναδικότητα στο
αντικείµενό του µε 90% απορρόφηση των αποφοίτων του στην
αγορά εργασίας, ιδιαιτέρως εν µέσω της οικονοµικής κρίσης των
ετών 2010-19. Το αντικείµενο ήταν επιπέδου µηχανικού και συγ-
κεκριµένα έβλεπε τα αντικείµενα του ήχου και των µουσικών ορ-
γάνων αποκλειστικά από την τεχνολογική κατασκευαστική τους
πλευρά. 

Σήµερα δεν υφίσταται αντίστοιχο τµήµα ή αντικείµενο στην ελ-
ληνική τριτοβάθµια εκπαίδευση και ως εκ τούτου δεν µπορούν
να θεραπευθούν οι διαπιστωµένες ανάγκες της ελληνικής αγο-
ράς. Κατά την υπερδεκαεπταετή πορεία του αξιολογήθηκε από
εξωτερικούς αξιολογητές στο πλαίσιο των αξιολογήσεων των
τµηµάτων τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, την οποία επόπτευε η τότε
ΑΔΙΠ µε εξαιρετικά αποτελέσµατα. Οµοίως εξαιρετική ήταν η
αξιολόγηση του τµήµατος στα πλαίσια της εξωτερικής αξιολό-
γησης του ΤΕΙ Ιονίων Νήσων. Υπό το πρίσµα όµως των ποιοτικών
κανόνων που η Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης θεσπίζει,
είναι περισσότερο από εφικτή η επανασύστασή του ή η µετεξέ-
λιξη ενός τµήµατος που και τις εγκαταστάσεις έχει και τον εξο-
πλισµό διαθέτει, καθώς και το προσωπικό είναι ικανό να στηρίξει
τη συγκεκριµένη προσπάθεια. 

Η διγλωσσία µε την οποία προσπαθούν οι δυνάµεις της Αντι-
πολίτευσης να αποφύγουν τις ευθύνες τους είναι κάτι που δεν
µας αφορά και ως πολιτική δύναµη αντιµαχόµαστε. Παράλληλα,
θέτω από το Βήµα της Βουλής των Ελλήνων το ζήτηµα στην ηγε-
σία του Υπουργείου Παιδείας, ώστε να εργαστούµε από κοινού
προς µια συγκεκριµένη κατεύθυνση. Αυτή άλλωστε είναι και η
ουσία της πολιτικής από κάτω προς τα πάνω, µια αρχή που το
παρόν νοµοσχέδιο υπηρετεί και προάγει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον συνάδελφο για τον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ιωάννης Μπουρνούς από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Συζητάµε σήµερα ένα σχέδιο νόµου

που έχει κινητοποιήσει αντιδράσεις από το σύνολο της εκπαιδευ-
τικής κοινότητας όλων των πολιτικών αποχρώσεων, ένα σχέδιο
νόµου που απεικονίζει µε ακρίβεια τις διαφορετικές πτυχές της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλού διατάξεις παροιµιώδους στενοκεφα-
λιάς και δεξιάς ιδεοληψίας, αλλού δήθεν καινοτοµίες και νεωτε-
ρισµοί βγαλµένοι από το ιλουστρασιόν µάρκετινγκ των ιδιωτικών
σχολείων και αλλού βάζουµε την αγορά από το παράθυρο όπως
ονειρευόσασταν να κάνετε εδώ και χρόνια, αλλά αποφεύγατε να
µπαίνετε σε λεπτοµέρειες. 

Στο άρθρο 2 εισάγετε τα Αγγλικά στο νηπιαγωγείο, µάλλον
επειδή πειστήκατε ότι µοιάζει αρκετά νεωτεριστικό και εκσυγ-
χρονιστικό. Μόνο που πρόκειται για επιλογή αντιπαιδαγωγική και
αντιεπιστηµονική που απορρίπτεται από τους ειδικούς προσχο-
λικής αγωγής. Τα νηπιαγωγεία δεν είναι δηµοτικά σχολεία και η
εκπαίδευση σε αυτά έχει τελείως διαφορετικό χαρακτήρα. Είναι
ολιστική, διαθεµατική, πολύπλευρη, χωρίς διδακτικά αντικείµενα
περιχαρακωµένα που απαιτούν ειδικευµένη διδασκαλία. 

Επιπλέον, τα παιδιά του νηπιαγωγείου έχουν ανάγκη από ένα
συγκεκριµένο πρόσωπο αναφοράς σε αυτό το στάδιο της εκπαί-
δευσης. Ένα τρίτο πρόσωπο, χωρίς µάλιστα γνώσεις για τις ιδι-
αιτερότητες της εκπαίδευσης νηπίων, θα διασπάσει την εκπαι-
δευτική διαδικασία. Η προσχολική αγωγή κοινωνικοποιεί, ανα-
πτύσσει τη συναισθηµατική νοηµοσύνη, µαθαίνει στα παιδιά πώς
να φέρονται, πώς να κινούνται στον χώρο. Η απόκτηση εξειδι-
κευµένων γνώσεων είναι για µεγαλύτερες ηλικίες. 

Από την άλλη, στο άρθρο 50 αυξάνετε τον µέγιστο αριθµό νη-
πίων και προνηπίων στα είκοσι πέντε παιδιά ανά τµήµα.

Επί ΣΥΡΙΖΑ o µέγιστος αριθµός µαθητών ανά τµήµα µειώθηκε
στους είκοσι δύο. Επίσης, αυξάνετε τον µέγιστο αριθµό µαθητών
ανά τµήµα στα δηµοτικά σχολεία στους είκοσι πέντε. Εδώ, λοι-
πόν, φαντάζοµαι ότι µας τελειώνουν οι νεωτερισµοί και επανέρ-
χεστε στις γνωστές αντιπαιδαγωγικές µεθοδεύσεις για να µειώ-

νονται οι θέσεις εκπαιδευτικών σε βάρος των µαθητών και του
εκπαιδευτικού έργου. Και ας να µην πούµε για τη συγκυρία των
µέτρων κοινωνικής αποστασιοποίησης. 

Στο άρθρο 5 που αναφέρετε την αναγραφή της διαγωγής
στους τίτλους σπουδών. Πρόκειται για µια απαράδεκτη, αναχρο-
νιστική, αντιεπιστηµονική αλλαγή νεοσυντηρητικού χαρακτήρα
και τιµωρητικής διάθεσης. Είναι δυνατόν στην εποχή µας να κά-
νουµε ότι αγνοούµε την ιδιαιτερότητα της εφηβικής προσωπικό-
τητας; Πώς θα επιτρέψουµε οι πράξεις ενός εφήβου, που συνή-
θως εκ των υστέρων µας φαίνονται ασήµαντες, η συµπεριφορά
ενός εφήβου µπορεί να αντιµετωπίζει προβλήµατα προσαρµογής
στο σχολικό περιβάλλον, προβλήµατα ένταξης στην κοινωνία,
προβλήµατα οικογενειακά ή άλλα, όλα αυτά να τον σηµαδέψουν
και στην ενήλικη ζωή του, όταν ακόµη και τα δικαστήρια αναγνω-
ρίζουν ελαφρυντικά και διαφορετική µεταχείριση σε αυτή την ηλι-
κία; 

Πώς γίνεται µια περίοδος που η προσωπικότητα ακόµα πλά-
θεται και διαµορφώνεται να καθορίζει τη ζωή ενός ενήλικου; Με
ποιο δικαίωµα διαιωνίζετε στον χρόνο έναν στιγµατισµό που µπο-
ρεί να οφείλεται σε µια δύσκολη περίοδο ζωής ενός ανθρώπου;
Ούτε ασφαλώς µπορεί µια τέτοια αλλαγή τελικά να λειτουργεί
αποτρεπτικά. Δεν είναι σε θέση στο παιδί, ο έφηβος να προσµε-
τρήσει τυχόν συνέπειες από αναγραφή κακής διαγωγής στη ζωή
που θα κάνει µετά από χρόνια. 

Η αρνητική αξιολόγηση της διαγωγής µπορεί να δοθεί σε ένα
µαθητή µε αποκλίνουσα συµπεριφορά, που αντιδρά σε πρακτικές
εκφοβισµού και διακρίσεων, σε ένα έφηβο παιδί που ανακαλύπτει
τη ΛΟΑΤΚΙ ταυτότητά του, σε µια µαθήτρια που υφίσταται απο-
µόνωση ή που αντιµετωπίζει σοβαρά προβλήµατα εκτός σχο-
λείου. Εσείς τι κάνετε; Φτιάχνετε ποινικά µητρώα ανηλίκων; 

Ταιριάζουν αυτά στην παιδαγωγική του 21ου αιώνα; Μην µας
γυρίζετε στην εποχή που ένας απόφοιτος δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης που πάει να διεκδικήσει µία θέση ΔΕ, θα µπορεί στο
µέλλον να χάσει αυτή τη θέση αν δεύτερο κριτήριο µετά τη βαθ-
µολογία έχει µπει η διαγωγή. 

Στο άρθρο 7 εξαπολύετε επίθεση στις κοινωνικές επιστήµες
και στους αποφοίτους αυτών των σχολών. Καταργείτε την Κοι-
νωνιολογία από τα πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθήµατα και ως
µάθηµα γενικής παιδείας στην Γ’ λυκείου. Καταργείτε και µαθή-
µατα κοινωνικών επιστηµών στη Β’ λυκείου. Ο εξοβελισµός της
κοινωνιολογίας και των κοινωνικών επιστηµών είναι αποτέλεσµα
µιας γραφικής προκατάληψης από αυτές που φύονται στις αµα-
θείς συνιστώσες της Νέας Δηµοκρατίας που σαν κάτι µεταπολε-
µικούς χωροφύλακες ταυτίζουν την κοινωνιολογία µε την αρι-
στερά ή τον κοµµουνισµό,  όπως έχουµε ακούσει να λέγεται από
τον Αντιπρόεδρό σας. 

Η διδασκαλία των κοινωνικών επιστηµών τις οποίες σπούδασε
και ο κ. Μητσοτάκης, σας θυµίζω, είναι θεµελιώδης για την κα-
τανόηση του κόσµου στον οποίο θα ζήσουν οι νέοι µας και πρέπει
να υπάρχει και ως µάθηµα γενικής παιδείας. Η γνώση των κοινω-
νικών φαινοµένων, η κατανόηση του τι χρειάζεται για να λειτουρ-
γεί µια κοινωνία µε συνοχή, πώς εµφανίζονται και αναπαράγονται
φαινόµενα διακρίσεων, βίας, όπως για παράδειγµα ενδοσχολικής
βίας, είναι µια τέτοια γνώση περιττή για τους µαθητές και τις µα-
θήτριες; 

Ας πούµε τα γεγονότα των ηµερών µας στις Ηνωµένες Πολι-
τείες, πόσο πολύ θα βοηθούσαν οι βασικές γνώσεις κοινωνιολο-
γίας για να κατανοήσει κανείς τον ρατσισµό, την αγανάκτηση,
την αναπαραγωγή στερεοτύπων, τις προκαταλήψεις και τελικά
τη δοµική βία, όπως οι κοινωνικές επιστήµες, που ασκείται στα
µέλη µειονοτήτων που υφίστανται ρατσιστικές διακρίσεις; 

Η κοινωνία µας, όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά και στην Ευρώπη
γίνεται όλο και πιο σύνθετη. Τα προβλήµατα όλο και πιο περί-
πλοκα και είναι κορυφαίας σηµασίας να δίνουµε στους νέους τα
µέσα να καταλαβαίνουν πώς λειτουργεί ο κόσµος γύρω µας.
Έχουµε ανάγκη εµείς, έχουν ανάγκη και οι ίδιοι να κατανοήσουν
το κοινωνικό τους περίγυρο, να µάθουν να αναζητούν εξηγήσεις
για τα κοινωνικά φαινόµενα, για πράγµατα που τους φαίνονται
παράλογα, τους στρεσάρουν ή τους θυµώνουν. 

Επιπλέον, οι σχολές της Α’ οµάδας προσανατολισµού είναι
σχολές κοινωνικών επιστηµών στη µεγάλη τους πλειοψηφία και
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συµπεριλαµβάνουν και σχολές εκπαίδευσης σε αυτές. Αν το κρι-
τήριο σας είναι ότι στη Νοµική υπάρχουν λατινικοί όροι, τότε θα
έπρεπε να ζητάτε Λατινικά και για την είσοδο στην Ιατρική, τη
Φαρµακευτική, ενδεχοµένως και τη Γεωπονική. Σε κάθε περί-
πτωση όπως δίνεται η δυνατότητα επιλογής µεταξύ Βιολογίας
και Μαθηµατικών στη Β’ οµάδα, έτσι θα µπορούσατε να δώσετε
τη δυνατότητα επιλογής µεταξύ Λατινικών και Κοινωνιολογίας. 

Στο άρθρο 9 επαναφέρετε την τράπεζα θεµάτων διαβαθµισµέ-
νης δυσκολίας. Την προηγούµενη φορά που την καθιερώσατε
επί συγκυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου το 2014 έπεσαν τόσο οι
επιδόσεις στις προαγωγικές εξετάσεις που οι µετεξεταστέοι αυ-
ξήθηκαν από το 4% στο 23%. Είναι η χαρά των φροντιστηρίων,
ενώ προάγει µόνο την αποστήθιση και τη µηχανική αποµνηµό-
νευση. Ακόµα χειρότερα, πετάει τους µαθητές έξω από το σχο-
λείο λόγω σχολικής αποτυχίας και τους σπρώχνει στα ΙΕΚ για τη
µαθητεία. Επιλογή αναµενόµενα εχθρική για τους πιο αδύναµους
µαθητές. Αντί να τους κινητοποιήσετε και να βελτιώσουν τις επι-
δόσεις τους και να ολοκληρώσουν τη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση, τους αποθαρρύνετε και ωθείτε προς την έξοδο. 

Με το άρθρο 68 για το σώµα εκλεκτόρων των πρυτανικών αρ-
χών και µε τα αντίστοιχα άρθρα για την ανάδειξη κοσµητόρων
και προέδρων τµηµάτων στερείτε το δικαίωµα σε ολόκληρες κα-
τηγορίες εκπαιδευτικών των πανεπιστηµίων να έχουν λόγο στην
εκλογή των επικεφαλής τµηµάτων, τοµέων και σχολών. Η ιεραρ-
χία αντί της δηµοκρατίας. Οι ιδεοληψίες είναι προφανείς για
ακόµη µια φορά. 

Τέλος, µε το κεφάλαιο Γ’ για τα ξενόγλωσσα προγράµµατα
σπουδών φοβόµαστε ότι µας αποκαλύπτετε µια µεθόδευση για
να παρακάµψετε το άρθρο 16 του Συντάγµατος. Προφανώς θα
απευθύνονται σε αλλοδαπούς, µόνο που δύσκολα θα σταθεί µια
τέτοια διάταξη αν προσβληθεί στη διοικητική δικαιοσύνη και αυτή
η διάκριση θα αρθεί. Θα οδηγηθούµε έτσι σε δύο εκπαιδευτικά
συστήµατα. Στο ένα θα εισέρχεται σε πανελλήνιες, στο άλλο µε
τα χρήµατά σου. Ο διακαής πόθος των υποστηρικτών της ψευδο-
αριστείας. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αυτολανσάρεστε ως υπέρ-
µαχοι της αριστείας, έχοντας προλάβει µέσα σε µόλις έντεκα
µήνες διακυβέρνησης να προκαλέσετε το πανελλήνιο µε σειρά
Υπουργών και κυβερνητικών στελεχών να εµφανίζουν ανύπαρκτα
πτυχία. Αυτοπαρουσιάζεστε ως υπέρµαχοι της καινοτοµίας, ό-
µως, το νοµοσχέδιό σας µυρίζει ναφθαλίνη και µας γυρνάει πολ-
λές δεκαετίες πίσω. 

Αριστεύετε στην οπισθοδρόµηση και στον συντηρητισµό, ενά-
ντια στις πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας και ιδιαίτερα της
νέας γενιάς. Σας αφήνουµε µόνους σας στο σκοτάδι σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα ο κ. Μαραβέγιας Κωνσταντίνος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς η συζήτηση για το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας αποτελεί άλλη µια από-
δειξη ότι στη χώρα µας οι επιταγές της απλής λογικής δεν είναι
καθόλου προφανείς. Δυστυχώς, σε αυτήν τη συζήτηση πολλά
συµπεράσµατα του κοινού νου δεν θεωρούνται αυταπόδεικτα. 

Κι αυτό, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν ξεκίνησε τώρα
που βρίσκεστε στα έδρανα της Αντιπολίτευσης, αλλά από τις
µέρες της διακυβέρνησης σας, όταν στο τέλος της θητείας σας
αποφασίσατε να αναβαθµίσετε τα ΤΕΙ της χώρας σε Ανώτατα Εκ-
παιδευτικά Ιδρύµατα χωρίς ποτέ να αποσαφηνίσετε ποια επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα θα αποκτούσαν πλέον οι απόφοιτοι αυτών
των σχολών. 

Άρα είναι άκρως υποκριτικό, κύριοι συνάδελφοι, να κόπτεστε
σήµερα για τα προγράµµατα σπουδών αυτών των σχολών, όταν
αυτά τα προγράµµατα είναι κενά περιεχοµένου. Αφήσατε όλη
αυτήν τη δουλειά για τους επόµενους, δείγµα του πρόχειρου
τρόπου µε τον οποίο έχετε µάθει να αντιµετωπίζετε ακόµα και τα
πιο σοβαρά πράγµατα. 

Στην πραγµατικότητα αρνείστε τον ορθολογισµό και γενικό-
τερα την ικανότητα του να είστε λειτουργικοί. Είχαµε ένα πρό-
σφατο δείγµα γραφής όλων αυτών όταν ανακαλύψαµε Big
Brother µε τη σύγχρονη τηλε-εκπαίδευση στα δηµόσια σχολεία.

Η ζωντανή διδασκαλία των µαθητών µέσω διαδικτύου λέτε ότι
παραβιάζει τα προσωπικά δεδοµένα των συµµετεχόντων στη δη-
µόσια εκπαίδευση. Σας θυµίζω, όµως, ότι στα ιδιωτικά σχολεία
σχεδόν από την αρχή της πανδηµίας του κορωνοϊού τέτοιες υπη-
ρεσίες τηλε-εκπαίδευσης παρέχονταν σε µαθητές πολλών τά-
ξεων και ήταν τόσο επιτυχηµένες που και οι υπόλοιποι γονείς των
οποίων τα παιδιά αρχικά δεν είχαν πρόσβαση, ζήτησαν τη διεύ-
ρυνση του µέτρου σε όλα τα σχολεία και σε όλες τις βαθµίδες. 

Αυτά αποτελούν και µια έµµεση απόδειξη για το ποιος κόπτε-
ται για την ωφέλεια των λίγων και όχι των πολλών. Είναι πολύ
κρίµα που δεν µπορείτε να παρακολουθήσετε τις σύγχρονες τε-
χνολογικές εξελίξεις, ακόµα και για διαδεδοµένες εφαρµογές,
όπως η τηλε-εκπαίδευση, που χρησιµοποιείται σε προηγµένες
χώρες εδώ και δεκαετίες. Ακόµα και στην Αφρική έχει προχωρή-
σει η τηλε-εκπαίδευση.

Κυρία Υπουργέ, θέλω να σας συγχαρώ για µια ακόµα αυτο-
νόητη πρωτοβουλία, η οποία επίσης καταγγέλλεται από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και αναφέροµαι στην πιλοτική εισαγωγή στο νηπιαγωγείο
των δραστηριοτήτων στην αγγλική γλώσσα. Και εδώ αποδεικνύε-
ται πως οι κατακτήσεις του διαφωτισµού δεν είναι προφανή κε-
κτηµένα για όλους µας και για όλους τους συναδέλφους.

Ήθελα συγκεκριµένα να υπενθυµίσω την τοποθέτηση της συ-
ναδέλφου του ΣΥΡΙΖΑ στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων,
που δήλωσε πονηρεµένη από το παραπάνω προφανές και επω-
φελές για τα νήπια πρόγραµµα. Μάλιστα, η ίδια ανακάλυψε και
αµερικανικό δάκτυλο στην πιλοτική αυτή δράση, που σίγουρα
οφείλεται σε κάποια διεθνή συνωµοσία.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµ-
φιβολία ότι τέτοιες αιτιάσεις απέχουν όχι µόνο από το κοινοβου-
λευτικό επίπεδο που ζητούν οι πολίτες από εµάς, αλλά και από
τις ελάχιστες απαιτήσεις ορθού λόγου για ανθρώπους που ζουν
σε µια σύγχρονη κοινωνία. Για παράδειγµα, ποιος µπορεί να δια-
θέτει στην Ελλάδα του 2020 µε την επιβολή της βάσης του «10»
για την προαγωγή των µαθητών. Μπορεί κάποιος στην Ευρώπη
του 21ου αιώνα να αρνείται τα ξενόγλωσσα προγράµµατα προ-
πτυχιακών σπουδών σε ελληνικά ΑΕΙ; Μήπως δεν χρειαζόµαστε
αλλοδαπούς φοιτητές στη χώρα µας; Δεν θέλουµε, άραγε, τα δί-
δακτρα, αλλά και τα γενικότερα έσοδα που θα φέρουν στις τοπι-
κές κοινωνίες; Δεν αρκείστε στο γεγονός ότι στηλώσατε τα πόδια
και για άλλα δέκα χρόνια θα παραµείνει ως έχει το άρθρο 16;
Είναι προφανές ότι είστε πολύ ικανοποιηµένοι µε αυτό. Κάπου
επιτέλους, όµως, θα πρέπει να βρούµε όλοι µας ένα κοινό σηµείο
επαφής µε την πραγµατικότητα.

Κυρία Υπουργέ, θα ήθελα µε αφορµή τη σηµερινή συζήτηση
να θέσω και ορισµένα ειδικότερα ζητήµατα που σας έχουν κοι-
νοποιηθεί και υπηρεσιακά. Το πρώτο αφορά στο αίτηµα εκπαι-
δευτικών, γονέων, ατόµων µε ειδικές ανάγκες για την κατά προ-
τεραιότητα τοποθέτησή τους στον τόπο κατοικίας τους. Είναι δί-
καιο και εξαιρετικά αναγκαίο, καθώς αφορά και την οικογενειακή
σταθερότητα και κυρίως την προστασία ανηλίκων µε πολύ σοβα-
ρές αναπηρίες.

Το δεύτερο θέµα είναι µε τη µαθητεία των µηχανοσυνθετών
του ΕΠΑΛ της Νέας Ιωνίας του Βόλου. Γνωρίζετε ότι στη Μαγνη-
σία προσδοκούµε τη γραφειοκρατική απεµπλοκή του από το
Υπουργείο Παιδείας.

Κλείνοντας, θα ήθελα να ευχαριστήσω τα συναρµόδια Υπουρ-
γεία για δύο τροπολογίες που υιοθέτησαν σχετικές αναφορές
που κατατέθηκαν στη Βουλή, µεταξύ αυτών και δικές µου. Η
πρώτη είναι η τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας, που στο τε-
λευταίο άρθρο της ορίζει την καταβολή έκτακτης οικονοµικής
ενίσχυσης 700 ευρώ λόγω της επιδηµίας του κορωνοϊού στους
σπουδαστές ΙΕΚ οι οποίοι βρίσκονται στο στάδιο της µαθητείας.
Είναι ένα δίκαιο και αναγκαίο βοήθηµα, που δεν έπρεπε να στε-
ρηθούν οι νέοι άνθρωποι και χαίροµαι που η Κυβέρνηση ανταπο-
κρίνεται τόσο άµεσα στον κοινοβουλευτικό έλεγχο.

Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη τροπολογία, αυτή του Υπουργείου
Εσωτερικών για τα σχολικά κυλικεία, είναι πολύ σηµαντική η δυ-
νατότητα που δίνεται για παράταση ή τερµατισµό των συµβά-
σεων µίσθωσης αζηµίως για όσα κυλικεία δεν λειτούργησαν αυτή
τη σχολική χρονιά µε τα τόσα προβλήµατα λόγω κορωνοϊού. Και
πάλι εκφράζω τη χαρά µου που ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ. Θε-
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οδωρικάκος, ανταποκρίνεται όχι απλώς σε αιτήµατα των Βουλευ-
τών, αλλά σε κοινωνικά ζητήµατα που αφορούν στα σχολεία ολό-
κληρης της χώρας και ένα µεγάλο κοµµάτι της ελληνικής
κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πάρα πολύ για την τήρηση του χρόνου. Είστε παράδειγ-
µα προς µίµηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Να είστε καλά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αφήσατε

λίγο χρόνο για την κ. Καραµανλή, από ό,τι κατάλαβα.
Τον λόγο, λοιπόν, τώρα έχει η κ. Άννα Καραµανλή από τη Νέα

Δηµοκρατία. Μετά την κ. Καραµανλή θα µιλήσει η Υφυπουργός,
η κ. Ζαχαράκη.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο που συζητούµε αυτές τις δύο µέρες κινείται

στο πλαίσιο του προγράµµατος και της πολιτικής µας για µια ποι-
οτική και αποτελεσµατική εκπαίδευση, για µια παιδεία που θεω-
ρείται από εµάς ως η µεγαλύτερη επένδυση για τη χώρα µας.

Η σηµασία της παιδείας στη σύγχρονη εποχή είναι εξαιρετικά
µεγάλη, καθώς πρόκειται για ένα αγαθό απαραίτητο για την εξέ-
λιξη και την πρόοδο του κοινωνικού συνόλου, για την ολοκλή-
ρωση του κάθε ανθρώπου χωριστά και κυρίως για τη διόρθωση
των άδικων ανισοτήτων. Σήµερα όπου οι αξίες και ο πολιτισµός
κλονίζονται εκ βάθρων, η παιδεία αποκτά ακόµη µεγαλύτερη βα-
ρύτητα, γιατί µπορεί να λειτουργήσει ως κινητήρια δύναµη βα-
θιών και ριζικών αλλαγών, αλλά και ως καταφύγιο για τον δοκι-
µασµένο σύγχρονο άνθρωπο.

Η γενική προσέγγιση του νοµοσχεδίου είναι από κάτω προς τα
επάνω, µε στόχο οι µαθητές, ανεξαρτήτως οικονοµικής δυνατό-
τητας, να έχουν ίσες ευκαιρίες στο ξεκίνηµα της ζωής τους και
την πρόσβαση σε ένα σύγχρονο και ποιοτικό δηµόσιο σχολείο,
που θα προσφέρει σφαιρική γνώση, αλλά και ειδικές δεξιότητες
ζωής, διαµορφώνοντάς τους σε ελεύθερους και χρήσιµους για
την κοινωνία πολίτες. Δείχνουµε την εµπιστοσύνη µας στη δηµό-
σια εκπαίδευση και γι’ αυτό, προτεραιότητά µας είναι η ενίσχυση
της ποιότητας και αποτελεσµατικότητάς της σε ένα διεθνές διαρ-
κώς µεταβαλλόµενο περιβάλλον και στο πεδίο της γνώσης.

Μια από τις προτεραιότητες της εκπαιδευτικής µας πολιτικής
είναι ένα σύγχρονο δηµόσιο σχολείο, που να αποτελεί δηµιουρ-
γική κυψέλη γνώσης και καινοτοµίας, ένα σχολείο σύγχρονο και
ποιοτικό, που θα ενθαρρύνει, θα επιβραβεύει και θα στηρίζει την
αγάπη της γνώσης και της προσπάθειας.

Στο πλαίσιο της προτεραιότητας αυτής εισάγονται πιλοτικά τα
εργαστήρια δεξιοτήτων από το νηπιαγωγείο µέχρι και το γυµνά-
σιο, µε στόχο τη βέλτιστη αξιοποίηση της γνώσης, τη βελτίωση
της προσαρµοστικότητας των νέων σε ένα συνεχώς µεταβαλλό-
µενο περιβάλλον, την ανάπτυξη της κοινωνικής ενσυναίσθησης
και ευθύνης, της δηµιουργικής σκέψης και πρωτοβουλίας.

Με την καλλιέργεια των ήπιων δραστηριοτήτων από πολύ
µικρή ηλικία σε θεµατικές, όπως ο εθελοντισµός, η ασφάλεια, η
πρόληψη από εξαρτήσεις, ο αλληλοσεβασµός, η διαφορετικό-
τητα, ενθαρρύνεται η οµαδική εργασία, η κριτική σκέψη, η πρω-
τοβουλία και η δηµιουργικότητα. Εισάγεται πιλοτικά στο νηπια-
γωγείο η ενασχόληση των µαθητών µε την αγγλική γλώσσα µέσω
δηµιουργικών δραστηριοτήτων σε µια ηλικία, την προσχολική,
όπου τίθενται τα θεµέλια της µάθησης όλων των νοητικών διαδι-
κασιών, αποκτώντας τα παιδιά πολλαπλά γνωστικά οφέλη.

Ακούσαµε από συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ ότι είναι ένα µέτρο
αντιπαιδαγωγικό, ότι εξυπηρετούµε αµερικανικά συµφέροντα.
Από πού προκύπτει, άραγε, αυτό; Στη συνωµοσιολογία είστε
πρώτοι, αλλά έχετε πάρει διαζύγιο από την αλήθεια και έχει απο-
µακρυνθεί η κοινωνία από εσάς. Παρουσιάστηκαν από την Υ-
πουργό επανειληµµένως στοιχεία ότι το µέτρο αυτό εφαρµόζεται
µε µεγάλη επιτυχία σε δεκατέσσερις χώρες.

Ενισχύεται ακόµα η διδασκαλία µαθηµάτων, όπως της πληρο-
φορικής, µε την καλλιέργεια των ψηφιακών δεξιοτήτων, αλλά και
των κλασικών γραµµάτων. Διευρύνονται οι µέθοδοι αποτίµησης
της προόδου των µαθητών. Συστήνεται η τράπεζα θεµάτων δια-
βαθµισµένης δυσκολίας στο λύκειο. Εισάγεται η λογική του κόν-

τρα µαθήµατος και όλα τα παραπάνω στο πλαίσιο της καλλιέρ-
γειας της προσωπικής υπευθυνότητας για τον µαθητή και της
συγκρότησης ενός εκπαιδευτικού περιβάλλοντος που θα απο-
τρέπει τη χαλαρότητα, θα ενισχύει τον υγιή συναγωνισµό, την
αυτοβελτίωση και την αυτοαξιολόγηση, µε συνεχή εργασία και
προσπάθεια και την ανάλογη επιβράβευση.

Ο Όµηρος στην Ιλιάδα αναφέρει: «Πάντα να αριστεύεις, να ξε-
περνάς τους άλλους, να τιµάς το πατρικό σου γένος». Η αριστεία
µέσα από τη ρήση αυτή αναφέρεται στη γενναιότητα, τη µεγα-
λοψυχία, την τιµή και την ανδρεία στη µάχη. Στην Αρχαία Ελλη-
νική Γραµµατεία συναντούµε την έννοια της «αριστείας» να είναι
διευρυµένη και εννοιολογικά συνδεδεµένη µε την αρετή, µε ό,τι
καλό, αγαθό, βέλτιστο και χρηστό.

Γενικότερα, η παρεξηγηµένη έννοια της «αριστείας» είναι ανα-
πόσπαστα συνδεδεµένη µε την καλλιέργεια του πνεύµατος και
του ήθους και γενικότερα, την τάση του ανθρώπου προς επί-
τευξη έργων θαυµαστών και πράξεων αξιέπαινων. Η αξιολόγηση
του ήθους, της συµπεριφοράς και γενικότερα, των αρετών που
πιθανά διέπουν τη ζωή και την προσωπικότητα των νέων, η καλ-
λιέργεια της φαντασίας και της δηµιουργικότητας ή η σωµατική
άσκηση αποτελούν δεξιότητες που µε το παρόν σχέδιο νόµου
αναβαθµίζονται µέσω της εισαγωγής δραστηριοτήτων και της
ενίσχυσης των κλασικών γραµµάτων και της φυσικής αγωγής,
έτσι ώστε να ενισχύεται η ατοµική υπευθυνότητα και η προετοι-
µασία των µαθητών, ώστε να γίνουν καλοί δίκαιοι και δηµοκρατι-
κοί πολίτες.

Ενισχύεται ο θεσµός των προτύπων και πειραµατικών σχο-
λείων ως νησίδων αριστείας και καινοτοµίας και του ρόλου του
στο σχεδιασµό και την εφαρµογή διαφοροποιηµένων και καινο-
τόµων εκπαιδευτικών πολιτικών. Ο θεσµός συνδέεται µε τη συ-
νεχή αυτοβελτίωση µαθητών µε ταλέντα και ιδιαίτερες µαθησια-
κές δυνατότητες και την ευκαιρία που τους δίνεται µέσω εξετά-
σεων έχουν πρόσβαση σε ουσιαστικές ευκαιρίες ποιοτικής εκ-
παίδευσης, αναφέροµαι στα πρότυπα σχολεία, καθώς και µε τις
βέλτιστες εκπαιδευτικές µεθόδους, πρακτικές και εργαλεία σε
ολόκληρο το εκπαιδευτικό σύστηµα. Γι’ αυτό και έχει ιδιαίτερη
σηµασία η επιλογή της Κυβέρνησης να ξεκινήσει η επέκταση των
προτύπων και πειραµατικών από την δυτική Αττική.

Στο πλαίσιο της ποιοτικής και αποτελεσµατικής εκπαίδευσης
αξιολογούνται όλοι οι συντελεστές του εκπαιδευτικού συστήµα-
τος. Θεσµοθετείται ένα νέο πλαίσιο για την αξιολόγηση που πε-
ριλαµβάνει την εσωτερική αξιολόγηση, αυτοαξιολόγηση στο
επίπεδο της σχολικής µονάδας και την εξωτερική αξιολόγηση και
λαµβάνονται µέτρα για την αποτελεσµατικότερη στελέχωση των
σχολικών µονάδων. 

Σηµαντική επίσης, είναι η ρύθµιση που προβλέπει την εισα-
γωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση των µαθητών που έχουν κερ-
δίσει διακρίσεις σε επιστηµονικές ολυµπιάδες επιβραβεύοντας
την αριστεία σε τόσο ανταγωνιστικά πεδία. 

Όσον αφορά στην τριτοβάθµια εκπαίδευση στόχος της πολι-
τικής µας είναι ακαδηµαϊκά ιδρύµατα πραγµατικά αυτόνοµα,
αξιολογούµενα, ανταγωνιστικά, σύγχρονα, εξωστρεφή, σε κοινό
βηµατισµό µε την αγορά εργασίας. Στο πλαίσιο των στόχων αυ-
τών ενισχύεται η εξωστρέφεια των πανεπιστηµίων µέσω της δυ-
νατότητας ίδρυσης ξενόγλωσσων προπτυχιακών προγραµµάτων,
αυτόνοµα από κάθε ΑΕΙ και δίχως να απαιτείται έγκριση Υπουρ-
γού της θεσµοθέτησης κοινών και διπλών προγραµµάτων σπου-
δών, µεταξύ ελληνικών και ξένων ΑΕΙ, καθώς και µε τη θεσµοθέ-
τηση θερινών προγραµµάτων. Καταρτίζονται έτσι προγράµµατα
σπουδών χωρίς τον ασφυκτικό έλεγχο του Υπουργείου, ενισχύε-
ται η ερευνητική δραστηριότητα των ιδρυµάτων, προσελκύονται
νέοι πόροι επιπλέον της κρατικής χρηµατοδότησης, επιτυγχάνε-
ται µεγαλύτερη διασύνδεση µε την αγορά εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που αποτυπώνει την ανάγκη
βελτίωσης του εκπαιδευτικού πλαισίου σε όλες τις βαθµίδες, έτσι
ώστε να ανταποκριθεί στις ανάγκες και απαιτήσεις ενός συνε-
χούς, µεταβαλλόµενου, διεθνούς περιβάλλοντος, που στοχεύει
όσο το δυνατόν πιο ψηλά.

Κλείνοντας, αναφέρω τη ρήση του Ευάγγελου Παπανούτσου:

14332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



«Αν η αληθινή µάθηση είναι µία δωρεά που φωτίζει το ανθρώπινο
πνεύµα και εξευγενίζει την ψυχή του, τότε το µάθηµα απαιτεί και
από το δάσκαλο και από τους µαθητές επίδειξη των στοιχείων
που χαρακτηρίζουν τη δηµιουργία δηλαδή: Πρωτοβουλία επινοη-
τικότητα και ενθουσιασµό».

Και πράγµατι, το νοµοσχέδιο αυτό αποπνέει δηµιουργία, συ-
νεχή στόχευση στην αυτοβελτίωση και στην πρόοδο και, εν τέλει,
στην ενδυνάµωση της δηµοκρατικής κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ.
Σοφία Ζαχαράκη.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κύριοι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι, κύριοι εισηγητές, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρι-
σκόµαστε σε µία πολύ κρίσιµη στιγµή.

Και χρονικά οφείλω να πω ότι θα τηρήσω, όσο µπορώ περισ-
σότερο, κύριε Πρόεδρε, το περιθώριο. Καταλαβαίνω ότι όλοι
είναι κουρασµένοι. Ήθελα όµως, επειδή αύριο θα κληθείτε να
ψηφίσετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εµείς δεν
είµαστε κουρασµένοι. Συνεχίζουµε κανονικά. Μην έχετε άγχος
για εµάς.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Εντάξει. 

Με σεβασµό τότε προς τον χρόνο και έχοντας πλήρη επίγνωση
ότι αύριο θα κληθείτε να ψηφίσετε για µία σηµαντική αλλαγή, η
οποία διέπει τις βαθµίδες της εκπαίδευσης, θα ήθελα να έχω κα-
ταθέσει και εγώ την άποψή µου γι’ αυτό το νήµα το οποίο ενώνει
όλες τις διατάξεις, που αύριο οι Βουλευτές του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου θα ψηφίσουν.

Θα ήθελα όµως, να ξεκινήσω µε το γνώµονα του έργου µας
που από την πρώτη µέρα ανάληψης των καθηκόντων, δέκα µήνες
πριν, δέκα µήνες πριν που σταθήκαµε και εδώ, ενώπιον σας και
δηλώσαµε τις προγραµµατικές µας -αν θέλετε- δεσµεύσεις απέ-
ναντι στο ελληνικό Κοινοβούλιο, τις οποίες βλέπετε σιγά-σιγά να
γίνονται πράξη. Δεν έχουν εξαντληθεί και έχουµε µεγάλα περι-
θώρια ακόµη, όπως και λοιπές νοµοθετικές πρωτοβουλίες, που
θα δείτε σύντοµα να έρχονται στο ελληνικό Κοινοβούλιο, ναι, και
για την επαγγελµατική εκπαίδευση, µε σηµαντικές επίσης, πρω-
τοβουλίες και για τις δοµές στελεχών, που ούτως ή άλλως, η
Υπουργός έχει αναφέρει πολλές φορές µέσα στη Βουλή.

Όµως, γνώµονας του έργου µας, από την πρώτη µέρα ανάλη-
ψης καθηκόντων, αποτέλεσε και εξακολουθεί να είναι η ποιοτική
αναβάθµιση, ο εκσυγχρονισµός και η ανάκτηση του δυναµισµού
του δηµοσίου ελληνικού σχολείου. Προς αυτή την κατεύθυνση
εργαστήκαµε και εργαζόµαστε συστηµατικά και µε ειλικρινή σε-
βασµό προς το χώρο της παιδείας, σε αυτόν τον χώρο που δεν
χωρούν µικροπολιτικές σκοπιµότητες, ούτε ιδεοληψίες. 

Επιτρέψτε µου επίσης, να πω ότι σε αυτό το χώρο δεν έχουν
θέση και οι εκπτώσεις από τις ανάγκες που έχουν οι µαθητές, τις
απαιτήσεις των καιρών, αλλά και αυτό τα οποία έχει ανάγκη η
κοινωνία.

Τον εικοστό πρώτο αιώνα και η ιδιαίτερη αναφορά που γίνεται
συνήθως, έτσι στο κατώφλι της τέταρτης βιοµηχανικής επανά-
στασης, αυτό το οποίο έχουµε ανάγκη ως χώρα είναι γερά εκ-
παιδευτικά θεµέλια, που θα επιτρέψουν στη χώρα µας, την
Ελλάδα, να διεκδικήσει τη δική της ξεχωριστή θέση στην παγκό-
σµια κοινότητα, σε ένα κόσµο καινοτοµίας και συνεχών, που εξε-
λίσσεται µε αλµατώδεις ρυθµούς. Πολύ περισσότερο είναι η
ποιοτική αναβάθµιση της δηµόσιας εκπαίδευσης που εγγυάται
την ενεργό κοινωνική δικαιοσύνη και την ισότητα ευκαιριών, δη-
λαδή τις αρχές που αποτελούν το θεµέλιο του δηµοκρατικού κοι-
νωνικού συµβολαίου.

Μέσα από µία εντατική προσπάθεια πολλών µηνών και απαι-
τητικών στιγµών και µέχρι πρότινος παντελώς αγνώστων κατα-
στάσεων, όπως αυτές που ζήσαµε µε τη µεγάλη ανατροπή του
κορωνοϊού, καταθέσαµε την πρότασή µας για ένα σχολείο που

κρίνουµε ότι η χώρα µας έχει ανάγκη. Μέσα από το δηµόσιο διά-
λογο και τη διαβούλευση κεφαλαιοποιήσαµε προτάσεις και λοι-
πές παρατηρήσεις που δεχθήκαµε κατά τη διάρκεια και αυτής
της διαβούλευσης και συζητήσεων και µετά το πέρας αυτής και
προσπαθήσαµε να βελτιώσουµε τυχόν αστοχίες και να επιτύ-
χουµε το βέλτιστο, κατά το δυνατό, αποτέλεσµα µε γνώµονα τις
ανάγκες του σύγχρονου δηµόσιου σχολείου.

Η προσέγγισή µας δεν µπορούσε παρά να αφορά και να δια-
τρέχει κάθε βαθµίδα εκπαίδευσης ξεκινώντας από την προσχο-
λική αγωγή µέχρι και τις τελευταίες τάξεις της δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης επιχειρούµε να δώσουµε µία νέα πνοή, να εµπνεύ-
σουµε µαθητές και εκπαιδευτικούς. Επιλέγουµε να ασχοληθούµε
µε το έργο που γίνεται στην προσχολική αγωγή, η αντιµετώπιση
της οποίας δεν µπορεί να είναι ούτε στατική ούτε αφυδατωµένη
και -επιτρέψτε µου να σας πω- να µην εξαρτάται µόνο από το µε-
ράκι και την προσωπική έµπνευση του κάθε νηπιαγωγού και της
κάθε νηπιαγωγού. Σεβόµενοι την ιδιαίτερη φιλοσοφία και παιδα-
γωγική µέθοδο, οι οποίες επιβάλλονται να βρίσκονται και σε από-
λυτη εναρµόνιση µε το ευαίσθητο της ηλικίας των παιδιών αυτής
της βαθµίδας, δίνουµε βαρύτητα στον ειδικό και θεµελιώδους
αξίας ρόλου του δηµοσίου νηπιαγωγείου, ένα νηπιαγωγείο το
οποίο δεν θα έχει να ζηλέψει τίποτα από ιδιωτικά ή από ξένα σχο-
λεία, ένα νηπιαγωγείο µέσα στο οποίο καλλιεργείται και αναπτύσ-
σεται µε µεθόδους δοκιµασµένες και κατάλληλες, η λογική και η
κριτική σκέψη των αυριανών πολιτών της χώρας µας. 

Ακούσαµε, παραδείγµατος χάριν, τις τελευταίες µέρες ότι
κατά τη διάρκεια της συζήτησης του σχεδίου νόµου ότι η εξοι-
κείωση των παιδιών µε τις ξένες γλώσσες µπορεί να επιτυγχάνε-
ται και µε άλλους τρόπους. Δεν θέλουµε να επιτυγχάνεται µε
άλλους τρόπους. Θέλουµε να επιτυγχάνεται µε τον παιγνιώδη
τρόπο, µε µία µορφή εκµάθησης και όχι διδασκαλίας, που µπορεί
να εξασφαλίσει το ελληνικό σχολείο, µε την παρουσία της νηπια-
γωγού και του νηπιαγωγού µέσα στην τάξη. Και όλα αυτά, µέσα
σε ένα πλούτο ερεθισµάτων και την ανάπτυξη της γλωσσολογι-
κής ευαισθησίας και αντιλήψεις του ατόµου µε µεθοδικότητα και
σαφή προγραµµατισµό. Με αυτήν τη λογική εισηγούµαστε την
πιλοτική εισαγωγή δραστηριοτήτων στην αγγλική γλώσσα ειδι-
κώς προσαρµοσµένων στις ανάγκες και δυνατότητες των παι-
διών αυτής της ηλικίας και της διαθεµατικής προσέγγισης βέ-
βαια, που υπάρχει στο νηπιαγωγείο.

Προς την ίδια κατεύθυνση θεσµοθετούµε και το εργαστήρι των
νέων δεξιοτήτων. Ίσως είναι ένα από τα χαρακτηριστικότερα πα-
ραδείγµατα της ποιοτικής διαφοράς στη νοοτροπία που επιθυ-
µούµε να προσδώσουµε στο δηµόσιο σχολείο. Η εισήγηση
αφορά την ανάπτυξη ήπιων δεξιοτήτων, οι οποίες δεν µπορούν
να αντιµετωπιστούν αποσπασµατικά ή να εξαντλούνται σε δρα-
στηριότητες ενός χρονικά περιορισµένου τµήµατος της εκά-
στοτε χρονιάς, αλλά να καλλιεργούνται συστηµατικά και να
εντάσσεται πλέον στο ωρολόγιο πρόγραµµα του σχολείου. 

Και αυτό βέβαια, όπως είπα και πριν δεν µπορεί να εξαντλείται
ούτε σε µια τάξη, ούτε σε µια βαθµίδα εκπαίδευσης. Δεν µπορεί
να αποτελεί µια ακόµα κενή ώρα ή µια χαµένη ώρα σχολικής
ζωής, αλλά ούτε ακόµα και ένα µάθηµα το οποίο να συνοδεύεται
από ένα πολυσέλιδο σχολικό εγχειρίδιο, το οποίο θα κληθούν να
αποµνηµονεύσουν οι µαθητές, προκειµένου η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας να πουν ότι πέτυχε να εισάγει µια και-
νοτοµία. Aυτή η προσπάθεια θα είναι συνεχής, δυναµική, τεκµη-
ριωµένη και ως εκ τούτου σοβαρή. Αναγκαία δε και λογικά
επιβεβληµένη είναι η εξειδίκευση κατά το επιστηµονικό-παιδα-
γωγικό της περιεχόµενο από τους αρµόδιους επιστηµονικούς
φορείς, οι οποίοι είναι και οι καθ’ ύλην αρµόδιοι να το πράξουν.

Στον σχεδιασµό µας σαφώς η κριτική σκέψη και η καλλιέργεια
αυτής δεν ορίζεται ως περιεχόµενο ή επιµέρους αντικείµενο των
νέων αυτών δεξιοτήτων, όπως εσφαλµένα έχω ακούσει να λέγε-
ται από αρκετούς αξιότιµους Βουλευτές εντός του Κοινοβουλίου.
Η όξυνση της κριτικής σκέψης του µαθητή είναι το ζητούµενο
όλης της εκπαιδευτικής διαδικασίας. Καλλιεργείται και αναπτύσ-
σεται από το σύνολο των σχολικών µαθηµάτων, ιδίως δε όταν
διαρθρώνονται και θεµελιώνονται πάνω σε ένα στέρεο πρό-
γραµµα σπουδών.

Σε αυτό το σηµείο είναι σηµαντικό να σας πω ότι υπάρχει ήδη
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η αφετηρία των σηµαντικών αλλαγών για τα προγράµµατα σπου-
δών και τα βιβλία, τα οποία γνωρίζουµε ότι ήδη «τρέχει» ως δια-
δικασίες το ΙΕΠ, το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής. Πολύ
περισσότερο η ενθάρρυνση κάθε φορέα που συµµετέχει στην
εκπαιδευτική διαδικασία της συλλογικής προσπάθειας είναι µέσα
και σαν κεντρική σκέψη σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι αυτό το
οποίο θα συµπαρασύρει σε µια ανάλογη πορεία όλα τα µέλη της
εκπαιδευτικής διαδικασίας. 

Είναι θεµελιώδους σηµασίας για την ευρύτερη κοινωνική πρό-
οδο το ότι οι µαθητές µας διαπαιδαγωγούνται και εθίζονται κατά
την αριστοτελική έννοια σε ένα σύστηµα εντός του οποίου η προ-
σωπική προσπάθεια του ατόµου, ο µόχθος του επιβραβεύεται
και ανταµείβεται, ένα σύστηµα διαφανές και αξιοκρατικό στο
οποίο πρωταγωνιστεί και η τράπεζα θεµάτων διαβαθµισµένης δυ-
σκολίας, µε τις απαραίτητες διορθώσεις που πρέπει να γίνουν.
Μετά την τελευταία εφαρµογή της νοµίζω ότι όλοι έχουµε λάβει
τα συµπεράσµατα και έχουµε πάρει τα σηµαντικά µηνύµατα για
το τι πρέπει να γίνει για να βελτιωθεί. Είναι, όµως, ένα χρήσιµο
εκπαιδευτικό εργαλείο για τον εκπαιδευτικό, διαµορφώνει ένα
ευρύτερο εκπαιδευτικό σύστηµα δοµηµένο στις αρχές της αξιο-
κρατίας και της διαφάνειας, πρότυπα, πιλοτικά και πειραµατικά
σχολεία. 

Δίνεται, λοιπόν, βάση στο έργο αποκατάστασης και αναβάθµι-
σης του ρόλου µιας ειδικής κατηγορίας σχολείων. Η προσπάθεια
αυτή ουσιαστικά είναι µια άλλη όψη της αναβάθµισης του συνό-
λου του εκπαιδευτικού συστήµατος, γιατί τα πρότυπα και πειρα-
µατικά σχολεία έχουν τη δυνατότητα και της αυτοβελτίωσης του
εκπαιδευτικού συστήµατος κάθε χώρας. 

Ακούσαµε µε έκπληξη διάφορες αναφορές ως προς τα σχο-
λεία αυτά, ότι είναι ελίτ και ότι θα υποβαθµίσουν τα υπόλοιπα
σχολεία. Θεωρώ ότι αυτές είναι επικίνδυνες απόψεις οι οποίες
δεν έχουν καµία σχέση µε την εκπαιδευτική πραγµατικότητα και
βέβαια µάς βρίσκουν απέναντι. 

Η διεύρυνση και η βελτιστοποίηση της υποστήριξης των πρό-
τυπων και πειραµατικών σχολείων, ώστε απρόσκοπτα να επιτε-
λούν το έργο τους, είναι πρωταρχικό µας µέληµα και αποτυ-
πώνεται στο σύνολο των διατάξεων του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Ωφεληµένοι δε -κι αυτό θέλω πραγµατικά να το επισηµάνω-
αυτής της µεταρρύθµισης δεν είναι µόνο µια ελίτ µαθητών ή εκ-
παιδευτικών, όπως ακούσαµε, αλλά το σύνολο της σχολικής κοι-
νότητας εντός της οποίας θα διαχέονται οι καλές πρακτικές από
το έργο το οποίο γίνεται στα σχολεία αυτά. Θα είναι πολλαπλα-
σιαστές καλών πρακτικών. Θα υπάρχουν όµιλοι µέσα σε όµορα
σχολεία στα οποία µπορούν να συµµετέχουν και παιδιά άλλων
σχολείων που δεν πηγαίνουν µόνο στα πρότυπα και στα πειρα-
µατικά, άρα λειτουργούν ως φορείς- πολλαπλασιαστές βέλτι-
στων πρακτικών σε όλη την περιοχή. Υπό το πρίσµα αυτό
συνειδητοποιεί κανείς το ζωτικής σηµασίας έργο τους και ίσως
και τους λόγους που τα σχολεία αυτά πολεµήθηκαν τόσο πολύ
στο παρελθόν. 

Θα ήθελα να κλείσω µε το θέµα της ξενόγλωσσης εκπαίδευ-
σης, της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτερικό, ένα πολύ
σηµαντικό σηµείο για εµάς γιατί είχαµε προεκλογικά δεσµευτεί
για την ενίσχυσή της. Είναι ένας τοµέας νευραλγικής σηµασίας
για την κυβέρνηση, ιδίως λαµβανοµένης υπ’ όψιν της νέας πραγ-
µατικότητας, όπως αυτή διαµορφώθηκε µε την οικονοµική κρίση
που έπληξε τη χώρα µας, απότοκο της οποίας υπήρξε και η µα-
ζική µετανάστευση στο εξωτερικό δεκάδων χιλιάδων συµπατριω-
τών µας. Προς αυτούς, λοιπόν, τους ανθρώπους που είναι µακ-
ριά το ελληνικό κράτος παρέχει τη διαβεβαίωση ότι δεν τους
ξεχνά ούτε υποβαθµίζει τις δυνατότητες εκπαίδευσης που παρέ-
χονται στο εξωτερικό. Οι δεσµοί µας ενισχύονται στην πράξη. Η
ισότητα των ευκαιριών στη µόρφωση αφορά όλους τους Έλλη-
νες ανά την οικουµένη. Δεν τους κατηγοριοποιούµε, δεν τους ξε-
χωρίζουµε. 

Θα ήθελα να πω πολλά. Δεν υπάρχει χρόνος και σέβοµαι και
τους Βουλευτές οι οποίοι περιµένουν. Αυτά είναι, όµως, µερικά
από τα στοιχεία τα οποία αποτελούν τη θεώρησή µας για την κα-
τεύθυνση του έργου µας. Αυτό πιστεύουµε πως αξίζει κάθε Έλ-
ληνας πολίτης και ιδίως οι νέοι και οι νέες της εποχής µας και
της πατρίδας µας, προκειµένου αυτόνοµα να καταφέρουν να χα-

ράξουν µια πορεία επιτυχίας προσωπικής, αλλά συνάµα προς
όφελος του ευρύτερου κοινωνικού συνόλου. Να ξέρουµε καλά
ότι υπάρχει µια γενιά εκεί έξω η οποία ασφυκτιά να ξεκινήσει τη
δική της εποχή, διεκδικεί το µέλλον της στο πεδίο της δηµιουρ-
γίας και όχι παρελθοντικών διληµµάτων που δεν εξυπηρετούν
κανέναν εκτός από αυτούς που τα εµπορεύονται. Ας τους επι-
τρέψουµε να ξεκινήσουν τη δική τους εποχή. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε την κυρία Υφυπουργό.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Κασιµάτη από τον ΣΥΡΙΖΑ στη θέση
του κ. Μάρκου.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες Υπουργοί, θα ήθελα πριν

προχωρήσω στην οµιλία µου να απευθύνω τις θερµές ευχές µου
για καλή επιτυχία στην τάξη του 2020, στα παιδιά µας που σε
λίγες µέρες δίνουν πανελλήνιες εξετάσεις µετά από µια τροµερή
και ανορθόδοξη χρονιά λόγω της παγκόσµιας πανδηµίας του
νέου κορωνοϊού και του lockdown που ίσχυσε για τα σχολεία
τους και που οπωσδήποτε ήταν αρνητικό για κάθε τάξη. 

Πρέπει και οφείλουµε να ευχαριστήσουµε από αυτό εδώ το
Βήµα τους εκπαιδευτικούς, τους καθηγητές, τους δασκάλους
που για άλλη µια φορά υπερέβαλαν εαυτόν, όπως έκαναν τα χρό-
νια της µνηµονιακής λιτότητας και όταν η απόλυση επί των κυ-
βερνήσεών σας, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, επι-
κρεµόταν ως δαµόκλειος σπάθη πάνω από τα κεφάλια τους. Και
τότε και τώρα υπερέβαλαν εαυτόν προκειµένου να κρατήσουν
το δηµόσιο σχολείο όρθιο και τους µαθητές και τις µαθήτριες
στο επίπεδο µόρφωσης που αναλογούσε στην ηλικία και στην
τάξη τους. Τους οφείλουµε, λοιπόν, ένα µεγάλο ευχαριστώ.

Όπως ορθά ειπώθηκε από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, από τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξη Τσίπρα και
µπορώ κι εγώ να σας το επιβεβαιώσω, αυτό το διάστηµα δυστυ-
χώς άνθισαν οι ανισότητες και στο ζήτηµα της τηλε-εκπαίδευσης.
Πρέπει να σας πω ότι στη Β’ Πειραιά, στο Πέραµα, στο Κερατσίνι,
στη Σαλαµίνα, στου Ρέντη, στη Δραπετσώνα, στη Νίκαια, στον
Κορυδαλλό ήταν ποσοστό τουλάχιστον 50% όσοι δεν µπορούσαν
να µετάσχουν στην εκπαίδευση γιατί δεν είχαν την υλικοτεχνική
υποδοµή. Είχατε στείλει έγγραφα προκειµένου να ενηµερωθείτε
για το ποιες είναι αυτές οι ελλείψεις. Όταν είδατε ότι είναι πάρα
πολλές, προφορικά ενηµερώσατε ότι θα πάνε δυο-τρία τάµπλετ
σε κάθε σχολείο και αυτό ήταν. Το αποτέλεσµα είναι αυτό που
ξέρουµε. 

Το ότι διακόπηκε η εκπαιδευτική διαδικασία διεθνώς είναι µια
µεγάλη απώλεια µε µετρήσιµες λογικές συνέπειες, σύµφωνα και
µε το περιοδικό «ECONOMIST», γι’ αυτό τα κράτη και οι συντε-
ταγµένες πολιτείες οφείλουν να λάβουν µέτρα για τη γεφύρωση
αυτού του χάσµατος και ειδικά για εκείνους που έµειναν πιο πίσω
από τους άλλους. 

Αυτή η τόσο µεγάλη υγειονοµική κρίση κλυδώνισε τα τετρα-
θέµελα του κόσµου στον 21ο αιώνα και την ιδεολογία του ιδιωτι-
κού πάνω από όλα, γιατί αυτή η σύγχρονη πανούκλα απέδειξε
αυτό που οι κοµµουνιστές, οι σοσιαλιστές, όλοι οι προοδευτικοί
άνθρωποι γνωρίζουµε, ότι δηλαδή όλοι βράζουµε στο ίδιο καζάνι
σε αυτόν τον πλανήτη, ότι κάποια αγαθά τα λέµε δηµόσια όχι
γιατί τα ορίζουµε έτσι από ιδεοληψία, αλλά γιατί είναι. Αποδεί-
χτηκαν επίσης µέσα σε αυτήν την κρίση τα όρια του συστήµατος
του καπιταλισµού και της νεοφιλελεύθερης παγκοσµιοποίησης
που έγινε η ίδια αιτία για τη ραγδαία εξάπλωση του ιού που σκο-
τώνει ανθρώπους µαζικά και γονατίζει την παγκόσµια οικονοµία. 

Ακόµα, λοιπόν, κι εσείς, η πιο νεοφιλελεύθερη εκδοχή του πο-
λιτικού µας συστήµατος, που υποχρεωθήκατε να οµνύετε στη
δηµόσια υγεία που τη θέλατε ιδιωτική, κάνετε σαν να µη συνοµι-
λείτε καθόλου µε το γίγνεσθαι, µε την ιστορία, µε τις παλιές
ανάγκες που γίνονται επίκαιρες και νοµιµοποιούνται ως µη λαϊ-
κισµός και τώρα εισάγετε ένα νοµοσχέδιο για την αναβάθµιση
του σχολείου για να γκρεµίσετε τη δηµόσια παιδεία και το δηµό-
σιο σχολείο παρ’ όλα αυτά. 

Μη µας µιλάτε για τις καλές σας προθέσεις. Ούτε καν αυτές
δεν προκύπτουν. Δεν θα ξεχάσουµε ότι µόλις πριν από πέντε
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µήνες απαλείψατε από προϋπόθεση επιλογής των εκπαιδευτικών
για τις εξετάσεις του ΑΣΕΠ τα υψηλά ακαδηµαϊκά προσόντα. Οι
απόφοιτοι κολεγίων χωρίς αναγνωρισµένα πτυχία µπορούν να
συµµετέχουν. 

Βέβαια, πρέπει να µας πείτε, κυρία Κεραµέως -άκουσα και την
οµιλία του κ. Γεραπετρίτη- σχετικά µε τα πρότυπα. Αυτοί οι άν-
θρωποι, αυτοί οι απόφοιτοι θα προσλαµβάνονται στα ιδιωτικά
σχολεία; Όχι βέβαια. Θα προσλαµβάνονται στα πρότυπα; Επίσης
όχι. Οπότε καταλαβαίνουµε ότι ένα και ένα κάνουν δύο. 

Άλλωστε η αντινοµία είναι εγγενής. Ένα αναβαθµισµένο σχο-
λείο µε υποβάθµιση των ακαδηµαϊκών προσόντων των διδασκόν-
των είναι µία πρόταση που δεν στέκεται στο λόγο. Είναι προφα-
νές επίσης ότι έχετε ένα µεγάλο πρόβληµα µε το άρθρο 16. Το
άρθρο αυτό το έχουµε υπερασπιστεί µε νύχια και µε δόντια και
εσείς το αντιπαλεύετε και το αντιπαλεύετε κι αυτό δεν θα πέφτει
γιατί το κρατά η κοινωνία όρθιο. Δεν είναι τυχαία η αναχρονιστική
διαγωγή κοσµία που κατά πρώτον δεν είναι µέτρο καταπολέµη-
σης του µπούλινγκ, απλά θα χαντακώσει δια βίου πολλά παιδιά
που µεγαλώνουν σε προβληµατικές συνθήκες, αλλά δεν είναι
νταήδες. Και αναφέρεστε σχεδόν ειρωνικά στο άρθρο 16 κάνο-
ντας µια διασταλτική ερµηνεία που έχει ένα τεράστιο εύρος. Θα
έλεγα -να µου επιτραπεί η έκφραση- ότι τρολάρετε την εθνική
αντιπροσωπεία όταν συνδέετε το άρθρο 16 µε τη διαγωγή κο-
σµία. Γιατί κατά πρώτον δεν σέβεστε το Σύνταγµα -που πάλι δεν
αναθεωρήθηκε ως προς το άρθρο 16- όταν εισάγετε από την
πίσω πόρτα τα ξενόγλωσσα τµήµατα στα ΑΕΙ για αλλοδαπούς
που γνωρίζετε ότι θα έχουν δικαίωµα εγγραφής και Έλληνες
σύµφωνα µε την αρχή της ισότητας. Άρα θα κληθείτε από τα
πράγµατα να παραβιαστεί το άρθρο 16 και θα υπάρχουν διάφο-
ρες άλλες συνέπειες. 

Αυτό που µε λυπεί λοιπόν βαθύτατα είναι ότι δεν αντιλαµβά-
νεστε τη θεµελιακότητα της παιδείας ως δηµόσιου αγαθού. Σας
έχουµε µιλήσει και απ’ αυτό εδώ το Βήµα για την αναγκαιότητα
η πανεπιστηµιακή παιδεία, δηλαδή η επιστήµη που προκύπτει
από την επιστηµονική έρευνα, να είναι δηµόσια και απροϋπόθετη
χωρίς οικονοµικές εξαρτήσεις, όχι από ιδεοληψία αλλά γιατί
αυτό είναι το αναγκαίο για να συνεχίσει η γη να γυρίζει µε τους
ανθρώπους και τα έµβια όντα ζωντανά και σε αρµονία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αλλά καλό είναι να ανατρέξετε στο crowd funding που έκανε
η Πρόεδρος της Κοµισιόν κ. Φον ντερ Λάιεν προκειµένου η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση να εξασφαλίσει τα αναγκαία εκατοµµύρια που
χρειάζεται για να αποκτήσει την πρόσβαση στις πατέντες του εµ-
βολίου για τον COVID-19. Αν η έρευνα ήταν δηµόσια, θα ήµασταν
όλοι ασφαλείς. Και αυτά τα δισεκατοµµύρια και τα εκατοµµύρια
θα έπεφταν στην οικονοµία και θα στηριζόταν οι κοινωνίες. Τώρα
βγαίνουν από τη µία τσέπη και µπαίνουν στην άλλη των πάµπλου-
των της παγκοσµιοποίησης, στις µεγάλες φαρµακευτικές στις
οποίες είναι οι ίδιοι µέτοχοι και ούτω καθεξής. Στον µεταξύ χρόνο
οι πολίτες καλούνται να ζήσουν µε 533 ευρώ το µήνα.  Δεν θα
επεκταθώ άλλο σε αυτό. Άλλωστε µάλλον δεν µπορώ να σας
πείσω. 

Είστε θιασώτης της νεανικής επιχειρηµατικότητας που την ει-
σάγετε και ως δεξιότητα -άκουσον, άκουσον!- στα σχολεία. Γιατί
επιθυµείτε να φτιάξετε µια πολιτεία χωρίς πολίτες, µια χώρα που
θα µοιάζει µε καράβι χωρίς ναύτες που βολοδέρνει, σύµφωνα µε
την σχετική παροµοίωση του Σοφοκλή στον «Οιδίποδα Τύραννο»,
για να είστε άλλωστε και συνεπείς µε τη θεµατική της παγκό-
σµιας και τοπικής κληρονοµιάς που εισάγεται ως δεξιότητα. Γιατί
είστε οι ίδιοι φορείς ιδεολογικά, πολιτικά και οικονοµικά αυτού
που λέµε glocal, global και local, αλλά όχι του national και του in-
ternational, γιατί µέσα στις έννοιες του εθνικού και του διεθνικού
µπορεί να υπάρχει και να ανθεί το δηµοκρατικό κεκτηµένο, η λο-
γοδοσία, δηλαδή η λαϊκή κυριαρχία και άρα η κοινωνική προ-
κοπή. Δεν το επιλέγετε. Όπως δεν επιλέγετε την εθνική και
κοινωνική µνήµη ως µια θεµατική που θα έπρεπε να υπάρχει και
να γαλουχεί τα παιδιά µε σκοπούς, για να ζουν οι µαθητές µε τη
µνήµη των αγώνων και να αναλαµβάνουν τη συνέχειά τους.

Σήµερα είναι η επέτειος της σφαγής του Διστόµου από τους
ναζί. Δεν υπάρχει κάποια τέτοια θεµατική της συλλογικής διεκ-

δίκησης πραγµάτων στο περιθώριο της ιστορίας των γερµανικών
επανορθώσεων, προκειµένου να γίνει και η νέα γενιά φορέας και
γνώστης αυτού του ζητήµατος. 

Θα σας καταθέσω στα Πρακτικά προτάσεις για την εθνική και
κοινωνική µνήµη στα σχολεία και στην εκπαίδευση που έχουν κα-
τατεθεί στο δηµόσιο διάλογο από έγκριτους ακαδηµαϊκούς, για
να µην πει κανένας ότι δεν τις είχε υπ’ όψιν του.

Πάντως να σας πω ότι σε πρόγραµµα ιδιωτικού σχολείου απ’
αυτά που σας εξυµνούν για τις έξτρα δεξιότητες, οι µαθητές έκα-
ναν µαγειρική στις εγκαταστάσεις της «MIELE» µε κάποιον γνω-
στό σεφ, να µην πω τώρα το όνοµά του. Μας χωρίζει άβυσσος
και ρίχνετε και τα παιδιά στην άβυσσο.

Μπορώ να έχω κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό ακόµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε

φτάσει τα οχτώµισι λεπτά. 
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Αλλά θα ήθελα να απαντήσω πολύ γρή-

γορα στον κ. Μητσοτάκη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Καλώς,

αλλά να ολοκληρώσετε κάποια στιγµή.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ναι, για ένα λεπτό. Ευχαριστώ.
Στην οµιλία του αναφέρθηκε σε ιστορικές και εκπαιδευτικές

µεταρρυθµίσεις, όπου το αίτηµα για εκδηµοκρατισµό συνδέθηκε
µε τον αγώνα για καλύτερη παιδεία και προκοπή ατοµική και κοι-
νωνική. Έκανε λόγο για την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση του
1929-32 του Ελευθερίου Βενιζέλου, την εκπαιδευτική µεταρρύθ-
µιση του Γεωργίου Παπανδρέου το 1964-65, τον νόµο πλαίσιο
του 1982 για τα πανεπιστήµια της κυβέρνησης Ανδρέα Παπαν-
δρέου, ενώ µνηµόνευσε αποσπάσµατα από οµιλίες δύο σπου-
δαίων µορφών του ελληνικού εκπαιδευτικού κινήµατος και του
δηµοτικισµού αριστερών και προοδευτικών ανθρώπων, όπως του
Δηµήτρη Γληνού και του Αλέξανδρου Δελµούζου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, έχετε φτάσει τα εννέα λεπτά και δέκα δευτερόλεπτα.
Σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε για σεβασµό προς τους συνα-
δέλφους.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Κλείνω σε τριάντα δευτερόλεπτα.
Παρέλειψε στις αναφορές να πει ότι αυτές οι µεταρρυθµίσεις

ήταν φορείς συνάρθρωσης των κλασικών και των κοινωνικών επι-
στηµών. Αυτό πιστεύουµε ότι θα έπρεπε να κάνετε και µε την Κοι-
νωνιολογία και µε τα Λατινικά τα οποία έχουν επαναφερθεί από
τον ΣΥΡΙΖΑ και τώρα τα καταργείτε, όπως ήταν κι εξεταζόµενα
µαθήµατα και από προηγούµενες κυβερνήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ!

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Οι ανθρωπιστικές µε τις κοινωνικές σπου-
δές δεν είναι ανταγωνιστικές, είναι συµπληρωµατικές και θα πρέ-
πει να γνωρίζετε ότι στα λατινικά όρος cliens από την οποίον
βγαίνει η λέξη client στα αγγλικά που σηµαίνει πελάτης,  χρησι-
µοποιείται για τους λαούς εκείνους που ηγεµονεύονται, που είναι
εξαρτηµένοι εντέλει. Αυτό δεν πρέπει να είναι το µέλλον της ελ-
ληνικής παιδείας και δεν θα το καταφέρετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής, κ. Νίνα Κασιµάτη, καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Ξενοφών Μπαραλιάκος από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, η
ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου αποτελεί το εφαλτήριο για
να επαναφέρουµε τη δηµόσια παιδεία, τον ακρογωνιαίο λίθο δη-
λαδή κάθε πολιτείας στο επίκεντρο.

Με τις µεταρρυθµίσεις που εισάγουν οι σηµερινές διατάξεις ο
χαρακτήρας της δηµόσιας παιδείας θωρακίζεται και ταυτόχρονα
εκσυγχρονίζεται. Δηµιουργούνται τα απαραίτητα εκείνα εργα-
λεία ήδη από το προσχολικό επίπεδο, που θα διαµορφώσουν πο-
λίτες µε ελληνική παιδεία εφοδιασµένους επαρκώς µε τις κα-
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τάλληλες δεξιότητες για να ανταποκριθούν σε έναν κόσµο που
γίνεται συνεχώς πιο περίπλοκος, πιο απαιτητικός και πιο αντα-
γωνιστικός. 

Χτίζουµε -όπως είπε και η Υπουργός- το σχολείο της εγρήγορ-
σης µε εξωστρεφή προσανατολισµό. Επενδύουµε στο σήµερα
µε το βλέµµα στραµµένο στο αύριο µε την επιδίωξη της αρι-
στείας χωρίς εξίσωση προς τα κάτω. Ναι για µας, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές η αριστεία δεν είναι ρετσινιά, είναι το διαβατήριο
για ένα καλύτερο µέλλον, είναι η προϋπόθεση για να µπορεί το
κάθε παιδί να διεκδικήσει το αύριο µε τις πιο ευοίωνες προδια-
γραφές. Αυτό ακριβώς φιλοδοξεί να κάνει και το δικό µας σχο-
λείο, να παράγει ελεύθερους και υπεύθυνους πολίτες µε γνώση,
κριτική σκέψη, εθνική συνείδηση και ήθος. 

Το παρόν νοµοσχέδιο ισορροπεί αρµονικά µεταξύ των διαχρο-
νικών πλεονεκτηµάτων της κλασικής εκπαιδευτικής διαδικασίας
και της χρήσης σύγχρονων τεχνικών και µεθόδων τις οποίες η
εκπαιδευτική κοινότητα, οι µαθητές και οι γονείς αγκάλιασαν στη
δύσκολη συγκυρία της πανδηµίας. Και σε αυτό το σηµείο επι-
τρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναφερθώ στους
εκπαιδευτικούς µας, στους δασκάλους των παιδιών µας οι οποίοι
έπραξαν µε το παραπάνω το καθήκον τους εν µέσω καραντίνας,
µε πατριωτισµό και υπευθυνότητα και τους αξίζουν τα συγχαρη-
τήρια µας. Οι θλιβερές µειοψηφίες αποτελούν µια παραφωνία
και οι µόνοι που σπεύδουν να υιοθετήσουν τη ρητορική τους
είναι οι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Αναλύοντας το παρόν νοµοσχέδιο θα ήθελα να σταθώ ιδιαί-
τερα στην εισαγωγή του θεσµού των εργαστηρίων δεξιοτήτων,
όπου πλέον θα καλλιεργούνται δεξιότητες οι οποίες προετοιµά-
ζουν τον µαθητή και συγκροτούν ολοπλεύρως την προσωπικό-
τητά του. Ως µέλος της Ειδικής Επιτροπής Οδικής Ασφάλειας
είµαι ιδιαίτερα χαρούµενος -και ήθελα να επαινέσω γι’ αυτήν την
πρωτοβουλία την ηγεσία του Υπουργείου- για την ένταξη της οδι-
κής παιδείας στα σχολεία µας. 

Όταν κάθε χρόνο χάνεται στους δρόµους µας σχεδόν ο πλη-
θυσµός µιας κωµόπολης από τροχαία ατυχήµατα, η οδική παι-
δεία µπορεί να συµβάλει ουσιαστικά στην αλλαγή νοοτροπίας και
στην καθιέρωση ενός υγιούς προτύπου οδικής συµπεριφοράς. 

Στο ίδιο πλαίσιο η επαφή µε έννοιες και πρακτικές, όπως η επι-
χειρηµατικότητα και η ροµποτική, καλλιεργούν και εµπεδώνουν
τις νέες ανάγκες ενός κόσµου που συνεχώς αλλάζει. Βρισκόµα-
στε στο κατώφλι της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης, της
τεχνητής νοηµοσύνης. Η εισαγωγή στις νέες τεχνολογίες από µι-
κρές ηλικίες και η σύνδεση του σχολείου µε την επιχειρηµατικό-
τητα είναι εκ των ων ουκ άνευ. 

Επίσης, θεωρώ εξίσου σηµαντικό ότι ενισχύουµε τη διδασκα-
λία της φυσικής αγωγής, το µάθηµα, δηλαδή, της Γυµναστικής.
Η περσινή έκθεση του Ευρωπαίου επιτρόπου για την κατάσταση
της υγείας στην Ευρωπαϊκή Ένωση κατατάσσει τα παιδιά µας
στη δεύτερη θέση ως προς την παχυσαρκία και το κάπνισµα.
Είναι µια αρνητική πρωτιά που δεν µας τιµά. Με αυτό το νοµο-
σχέδιο θέτουµε τις βάσεις για να το αλλάξουµε. 

Άκουσα τις ευφάνταστες θεωρίες συνωµοσίας από την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση. Θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι εµείς
είµαστε υπέρ της γλωσσοµάθειας. Θεωρούµε τις ξένες γλώσσες
απαραίτητες και χρήσιµες. Απέναντι σε αυτές τις ανυπόστατες
και πραγµατικά διασκεδαστικές θεωρίες απαντάµε µε στοιχεία,
έρευνες και τεκµήρια. Τα προσκόµισε άλλωστε και η Υπουργός
χθες κατά τη διάρκεια της οµιλίας της. Η επαφή και εξοικείωση
των παιδιών προσχολικής ηλικίας µε την αγγλική γλώσσα είναι
µια πολιτική µε τον πλέον αντιταξικό χαρακτήρα. Η διεύρυνση
των ωρών διδασκαλίας ξένων γλωσσών στο δηµόσιο σχολείο
µόνο προς όφελος των πιο αδύναµων συµπολιτών µας µπορεί να
είναι. Όλα τα παιδιά ανεξαιρέτως έχουν πρόσβαση σε δωρεάν
γνώση. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σταθώ
σε δύο τρία ακόµα µείζονα ζητήµατα αυτού του νοµοσχεδίου. Το
πρώτο έχει να κάνει µε µια αδικία που διορθώνεται και τον εξορ-
θολογισµό µιας εστίας παθογενειών. Η προηγούµενη κυβέρνηση
κατήργησε τη διπλή µοριοδότηση των εκπαιδευτικών που ανα-
λάµβαναν υπηρεσία σε δυσπρόσιτες περιοχές. Εµείς αποκαθι-
στούµε αυτήν την αδικία. Επαναφέρουµε την διπλή µοριοδότηση,

µειώνουµε τη διάρκεια των πινάκων στα δυο χρόνια από τρία,
που µέχρι τώρα ίσχυε, µε αποτέλεσµα να προσµετράται πιο γρή-
γορα η προϋπηρεσία και να αξιολογούνται αναλόγως τα προ-
σόντα των εκπαιδευτικών µας. Πετυχαίνουµε έτσι ένα διπλό
στόχο. Αφ’ ενός όλες οι εκπαιδευτικές µονάδες θα στελεχωθούν
επαρκώς χωρίς προβλήµατα, αφ’ ετέρου κανένα µα κανένα παιδί,
από άκρη σε άκρη της χώρας, δεν θα µείνει χωρίς δάσκαλο. 

Το δεύτερο έχει να κάνει µε ένα ζήτηµα το οποίο ταλαιπωρεί
κάθε χρόνο εκατοντάδες οικογένειες και φοιτητές. Ο εξορθολο-
γισµός των κριτηρίων για τις µετεγγραφές είναι ένα αναγκαίο
µέτρο για να πάψει πλέον η διαρκής σύγχυση και οικονοµική αι-
µορραγία των ελληνικών νοικοκυριών. Η επιπλέον µοριοδότηση
των πολυµελών οικογενειών καταδεικνύει το κοινωνικό πρόσωπο
της Κυβέρνησης η οποία αφουγκράζεται τα πάγια αιτήµατα µιας
σπουδαίας κατηγορίας συµπολιτών µας. 

Το τρίτο έχει να κάνει µε την αξιολόγηση. Για εµάς η αξιολό-
γηση είναι όρος και προϋπόθεση για τη βελτίωση του εκπαιδευ-
τικού συστήµατος. Προτάσσουµε µια αλλαγή παραδείγµατος
στη δηµόσια παιδεία, µια συνολική αλλαγή µοντέλου. Γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο η αξιολόγηση συνδέεται µε την επιµόρφωση
έννοιες αλληλένδετες και αλληλοσυµπληρώµενες. Το τρίπτυχο
προγραµµατισµός, αυτοαξιολόγηση, εξωτερική αξιολόγηση είναι
ένα συνεκτικό πλαίσιο για να κάνουµε τα σχολεία µας αλλά και
συνολικά η εκπαιδευτική κοινότητα το ποιοτικό άλµα στο µέλλον. 

Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, θα ήθελα να σας συγχαρώ
για την άοκνη προσπάθεια που καταβάλλεται προσωπικά εσείς
και οι συνεργάτες σας για τις µεταρρυθµίσεις που ψηφίζουµε
σήµερα µε το παρόν νοµοσχέδιο. Αποδεικνύουµε ότι η δηµόσια
παιδεία για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι η ύψιστη
προτεραιότητα. Δεν προχωράµε στα τυφλά αλλά έχουµε όραµα.
Δεν θέλουµε ένα σχολείο στο περιθώριο αλλά στην αιχµή των
εξελίξεων. Θέλουµε ένα σχολείο που θα εκκολάψει Έλληνες πο-
λίτες που θα πάνε την πατρίδα µας ένα βήµα πιο ψηλά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, σας ευχαριστούµε για το χρόνο. Το λόγο τώρα έχει ο
κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Ξέρω ότι είναι αρκετά περασµένη η ώρα. Νοµίζω ότι έχουν ει-
πωθεί τα πάντα. Γνωρίζω ότι είµαστε όλοι πάρα πολύ κουρασµέ-
νοι, οπότε θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος και να µην ξεπε-
ράσω το προβλεπόµενο όριο του χρόνου. 

Θα ήθελα να ξεκινήσω µε ένα γεγονός που µου ήρθε στη
µνήµη παρακολουθώντας τις συζητήσεις των τελευταίων ηµε-
ρών. Πριν από δύο περίπου χρόνια µε µια πολύ θετική πρωτο-
βουλία η δευτεροβάθµια εκπαίδευση Μαγνησίας κάλεσε εκπρο-
σώπους των µαθητών από όλα τα λύκεια της Μαγνησίας σε ένα
αµφιθέατρο για να θέσουν απέναντί τους το πολιτικό προσωπικό
του νοµού βάζοντας όλα τα προβλήµατα της εκπαίδευσης, όπως
τα βιώνει ο µαθητικός κόσµος Μαγνησίας. Νοµίζω ότι ένας κοι-
νός τόπος εκκίνησης της πολύ θετικής πρωτοβουλίας ήταν ο
εξής. Όλοι οι µαθητές ζήτησαν κατ’ αρχάς ένα σταθερό και
σαφώς σοβαρό εκπαιδευτικό σύστηµα, ένα σταθερό και σοβαρό
εξεταστικό σύστηµα, το οποίο δεν θα αλλάζει κάθε φορά που θα
αλλάζει και η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας. Εγώ νιώθω, κυρία
Κεραµέως, ότι για άλλη µια φορά παρά την όποια προσπάθεια
που έχετε κάνει, καλή τη πίστη, ως Εθνική Αντιπροσωπεία απο-
γοητεύουµε αυτόν τον µαθητικό κόσµο. Διεκδικείτε ξανά τον
τίτλο του µεταρρυθµιστή αλλά υπάρχει ένα άθροισµα πειραµα-
τικών διατάξεων. 

Το δεύτερο που θα ήθελα να σχολιάσω είναι το εξής. Μου
έκανε εντύπωση κυρία Κεραµέως, ότι είπατε ότι τα άρθρα και οι
διατάξεις του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου έχουν τη λογική από
κάτω προς τα πάνω. Μα αν συνέβαινε αυτό τότε νοµίζω ότι θα
έπρεπε αυτό να προκύπτει από την εξής απλή εξίσωση. Κατ’
αρχάς θα έπρεπε να έχει γίνει µία σοβαρή διαβούλευση µε όλους
τους εκπαιδευτικούς φορείς, τους συνδικαλιστικούς εκπροσώ-
πους των γονέων, την ακαδηµαϊκή κοινότητα και όλες οι διατά-
ξεις αυτές θα ήταν παράγωγα και προϊόν αυτής της διαβού-
λευσης. Αν, λοιπόν, πραγµατικά ακούγατε όλους αυτούς τους
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φορείς και όλον τον κόσµο νοµίζω ότι δεν θα υπήρχαν διατάξεις
µέσα στο νοµοσχέδιο που να έχουν να κάνουν µε την τράπεζα
θεµάτων ούτε µε τη διαγωγή, ούτε µε το θέµα της εισαγωγής αγ-
γλικής γλώσσας στα νηπιαγωγεία. 

Άκουσα πριν από λίγο έναν αγαπητό συνάδελφο από τη Μα-
γνησία να λέει ότι το θέµα φερ’ ειπείν της διαγωγής συνδέεται
µε την κοινή λογική. Κοιτάξτε να δείτε. Κοινή λογική υπάρχει το
2020. Κοινή λογική υπήρχε και το 1920 και το 1930. Εξαρτάται
σε ποια εποχή ζει ο καθένας. Γιατί µη µου πείτε ότι το ζήτηµα
της διαγωγής δηµιουργεί ή εισάγει ή διαµορφώνει ένα σύγχρονο
σχολείο. Αν το πιστεύετε αυτό τότε φέρτε ξανά την µαθητική
ποδιά, εισάγετε ξανά την ξύλινη βέργα, να απαγορεύεται να γρά-
φουµε µε το αριστερό και να γράφουν όλοι οι µαθητές µε το δεξί.
Δεν νοµίζω δηλαδή ότι η διαγωγή προσιδιάζει σε ένα σύγχρονο
ελληνικό σχολείο. 

Ως προς το θέµα της αγγλικής γλώσσας στα νηπιαγωγεία της
χώρας, ακούω τα επιχειρήµατα υπέρ αυτής της διάταξης, άσ-
χετα βέβαια αν πάλι και εδώ η επιστηµονική κοινότητα έχει δια-
φορετική γνώµη. Νοµίζω ότι η διάταξη αυτή δεν έτυχε θερµής
υποδοχής. Εγώ έχω ένα πολύ απλό ερώτηµα. Με ποια γνωστικά
εφόδια ακριβώς οι απόφοιτοι της αγγλικής φιλολογίας θα ανα-
λάβουν να µάθουν αγγλικά στα παιδιά που θα µπουν στις τάξεις
του νηπιαγωγείου; Δεν νοµίζετε, κυρία Υπουργέ, ότι κατά κάποιο
τρόπο µε διατάξεις σαν αυτές παραγκωνίζονται οι απόφοιτοι των
πανεπιστηµιακών τµηµάτων προσχολικής αγωγής και εκπαίδευ-
σης; Γιατί δεν ακούτε τους προέδρους των παιδαγωγικών τµη-
µάτων; 

Λέτε όλη την ηµέρα σήµερα αλλά και τις προηγούµενες µέρες
ότι προσπαθούµε να αντιγράψουµε τα βέλτιστα διεθνή εκπαιδευ-
τικά πρότυπα. Καλό είναι αυτό αλλά µην µου πείτε ότι µε το να
ανεβάσουµε τους µαθητές από είκοσι δύο σε είκοσι πέντε σε
κάθε τάξη -που σηµαίνει ότι θέλουµε να µειώσουµε τους εκπαι-
δευτικούς- αντιγράφουµε κάποιο βέλτιστο διεθνές ευρωπαϊκό
πρότυπο. 

Πάµε τώρα και στην τράπεζα θεµάτων. Μην απορήσετε αν στα
επόµενα χρόνια, µε την εισαγωγή ξανά µιας αναχρονιστικής διά-
ταξης, πάλι θα υπάρχουν µαθητές που θα µπερδεύουν την 28η

Οκτωβρίου του 1940 µε την 25η Μαρτίου του 1821. Όλοι αποστη-
θίζουν, κανένας δεν συγκεντρώνεται στη γνώση και στην πραγ-
µατική µάθηση. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, όπως εξάγεται
µέσα από τους φορείς της κοινωνίας, µέσα από τους ίδιους τους
µαθητές. 

Εγώ, κύριοι Υπουργοί, αποφοίτησα από το τµήµα των Πολιτι-
κών Επιστηµών του Παντείου Πανεπιστηµίου. Μια τάξη ασήµαν-
της σχολής σε σχέση µε τους ανθρώπους µε τους οποίους εσείς
έχετε µάθει να συνδιαλέγεστε, αποφοίτους Χάρβαρντ και δεν
συµµαζεύεται. Θα ήθελα λοιπόν, να απευθύνω µια ερώτηση ως
πολιτικός επιστήµονας, στον πολιτικό επιστήµονα Κυριάκο Μη-
τσοτάκη. Θέλω να καταλάβω αν πραγµατικά αισθάνεται καλά
που εξοβελίζονται τελείως οι πολιτικές και κοινωνικές επιστήµες
από το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα.

Και εδώ, κυρία Κεραµέως, θα ήθελα στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία -το ζητάνε και απόφοιτοι των κοινωνικών και των πολιτικών
επιστηµών-, να µας απαντήσετε σε κάτι. Κόβονται ή όχι τελικά τα
δύο µαθήµατα κοινωνικών και πολιτικών επιστηµών; Δηλαδή οι
βασικές αρχές κοινωνικών επιστηµών και ο σύγχρονος κόσµος,
πολίτες και δηµοκρατία. Η πολιτική παιδεία της Α’ λυκείου από
τρίωρη γίνεται δίωρη ή δεν γίνεται; Πρέπει να απαντήσετε επί-
σηµα. Νοµίζω ότι αυτό το χρωστάτε σε όλον αυτόν τον κόσµο. 

Και επίσης, νοµίζω ότι κάποια στιγµή στο σκεπτικό σας µέσα,
θα πρέπει να πάρετε και τους χιλιάδες αυτούς αποφοίτους των
πολιτικών και των κοινωνικών επιστηµών, που πάτε αυτήν τη
στιγµή να τους βάλετε αντιµέτωπους µε έναν ιδιότυπο αυτοµα-
τισµό, σε σχέση µε το αν πρέπει να προτιµήσουµε ως Εθνική Αν-
τιπροσωπεία τα λατινικά ή να αποτιµήσουµε τις πολιτικές και
κοινωνικές επιστήµες. Ας µην θυµηθώ τις φαιδρότητες Υπουρ-
γού της Κυβέρνησης, ο όποιος έλεγε ότι οι πολιτικές επιστήµες
είναι επιστήµη της Αριστεράς. Δεν διδάσκονται, κυρία Κεραµέως,
για τον Μπελογιάννη και τον Ζαχαριάδη φερ’ ειπείν. Οι µαθητές
µας διδάσκονται για τη δοµή, τη φύση και την κοινωνική συνοχή.
Έχετε την εντύπωση ότι η ποιότητα της κοινωνίας µας είναι τέ-

τοια, ώστε δεν πρέπει οι νεότερες γενιές να διδάσκονται για τις
αξίες της κοινωνικής συνοχής; Μια ερώτηση καλόπιστη. Περιµέ-
νουµε απάντηση.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε για τον χρόνο, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Ιωάννης Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµο-

κρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι οι σηµερινές

απαιτήσεις και προσδοκίες του ανεπτυγµένου κόσµου από το εκ-
παιδευτικό σύστηµα χαρακτηρίζονται ως ιδιαίτερα υψηλές. Και
τούτο επειδή η εκπαίδευση θεωρείται ως ένα από τα κύρια µέσα
για να αποκτήσουν οι πολίτες δεξιότητες, ικανότητες και γνώσεις
απαραίτητες για την αντιµετώπιση των νέων προκλήσεων και της
αβεβαιότητας, που προκαλείται από τις ταχύτατες εξελίξεις, την
παγκοσµιοποίηση της οικονοµίας, την ανάπτυξη των νέων τεχνο-
λογιών, την ανεργία, τη συνεχή διαφοροποίηση της απασχόλη-
σης, τις δηµογραφικές εξελίξεις, τον κοινωνικό αποκλεισµό, τη
µετακίνηση πληθυσµών, την ανάπτυξη της επικοινωνίας.

Με γνώµονα όλα αυτά τα ανωτέρω, µε το παρόν νοµοσχέδιο
επιδιώκεται ο εκσυγχρονισµός του εκπαιδευτικού συστήµατος
όλων των βαθµίδων, ώστε να µπορέσει να ανταποκριθεί στο µορ-
φωτικό του πρόγραµµα, στους προαναφερόµενους στόχους και
να µην περιορίζεται ο ρόλος του µόνο στην προετοιµασία των
µαθητών για τις πανελλαδικές εξετάσεις. Με βάση τον στόχο
αυτόν, τα προγράµµατα σπουδών εξορθολογίζονται, περιλαµβά-
νοντας γνωστικά αντικείµενα, που συνδέονται µε ρεαλιστικές
ανάγκες των µαθητών ως ενεργού πολίτη τόσο στο επίπεδο γε-
νικών γνώσεων όσο και σε επίπεδο επιστηµονικών στόχων. 

Πιο αναλυτικά, µε το παρόν νοµοσχέδιο εισάγεται πιλοτικά η
εκµάθηση της αγγλικής γλώσσας στα νηπιαγωγεία µέσω δηµι-
ουργικών δραστηριοτήτων, όπου µια εκπαιδευτικός αγγλικών, σε
συνεργασία µε τη νηπιαγωγό θα διδάσκουν την ξένη γλώσσα
στους µικρούς µαθητές. Παράλληλα, το Υπουργείο Παιδείας
επενδύει στην εκπαίδευση της αγγλικής γλώσσας και στο δηµο-
τικό, όπου αυξάνονται οι ώρες διδασκαλίας.

Επιπλέον ροµποτική, επαγγελµατικός προσανατολισµός, σε-
ξουαλική διαπαιδαγώγηση, οδική ασφάλεια και νεανική επιχειρη-
µατικότητα είναι µερικές από τις θεµατικές, οι οποίες θα εισαχ-
θούν πιλοτικά από τον Σεπτέµβριο σε νηπιαγωγεία, δηµοτικά και
γυµνάσια στο πλαίσιο τεσσάρων πυλώνων, που αφορούν το ευ
ζην, το περιβάλλον, την κοινωνική συναίσθηση και ευθύνη, καθώς
και δηµιουργική σκέψη και πρωτοβουλία. Όσον αφορά το γυµνά-
σιο το παρόν νοµοσχέδιο, στοχεύοντας στην άνοδο του µορφω-
τικού επιπέδου των µαθητών, προβλέπει την αύξηση στα εξετα-
ζόµενα µαθήµατα, ενώ γίνεται µια πρώτη εισαγωγή της δηµιουρ-
γικής εργασίας. 

Ειδικότερα, το 2016 έγινε µια τεράστια και άκριτη περικοπή
των ενδοσχολικά εξεταζόµενων µαθηµάτων, τα οποία µειώθηκαν
πάνω από 50%. Τα µόλις τέσσερα µαθήµατα, τα οποία εξετάζον-
ται µέχρι και φέτος οι µαθητές του γυµνασίου, αυξάνονται πλέον
σε επτά. Ανάµεσά τους το µεγάλης σπουδαιότητας µάθηµα των
Αρχαίων Ελληνικών, καθώς και τα Αγγλικά. Εξάλλου, η προ-
αγωγή και απόλυση στο γυµνάσιο θα γίνεται από την επόµενη
σχολική χρονιά, µε µέσο όρο «δέκα» στα µαθήµατα ή µε µέσο
όρο «δεκατρία» εφόσον ο µαθητής έχει σε τέσσερα µαθήµατα
βαθµό κάτω από τη βάση. 

Επίσης, εκτός από την εισαγωγή της δηµιουργικής συνθετικής
εργασίας, το νοµοσχέδιο προβλέπει οι προαγωγές να εντείνονται
στο τέλος της σχολικής χρονιάς και οι µαθητές, εφόσον έχουν
λάβει τον απαραίτητο βαθµό για την προαγωγή τους να εξετά-
ζονται πάλι τον Σεπτέµβριο. Ρύθµιση που αφορά τόσο το γυµνά-
σιο όσο και το λύκειο. Κοµβικές αλλαγές επιφέρει το εν λόγω
νοµοσχέδιο στο λύκειο και συγκεκριµένα προβλέπεται συγχώ-
νευση δύο οµάδων προσανατολισµού, θετικών σπουδών και
σπουδών υγείας, µειώνοντας τες από τέσσερις σε τρεις. 

Επίσης για τις πανελλαδικές του 2022, δηλαδή για όσους θα
φοιτήσουν από τον Σεπτέµβριο στη Β’ λυκείου, τα Λατινικά επι-
στρέφουν στα πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθήµατα, ενώ η Κοι-
νωνιολογία θα συνεχίσει να διδάσκεται στην Α’ λυκείου στη
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γενική παιδεία. Σηµειωτέων, ότι η γενική παιδεία επιστρέφει στη
Γ’ λυκείου για τους µαθητές πλέον να διδάσκονται ένα µάθηµα
επιπλέον, το οποίο αφορά το αντίθετο επιστηµονικό πεδίο από
το οποίο έχουν επιλέξει να διδαχθούν. Η ιστορία και τα µαθηµα-
τικά γενικής παιδείας επανέρχονται για τους µαθητές της Γ’ λυ-
κείου, ενώ όσοι έχουν επιλέξει να ακολουθήσουν τη θεωρητική
κατεύθυνση, υποχρεωτικά θα διδάσκονται Μαθηµατικά γενικής
παιδείας και όσοι έχουν επιλέξει θετική κατεύθυνση θα διδάσκον-
ται Ιστορία. Μάλιστα, για την απόλυση από το λύκειο τα δύο µα-
θήµατα θα εξετάζονται. 

Μια ακόµη αλλαγή που προβλέπεται στο παρόν νοµοσχέδιο,
µε στόχο πάντα την αναβάθµιση του µορφωτικού επιπέδου των
µαθητών, είναι η στρογγυλοποίηση του βαθµού προς τα πάνω
και πλέον µόνο κατά µέσο όρο το «10», από το «9,5» το οποίο
ίσχυε µέχρι τώρα, οι µαθητές θα µπορούν να περάσουν στην
επόµενη τάξη, να λάβουν το απολυτήριο τους. 

Αξιοσηµείωτη και η επαναφορά του θεσµού της τράπεζας θε-
µάτων διαβαθµισµένης δυσκολίας που µόνο θετικά έχει να προ-
σφέρει και γι’ αυτό δυσκολεύοµαι πραγµατικά να κατανοήσω τις
αντιδράσεις της Αντιπολίτευσης. Πρόκειται για ερωτήσεις δια-
βαθµισµένης δυσκολίας, που µειώνουν τον φόρτο εργασίας και
δηµιουργούν αίσθηµα αξιοπιστίας ως προς την αντικειµενικότητα
της βαθµολόγησης, ενώ συγχρόνως επιτυγχάνεται η εξάντληση
της διδακτέας ύλης σε κάθε τάξη, κάθε σχολείου, ανά την Ελ-
λάδα, αντιµετωπίζοντας έτσι το µεγάλο πρόβληµα των σχολείων
των δύο ταχυτήτων. Σηµαντικότατη και η πρόβλεψη για τη διεύ-
ρυνση του θεσµού των πρότυπων σχολείων και πειραµατικών
σχολείων και µάλιστα, από την επόµενη χρονιά στοχεύουµε στη
λειτουργία είκοσι τεσσάρων πρότυπων και τριάντα οκτώ πειρα-
µατικών σχολείων. 

Αξίζει να σηµειωθεί η προσπάθεια του Υπουργείου Παιδείας
για ενίσχυση της εξωστρέφειας των ελληνικών πανεπιστηµίων,
µέσω της ίδρυσης ξενόγλωσσων προπτυχιακών προγραµµάτων
από κάθε ΑΕΙ, ενώ παράλληλα παρέχονται διευκολύνσεις για την
προσέλκυση και διαµονή αλλοδαπών φοιτητών. 

Συνοψίζοντας, το νέο νοµοσχέδιο εκσυγχρονίζοντας και ανα-
νεώνοντας τα προγράµµατα σπουδών, έτσι ώστε τα θέµατα και
τα αντικείµενα να παραπέµπουν στον σύγχρονο κόσµο, επιτυγ-
χάνει να δηµιουργήσει ένα νέο εκπαιδευτικό σύστηµα, που επι-
κοινωνεί µε τα σύγχρονα ρεύµατα για τις γνώσεις και τις δεξιό-
τητες, επικοινωνεί µε τις ευρωπαϊκές και διεθνείς τάσεις και είναι
ανοικτό στην κοινωνία. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να ευχαριστήσω την Υπουργό και τους
συνεργάτες της για το άρτιο νοµοσχέδιο. Θα ήθελα να υπενθυ-
µίσω πως το νησί της Θάσου, της ΠΕ Καβάλας, έχει ανάγκη από
τεχνική εκπαίδευση. Θα ήθελα να παρακαλέσω την Υπουργό να
ξεκινήσουµε µε ένα ΙΕΚ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Πασχαλίδη.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κεδίκογλου από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ακολουθεί ο κ. Σπανάκης, η κ. Παπακώστα. Από ό,τι καταλα-
βαίνω, θα µιλήσουν µετά οι εισηγητές για τη δευτερολογία τους,
ο κ. Φίλης, ο κ. Δελής και ο κ. Ανδριανός -δεν ζητάει κάποιος
άλλος τον λόγο- και θα κλείσει η Υπουργός.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ας είµαστε ειλικρινείς. Δεν πι-

στεύω ότι υπάρχει κανείς ανεξαρτήτως κοµµατικής τοποθέτησης
που να είναι ικανοποιηµένος από το επίπεδο της εκπαίδευσης
στην Ελλάδα. Το πρόβληµα διαπιστώνεται εύκολα, βλέποντας
αποφοίτους λυκείου µε βασικές, θεµελιώδεις -θα έλεγα- ελλεί-
ψεις στη χρήση της ελληνικής γλώσσας, της ιστορίας, της γεω-
γραφίας, ακόµα και της απλής αριθµητικής.

Ακούω την κριτική της Αντιπολίτευσης ότι το υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο συνιστά επιστροφή στο παρελθόν. Φυσικά, δεν ισχύει
κάτι τέτοιο. Όµως, θα πρέπει να τους επισηµάνω ότι στο παρελ-
θόν οι απόφοιτοι λυκείου είχαν πολύ καλύτερο γνωστικό επίπεδο
από τους σηµερινούς. Κάτι χειροτέρεψε αισθητά στη δηµόσια
εκπαίδευσή µας τα τελευταία είκοσι χρόνια. Και φταίµε όλοι γι’

αυτό. 
Και όλα αυτά, ενώ οι σύγχρονες συνθήκες θέτουν νέες προ-

κλήσεις και απαιτούν νέες λύσεις. Και είναι λυπηρό να βλέπεις
µερίδα εκπαιδευτικών να αντιδρούν σε κάθε απόπειρα αλλαγής
και βελτίωσης, ζητώντας ακόµα και απόσυρση όλων των ηλε-
κτρονικών υπολογιστών. Και γίνεται ακόµα πιο λυπηρό το φαινό-
µενο, όταν βλέπεις εκπαιδευτικούς να κραδαίνουν πλακάτ και
πανό µε κραυγαλέες ανορθογραφίες και χτυπητά λάθη. Και δεν
είναι µόνο ο αµαθής που έγραψε το πανό, είναι και όλοι οι υπό-
λοιποι που το βλέπουν χωρίς να καταλαβαίνουν τα λάθη που βγά-
ζουν µάτι.

Ευλόγως διερωτάται κανείς: Αυτοί είναι που διδάσκουν τα παι-
διά µας; Και εξίσου ευλόγως σκέφτεται στη συνέχεια, «τώρα κα-
ταλαβαίνω γιατί αντιδρούν σε κάθε µορφή αξιολόγησής τους».
Και κάπως έτσι φτάνουµε σε φοιτητές να ζητούν να περαστούν
τα µαθήµατα µόνα τους, χωρίς καµµία γνώση και προσπάθεια
δική τους, λες και η εκπαίδευση είναι απλώς ένα χρονικό διά-
στηµα που πρέπει να περάσει.

Αν θέλουµε καλύτερη Ελλάδα, πρέπει να έχουµε καλύτερη εκ-
παίδευση σε όλες τις βαθµίδες.

Χαίροµαι γιατί αυτή είναι προτεραιότητα της Κυβέρνησής µας
και µε το παρόν νοµοσχέδιο γίνονται σηµαντικότατα βήµατα.

Η εκπαίδευση, πέραν της γενικής παιδείας, πρέπει να λειτουρ-
γεί ως κοινωνικός ανελκυστήρας, να επιτρέπει σε αυτόν που προ-
σπαθεί να φτάσει εκεί που του αξίζει, ανεξαρτήτως κοινωνικής
προέλευσης. Και εκεί θέλω να επικεντρωθώ, στον κατ’ εξοχήν
θεσµό που ενισχύει τη διαδικασία του κοινωνικού ανελκυστήρα,
στα πρότυπα σχολεία που εξαπλώνονται πλέον σε όλη την Ελ-
λάδα. 

Ειλικρινά δεν µπορώ να κατανοήσω τις αντιδράσεις της Αντι-
πολίτευσης, της αριστερής µάλιστα Αντιπολίτευσης, για τα πρό-
τυπα σχολεία. Και το λέω µετά λόγου γνώσεως, γιατί είµαι
απόφοιτος πρότυπου σχολείου, πήγα στο Βαρβάκειο. Δίπλα µου
καθόταν ο γιος θυρωρού, παρά πίσω ο γιος περιπτερά. Η συν-
τριπτική πλειονότητα των συµµαθητών µου ήταν λαϊκής και µε-
σαίας τάξης, όλοι τους λαµπρά µυαλά ως συνέπεια των αδιά-
βλητων εισαγωγικών εξετάσεων. Ευεργετικότατη και η µεταξύ
µας άµιλλα που οδήγησε σε εισαγωγή στα ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα σε ποσοστό άνω του 95%.

Αξίζουν, βέβαια, συγχαρητήρια στους καθηγητές µας, να τους
ευχαριστήσω και εγώ από καρδιάς, που, όπως θυµάµαι, αξιολο-
γούνταν και αυτοί τακτικότατα.

Πώς είναι δυνατόν, λοιπόν, να χαρακτηρίζετε ένα τέτοιο σχο-
λείο ελιτίστικο; Η ελίτ δεν χρειάζεται πρότυπα σχολεία, έχει όλη
την άνεση να στείλει τα παιδιά της σε ιδιωτικά. Τα λαϊκά στρώ-
µατα χρειάζονται τα πρότυπα σχολεία, για να µπορούν τα παιδιά
τους µε έφεση στη µάθηση να αξιοποιήσουν τα προσόντα τους.
Για τα παιδιά µε έφεση στον αθλητισµό ή στη µουσική υπάρχουν
τα αθλητικά και µουσικά σχολεία. Γιατί να µην υπάρχουν αντί-
στοιχα τα πρότυπα σχολεία για τα παιδιά µε έφεση στη µάθηση;

Έχετε αντιληφθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αριστε-
ράς, ότι µε τη στάση σας ενάντια στα πρότυπα σχολεία για όλους
και µάλιστα σε όλη την Ελλάδα ουσιαστικά υπερασπίζεστε τα
προνόµια της οικονοµικής ελίτ;

Από προσωπική εµπειρία θα ήθελα να µιλήσω και για τα αγ-
γλικά στο νηπιαγωγείο. Πώς είναι δυνατόν να υποστηρίζετε ότι
είναι βλαβερό; Το µυαλό του νηπίου είναι σφουγγάρι, ιδιαίτερα
στις ξένες γλώσσες και η εκµάθησή τους ενισχύει την πνευµατική
ανάπτυξη. Το ξέρω γιατί µεγάλωσα δίγλωσσος και αποδείχτηκε
ένα σηµαντικό πλεονέκτηµα. Και αν δεν θέλετε το προσωπικό
µου παράδειγµα, δείτε τι γίνεται µε τα παιδιά των µεταναστών
µας σε όλον τον κόσµο. Είναι ευεργετικό να µεγαλώνουν µιλών-
τας δύο ή και περισσότερες γλώσσες, γιατί µπορούν.

Για τον ίδιο λόγο επικροτώ και την αύξηση των ωρών διδασκα-
λίας Αγγλικών στις πρώτες τάξεις του δηµοτικού. Ας µην ξεχνάµε
ότι όσο µεγαλώνεις τόσο πιο δύσκολα µαθαίνεις ξένη γλώσσα,
ενώ αν έχεις µάθει µία από µικρός, τότε η δεύτερη και η τρίτη
µαθαίνονται ευκολότερα, ο εγκέφαλος έχει εξοικειωθεί µε τη δια-
δικασία εκµάθησης. Και εµείς οι Έλληνες πρέπει να είµαστε πο-
λύγλωσσοι στη σηµερινή διεθνή συγκυρία.

Επικροτώ, επίσης, την επαναφορά της διαγωγής. Δεν σας αρέ-
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σει η λέξη; Δεν σας αρέσουν οι λέξεις «κοσµιοτάτη» και «κοσµία»;
Ας βρούµε άλλη περιγραφή, αλλά δεν γίνεται ο νταής του σχο-
λείου να βρίσκεται στο απυρόβλητο. Δεν γίνεται ο σχολικός εκ-
φοβισµός να µην έχει συνέπειες. Πρέπει τα παιδιά να µαθαίνουν
να σέβονται τα δικαιώµατα των συµµαθητών τους.

Θα ήθελα κλείνοντας να κάνω και κάποιες προτάσεις, να συ-
νεισφέρω σε µία περαιτέρω βελτίωση, κυρία Υπουργέ. Για παρά-
δειγµα, πρώτη πρόταση η λειτουργία των ΕΔΕΑΥ, των Επιτροπών
Διαγνωστικής Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης και Υποστήριξης, ο
ψυχολόγος και η κοινωνική λειτουργός, δηλαδή, που πηγαίνουν
µια φορά την εβδοµάδα σε κάποια σχολεία είναι ένας θεσµός
που πρέπει να γενικευτεί σε όλα τα σχολεία. Είναι σηµαντική η
βοήθειά τους στη λειτουργία των σχολείων µε την επίλυση προ-
βληµάτων που υπάρχουν στις σχέσεις γονέων, µαθητών και εκ-
παιδευτικών. Ακόµα και η καθηµερινή παρουσία τους θα ήταν
αναγκαία και θα βοηθούσε ουσιαστικά στην καλύτερη αντιµετώ-
πιση θεµάτων µαθητών και γονέων.

Μια άλλη πρόταση είναι το κράτος να εφοδιάζει µε laptop
όλους τους µαθητές στη Δ’ τάξη του δηµοτικού και µε tablet στην
Α’ τάξη. Με τον τρόπο αυτό σε χρονικό διάστηµα τριών ετών όλοι
οι µαθητές θα έχουν τον ηλεκτρονικό εξοπλισµό που χρειάζονται.
Μάθηµα Πληροφορικής γίνεται από την Α’ τάξη του δηµοτικού.
Συνεπώς, όπως στα υπόλοιπα µαθήµατα δίνονται βιβλία, στο µά-
θηµα της Πληροφορικής πρέπει να δίνονται tablet ή laptop αντί-
στοιχα. Το ξέρω ότι έχει γίνει ένα βήµα, αλλά το να υπάρχουν
πέντε, έξι tablet σε ένα ολόκληρο σχολείο είναι σταγόνα στον
ωκεανό.

Είναι προφανές ότι αν θέλουµε να αναβαθµίσουµε την εκπαί-
δευση στην Ελλάδα, πρέπει εκτός από νόµους και εγκυκλίους να
προχωρήσουµε σε µία λελογισµένη αύξηση δαπανών, που,
όµως, θα έχουν συγκεκριµένη στόχευση. Πόσοι µαθητές εισέρ-
χονται στο δηµοτικό σχολείο κάθε χρόνο; Εκατό χιλιάδες. Δεν
µπορούµε να διαθέσουµε 10 εκατοµµύρια ευρώ, για να έχουν
από ένα tablet ή αντίστοιχα στη Δ’ δηµοτικού 20 εκατοµµύρια
ευρώ για ένα laptop; Είναι η κατ’ εξοχήν επένδυση στο µέλλον
µας που θα πιάσει τόπο. 

Ξέρω ότι γνωστοί συνδικαλιστές της οπισθοδρόµησης και της
απόσυρσης κάθε τεχνολογικού µέσου θα είναι αντίθετοι. Θυµί-
ζουν λίγο τους Λουδίτες του 19ου αιώνα που έσπαγαν τις µηχανές
εργοστασίων γιατί θεωρούσαν ότι τους έκλεβαν τη δουλειά.

Πρέπει, όµως, να προχωρήσουµε µπροστά, όχι να γυρνάµε αι-
ώνες πίσω. Πρέπει να πάµε την εκπαίδευσή µας µπροστά, για να
πάει και η Ελλάδα µπροστά. Και µε το νοµοσχέδιο αυτό γίνονται
µεγάλα βήµατα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σπανάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρα-

κολούθησα όλους τους συναδέλφους να µιλούν για το υπό ψή-
φιση νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων,
ενός νοµοσχεδίου που περιλαµβάνει ρυθµίσεις που στοχεύουν
στην αναβάθµιση της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας,
αλλά και της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, σε µια προσπάθεια να
συµµαζευθεί το εκπαιδευτικό σύστηµα µετά από την τετραετή
αποδόµησή του από τη διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Γιατί αυτή
είναι η αλήθεια. Τέσσερα χρόνια αποδοµίσαµε το εκπαιδευτικό
σύστηµα. 

Επιτρέψτε µου να πω από το Βήµα αυτό συγχαρητήρια στους
εκπαιδευτικούς, στην καθεµιά και στον καθένα χωριστά, που κρα-
τούν όρθιο το εκπαιδευτικό σύστηµα. Και το λέω αυτό διότι είχα
την τύχη να έχω γονείς εκπαιδευτικούς, και πατέρα και µητέρα,
να βιώνω καθηµερινά τα προβλήµατα της εκπαίδευσης, τις ελ-
λείψεις, τις αγωνίες και πολλές φορές την αποµόνωση του εκ-
παιδευτικού. Γι’ αυτό αξίζουν πολλά συγχαρητήρια στους εκπαι-
δευτικούς µας. 

Θα αναφερθώ, όµως, συνοπτικά σε ορισµένες διατάξεις αυτού

του νοµοσχεδίου οι οποίες, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης,
αποτελούν δοµικά σηµεία του προγράµµατος της Νέας Δηµο-
κρατίας τα οποία υπερψηφίστηκαν -γιατί αυτή είναι η αλήθεια-
από τον ελληνικό λαό στις εκλογές της 7ης Ιουλίου. 

Εισάγονται αλλαγές στο πρόγραµµα του σχολείου. Εισάγονται
τα εργαστήρια δεξιοτήτων µε πιλοτική εφαρµογή νέων θεµατι-
κών στο υποχρεωτικό πρόγραµµα νηπιαγωγείων, δηµοτικών και
γυµνασίων, µε στόχο την ενίσχυση της καλλιέργειας ήπιων δε-
ξιοτήτων, δεξιοτήτων ζωής και δεξιοτήτων τεχνολογίας και επι-
στήµης. 

Εισάγεται η πιλοτική εφαρµογή της αγγλικής στο πρόγραµµα
του νηπιαγωγείου. Η ενασχόληση των µαθητών µε την αγγλική
γλώσσα µέσω δηµιουργικών δραστηριοτήτων. 

Ενισχύεται η διδασκαλία της πληροφορικής, των ξένων γλωσ-
σών, των κλασικών γραµµάτων, της φυσικής αγωγής, όπως και
η εκπόνηση ερευνητικών συνθετικών εργασιών ως συµπληρωµα-
τικός ή εναλλακτικός τρόπος αξιολόγησης.

Ορθότατα, εξορθολογίζονται οι προϋποθέσεις φοίτησης και
προαγωγής των µαθητών µε την αύξηση του αριθµού των γρα-
πτώς εξεταζόµενων µαθηµάτων, τη βαθµολογική βάση «10» σε
κάθε µάθηµα ή «13» κατά µέσο όρο και προσθήκη ορίου τεσσά-
ρων µαθηµάτων για δυνατότητα επανεξέτασης τον Σεπτέµβριο.

Στο λύκειο αυξάνονται κατά ένα τα γραπτώς εξεταζόµενα µα-
θήµατα στη Β’ και Γ’ λυκείου. Οι µαθητές προάγονται ή απολύον-
ται εφόσον έχουν γενικό µέσο όρο τουλάχιστον «10» αντί για
«9,5» που ισχύει µέχρι σήµερα. 

Οι µαθητές θεωρητικής κατεύθυνσης στη Γ’ λυκείου θα παρα-
κολουθήσουν υποχρεωτικά Μαθηµατικά και οι θετικής κατεύθυν-
σης θα παρακολουθήσουν Ιστορία. 

Γνωρίζετε, αν κυκλοφορήσετε στις πλατείες των πόλεων µας,
τι κυκλοφορεί ως αστεϊσµός µεταξύ µαθητών; «Για να µην προ-
αχθεί κάποιος θα πρέπει να κάνει αίτηση». Αυτή είναι η κατά-
σταση που φτάσατε την εκπαίδευση στη χώρα µας. 

Επαναφέρεται ο θεσµός της τράπεζας θεµάτων που τόσο
άκριτα και δηµαγωγικά η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ κατάργησε το
2015. Στόχος είναι να συµβάλλει στον καλύτερο εκπαιδευτικό
σχεδιασµό και στην ποιοτική αναβάθµιση της παρεχόµενης εκ-
παίδευσης. 

Βέβαια, κυρία Υπουργέ, για να αποδώσει ο θεσµός αυτός θα
πρέπει να αντληθούν συµπεράσµατα από την πρώτη εφαρµογή
για την αποφυγή λαθών, αλλά και η ορθή εφαρµογή της τράπε-
ζας θεµάτων προϋποθέτει την έγκαιρη στελέχωση όλων των λυ-
κείων µε το απαιτούµενο προσωπικό. Γνωρίζω πολύ καλά τον
αγώνα τον οποίο κάνετε καθηµερινά. 

Ρυθµίζονται ζητήµατα που συνδέονται µε το σύστηµα πρόσβα-
σης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση µε αυτό το νοµοσχέδιο, ένα
σύστηµα που κληρονοµήσαµε από την προηγούµενη κυβέρνηση
και απεδείχθησαν στην πράξη προβλήµατα εφαρµογής σοβαρά.
Έτσι, µεταξύ άλλων, µειώνονται οι οµάδες προσανατολισµού της
Γ λυκείου από τέσσερις σε τρεις και επαναφέρονται οι συντελε-
στές βαρύτητας σε δύο µαθήµατα ανά σχολή, τµήµα ή εισαγω-
γική κατεύθυνση από την επόµενη σχολική χρονιά. 

Πέραν αυτών, θα αναφερθώ σε δύο ζητήµατα που αποτελούν
απολύτως στοχευµένες παρεµβάσεις για την ενίσχυση του εκ-
παιδευτικού έργου. Αντιλαµβάνοµαι, κύριοι συνάδελφοι της Αρι-
στεράς, ότι έχετε αλλεργία µε ό,τι συνδέεται µε την αριστεία,
αλλά η διεύρυνση των προτύπων και πειραµατικών σχολείων
είναι βασικός άξονας του προγράµµατος της Κυβέρνησης Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, της Νέας Δηµοκρατίας. 

Δηµιουργεί ένα δίκτυο σχολείων που αφ’ ενός, µπορεί να συµ-
βάλλει στην παραγωγή και διάχυση καλών πρακτικών, καθώς και
στην ανάπτυξη ενός συστήµατος επιµόρφωσης που αποτελεί έλ-
λειµµα του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. Τα σχολεία αυτά σε
καµµία περίπτωση δεν είναι σχολεία ελίτ. Είναι σχολεία για όλους
και περισσότερο για τα παιδιά οικογενειών που προέρχονται από
χαµηλές εισοδηµατικά τάξεις, αλλά έχουν ικανότητες κι έχουν
δικαίωµα να έχουν στόχους. Και τι κάνουµε; Δίνουµε την ευκαι-
ρία. 

Έχουµε, όµως, και µια σηµαντική επισήµανση. Εκλέγοµαι στη
µεγαλύτερη εκλογική περιφέρεια της χώρας, στον Νότιο Τοµέα
της Β’ Αθηνών. Η Καλλιθέα, ένας από τους µεγαλύτερους δή-
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µους της χώρας, δεν έχει ούτε ένα πειραµατικό, ούτε ένα πρό-
τυπο σχολείο. Το ίδιο στο Μοσχάτο, στο Παλαιό Φάληρο, στη
Γλυφάδα. Δεν πρέπει να υπάρχει ένα πρότυπο σχολείο στην Ηλι-
ούπολη; Έχουµε το κτίριο των πολυκλαδικών στη Βουλιαγµένης.
Θα µπορούσε άνετα να υπάρχει ένα πειραµατικό ή ένα πρότυπο
και για τους γειτονικούς δήµους του Αλίµου του Αγίου Δηµη-
τρίου. Το ίδιο στην Αργυρούπολη και το Ελληνικό. 

Έχουµε, βέβαια, κι ένα κόσµηµα -γιατί έβλεπα και τη λίστα µε
τα πειραµατικά και πρότυπα- την Ευαγγελική Πρότυπο Σχολή.
Είναι ένα κόσµηµα για τα νότια προάστια στη Νέα Σµύρνη. Κυρία
Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, έχουµε ανάγκη στα νότια από
επενδύσεις εκπαίδευσης. Το ίδιο και στου Ζωγράφου, στον Βύ-
ρωνα, στην Καισαριανή. Έχουµε ανάγκη ένα πρότυπο ένα πει-
ραµατικό. 

Τα νέα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία θα πρέπει σταδιακά
να ιδρυθούν σε όλους τους δήµους του Νότιου Τοµέα και σε
όλους τους δήµους της χώρας. Και αυτό το νοµοσχέδιο δίνει τη
δυνατότητα να κάνουν αίτηση τα σχολεία αυτά. Τα πρότυπα και
τα πειραµατικά σχολεία αποτελούν πραγµατική επένδυση για το
µέλλον των παιδιών µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, τον θεσµό αυτό θα πρέπει να τον µεταγγίσουµε και
στην επαγγελµατική εκπαίδευση, µε κατάλληλη αξιοποίηση
επαγγελµατικών λυκείων. Ξέρετε, στην εκλογική µου περιφέρεια
υπάρχει η Σιβιτανίδειος Σχολή, ιστορικό σχολείο, η οποία µπορεί
να γίνει πρότυπο επαγγελµατικό λύκειο. Και αυτό θα έχει πολύ
θετικά αποτελέσµατα. 

Επίσης, πρέπει να δοθούν κίνητρα για τους εκπαιδευτικούς
που υπηρετούν στα σχολεία αυτά, ώστε να υπάρχει κίνητρο για
την αποδοχή της µετατροπής του σχολείου τους σε πρότυπο ή
πειραµατικό. 

Τελειώνω µε την εισαγωγή του συστήµατος αξιολόγησης,
άλλη µία λέξη που εσάς της Αριστεράς σας προκαλεί αλλεργία.
Όµως, να µην ξεχνούµε ότι εκδιώξατε άξια στελέχη την περίοδο
2012 - 2014 που είχαν ταχθεί υπέρ της αξιολόγησης εκείνη την
περίοδο. Αν και είστε πρώτοι στο να αξιολογείτε τους πάντες µε
κοµµατικά κριτήρια, τώρα έρχεστε στην Αίθουσα και είστε κατά
της αξιολόγησης! 

Πολύ ορθά, όµως, η Κυβέρνηση προχωρά στην εφαρµογή
αξιολόγησης των διαδικασιών στην εκπαίδευση µε στόχο τη βελ-
τίωση του παραγόµενου εκπαιδευτικού έργου προς όφελος της
ελληνικής κοινωνίας, την οποία όλοι µας οφείλουµε να υπηρε-
τούµε. Κάθε, όµως, µεταρρυθµιστική αλλαγή, όπως η αξιολόγη-
ση, καθίσταται µετέωρη όταν στηρίζεται στις υφιστάµενες εκπαι-
δευτικές δοµές, που ανεξαρτήτως προσώπων που τη στελεχώ-
νουν είναι απόµακρες από τις σχολικές µονάδες και εκ των πραγ-
µάτων δεν µπορούν να προσφέρουν αυτό που η εκπαίδευση έχει
ανάγκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε.

Για τον λόγο αυτό το Υπουργείο Παιδείας θα πρέπει τάχιστα
να προχωρήσει και στην αναδιάρθρωση των δοµών σύµφωνα µε
το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας και τις προγραµµατικές
δηλώσεις της Κυβέρνησης στη Βουλή τον Ιούλιο του 2019. 

Σε ό,τι αφορά την ανώτατη εκπαίδευση, ενισχύετε η εξωστρέ-
φεια των ελληνικών πανεπιστήµιων µε τη δυνατότητα ίδρυσης
ξενόγλωσσων προπτυχιακών προγραµµάτων από κάθε ΑΕΙ.

Θεσµοθετείται ενιαίο ψηφοδέλτιο ανάδειξης πρυτάνεων και
αντιπρυτάνεων µε αδιάβλητη ηλεκτρονική διαδικασία. 

Ρυθµίζεται νέο πλαίσιο για τις µετεγγραφές φοιτητών, µε κα-
θιέρωση ως πρόσθετο ακαδηµαϊκό κριτήριο την ελάχιστη βαθ-
µολογία και τον εξορθολογισµό των οικονοµικών και κοινωνικών
κριτηρίων. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι είµαι περήφανος
για τρία πράγµατα, πρώτον, γιατί αποφοίτησα από δηµόσιο σχο-
λείο, από το 2ο Λύκειο Μοσχάτου, δεύτερον, γιατί σπούδασα σε
δηµόσιο πανεπιστήµιο, στην Ανωτάτη Εµπορική στο Οικονοµικό
Πανεπιστήµιο Αθηνών και, τρίτον, γιατί υπηρετώ την παράταξη

της Νέας Δηµοκρατίας που διαχρονικά στήριξε και στηρίζει τη
δηµόσια παιδεία χωρίς κοµµατικά χρώµατα, αλλά µε εθνική συ-
νείδηση.

Και επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να δώσω θερµά συγχαρη-
τήρια στην Υπουργό Νίκη Κεραµέως, στην Υφυπουργό Σοφία Ζα-
χαράκη και στον Υφυπουργό Βασίλη Διγαλάκη για την εξαιρετική
δουλειά που κάνουν στο Υπουργείο Παιδείας και νοµίζω ότι σή-
µερα όλες οι πτέρυγες αυτού του Κοινοβουλίου πρέπει να ταχ-
θούµε θετικά και αύριο να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Σπανάκη.

Τον λόγο τώρα έχει η τελευταία οµιλήτρια, η κ. Παπακώστα
από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα συνεχίσουµε µε τον κ. Δελή, τον κ.
Φίλη και θα ολοκληρώσει η κυρία Υπουργός.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Τελευ-
ταία, κύριε Πρόεδρε, εύχοµαι όχι έσχατη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι βέ-
βαια.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κυρία
Υπουργέ, κυρία και κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το νοµοσχέδιο που φέρνει προς ψήφιση σήµερα η Κυβέρ-
νηση και το αρµόδιο Υπουργείο έπειτα από διαβούλευση αλλά
και επικοινωνία και αλληλεπίδραση µε τους αρµόδιους φορείς
είναι η απόδειξη πως η Ελλάδα και το εκπαιδευτικό της σύστηµα
προσχωρούν σε ένα νέο ευρωπαϊκού τύπου µοντέλο. Φέραµε σε
δηµόσια διαβούλευση τις διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου,
ακόµα και αυτές που αφορούν υπουργικές αποφάσεις. Ήρθαµε
σε επαφή µέσω ηλεκτρονικής διαβούλευσης µε συµµετοχή πο-
λιτών αλλά και µελών της εκπαιδευτικής κοινότητας για να έ-
χουµε µια ολοκληρωµένη εικόνα για τις απόψεις τόσο των ειδι-
κών όσο και των πολιτών. 

Σήµερα λοιπόν ψηφίζουµε υπέρ του νοµοσχεδίου αυτού για
το οποίο -και θα ήθελα να το τονίσω ιδιαιτέρως αυτό- εργαστή-
καµε σκληρά και προετοιµαζόµασταν ήδη από τον Νοέµβριο του
2018, όπου και παρουσιάσαµε το πλήρες πρόγραµµα του κόµ-
µατός µας για την παιδεία. Στο πρόγραµµά µας αυτό είναι εµφα-
νές πως δόθηκε µεγάλη βαρύτητα στην έννοια της εξωστρέ-
φειας, είτε αυτή αφορά την προσχολική αγωγή, είτε τη µέση εκ-
παίδευση, είτε την ανώτατη. 

Η ανάπτυξη των ιδιαίτερων δεξιοτήτων του κάθε παιδιού µέσω
της δηµόσιας εκπαίδευσης αποτελεί βασικό στόχο για την πα-
ρούσα Κυβέρνηση. Κάθε οικογένεια ξεχωριστά έχει το δικαίωµα
τα παιδιά της να απολαµβάνουν ενός εκπαιδευτικού συστήµατος
που θα παρέχει τη δυνατότητα, πέραν της εκµάθησης της βασι-
κής ύλης, αλλά και της καλλιέργειας του χαρακτήρα και των αρε-
τών, όπως η οµαδικότητα, ο αλληλοσεβασµός, η συνεισφορά, ο
εθελοντισµός και η προστασία του περιβάλλοντος. 

Μπαίνοντας έτσι σε µια νέα εποχή όπου η τεχνολογία ανα-
πτύσσεται ραγδαία, δεν θα µπορούσαµε να αφήσουµε απ’ έξω
τη νεανική επιχειρηµατικότητα, τη ροµποτική, αλλά ταυτόχρονα
και τους κινδύνους που µπορεί να εµπεριέχονται µέσω της αχα-
λιναγώγητης επικοινωνίας. Τέτοιοι κίνδυνοι -κι εδώ σας µιλάω
πρωτίστως ως γονιός- είναι και τα ευρήµατα στη µηχανή του δια-
δικτύου που αφορούν τη σεξουαλικότητα. Σε αρκετές οικογέ-
νειες θεωρείται ταµπού η συζήτηση ενός τόσο σηµαντικού
θέµατος που µπορεί να καθορίσει όµως τη ζωή ενός ή µιας εφή-
βου, αν δεν συζητηθεί όταν και όπως πρέπει. Το σχολείο λοιπόν,
ξεχωρίζοντας τις βαθµίδες, εισάγει αυτό το λεπτό ζήτηµα, όχι ως
ταµπού, αλλά ως µέσο ενηµέρωσης, πρόληψης και προφύλαξης
των παιδιών µας από διάχυτες και σκόρπιες πληροφορίες που
µπορεί να το οδηγήσουν ενδεχοµένως σε επικίνδυνες καταστά-
σεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα επίσης στο σηµείο
αυτό να σταθώ και στην εισαγωγή της αγγλικής γλώσσας στα
νηπιαγωγεία, όπου έγινε µια τεράστια κουβέντα γύρω από αυτό
το ζήτηµα µε άτοπα πολλές φορές σχόλια. Και αποδεικνύονται
άτοπα, αφού ήδη µια µέση οικογένεια, µε σκοπό να συµβαδίσει
το παιδί της στις προόδους της σηµερινής εποχής, το ξεκινάει
από πολύ µικρό φροντιστήριο ξένων γλωσσών. Και δεν µπορώ
πραγµατικά να αντιληφθώ γιατί να µην είναι καλοδεχούµενη µια
διάταξη η οποία, πέραν όλων των άλλων επιχειρηµάτων που
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ακούστηκαν σε αυτήν την Αίθουσα, θα εξοικονοµήσει επιπλέον
από τον οικογενειακό προϋπολογισµό όχι αµελητέους οικονοµι-
κούς πόρους. 

Ακόµη δεν µπορώ παρά να µην επικροτήσω την ενίσχυση της
διδασκαλίας των κλασικών γραµµάτων στα σχολεία µας, γυµνά-
σια και λύκεια. Η κλασική παιδεία, ακόµα και αν τα παιδιά δεν
σκοπεύουν να εντρυφήσουν σε αυτές τις σπουδές, είναι µια καλ-
λιέργεια που την οφείλουµε τόσο στην ιστορία µας όσο και στη
γλώσσα µας. Έτσι, και η εισαγωγή του κόντρα µαθήµατος στην
Γ’ λυκείου, είτε αφορά τους µαθητές της θεωρητικής κατεύθυν-
σης είτε της πρακτικής, ενισχύει τις γνώσεις των µαθητών και τις
καθιστά πιο σφαιρικές. 

Η αξιολόγηση δε της προόδου αλλά και της διαγωγής των µα-
θητών είναι στον πυρήνα της αποστολής της παιδείας και απο-
σκοπεί στη διάπλαση ελεύθερων και υπεύθυνων πολιτών. Και
νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως αρκετά πια µε τον
ανεξέλεγκτο εξισωτισµό των πάντων που οι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε περισσή παρρησία αναφέρουν διαρκώς. Οι µαθητές, οι
εκπαιδευτικοί αλλά και οι γονείς θα πρέπει να ενδιαφέρονται, όχι
µόνο για τη σχολική πρόοδο, αλλά και για τη διατήρηση και την
τήρηση συµπεριφορών και κανόνων που αρµόζουν στην ηλικία
τους και το σχολικό περιβάλλον επίσης. Έτσι µόνο θα περιορί-
σουµε τα περιστατικά σχολικής βίας, τις προσβολές και το µπού-
λινγκ, όταν θα υπάρχουν όρια που θα τηρούνται και µαθητές που
θα τα σέβονται και θα αξιολογούνται για τις συµπεριφορές τους. 

Η τελευταία µου αναφορά στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση
αφορά τα πρότυπα και τα πειραµατικά σχολεία, όπου ενισχύεται
το πρότυπο της αριστείας µε την έννοια της διαρκούς αυτοβελ-
τίωσης των µαθητών και η εισαγωγή αυτών θα γίνεται µε εξετά-
σεις. Εδώ όµως που ο ΣΥΡΙΖΑ πάλι διαφωνεί δεν προβάλλει τον
γνωστό εξισωτισµό, γιατί εδώ προφανώς δεν τον συµφέρει. Η
αριστεία, η πρόοδος και προκοπή είναι για όλους, ανεξαρτήτως
οικογενειακής, κοινωνικής και οικονοµικής κατάστασης. Με εξε-
τάσεις λοιπόν όλοι έχουν πρόσβαση και δικαίωµα στην εισαγωγή
σ’ αυτά τα σχολεία. 

Όσο για τα πειραµατικά, στο εξής οι µαθητές θα εισάγονται
µέσω κληρώσεων και από τον Σεπτέµβριο του 2020 θα λειτουρ-
γήσουν είκοσι οκτώ πρότυπα και τριάντα τέσσερα πειραµατικά
σχολεία, ενώ η ανώτατη εκπαίδευση απαγκιστρώνεται επιτέλους
και ανεξαρτητοποιείται περισσότερο, έχοντας τη δυνατότητα
ίδρυσης ξενόγλωσσων προπτυχιακών προγραµµάτων από κάθε
ΑΕΙ χωρίς να απαιτείται η προηγούµενη έγκριση Υπουργού. Θε-
σµοθετούνται τα κοινά και διπλά προγράµµατα σπουδών µεταξύ
ελληνικών και ξένων ΑΕΙ, θερινά προγράµµατα στα ΑΕΙ, ενώ πα-
ράλληλα παρέχονται διευκολύνσεις για την προσέλκυση και την
παροχή άδειας διαµονής αλλοδαπών φοιτητών. Η εξωστρέφεια
ως βασικός άξονας του παρόντος νοµοσχεδίου δεν θα µπορούσε
λοιπόν να λείπει από την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Μας τιµά ιδι-
αιτέρως δε η εκδήλωση ενδιαφέροντος ξένων πανεπιστηµίων µε
παγκόσµιο κύρος προς τα δικά µας πανεπιστήµια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω
πως πιστεύω ακράδαντα πως η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας µε την ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου εντάσσει το εκ-
παιδευτικό µας σύστηµα σε µια νέα εποχή πιο κοντά στους
σύγχρονους ρυθµούς ζωής, στην τεχνολογία, αλλά µε γνώµονα
πάντοτε αξίες που έχουν γίνει πια αναγκαίες σήµερα περισσό-
τερο από ποτέ. Είναι πρώτιστος στόχος για εµάς το κάθε παιδί
να αναπτύξει δεξιότητες, να µορφωθεί σφαιρικά και όχι επιλε-
κτικά µε µοναδικό στόχο την εισαγωγή σε κάποια σχολή. Είναι
πρωταρχικός στόχος για εµάς τα εφόδια για το µέλλον των ση-
µερινών µαθητών. Είναι χρέος δικό µας να είναι αυτά όσο το δυ-
νατόν περισσότερα και ποιοτικότερα, γιατί επενδύοντας στη
µόρφωση των νέων µας, επενδύουµε ουσιαστικά στο µέλλον. 

Άλλωστε, όπως είπε και ο Αριστοτέλης, αυτοί που µελέτησαν
προσεκτικά τον τρόπο διακυβέρνησης των ανθρώπων πρέπει να
έχουν πειστεί πως η τύχη των εθνών εξαρτάται αποκλειστικά από
την εκπαίδευση των νέων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

σας ευχαριστούµε για τον χρόνο.
Τον λόγο έχει ο κ. Δελής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εξαντλητική µεν αλλά και πολύ πλούσια η συζήτηση όλες

αυτές τις µέρες, αλλά εγώ θέλω να ξεκινήσω µε κάτι άλλο και να
πω ότι η σκέψη µας τούτες τις ώρες, τούτες τις µέρες είναι µε
τα παιδιά που σε λίγες µέρες θα µπουν στη µάχη των πανελλα-
δικών εξετάσεων. Καταλαβαίνουµε το άγχος τους, την αγωνία
τους. Είµαστε µαζί τους και τους συµπαραστεκόµαστε. Είναι µια
µάχη που πρέπει να τη δώσουν µε ψηλά το κεφάλι. Θα ακολου-
θήσουν βεβαίως και άλλες. 

Έχω την αίσθηση ότι υπήρξε µια τοποθέτηση εδώ από το ΚΚΕ
και µιλώ για την τοποθέτηση του Αντιπροέδρου της Βουλής του
Γιώργου Λαµπρούλη, που ανέλυσε όσο µπορούσε, στα πλαίσια
του χρόνου που είχε, την απαραίτητη σύνδεση που πρέπει να
υπάρχει ανάµεσα στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και συνο-
λικά στην εκπαίδευση από το νηπιαγωγείο, για να µην πούµε από
τους παιδικούς σταθµούς, µέχρι το πανεπιστήµιο. Είναι µια εξαι-
ρετικά επίκαιρη επισήµανση, ιδιαίτερα τον τελευταίο καιρό µε
την εξέλιξη που έχουµε στην πανδηµία. 

Σπεύδω από την αρχή να µιλήσω για την τροπολογία που κα-
τέθεσε το Υπουργείο Παιδείας, µια τροπολογία που θα µπο-
ρούσε να υπάρξει και ως αυτοτελές κεφάλαιο του νοµοσχεδίου.
Δώδεκα άρθρα είναι. Θέλω να πω ότι το δωδέκατο άρθρο αυτό
που δίνει την αποζηµίωση των 700 ευρώ στα παιδιά, το ψηφί-
ζουµε και µε τα δύο µας χέρια, αλλά δεν έχουµε αυτή τη δυνα-
τότητα γιατί το εισάγεται ως πακέτο µαζί µε άλλα έντεκα άρθρα.
Γι’ αυτό και επειδή θα ψηφίσουµε συνολικά στην τροπολογία
«παρών», διευκρινίζουµε ότι ψηφίζουµε το δωδέκατο τµήµα
αυτής της τροπολογίας, φυσικά, όπως είπα, αναφανδόν.

Μια διευκρίνιση. Ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να λέει ότι δεν
κατάλαβε αυτό που είπε ο γενικός γραµµατέας του κόµµατος για
τις φοιτητικές εστίες, µιλώντας για τις µετεγγραφές. Κοιτάξτε,
το ζήτηµα µε τις µετεγγραφές έχει ως εξής: Πριν δέκα περίπου
χρόνια οι αιτήσεις των µετεγγραφών ήταν πάρα πολύ λίγες και
το γνωρίζουµε όλοι. Τι έγινε ξαφνικά και αυτές εξακοντίστηκαν
σε αυτές τις δέκα, δεκαπέντε, είκοσι χιλιάδες ή πόσες είναι; Προ-
φανώς, υπήρξε η αδυναµία πολλών οικογενειών να σπουδάσουν
τα παιδιά τους. Αυτό είναι αυταπόδεικτο. 

Έρχεται, λοιπόν, εδώ η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, βάζει τους
πρώτους κόφτες µε τα λεγόµενα κοινωνικά κριτήρια και δεν παίρ-
νουν όλοι οι φοιτητές που δικαιούνται τις µετεγγραφές τους. Έρ-
χεται τώρα η Νέα Δηµοκρατία και προσθέτει τα ακαδηµαϊκά
κριτήρια και το δυσκολεύει ακόµα περισσότερο. Αυτή η εισα-
γωγή του ακαδηµαϊκού κριτηρίου έχει και άλλη µια λειτουργία
και ίσως πιο σηµαντική από τη λειτουργία του κόφτη. Είναι ότι
ρίχνει νερό στον µύλο της κατηγοριοποίησης των ιδρυµάτων. Αν-
τικειµενικά αυτό θα κάνει. Από την ώρα που δεν θα µπορείς να
πας σε ένα άλλο πανεπιστήµιο από ένα πανεπιστήµιο, επειδή θα
τυχαίνει η διαφορά των µονάδων του πανεπιστηµίου να είναι
πάνω από δύο ή δυόµισι χιλιάδες µόρια, δεν ξέρω πόσα ακριβώς
είναι, σηµαίνει ότι είσαι σε ένα υποδεέστερο πανεπιστήµιο και
άρα το πτυχίο σου δεν έχει την ίδια αξία. Αυτή είναι µια ερµηνεία
καθ’ όλα λογική. 

Αυτό εννοούσε ο γενικός γραµµατέας του κόµµατος όταν
έλεγε για τις µετεγγραφές, λέγοντας ότι οι φοιτητικές εστίες οι
οποίες έτσι κι αλλιώς όσες είναι δεν επαρκούν µε τίποτα. Έχει
διακηρύξει η Κυβέρνηση ότι θα προχωρήσει µε συµπράξεις δη-
µόσιου και ιδιωτικού τοµέα, άρα θα τις αναλάβουν ιδιώτες, άρα
θα δουλεύουν οπωσδήποτε µε βάση το επιχειρηµατικό κέρδος,
άρα το πρόβληµα και πάλι για έναν φοιτητή ο οποίος θα έχει
κοπεί από τη µετεγγραφή του, είτε λόγω των κοινωνικών είτε
λόγω των ακαδηµαϊκών κριτηρίων, θα είναι υποχρεωµένος αν
θέλει να σπουδάσει, να πάει σε µια φοιτητική εστία ΣΔΙΤ όπου
θα πρέπει να καταβάλλει ένα ενοίκιο. Δεν θα είναι δωρεάν. Και
αν ακόµα είναι στην αρχή δωρεάν, κύριε Διγαλάκη, επειδή σας
βλέπω να κουνάτε το κεφάλι, είναι βέβαιο ότι σε λίγα χρόνια θα
ακολουθήσουν τα ενοίκια. 

Θέλω να θυµίσω ότι ακριβώς το ίδιο έγινε και µε την ιδιωτικο-
ποίηση των κρατικών παιδικών σταθµών. Εν µία νυκτί επί κυβέρ-
νησης Σηµίτη τότε έγιναν από κρατικοί δηµοτικοί και βεβαίως την
επόµενη χρονιά µπήκαν τα πρώτα τροφεία που ήταν στην αρχή
ένα πενηντάρικο -το έζησα- και λέγαµε: «Δεν βαριέσαι». Τώρα
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είναι 200 ευρώ κατά µέσο όρο τον µήνα. 
Από την οµιλία του Πρωθυπουργού νοµίζω ότι ξεχώρισε η ανα-

φορά του και η, θα έλεγα, εναγώνια προσπάθειά του να δικαιο-
λογήσει το άρθρο 5 για την επαναφορά της διαγωγής. Το έκανε,
όµως, µε έναν τέτοιο τρόπο που νοµίζω ότι µάλλον δεν τα κατά-
φερε. Δικαιολόγησε την επαναφορά της διαγωγής ως µέτρο
ενάντια στον σχολικό εκφοβισµό και στο bulling. Τόσο απλό είναι,
δηλαδή; Δεν χρειάζεται να κάνουµε τίποτα άλλο; Επαναφέρουµε
τη διαγωγή και το λύσαµε αυτό το πρόβληµα! Πολύ φοβάµαι -το
γνωρίζετε και εσείς- ότι δεν είναι έτσι. Είναι πολύ πιο σοβαρό,
είναι πολύ πιο σύνθετο και η επαναφορά της διαγωγής είναι ακα-
τανόητη. 

Θα επαναλάβω αυτό που είπα ότι η επαναφορά της διαγωγής
ως προς την συµπεριφορά της ή ως προς τη διαπαιδαγώγηση
πολύ περισσότερο των παιδιών θα έχει το ίδιο αποτέλεσµα που
έχει και ένας δυνατός άνεµος στην κατάσβεση µιας πυρκαγιάς.
Το ακριβώς αντίθετο αποτέλεσµα θα φέρει. 

Από την οµιλία του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
πέρα από το κλείσιµο του µατιού µε την αξιολόγηση που έκανε
µια χαρακτηριστική αποστροφή και είπε: «Δεν κατάλαβα οι εκ-
παιδευτικοί είναι ενάντια στην αξιολόγηση αν δεν είναι τιµωρη-
τική». Μετέφερε, δηλαδή, µια εικόνα που δεν ισχύει, ότι οι εκπαι-
δευτικοί είναι υπέρ της αξιολόγησης αν δεν είναι τιµωρητική, κάτι
που σας διαβεβαιώ δεν ισχύει καθόλου και µιλώ για την πλειοψη-
φία τους.

Διεκδίκησε ανοιχτά και τον ακούσαµε εδώ την πατρότητα και
των ξενόγλωσσων προγραµµάτων µε δίδακτρα. «Εµείς -λέει- τα
φέραµε πρώτοι». Και βεβαίως και την εισαγωγή των αγγλικών
από τις µικρότερες ηλικίες ο ΣΥΡΙΖΑ λέει ότι το 2016 έβαλε τα
αγγλικά στην πρώτη τάξη και έρχεται τώρα η Νέα Δηµοκρατία
και τα πάει στο νηπιαγωγείο. 

Έρχεται τώρα η κ. Ζαχαράκη πριν από λίγο στο Βήµα και λέει:
«Δεν θέλουµε να γίνεται αυτή η επαφή των µαθητών, η εξοι-
κείωσή τους από το δηµοτικό µε τα αγγλικά; Δεν θέλουµε να γί-
νεται µέσα από την τηλεόραση, µέσα από τα παιχνίδια;». Ξέρετε,
κυρία Ζαχαράκη, και εµείς δεν το θέλουµε γίνεται, όµως. Είναι
αντικειµενικό. Δεν µπορούµε να το αλλάξουµε. Να πετάξουµε τις
τηλεοράσεις από τα σπίτια; Να πετάξουµε τα κινητά; Να πετά-
ξουµε τα κοµπιούτερ; Γιατί έτσι λέει η µάνα στο παιδάκι: «Πάρε
το κοµπιούτερ»; Γίνεται, όµως. 

Συνεπώς, να σας πω κάτι για να είµαστε ειλικρινείς µεταξύ µας.
Την εισαγωγή των αγγλικών στο νηπιαγωγείο δεν την αποφασίζει
η παιδαγωγική, η οικονοµία την αποφασίζει. Γιατί υπάρχει µια έκ-
θεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την προηγούµενη δεκαετία
που λέει ότι από όσο µικρότερη ηλικία µάθουν τα παιδιά κάποια
πράγµατα -αυτό το ξέρει και ο λαός, βεβαίως- τόσο καλύτερα
στερεωµένες θα είναι αυτές οι δεξιότητες.

Δεν θα µπω τώρα στην ανάλυση για την επικοινωνία και τη
χρήση της γλώσσας, που δεν είναι µόνο αυτή και δεν πρέπει να
είναι αυτή, αλίµονο. Αλλά θέλω να κάνω ένα σχόλιο ακόµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Δε-
λή, είµαστε στα εννιά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ένα λεπτό ακόµη.
Έχει γίνει πολλή κουβέντα εδώ για την κοινωνική κινητικότητα.

Σηκώνονται οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και λένε ότι το νοµοσχέδιο
περιορίζει την κοινωνική κινητικότητα. Σηκώνονται οι Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας και λένε ότι το νοµοσχέδιο ευνοεί την κοι-
νωνική κινητικότητα, θεωρώντας ότι η κοινωνική κινητικότητα
εξασφαλίζεται από την εκπαίδευση. Δεν είναι όµως, έτσι. Τελικά
οι ανάγκες του συστήµατος είναι αυτές που ορίζουν το ποσό και
το ποσοστό της κοινωνικής κινητικότητας. Ναι, µεν µπαίνεις στο
ασανσέρ, στον ανελκυστήρα για να ανέβεις κοινωνικά, αλλά το
κουµπί δεν θα το πατήσεις εσύ. Μπορεί να έχεις όλα τα προ-
σόντα, αλλά το κουµπί θα το πατήσουν οι ανάγκες του συστήµα-
τος. Και όταν το σύστηµα είχε τέτοιες διευρυµένες ανάγκες,
όταν βρισκόταν δηλαδή στην ανάπτυξή του στις δεκαετίες του
’60, του ’70, του ’80, βεβαίως και υπήρχε κοινωνική κινητικότητα.
Αν και δεν µου αρέσει και πολύ αυτός ο όρος. Δεν άλλαζαν τάξη
οι άνθρωποι, στρώµατα ίσως, αλλά εν πάση περιπτώσει υπήρχε
αυτό. Σήµερα δεν υπάρχει αυτή η δυνατότητα, παρά µονάχα για
λίγους. Τι να κάνουµε τώρα; Συνεπώς, δεν είναι ζήτηµα παιδείας.

Δεν είναι η παιδεία που αποφασίζει την κοινωνική κινητικότητα.
Βεβαίως, και εδώ πραγµατικά τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, το κυ-

ρίαρχο ερώτηµα και νοµίζω ότι η όλη συζήτηση γύρω από αυτό
περιστρεφόταν, είναι: Τι σχολείο θέλουµε; Το σχολείο αυτό που
λειτουργεί και που ολοένα και περισσότερο προσιδιάζει και προ-
σαρµόζεται στις ανάγκες αυτής της αγοράς και υπηρετείται αυτό
το σχολείο και από όλες τις κυβερνήσεις και από την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ -εν-
δεχοµένως, µε διαφορετικούς τρόπους, αλλά πάντως το ίδιο
σχολείο υπηρετούν και οι δύο- το σχολείο αυτό που είναι αντα-
γωνιστικό, που είπαµε ότι έχει πολύ άγχος, πολύ τρέξιµο, πολύ
λαχάνιασµα, πολλή αγωνία για τα παιδιά και πάρα πολλά έξοδα
για τους γονείς ή το άλλο το σχολείου που λέµε εµείς, το δωδε-
κάχρονο, το ενιαίο, που θα φροντίζει όλα τα παιδιά να πάρουν
τη γενική πολύπλευρη µόρφωση µέχρι τα δεκαοκτώ τους χρόνια,
να διαπαιδαγωγηθούν, να αποκτήσουν όλα εκείνα τα εφόδια. Και
σε αυτή την ηλικία πια, αυτός που θέλει να µάθει µια δουλειά,
ένα επάγγελµα, µια τέχνη, όπως λένε οι παλιότεροι, να πάει για
µεταλυκειακές σπουδές δωρεάν και αυτός που θέλει να πάει στο
πανεπιστήµιο.

Για αυτά τα πράγµατα µιλάµε, αλλά αυτό το ζήτηµα να ξέρετε
ότι δεν θα το λύσει καµµιά κυβέρνηση. Αυτό το ζήτηµα το λύνει
το ίδιο το σύστηµα, το λύνει ο τρόπος µε τον οποίο λειτουργεί
ένα κοινωνικοοικονοµικό σύστηµα. Το πρώτο σχολείο, αυτό το
σχολείο της αγοράς είναι αυτό το σχολείο που έχει ανάγκη σή-
µερα η κοινωνία. Δεν βρισκόµαστε στο 1927 ούτε στο 1965. Εί-
µαστε στο 2020 και οι ανάγκες σήµερα της καπιταλιστικής οικο-
νοµίας έχουν αυτό το σχολείο ανάγκη και κανένα άλλο. Γι’ αυτό
και υπηρετείται από όλα τα κόµµατα.

Μια άλλη κοινωνία, αυτή που λέµε εµείς, θα έχει ανάγκη το
άλλο το σχολείο. Αυτό φυσικά δεν σηµαίνει ότι αδιαφορούµε
ακόµα και για τα παραµικρά δικαιώµατα ή για το ό,τι µπορεί να
αποσπάσει σήµερα το παιδί της λαϊκής οικογένειας και ο νέος
που σπουδάζει στο πανεπιστήµιο.

Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε πρόεδρε, η συζήτηση, µε τις ανα-

γκαίες εντάσεις και διαφοροποιήσεις, είχε ενδιαφέρον, διότι απο-
τυπώθηκαν δύο συγκρουόµενα ανταγωνιστικά σχέδια για το
µέλλον της εκπαίδευσης και των παιδιών µας, το ένα σχέδιο το
οποίο είναι γνωστό, είναι το σχέδιο του νεοφιλελευθερισµού για
το σχολείο της αγοράς και το άλλο σχέδιο είναι αυτό που αφορά
στο σχολείο της δηµοκρατίας, της συµµετοχής, της συνεργατι-
κότητας και όχι του ανταγωνισµού.

Δεν λέµε όλοι τα ίδια πράγµατα. Το γεγονός ότι η Νέα Δηµο-
κρατία είναι µόνη της σε αυτή την ψηφοφορία για το νοµοσχέδιο,
µόνη της και µέσα στην Αίθουσα, αλλά και στην κοινωνία, όπως
φαίνεται από τις κινητοποιήσεις, είναι σηµαντικό, διότι είναι σε
µια περίοδο που η Νέα Δηµοκρατία εµφανίζεται να έχει µια γενι-
κότερη αποδοχή στο θέµα της αντιµετώπισης της υγειονοµικής
κρίσης, αλλά σε όλες τις δηµοσκοπήσεις και τις κοινωνικές κινη-
τοποιήσεις έχει µια κατακόρυφη πτώση της εκτίµησης των πολι-
τών απέναντι στην κυβερνητική πολιτική για την εκπαίδευση.

Χτυπάει ένα καµπανάκι εδώ για την Κυβέρνηση. Να το λάβει
σοβαρά υπ’ όψιν της και να µη συµπεριφέρεται µε αλαζονεία.
Διότι η ιστορία λέει ότι ο χώρος της εκπαίδευσης και της νεο-
λαίας είναι κοινωνικοί χώροι, που στο παρελθόν ήταν προάγγελοι
πολλών κοινωνικών και πολιτικών εξελίξεων.

Θυµάµαι, όταν ήµουν φοιτητής, τον ν.815. Τον καταργήσαµε
στα πανεπιστήµια τον ν.815. Ήταν η πρώτη φορά που καταργή-
θηκε νόµος µεταπολιτευτικά στην Ελλάδα, ο 815 και µετά ο
νόµος Διαµαντοπούλου και µετά η απόκρουση της αναθεώρησης
του άρθρου 16. Όλα αυτά -είναι η αλήθεια- τότε ήταν και προάγ-
γελοι πολιτικών εξελίξεων. Το 1981 θα έπεφτε η Δεξιά, µετά θα
έπεφταν οι µνηµονιακές κυβερνήσεις.

Δεν προτρέχω. Απλώς επισηµαίνω. Είναι ευαίσθητος δέκτης ο
χώρος της νεολαίας και ο χώρος της εκπαίδευσης. Ας το προ-
σέξει η Κυβέρνηση. Όχι τόση αλαζονεία, όπως φάνηκε και µέσα
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και έξω από τη Βουλή.
Όµως, η συζήτηση που είχαµε εδώ είχε και το εξής ενδιαφέ-

ρον: Ακούσαµε Βουλευτές και Υπουργούς να αναπτύσσουν το
προσωπικό τους success story, κάτι σαν τον Ξανθόπουλο, αν θυ-
µάστε, τον ηθοποιό. Παιδιά του λαού όλοι, που ξαφνικά έγιναν
Υπουργοί και πάει λέγοντας. Να το σεβαστώ αυτό. Καµµία αν-
τίρρηση, αν και αν ψάξουµε τα βιογραφικά εδώ µέσα στη Βουλή,
θα δείτε ότι στο Υπουργικό Συµβούλιο είναι αρκετοί τελειόφοιτοι
του κολεγίου. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Ουδέν µεµπτόν.

Να δεχθώ, λοιπόν, το success story των διαφόρων Υπουργών.
Όµως, θέλω να σας πω το εξής. Αν ίσχυε -και ίσχυε- αυτό το στοι-
χείο της ανόδου, της κοινωνικής κινητικότητας µέσα από την εκ-
παίδευση στα πλαίσια µιας συνολικής αναπτυξιακής προσπά-
θειας στην ελληνική κοινωνία µεταπολιτευτικά, σήµερα είµαστε
σε άλλη εξέλιξη. Η άλλη εξέλιξη που έχουµε σήµερα είναι ότι
έχουµε µια οικονοµική πραγµατικότητα κρίσης, µια οικονοµική
πραγµατικότητα που δηµιουργεί δυσκολίες στην επιβίωση των
ανθρώπων, µε τη λιτότητα, την ανεργία, τα µνηµόνια, τη σηµε-
ρινή κρίση µε τον κορωνοϊό, µια κρίση του παραγωγικού µοντέ-
λου.

Δεν είναι, λοιπόν, τόσο ευθύγραµµα τα πράγµατα, ότι όποιος
µπει στο πανεπιστήµιο δεν θα βρίσκει δουλειά. Το ξέρουν τα παι-
διά αυτό το πράγµα και είναι και µια αιτία, δυστυχώς, απαξίωσης
και των σπουδών από ένα σηµείο και πέρα.

Άρα, λοιπόν, για να µιλήσουµε λίγο σχηµατικά, το κοινωνικό
ασανσέρ σταµάτησε. Όσο και να χτυπά κάπως από µέσα για να
ξαναρχίσει να παίρνει µπρος, δεν παίρνει µπρος. Σταµάτησε το
κοινωνικό ασανσέρ. Υπάρχει θέµα γενικότερης κοινωνικής αλλα-
γής στις οικονοµικές πολιτικές, υπέρβασης κοινωνικών ανισοτή-
των και στην Ελλάδα και στον υπόλοιπο κόσµο, για να ξαναρχίσει
να λειτουργεί το κοινωνικό ασανσέρ σε µια κατεύθυνση κοινωνι-
κής και δηµοκρατικής αλλαγής.

Το µήνυµα αυτό φαίνεται και σε άλλες χώρες του κόσµου. Δεν
το παίρνει η Κυβέρνηση. Αυτά που συµβαίνουν σήµερα στην Αµε-
ρική είναι στοιχείο και αυτών των κοινωνικών ανισοτήτων και του
αυταρχισµού που βιώνουµε µέσα από τις κοινωνικές ανισότητες.
Εγώ δεν βλέπω να τα παίρνετε πολύ σοβαρά αυτά τα πράγµατα.

Βεβαίως, εδώ ακούσαµε διάφορους Βουλευτές να κάνουν πα-
ραγγελίες για ένα πρότυπο στην πόλη τους. «Κάντε και σε µας
ένα πρότυπο», έλεγαν όλοι. Ποια είναι η λογική; Ένα καλό σχο-
λείο στην πόλη µας και δεκαπέντε τα οποία θα φυτοζωούν. Αυτό
είναι το µοντέλο. Το νοµοσχέδιο µιλάει για λίγα σχολεία, για λί-
γους µαθητές, τα λεγόµενα «πρότυπα» και όλα τα άλλα στο σκο-
τάδι. Τίποτα. Τα αφήνουµε έτσι, να βουλιάζουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα το επιχείρηµα ότι η Κυ-
βέρνηση τιµά τις προγραµµατικές της δεσµεύσεις. Μάλιστα. Η
διαγωγή είναι προγραµµατική σας δέσµευση; Σε ποια συγκεκρι-
µένη προεκλογική σας δέσµευση λέτε ότι θα επαναφέρετε τη
διαγωγή στα απολυτήρια του γυµνασίου και του λυκείου; Σε
ποια;

Άκουσα τον κύριο Πρωθυπουργό. Ήταν λίγο ζαλισµένος στο
θέµα αυτό. Είπε να δούµε την περιγραφική αξιολόγηση. Δεν
υπάρχει περιγραφική αξιολόγηση της αγωγής. Υπάρχει της βαθ-
µολογίας, της επίδοσης περιγραφική αξιολόγηση. Στην αγωγή τι
θα πει για τον έφηβο; Τι θα γράψει πάνω στο απολυτήριο; Υπάρ-
χουν τα στοιχεία που κρατάει το σχολείο, το αρχείο. Βεβαίως.
Πάντοτε. Είναι στοιχεία της προσωπικότητας του παιδιού, αλλά
πάνω στο απολυτήριο τι θα γράψει; Μια ολόκληρη παράγραφο
περιγραφική αξιολόγηση της διαγωγής του; Εντάξει.

Άκουσα τις αντιρρήσεις κυβερνητικών Βουλευτών. Να δω
αύριο που θα µπει ονοµαστική ψηφοφορία τι θα κάνουν! Ήταν
τρεις-τέσσερις που µίλησαν εναντίον αυτής της ρύθµισης.

Όµως, το σηµαντικότερο είναι το εξής: Άκουσα ποια είναι η
πηγή έµπνευσης από την κυρία Υπουργό για αυτή τη ρύθµιση.
«Η Ιταλία», µας λέει η κυρία Υπουργός, «έχει σύστηµα αριθµητι-
κής αξιολόγησης, βαθµολόγησης της διαγωγής».

Έψαξα, λοιπόν, να δω τι συνέβαινε και τι συµβαίνει. Το 1998,
µε την κυβέρνηση Πρόντι καταργήθηκε η αναγραφή της διαγω-
γής στα απολυτήρια. Επανήλθε το 2008 µε την κυβέρνηση Μπερ-
λουσκόνι. Είναι η περιβόητη Riforma Gelmini Mariastella. Είναι,
ας πούµε, η κ. Κεραµέως του Μπερλουσκόνι εκείνη την περίοδο,

η Υπουργός Παιδείας. Ήταν µια µεταρρύθµιση, Riforma, που
προκάλεσε µεγάλες κοινωνικές αντιδράσεις και νεολαίας και εκ-
παιδευτικών. Μετά υπήρξαν αποτιµήσεις αυτής της επιλογής.
Διαπρεπείς παιδαγωγοί έκαναν λόγο για την παιδαγωγική της πε-
ριθωριοποίησης και της απόκλισης, ότι µεγάλωσε το ποσοστό
της κοινωνικής επιλογής. Διότι µιλάµε για κοινωνική κινητικότητα.
Περισσότεροι µαθητές έµεναν στάσιµοι, αυξήθηκαν οι όροι που
οδηγούν στη σχολική εγκατάλειψη. Αυτά είναι τα αποτελέσµατα
του κοινωνικού στιγµατισµού.

Η σχολική δυσφορία, λοιπόν και η αυταρχική νοσταλγία. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα, διαπιστωµένη από επιστηµονικές εκθέ-
σεις παιδαγωγών στην Ιταλία. Αυτό το µοντέλο θέλετε να µας φέ-
ρετε σήµερα εδώ. Επαίρεστε; Υπερηφανεύεστε; Άλλη µια από-
δειξη ότι µιλάτε λεκτικά και όχι µε βάση τι λένε οι ειδικοί για τα
θέµατα της εκπαίδευσης. Δεν συµµορφώνεστε µε βάση την παι-
δαγωγική επιστήµη. Δεν µιλάτε µε αυτούς τους ανθρώπους. Ε-
σείς, επαναλαµβάνω, µιλάτε ιδεοληπτικά. Φάνηκε σε όλες τις επι-
λογές σας. Για τα νηπιαγωγεία καµµιά συζήτηση µε τους ειδι-
κούς.

Για τα ζητήµατα της αύξησης των παιδιών στα τµήµατα των
δηµοτικών; Καµµία συζήτηση µε τους ειδικούς. Για τα ζητήµατα
που αφορούν το τρισυπόστατο των τριών ταχυτήτων σύστηµα
που διχοτοµεί την εκπαίδευση και που γκετοποιεί τα άριστα παι-
διά και αποξενώνει και αποδυναµώνει τα υπόλοιπα σχολεία µε τα
υπόλοιπα παιδιά; Καµµία συζήτηση µε τους εκπαιδευτικούς.
Είναι σκληρές, κοινωνικές, ταξικές επιλογές που απορρέουν από
την ιδεολογία σας.

Βεβαίως, δεν είστε µόνοι. Μιλήσαµε για τον Μπερλουσκόνι και
τον Σαλβίνι σήµερα. Εκεί κοιτάτε. Εκεί είναι η καρδιά σας. Ήταν
η Θάτσερ νωρίτερα, όπου επανέφερε µέχρι το χάρακα ως µέσων
παιδαγωγικής επιβολής στην τάξη µέσα. Και είναι σήµερα και ο
Τράµπ, ο οποίος δεν σταµατάει στην αναγραφή στον στιγµατι-
σµό τον κοινωνικό, µέσω των απολυτηρίων στα παιδιά, κάνει κι
άλλα χειρότερα που δεν µπορούν να αναπνεύσουν.

Προσέξτε ο κατήφορος αυτός είναι πολύ κακός για την κοινω-
νία ολόκληρη. Έχει µικρή σηµασία τι θα γίνει µε την Κυβέρνηση
σας. Επαίρεστε εντάξει, αλλά προσέξτε όµως, διότι το τετρά-
πτυχο, το οποίο προσπαθείτε να ανοικοδοµήσετε µε την πολιτική
σας στο χώρο της εκπαίδευσης: Πατρίς, θρησκεία, οικογένεια
και αγορά, µε κοινό από κάτω παρονοµαστή αυταρχισµό και αλα-
ζονεία, είναι ένα τετράπτυχο το οποίο θα οδηγήσει ξανά σε χα-
µένες ευκαιρίες τη νεολαία µας και τη χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι πολλές από
τις ρυθµίσεις που έχει το νοµοσχέδιο αυτό δεν θα εφαρµοστούν
στην πράξη. Ήδη βλέπετε ότι οι κάµερες δεν εφαρµόστηκαν. Ζή-
τησαν στοιχεία, δεν δίνουν. Πουθενά από τους εκπαιδευτικούς
δεν εφαρµόστηκαν ή οι εντελώς περιορισµένα, σαν να µην εφαρ-
µόστηκαν. Θα καταργηθούν στην πράξη και θα καταργηθούν και
νοµοθετικά. 

Όχι, µόνο από άλλη κυβέρνηση, αλλά και η ίδια η Κυβέρνηση
µπορεί να τις καταργήσει µπροστά στα αδιέξοδα. Ο Αρβανιτό-
πουλος κατήργησε διατάξεις του νόµου της Διαµαντοπούλου,
διότι τα κοινωνικά αδιέξοδα ήταν µεγάλα και για να µπορέσουν
να κάνουν ελιγµούς αναγκάστηκαν να κάνουν και τέτοιου είδους
αλλαγές, πόσο µάλλον αν υπάρχει µία άλλη πολιτική δυναµική
που δίνει άλλο νόηµα στις κοινωνικές κινητοποιήσεις.

Εδώ, λοιπόν, βρισκόµαστε για να δούµε αυτή την πορεία των
κοινωνικών αλλαγών, µία πορεία που δεν είναι δυνατόν να στα-
µατήσει, όσο κι αν θέλει κάποιος, δεν µπορεί να σταµατήσει βε-
βαίως ούτε και µε κινήσεις εντυπωσιασµού και ανακριβειών,
όπως να µην απαντάµε στα επιχειρήµατα, στο επιχείρηµα και να
λέµε «καρκινώµατα» και πάει λέγοντας ότι λέει ο ΣΥΡΙΖΑ και ότι
αυτή η πολιτική του. Στην ουσία και όχι στα συνθήµατα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Αν-

δριανός έχει τον λόγο.
Παρακαλώ, κύριε Ανδριανέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Θα µιλήσω για δύο λεπτά, γιατί είχα

πει ότι δεν θα µιλήσω. Όµως, µετά την οµιλία του κ. Φίλη δεν
µπορώ να µην τοποθετηθώ, για τα απαξιωτικά που είπε για συ-
ναδέλφους Βουλευτές, για Υπουργούς. Προσπάθησε να απαξιώ-
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σει πορείες άξιων στελεχών της Κυβέρνησης, Βουλευτές που τε-
λείωσαν δηµόσιο σχολείο, δηµόσιο πανεπιστήµιο, όπως ο κ. Γε-
ραπετρίτης και να χρησιµοποιεί λέξεις ότι θυµίζουν Ξανθόπουλο
οι τοποθετήσεις του συγκεκριµένου Υπουργού. Το θεωρώ απα-
ράδεκτο. Και πρέπει να σεβόµαστε τους ανθρώπους πού µε
ιδρώτα, ξεκινώντας από τα φτωχά στρώµατα, µέσα από τη δη-
µόσια εκπαίδευση, µέσα από το δηµόσιο σχολείο, κατάφεραν
µέσω της κοινωνικής κινητικότητας να φτάσουν εδώ που φτά-
σανε και πρέπει να τους τιµούµε και όχι να επιχειρούµε την απα-
ξίωσή τους.

Δεν το περίµενα αυτό από τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ. Μίλησε
για ιδεοληψίες. Μα, τι λέτε, ιδεοληψίες εµείς και όχι εσείς; Δεν
βρίσκετε µέσα σε 115 άρθρα ούτε ένα θετικό βήµα να πείτε ότι
ναι, υπάρχει ένα άρθρο, δύο, στη σωστή κατεύθυνση; Και να
έχετε το θάρρος να το πείτε και να τα ψηφίσετε!

Από τη µια µεριά λέτε για Υπουργούς, για Βουλευτές ότι τε-
λειώνουν το δηµόσιο σχολείο, αλλά και το δηµόσιο πανεπιστήµιο
και η προκοπή τους είναι εµφανής στο δηµόσιο βίο και στην επι-
στηµονική τους πορεία και από την άλλη µεριά λέτε: «Άλλοι
Υπουργοί, άλλοι Βουλευτές, έχουν τελειώσει, ξέρω εγώ, το κο-
λέγιο τελικά, ή το Χάρβαρντ και λοιπά». Τι θέλετε ούτε είσαστε
ικανοποιηµένοι µε το να έχουν δηµόσιο σχολείο και να έχουν την
επιτυχηµένη διαδροµή τους, ούτε να έχουν τελειώσει ιδιωτικό
σχολείο, ιδιωτικό τοµέα, ή ένα από τα καλύτερα πανεπιστήµια
του κόσµου. Τι θέλετε τελικά; Ούτε το ένα, ούτε το άλλο, γιατί
έχετε επιλέξει, θέλετε και είναι στόχος σας προφανώς, εξίσωση
προς τα κάτω.

Οι συνάδελφοι που είπαν για τα πρότυπα σχολεία στις περι-
φέρειες τους, δεν εγκληµάτησαν. Ναι, θέλουµε, λοιπόν, πρότυπα
σχολεία σε όλη την περιφέρεια. Θέλουµε όλα τα σχολεία να τα
κάνουµε πρότυπα. Δεν είναι κακό. Αυτός είναι ο στόχος. Και το
νοµοσχέδιο αυτό βάζει τις σταθερές βάσεις, γι’ αυτή την πορεία
αναβάθµισης του σχολείου, από το νηπιαγωγείο, από το δηµο-
τικό, από το γυµνάσιο, από το λύκειο και από το πανεπιστήµιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Εµείς πιστεύουµε στο δηµόσιο σχολείο. Πιστεύουµε στο δη-
µόσιο πανεπιστήµιο. Πιστεύουµε ότι µέσα από την αναβάθµιση
και την εκπαίδευση πετυχαίνεται η κοινωνική κινητικότητα που
δίνει τη δυνατότητα στα φτωχά στρώµατα, στα φτωχά παιδιά, να
προκόψουν, να µάθουν γράµµατα και να έχουν µία πορεία στη
ζωή τους.

Γιατί ο πλούσιος και οι πλούσιες οικογένειες, κύριε συνάδελφε
και κύριοι συνάδελφοι, έχουν τον τρόπο να σπουδάσουν τα παι-
διά τους, είτε εντός της Ελλάδας στα ιδιωτικά σχολεία, είτε εκτός
της Ελλάδας σε πανεπιστήµια, τα οποία είναι πραγµατικά από τα
καλύτερα του κόσµου, γεγονός που γίνεται κατά κόρον. Εποµέ-
νως, αυτό που επιδιώκουµε εµείς είναι να στηρίξουµε, λοιπόν,
αυτά τα παιδιά που δεν έχουν τη δυνατότητα να σπουδάσουν
είτε σε καλά ιδιωτικά σχολεία, είτε σε καλά πανεπιστήµια.

Έχουµε, λοιπόν, τη βούληση να αναβαθµίσουµε το σχολείο το
δηµόσιο από το νηπιαγωγείο -όπως είπα- το δηµοτικό, το γυµνά-
σιο και τα πανεπιστήµιά µας, που πραγµατικά παράγουν σηµαν-
τικό έργο. Και µε την ευκαιρία αυτή θέλω πάλι να ευχαριστήσω
όλους τους εκπαιδευτικούς, την εκπαιδευτική κοινότητα, που
στηρίζουν και πραγµατικά παράγουν σηµαντικό έργο, σε δύσκο-
λες εργασιακές συνθήκες πολλές φορές. Είµαστε εδώ για να
στηρίξουµε, λοιπόν, το δηµόσιο σχολείο. Αυτό κάνουµε. Αυτό
κάνει το νοµοσχέδιο. Και πιστεύω ότι αύριο, µε την ψήφο των συ-
ναδέλφων, θα δώσουµε τη δυνατότητα στην Κυβέρνηση να
εφαρµόσει στην πράξη αυτά, τα οποία προβλέπονται µέσω των
διατάξεων. Και πιστεύω ότι η πράξη θα απαντήσει σε όλα αυτά
που προείπατε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δεν θέλω να πάρω άλλον χρόνο. Να µιλήσει η Υπουργός.
Θέλω και εγώ µε την ευκαιρία αυτή, να απευθυνθώ στα παιδιά,

εν όψει των εξετάσεων, των πανελλαδικών. Είµαι και εγώ πατέ-
ρας κόρης που δίνει εξετάσεις και προετοιµάζεται αυτό το διά-
στηµα. Εύχοµαι, λοιπόν: Καλή επιτυχία σε όλα τα παιδιά. Καλή
δύναµη. Δεν τελειώνουν όλα, αν κάτι δεν πάει καλά. Η ζωή είναι

µπροστά τους. Και πάντα µε αισιοδοξία πρέπει να τη βλέπουµε
και ελπίδα.

Ευχαριστώ πολύ.
Και νοµίζω και η Υπουργός θα απαντήσει και στα υπόλοιπα,

γιατί ήδη ο χρόνος έχει περάσει και η ώρα είναι περασµένη.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
Ορίστε, ελάτε, κυρία Υπουργέ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαµε στο τέλος µιας εκτε-

νέστατης συζήτησης. Ακούσαµε µε µεγάλη προσοχή τα σχόλια
και τις παρατηρήσεις σας όλες αυτές τις µέρες, από την επεξερ-
γασία του νοµοσχεδίου στην αρµόδια επιτροπή, µέχρι και τη ση-
µερινή συζήτηση στην Ολοµέλεια. Προσπάθησα να οµαδο-
ποιήσω σχόλια και παρατηρήσεις, ώστε να µπορέσω να δώσω
διευκρινίσεις και να απαντήσω στα σχόλια και στις παρατηρή-
σεις. 

Ως προς τη διαδικασία που ακολουθήθηκε. Ακούσαµε από τη
µία κριτική ότι το νοµοθέτηµα περνάει στα κρυφά, αιφνιδιαστικά.
Από την άλλη όµως, ακούσαµε ότι είχε πάρα πολλά σχόλια στην
κοινωνική διαβούλευση. Ο κ. Τσίπρας σήµερα αναφέρθηκε σε
δεκαπέντε χιλιάδες σχόλια. Ακούσαµε κριτική ότι αργήσαµε να
φέρουµε το νοµοσχέδιο, αλλά ακούσαµε και κριτική ότι το παρά
φέραµε γρήγορα, όπως είπε ο κ. Βαρουφάκης για παράδειγµα.
Ακούσαµε κριτική ότι δεν έχουµε νοµοθετήσει αρκετά έως τώρα,
αλλά ακούσαµε και κριτική ότι κακώς νοµοθετούµε τώρα.

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Το νοµοσχέδιο είχε ήδη παρου-
σιαστεί από τον Φεβρουάριο, πριν το ξέσπασµα της πανδηµίας.
Το παρουσιάσαµε στο Υπουργικό Συµβούλιο, στους εκπαιδευτι-
κούς συντάκτες, βγάλαµε ανακοινώσεις, δελτία τύπου. Μόνο στα
κρυφά δεν θέλαµε να περάσει. Δεν κατατέθηκε αµέσως τότε
λόγω πανδηµίας. Δύο µήνες αργότερα παρουσιάστηκε σε ανα-
λυτική συνέντευξη Τύπου και εν συνεχεία τέθηκε σε δηµόσια δια-
βούλευση για τη µέγιστη διάρκεια που προβλέπεται. Η διαβού-
λευση, ως γνωστόν, είναι ηλεκτρονική και έλαβε χώρα σε µια
εποχή που όλος ο κόσµος ήταν στο σπίτι του µπροστά στον υπο-
λογιστή του, εξού και το ρεκόρ συµµετοχής στην ηλεκτρονική
διαβούλευση.

Ακολούθησαν συναντήσεις και συζητήσεις µε θεσµικούς φο-
ρείς. Έγιναν αλλαγές στο νοµοσχέδιο, ενσωµατώνοντας γόνιµα
σχόλια που είχαµε λάβει από φορείς και από πολίτες και µέλη
της εκπαιδευτικής κοινότητας. Έγινε εκτενέστατη συζήτηση στη
Βουλή σχεδόν δύο εβδοµάδων. Κατεγράφησαν προτάσεις και
στο πλαίσιο της ηλεκτρονικής διαβούλευσης και της κοινοβου-
λευτικής διαδικασίας και ενσωµατώσαµε αλλαγές στο νοµοσχέ-
διο. Για παράδειγµα, σηµαντικές αλλαγές όσον αφορά τις διατά-
ξεις των πρότυπων πειραµατικών σχολείων, την αύξηση των πρό-
τυπων από 24 σε 28, τον χαρακτηρισµό των πειραµατικών στη
βάση των ιστορικών πανεπιστηµιακών πειραµατικών, αλλαγές
στα κριτήρια χαρακτηρισµού, αλλαγές στον εκπαιδευτικό εµπι-
στοσύνης, αλλαγές στον αριθµό παιδιών ανά τάξη, αλλαγές στον
τρόπο εκλογής προέδρων και αντιπροέδρων τµηµάτων, στα κρι-
τήρια για την εκλογή πρύτανη και αντιπρύτανη. Ακούµε, κατα-
γράφουµε, βελτιώνουµε. 

Επειδή η κ. Ξενογιαννακοπούλου αναφέρθηκε στο ότι δεν κά-
ναµε –λέει- αποδεκτές προτάσεις της Αντιπολίτευσης, σε ποιες
ακριβώς αναφέρεται; Ποιες νοµοτεχνικές µάς πρότεινε ακριβώς
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, τις οποίες δεν ενσωµατώσαµε; Σ’
όλο αυτό το πλαίσιο σύµβουλός µας ήταν το Ινστιτούτο Εκπαι-
δευτικής Πολιτικής, καθηγητές πανεπιστηµίων και κυρίως εκπαι-
δευτικοί της τάξης, άνθρωποι της πράξης που ζουν στην καθηµε-
ρινότητά τους τη δηµόσια εκπαίδευση. 

Όπως έχουµε ήδη ανακοινώσει, ακολουθούν νοµοσχέδια –
ανάµεσα σε άλλα- για τα στελέχη εκπαίδευσης, για την επαγγελ-
µατική εκπαίδευση, για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Έρχοµαι τώρα σε σηµεία κριτικής που αφορούν συγκεκριµένα
στο νοµοσχέδιο. 

Αγγλικά στα νηπιαγωγεία: Μετά τις θεωρίες συνοµωσίας που
ακούστηκαν από το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης περί

14344 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αµερικανικών συµφερόντων πίσω από την εν λόγω ρύθµιση, τα
στοιχεία παραµένουν αδιάσειστα. Το 2015 ο αριθµός των ευρω-
παϊκών χωρών µε δεύτερη γλώσσα στην προσχολική ηλικία ήταν
τρεις. Σήµερα είναι δεκατέσσερις χώρες όπως το Βέλγιο, η Φιν-
λανδία, η Ισπανία, η Κύπρος, το Λουξεµβούργο, η Πορτογαλία. 

Είπατε, κύριε Φίλη, κάτω από τα έξι. Δεν το βλέπω. Εγώ βλέπω
έναν πίνακα ξεκάθαρο που λέει «κάτω από τα τρία, πάνω από τα
τρία», ξεκάθαρα στοιχεία κατατεθειµένα στον δηµόσιο διάλογο.

Εργαστήρια δεξιοτήτων: Ακούσαµε ότι εισάγουµε τον άκρατο
ανταγωνισµό στα σχολεία. Γιατί; Επειδή θέλουµε να διευρύνουµε
τους ορίζοντες των µαθητών, να εφοδιάσουµε τους µαθητές µε
πολύτιµες δεξιότητες όπως η κριτική σκέψη, η επικοινωνία, η
πρωτοβουλία, η δηµιουργικότητα, η προσαρµοστικότητα µέσα
από θεµατικές όπως ο εθελοντισµός, η πρόληψη από εξαρτή-
σεις, ο σεβασµός στο περιβάλλον, η σεξουαλική αγωγή; 

Ρώτησε η κ. Σακοράφα γιατί δεν έχουµε πρόβλεψη για το πε-
ριβάλλον. Έχουµε ειδική ενότητα για το περιβάλλον και την οι-
κολογική συνείδηση. 

Επικαλείστε τη θεµατική εβδοµάδα. Η θεµατική εβδοµάδα,
όπως φανερώνει ο ίδιος της ο τίτλος, ήταν µία εβδοµάδα. 

Σήµερα, κύριε Φίλη, αναφερθήκατε και είπατε: «Όχι, ήταν υπο-
χρεωτικό». Εγώ ερωτώ: Η επιλογή των θεµατικών ήταν ή δεν
ήταν σε προαιρετική βάση; Ναι ή όχι; Όλα τα σχολεία, για παρά-
δειγµα, ήταν υποχρεωτικό να κάνουν σεξουαλική αγωγή; Η επι-
λογή θεµατικών δεν ήταν υποχρεωτική. Ήταν σε προαιρετική
βάση και γινόταν µόνο για µία βδοµάδα, µόνο στο γυµνάσιο, χω-
ρίς επιµόρφωση, χωρίς κατάρτιση, χωρίς πρόβλεψη για την καλ-
λιέργεια δεξιοτήτων, αποσπασµατικά και πρόχειρα. Ούτε καν
πλαίσιο δεν υπήρχε, ένας νόµος, µία υπουργική απόφαση.
Απλώς µια εγκύκλιος.

Έγινε επίκληση και της ευέλικτης ζώνης. Πάλι, όµως, δεν είναι
το ίδιο, κυρία Κεφαλίδου, γιατί τα εργαστήρια δεξιοτήτων µπαί-
νουν στο υποχρεωτικό ωρολόγιο πρόγραµµα, στο υποχρεωτικό
από το νηπιαγωγείο µέχρι και το γυµνάσιο, µε επιµόρφωση και
κατάρτιση εκπαιδευτικών, µε πρόβλεψη για ουσιαστική καλλιέρ-
γεια δεξιοτήτων για όλες τις βαθµίδες, οργανωµένα και σφαι-
ρικά, όχι αποσπασµατικά και πρόχειρα. 

Πρόγραµµα σχολείου: Είπε το Κίνηµα Αλλαγής «καµία αλλαγή
στις ώρες Πληροφορικής». Και όµως συν µία ώρα στην Α’ γυµνα-
σίου, συν δύο ώρες στην Α’ λυκείου, κάνοντάς την υποχρεωτικό
µάθηµα από µάθηµα επιλογής. Αυτό έχει έναν ιδιαίτερο συµβο-
λισµό της βαρύτητας που αποδίδουµε ακριβώς σε αυτό το µά-
θηµα και στις δεξιότητες που αποφέρει αυτό το µάθηµα για τα
παιδιά µας.

Ειπώθηκε ότι ασχολούµαστε µόνο µε λίγα σχολεία. Οι βασικές
αλλαγές του νοµοσχεδίου αφορούν όλα τα σχολεία. Η αξιολό-
γηση, οι νέες θεµατικές, η τράπεζα θεµάτων, οι πιο εντατικές και
ποιοτικές σπουδές, η διεύρυνση των µεθόδων αποτίµησης, οι
διερευνητικές εργασίες, όλα αυτά αφορούν όλα τα σχολεία της
χώρας, κύριε Φίλη. Αλλά και τα πρότυπα πειραµατικά, στα οποία
αναφερθήκατε, ναι, είναι εργαλεία για µας διάχυσης βέλτιστων
εκπαιδευτικών πρακτικών.

Κύριε Φίλη, είπατε µια φράση -δεν ξέρω αν σας ξέφυγε ή αν
ήταν εν πλήρει συνειδήσει- σχετικά µε τις ρυθµίσεις που φέρ-
νουµε για να καταστήσουµε το σχολείο υψηλότερων απαιτή-
σεων. Είπατε ότι τους κλέβουµε την εφηβεία. Γιατί; Επειδή δεν
προβλέπουµε να περνάνε όλοι χωρίς εξετάσεις, επειδή δεν προ-
βλέπουµε να είναι όλοι ίσοι και όµοιοι, επειδή προβλέπουµε ακρι-
βώς ένα σύστηµα το οποίο θα αναδεικνύει δεξιότητες µαθητών;
Φροντίζουµε για το µέλλον των παιδιών µας. Τα εξοπλίζουµε κα-
λύτερα για να ανταποκριθούν ακόµη καλύτερα στις απαιτήσεις
του µέλλοντος. 

Πρότυπα σχολεία και πειραµατικά σχολεία: Ακούσαµε εκφρά-
σεις όπως «γκετοποιεί τους άριστους µαθητές», «εξοντωτικό τρυ-
πάκι βαθµοθηρίας», «ανατρέπεται η δηµοκρατική αποστολή του
σχολείου», «διαιωνίζει τις ανισότητες», «σχολείο της αγοράς». 

Μιλήσατε για καλά σχολεία των πλούσιων στρωµάτων. Αντιθέ-
τως, πολλαπλασιάζοντας και επεκτείνοντας το δίκτυό τους, τα
καθιστούµε προσβάσιµα σε όλη την επικράτεια, ώστε ανεξαρτή-
τως οικονοµικής κατάστασης να έχουν όλοι δικαίωµα να πάνε σε
αυτά τα εξαιρετικά σχολεία. Ίσες ευκαιρίες, όχι ισοπέδωση προς

τα κάτω και αυτά τα εξαιρετικά σχολεία εν συνεχεία να λειτουρ-
γήσουν ως εργαλεία για τη διάχυση των βέλτιστων πρακτικών
στην εκπαίδευση σε όλα τα σχολεία, να τραβήξουν όλα τα σχο-
λεία µπροστά. 

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µε την κατ’ ουσίαν εξαφάνιση των προ-
τύπων έπληξε αυτά ακριβώς τα οικονοµικά στρώµατα, τα οικο-
νοµικά ασθενή στρώµατα που δήθεν υπερασπίζεται.

Κοινωνιολογία και Λατινικά: Κύριε Φίλη, πάλι απευθύνοµαι σε
σας. Ξεκινώντας να µιλάτε γι’ αυτό το θέµα σάς ακούσαµε µε
χαρά να χρησιµοποιείτε σε άπταιστη λατινική τη λέξη versus. Εί-
πατε «Λατινικά versus Κοινωνιολογία» και σήµερα, αν δεν κάνω
λάθος, είπατε και «terra incognita». Αναγνωρίζετε προφανώς
στην πράξη τη χρησιµότητα της γλώσσας στην καθηµερινότητά
µας και καταρρίπτετε ο ίδιος το επιχείρηµά σας ότι πρόκειται για
µήνυµα από το σκοτεινό παρελθόν. 

Λέτε όλες οι χώρες που στρέφονται στα κλασικά γράµµατα να
κάνουν λάθος; Χώρες οι οποίες διδάσκονται τα Λατινικά στο σχο-
λείο κάνουν όλες λάθος; Ιταλία, Γερµανία, Γαλλία, Ολλανδία,
Ρουµανία, Σερβία, Φινλανδία, Σουηδία, Ιρλανδία, Βέλγιο, Πολω-
νία, Μάλτα, Κροατία, Ισπανία, Πορτογαλία. Να συνεχίσω; Κάνουν
όλοι λάθος; Όλοι είναι του παρελθόντος;

Ακούστηκε ότι θα µπορούσαµε να δώσουµε την επιλογή στους
υποψηφίους µεταξύ Λατινικών και Κοινωνιολογίας. Έχω αναφερ-
θεί στο ότι αυτό θα έθετε ζητήµατα ισότητας πρόσβασης σε τµή-
µατα ή σχολές τριτοβάθµιας εκπαίδευσης από διαφορετικές
οδούς, για παράδειγµα να καταλήξουν στη Φιλοσοφική Αθηνών
από δύο διαφορετικές οδούς στη βάση διαφορετικών θεµάτων.
Αυτό εγείρει ζητήµατα τα οποία είναι σηµαντικά. 

Τράπεζα θεµάτων: Αναφέρθηκα –νοµίζω- εκτενώς. Εσκεµµένα
–νοµίζω- δεν αναφέρεται το γεγονός του 2014, όταν εφαρµό-
στηκε η τράπεζα θεµάτων. Για πρώτη φορά εφαρµόστηκε ένα
νέο σύστηµα προαγωγής των µαθητών µε «10» και «8» σε κάθε
µάθηµα και αυτό είναι που οδήγησε σε αύξηση των ποσοστών
αποτυχίας. 

Σε κάθε περίπτωση επαναλαµβάνω ότι η τράπεζα θεµάτων
στοχεύει πρώτον, στην εξασφάλιση της κάλυψης του συνόλου
της διδακτέας ύλης από όλα τα σχολεία και δεύτερον, στη δια-
µόρφωση ενός συνεκτικού, αξιόπιστου συστήµατος αποτίµησης
της προόδου των µαθητών µέσα από την εξαγωγή συµπερασµά-
των και στοιχείων επί αντικειµενικής βάσης.

Αξιολόγηση: Γιατί πολεµάτε τόσο πολύ την αξιολόγηση; Ποιο
σύστηµα µπορεί να προοδεύσει χωρίς εποικοδοµητική αξιολό-
γηση; Αξιολόγηση υπάρχει σε κάθε έκφανση της ζωής µας και
δη της επαγγελµατικής ζωής. Γιατί; Διότι βοηθάει στο να εντοπί-
ζονται ανάγκες και αδυναµίες, βοηθάει στην ουσιαστική βελ-
τίωση του παραγόµενου αποτελέσµατος, δίνει την ευκαιρία για
ανάδειξη δυνατοτήτων και επιτευγµάτων. Οι εκπαιδευτικοί στην
πλειονότητά τους επιδιώκουν την αξιολόγηση ως µέσο βελτίω-
σης της απόδοσής τους, ως επιβράβευση των προσπαθειών
τους, αλλά και γνωρίζοντας καλά ότι χωρίς αξιολόγηση δεν µπο-
ρούν να εντοπιστούν και να διορθωθούν οι όποιες παθογένειες
της εκπαιδευτικής διαδικασίας. 

Το αίτηµα για αξιολόγηση είναι πλέον καθολικό και δεν έχει
καµµία σχέση µε την τιµωρία που επικαλείστε. 

Είναι αυτονόητη συνθήκη βελτίωσης σε οποιονδήποτε χώρο.
Κατ’ εξοχήν δε στον χώρο της παιδείας, στον χώρο που κρίνει
το µέλλον της κοινωνίας µας. Κατ’ εξοχήν εδώ είναι απαραίτητη
η αξιολόγηση για τη βελτίωση κάθε εκπαιδευτικού συστήµατος.
Και η αξιολόγηση συνδυάζεται µε την επιµόρφωση εκπαιδευτι-
κών. Η αξιολόγηση συνιστά µια µοναδική ευκαιρία για την εµπέ-
δωση της εµπιστοσύνης στο δηµόσιο σχολείο. Αξιολόγηση και
επιµόρφωση είναι δύο έννοιες αλληλένδετες. 

Για τα ξενόγλωσσα τµήµατα: Ακούστηκε από Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ ότι οι διατάξεις του νοµοσχεδίου θα καταπέσουν στο
Συµβούλιο της Επικρατείας και µας θύµισαν την περίφηµη φρά-
ση του κ. Τσίπρα: «Δεν δίνω ούτε µία πιθανότητα να ακυρωθεί ο
διαγωνισµός στο Συµβούλιο της Επικρατείας». Θυµόσαστε –φαν-
τάζοµαι- την περίφηµη φράση του πρώην Πρωθυπουργού για το
ενδεχόµενο η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας να µην
ήταν αυτή που προσδοκούσε τότε η κυβέρνηση. Ελπίζω να µην
προκαταλαµβάνετε κι εσείς αποφάσεις δικαιοσύνης. 
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Αλλά ερωτώ: Αφού έχετε τόσες αµφιβολίες για την συνταγµα-
τικότητα, γιατί δεν καταθέσατε ένσταση αντισυνταγµατικότητας;
Γιατί; Μήπως γιατί δεν είχατε πραγµατικά επιχειρήµατα; Και όλα
αυτά είναι απλά ένα παιχνίδι εντυπώσεων; 

Αλλά θέλω να απαντήσω στο ερώτηµα για το πεδίο εφαρµογής
της διάταξης, διότι ξεκάθαρα η διάταξη δεν περιλαµβάνει Έλλη-
νες πολίτες, τους αποκλείει και λέτε ότι αυτό θέτει ζητήµατα.
Αυτό είναι κάτι που αποκαλείται «αντίστροφη διάκριση», «reverse
discrimination», το οποίο ουδόλως απαγορεύεται από το Ενω-
σιακό Δίκαιο. Σύµφωνα µε το Ενωσιακό Δίκαιο -και αναφέροµαι
στο άρθρο 18 της συνθήκης- στόχος της αρχής -και της νοµολο-
γίας του ΔΕΕ βεβαίως- ίσης µεταχείρισης είναι η εξάλειψη όλων
των µέτρων βάσει των οποίων οι υπήκοοι άλλου κράτους-µέλους
υφίστανται αυστηρότερη µεταχείριση ή καθίσταται µειονεκτική
η νοµική ή πραγµατική τους κατάσταση σε σχέση µε τους ηµε-
δαπούς που βρίσκονται στην ίδια κατάσταση. Δεν έχουµε τίποτα
τέτοιο εδώ πέρα. 

Και αλλιώς αν το δει κανείς, αν η διάταξη περιελάµβανε στο
πεδίο εφαρµογής τους Έλληνες πολίτες, τότε θα ήταν αντίθετη
στο Σύνταγµα διότι το Σύνταγµα είναι ξεκάθαρο ότι δεν επιτρέ-
πεται ακριβώς η επιβολή διδάκτρων για τους Έλληνες πολίτες
για τα προπτυχιακά. 

Το µόνο ερώτηµα που έθεσε επιστηµονική υπηρεσία της Βου-
λής, το µοναδικό, αφορούσε ένα σηµείο, τους αλλοδαπούς πο-
λίτες που φοιτούν σε σχολεία εδώ πέρα, σε ξενόγλωσσα σχο-
λεία. Αυτό ήταν το µόνο ερώτηµα που έθεσε. Κι εδώ όµως η
απάντηση είναι ξεκάθαρη. Αυτοί οι πολίτες έχουν πρόσβαση στα
ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια µέσα από το σύστηµα πανελλα-
δικών εξετάσεων. Οποιαδήποτε, συνεπώς, άλλη λύση που θα εί-
χαµε προβλέψει, θα είχε θέµα ενδεχοµένως µε το Σύνταγµα καθ’
ότι θα νόθευε το σύστηµα των πανελλαδικών και την πρόσβαση
στην τριτοβάθµια δηµόσια δωρεάν εκπαίδευση, όπως αυτή προ-
στατεύεται από το Σύνταγµα.

Διαγωγή. Αποστολή του σχολείου είναι να µάθει στα παιδιά
γράµµατα, να τους µεταλαµπαδεύσει γνώση. Είναι όµως µόνο
αυτή η αποστολή του σχολείου; Εµείς πιστεύουµε πως όχι. Είναι
και να διαπλάσσει ελεύθερους και υπεύθυνους πολίτες -όπως
επιτάσσει το ίδιο το Σύνταγµά µας στο άρθρο 16 παράγραφος
2- να τους µάθει για παράδειγµα µέχρι που φτάνουν τα όρια του
καθενός, να τους µάθει δικαιώµατα και υποχρεώσεις. Κι αυτό
είναι κάτι το οποίο αξιολογείται. Η διαρκής αξιολόγηση και η συ-
νακόλουθη επισήµανση της τήρησης των κανόνων της σχολικής
ζωής όπου οι µαθητές µαθαίνουν και έρχονται σε επαφή ως
βίωµα και µε δικαιώµατα και µε υποχρεώσεις, αποσκοπεί στο να
διαπαιδαγωγήσει τους µαθητές στις αρετές της ελευθερίας και
της ευθύνης µε δεδοµένο ότι αυτές οι δύο έννοιες βαίνουν πα-
ράλληλα. 

Είναι η πρωτοτυπία της Ελλάδας η αξιολόγηση σχολικής συµ-
περιφοράς; Ασφαλώς και όχι. Κύριε Φίλη, θα αναφερθώ στα στοι-
χεία «ΕΥΡΥΔΙΚΗ» Φεβρουάριος 2020. Ναι, στην Ιταλία αν ένας
µαθητής δεν έχει έξι στα δέκα και στην συµπεριφορά δεν µπορεί
να προαχθεί. Στη Γερµανία τα δελτία προόδου έχουν σχόλια σχε-
τικά µε την κοινωνική συµπεριφορά στο σχολείο. Συγκεκριµένα
στοιχεία, κύριε Φίλη, όχι fake news. 

Ακούστηκε ότι στιγµατίζει το παιδί µε την αναγραφή στο απο-
λυτήριο. Και ερωτώ: Γιατί στιγµατίζεται περισσότερο από το να
αναγράφεται εκεί ότι για παράδειγµα είχε 11 στα 20 µέσο όρο.
Αν είναι έτσι, δεν θα τον στιγµατίσει και αυτό το στοιχείο για όλη
του ζωή; Τότε να µην έχουµε καθόλου απολυτήρια, να είναι «tab-
ula rasa», -κι εδώ Λατινικά κύριε Φίλη- η έξοδος του µαθητή στην
αγορά εργασίας και στην κοινωνία. 

Με ρωτήσατε αν ρωτήσαµε την αρχή προστασίας δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα για το µέτρο αυτό. Υπάρχει απόφαση
της αρχής, είναι η 28/2019, η οποία συγκεκριµένα κάνει διάκριση
µεταξύ στοιχείων όπως η ιθαγένεια και το θρήσκευµα που δεν
πρέπει να έχουν θέση στο απολυτήριο κατά την αρχή -και το
οποίο σηµειωτέον εµείς κι όχι εσείς, εσείς δεν το κάνατε, το
έχουµε αφαιρέσει- και άλλων στοιχείων όπως ο βαθµός και η δια-
γωγή. Γίνεται ξεκάθαρη διάκριση στην απόφαση αυτή της αρχής.

Είναι η αξιολόγηση σχολικής συµπεριφοράς το µόνο µέτρο για
τη διάπλαση ελεύθερων και υπεύθυνων πολιτών όπως λέει το

Σύνταγµα; Όχι. Είναι µία από τις ρυθµίσεις µαζί µε πολλές άλλες,
όπως η θεµατική αλληλοσεβασµού και διαφορετικότητας, ο σύµ-
βουλος σχολικής ζωής και πολλά άλλα. 

Μετεγγραφές. Ο κ. Δελής είπε την προηγούµενη τοποθέτησή
του ότι µπαίνει ένας ακόµη κόφτης µε το ακαδηµαϊκό κριτήριο.
Δηλαδή, κύριε Δελή, θεωρείτε σωστό ένας µαθητής ο οποίος
έχει δουλέψει πολύ σκληρά για να µπει σε ένα πανεπιστηµιακό
τµήµα µε υψηλά µόρια, να εξισώνεται µε κάποιον που έχει γράψει
δέκα µονάδες λιγότερες, έχει γράψει πολύ χειρότερα; Να έχει
µπει στο Πολυτεχνείο µε το σπαθί του και να έχει µπει κάποιος ο
οποίος έχει πάρει εννιάµισι χιλιάδες µόρια για παράδειγµα; Ναι
στα κοινωνικά κριτήρια, αλλά δεν πρέπει πρώτα να διασφαλί-
σουµε ότι πληρούνται ακαδηµαϊκά κριτήρια; Διαφορετικά θα αδι-
κήσουµε και τους µαθητές που εισέρχονται στα τµήµατα αυτά
µόνο βάσει κοινωνικών κριτηρίων, γιατί µπορεί να µην είναι σε
θέση να ανταπεξέλθουν στις απαιτήσεις του τµήµατος αλλά και
αυτούς που έχουν εισαχθεί στη βάση ακαδηµαϊκών κριτηρίων. 

Και κάτι τελευταίο για τα πανεπιστήµια. Είδα µε ενδιαφέρον
την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για ονοµαστική ψηφοφορία. Είδα εκεί
ότι έχετε βάλει ονοµαστική ψηφοφορία στο άρθρο που προβλέ-
πει την ηλεκτρονική ψηφοφορία για τα όργανα του πανεπιστη-
µίου. Πόσο πιο πίσω θέλετε να πάµε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Όχι εντυπώσεις, τι άλλο έχει µέσα το
άρθρο; Πείτε µας.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Θα ήθελα τέλος να απαντήσω σε σηµεία κριτικής απέναντι στην
πολιτική του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων και να
κλείσω. Ακούστηκε επανειληµµένως ότι αγνοούµε ζητήµατα
επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Επειδή ακριβώς αποδίδουµε ιδι-
αίτερη σηµασία στο θέµα αυτό, ετοιµάζουµε ειδικό νοµοθέτηµα.
Διερωτόµαστε επίσης τι θα κάνουµε µε την ειδική αγωγή. Πέρα
από το ότι και στον τοµέα αυτό θα ακολουθήσουν ρυθµίσεις σε
επόµενο νοµοσχέδιο, οι πράξεις µιλούν από µόνες τους. Υλοποι-
ήσαµε τεσσερισήµισι χιλιάδες µόνιµους διορισµούς στην ειδική
αγωγή και εκπαίδευση σε εκπαιδευτικούς και ειδικό εκπαιδευτικό
και βοηθητικό προσωπικό για πρώτη φορά στην ιστορία της
χώρας. 

Ρωτήσατε την στάση µας τον Μάρτιο αναφορικά µε το κλεί-
σιµο των σχολείων. Από την αρχή αυτής της κρίσης ακούµε τους
ειδικούς. Όταν οι ειδικοί µας είπαν ότι πρέπει να κλείσουν τα σχο-
λεία, αυτό κάναµε. Όταν µας είπαν ότι πρέπει να ανοίξουµε, αυτό
κάναµε και πάλι. 

Μιλήσατε και πάλι για διαρροή προσωπικών δεδοµένων. Και
είχατε έρθει στην Βουλή κύριε Φίλη και µας παραδώσαµε ένα
στικάκι. Μας µιλήσατε για πρωτοφανή διαρροή προσωπικών δε-
δοµένων. Η καταγγελία σας ήταν πολύ σοβαρή και γι’ αυτό και
επιφυλάχθηκα. Την εξέτασα ευθύς αµέσως και τι βρήκα; Ούτε
µισό προσωπικό δεδοµένο µαθητή, ούτε µισό! Κι είχατε µιλήσει
για µαθητές και συγκεκριµένα –να δούµε και το απόσπασµα αν
θέλετε- για προσωπικά δεδοµένα. Ούτε µισό, κύριε Φίλη, πόσα
fake news! 

Τι ισχύει λοιπόν; Κάποιοι εκπαιδευτικοί ανέβασαν οικειοθελώς
µη προσωποποιηµένα αποτελέσµατα εξ αποστάσεως εκπαίδευ-
σης, που έλεγαν για παράδειγµα ότι είχαν 80% συµµετοχή στην
Ιστορία ή ότι είχαν 70% συµµετοχή στα Μαθηµατικά. Αυτό ήταν
το περίφηµο στικάκι µε την περίφηµη διαρροή προσωπικών δε-
δοµένων µαθητών. 

Εκπρόσωποι και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΚΙΝΑΛ µίλησαν για ελλεί-
ψεις σε εξοπλισµό. Φυσικά και υπήρχαν ελλείψεις. Φυσικά και
υπήρχαν γιατί αναλάβαµε τον Ιούλιο του 2019 και οι φορητές συ-
σκευές σε όλα τα σχολεία της χώρας ήταν τέσσερις χιλιάδες πεν-
τακόσιες. Και εµείς µέσα σε µόλις λίγους µήνες εξασφαλίσαµε
είκοσι χιλιάδες επιπλέον από δωρεές ιδιωτών και έχουµε αιτηθεί
άλλες σαράντα οκτώ χιλιάδες συσκευές για τις σχολικές µονά-
δες µέσω ΕΣΠΑ. Και ναι µε αυτές θα έχουν καλυφθεί όλες οι σχο-
λικές µονάδες της χώρας σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα και εν
µέσω µιας πρωτόγνωρης κρίσης. Και παράλληλα αναπτύσσουµε
και λογισµικά του Υπουργείου και εφαρµογές του Υπουργείου
για τις αυξηµένες ανάγκες.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Με το παρόν νοµοσχέδιο αποσκο-
πούµε σε ένα σχολείο πιο ουσιαστικό και ποιοτικό, πιο δηµιουρ-
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γικό και ανοικτό, υψηλότερων προσδοκιών και απαιτήσεων που
θα ανταποκρίνεται στην ανάγκη για µια πιο σφαιρική µόρφωση,
πιο δηµιουργική διαχείριση της γνώσης, ένα σχολείο της εγρή-
γορσης, της επίτευξης µαθησιακών στόχων, των καλύτερων παι-
δαγωγικών αποτελεσµάτων, ένα καλύτερο και ασφαλέστερο
σχολικό περιβάλλον µε σαφείς διαδικασίες αποτύπωσης αλλά
και βελτίωσης της ποιότητας εκπαίδευσης, εργαστήρια δεξιοτή-
των, ενίσχυση δικτύου πρότυπων και πειραµατικών σχολείων,
ρυθµίσεις για ένα ασφαλές σχολικό περιβάλλον, ξενόγλωσσα
προγράµµατα σπουδών στα πανεπιστήµια µας, επιτέλους αξιο-
λόγηση και στην παιδεία. 

Ποιος µπορεί να αντιταχθεί στην αναγκαιότητα εισαγωγής
όλων των παραπάνω στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα. Ας κοιτά-
ξουµε µπροστά. Ας οικοδοµήσουµε µια κοινωνία πιο δυναµική,
πιο συµπεριληπτική, µε ισότητα ευκαιριών και χωρίς αποκλει-
σµούς. Γιατί επενδύοντας σήµερα στην εκπαίδευση παρέχουµε
στα παιδιά µας περισσότερα και καλύτερα εφόδια για το αύριο.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µια ευχή για τα παιδιά µας που δί-
νουν πανελλαδικές εξετάσεις τις επόµενες µέρες. Να ευχηθούµε
πολύ καλή επιτυχία στους µαθητές και βεβαίως σε όλους αυτούς
που τους στηρίζουν, τους εκπαιδευτικούς, τις οικογένειές τους.
Είναι µια συλλογική προσπάθεια προφανώς σε κάθε σπιτικό
αυτή. Να ευχηθούµε πολύ καλή επιτυχία στα παιδιά µας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της
αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Αναβάθµιση του Σχο-
λείου και άλλες διατάξεις».

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με την συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 1:52’ λύεται η συνεδρίαση για σή-
µερα Πέµπτη 11 Ιουνίου 2020 και ώρα 10:00’ µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: α) νοµοθετική εργασία: Μόνη συζήτηση
και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου των σχε-
δίων νόµων του Υπουργείου Πολιτισµού κι Αθλητισµού: 1. «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
Δηµοκρατίας του Περού για την πρόληψη της κλοπής, της πα-
ράνοµης ανασκαφής και της παράνοµης εισαγωγής, εξαγωγής,
διακίνησης ή µεταβίβασης κυριότητας πολιτιστικών αγαθών και
την απόδοσή τους στη χώρα προέλευσης». 2. «Κύρωση του Προ-
γράµµατος µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Αρµενίας για τη συ-
νεργασία στο πεδίο του πολιτισµού για τα έτη 2016-2020». 3.
«Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισµού, Αθλητισµού, Επιστηµών και
Τεχνολογίας της Ιαπωνίας». β) Ψήφιση επί της αρχής, των άρ-
θρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων «Αναβάθµιση του Σχο-
λείου κι άλλες διατάξεις» και γ) Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση της από 21.5.2020 τροποποίησης
της από 3.6.2019 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς για το έργο V
της από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοι-
νωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµο-
σίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα
της υγείας, που κυρώθηκε µε τον ν. 4564/2018 (Α’ 170) και άλλες
διατάξεις για την αεροδιακοµιδή ασθενών».
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